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Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 6392, 6583
2.  Άδεια απουσίας του Βουλευτή κ. Δ. Καρρά, σελ. 6388
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 4ο Γυµνάσιο Σταυρούπολης Θεσσαλονίκης, τα
Εκπαιδευτήρια Πασχάλη, το 7ο Δηµοτικό Σχολείο Καισαρια-
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νας, το Γυµνάσιο Λούρου Πρέβεζας, το 1ο Γυµνάσιο  Έδεσ-
σας, το Γυµνάσιο Σιάτιστας Κοζάνης, το Ειδικό Γυµνάσιο
Θεσσαλονίκης, το 28ο Δηµοτικό Σχολείο Θεσσαλονίκης, το
Δηµοτικό Σχολείο Καλλιθέας Πιερίας, το 18ο Δηµοτικό Σχο-
λείο Ρόδου, το 3ο και 5ο Δηµοτικό Σχολείο  Άρτας και το 2ο
Δηµοτικό Σχολείο Ρόδου, σελ. 6390, 6395, 6398, 6406, 6413,
6418, 6433, 6438, 6440, 6449, 6454, 6460

4.  Έγκριση του Σώµατος για παράταση της υποβολής του
πορίσµατος της Ειδικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής: «για
τη διενέργεια προκαταρκτικής εξέτασης σύµφωνα µε την
απόφαση της Ολοµέλειας της Βουλής που λήφθηκε κατά τη
συνεδρίαση της 21ης Φεβρουαρίου 2018 σχετικά µε την υπό-
θεση NOVARTIS», µέχρι την 28η Απριλίου 2018, σελ. 6383-
6384

5. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 6387, 6391, 6399, 6400,
6401, 6403, 6407, 6414,6418, 6419, 6423, 6424, 6427, 6431,
6432, 6433, 6435, 6438, 6439, 6441, 6446, 6447, 6448, 6449,
6455, 6456, 6457, 6463, 6464, 6465, 6466, 6467, 6468

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Πα-

ρασκευής 30 Μαρτίου 2018, σελ. 6383
2. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών:
i. µε θέµα: «Παύση εργασιών στο Σχολείο Αρχαγγέλου

Ρόδου», σελ. 6385
ii. µε θέµα: «Ανάγκη παρεµβάσεων στην παλιά εθνική οδό

που διέρχεται από την πόλη της Λάρισας, καθώς και στον
δρόµο Λάρισας - Βόλου», σελ. 6385

iii. µε θέµα: «Νότια παράκαµψη Μυτιλήνης», σελ. 6387
β) Προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και

Κοινωνικής Αλληλεγγύης: 
i. µε θέµα: « Ένταξη ανίατων παθήσεων στον ενιαίο πίνακα

προσδιορισµού ποσοστού αναπηρίας», σελ. 6389
ii. µε θέµα: «Χειροτέρευση των όρων απόδοσης της ασφά-

λισης του ΕΦΚΑ προς τους ασφαλισµένους», σελ. 6390
iii. µε θέµα: «Επιστηµονική τεκµηρίωση υπουργικής από-

φασης περί µειώσεως ποσοστού αναπηρίας για άτοµα που
βρίσκονται στο φάσµα του αυτισµού», σελ. 6392

iv. µε θέµα: «Στέρηση συντάξεων και επιδοµάτων λόγω
οφειλόµενων ασφαλιστικών εισφορών», σελ. 6393

v. µε θέµα: «Κατάργηση του άρθρου 12 του ν.4387/2016
και των τροποποιήσεων του νόµου του Υπουργείου Οικονο-
µικών: «Ρυθµίσεις για την αγορά παιγνίων»», σελ. 6395

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του

συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης,
Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων: «Ι) Κύρωση της
Σύµβασης του Συµβουλίου της Ευρώπης για την Πρόληψη
και την Καταπολέµηση της Βίας κατά των γυναικών και της

Ενδοοικογενειακής Βίας και προσαρµογή της ελληνικής νο-
µοθεσίας, ΙΙ) Ενσωµάτωση της 2005/214/ΔΕΥ απόφασης -
πλαίσιο, όπως τροποποιήθηκε µε την απόφαση - πλαίσιο
2009/299/ΔΕΥ, σχετικά µε την εφαρµογή της αρχής της αµοι-
βαίας αναγνώρισης επί χρηµατικών ποινών και ΙΙΙ)  Άλλες δια-
τάξεις αρµοδιότητας Υπουργείου Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων και λοιπές διατάξεις», σελ.
6399-6472

2. Κατάθεση Εκθέσεων Διαρκών Επιτροπών:
α) Η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέ-

τει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Ναυτι-
λίας και Νησιωτικής Πολιτικής µε τίτλο: «Ενσωµάτωση στην
ελληνική νοµοθεσία της Οδηγίας (ΕΕ) 2015/1794 και άλλες
διατάξεις», σελ. 6389

β) Η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει
την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµι-
κών: «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Αρµόδιας Αρχής
της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Αρµόδιας Αρχής των
Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής για την Ανταλλαγή Εκθέ-
σεων ανά Χώρα και διατάξεις εφαρµογής», σελ. 6433

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 6435- 6452
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Μ. , σελ. 6416-6435
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 6398- 6416
ΚΑΜΜΕΝΟΣ Δ. , σελ. 6383- 6398
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 6452- 6583

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΜΥΡΑΣ Γ. , σελ. 6423, 6424, 6427, 6431
ΑΝΤΩΝΙΟΥ Μ. , σελ. 6438, 6439, 6449, 6455
ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 6435, 6439, 6441, 6446, 

6447, 6448, 6449
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 6418
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Μ. , σελ. 6418, 6419, 6423, 6424, 

6427, 6431, 6432, 6433
ΘΕΛΕΡΙΤΗ Μ. , σελ. 6418
ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ Δ. , σελ. 6466
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 6399, 6400, 6401, 6403, 

6407, 6414
ΚΑΜΜΕΝΟΣ Δ. , σελ. 6387, 6391
ΚΑΤΣΙΚΗΣ Κ. , σελ. 6442
ΚΕΛΛΑΣ Χ. , σελ. 6433, 6439
ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ Χ. , σελ. 6400, 6423, 6456, 6463, 

6468
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 6456, 6457, 6464, 6465, 

6466, 6467, 6468
ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Θ. , 

σελ. 6439
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 6427

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ Β. , σελ. 6393, 6394
ΚΑΣΤΟΡΗΣ Α. , σελ. 6389
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 6390, 6391, 6392, 6395, 

6396
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 6385
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ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 6386, 6387
ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ Ν. , σελ. 6385, 6386, 6387, 6388
ΠΑΛΛΗΣ Γ. , σελ. 6387, 6388
ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 6389, 6390, 6391, 6392, 
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ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 6446, 6456, 6457
ΑΝΤΩΝΙΟΥ Μ. , σελ. 6403, 6405, 6438, 6439, 
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ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 6436
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 6435
ΓΚΑΡΑ Α. , σελ. 6459
ΓΡΕΓΟΣ Α. , σελ. 6420
ΔΟΥΖΙΝΑΣ Κ. , σελ. 6433
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Π. , σελ. 6407
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6445, 6446, 6447
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ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ Χ. , σελ. 6401, 6405, 6406, 6407, 

6423, 6424, 6425, 6427, 
6464, 6465, 6467, 6468
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σελ. 6443
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6451, 6452, 6453, 6454, 
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ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 6414
ΜΑΥΡΩΤΑΣ Γ. , σελ. 6427, 6466, 6468
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σελ. 6438, 6439
ΜΟΡΦΙΔΗΣ Κ. , σελ. 6440
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Αθήνα, σήµερα στις 29 Μαρτίου 2018, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
9.36’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Η’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ ΚΑΜΜΕΝΟΥ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων
ερωτήσεων της Παρασκευής 30 Μαρτίου 2018.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1403/27-3-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή B’ Αθηνών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Νικολάου Ξυδάκη προς τον Υπουργό Οικονοµίας και Ανάπτυξης,
µε θέµα: «Μη διάκριση στην τραπεζική προµήθεια πιστωτικών και
χρεωστικών καρτών».

2. Η µε αριθµό 1396/26-3-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μιλτιάδη Βαρβιτσιώτη
προς τον Υπουργό Μεταναστευτικής Πολιτικής, µε θέµα: «Ανε-
παρκής η Κυβέρνηση στη διαχείριση του προσφυγικού – µετα-
ναστευτικού». 

3. Η µε αριθµό 1388/23-3-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Πειραιώς του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ.
Ιωάννη Λαγού προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πο-
λιτικής, µε θέµα: «Τούρκοι διενεργούν λαθρεµπόριο καπνού
εντός των ελληνικών χωρικών υδάτων».

4. Η µε αριθµό 1407/27-3-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας
κ. Αθανασίου Βαρδαλή προς τον Υπουργό Οικονοµίας και Ανά-
πτυξης, µε θέµα: «Σε αβεβαιότητα οι τευτλοπαραγωγοί µπροστά
στα αδιέξοδα του προγράµµατος εξυγίανσης της Ελληνικής Βιο-
µηχανίας Ζάχαρης (ΕΒΖ)».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1404/27-3-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Δωδεκανήσου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς

κ. Ηλία Καµατερού προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής, µε θέµα: «Κατασκευές εντός περιοχών δικαιοδοσίας
των φορέων διοίκησης και εκµετάλλευσης λιµένων».

2. Η µε αριθµό 1378/22-3-2018 επίκαιρη ερώτηση του Ανεξάρ-
τητου Βουλευτή Αχαΐας κ. Νικολάου Νικολόπουλου προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σχετικά µε τα επικίνδυνα
απόβλητα της «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ» σε «ΧΥΤΕΑ».

3. Η µε αριθµό 1080/92/13-2-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αχαΐας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ανδρέα Κατσανιώτη
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: « Διά-
βρωση αιγιαλού και επιπτώσεις σε παράκτιες περιοχές του
Νοµού Αχαΐας».

4. Η µε αριθµό 1261/6-3-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Έβρου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αναστασίου Δηµοσχάκη προς
τον Υπουργό Οικονοµίας και Ανάπτυξης, µε θέµα: «Βιωσιµότητα
του εργοστασίου της Ελληνικής Βιοµηχανίας Ζάχαρης της Ορε-
στιάδας».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση
των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Προηγουµένως θέλω να θέσω υπ’ όψιν σας ότι η ειδική κοινο-
βουλευτική επιτροπή «για τη διενέργεια προκαταρκτικής εξέτα-
σης σύµφωνα µε την απόφαση της Ολοµέλειας της Βουλής που
λήφθηκε κατά τη συνεδρίαση της 21ης Φεβρουαρίου 2018 σχε-
τικά µε την υπόθεση «NOVARTIS», για την οποία η Ολοµέλεια της
Βουλής είχε ορίσει προθεσµία υποβολής του πορίσµατός της την
28η Μαρτίου 2018, ζητεί παράταση της λειτουργίας της, µέχρι
την 28η Απριλίου 2018. Το Σώµα συµφωνεί;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Συνεπώς το Σώµα συ-

νεφώνησε οµοφώνως. 
(Στο σηµείο αυτό καταχωρίζεται στα Πρακτικά η προαναφερ-

θείσα επιστολή, η οποία έχει ως εξής:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Γ’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Δ’
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, συνεχίζουµε µε τη συζήτηση των επίκαιρων ερωτή-
σεων. Θα συζητηθούν οκτώ ερωτήσεις. 

Θα ξεκινήσουµε µε την συζήτηση της έβδοµης µε αριθµό
1336/19-3-2018 επίκαιρης ερώτησης δεύτερου κύκλου του Ε’ Αν-
τιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή Δωδεκανήσου της Δηµο-
κρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Δηµητρίου
Κρεµαστινού προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε
θέµα: «Παύση εργασιών στο Σχολείο Αρχαγγέλου Ρόδου».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ. Νι-
κόλαος Μαυραγάνης.  

Κύριε Κρεµαστινέ, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κύριε Πρόεδρε και κύριε Υπουργέ, το έχουµε ξανασυζητήσει το
θέµα. Αφορά το πολύπαθο σχολείο της Ρόδου που ταλαιπωρεί-
ται. 

Το ερώτηµα είναι. Με ποιον πρακτικό τρόπο µπορούµε να λύ-
σουµε το πρόβληµα αυτό και να παραδοθεί το σχολείο φέτος και
να µην πάµε σε παρατάσεις πέραν του 2018; Αυτό είναι το πιο
ενδιαφέρον. 

Δεν θα πω τίποτε άλλο. Περιµένω να σας ακούσω και εάν
υπάρχει κάποια διαφοροποίηση θα το συζητήσουµε µετά.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών): Κύριε Αντιπρόεδρε, πράγµατι, έχετε απόλυτο δίκιο,
να µεταφέρετε µέσα στη Βουλή την αγωνία της κοινωνίας και της
σχολικής κοινότητας των γονέων γι’ αυτό το σχολείο, που εξε-
λίσσεται όχι µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο στην εκτέλεση του
έργου. 

Το χρονοδιάγραµµα προέβλεπε ότι αυτές τις ηµέρες, εάν θυ-
µάµαι καλά στις 16 Μαρτίου, θα είχε ολοκληρωθεί το έργο και
θα είχε παραδοθεί. 

Έχει προκύψει το εξής, το οποίο δηµιουργεί µια οµιχλώδη κα-
τάσταση, µια κατάσταση που είναι δύσκολο να λυθεί µε κανονι-
κές συνθήκες: Από το 2016 έγινε µια βελτίωση –και καλώς έγινε
αυτή η βελτίωση- στο έργο, δηλαδή µονώθηκαν οι τοίχοι, έγιναν
διπλοί τοίχοι -αποδροµικοί, µπατικοί- και συγχρόνως έγινε µια αύ-
ξηση στο µικρό, όπως προβλεπόταν αρχικά, θέατρο του περιβάλ-
λοντος χώρου. Αυτό επαυξήθηκε. 

Από τότε και µετά από το 2016 και µετά αρχίζει µια αλληλο-
γραφία -που εγώ θεωρώ ότι θα έπρεπε να είχε λήξει πολύ πριν
και νοµίζω ότι ο µέσος άνθρωπος αυτό θεωρεί- µεταξύ του ανα-
δόχου εργολάβου και του δήµου που έχει τις πολεοδοµικές υπη-
ρεσίες και θα πρέπει να αναθεωρήσει τις άδειες οικοδοµής, για
να περιλαµβάνουν τις εργασίες που σας είπα πριν. 

Ο δήµος µε τις πολεοδοµικές του υπηρεσίες -δεν ξέρω για
ποιον λόγο ειλικρινά- παρά το γεγονός ότι έχουµε οχλήσει και
εµείς κατ’ επανάληψη, δεν έχει προβεί σε αυτή την αναθεώρηση
των αδειών. 

Από την άλλη πλευρά ο ανάδοχος που αρχικώς είχε ως επι-
βλέποντες µηχανικούς µηχανικούς του δήµου και µετέπειτα –δι-
καίωµά του ήταν- τους άλλαξε και έβαλε τον υιό του ως
επιβλέποντα µηχανικό πιθανόν για αυτούς τους πραγµατικούς
λόγους, πιθανόν για άλλους λόγους ζήτησε µε αυτή τη δικαιολο-
γητική βάση, δηλαδή το ότι δεν του έχουν ακόµα αναθεωρήσει
τις οικοδοµικές άδειες από τον δήµο, νέα παράταση εκτέλεσης
του έργου. 

Κατά την άποψή µου η µη εµπρόθεσµη αναθεώρηση των
αδειών από την πλευρά του δήµου -που πράγµατι έχει δίκιο ο ερ-
γολάβος εδώ- δεν θα αποτελούσε πρόσκοµµα για να προχωρή-
σουν οι εργασίες. Παρά ταύτα οι εργασίες δεν έχουν
προχωρήσει στον µέγιστο βαθµό, έχουν προχωρήσει περίπου
στο 70% του έργου και εξακολουθούν να ανταλλάσσουν µεταξύ
τους επιστολές ο ανάδοχος µε τον δήµο, για το πώς θα γίνουν
οι αναθεωρήσεις των αδειών. 

Εµείς µέσω των κτηριακών υποδοµών έχουµε παρέµβει προς
την κατεύθυνση επιτάχυνσης της διαδικασίας. 

Όταν µας ζήτησε την παράταση για πεντακόσιες µάλιστα ηµέ-
ρες, κύριε Αντιπρόεδρε, δηλαδή µέχρι τον Αύγουστο του 2019,
αρνηθήκαµε αµέσως. Και ως τελευταία παραχώρηση προς τον

ανάδοχο για να µην πάµε σε έσχατες λύσεις –που δεν είναι επι-
θυµητές ούτε από εµάς, φαντάζοµαι ούτε από εσάς ούτε από την
τοπική κοινωνία, γιατί θα µπλέξουµε ακόµα χειρότερα, χωρίς να
τις αποκλείω, βέβαια, αν δεν έχουµε άλλη λύση στο µέλλον- του
δώσαµε µία έσχατη ευκαιρία, να ολοκληρώσει το έργο µέχρι πριν
από τη νέα σχολική περίοδο δηλαδή µέχρι τις 12-9-2018. 

Θέλω να πιστεύω –η εικόνα που έχω, είναι ότι εκείνος επιθυµεί
να ολοκληρώσει το έργο- ότι θα µπορέσει να ολοκληρώσει το
έργο. 

Εάν, όµως, κύριε Αντιπρόεδρε, διαπιστώσουµε ότι και πάλι δεν
µπορεί να ολοκληρώσει το έργο, τότε πρέπει να σκεφθούµε ίσως
πιο δραστικές λύσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό. 

Ορίστε, κύριε Αντιπρόεδρε, κύριε Κρεµαστινέ, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Συµµερίζοµαι τους προβληµατισµούς σας. Είναι και δικοί µου
προβληµατισµοί. Όµως πάνω από όλα υπάρχει η αγωνία του
δήµου, της τοπικής κοινωνίας των παιδιών και όλων αυτών, που
περιµένουν να µπουν στο σχολείο τους. 

Σε µια συζήτηση την οποία είχαµε και µαζί αλλά και µε τον κα-
τασκευαστή, µου απεκάλυψε –µου είπε ξεκάθαρα- ότι εάν υπάρ-
χει σταθερή εκταµίευση ενός ορισµένου ποσού µηνιαίως, είναι
σε θέση να παραδώσει το σχολείο µέχρι τον Σεπτέµβριο. 

Θα παρακαλούσα, λοιπόν, αυτή τη διάσταση να την ακού-
σουµε και να διερευνήσουµε, αν, πράγµατι, αυτό ισχύει, δηλαδή
αν µπορεί να γίνει αυτό, για να τελειώνουµε και να αποφύγουµε
δικαστικές περιπέτειες και οτιδήποτε άλλο, διότι αυτό θα σηµαί-
νει, ουσιαστικά, στην πράξη µαταίωση του έργου.

Άρα, λοιπόν, πρακτικά -και χαίροµαι που βρίσκουµε µια πρα-
κτική λύση- θα παρακαλούσα να τον καλέσετε να συζητήσουµε
αυτό το θέµα. Δεν είναι ανάγκη να ερχόµαστε στη Βουλή να κά-
νουµε αυτόν τον διάλογο. Μπορούµε και µεταξύ µας να δούµε τι
µπορεί να γίνει, ούτως ώστε να επιτύχουµε τον στόχο µας, δη-
λαδή τη νέα σχολική περίοδο να µπουν τα παιδιά στο σχολείο
τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Αντιπρόεδρο.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Έτσι είναι τα πράγµατα, κύριε Αντιπρόεδρε. Εµείς
µέχρι στιγµής όταν µας φέρνει πιστοποιηµένους λογαριασµούς
ανά στάδια έργου, τον πληρώνουµε στο αµεσότερο χρονικό διά-
στηµα, δηλαδή η προτεραιοποίηση που έχουµε δώσει για την
πληρωµή του συγκεκριµένου αναδόχου, επειδή έχουµε αντιλη-
φθεί το θέµα που υπάρχει, είναι µεγίστου βαθµού.

Όµως, πράγµατι, οι λογαριασµοί που µας φέρνει, είναι σε µε-
γαλύτερα στάδια εκτέλεσης έργων. Αν πιστοποιεί λογαριασµούς
σε µηνιαία βάση -σε µικρότερα, δηλαδή, στάδια έργου- και είναι
πιστοποιηµένοι λογαριασµοί από τη διευθύνουσα υπηρεσία, τότε
θα µπορούµε να κάνουµε και πιο συχνές εκταµιεύσεις.

Άρα, λοιπόν, νοµίζω πως εµείς έχουµε τη διάθεση, αν µπορεί
να πιστοποιήσει πιο σύντοµα τους λογαριασµούς του, ότι πράγ-
µατι δηλαδή εκτέλεσε τις εργασίες του σε σύντοµα χρονικά δια-
στήµατα ανά µήνα, ανά δύο µήνες όπως λέτε κ.λπ., τότε θα
δούµε τις εκταµιεύσεις, να γίνονται ακριβώς τότε που θα µας
φέρνει τους λογαριασµούς σε πιο σύντοµα χρονικά διαστήµατα,
µήπως και έτσι διευκολυνθεί να ολοκληρώσει το έργο.

Το πρόταγµα και το δικό µας και το δικό σας είναι σαφέστατα
η ολοκλήρωση του έργου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υπουργό.

Προχωρούµε στη συζήτηση της όγδοης µε αριθµό 1360/20-3-
2018 επίκαιρης ερώτησης δεύτερου κύκλου του ΣΤ’ Αντιπρο-
έδρου της Βουλής και Βουλευτή Λαρίσης του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεωργίου Λαµπρούλη προς τον Υπουργό
Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Ανάγκη παρεµβάσεων
στην παλιά εθνική οδό που διέρχεται από την πόλη της Λάρισας,
καθώς και στον δρόµο Λάρισας - Βόλου».

Παρακαλώ, κύριε Αντιπρόεδρε, έχετε τον λόγο για την πρωτο-
λογία σας.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Δ’ - 29 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 6385



ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Η ερώτηση έγινε µε αφορµή το πρόσφατο δυστύχηµα στη Λά-
ρισα και τον χαµό µιας νέας γυναίκας, το οποίο, βεβαίως, έρχεται
να προστεθεί στα δεκάδες ατυχήµατα που συµβαίνουν σε αυτή
την περιοχή, δηλαδή στη διασταύρωση της οδού Βόλου και της
παλαιάς εθνικής οδού, που συµβαίνουν εδώ και χρόνια στο συγ-
κεκριµένο σηµείο, στη συγκεκριµένη περιοχή, αν θέλετε, στους
συγκεκριµένους δρόµους, που έχουν χαρακτηριστεί και από
τους κατοίκους εξάλλου -και εµείς, βεβαίως, το αποδεχόµαστε
αυτό, το ζούµε- ως δρόµοι-καρµανιόλα για την πόλη της Λάρι-
σας.

Βεβαίως είναι αποτελέσµατα -εµείς αυτό εκτιµούµε- της άναρ-
χης δόµησης και ανάπτυξης της περιοχής, του σχεδίου πόλεως
και των χρήσεων γης που διέπονται από αυτό και που είναι υπο-
ταγµένα σε συγκεκριµένες κατευθύνσεις εξυπηρέτησης επιχει-
ρηµατικών δράσεων και της επιχειρηµατικής κερδοφορίας. Είναι
αποτέλεσµα ξεκάθαρα εγκληµατικής πολιτικής, που εφαρµόζεται
όλα τα χρόνια από τις εκάστοτε κυβερνήσεις αλλά και από τις
δηµοτικές και περιφερειακές αρχές της περιοχής και φυσικά της
ανυπαρξίας -συγχρόνως δηλαδή- των απαραίτητων έργων υπο-
δοµής για την προστασία της ανθρώπινης ζωής.

Σε αυτή, λοιπόν, την κατεύθυνση και απέναντι στο χρόνιο αί-
τηµα των κατοίκων της περιοχής για τη δηµιουργία των απαραί-
τητων αναγκαίων έργων κατά καιρούς και ιδιαίτερα, βεβαίως, σε
περιόδους όπως αυτή που βίωσαν οι κάτοικοι µε το τραγικό συµ-
βάν, οι αρµόδιοι φορείς, αρχές τοπικές, περιφερειακές ρίχνουν
το µπαλάκι ο ένας στον άλλο και, βέβαια, τίποτα δεν γίνεται.

Παράλληλα θέλουµε να τονίσουµε ότι τα ατυχήµατα που προ-
καλούνται στον συγκεκριµένο δρόµο-καρµανιόλα, συνδέονται και
µε το ότι η Λάρισα περιστοιχίζεται και από σταθµούς διοδίων που
λόγω του υψηλού κόστους διέλευσης, αναγκάζουν τους οδη-
γούς των βαρέων οχηµάτων, να διέρχονται µέσα από τον αστικό
ιστό, της πόλης.

Συνεπώς τα ερωτήµατα, κύριε Πρόεδρε, προς το Υπουργείο
είναι. Πρώτον, να ικανοποιηθούν τα αιτήµατα των κατοίκων για
µετατροπή, πρώτον, της οδού Βόλου σε δρόµο ήπιας κυκλοφο-
ρίας, αλλά παράλληλα και τη δηµιουργία όλων των απαραίτητων
έργων για τη µετατροπή του τµήµατος της παλαιάς εθνικού οδού
σε αστικό δρόµο. Δεύτερον, να γίνουν άµεσα συγκεκριµένες πα-
ρεµβάσεις στην περιοχή, ανισόπεδες διαβάσεις πεζών, σήµανση,
καλύτερος φωτισµός, πεζοδρόµια, παράκαµψη µε σύνδεση της
παλαιάς και νέας εθνικής οδού έξω από την πόλη. Και τρίτον, να
υπάρξει κατάργηση των διοδίων, που είναι η βασική αιτία, όπως
ανέφερα και στην αρχή, που εξαναγκάζει τα βαρέα οχήµατα,
προκειµένου να αποφύγουν το υψηλό κόστος των διοδίων, να
διέρχονται µέσα από τον ιστό της πόλης, µέσω της παλαιάς εθνι-
κής οδού.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Λαµπρούλη.
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Κύριε Αντιπρόεδρε, έχετε πάρα πολύ δίκιο σ’ αυτό
το οποίο λέτε, ότι, δηλαδή, µετά τη µετατροπή της κυκλοφορίας
από την Παλαιά Εθνική Οδό Αθηνών - Θεσσαλονίκης σε κυκλο-
φορία πιο ήπιας, πιο επαρχιακής µορφής -και συγκεκριµένα
επαρχιακής οδού β’ τάξης- µετά την κατασκευή και ολοκλήρωση
του κύριου οδικού άξονα Αθηνών - Θεσσαλονίκης, είναι προφα-
νές ότι αυτή η συγκεκριµένη παλαιά εθνική οδός έχει προσλάβει
διαφορετικά κυκλοφοριακά χαρακτηριστικά. 

Από την άλλη πλευρά, όπως σαφώς γνωρίζετε και το υπονοή-
σατε κι εσείς ο ίδιος µε την ερώτησή σας, η αρµοδιότητα για τη
µελέτη –µιλάµε µάλιστα, για αποκλειστική αρµοδιότητα, όπως
ορίζεται στον Κώδικα Δήµων και Περιφερειών- ανήκει, δυστυχώς,
στην Περιφέρεια Θεσσαλίας. Είναι γεγονός ότι προφανώς και
εσείς αλλά και άλλοι φορείς της περιφέρειας και του νοµού,
έχουν πιέσει προς την κατεύθυνση να ληφθούν συγκεκριµένες
πρόνοιες από την περιφέρεια µε µελέτες γι’ αυτές τις οδούς και
την παλαιά εθνική οδό, που σε εκείνο το σηµείο καρµανιόλα –
όπως είπατε κι εσείς και συµφωνώ µαζί σας- συµβάλλεται µε την

οδό Βόλου - Λάρισας, αλλά και σε άλλα σηµεία. 
Εµείς, πράγµατι, έχουµε τη δυνατότητα, όταν µας το ζητάει η

περιφέρεια και έχει ώριµες µελέτες, να συνδράµουµε οικονο-
µικά, εφόσον υποβάλλει σχετικό αίτηµα. Τέτοια αιτήµατα έχουµε
συνδράµει στην Περιφέρεια Θεσσαλίας τέσσερα στον αριθµό τα
τελευταία τρία χρόνια και το συνολικό κόστος ήταν 3.800.000
ευρώ, 4.100.000 ευρώ, 5.100.000 ευρώ, 6.000.000 ευρώ προς
αυτή την κατεύθυνση, σε έργα, δηλαδή, που είχε µελετήσει η πε-
ριφέρεια σ’ αυτόν τον συγκεκριµένο δρόµο αλλά σε άλλα σηµεία. 

Θέλω να πω µε τούτο –και καλά κάνετε και φέρνετε αυτή την
ερώτηση στη Βουλή, για να το αναδείξουµε το θέµα και εσείς και
εµείς από την πλευρά µας- ότι και η περιφέρεια πρέπει βλέπον-
τας µέσα στη Βουλή να συζητείται αυτό το θέµα, να ευαισθητο-
ποιηθεί επιτέλους στο συγκεκριµένο θέµα και να εκπονήσει
σχετική µελέτη. Αν δεν έχει τα κονδύλια να χρηµατοδοτήσει το
σχετικό έργο, που ειδικές υπηρεσίες θα υποδείξουν για το συγ-
κεκριµένο σηµείο -που συµφωνώντας µαζί σας πρέπει να είναι
οπωσδήποτε µέσα κάποια ανισόπεδη διάβαση πεζών, κάποια
υπόγεια διάβαση πεζών, κάποια σήµανση πιθανόν και άλλα
µέτρα- τότε εµείς να συνδράµουµε οικονοµικά προς αυτή την κα-
τεύθυνση, όπως το έχουµε κάνει κι άλλες φορές. Όµως πρέπει
οπωσδήποτε η περιφέρεια να εντάξει αυτό το ζήτηµα στις προ-
τεραιότητές της. 

Δυστυχώς, κύριε Αντιπρόεδρε, µέχρι στιγµής δεν το έχει κάνει. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Υπουργέ. 
Ορίστε, κύριε Λαµπρούλη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία

σας. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κύριε Υπουργέ, επιβεβαιώνετε αυτά που είπα στην πρωτολογία
µου και αναφέρονται εξάλλου και στην ερώτηση ότι, δηλαδή,
υπάρχουν διαχρονικά ευθύνες –εµείς δεν λέµε µόνο των κυβερ-
νήσεων, που είναι φυσικά των κυβερνήσεων αλλά και των δήµων
σε τοπικό επίπεδο, αλλά και των περιφερειών όπως είπατε- για
ένα ζήτηµα το οποίο έχει να κάνει µε την επίλυση βασικών λαϊκών
αναγκών, για να το πω έτσι, σε ό,τι αφορά την οδική ασφάλεια,
τη διέλευση από αυτούς τους δρόµους, τη βελτίωση των συνθη-
κών κυκλοφορίας των κατοίκων µε τα οχήµατά τους, µε τα πο-
δήλατά τους, πεζοί κ.λπ.. 

Προσέξτε, εδώ και πάρα πολλά χρόνια –δεν θυµάµαι ακριβώς-
από τότε που παρακάµφθηκε µε τον καινούργιο άξονα η Λάρισα,
σε ό,τι αφορά το εθνικό δίκτυο Αθήνα - Θεσσαλονίκη, αυτός ο
δρόµος ήταν αίτηµα κάποιων φορέων και κοµµάτων αν θέλετε.
Εµείς το είχαµε αναδείξει και τοπικά, διεκδικώντας µέσα από τις
δηµοτικές παρατάξεις ή τους φορείς της πόλης, την «αστικοποί-
ηση» -επιτρέψτε µου τον τεχνικό όρο- της παλαιάς εθνικής οδού
και, βεβαίως, την υλοποίηση συγκεκριµένων έργων. 

Δείτε όµως, κάτι. Έγινε ένα κοµµάτι. Ένα κοµµάτι µικρό της
παλαιάς εθνικής οδού έχει ήδη αποπερατωθεί, στο πλαίσιο
αυτού που λένε «αστικοποίηση», αν µου επιτρέπεται ο τεχνικός
όρος. Έλυσε πρόβληµα; Έλυσε κάποια προβλήµατα διέλευσης
από τις συνοικίες που διέρχεται, για παράδειγµα, το συγκεκρι-
µένο κοµµάτι της παλαιάς εθνικής. Όµως δεν έλυσε τη διέλευση
βαρέων οχηµάτων, στη βάση αυτών που σας είπα. Έχουν αυξη-
θεί τα τελευταία χρόνια µε την ύπαρξη των διοδίων, µε ό,τι αυτό
συνεπάγεται, όπως είναι η επιβάρυνση, κυρίως, στην κατεύθυνση
των ατυχηµάτων, και δεύτερον, η αύξηση παρά η µείωσή τους.
Αυτό είναι εξάλλου κοινά οµολογούµενο στην περιοχή, στην
πόλη αν θέλετε, ότι έχουν αυξηθεί και οι ταχύτητες των οχηµά-
των και τα λοιπά. Απαιτούνται, τέλος πάντων, κάποιου είδους πα-
ρεµβάσεις. 

Εµείς λέµε ότι διαχρονικά υπάρχουν ευθύνες. Δεν απεµπο-
λούµε ούτε την περιφέρεια ούτε τους δήµους αλλά και τις εκά-
στοτε κυβερνήσεις. Γιατί δείτε το εξής. Το κράτος ενώνεται σαν
µια κλωστή. Κράτος πρώτου δευτέρου βαθµού, τοπική διοίκηση.
Δεν είναι ξέχωρα. Γιατί δείτε τώρα, µπροστά σε τέτοια ατυχή-
µατα ή όταν συµβαίνουν τέτοια ατυχήµατα, όλοι χύνουν κροκο-
δείλια δάκρυα απέναντι σε αυτό που συµβαίνει, αλλά κανένας
δεν αναλαµβάνει να διεκδικήσει και να λύσει αυτά τα χρόνια ζη-
τήµατα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

6386 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



λίας του κυρίου Αντιπροέδρου)
Βεβαίως αυτά τα ζητήµατα έχουν να κάνουν µε αυτά που σας

είπα και µε τις χρήσεις γης, µε τον χωροταξικό σχεδιασµό, τον
τρόπο ανάπτυξης της χώρας µας, των περιοχών µας και τα
λοιπά, σε τι δρόµο και αν αυτός ο δρόµος ανάπτυξης είναι προ-
σανατολισµένος στην κατεύθυνση επίλυσης των λαϊκών αναγκών
ανάµεσα σε αυτά και σε τέτοιου είδους παρεµβάσεις. 

Επιτρέψτε µου να πω και το εξής. Το κράτος, η Κυβέρνηση, η
εκάστοτε κυβέρνηση, το Υπουργείο, γιατί θα πρέπει να περιµένει,
αν και πότε και για πολλούς άλλους λόγους κάποια τοπική περι-
φερειακή αρχή που -σωστά, εντάξει το είπατε- δεν µερίµνησε,
δεν ενόχλησε, δεν έκανε µελέτες και τα λοιπά; Έχουν ευθύνες;
Έχουν. Όµως το ίδιο το κράτος να έχει την ευθύνη -εµείς αυτό
λέµε- παρεµβάσεων σε τέτοια ζητήµατα, ενόχλησης -σε εισαγω-
γικά ή εκτός εισαγωγικών- και κατ’ επέκταση επιβολής µέτρων
να το πω έτσι, στην κατεύθυνση επίλυσης αυτών των προβληµά-
των κινητοποίησης περιφερειών και δήµων.

Το λέω αυτό, γιατί έχουµε εµπειρία -όχι µόνο προσωπικά αλλά
ενδεχοµένως όλοι µας- από τη λειτουργία των τοπικών και περι-
φερειακών αρχών. Αφ’ ενός δεν είναι άµοιροι ευθυνών και αφ’
ετέρου οι ευθύνες αυτές έχουν και συγκεκριµένη πολιτική υπό-
σταση και εξαρτώνται από το τι πολιτικές προωθεί η εκάστοτε
περιφερειακή ή και δηµοτική αρχή και µέσα από τη λειτουργία
σου από τον δήµο όπου ηγείσαι. 

Άρα, κατά τη γνώµη µας, το κυριότερο είναι ότι το ζήτηµα είναι
πολιτικό. Έχει να κάνει µε τον δρόµο ανάπτυξης, έναν δρόµο
ανάπτυξης ο οποίος δεν έχει στον στόχο του την ικανοποίηση
των λαϊκών αναγκών, όχι µόνο σε τέτοια έργα υποδοµής -εννοώ
οδοποιίας και τα λοιπά, αυτό που µπαίνει και στην ερώτηση- αλλά
και στο τι γίνεται και µε τα αντιπληµµυρικά έργα, την αντισεισµική
προστασία και πάει λέγοντας. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. Συγγνώµη για την καθυστέρηση,
Κύριε Υπουργέ, να χωρίσουµε τις παρεµβάσεις που πρέπει να

γίνουν σε άµεσα µέτρα. Βεβαίως κάποια από αυτά απαιτούν και
κάποιον χρόνο. Είπατε πολύ σωστά για την παλαιά εθνική οδό. 

Υπάρχουν και άλλα ζητήµατα που µπαίνουν και στα ερωτή-
µατα. Πρώτον, οι άµεσες παρεµβάσεις, οι πεζοδροµήσεις και τα
λοιπά, τα οποία µπορούν να γίνουν. Εµείς λέµε ότι από τη στιγµή
που οι δήµοι ή οι περιφέρειες δεν έχουν τη χρηµατοδότηση, βε-
βαίως το κράτος θα πρέπει να χρηµατοδοτήσει όλα αυτά τα
έργα. Δεύτερον, η παράκαµψη. Έχω και σχετικά υποµνήµατα και
σχεδιαγράµµατα µε τις προτάσεις των κατοίκων και των φορέων
της περιοχής, τα οποία και θα σας τα καταθέσω. Και όταν λέω
παράκαµψη, εννοώ την παράκαµψη και τη σύνδεση της παλαιάς
εθνικής µε τη νέα εθνική οδό, παρακάµπτοντας, δηλαδή, την
πόλη της Λάρισας, ούτως ώστε να έχουν διέξοδο, κυρίως, τα
βαρέα οχήµατα και όχι µόνο, προκειµένου να παρακάµπτουν την
παλαιά εθνική οδό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Λαµπρούλη, ας
κλείσουµε. Σας ευχαριστούµε. Έχουµε φτάσει στα έξι λεπτά.
Έχουµε οκτώ ερωτήσεις. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Είναι έργα τα οποία θα βοηθήσουν και, βεβαίως, θα ελαχιστοποι-
ήσουν τους τεράστιους κινδύνους αλλά και τα ατυχήµατα που
συµβαίνουν στην περιοχή.

(Στο σηµείο αυτό ο ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Γεώργιος
Λαµπρούλης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Σας ευχαριστούµε
πολύ. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Κύριε Αντιπρόεδρε, εγώ συµφωνώ απόλυτα µαζί σας. 
Αυτό που µπορώ να κάνω από τη δική µου πλευρά, είναι να

οχλήσω εγγράφως πια την περιφερειακή διοίκηση, που, δυστυ-
χώς, έχει από το Σύνταγµα αλλά και από τον ειδικότερο νόµο την
αυτοτέλειά της σε αυτόν τον τοµέα, και µε αφορµή τη δική σας
επίκαιρη ερώτηση -και θα σας την κοινοποιήσω την όχληση- για
να τους γνωστοποιήσω –αν και θα έπρεπε από µόνοι τους να
έχουν ευαισθητοποιηθεί- το σηµαντικό αυτό ζήτηµα που διακιν-

δυνεύει ανθρώπινες ζωές. 
Είναι προφανές και πρόδηλο αυτό το οποίο είπατε ότι πρώτα

στην τάξη και προτεραιοποιηµένα πρέπει να είναι τα δηµόσια
έργα, που αφορούν την ανθρώπινη ζωή και την πολιτική προστα-
σία. Δεν έχει κανένα νόηµα –και για αυτό είχε γίνει και η παρέµ-
βασή µου τότε προς το Υπουργείο Εσωτερικών, για να γίνουν
ιδιαίτερες διατάξεις προς αυτή την κατεύθυνση- να κάνουµε
έργα βιτρίνας, όταν κάποια στιγµή µας λείπουν αντιπληµµυρικά
έργα. Και µετά από ένα, δύο, τρία, πέντε, δέκα χρόνια έρχεται
και καταστρέφεται όλος ο πολιτισµός που έχουµε δηµιουργήσει
και χάνουµε και ανθρώπινες ζωές, παρά το γεγονός ότι έχουµε
φτιάξει έργα βιτρίνας, γιατί έχουµε απλώς και µόνο παραθεωρή-
σει τη βασική προτεραιότητα, που είναι τα έργα πολιτικής προ-
στασίας. 

Άρα στο συγκεκριµένο ζήτηµα εµείς θα προβούµε και θα σας
κοινοποιήσω -επαναλαµβάνω- την έγγραφη πρόσκλησή µας και
παραίνεσή µας προς την περιφερειακή διοίκηση, για να περιλά-
βει επιτέλους αυτόν τον συγκεκριµένο κόµβο εκεί στις πρόνοιές
της και να εκπονήσει µελέτη. Και στη συνέχεια εάν δεν έχει τα
κονδύλια, να συνδράµουµε εµείς στην κατασκευή του υποδειγ-
µένου από αυτούς έργου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε, τον
κύριο Υπουργό και τον κ. Λαµπρούλη. 

Προχωρούµε στην εικοστή πρώτη µε αριθµό 1285/12-3-2018
επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Λέσβου του
Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Γεωργίου Πάλλη προς
τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Νότια παρά-
καµψη Μυτιλήνης».

Ορίστε, κύριε Πάλλη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Μιλάµε για τη νότια παράκαµψη της Μυτιλήνης, ένα έργο που

αποτελεί ένα σηµαντικό συγκοινωνιακό έργο όχι µόνο για την
πόλη της Μυτιλήνης αλλά για ολόκληρο το νησί. Είναι ο δρόµος,
που από το αεροδρόµιο της Μυτιλήνης µε επτά κόµβους παρα-
κάµπτει όλη την πόλη και συνδέεται µε τον οδικό άξονα, που οδη-
γεί προς το δυτικό µέρος του νησιού. 

Το έργο αυτό είναι σηµαντικό για όλο το νησί. Πέρα από την
αναβάθµιση της πόλης µιλάµε για την πρόσβαση δέκα µε δεκα-
πέντε λεπτά νωρίτερα στο Νοσοκοµείο της Μυτιλήνης για τον
κάθε ασθενή από το υπόλοιπο νησί, που θα έχει ανάγκη να φτά-
σει γρήγορα σε ένα νοσοκοµείο που εξελίσσεται, σε ένα νοσο-
κοµείο αναπτυσσόµενο, σε ένα πολύ καλό νοσοκοµείο. Μιλάµε
για την πρόσβαση σε µουσεία και σχολικά συγκροτήµατα. Μι-
λάµε για την πρόσβαση των τουριστών δέκα, δεκαπέντε, είκοσι
λεπτά νωρίτερα στον τελικό προορισµό που συνήθως δεν είναι
η πόλη της Μυτιλήνης, αλλά περιοχές µία και µιάµιση ώρα δρόµο
από την πόλη. 

Είναι ένα έργο, του οποίου η συζήτηση ξεκίνησε από το 2002
και βρισκόµαστε σε µια κρίσιµη κατάσταση. Στις 7 Απριλίου 2018
λήγει η παράταση, σύµφωνα µε απόφαση που είχε ληφθεί από
τη Διεύθυνση Μελετών Έργων Οδοποιίας, προκειµένου να µην
µπορεί να χτιστεί –να το πω έτσι απλά- πάνω στη χάραξη του
έργου κάποια άλλη οικοδοµή. Η µελέτη έχει καθυστερήσει πάρα
πολύ. Έχουν καθυστερήσει οι συγκριτικοί πίνακες να αποστα-
λούν από την Περιφέρεια Βορείου Αιγαίου τα τελευταία τέσσερα
χρόνια και ήταν µια δικαιολογία, προκειµένου να µην προχωρήσει
ένα έργο. 

Όµως αυτή τη στιγµή θέλουµε την έγκρισή τους από το Συµ-
βούλιο Μελετών του Υπουργείου, προκειµένου να διασφαλί-
σουµε αυτό το έργο πνοής, ένα έργο το οποίο σέρνεται εδώ και
πάρα πολλά χρόνια. Θα σας πω ενδεικτικά κάποιους τίτλους από
τοπικές εφηµερίδες: 2006 «ΔΗΜΟΚΡΑΤΗΣ»: «Αδιαφορούν
εσκεµµένα. Παρακάµπτουν την νότια παράκαµψη», Τον Απρίλιο
του 2007 «Ρουσφέτια κατά της νότιας παράκαµψης», «Τα µικρο-
συµφέροντα κόλλησαν δύο µήνες τώρα την µελέτη», τον Μάιο
του 2007 «θα γίνει επιτέλους η νότια παράκαµψη, υπέγραψε ο
Γιώργος Σουφλιάς». Έχουµε φτάσει στο 2018 και τα ίδια µικρο-
συµφέροντα είναι αυτά που έχουν κολλήσει το έργο. 

Περιµένουµε την απάντησή σας. Στη δευτερολογία µου θα συ-
νεχίσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ,
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κύριε Πάλλη.
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πάλλη, σας ευχαριστώ πολύ για την ερώτηση. Γνωρίζετε

πολύ καλά το θέµα, γιατί είστε ένας από τους σοβαρούς τοπι-
κούς παράγοντες του νησιού. Σας δίνω και µια πληροφορία ότι
επισκέπτοµαι το πανέµορφο νησί σας και συνδέοµαι µε αυτό του-
λάχιστον µία φορά τον χρόνο. 

Το έργο στο οποίο αναφέρεστε, είναι ένα έργο που έθιξε ευαί-
σθητες χορδές µικροσυµφερόντων, όπως τα αποκαλέσατε, µε-
γαλόσχηµων όµως τοπικών παραγόντων. Πιθανόν αυτοί οι
µεγαλόσχηµοι τοπικοί παράγοντες να είχαν εκείνες τις προσβά-
σεις και να µπορούσαν προνοµιακά να συνοµιλούν µε ανθρώ-
πους, που τελικά να επηρέαζαν την άποψη και τις ενέργειες των
υπηρεσιών στην περιφέρεια, έτσι ώστε η µελέτη που είναι απο-
κλειστική αρµοδιότητα -δυστυχώς- της περιφέρειας να καθυστε-
ρεί. Είναι αυτό που απήντησα πριν και προς τον Αντιπρόεδρο,
τον κ. Λαµπρούλη, ότι από τον Κώδικα Δήµων και Περιφερειών
αλλά και από το Σύνταγµα, προβλέπεται αποκλειστική αρµοδιό-
τητα στον περιφερειάρχη, να εκπονεί µελέτες για περιφερειακές
εθνικές οδούς β’ τάξης και επαρχιακούς δρόµους. 

Άρα, λοιπόν, εµείς δεν έχουµε καν τη δυνατότητα να µπούµε
στη διαδικασία της µελέτης. Έχουµε όµως τη δυνατότητα, αφού
ολοκληρωθεί η µελέτη, να µπορέσουµε στη συνέχεια να το εγ-
κρίνουµε ως έργο, εφόσον µας έχει υποβληθεί αίτηµα χρηµατο-
δότησης, για να το προχωρήσουµε. 

Δίνω και µία είδηση προς εσάς, κύριε Βουλευτά, και προς τον
λαό της Μυτιλήνης. Σήµερα που µιλάµε -το µεσηµέρι νοµίζω- συ-
νεδριάζει το Συµβούλιο Δηµοσίων Έργων. Στην ηµερήσια διά-
ταξή του, λοιπόν, είναι η έγκριση, ακριβώς, της µελέτης και του
έργου, για να µπορέσουµε στη συνέχεια να το δηµοπρατήσουµε
και να πληρώσουµε τις απαλλοτριώσεις. 

Γνωρίζετε ότι η βασική διαφοροποίηση στον ν.4412/2016 περί
δηµοσίων έργων αλλά και η στρατηγική που έχουµε εµείς ως
Υπουργείο, είναι να πηγαίνει το έργο µαζί µε τις απαλλοτριώσεις,
έτσι ώστε να µην υπάρχει πρόσκοµµα ή δικαιολογία από τον
οποιονδήποτε εργολάβο ότι δεν µπορεί να προχωρήσει το έργο,
διότι δεν έχει αγοραστεί, να το πω απλά για να καταλαβαίνει ο
κόσµος, η λωρίδα γης, στην οποία πρέπει να εφαρµοστεί το
έργο. Άρα πρέπει να γίνει η απαλλοτρίωση από πριν. Αυτό, λοι-
πόν, εγκρίνουµε σήµερα ως έργο στο Συµβούλιο Δηµοσίων
Έργων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ πολύ, για τη συνέχεια του
λόγου µου να πάρω χρόνο και από τη δευτερολογία µου. Μάλλον
δεν θα χρειαστεί καν να δευτερολογήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Βεβαίως, κύριε
Υπουργέ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών): Τι έγινε, λοιπόν, µε την Περιφέρεια Βορείου Αιγαίου;
Κρατούσε επί χρόνια τη µελέτη αυτού του έργου για δικούς της
λόγους. Εµείς µπορεί να έχουµε στο µυαλό µας χίλια δύο. Εκείνη
-η περιφέρεια, δηλαδή- έχει τις δικές της αιτιάσεις. Πάντως είναι
γεγονός ότι η µελέτη δεν ολοκληρώθηκε. 

Σήµερα µας γνωστοποιείται ότι υπάρχει ολοκληρωµένη µε-
λέτη. Πάντως οι υπηρεσίες µού γνωστοποιούν ότι δεν είναι σε
επίπεδο εφαρµογής αλλά σε επίπεδο οριστικής µελέτης και θέλει
ακόµη κάτι για να ολοκληρωθεί. Ούτε αυτό δεν έχουν ολοκλη-
ρώσει. 

Είπαν, λοιπόν, ότι έχουν ολοκληρώσει το στάδιο της µελέτης
σε επίπεδο οριστικής αλλά όχι σε επίπεδο εφαρµογής από τον
Νοέµβριο του 2017 και το έδωσαν περαιτέρω προς το Υπουρ-
γείο, για να εκπονήσει το τελευταίο σκέλος και να το εγκρίνει το
Συµβούλιο Δηµοσίων Έργων. Έτσι, λοιπόν, καταναλώθηκε το µε-
γαλύτερο χρονικό διάστηµα -το 95% του χρονικού διαστήµατος-
που είχε χορηγηθεί ως αναστολή εκδόσεως οικοδοµικών αδειών
σε αυτή τη λωρίδα γης, που πρέπει να απαλλοτριωθεί για να γίνει
το έργο.

Δεν θέλω να πιστέψω ότι αναλώθηκε επίτηδες ο χρόνος αυτός,

από κάποιους τοπικούς παράγοντες που είχαν την προνοµιακή
συνοµιλία µε συγκεκριµένους ανθρώπους. Δεν θέλω να το πι-
στέψω! Όµως το γεγονός είναι ότι τελευταία στιγµή µάς δίνουν
µια µελέτη, η οποία δεν είναι ολοκληρωµένη σε επίπεδο εφαρ-
µογής, για να πάµε εµείς να κάνουµε τι; 

Μέσα σε µία και δύο και τρεις ηµέρες και έναν µήνα να κά-
νουµε µια διαδικασία σε επίπεδο εφαρµογής µελέτης και εγκρί-
σεως απαλλοτριώσεων και εξευρέσεως κονδυλίων, γιατί λήγει η
παράταση αναστολής των αδειών.

Σας δίνω, λοιπόν, την πληροφορία ότι κάνουµε όλες τις ανα-
γκαίες προσπάθειες -δεν θέλω να πω περισσότερα από το Βήµα-
µε το ΥΠΕΚΑ συνεργιστικά για να πετύχουµε µε οποιοδήποτε
τρόπο την περαιτέρω παράταση αυτής ακριβώς της αναστολής
οικοδοµικών αδειών. Το έργο της νοτίου παρακάµψεως θα γίνει
θέλουν δεν θέλουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Πάλλη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, λίγα πράγµατα θα πω.

Αφού ενηµερώσουµε -ο Υπουργός το γνωρίζει- ότι µέχρι τώρα
έχει πληρωθεί πάνω από 1 εκατοµµύριο ευρώ για τη συγκεκρι-
µένη µελέτη, ότι υπολείπεται ένα πολύ µικρό ποσό και ότι η πρό-
θεση κάποιων είναι να τσαλακώσουν το 1 εκατοµµύριο ευρώ και
να το πετάξουν στο καλάθι των αχρήστων -αυτή είναι η πρόθεση
εδώ και δεκαπέντε, είκοσι χρόνια τελικά-, θέλω να συµπληρώσω
δύο πράγµατα.

Η σηµαντικότητα µιας τέτοιας µελέτης δεν αφορά µόνο όλα
αυτά που είπαµε πριν, αλλά αφορά και ένα κοµµάτι που έχει γίνει
στη µελέτη για την αντιπληµµυρική προστασία της πόλης. Είναι
ένας δακτύλιος πάνω από την πόλη. Είναι ένα θέµα, γιατί πληµ-
µυρικά φαινόµενα έχουµε στο νησί µας τα τελευταία χρόνια.

Εγώ θέλω να κρατήσω τη δέσµευση του Υπουργείου ότι η µε-
λέτη θα ολοκληρωθεί, θα προχωρήσουν οι συγκριτικοί πίνακες
και ότι αυτό το έργο θα γίνει, γιατί το αξίζει όλο το νησί.

Θα κλείσω, αφού καταθέσω στα Πρακτικά το ιστορικό της µε-
λέτης, για να µπορείτε εσείς αλλά και το Κοινοβούλιο, να έχετε
µια σαφέστατη εικόνα, για το πώς µια µελέτη που ξεκίνησε από
τις 300.000 ευρώ έφτασε στο 1,5 εκατοµµύριο ευρώ τα προηγού-
µενα χρόνια και πώς έκαναν δηµόσια έργα ή µάλλον µελέτες και
ούτε ολοκληρωµένες, όπως είπατε πολύ σωστά.

Θα συµπληρώσω λέγοντας το εξής. Είναι ένα έργο παλιό, ένα
έργο από αυτά που δεν ξέρω πόσο πια έχουν µείνει στο Υπουρ-
γείο σας ως µελέτες που έτρεχαν από το Υπουργείο και η χρη-
µατοδότηση υπήρχε στο Υπουργείο για την ολοκλήρωση των
µελετών. Εξετάστε την ολοκλήρωση της οριστικής µελέτης, για
να µπορέσει να ενταχθεί το έργο το συντοµότερο δυνατόν. 

Εγώ θα σας έλεγα ότι ίσως θα έπρεπε να το δούµε και ως ένα
έργο µέγιστης σηµασίας, ούτως ώστε να µπορέσει να ενταχθεί
σε κάποια προγράµµατα όσο πιο γρήγορα γίνεται, να δει ο τόπος
να υλοποιείται αυτό το έργο, για να µπορέσουµε να συµπληρώ-
σουµε όλα αυτά που τούτη η Κυβέρνηση έχει κάνει στη Λέσβο,
στη Μυτιλήνη µε δεκάδες εκατοµµύρια -και το λέω έτσι ως έχει-
στο πλαίσιο της αστικής ανάπλασης, της ανάπλασης του λιµα-
νιού, των συνολικών έργων, που θα είναι κρίµα να µην κουµπώ-
σουν µε την ανάσα της πόλης αλλά και την πρόσβαση όλου του
νησιού πολύ γρηγορότερα σε νοσοκοµεία αεροδρόµια και λιµά-
νια.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Πάλλης καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Πάλλη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος - Γε-
ώργιος Καρράς ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτε-
ρικό για το χρονικό διάστηµα από 11 Απριλίου έως 15 Απριλίου
2018. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε την ζητηθείσα άδεια.
Επίσης έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι η Διαρκής
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Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει την έκθεσή της
στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πο-
λιτικής µε τίτλο: «Ενσωµάτωση στην ελληνική νοµοθεσία της
Οδηγίας (ΕΕ) 2015/1794 και άλλες διατάξεις».

Προχωρούµε στις επόµενες επίκαιρες ερωτήσεις, στις οποίες
θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Αναστάσιος Πετρόπουλος.

Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 1391/26-3-2018 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Πιερίας του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αστέριου Καστόρη προς τον
Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης µε θέµα «Ένταξη ανίατων παθήσεων στον ενιαίο πί-
νακα προσδιορισµού ποσοστού αναπηρίας».

Παρακαλώ, κύριε Καστόρη, έχετε τον λόγο για την πρωτολο-
γία σας.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΚΑΣΤΟΡΗΣ: Αγαπητέ Υπουργέ, µε την πρόσφατη
δηµοσίευση σε ΦΕΚ της 4591/27-12-2017 κοινής υπουργικής
απόφασης του Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης και του Υπουργείου Οικονοµικών ανα-
θεωρήθηκε ο ενιαίος πίνακας προσδιορισµού ποσοστού αναπη-
ρίας. Στον πίνακα, όπως γνωρίζουµε, καθορίζονται τα ποσοστά
αναπηρίας που συνεπάγεται κάθε πάθηση ή βλάβη, σωµατική ή
ψυχική ή πνευµατική εξασθένιση ή συνδυασµένη εµφάνιση τέ-
τοιων παθήσεων ή βλαβών ή εξασθενήσεων καθώς και οι υπο-
τροπές αυτών.

Η αναθεώρηση του ενιαίου πίνακα ανακούφισε πολλούς αν-
θρώπους µε αναπηρία και τις οικογένειές τους, καθώς σε αυτόν
εντάχθηκαν πολλές ασθένειες που έλειπαν και καθορίστηκε στο
ορθότερο, µε βάση τεκµηριωµένα επιστηµονικά δεδοµένα, το πο-
σοστό απόδοσης βαθµού αναπηρίας.

Ωστόσο η δηµοσίευση του αναθεωρηµένου πίνακα, συνοδεύ-
τηκε από ανησυχίες και προβληµατισµό από ορισµένες συλλογι-
κότητες ασθενών, όπως είναι στην περίπτωση της Πανελλήνιας
Οµοσπονδίας Ατόµων µε Σκλήρυνση κατά Πλάκας. Ζητήµατα, επί-
σης, προκύπτουν από τη µη συµπερίληψη του συνδρόµου RETT,
το οποίο αποτελεί µια περίπλοκη γενετική νευρολογική διαταραχή,
φυλοσχετιζόµενη µε τα θήλεα, επηρεάζει την επικοινωνία και τις
κινήσεις του σώµατος και συνδέεται µε βαριά νοητική υστέρηση
και κινητική αναπηρία. Επίσης δεν συµπεριλαµβάνεται το σύν-
δροµο Williams, το οποίο είναι µια αυτοσωµατική επικρατής γενε-
τική διαταραχή, που περιλαµβάνει περιφερειακή πνευµονική
αορτική στένωση, χαρακτηριστικό πρόσωπο, διανοητική καθυστέ-
ρηση, χαρακτηριστική οδοντική δυσµορφία και παιδική υπερ-
ασβεστιναιµία.

Επιπρόσθετα στον αναθεωρηµένο αυτόν πίνακα, δεν γίνεται
αναφορά στις βλεννοπολυσακχαριδώσεις, οι οποίες αποτελούν
µια ετερογενή οικογένεια από σπάνιες γενετικές διαταραχές λυ-
σοσωµατικής αποθήκευσης και οδηγούν σε σοβαρή νοσηρότητα
και µειωµένο προσδόκιµο ζωής.

Τέλος, καταφθάνουν σποραδικά καταγγελίες ασθενών, οι
οποίοι αναφέρουν πως τα κέντρα πιστοποίησης αναπηρίας, τα
γνωστά µας ΚΕΠΑ, λειτουργούν ως δηµοσιονοµικές επιτροπές
µε στόχο τη στοχευµένη περικοπή επιδοµάτων και όχι ως κέντρα
για τη γνωµάτευση της αναπηρίας.

Με βάση τα παραπάνω σας ερωτώ: Τι µέτρα προτίθεται να
πάρει το Υπουργείο, να πάρετε εσείς, ώστε να αποκατασταθεί η
άνιση µεταχείριση, που προκύπτει από την αναθεώρηση αυτού
του ενιαίου πίνακα, για τις συγκεκριµένες οµάδες ασθενών που
αντιµετωπίζουν σοβαρές και ανίατες παθήσεις, όπως ενδεικτικά
αυτές που ανέφερα νωρίτερα;

Επίσης τι µέτρα προτίθεται να πάρει το Υπουργείο, µε στόχο
την τήρηση της προβλεπόµενης λειτουργίας των ΚΕΠΑ, ώστε οι
πολίτες να αισθάνονται ότι λαµβάνονται υπ’όψιν µε ορθό τρόπο
τα ιατρικά τους προβλήµατα και δεν αδικούνται;

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Καστόρη.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την απάντηση σας.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ
πολύ.

Θέτετε ένα πολύ ευαίσθητο θέµα και η Κυβέρνηση το έχει δια-
χειριστεί µε την ευαισθησία που κι εσείς το θέτετε, κύριε συνά-
δελφε. Είναι θέµα που δεν τελείωσε και δεν τελειώνει για εµάς,
κύριε Καστόρη. Τον Γενάρη εκδώσαµε δύο κοινές υπουργικές
αποφάσεις. Η πρώτη εκδόθηκε µε τον Υπουργό Οικονοµικών,
που αφορά την τροποποίηση του ενιαίου πίνακα ποσοστού ανα-
πηρίας και τροποποιεί την αναπηρία επί το θετικότερο.

Η δεύτερη υπουργική απόφαση αφορά την αναθεώρηση στον
πίνακα παθήσεων, για τις οποίες η διάρκεια αναπηρίας των
ασφαλισµένων καθορίζεται επ’ αόριστον. Τριπλασιάσαµε τον
αριθµό αυτών των παθήσεων από σαράντα τρεις, που ήταν στο
σχετικό πίνακα σε εκατόν τριάντα. Έτσι, λοιπόν, αποφεύγουµε
την αναµονή πασχόντων ατόµων σε µια διαδικασία επανεξέτασης
κάθε τόσο και λιγάκι. Επ’ αόριστον από σαράντα τρεις πήγαν
εκατόν τριάντα.

Αποφασίσαµε ο ενιαίος πίνακας προσδιορισµού ποσοστού
αναπηρίας, να αναθεωρείται κάθε φορά που θα χρειάζεται να
αναθεωρείται, καθώς είναι συνδεδεµένη η σχετική διαδικασία µε
την αναθεώρηση του ενιαίου πίνακα προσδιορισµού ποσοστού
αναπηρίας, συνδεδεµένο µε το Διεθνές Σύστηµα Στατιστικής Τα-
ξινόµησης των Νόσων και των Σχετικών Προβληµάτων Υγείας το
ICD10, και σε κάθε περίπτωση επικαιροποιούµε τη σχετική λίστα
µε βάση τα νέα δεδοµένα και την επανεξέταση των θεµάτων.
Ήδη το κάναµε πολύ σύντοµα από την ηµέρα που είχαµε βγάλει
τον πίνακα, προσθέτοντας στις παθήσεις αυτές την πάθηση της
σκλήρυνσης κατά πλάκας, µετά από αίτηµα των ενδιαφεροµέ-
νων, που ποτέ δεν υπαγόταν η πάθηση αυτή στα νοσήµατα, που
έχουν πάγια ένταξη στον σχετικό πίνακα.

Το εντάξαµε τώρα και άµεσα θα εντάξουµε και άλλες παθή-
σεις, όπως οι επιµολύνσεις µε απότοκα λοιµώδη νοσήµατα, µε
επίκτητη ανοσοποιητική ανεπάρκεια τρίτου σταδίου, οι βιοπαθή-
σεις, η πνευµονική υπέρταση σοβαρού βαθµού, η µεταµόσχευση
πνεύµονα, τα γενετικά σύνδροµα χρωµοσώµατος που ανήκουν
στο φάσµα του αυτισµού, η παρεγκεφαλική αµφιβληστροειδική
αιµατοαγγειοβλαστωµάτωση και παθήσεις τέτοιες που ποτέ δεν
σκέφτηκε κανείς να τις εντάξει στον σχετικό πίνακα. Τις εντάσ-
σουµε και σύντοµα θα γίνει η σχετική σύγκλιση της αρµόδιας ει-
δικής επιστηµονικής επιτροπής για να τα θέσουµε και αυτά.

Όλα όσα µου είπατε τα έχουµε εντάξει. Είναι υποσύνολα, ει-
δικότερα στις περιπτώσεις παθήσεων που εντάσσονται ήδη στον
σχετικό πίνακα. Δηλαδή το σύνδροµο Γουίλιαµς-Μπιούρεν περι-
λαµβάνεται ρητά και το σύνδροµο Ρεττ υπάρχει στις διαταραχές
του αυτιστικού φάσµατος και υπάρχει ρητή αναφορά στον αντί-
στοιχο σχετικό φάκελο του ασθενούς µε αυτισµό. Εντάσσεται σ’
αυτή την περίπτωση. 

Οι βλεννοπολυσακχαριδώσεις περιλαµβάνονται στα ενδογενή
µεταβολικά νοσήµατα των σπανίων παθήσεων, για τις οποίες θα
εκδοθεί σύντοµα και σχετική υπουργική απόφαση. Έχουµε
υπ’όψιν, δηλαδή, σε κάθε περίπτωση τέτοιου είδους παθήσεις,
τις οποίες χρειάζεται να εντάξουµε αµέσως µετά από γνωµοδό-
τηση της ειδικής επιστηµονικής επιτροπής.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό.
Κύριε Καστόρη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΚΑΣΤΟΡΗΣ: Περιµένω και µία απάντηση για τα

ΚΕΠΑ, για τη λειτουργία τους, αλλά θα ήθελα να προσθέσω κάτι
ακόµα, κύριε Υπουργέ. 

Θα ήθελα να θέσω το θέµα, που έχει να κάνει µε τα παιδιά µε
αυτισµό. Το τελευταίο διάστηµα γίναµε ως Βουλευτές αποδέκτες
υποµνηµάτων -υπήρξαν και δηµοσιεύµατα γι’ αυτό στον Τύπο-
σχετικά µε την κατάργηση των επιδοµάτων αναπηρίας παιδιών
µε αυτισµό λόγω του νέου τρόπου προσδιορισµού της αναπη-
ρίας και µέσω της µείωσης του κατώτατου ποσοστού στο 50%
από 67% που ήταν. 

Πιο συγκεκριµένα προβλέπεται ως κατώτατο ποσοστό απόδο-
σης για διαταραχές του αυτιστικού φάσµατος το 50%, γεγονός
που δεν αποδίδει επίδοµα αναπηρίας, καθώς αυτό δίνεται σε
αναπηρίες άνω του 67%.

Θα µπορούσατε να µας ενηµερώσετε, για το τι ισχύει ακριβώς
και τι προβλέπει ο σχεδιασµός της υπηρεσίας του Υπουργείου
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για επιδόµατα αναπηρίας παιδιών µε αυτισµό;
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ως προς το
τελευταίο θέµα του επιδόµατος που είπατε, κύριε συνάδελφε, η
επιτροπή δεν δέχθηκε την καταβολή επιδόµατος. Θα επιµείνουµε
σ’ αυτό. Είναι ένα ζήτηµα, που πάντα πρέπει να διαχειριζόµαστε
µε γνώµη της ειδικής επιτροπής. Δεν παραιτούµαστε από την επι-
δίωξη να χορηγηθεί, όµως πρέπει να πειστούµε κι εµείς και να
πειστεί και η επιτροπή γι’ αυτή τη σχετική ρύθµιση, που πιστεύω
ότι θα πετύχουµε για τα άτοµα αυτά.

Ειδικότερα, όµως, πρέπει να πω ότι το 2012, λάµβανε επίδοµα
αναπηρίας άνω του 67% το 68,3% των αιτούντων. Σήµερα έχουµε
πια µια καλύτερη αντιµετώπιση. Το 2017 παίρνει το 81% των αι-
τούντων. Παρά τα όσα λέγονται, δεν υπάρχει από τη δική µας
πολιτική σκοπιά, διάθεση µείωσης των περιπτώσεων ατόµων που
πάσχουν από αναπηρία. Επαναλαµβάνω ότι το 2012, ελάµβανε
το 68,3% των αιτούντων για αναπηρία άνω του 67% και το 2017
ελάµβανε πια το 81%.

Παρά τα όσα λέγονται, εµείς δείχνουµε στην πράξη ευαισθη-
σία και οι επιτροπές εξέτασης αναπηρίας είναι πιο ευαίσθητες,
ώστε να βλέπουν µε πιο θετική µατιά, για τους πάσχοντες, τα
σχετικά αιτήµατα αναπηρίας. Βεβαίως το ζήτηµα έχει να κάνει
και µε τις ιατρικές γνωµοδοτήσεις, γνωµατεύσεις και την επιστη-
µονικότητα της επιτροπής, την οποία εµείς θεωρούµε επαρκή,
όµως η πολιτική µας σκοπιά είναι δεδοµένη και αποδεικνύεται
ότι έχει έµπρακτο αποτέλεσµα, από το γεγονός ότι πολύ περισ-
σότεροι είναι εκείνοι που απολαµβάνουν των ευεργετηµάτων της
αναπηρίας όµως µε τρόπο ορθό όχι πλασµατικό. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, πενήντα πέντε µαθήτριες και µαθητές και τέσ-
σερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 4ο Γυµνάσιο Σταυρούπολης
Θεσσαλονίκης.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Παρακολουθείτε τη διαδικασία των επίκαιρων ερωτήσεων.
Είναι ερωτήσεις που κάνουν οι Βουλευτές προς τους Υπουργούς
για διάφορα θέµατα που απασχολούν τις περιφέρειες, την κοι-
νωνία και το κοινοβουλευτικό έργο.

Προχωρούµε στην τρίτη µε αριθµό 1406/27-3-2018 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρήστου Κατσώτη προς την
Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης µε θέµα: «Χειροτέρευση των όρων απόδοσης της
ασφάλισης του ΕΦΚΑ προς τους ασφαλισµένους». 

Αγαπητέ συνάδελφε, κύριε Κατσώτη, έχετε τον λόγο για την
πρωτολογία σας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, η ερώτηση έχει το ιστορικό για την απόδοση

της ασφάλισης, όπως καταγράφεται από το 2001. 
Αρχίζοντας από το 2011 -για συντοµία χρόνου- διαφοροποι-

ήθηκε το καθεστώς ηλεκτρονικής υποβολής ΑΠΔ για ορισµένες
κατηγορίες εργοδοτών Υπάρχουν τα γενικά έγγραφα της Διεύ-
θυνσης Ασφάλισης Εσόδων του ΙΚΑ. Δεν τα διαβάζω για λόγους
συντοµίας. 

Πιο συγκεκριµένα σε εργοδότες που είτε είχαν µεγάλη οφειλή
είτε ελέγχονταν για εικονική απασχόληση προσωπικού, αφαιρέ-
θηκε η δυνατότητα ηλεκτρονικής υποβολής ΑΠΔ, την οποία πρέ-
πει πλέον να υποβάλουν στο υποκατάστηµα του ΙΚΑ που τους
ελέγχει, προσκοµίζοντας µαζί πρώτον, τα στοιχεία απασχόλησης
των εργαζοµένων -προσλήψεις, συµβάσεις, πίνακες προσωπικού,
αποδείξεις µισθοδοσίας, δηλώσεις φόρου µισθωτών υπηρεσιών-
και δεύτερον τα φορολογικά στοιχεία -έντυπα Ε1, Ε2, Ε3, Ε9, πε-

ριουσιακή κατάσταση- της επιχείρησης και των νόµιµων υπευθύ-
νων της. 

Το υποκατάστηµα του ΙΚΑ αφού έκανε έλεγχο και εφόσον δια-
πίστωνε ότι υπάρχει πραγµατική απασχόληση προσωπικού, κα-
ταχωρούσε ηλεκτρονικά τις ΑΠΔ, βεβαίωνε τις αντίστοιχες
ασφαλιστικές εισφορές συντάσσοντας πράξη επιβολής εισφο-
ρών, την οποία κοινοποιούσε στον εργοδότη. Μετά την παρα-
λαβή της πράξης επιβολής εισφορών από τον εργοδότη,
µπορούσαν οι εργαζόµενοι, ανεξάρτητα από την εξόφληση ή τη
ρύθµιση της, να χρησιµοποιήσουν τον χρόνο ασφάλισης τους.

Όµως, κύριε Υπουργέ, µε το Μ8/73253 έγγραφο του τµήµατος
είσπραξης ασφαλιστικών εισφορών της διοίκησης ΕΦΚΑ από 15-
01-2018 τα παρακάνω ανατρέπονται εντελώς. Για να παραληφθεί
η ΑΠΔ µιας επιχείρησης που έχει οφειλές και δεν έχει υπαχθεί
σε καθεστώς ρύθµισης, εισάγεται και µια επιπλέον προϋπόθεση.
Να καταβάλει τις ασφαλιστικές εισφορές του τελευταίου µήνα
απασχόλησης. Αν δεν το κάνει, το υποκατάστηµα του ΙΚΑ δεν θα
δέχεται ούτε να παραλάβει προς έλεγχο τις ΑΠΔ. 

Άµεση συνέπεια είναι οι εργαζόµενοι της επιχείρησης, να πα-
ραµένουν ανασφάλιστοι µέχρι να αποφασίσει ο εργοδότης να
καταβάλει τις εισφορές. Δηλαδή τιµωρείτε τον εργαζόµενο. Επι-
πλέον οι εργοδότες δεν έχουν να αντιµετωπίσουν κανενός είδους
πρόστιµο ανεξάρτητα από τον χρόνο υποβολής της ΑΠΔ.

Σας ρωτάµε, λοιπόν, αν προτίθεστε να επαναφέρετε άµεσα
αυτό που ίσχυε µέχρι σήµερα, δηλαδή µε την υποβολή της ΑΠΔ
να εξασφαλίζεται συνολικά η ασφάλιση των εργαζοµένων, καθώς
και οι όποιες παροχές και να µη µεταφέρεται η ευθύνη στους ίδι-
ους, επειδή ο εργοδότης δεν καταβάλλει τις εισφορές.

Επίσης να ακυρώσει άµεσα το επίµαχο έγγραφο, το οποίο µε
προκλητικό τρόπο, ουσιαστικά, απαλλάσσει τους εργοδότες και
τιµωρεί τους εργαζόµενους, αφήνοντάς τους ανασφάλιστους.
Περιµένουµε την απάντησή σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε τον κ.
Κατσώτη.

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε Κα-
τσώτη, νοµίζω ότι θα συµφωνήσετε, αν µελετήσατε καλύτερα το
σχετικό θέµα ότι η ρύθµιση αυτή, αποβλέπει στην καλύτερη εξυ-
πηρέτηση των ασφαλισµένων εργαζοµένων, κυρίως, και διευκο-
λύνει τη διαδικασία είσπραξης οφειλών από την πλευρά των
εργοδοτών. Θα το δείτε. Θα σας εξηγήσω τώρα ποια είναι η δική
µας επιδίωξη.

Μέχρι τώρα παίρνοντας αυτή τη νοµοθετική πρωτοβουλία και
αυτή την κανονιστική ρύθµιση από την εγκύκλιό µας, αν ο εργο-
δότης όφειλε εισφορές ή δεν γίνονταν δεκτές οι ΑΠΔ από το σύ-
στηµα, συνέβαινε το καινοφανές, ο εργοδότης να χρωστά και εν
συνεχεία εµπράκτως να απαλλάσσεται από την υποχρέωση κα-
ταβολής εισφορών για τους εργαζοµένους του, αφού το σύ-
στηµα δεν δεχόταν την ΑΠΔ. Έτσι έµεναν οι άνθρωποι ακάλυπτοι
και ανασφάλιστοι, χωρίς να φταίνε.

Αυτό που κάναµε τώρα και µε αφορµή τη διαδικασία του εξω-
δικαστικού συµβιβασµού, είναι να δεχόµαστε τις ΑΠΔ, ακόµα κι
αν όφειλε ο εργοδότης και να ρυθµίζει τις οφειλές του στο σύ-
στηµα.

Εποµένως µόνο θετικά θα περίµενα να δείτε ότι έχει η σχετική
ρύθµιση. Διότι σκοπός µας ήταν ένας, να υπάρχει ενιαία ρύθµιση
και διαχείριση από όλα τα συστήµατα του ΕΦΚΑ για κάθε περί-
πτωση οφειλής, να δοθεί η δυνατότητα ένταξης του συνόλου των
οφειλετών στον εξωδικαστικό µηχανισµό ρύθµισης οφειλών. 

Νοµίζω ότι κι εσάς θα πρέπει να σας ενδιαφέρει αυτό, γι’ αυ-
τούς που όλα αυτά τα χρόνια µπήκαν σ’ αυτή την παγίδα της κρί-
σης και δεν µπορούσαν να ανταποκριθούν σε βασικές υποχρεώ-
σεις, διότι όπως έχω ξαναπεί, οι εισφορές των ελεύθερων επαγ-
γελµατιών ήταν πάρα πολύ υψηλές. Αυτή τη στιγµή ενώ ήταν το
27% στα 200 ευρώ περίπου κατά µέσον όρο η εισφορά, έχει φτά-
σει στο 70% και πάνω από 70%. Νοµίζω ο µέσος όρος είναι στο
80% για εκείνους τους ελεύθερους επαγγελµατίες που καταβάλ-
λουν µέχρι 200 ευρώ. 

Επίσης επιτυγχάνεται µ’ αυτή τη ρύθµιση, να αποκατασταθούν
τα δικαιώµατα των απασχολουµένων, γιατί στερούνταν τη δυνα-

6390 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



τότητα, όπως ξέρετε, να πάνε στον ΟΑΕΔ, γιατί δεν είχαν λυµένη
τη σχέση εργασίας. Ήταν ανασφάλιστοι, δεν είχαν υπηρεσίες
υγείας και φαρµακευτικής περίθαλψης. Την έχουν, γιατί έχουν
και ασφαλιστική ικανότητα µ’ αυτόν τον τρόπο. 

Βελτιώνεται η δυνατότητα είσπραξης των ασφαλιστικών ει-
σφορών µέσω των ΑΠΔ, που είναι πια µια διαδικασία για όλους
ακόµα και για τους ναυτικούς και πραγµατοποιείται πιο εύκολα
ο έλεγχος για την απεικόνιση της ορθής ασφαλιστικής ιστορίας,
προκειµένου επιτέλους να έχουµε µια πλήρη εικόνα της ασφαλι-
στικής ιστορίας κάθε ασφαλισµένου, για να βγάζουµε γρήγορα
τις συντάξεις. 

Αυτή ήταν η δική µας επιδίωξη και νοµίζω επιτυγχάνεται. Δεν
ξέρω γιατί εσείς ενίσταστε σ’ αυτή τη ρύθµιση. Αν θέλετε και ει-
δικότερα να σας το εξηγήσω, για να αξιοποιηθεί αυτή η δυνατό-
τητα. Είναι δυνατότητα θετική για όλους. Δεν είναι αρνητική,
όπως εσείς υπονοείτε στην ερώτησή σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ
τον Υπουργό. 

Κύριε Κατσώτη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι δεν έχετε υπ’ όψιν σας το συγκε-

κριµένο έγγραφο που σας διάβασα. Το έγγραφο αυτό έχει, ακρι-
βώς, το αντίθετο αποτέλεσµα απ’ αυτό που λέτε. Το έγγραφο
αυτό µε το οποίο η διοίκηση του ΕΦΚΑ καλεί τα υποκαταστήµατά
του να συµµορφωθούν, λέει ότι αν δεν καταβάλλει ασφαλιστικές
εισφορές του τελευταίου µήνα απασχόλησης, δεν έχει καµµία
ασφάλιση ο εργαζόµενος. 

Πείτε µου, ο εργαζόµενος θα τιµωρείται; Ρίχνετε την ευθύνη
στον αδύναµο κρίκο; Μπορεί ο εργαζόµενος να πάει να απαιτή-
σει ή να πάει να κάνει την καταγγελία στον ΕΦΚΑ; Και να την
κάνει, αν δεν δώσει τις εισφορές ο εργοδότης, δεν θα έχει ασφά-
λιση, κύριε Υπουργέ. Λέτε το αντίθετο απ’ αυτό που λέει το έγ-
γραφο σήµερα. 

Εµείς σας καλούµε, να δείτε το έγγραφο καλύτερα απ’ ό,τι σας
λέει ο συνεργάτης σας τώρα και να το διορθώσετε. Γιατί έχουµε
πάρα πολλούς εργαζόµενους, που µετά απ’ αυτό το έγγραφο
είναι ανασφάλιστοι, δεν έχουν δικαίωµα στην υγεία, στο φάρ-
µακο και θα έχουν και σοβαρό πρόβληµα στη σύνταξή τους, γιατί
δεν µετρούν οι ασφαλιστικές ηµέρες, αφού δεν γίνεται αποδεκτή
ή δεν παραλαµβάνεται για έλεγχο η ΑΠΔ, προκειµένου να βεβαι-
ώσει το κατάστηµα ότι όντως ο εργαζόµενος απασχολείται τόσες
ηµέρες, τόσους µήνες, µε τόσο µισθό και τόσες ασφαλιστικές ει-
σφορές. 

Το έγγραφο, λοιπόν, αυτό έχει το αντίθετο αποτέλεσµα απ’
αυτό που είπατε, κύριε Υπουργέ, κι εµείς αυτό θέλουµε, αυτό
που είπατε, να µην έχει την ευθύνη ο εργαζόµενος, να πιστοποι-
είται, να βεβαιώνονται από τον ΕΦΚΑ οι ασφαλιστικές ηµέρες µε
την ΑΠΔ και να αναζητούνται οι εισφορές από τον εργοδότη,
όπως γινόταν µέχρι τώρα. Χρόνια τώρα γινόταν αυτό το πράγµα,
κύριε Υπουργέ. 

Το αλλάζετε τώρα και βάζετε την συνευθύνη στον ασφαλι-
σµένο, τον αφήνετε ανασφάλιστο και είναι βούτυρο στο ψωµί
κάθε εργοδότη, να µην πληρώνει τον τελευταίο µήνα και να έχει
ανασφάλιστους εργαζόµενους. 

Θα έχει τραγικές συνέπειες για πολύ κόσµο. Γι’ αυτό σας ζη-
τάµε να αλλάξετε το έγγραφο, µε την ευθύνη στην επιχείρηση
να ασφαλίζει τον εργαζόµενο και να µην υπάρχει ευθύνη στον
εργαζόµενο για να µείνει ανασφάλιστος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Κατσώτη.

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολο-
γία σας. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε Κα-
τσώτη, καταλαβαίνω ότι πρέπει να το συζητήσουµε το θέµα εκ
του σύνεγγυς, για να κατανοήσετε τον τρόπο που λειτουργεί
αυτό που εµείς θεσµοθετήσαµε, µε την κανονιστική µου πρωτο-
βουλία, διότι εκείνο που συµβαίνει, είναι να εισπράττουµε µε τις
ΑΠΔ που χορηγούνται, όταν ο εργοδότης καταβάλλει την τελευ-
ταία, προηγούµενη, τουλάχιστον οφειλή. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Και εάν δεν το κάνει; 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Θα σας πω
τι γίνεται αν δεν το κάνει.

Αυτό που συνέβαινε µέχρι τώρα, είναι να πρέπει να καταβάλει
το σύνολο των οφειλών, αλλιώς το σύστηµα δεν ελάµβανε ΑΠΔ,
άρα δεν εισέπραττε. Γιατί χωρίς ΑΠΔ δεν εισπράττεται η ει-
σφορά για τον εργαζόµενο. Δεν εισπράττεται. Αυτή είναι η θε-
σµοθετηµένη διαδικασία. Χωρίς ΑΠΔ δεν εισπράττεις τίποτα. 

Άρα αυτό που λέτε να αποτρέψουµε, δεν το αποτρέπαµε πριν.
Τώρα το αποτρέπουµε, µε τη δυνατότητα που παρέχεται να βγει
ΑΠΔ. Η µη πληρωµή της ΑΠΔ πάντα εµπεριέχει όλους τους κιν-
δύνους κατά τον Κώδικα Εισπράξεων Δηµοσίων Εσόδων, για
εκείνον που δεν πληρώνει. 

Δεν κατήργησε ο νόµος τις υποχρεώσεις του εργοδότη. Όµως
αν υποθέσουµε ότι µια επιχείρηση οφείλει 100.000 ευρώ παλιές
οφειλές, θα έπρεπε σε δώδεκα δόσεις -γιατί είναι αυτή η πάγια
ρύθµιση- να δίνει κοντά στα 8.333 ευρώ τον µήνα. Τώρα µπορεί
να καταβάλει την προηγούµενη δόση. Και αν κάνει κανείς µια
αναλογία, περίπου, η προηγούµενη µηνιαία οφειλή θα ήταν 3.000
ευρώ. Μπορεί να καταβάλει, λοιπόν, αυτή την οφειλή και µπορεί
να εκδίδει ΑΠΔ για τους εργαζόµενους. 

Αυτό γίνεται, επιδιώκοντας να φέρουµε µια ισορροπία σε κα-
λόπιστους επιχειρηµατίες, φυσικά και φαίνεται αυτό, διότι ο κα-
κόπιστος δεν θα γλιτώσει τίποτα. Θα διωχθεί µέσα από το
σύστηµα, όπως πάντα συµβαίνει. Όµως το ζήτηµά µας είναι να
δεχτούµε ότι -όπως λέγατε κι εσείς- η κρίση κατέστρεψε τη µι-
κροµεσαία επιχειρηµατικότητα, τους µικροµεσαίους, τα µικρο-
µάγαζα και πρέπει να νοιαστούµε γι’ αυτό. Πώς εννοούµε να το
κάνουµε;

Εµείς λέµε ότι αυτός είναι ένας τρόπος, να διαχειριστούµε κα-
λύτερα τις ολέθριες συνέπειες αυτής της κρίσης για τον µικρο-
µεσαίο. Καταστράφηκαν τα µαγαζιά, έκλεισαν. Είναι γεµάτοι
οφειλές και έχουν πέσει στον στραγγαλισµό όλοι αυτοί οι άνθρω-
ποι. 

Λέµε να δώσουµε, λοιπόν, αυτή τη δυνατότητα -και αυτό κά-
ναµε- και οι εργαζόµενοι να µπορούν να έχουν κάλυψη ασφαλι-
στική και ο ίδιος ο εργοδότης µε έναν τρόπο που τον
διευκολύνει, να ενταχθεί στον εξωδικαστικό συµβιβασµό, µε τη
συγκέντρωση όλων των οφειλών να µπορεί να εξυγιανθεί και να
µπορεί να έρθει σε µια καλύτερη κατάσταση. 

Νοµίζω ότι αυτή τη ρύθµιση την έχει υιοθετήσει το σύνολο της
µικροµεσαίας επιχειρηµατικότητας. Νοµίζω ότι οι µικροµεσαίοι
το έχουν δεχθεί, αλλά και οι εργαζόµενοι, πάλι, ωφελούνται, γιατί
είχαµε το σύστηµα που ίσχυε πάγια, δηλαδή οι εργοδότες δεν
έλυναν τη σύµβαση εργασίας µε τον εργαζόµενο, αλλά τον είχαν
εκεί πέρα όµηρο και χωρίς ασφάλιση. Αυτό είχε ως αποτέλεσµα
ο καθένας, ο καηµένος, να κάθεται εκεί να δει πότε θα πληρωθεί.
Παρακαλούσαν να τους απολύσουν πολλές φορές, για να πά-
ρουν επίδοµα ανεργίας. Την ξέρετε την κατάσταση. Τους κρα-
τούσαν όµηρους. Ούτε τους απέλυαν ούτε τους πλήρωναν και
έτσι συνεχιζόταν µια κατάσταση. 

Υπάρχουν παρά πολλά προβλήµατα στην αγορά, που πρέπει
να αντιµετωπίσουµε. Νοµίζω ότι αυτή η ρύθµιση, οδηγεί προς
µια θετική κατεύθυνση τη λύση. Δεν αντιστρατεύεται πάντως τις
πάγιες επιδιώξεις µας, να προστατεύσουµε καλύτερα τα εργα-
τικά δικαιώµατα. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα να πω

κάτι; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Παρακαλώ, κύριε Κα-

τσώτη. Είναι ένα ευαίσθητο ζήτηµα. Θα σας παρακαλούσα όµως
να είστε σύντοµος. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Η ερώτηση γίνεται, για να µπορεί να
αντιµετωπιστεί το θέµα και σας ρωτάω και πάλι, αν τον τελευταίο
µήνα δεν πληρώσει ο εργοδότης, ποιες θα είναι οι συνέπειες για
τον εργαζόµενο; Αυτό δεν το απαντήσατε. 

Επίσης γιατί το σύστηµα να µη δέχεται την ΑΠΔ και µετά από
εκεί και πέρα ο ΕΦΚΑ να κάνει αυτό που έκανε πάντα ο οποιοσ-
δήποτε ασφαλιστικός φορέας, να διεκδικήσει τις ασφαλιστικές
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εισφορές από την επιχείρηση για τον εργαζόµενο που απασχό-
λησε; 

Είναι ζητήµατα αυτά, κύριε Υπουργέ, που πάντα το εργατικό
κίνηµα τα έβαζε µπροστά, για να µπορεί να διασφαλίσει ο εργα-
ζόµενος την ασφάλισή του. Εσείς σήµερα µε αυτό το έγγραφο,
σας λέω, πετυχαίνετε το αντίθετο. Οι µικροµεσαίοι δεν µπορεί
να µην ασφαλίζουν τους εργαζόµενους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Κατσώτη, ευ-
χαριστούµε πολύ.

Νοµίζω ότι το έχει κατανοήσει ο Υπουργός. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Μπορεί να υπάρξει αυτό που λέτε, να

υπάρξουν οι ρυθµίσεις των δόσεων, αλλά πέρα από εκεί θα πρέ-
πει να διασφαλιστεί η ασφάλιση των εργαζοµένων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε Κα-
τσώτη, εγώ δεν αλλάζω τα λόγια µου. Επιδίωξή µας δεν είναι να
διευκολύνουµε την εισφοροδιαφυγή. Κανείς δεν απαλλάσσεται
από τις υποχρεώσεις αυτές. 

Αντιθέτως το ξαναλέω, το ίδιο το σύστηµα από το 2013 µε
υπουργική απόφαση το ΙΚΑ απάλλασσε τους εργοδότες από την
υποχρέωση καταβολής ΑΠΔ. Χάναµε τον µπούσουλα. Δεν φαι-
νόταν πουθενά αυτή η υποχρέωση ούτε καταγραφόταν ούτε
αποδεικνυόταν. 

Είστε έµπειρος στα συνδικαλιστικά θέµατα τουλάχιστον. Δεν
τον εµφάνιζε µε ΑΠΔ και δεν µπορούσε κανείς να αποδείξει ότι
εργαζόταν κιόλας τότε. Αυτό συνέβαινε και κανείς δεν ήξερε τι
γίνεται στην αγορά, όπως και κανείς δεν ήξερε τι γίνεται και στις
οφειλές εισφορών. 

Εποµένως δεν βοηθούσε αυτή η κατάσταση πριν. Ούτε βγαίνει
από πουθενά ένα τέτοιο συµπέρασµα, που υπαινίσσεστε ότι γλυ-
τώνει ο εργοδότης τις εισφορές που οφείλει. Αυτές συνεχίζουν
να τρέχουν ως οφειλές, είναι τοκοφόρες, επιβαρύνουν και έχει
κάθε συµφέρον κάθε επιχειρηµατίας να το καθαρίσει, εκείνος
που, πραγµατικά, δεν επέλεξε να είναι κακός εργοδότης, αλλά
είναι πάρα πολλοί µικροµεσαίοι. 

Νοµίζω ότι το βλέπετε κι εσείς. Και στο τµήµα µικροµεσαίων
του κόµµατός σας φαντάζοµαι ότι έχετε µια τέτοια εικόνα, ότι,
δηλαδή, ήταν η κατάσταση δραµατική και παραµένουν οι συνέ-
πειες αυτές για πάρα πολύ κόσµο. Βοηθάµε σε αυτή την κατεύ-
θυνση. Νοµίζω ότι συζητώντας και από κοντά, θα σας δώσω όλα
τα επιχειρήµατα µε καλύτερο και πιο πειστικό τρόπο για να τα
αξιοποιήσετε θετικά κι εσείς, όπως θέλουµε κι εµείς.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας έχουν διανεµηθεί τα Πρα-

κτικά των  συνεδριάσεων της Πέµπτης 18 Ιανουαρίου 2018, της
Παρασκευής 19 Ιανουαρίου 2018, της Δευτέρας 22 Ιανουαρίου
2018, της Τετάρτης 24 Ιανουαρίου 2018, της Πέµπτης 25 Ιανουα-
ρίου 2018, της Παρασκευής 26 Ιανουαρίου 2018, της Δευτέρας
29 Ιανουαρίου 2018, της Τετάρτης 31 Ιανουαρίου 2018 και της
Πέµπτης 1ης Φεβρουαρίου 2018 και ερωτάται το Σώµα αν τα επι-
κυρώνει.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Συνεπώς τα Πρακτικά

της Πέµπτης 18 Ιανουαρίου 2018, της Παρασκευής 19 Ιανουα-
ρίου 2018, της Δευτέρας 22 Ιανουαρίου 2018, της Τετάρτης 24
Ιανουαρίου 2018, της Πέµπτης 25 Ιανουαρίου 2018, της Παρα-
σκευής 26 Ιανουαρίου 2018, της Δευτέρας 29 Ιανουαρίου 2018,
της Τετάρτης 31 Ιανουαρίου 2018 και της Πέµπτης 1ης Φεβρουα-
ρίου 2018 επικυρώθηκαν.

Προχωρούµε στην δέκατη µε αριθµό 1328/16-3-2018 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης της
Ένωσης Κεντρώων κ. Ιωάννη Σαρίδη προς την Υπουργό Εργα-
σίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µε
θέµα: «Επιστηµονική τεκµηρίωση υπουργικής απόφασης περί
µειώσεως ποσοστού αναπηρίας για άτοµα που βρίσκονται στο
φάσµα του αυτισµού».

Κύριε Σαρίδη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η ερώτηση είναι πάρα πολύ απλή. Είναι µια

πρόσφατη υπουργική σας απόφαση, µε αριθµό ΦΕΚ 4591/27-12-
2017, όπου καθορίσατε ως παράγοντες για τον προσδιορισµό
του αυτισµού τη νοηµοσύνη, τη λειτουργικότητα και την ηλικία. 

Η ερώτηση είναι πολύ απλή, κύριε Υπουργέ. Σε ποια επιστη-
µονικά δεδοµένα, σε ποια επιστηµονική µελέτη στηριχτήκατε και
πήρατε αυτή την απόφαση;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Σαρίδη.
Κύριε Πετρόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε Σα-
ρίδη, κατά τα παγίως ισχύοντα, η ειδική \επιστηµονική επιτροπή
είναι εκείνη που προτείνει την αναθεώρηση και αντικατάσταση
του πίνακα των σχετικών αναπηριών. Ο ενιαίος πίνακας προσδιο-
ρισµού του ποσοστού αναπηρίας ορίζεται από τις σχετικές δια-
πιστώσεις καθηγητών ιατρικών σχολών και γιατρών του ειδικού
σώµατος γιατρών υγειονοµικών επιτροπών. 

Είναι ιατροί καθηγητές ιατρικών σχολών που είναι ειδικοί για
το νόσηµα που εξετάζεται, δεν είναι άσχετοι από το νόσηµα που
εξετάζεται και υπάρχει και εκπρόσωπος της ΕΣΑΜΕΑ, των εκ-
προσώπων της Ειδικής Συνοµοσπονδίας των Ατόµων µε Αναπη-
ρία.

Όλοι αυτοί συµφώνησαν οµοφώνως σε αυτή τη διεύρυνση,
που προείπα και σε προηγούµενη απάντησή µου, να αυξήσουµε,
να τριπλασιάσουµε τις αναπηρίες στο σχετικό πίνακα ειδικά για
τον αυτισµό.

Σύµφωνα µε αυτή την κατηγοριοποίηση συσχετίζοντας το επί-
πεδο νοηµοσύνης µε το επίπεδο λειτουργικότητας του ατόµου -
γιατί έτσι κρίνεται η αναπηρία, η ανικανότητα αλλιώς-, στις
περιπτώσεις ασθενών που έχουν διαγνωστεί µε διαταραχή αυτι-
στικού φάσµατος ή διάχυτη αναπτυξιακή διαταραχή ή αυτισµό ή
όπως αλλιώς λέγεται, σύνδροµο Άσπεργκερ, και έχουν φυσιολο-
γική νοηµοσύνη και τον υψηλότερο βαθµό -γιατί δεν σηµαίνει ότι
δεν έχουν νοηµοσύνη τα άτοµα που πάσχουν από αυτισµό, µπο-
ρεί να έχουν και πολύ πιο υψηλή από άλλους που δεν πάσχουν
από αυτισµό- το ποσοστό αναπηρίας προσδιορίζεται σε 50% µε
60%. Για όλες τις άλλες κατηγορίες τα ελάχιστα ποσοστά ανα-
πηρίας ορίζονται σε 67% και άνω. 

Εποµένως εδώ µε τη χαµηλότερη λειτουργικότητα η αναπηρία
µπορεί να προσδιορίζεται από 67% µέχρι 80%. 

Συνεπώς η κρίση για το εάν είναι ελαφριά, µέτρια ή βαριά η
νοητική υστέρηση, είναι αυτό που προσδιορίζει, εάν η αναπηρία
θα είναι 67% µε 80% ή άνω του 80%. Γιατί µπορεί να είναι και
πάνω από 80%, αν έχουµε ακραίες περιπτώσεις τέτοιων συµπτω-
µάτων ως προς τη νοητική υστέρηση.

Τα ποσοστά συχνά απαντώµενων συννοσηρών καταστάσεων,
όπως η επιληψία, προστίθενται στο ποσοστό αναπηρίας. Δηλαδή
µπορεί να αυξάνεται και πάνω από αυτό, εάν έχει και άλλα σύν-
δροµα φαινόµενα η πάθηση αυτή.

Σε κάθε περίπτωση όπως προείπα, η σχετική επανεξέταση γί-
νεται µε τον θεσµοθετηµένο τρόπο που προβλέπεται για την λει-
τουργία της ειδικής επιστηµονικής επιτροπής.

Δεν έχω κάτι άλλο να σας πω για αυτό και δεν είµαι και για-
τρός.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό.
Παρακαλώ, κύριε Σαρίδη, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πάρα πολύ.
Κύριε Υπουργέ, επειδή µας βλέπει και κόσµος, µας βλέπουν

και γονείς παιδιών µε αυτισµό, µας ακούν και πολίτες αυτή τη
στιγµή, µας ακούν και οι ίδιοι οι άνθρωποι οι οποίοι έχουν αυτι-
σµό και αυτοί που τους φροντίζουν, µήπως θα έπρεπε να ξανα-
σκεφτείτε την απάντησή σας; Εδώ έχουµε µια µείωση του
ποσοστού, από 67% και κάτω, έχουµε κατάργηση του επιδόµα-
τος στους ανθρώπους που βρίσκονται στο φάσµα του αυτισµού.
Το γιατί µειώσατε το ποσοστό, κύριε Υπουργέ, εγώ το καταλα-
βαίνω, εσείς το γνωρίζετε, δυστυχώς όµως το γνωρίζουν και οι
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Έλληνες πολίτες. Μην κρυβόµαστε. 
Τα νούµερα απλά, κύριε Υπουργέ, δεν βγαίνουν. Στην Ελλάδα

του 2011 - 2018 ευηµερούν µόνον οι αριθµοί, κύριε Υπουργέ, και
δυστυχώς οι άνθρωποι δεν είναι εκείνοι που ευηµερούν.

Όταν πήρατε τα µέτρα, κύριε Υπουργέ, η ελληνική Κυβέρνηση
είχε πάρει και αντίµετρα. Εδώ αυτή τη στιγµή έχουµε µια µείωση
των ποσοστών των ανθρώπων που βρίσκονται στο φάσµα του
αυτισµού. Τι ενέργειες σαν αντίβαρο αυτής της µείωσης προτί-
θεται η ελληνική Κυβέρνηση να κάνει, έτσι ώστε να βοηθήσει αυ-
τούς τους ανθρώπους, να µπορέσουν να επιβιώσουν; Ποιο
κριτήριο της επιστηµονικής επιτροπής ήταν εκείνο, µε το οποίο
θεωρεί ότι πολλοί από τους ανθρώπους αυτούς µπορούν να εν-
ταχθούν κοινωνικά και επαγγελµατικά µέσα στην κοινωνία;

Επίσης, θα ήθελα, εάν είναι και µέσα στις δυνατότητές σας την
κατάθεση της µελέτης στα Πρακτικά της Βουλής, για να µπορέ-
σουµε και εµείς να λάβουµε γνώση αυτής.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε, κύριε

Σαρίδη.
Κύριε Υπουργέ, παρακαλώ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολο-

γία σας.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε Σα-
ρίδη, µου είχε κάνει ιδιαίτερη αίσθηση η ταινία «Ο άνθρωπος της
βροχής», εάν την θυµάστε.  Ο Ντάστιν Χόφµαν υποδυόταν τον
αυτιστικό και ήταν ένας άνθρωπος ιδιαιτέρως υψηλών επιδόσεων
ικανοτήτων και ευφυίας. Πράγµατι πολλά άτοµα που πάσχουν
από το σύνδροµο Σαβάντ, αυτιστικά άτοµα, έχουν εξαιρετικές
ικανότητες. Αυτό δεν σηµαίνει, βεβαίως, ότι δεν χρειάζονται προ-
στασία, σε καµµία περίπτωση. 

Η περίπτωση, όµως, που αναφέρω -άκρως συγκινητική για
εµένα τότε- δείχνει ότι πρέπει να προσεγγίζουµε τα ζητήµατα
αυτά, µε ευαισθησία εκ µέρους του ατόµου που πάσχει, όχι µε
τη δική µας πρόσληψη για την ανικανότητα του άλλου γιατί εκεί
κινδυνεύουµε να πάθουµε άλλα πράγµατα. Αν δούµε τον άν-
θρωπο χωρίς τις ικανότητές του, αλλά τον δούµε ως πάσχοντα,
γιατί δεν είναι σαν και εµάς, συµβαίνουν άλλα πράγµατα, όπως
ξέρουµε από την Ιστορία.

Λέµε, λοιπόν. Μη βγάλουµε εµείς µια γενική ντιρεκτίβα ότι
όποιος δεν είναι σαν κι εµάς, είναι µη ικανός. Φυσικά -και το επα-
ναλαµβάνω- θα πρέπει να βλέπουµε µε ιδιαίτερη ευαισθησία
αυτές τις περιπτώσεις. Είναι πολύ εξειδικευµένη περίπτωση στα
ιατρικά δεδοµένα για ειδικούς και όχι για εµένα. Υπάρχει ειδική
επιστηµονική επιτροπή. Είναι ένα από τα θέµατα που µε απασχο-
λεί και, πράγµατι, θα αποτελέσει και σε επόµενη συνεδρίαση
αυτής της επιτροπής ιδιαίτερο αντικείµενο, να δούµε µε τον πιο
καλό τρόπο την ακρίβεια της πιστότητας της πάθησης για κάθε
περίπτωση. Θα δουλέψουµε πάνω σε αυτό συστηµατικά, αλλά
στην περίοδο τούτη και στη φάση αυτή εντάξαµε τον αυτισµό,
µε όλες τις σχετικές υποκατηγορίες που µπορεί να εκδηλωθεί,
στη νόσο που εντάσσεται στην προστασία όλου αυτού του φά-
σµατος. 

Σας είπα ότι δεν είναι εύκολο να δεις το ποσοστό, για να δηµι-
ουργεί πάνω από 80% αναπηρία ή 67% µε 80%. Είναι δύσκολο,
γιατί δεν λείπει ένα χέρι ή λείπουν δύο πόδια. Είναι άλλες µετρή-
σεις που πρέπει να γίνονται και εκεί, πραγµατικά, θα είµαι στην
κατεύθυνση που δίνω στην ειδική επιστηµονική επιτροπή, ενθαρ-
ρυντικός στην καλύτερη απεικόνιση υπέρ του πάσχοντος, υπέρ
εκείνου που έχει αυτή την ιδιαιτερότητα, για να δίνουµε µε εν-
διαφέρον για εκείνον την καλύτερη λύση. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό. 
Επόµενη είναι η ενδέκατη µε αριθµό 1366/20-3-2018 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Θεσπρωτίας της Νέας
Δηµοκρατίας κ. Βασιλείου Γιόγιακα προς την Υπουργό Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µε θέµα:
«Στέρηση συντάξεων και επιδοµάτων λόγω οφειλόµενων ασφα-
λιστικών εισφορών».

Κύριε Γιόγιακα, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Κύριε Υπουργέ, το θέµα σάς είναι

γνωστό. Υπάρχουν συµπολίτες µας που έχουν συµπληρώσει κι
έχουν πληρώσει χρόνια ασφάλισης περισσότερα απ’ όσα απαι-
τείται για να έχουν δικαίωµα σύνταξης, οι οποίοι είναι µεγάλης
ηλικίας, µεγαλύτερης από το όριο συνταξιοδότησης ή συµπολί-
τες µας µε προβλήµατα αναπηρίας σε ποσοστό τέτοιο ώστε να
δικαιολογείται αναπηρική σύνταξη. Σε ορισµένες µάλιστα περι-
πτώσεις είναι και τα δύο: και ηλικιωµένοι και µε σοβαρή αναπη-
ρία, από 67% και πάνω. Αυτοί οι άνθρωποι, κύριε Υπουργέ, τα
τελευταία δύσκολα χρόνια δεν µπόρεσαν να πληρώσουν ασφα-
λιστικές εισφορές, γιατί είχαν επιχειρηµατική δραστηριότητα σε
µια αγορά που κατέρρεε ή και γιατί χειροτέρευε η υγεία τους µε
αποτέλεσµα να είναι ανίκανοι προς εργασία. Βρέθηκαν, λοιπόν,
να έχουν ασφαλιστικές οφειλές, οι οποίες µάλιστα διογκώθηκαν
είτε από προσαυξήσεις είτε από έξοδα νοσηλείας που εξαιτίας
των οφειλών δεν κάλυπτε το ταµείο τους. Για τον λόγο αυτό δεν
αποκλείονται µόνο από τις συντάξεις, κύριε Υπουργέ. Οι ασφα-
λιστικές εισφορές είναι ο µόνος λόγος για τον οποίο αποκλείον-
ται της πρόνοιας κι από τα επιδόµατα για τους ανασφάλιστους
υπερήλικες. 

Τα ερωτήµατα, εποµένως, είναι συγκεκριµένα. Θα θέλαµε να
µας πείτε τη θέση σας και του Υπουργείου σας για τις προτάσεις
που έχουν υποβληθεί κατά καιρούς και στον Συνήγορο του Πο-
λίτη αλλά και σε άλλους φορείς, µε σκοπό να µπορέσουν αυτοί
οι συνάνθρωποί µας να πάρουν σύνταξη ή προνοιακό επίδοµα.
Επίσης, να µας πείτε αν σκοπεύετε και πότε θα προχωρήσετε σε
νοµοθετικές ρυθµίσεις, ώστε να µπορεί να δοθεί σύνταξη ανά-
λογη µε τον ασφαλιστικό χρόνο που έχει πληρωθεί, αλλά και για
να παίρνουν προνοιακά επιδόµατα όσοι σήµερα στερούνται µόνο
και µόνο επειδή χρωστάνε ασφαλιστικές εισφορές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ. 
Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλι-

σης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, κ. Αναστάσιος Πετρόπουλος,
για την πρωτολογία του. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε Γιό-
γιακα, σύµφωνα µε στοιχεία του ΚΕΑΟ τα οποία κι εσείς
επικαλείστε για άλλους λόγους κάποιες φορές, έχουµε οφειλές
31,2 δισεκατοµµύρια τα οποία διαχειρίζεται το ΚΕΑΟ. Τα
27.700.000.000 απ’ αυτά δηµιουργήθηκαν ως οφειλές προ του
2015, δηλαδή ποσοστό 88,7%. Και µετά το 2015 είναι µόλις 807
εκατοµµύρια οι οφειλές, δηλαδή το 2,6% των οφειλών. 

Ας είµαστε, λοιπόν, αισιόδοξοι από αυτή την καλή εικόνα για
µετά το 2015. Και πρέπει να γίνουµε και αισιόδοξοι για τις οφει-
λές προ του 2015. Οι προσπάθειές µας µε τους εξωδικαστικούς
συµβιβασµούς σε αυτό κατατείνουν. Δεν θα είναι απολύτως αρ-
κετή αυτή η πρωτοβουλία να λύσει όλα αυτά τα θέµατα. Το ξέ-
ρουµε εκ των προτέρων. Αυτή η διαδικασία αποβλέπει κυρίως
στην επαναλειτουργία και στην εξυγίανση των επιχειρήσεων,
παρά στην εξόφληση των οφειλών όσων οφείλουν. Με την εξέ-
λιξη όµως που έχουµε, τουλάχιστον στους λίγους µήνες εφαρ-
µογής αυτής της διαδικασίας, έχουµε ένα θεαµατικά καλύτερο
αποτέλεσµα από τον νόµο Δένδια, που είχε καταφέρει τρεις µόνο
επιχειρήσεις να µπουν στη διαδικασία εξυγίανσης. Τώρα έχουµε
χιλιάδες επιχειρήσεων και είµαι βέβαιος ότι θα καταφέρουµε κα-
λύτερα αποτελέσµατα για έναν κόσµο που προσδοκά λύση σε
αυτό το θέµα. Και δεν έχουµε ακόµα αποτιµήσει και την περί-
πτωση των µη πτωχών και των µη εχόντων πτωχευτική ικανότητα,
όπου δεν έχουµε ακόµα αξιόπιστα στατιστικά δείγµατα για να
δούµε τι θα καταφέρουµε σε αυτό.

Αν, όµως, πάµε σε µία γενίκευση τώρα της ελάττωσης του
χρόνου ασφάλισης µε ταυτόχρονη ελάττωση της σύνταξης,
υπάρχει κίνδυνος. Εγώ δεν το αποκλείω να το κάνουµε, κάτω από
ορισµένες προϋποθέσεις. Το έχω πει ότι µε ενδιαφέρει και το
βλέπουµε ως Κυβέρνηση αυτό το ζήτηµα, αλλά σε περιπτώσεις
όπου πράγµατι έτσι έχουν τα πράγµατα και δεν µπορεί να γίνει
διαφορετικά για έναν άνθρωπο ο οποίος έχει ήδη κλείσει τη δρα-
στηριότητά του, δεν υπάρχει περίπτωση να επανακάµψει και
ήταν πράγµατι οι αιτίες της κρίσης ο λόγος για την απένταξή του
από το σύστηµα κοινωνικής ασφάλισης. Με αυτή την λογική άλ-
λωστε η Κυβέρνησή µας σχεδιάζει τις πολιτικές παρεµβάσεις στα
θέµατα.
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Θα πω εδώ -κι έχει σηµασία να το πω και να αποδείξω ότι αυτό
που λέω το εννοούµε- ότι στις άµεσες πρωτοβουλίες µας θα είναι
η διαγραφή ασφαλιστικών οφειλών σε άτοµα που ήταν ενταγ-
µένα στον ΟΓΑ, σε περιόδους που ο ΟΓΑ ήταν µόνο προνοιακός
φορέας, που δεν είχαν στην πραγµατικότητα αγροτική, κτηνια-
τρική ή αλιευτική απασχόληση ποτέ, αλλά επειδή θα έπαιρναν
προνοιακό είχαν εγγραφεί χωρίς να έχουν ποτέ τη δυνατότητα
να πληρώνουν και εισφορές. 

Έχουν βρεθεί άτοµα µε αναπηρίες, άτοµα που πραγµατικά
ποτέ δεν θα µπορούσαν να έχουν τέτοια δραστηριότητα, να είναι
µε µεγάλες οφειλές. Αυτό ήταν το σύστηµα το παλιό που δηµι-
ουργούσε οφειλέτες, χωρίς ποτέ να σκεφτεί κανείς, κύριε Πρό-
εδρε, ότι ο ΟΓΑ ήταν προνοιακός φορέας και µετά έπαιρνε
εισφορές και από άτοµα µε αναπηρίες, νοητική υστέρηση κ.λπ..
Ζητάµε -το σύστηµα, όχι εγώ- οφειλές 30, 40, 50 χιλιάδες και οι
άνθρωποι έχουν αποσβολωθεί. Και η κοινωνία λέει «Ζητάτε
λεφτά από εκείνον που ποτέ δεν µπορούσε να δουλεύει;»

Αυτό ήταν το σύστηµα που υπήρχε. Προχωράω άµεσα στη
ρύθµιση του θέµατος. Αν χρειαστεί και νοµοθετική ρύθµιση, φαν-
τάζοµαι ότι θα την υποστηρίξετε. Θεωρώ ότι δεν θα χρειαστεί
καν νοµοθετική. Είναι µία λογική λύση που πρέπει να δίνουµε.
Τέτοια προβλήµατα θα τα λύνουµε και αυτοί οι άνθρωποι θα πά-
ρουν τη σύνταξη την προνοιακή που προβλέπεται από το προ-
νοιακό σύστηµα. 

Τέτοια προβλήµατα θα τα λύσουµε. Και κρατώ για την επόµενη
περίοδο διαχείρισης αυτών των προβληµάτων από την Κυβέρ-
νησή µας τη λύση κι αυτών των περιπτώσεων, που όµως θέλουν
και µία µελέτη, για να µη γενικεύσουµε µία τάση αποφυγής της
ασφάλισης κάτω από τέτοια προσχήµατα. Διότι εσείς έχετε εξαγ-
γείλει, λίγο-πολύ, και την ελευθερία κάποιου να ασφαλίζεται ή να
µην ασφαλίζεται και το φοβάµαι αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υπουργό. 

Κύριε Γιόγιακα, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Κύριε Υπουργέ, µε όλο τον σεβασµό,

άλλα λόγια ν’ αγαπιόµαστε! Παρ’ όλα αυτά, στο τέλος η τοποθέ-
τησή σας ήταν προς θετική κατεύθυνση. 

Σίγουρα, όµως, χρειάζεται άµεση λύση. Είναι άνθρωποι. Είστε
τρία χρόνια Κυβέρνηση και δεν πρέπει να σταθούµε στο τι γινό-
ταν µέχρι το 2015 και στο τι γίνεται σήµερα. Η κοινωνία θεώρησε
ότι θα κάνετε κάτι καλύτερο. Αυτό δεν έγινε, βέβαια. Παρ’ όλα
αυτά, όµως, έχουµε υποχρέωση µεγάλη να σταθούµε σε αυτούς
τους ανθρώπους. 

Κύριε Υπουργέ, έχουµε µπροστά µας αυτό που σας ανέφερα,
ένα σοβαρότατο κοινωνικό πρόβληµα, που αν το αφήσουµε στην
τύχη του, κλονίζει την ίδια τη λογική της κοινωνικής ασφάλισης,
η οποία υπάρχει για να διασφαλίζει την ελάχιστη αξιοπρεπή δια-
βίωση των συνανθρώπων µας που είναι χωρίς εισόδηµα σε προ-
χωρηµένη ηλικία ή που πάσχουν από σοβαρή ασθένεια. 

Η κοινωνική ασφάλιση υπάρχει για να προστατεύει την ανθρώ-
πινη αξιοπρέπεια και όχι για να τιµωρεί, ιδιαίτερα όταν οι άνθρω-
ποι αυτοί δεν είναι µπαταχτσήδες. Κάποια στιγµή και προς το
τέλος της επαγγελµατικής τους δραστηριότητας δεν µπόρεσαν
να τηρήσουν τις υποχρεώσεις τους ως ασφαλισµένοι, µε αντικει-
µενικά στοιχεία.

Και µια τέτοια περίπτωση, χάρη στην οποία και άρχισα να
ψάχνω το θέµα, είναι η εξής: ένας συµπατριώτης µου εβδοµήντα
τριών χρονών µε τριάντα δύο χρόνια πληρωµένες εισφορές και
ποσοστό αναπηρίας 98% εφ’ όρου ζωής, λόγω τυφλότητας, όταν
υπέβαλε τα χαρτιά του για σύνταξη, του είπαν ότι δεν µπορεί να
πάρει γιατί χρωστάει 93.000 ευρώ. Ένα µεγάλο µέρος αυτού του
ποσού είναι προσαυξήσεις και από νοσήλια. 

Ένας άλλος ασφαλισµένος εξήντα εννέα χρονών µε πάνω από
12.000 ένσηµα σε ΟΑΕΕ και ΙΚΑ έχει καταβάλει εισφορές για
χρόνια πολύ παραπάνω απ’ αυτά που χρειάζονται, για να έχει δι-
καίωµα στη σύνταξη. Αυτήν τη στιγµή δεν µπορεί να την πάρει,
γιατί χρωστάει λίγο περισσότερα από 50.000 ευρώ.

Οι αναφορές τέτοιων περιπτώσεων στον Συνήγορο του Πολίτη
και αλλού είναι δεκάδες τα τελευταία χρόνια. Γι’ αυτό, κύριε
Υπουργέ, επείγει νοµοθετική παρέµβαση και µάλιστα σε δύο κα-
τευθύνσεις. Όταν έχει συµπληρωθεί το όριο ηλικίας και εφόσον

έχουν πληρωθεί ασφαλιστικές εισφορές για χρόνο τέτοιο ώστε
να θεµελιώνεται συνταξιοδοτικό δικαίωµα, να δίνεται σύνταξη
υπολογίζοντας µόνο τον χρόνο αυτό και να διαγράφεται ο χρό-
νος για τον οποίο οφείλονται οι ασφαλιστικές εισφορές. 

Επίσης, πρέπει να µπορεί να δίνονται επιδόµατα αναπηρίας ή
και επίδοµα αλληλεγγύης για ανασφάλιστους υπερήλικες σε
συµπολίτες µας που ενώ καλύπτουν τις υπόλοιπες προϋποθέ-
σεις, δεν παίρνουν σύνταξη µόνο και µόνο επειδή οφείλουν
ασφαλιστικές εισφορές που αφορούν χρόνο πέρα από τον απαι-
τούµενο για τη θεµελίωση δικαιώµατος σε σύνταξη. Με λίγα
λόγια, κύριε Υπουργέ, λύσεις υπάρχουν.

Έχουν προταθεί και τις γνωρίζετε. Θα ήθελα να πω ότι στο τε-
λευταίο σηµείο της τοποθέτησής σας δείξατε µια κατανόηση στο
συγκεκριµένο θέµα και θέλω, ευελπιστώ και πιστεύω να υπάρξει
άµεσα νοµοθετική λύση, προκειµένου να τύχουν και αυτοί οι συµ-
πολίτες µας µιας τέτοιας σύνταξης που να τους δίνει το δικαίωµα
στη ζωή, το δικαίωµα στη συνέχεια της δύσκολης πορείας που
διαβιώνουµε όλοι µας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Γιόγιακα.
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός για τη δευτερολογία του.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ.
Δεν έχω παραλείψει να το πω κατ’ επανάληψη. Και µάλιστα νο-

µίζω ότι σε σχετική ερώτηση του Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ κ. Μπα-
λαούρα είχα πει ότι εκείνοι που έχουν οφειλές και δεν δικαιούνται
σύνταξη δεν πρέπει να στερούνται της προνοιακής παροχής, εάν
συντρέχουν οι άλλες προϋποθέσεις. Το έχω πει, και αυτό ήδη
βρίσκεται προς δροµολόγηση. Είναι ζήτηµα το οποίο διαχειριζό-
µαστε για να το λύσουµε άµεσα. 

Στην ίδια κατεύθυνση είναι και η λύση που σας είπα πριν για
τους πραγµατικά πάσχοντες από αναπηρία, που όµως είναι οφει-
λέτες του ΟΓΑ διότι κάποτε πήγαν στον προνοιακό ΟΓΑ και ξε-
χάστηκαν στον ανταποδοτικό ΟΓΑ, οφείλοντας εισφορές και
γινόµενοι οφειλέτες αντί προστατευόµενοι. Αυτά θα τα λύσουµε.
Τα λύνουµε ήδη. Σε αυτήν την αντίληψη βρισκόµαστε. 

Σχετικά µε τις σκέψεις που διατυπώσατε, κύριε Γιόγιακα, όσον
αφορά το αν πρέπει να πληρώνει κάποιος που πραγµατικά αδυ-
νατεί, νοµίζω ότι το έχω αναφέρει και στη Βουλή ότι είναι ένα
θέµα που εξετάζουµε. Είναι, όµως, ένα θέµα το οποίο εντάσσεται
στην όλη αντιµετώπιση των θεµάτων της κοινωνικής ασφάλισης,
που -όπως ξέρετε- ως δηµοσιονοµική δαπάνη δεσµευµένη από
τις προηγούµενες κυβερνήσεις να µην ξεπερνά το 16,2% του
ΑΕΠ προϋποθέτει και µία συµφωνία µε τους δανειστές ότι αυτό
πρέπει να το κάνουµε.

Εµείς ήδη έχουµε προβάλει πολιτικές σκέψεις και σχέδια σε
αυτήν την κατεύθυνση και θα το πετύχουµε. Εάν δεν το πετύ-
χουµε στην επόµενη περίοδο εντός του έτους, θα το πετύχουµε
σίγουρα µετά τον Αύγουστο του 2018 που θα έχουµε τελειώσει
µε αυτήν την εξάρτηση.

Είναι λογικό. Όµως θα γίνει µε όρους πραγµατικής εξέτασης
της κάθε περίπτωσης αυτών που είναι σε αυτήν τη διαδικασία.
Διότι η εξαγγελία του Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης,
ότι ο καθένας θα διαχειρίζεται τις ασφαλιστικές υποθέσεις του
όπως θέλει, δεν πρέπει να µας κάνει απρόσεκτους. Γιατί η κοι-
νωνική ασφάλιση εννοούµε να παραµείνει υποχρεωτική για
όλους και αναδιανεµητική. Αν ανοίξουµε τη θύρα µε έναν τρόπο
γενικό και αόριστο ότι ο καθένας θα παίρνει τις συντάξεις που
αντιστοιχούν στις εισφορές του, τότε τελείωσε η κοινωνική
ασφάλιση. Δεν µπορεί να συµβεί αυτό και δεν θα το υποστηρί-
ξουµε. Αυτό είναι ένα σοβαρό ζήτηµα που αποτελεί για εµάς
προϋπόθεση εξέτασης κάθε τέτοιας περίπτωσης και στο πλαίσια
αυτό έχουµε σκεφτεί πώς θα το αντιµετωπίσουµε. Και θα το
δούµε, µε πραγµατικές όµως καταστάσεις τέτοιες, εκεί που
πραγµατικά χρειάζεται να προνοήσουµε και να µεριµνήσουµε για
τέτοιες περιπτώσεις.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
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στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευ-
τικό πρόγραµµα: «Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το
Ίδρυµα της Βουλής, είκοσι µία µαθήτριες και µαθητές και δύο
εκπαιδευτικοί-συνοδοί από τα Εκπαιδευτήρια Πασχάλη.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Προχωρούµε στη δέκατη τρίτη µε αριθµό 1361/20-3-2018 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρήστου Κατσώτη προς
την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης, µε θέµα: «Κατάργηση του άρθρου 12 του
ν.4387/2016 και των τροποποιήσεων του νόµου του Υπουργείου
Οικονοµικών “Ρυθµίσεις για την αγορά παιγνίων”».

Τον λόγο έχει ο κ. Κατσώτης για την πρωτολογία του.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Βλέπετε ο ν.4387/2016 απασχολεί τη Βουλή πολλές φορές µε

ερωτήσεις απ’ όλες τις πλευρές. Είναι ένας νόµος που εµείς τον
είχαµε χαρακτηρίσει «λαιµητόµο», που έφερε τα πάνω-κάτω για
όλους τους συνταξιούχους, αλλά και τους εργαζόµενους, µε µε-
γάλες µειώσεις στις συντάξεις, µε µεγάλες αυξήσεις στα όρια
ηλικίας και βεβαίως µε µεγάλες µειώσεις στις όποιες παροχές
είχαν θεσπιστεί.

Σε τραγικότερη κατάσταση βρέθηκαν οι δικαιούχοι σύνταξης
χηρείας, µε χειροτέρευση όλων των όρων απονοµής των συντά-
ξεων, όπως:

Μειώθηκε από το 70% στο 50% η σύνταξη του θανόντος.
Θεσπίστηκε όριο ηλικίας, µε αποτέλεσµα την κατάργηση του

δικαιώµατος απονοµής σύνταξης, αφήνοντας απροστάτευτους
όσους βρίσκονται σε αυτήν τη δεινή θέση. 

Καταργήθηκε η προϋπόθεση συνταξιοδότησης λόγω θανάτου,
που ίσχυε µέχρι 12-5-2016 µε προϋπόθεση χίλιες πεντακόσιες
ηµέρες εργασίας εκ των οποίων τριακόσιες στην πενταετία προ
θανάτου. Με τον ν.4387/2016, µε το άρθρο 12, ορίζεται ότι για
να δικαιούνται σύνταξη λόγω θανάτου του ασφαλισµένου τα επι-
ζώντα µέλη, πρέπει ο θανών να είχε προϋποθέσεις σύνταξης γή-
ρατος ή ανικανότητας τέσσερις χιλιάδες πεντακόσιες ηµέρες
εργασίας, όσο είναι και οι κατώτερες ηµέρες δηλαδή για τη σύν-
ταξη, ή χίλιες πεντακόσιες από τις οποίες εξακόσιες στην πεντα-
ετία πριν τον θάνατο, από τριακόσιες που ήταν. 

Τα αιτήµατα, κύριε Υπουργέ, που κυριαρχούν στις κινητοποι-
ήσεις των συνταξιούχων και των εργαζοµένων είναι τα εξής:

Η σύνταξη θανάτου να επανέλθει στο 70% της σύνταξης που
ελάµβανε ή επρόκειτο να λάβει ο θανών, χωρίς καµµιά διακοπή
στη συνέχεια. 

Επαναφορά της προϋπόθεσης συνταξιοδότησης λόγω θανά-
του, που ίσχυε µέχρι 12 Μαρτίου 2016 µε χίλιες πεντακόσιες ηµέ-
ρες εργασίας - ασφάλισης εκ των οποίων τριακόσιες στην
πενταετία πριν από τον θάνατο. Καταλαβαίνετε σε περιόδους κρί-
σης µε µεγάλη ανεργία αυτή η ρύθµιση σε πόσο δεινή θέση
έφερε πολλούς. 

Και αν µόνος δικαιούχος της σύνταξης του θανόντος είναι ανή-
λικο παιδί, να µη δίνεται το 1/4 ή το 25%, αλλά το 70% της σύν-
ταξης του θανόντος. 

Επίσης, αν είναι ανίκανο το τέκνο πριν τα είκοσι τέσσερα και
πριν από τον θάνατο του γονέα του, αν µείνει µόνος δικαιούχος,
η σύνταξη να ανέρχεται στο 70% της σύνταξης του θανόντος και
να µη δίνεται το 1/4 ή το 25%. 

Σύνταξη να δικαιούται και ανήλικο παιδί που θα µείνει ανίκανο
µετά τον θάνατο του γονέα του, χωρίς διακοπή µετά τα δεκαο-
χτώ ή τα είκοσι τέσσερα.

Κατώτατο όριο σύνταξης να είναι τα 486 ευρώ, δηλαδή η παλιά
κατώτατη σύνταξη η οποία κάλυπτε και της περιπτώσεις συντά-
ξεων θανάτου. 

Ο επιζών σύζυγος να παίρνει συνεχώς τη σύνταξη του θανόν-
τος αν είναι άνεργος.

Ερωτάσθε, κύριε Υπουργέ αν προτίθεστε να καταργήσετε
αυτό το άρθρο, το άρθρο 12 του ν.4387/2016, και να επαναφέ-
ρετε τις ρυθµίσεις πριν από αυτόν, ικανοποιώντας τα δίκαια αι-
τήµατα των δικαιούχων για απόδοση αυτών των συντάξεων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Κατσώτη.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για να απαντήσετε.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε Κα-
τσώτη, οι προβλέψεις του ν.4387 έχουν και πλευρές ευνοϊκές, τις
οποίες δεν πρέπει να αποσιωπούµε. 

Η χορήγηση σύνταξης σε κάθε παιδί ήταν στο 20%, αυξήθηκε
στο 25% και συµβαίνει και το 100% της σύνταξης να µεταβιβάζε-
ται σε µια οικογένεια µε µία γυναίκα και δύο παιδιά, ενώ πριν
ήταν το 70%. Δηλαδή, αν ήταν µία γυναίκα µε ένα παιδί, έπαιρνε
το 70% και τώρα παίρνει το 75% και το 100%, αν είναι δύο παι-
διά.

Επειδή οι διάσπαρτες διατάξεις σε διάφορα καταστατικά για
τις συντάξεις χηρείας έβαζαν διαφορετικά όρια, είναι ένα θέµα
το οποίο επιλύουµε µε τον σχετικό κανονισµό που τους επόµε-
νους µήνες θα οριστικοποιήσουµε για όλους τους ασφαλισµέ-
νους και θα βάλουµε τις διατάξεις αυτές για κάθε περίπτωση,
γιατί δεν είναι ίδιοι όροι. Αυτό το όριο είναι µόνο για τους µισθω-
τούς, για τους συνταξιούχους ασφαλισµένους του ΙΚΑ, δεν είναι
για όλους τους ασφαλισµένους.

Εποµένως, στο επόµενο διάστηµα θα υπάρξει ρύθµιση για
όλους τους ασφαλισµένους και θεωρώ ότι εκεί θα έχουµε έναν
λόγο να συζητήσουµε επί πιο συγκεκριµένων θεµάτων. Είναι κάτι
που ετοιµάζουµε και θα το δούµε άµεσα –πιστεύω- και τον επό-
µενο µήνα, το αργότερο τον Μάιο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό. 
Κύριε Κατσώτη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: «Ζήσε Μάη µου να φας τριφύλλι»,

όπως λέει ο λαός!
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Δύο µήνες. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κοιτάξτε, κύριε Υπουργέ, δεν ξέρω

ποιες είναι οι ρυθµίσεις που βλέπετε εσείς θετικές στον
ν.4387/2016, πάντως το σύνολο του λαού µας λέει ότι αυτός ο
νόµος έφερε τα πάνω κάτω: οδήγησε στην αναξιοπρέπεια τους
συνταξιούχους και ιδιαίτερα αυτό το κοµµάτι που λένε «συντά-
ξεις θανάτου». 

Διαβάζω εδώ µια δήλωση της κ. Αχτσιόγλου ότι µετά τον Αύ-
γουστο θα κάνει αλλαγές στις συντάξεις χηρείας. Εσείς λέτε κα-
νονισµό τον Μάιο, η κ. Αχτσιόγλου λέει τον Αύγουστο.
Συνεννοηθείτε, λοιπόν, πότε θα κάνετε τις αλλαγές στις συντά-
ξεις χηρείας. Ωστόσο, η ερώτησή µας αφορά τους ασφαλισµέ-
νους του ΕΦΚΑ. Εσείς λέτε ότι όλοι πια είναι στον ΕΦΚΑ.

Εν πάση περιπτώσει, υπάρχουν διαφορετικές περιπτώσεις στα
άλλα Ταµεία που είχαν πριν; Υπάρχουν. Εµείς λέµε το κατώτατο,
κύριε Υπουργέ. Πεθαίνει ο σύζυγος και µένει η σύζυγος και αυτή
σήµερα παίρνει το 50%. Η σύνταξή της είναι, µε βάση την τελευ-
ταία τροπολογία που κάνατε, 360 ευρώ. Τα όρια ηλικίας που
έχετε θεσπίσει παραµένουν. Ωστόσο, λέµε γι’ αυτούς που έχουν
τα όρια ηλικίας ότι από το 70% πήγε στο 50%, δηλαδή αυτή η
χήρα ή ο χήρος θα πάρει σήµερα το 50% της σύνταξης που δι-
καιούται ο χήρος. Και αν επανυπολογίσετε τη σύνταξη, τότε θα
µειωθεί ακόµη περισσότερο η σύνταξη αυτή που έπαιρνε µέχρι
σήµερα µε τον επανυπολογισµό. Είναι γνωστό ότι θα µειωθεί συ-
νολικά η σύνταξη του θανόντος, άρα θα µειωθεί και η σύνταξη
της ίδιας της χήρας. Δηλαδή, πάνω από 360 ευρώ δύσκολα θα
υπάρχει σύνταξη χηρείας.

Έχετε οδηγήσει, κύριε Υπουργέ, µε αυτές τις ρυθµίσεις του
άρθρου 12 σε πολύ δεινή θέση όλους αυτούς τους ανθρώπους
που βρέθηκαν σε αυτήν την τραγική κατάσταση να χάσουν τον
άνθρωπό τους και ιδιαίτερα αυτές ή αυτούς που είναι σε όρια
ηλικίας κάτω των εξήντα πέντε ετών, όπως ορίζεται, δηλαδή στο
πεντηκοστό πέµπτο έτος, να το πούµε έτσι. 

Οι χήρες έχουν κάνει έναν σύλλογο και πολλές φορές έχουν
κάνει διαµαρτυρίες και έξω από το Υπουργείο σας και εδώ στη
Βουλή, έχουν στείλει έγγραφα, έχουν κάνει συζητήσεις µε κόµ-
µατα κ.λπ., έχουν κάνει διάφορες ενέργειες, προκειµένου να τις
ακούσετε. Βγάζουν κραυγή αγωνίας και ζητούν να διορθώσετε
αυτά που έχετε συµπεριλάβει στον ν.4387/2016. 
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Εµείς, βέβαια, σαν κόµµα, λέµε ότι αυτός ο νόµος πρέπει να
καταργηθεί και αυτός είναι ο στόχος µας µέσα από τους αγώνες
που αναπτύσσονται συνέχεια και από τους συνταξιούχους και
από τους εργαζόµενους. Πρωτοστατούµε σ’ αυτούς τους αγώ-
νες, να ανατραπεί αυτός ο νόµος, γιατί, κύριε Υπουργέ, είπατε
προηγουµένως για µη υποχρεωτικότητα που λέει η Νέα Δηµο-
κρατία για την ασφάλιση. 

Ωστόσο, όµως, αυτός ο νόµος εκεί οδηγεί, στην ιδιωτικοποί-
ηση. Εκεί οδηγεί τους πυλώνες της ασφάλισης και εσείς σαν
κόµµα πρωτοστατείτε για τα ιδιωτικά επαγγελµατικά ταµεία, τα
οποία θα λειτουργούν µε το κεφαλαιοποιητικό σύστηµα. Ήδη, οι
δυνάµεις σας στη ΓΣΕΕ προχθές συµφώνησαν µε τους εργοδό-
τες για εθνικό επαγγελµατικό ταµείο, κάτι που θα έχει τραγικές
συνέπειες, µε την κατάργηση βέβαια της επικουρικής σύνταξης.
Γιατί γνωρίζουµε πολύ καλά πού έχει οδηγηθεί το ΤΑΥΦΕ. Δείτε,
απ’ όταν έγινε επαγγελµατικό ταµείο το ΤΑΥΦΕ, τι έχουν υποστεί
οι ίδιοι οι εργαζόµενοι στο φάρµακο που είχαν προηγουµένως
το επικουρικό ταµείο του ΤΑΥΦΕ, ποιες είναι οι µειώσεις που
έχουν υποστεί στη σύνταξή τους, αλλά και στις παροχές τους.
Αυτό θα συµβεί µε τα επαγγελµατικά ταµεία. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, εµείς είµαστε κάθετα αντίθετοι και, βεβαίως,
σας καλούµε και σήµερα να δείτε την κατάργηση του άρθρου
12, να επαναφέρετε την κατώτερη σύνταξη στα 486 ευρώ για
όλους τους συνταξιούχους και οι συντάξεις χηρείας να έχουν
αυτές τις ρυθµίσεις που λέµε, το 70% που προϋπήρχε. 

Επίσης, όσον αφορά τα τεσσεράµισι χιλιάδες ένσηµα που θέ-
λετε, κύριε Υπουργέ, από τα οποία τα εξακόσια πρέπει να είναι
στην τελευταία πενταετία, είναι τραγωδία! Ήταν τριακόσια και
τα κάνατε εξακόσια σε περίοδο κρίσης! Νοµίζουµε ότι είναι προ-
κλητικό. 

Αυτά ήθελα να πω και περιµένουµε τις απαντήσεις σας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε, κύριε

Κατσώτη.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε Κα-
τσώτη, εάν κάποιο παιδί στερείται και τους δυο γονείς -γιατί
είπατε να αυξάνεται η σύνταξή του- σας πληροφορώ ότι, όσα και
αν είναι τα παιδιά, παίρνουν το 50% της σύνταξης. Εάν δηλαδή
είναι τρία παιδιά, πάει στο 150%, όχι µόνο στο 100% της σύντα-
ξης. Έχουµε προνοήσει, λοιπόν, στον νόµο και είναι ένα απ’ αυτά
που είπα. Έχει, λοιπόν και θετικά ο ν.4387/2016, τα οποία απο-
σιωπάτε. Το πρώτο είναι αυτό.

Δεύτερον, βλέπω πως έχετε ένα δισταγµό να διαφωτίσετε την
εργατική τάξη για τα δεινά που την περιµένουν από την πολιτική
που εξαγγέλλει η Νέα Δηµοκρατία για την κοινωνική ασφάλιση.
Πολλή σιωπή υπάρχει ως προς αυτό το θέµα. Το είπε στο συνέ-
δριο ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, το είπε και
προχθές σ’ ένα αµερικανικό περιοδικό, το «Newsmax», και δεν
είδα να βγάζετε άχνα. Πρωτοσέλιδο θα κάνατε, εάν το έκανε η
Κυβέρνησή µας, φυσικά, και καλά θα κάνατε. Εδώ δεν ακούγεται
τίποτα γι’ αυτά. 

Πρέπει να σας πω ότι δεν υπάρχει καµµία διγλωσσία από την
κ. Αχτσιόγλου και από εµένα, διότι η κ. Αχτσιόγλου αυτό που είπε
είναι ότι θα δούµε τα γενικότερα µέτρα παρέµβασης για τις συν-
τάξεις χηρείας, που δεν έχουν σχέση µε τα ελάχιστα όρια που
υπάρχουν, στα οποία εγώ αναφέρθηκα, για τη χορήγηση συντά-
ξεων. Είναι άλλο θέµα αυτό, είναι διαφορετικό κεφάλαιο. 

Ως προς αυτό που είπε η κ. Αχτσιόγλου, είναι κάτι για το οποίο
έχουµε δεσµευτεί και απέναντι στις εκπροσώπους των ατόµων
που βρίσκονται σε κατάσταση χηρείας και έχουµε πει ότι µετά
τον Αύγουστο θα δούµε µέτρα, τα οποία θα διορθώσουν κάποια
πράγµατα, διότι από τον Μάιο του 2019 θα συµβούν αυτές οι πε-
ριπτώσεις, όπου κάποιοι µπορεί να πέσουν στην περίπτωση της
µη ασφάλισης. 

Πρέπει, όµως, να σας πω -και το έξω ξαναπεί πολλές φορές-
ότι αυτά πρέπει να τα βλέπουµε µε µια προσοχή, ώστε να επιφέ-
ρουµε και µια δίκαιη διαχείριση αυτών των πραγµάτων, καθώς,
εάν πήγαµε σ’ αυτή τη µέση λύση, είναι γιατί είναι το καλύτερο
όριο που ισχύει στην Ευρώπη. Είναι, δηλαδή, στη Γαλλία τα πε-
νήντα πέντε χρόνια. 

Να σας πω και να απαριθµήσω περιπτώσεις, ως ηλικιακά όρια:
Στη νοµοθεσία της Αυστρίας είναι τα τριάντα πέντε έτη, στο Βέλ-
γιο είναι µέχρι σαράντα πέντε ετών, δηλαδή µέχρι εκεί παίρνει
σύνταξη. Στο Λιχτενστάιν είναι σαράντα πέντε έτη, στη Γερµανία
σαράντα πέντε, στη Φινλανδία πενήντα έτη, στην Κροατία πε-
νήντα έτη, στην Πολωνία πενήντα έτη, στην Πορτογαλία τριάντα
πέντε έτη κ.ο.κ.. Έχουµε ένα όριο που είναι το καλύτερο δυνατό
στην Ευρώπη. 

Αυτό, βέβαια, δεν είναι κάτι που αποτελεί για εµάς το τέλος
της ιστορίας. Πάντα θα κοιτάµε τι µπορούµε να κάνουµε για την
προστασία των ανθρώπων, γιατί αυτό µας ενδιαφέρει, λαµβάνον-
τας πάντα υπ’ όψιν ότι από τους τριακόσιους ενενήντα µία χιλιά-
δες διακόσιους σαράντα εννιά δικαιούχους συντάξεων χηρείας
οι διακόσιες δεκαεπτά χιλιάδες, δηλαδή ποσοστό 56% λαµβάνει
ήδη µια επιπλέον κύρια σύνταξη. Δεν είναι δηλαδή όλοι στην κα-
τάσταση ότι δεν έχουν κανένα άλλο εισόδηµα και δεν έχω µπει
ακόµη στη µελέτη της περίπτωσης, όπου κάποιος µπορεί να δι-
καιούται σύνταξη χηρείας, αλλά έχει και δραστηριότητα. Δεν
είναι όλοι στην ίδια µοίρα. Οφείλουµε και είναι δική µας υποχρέ-
ωση -και το έχω πει πολλές φορές- να καλύψουµε τα άτοµα
εκείνα που πρέπει πραγµατικά να προστατεύσουµε, οι οποίοι δεν
έχουν ούτε άλλη σύνταξη ούτε δουλειά, και βρίσκονται ξαφνικά
στην κατάσταση αυτή. Δεν υπάρχει περίπτωση να αφήσουµε
ακάλυπτους τους ανθρώπους αυτούς που βρίσκονται σε αυτή
την περίπτωση. Δεν υπάρχει περίπτωση να αφήσουµε ακάλυ-
πτους εκείνους που δεν έχουν δυνατότητα προστασίας του εαυ-
τού τους. Και θα πάρουµε πολλά µέτρα και σε πολλά επίπεδα.
Αυτό είπε η κ. Αχτσιόγλου και αυτό θα γίνει. Ευχαριστώ πολύ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πω κάτι,
επειδή µε προκάλεσε ο κύριος Υφυπουργός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Εντάξει.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, επειδή µε προκαλέ-

σατε για τη Νέα Δηµοκρατία, πρέπει να σας πω ότι εµείς δεν σας
διαφοροποιούµε από τη Νέα Δηµοκρατία, δεν σας κρίνουµε δια-
φορετικά, επειδή και εσείς και η Νέα Δηµοκρατία έχετε ήδη βάλει
µπροστά την κατάργηση του κοινωνικού χαρακτήρα της ασφά-
λισης. Βεβαίως, η Νέα Δηµοκρατία πάει ακόµη παραπέρα. 

Το ΚΚΕ είναι σε πλήρη αντίθεση µε αυτή τη γραµµή της Νέας
Δηµοκρατίας, όπως και µε τη δική σας. Σας βάζει απέναντι. Είστε
εχθροί της κοινωνικής ασφάλισης. Γι’ αυτό και µέσα από τους
αγώνες εµείς διεκδικούµε ένα κοινωνικό ασφαλιστικό σύστηµα
το οποίο πράγµατι θα ικανοποιεί τις ανάγκες των εργαζοµένων
και των συνταξιούχων σε συντάξεις και σε παροχές τέτοιες που
θα επιτρέπει την αξιοπρεπή διαβίωση όλων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ.
Κατανοητό. Η θέση του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας είναι
κατανοητή. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Μου επιτρέ-
πετε, κύριε Πρόεδρε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Βεβαίως, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ο Προ-
εδρεύων κ.Καµµένος έχει κέφια σήµερα και σας δίνει πολύ χρόνο
για να εκδηλώσετε την αγάπη σας προς την Κυβέρνηση και στον
ΣΥΡΙΖΑ ειδικότερα που αγαπάτε. Όµως, αγαπάτε ακόµη περισ-
σότερο τη Νέα Δηµοκρατία παρά τις ενστάσεις που δειλά-δειλά
τώρα θέσατε. Στην ίδια µοίρα είµαστε και ο ΣΥΡΙΖΑ και η Νέα Δη-
µοκρατία. Οπότε ο κόσµος µπορεί να ψηφίσει άνετα και Νέα Δη-
µοκρατία. Δεν τρέχει κάστανο, όπως λέτε εσείς! 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Αυτό είπα; 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Να είστε
καλά. Μας αγαπάτε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Εµείς δεν είµαστε της λογικής του µι-
κρότερου κακού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστώ πολύ. 
Να περάσουµε στις επίκαιρες ερωτήσεις που διαγράφονται. 
Η δεύτερη µε αριθµό 1394/26-3-2018 επίκαιρη ερώτηση πρώ-

του κύκλου του Βουλευτή Αττικής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μαυ-
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ρουδή Βορίδη προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Καθυ-
στερήσεις στη διαδικασία έκδοσης των νέων ταυτοτήτων», δεν
θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού, εξαιτίας
ανειληµµένων υποχρεώσεων. 

Η ένατη µε αριθµό 1326/16-3-2018 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών των Ανεξαρτήτων Ελλήνων
κ. Αθανασίου Παπαχριστόπουλου προς τον Υπουργό Εσωτερι-
κών, µε θέµα: «Αστυνοµικοί στη φύλαξη VIP προσώπων», δεν θα
συζητηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού, εξαιτίας ανει-
ληµµένων υποχρεώσεων. 

Η δωδέκατη µε αριθµό 1316/13-3-2018 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου του Βουλευτή Αχαΐας της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Θεόδωρου Παπαθεοδώρου προς
τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Αυξάνεται η ανασφάλεια σε
περιοχές της Πάτρας», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του
κυρίου Υπουργού, εξαιτίας ανειληµµένων υποχρεώσεων. 

Η δέκατη έκτη µε αριθµό 1286/12-3-2018 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Χανίων του Συνασπισµού Ριζο-
σπαστικής Αριστεράς κ. Αντωνίου Μπαλωµενάκη προς τον
Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Κάλυψη κενών στο Πυροσβε-
στικό Σώµα από επιλαχόντες του διαγωνισµού 2011», δεν θα συ-
ζητηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού, εξαιτίας
ανειληµµένων υποχρεώσεων. 

Η δέκατη όγδοη µε αριθµό 1159/27-2-2018 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Κιλκίς της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Γεωργίου Γεωργαντά προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα:
«Προβλήµατα στη λειτουργία του Τµήµατος Συνοριακής Φύλα-
ξης (Τ.Σ.Φ.) Παιονίας», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του
κυρίου Υπουργού, εξαιτίας ανειληµµένων υποχρεώσεων.

Η εικοστή δεύτερη µε αριθµό 1311/13-3-2018 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Α’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρα-
τίας κ. Όλγας Κεφαλογιάννη προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε
θέµα: «Έξαρση εγκληµατικότητας στην Αθήνα», δεν θα συζητηθεί
λόγω κωλύµατος του Υπουργού κ. Τόσκα, εξαιτίας ανειληµµένων
υποχρεώσεων. 

Η εικοστή τρίτη µε αριθµό 1229/5-3-2018 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Ανεξάρτητου Βουλευτή Β’ Αθηνών κ. Ευ-
σταθίου (Στάθη) Παναγούλη προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε
θέµα: «Εγκληµατικότητα και κάθε λογής επιθέσεις από ανθρώ-
πους του υποκόσµου και γιαλαντζί επαναστάτες», δεν θα συζη-
τηθεί λόγω κωλύµατος του Υπουργού κ. Τόσκα, εξαιτίας
ανειληµµένων υποχρεώσεων.  

Η τέταρτη µε αριθµό 1375/20-3-2018 επίκαιρη ερώτηση πρώ-
του κύκλου του Βουλευτή Πέλλας του Λαϊκού Συνδέσµου –
Χρυσή Αυγή κ. Ιωάννη Σαχινίδη προς τον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Συνεχίζουν να παραµένουν
απλήρωτοι οι τευτλοπαραγωγοί», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύ-
µατος του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ.
Ευάγγελου Αποστόλου, εξαιτίας φόρτου εργασίας. 

Η τέταρτη µε αριθµό 1393/26-3-2018 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου της Βουλευτού Καρδίτσας του Συνασπισµού Ριζο-
σπαστικής Αριστεράς κ. Χρυσούλας Κατσαβριά - Σιωροπούλου
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα:
«Αναβάθµιση του Κέντρου Ζωϊκών Γενετικών Πόρων Καρδίτσας»,
δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Υπουργού Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Ευάγγελου Αποστόλου, εξαιτίας
φόρτου εργασίας. 

Η πέµπτη µε αριθµό 1405/27-3-2018 επίκαιρη ερώτηση πρώ-
του κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς την Υπουργό
Πολιτισµού και Αθλητισµού, σχετικά µε τα σοβαρά προβλήµατα
λειτουργίας του Εθνικού Κολυµβητηρίου Ηρακλείου (ΕΑΚΗ), δεν
θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Υφυπουργού Πολιτισµού και
Αθλητισµού κ. Γεωργίου Βασιλειάδη. Αιτία: προγραµµατισµένο
ταξίδι στην Κύπρο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής των Ελλήνων, τριάντα τέσσερις µαθήτριες και

µαθήτριες και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 7ο Δηµοτικό
Σχολείο Καισαριανής. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Είµαστε στη διαδικασία που αναγιγνώσκω ποιες ερωτήσεις δεν
θα απαντηθούν από Υπουργούς, λόγω κωλύµατος εργασίας ή
άλλων υποχρεώσεων, στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγ-
χου. 

Η πρώτη µε αριθµό 3672/21-2-2018 ερώτηση του κύκλου ανα-
φορών - ερωτήσεων του ΣΤ’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βου-
λευτή Λαρίσης του Κοµµουνιστικό Κόµµατος Ελλάδας κ.
Γεώργιου Λαµπρούλη προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού, σχετικά µε την κατάσταση στο Εθνικό Αθλητικό Κέντρο
(ΕΑΚ) Λάρισας, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Υφυ-
πουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού κ. Γεωργίου Βασιλειάδη.
Αιτία: προγραµµατισµένο ταξίδι στην Κύπρο. 

Η πρώτη µε αριθµό 1392/26-3-2018 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου της Βουλευτού Γρεβενών του Συνασπισµού Ριζοσπα-
στικής Αριστεράς κ. Χρήστου Μπγιάλα προς την Υπουργό
Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,
µε θέµα: «Επανασύσταση του γραφείου του Σώµατος Επιθεωρη-
τών Εργασίας (ΣΕΠΕ)», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος της
Υπουργού Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης κ. Ευτυχίας Αχτσιόγλου, εξαιτίας ανειληµµένων υπο-
χρεώσεων. 

Η έκτη µε αριθµό 1333/19-3-2018 επίκαιρη ερώτηση του δεύ-
τερου κύκλου του Βουλευτή Γρεβενών του Συνασπισµού Ριζο-
σπαστικής Αριστεράς κ. Χρήστου Μπγιάλα προς την Υπουργό
Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,
µε θέµα: «Ασφάλιση µε εργόσηµο σε χειριστές-οδηγούς αγροτι-
κών µηχανηµάτων», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος της
Υπουργού Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης κ. Ευτυχίας Αχτσιόγλου, εξαιτίας ανειληµµένων υπο-
χρεώσεων. 

Η δεύτερη µε αριθµό 1395/26-3-2018 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης  της Νέας Δηµο-
κρατίας κ. Σταύρου Καλαφάτη προς τον Υπουργό Εξωτερικών,
µε θέµα: «Η θέση της Ελλάδας αναφορικά µε τη διαµόρφωση
του νέου Πολυετούς Δηµοσιονοµικού Πλαισίου της ΕΕ », δεν θα
συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Αναπληρωτή Υπουργού Εξωτε-
ρικών κ. Γεώργιου Κατρούγκαλου, εξαιτίας απουσίας του στο
εξωτερικό.

Η πέµπτη µε αριθµό 1409/27-3-2018 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Δελή προς τον Υπουργό Εσωτερι-
κών, µε θέµα: «Διασφάλιση του δικαιώµατος στην εργασία των
εργαζοµένων µε “µπλοκάκι” στην Εταιρεία Ύδρευσης και Απο-
χέτευσης Θεσσαλονίκης Α.Ε. (ΕΥΑΘ Α.Ε.)», δεν θα συζητηθεί
λόγω κωλύµατος του Υπουργού Εσωτερικών κ. Παναγιώτη
Σκουρλέτη, εξαιτίας κυβερνητικής αποστολής εκτός Αττικής.  

Η δεύτερη µε αριθµό 2692/17-1-2018 ερώτηση του κύκλου
αναφορών-ερωτήσεων του Βουλευτή Αττικής του Κοµµουνιστικό
Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Γκιόκα προς τον Υπουργό Εσωτε-
ρικών µε θέµα: «Όχι στο καταστροφικό για το περιβάλλον και πα-
νάκριβο έργο του ΧΥΤΑ Γραµµατικού», δεν θα συζητηθεί λόγω
κωλύµατος του Υπουργού Εσωτερικών κ. Παναγιώτη Σκουρλέτη,
εξαιτίας κυβερνητικής αποστολής εκτός Αττικής. 

Η δέκατη τέταρτη µε αριθµό 1330/19-3-2018 επίκαιρη ερώ-
τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αττικής του Συνασπισµού
Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Παναγιώτη (Πάνου) Σκουρολιάκου
προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα: «Σοβα-
ρές καταγγελίες των εργαζοµένων του Εθνικού Θεάτρου», δεν
θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος της Υπουργού Πολιτισµού και
Αθλητισµού κ. Λυδίας Κονιόρδου, εξαιτίας απουσίας της εκτός
Αθηνών.

Η δέκατη πέµπτη µε αριθµό 1329/16-3-2018 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Ανεξάρτητου Βουλευτή Μεσσηνίας κ. Δη-
µητρίου Κουκούτση προς τον Υπουργό Εξωτερικών, µε θέµα:
«Χαµηλότοκα δάνεια από την τουρκική τράπεζα Ζιραάτ στους κα-
πνοπαραγωγούς της Θράκης», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµα-
τος του Υπουργού Εξωτερικών κ. Νικολάου Κοτζιά, εξαιτίας
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απουσίας στο εξωτερικό. 
Επίσης, η δέκατη ένατη µε αριθµό 1150/26-2-2018 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του
Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Αντωνίου Γρέγου προς τον
Υπουργό Εξωτερικών, µε θέµα: «Περί της Ελληνικής Εθνικής Μει-
ονότητας των Σκοπίων», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του
Υπουργού Εξωτερικών κ. Νικολάου Κοτζιά, εξαιτίας απουσίας
στο εξωτερικό. 

Η δέκατη έβδοµη µε αριθµό 1149/26-2-2018 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Πειραιώς του Λαϊκού Συνδέ-
σµου - Χρυσή Αυγή κ. Ιωάννη Λαγού προς τον Υπουργό Εσωτε-
ρικών, µε θέµα: «Γνωστή από παρακρατικό ιστότοπο έγινε η
πρωτοφανής επίθεση στο Α.Τ. Καισαριανής» δεν θα συζητηθεί.

Επίσης, η εικοστή µε αριθµό 1151/26-2-2018 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Κιλκίς του Λαϊκού Συνδέσµου -
Χρυσή Αυγή κ. Χρήστου Χατζησάββα προς τον Υπουργό Εσωτε-
ρικών, µε θέµα: «Ερωτήµατα σχετικώς µε την υπόθεση πράκτορα
βάσει αποκαλύψεων του Π. Καµµένου», δεν θα συζητηθεί.

Η τρίτη µε αριθµό 1372/20-3-2018 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Σερρών της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης
ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Μιχαήλ Τζελέπη προς τον Υπουργό Υποδοµών
και Μεταφορών, µε θέµα: «Η δηµιουργία τριών νέων σταθµών διο-

δίων στον οδικό άξονα Προµαχώνας-Σέρρες-Λιµάνι Θεσσαλονίκης
είναι καταστροφική για τον Ν. Σερρών», δεν θα συζητηθεί λόγω
κωλύµατος του ερωτώντος Βουλευτή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επικαίρων ερωτήσεων.

Σε αυτό το σηµείο θα διακόψουµε τη συνεδρίαση για τις 12.00’
για να εισέλθουµε στην ηµερήσια διάταξη της νοµοθετικής ερ-
γασίας.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα τρεις µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις εκπαιδευτικοί
συνοδοί από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Σπάρτης. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων: «Ι) Κύρωση της Σύµβασης
του Συµβουλίου της Ευρώπης για την Πρόληψη και την Καταπο-
λέµηση της Βίας κατά των γυναικών και της Ενδοοικογενειακής
Βίας και προσαρµογή της ελληνικής νοµοθεσίας, ΙΙ) Ενσωµάτωση
της 2005/214/ΔΕΥ απόφασης-πλαίσιο, όπως τροποποιήθηκε µε
την απόφαση-πλαίσιο 2009/299/ΔΕΥ, σχετικά µε την εφαρµογή
της αρχής της αµοιβαίας αναγνώρισης επί χρηµατικών ποινών
και ΙΙΙ) Άλλες διατάξεις αρµοδιότητας Υπουργείου Δικαιοσύνης,
Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων και λοιπές διατάξεις».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 22 Μαρτίου 2018 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία συ-
νεδρίαση ενιαία επί της αρχής, των άρθρων και των τροπολο-
γιών.

Το Σώµα συµφωνεί µε τη βασική εισήγηση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Το Σώµα εγκρίνει

οµόφωνα την εισήγηση του Προεδρείου.
Έχουν κατατεθεί επτά υπουργικές τροπολογίες. Οι τέσσερις

ήδη έχουν ενσωµατωθεί στο νοµοσχέδιο. Μένουν άλλες τρεις.
Τη µία θα την υποστηρίξει ο παρευρισκόµενος αρµόδιος Υπουρ-
γός, ο κ. Κοντονής και τις άλλες δύο θα έρθουν οι αρµόδιοι
Υπουργοί να τις υποστηρίξουν. Από τις πέντε βουλευτικές τρο-
πολογίες, όταν ανέλθει στο Βήµα ο κύριος Υπουργός, θα πει
ποιες κάνει δεκτές ή ποιες δεν κάνει δεκτές, για να έχετε εικόνα. 

Η εγγραφή θα γίνει µε ηλεκτρονικό τρόπο, µόλις ανέβει στο
Βήµα η συνάδελφος κ. Αφροδίτη Σταµπουλή και θα κλείσει όταν
κατέλθει από το Βήµα η συνάδελφος κ. Μαρία Αντωνίου. 

Πριν καλέσω στο Βήµα την κ. Σταµπουλή, θα δώσω τον λόγο
στον κύριο Υπουργό, ο οποίος µε έχει παρακαλέσει να κάνει µία
διευκρίνιση επί κάποιων δηµοσιευµάτων, που αναρτήθηκαν στο
διαδίκτυο, για ένα θέµα που υπάρχει µέσα στο νοµοσχέδιο και
κατά τη γνώµη του θέλει να ξέρετε εκ των προτέρων τι ισχύει γι’
αυτό. 

Κύριε Υπουργέ, σας φτάνουν τρία λεπτά;
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ναι, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν και είχα αναφερθεί αναλυ-

τικά σε κάποιες ερωτήσεις και αναφορές της συναδέλφου της κ.
Κεφαλίδου, σχετικά µε το άρθρο 30 παράγραφος 3 του νοµοσχε-
δίου, το οποίο αφορά τις άδειες καταδικασθέντων κρατουµένων
και τη µη δυνατότητα να λαµβάνει άδεια ένας καταδικασθείς σε
περίπτωση που εκκρεµεί η υπόθεσή του ή έχει αποφασιστεί από
τα δικαστήρια ότι πρόκειται να εκδοθεί, σήµερα δυστυχώς για
δεύτερη φορά µέσα σε σαράντα οκτώ ώρες επί του γενικότερου
αυτού θέµατος επιδεικνύετε µία ακραία ανευθυνότητα. 

Και το λέω αυτό κατηγορηµατικά στην Εθνική Αντιπροσωπεία,
όχι µόνο διότι το ζήτηµα εξαντλήθηκε στην αρµόδια επιτροπή
της Βουλής αλλά και διότι στην τρίτη συζήτηση που έγινε, επειδή
ακριβώς δόθηκαν οι εξηγήσεις που έπρεπε και κατάλαβαν οι πάν-
τες σε ποιους αναφέρεται, πίστευα ότι έχει κλείσει.

Δυστυχώς σήµερα υπήρξαν δηλώσεις του κ. Θεοχαρόπουλου
-νοµίζω στο «Αθηναϊκό και Μακεδονικό Πρακτορείο»- ο οποίος
χαρακτήρισε τη ρύθµιση αυτή ύποπτη, τη στιγµή που έχουν
δοθεί όλες οι αναγκαίες διευκρινήσεις. Και από εκείνη τη στιγµή
και ο ίδιος αλλά και δηµοσιογραφικοί κύκλοι το συνέδεσαν µε
την «τύχη» -παρότι στις δηµοκρατίες δεν µένει τίποτα στην τύχη-
των οκτώ Τούρκων Αξιωµατικών. 

Πρέπει να σταµατήσει αυτή η ακραία ανευθυνότητα, την οποία
χαρακτηρίζω ακραία για δύο λόγους: Τόσο γιατί κάποιοι δεν µε-
λετούν τα νοµοθετικά κείµενα και δεν ενηµερώνονται γι’ αυτά
που έχουν ήδη ειπωθεί στις αρµόδιες επιτροπές, όσο και γιατί
επαναφέρουν µε τρόπο τουλάχιστον ανεύθυνο ζητήµατα που
έχουν να κάνουν µε τη διεθνή θέση της χώρας και µε την περιρ-
ρέουσα ατµόσφαιρα των ελληνοτουρκικών σχέσεων. 

Θέλω να πω για άλλη µία φορά, κυρίες και κύριοι Βουλευτές -
και ελπίζω να είναι η τελευταία φορά που παίρνω τον λόγο για
το συγκεκριµένο ζήτηµα- ότι η διάταξη αυτή αναφέρεται στο
άρθρο 55 του Σωφρονιστικού Κώδικα σχετικά µε τις τακτικές
άδειες και τις προϋποθέσεις, υπό τις οποίες µπορεί καταδικα-
σθείς κρατούµενος στις ελληνικές φυλακές να πάρει άδεια. 

Ποιοι έχουν αυτό το δικαίωµα; Όσοι έχουν καταδικαστεί από
τα ποινικά δικαστήρια της χώρας –γελάτε, κύριε Βορίδη, αλλά η
κατάσταση πραγµατικά είναι για γέλια- έχουν εκτίσει ένα µέρος
της ποινής και δικαιούνται πλέον να πάρουν άδεια. Αυτό λέει το
άρθρο 55. 

Και τι λέµε εµείς; Λέµε ότι όσοι καταδικασµένοι κρατούνται
στις ελληνικές φυλακές και είναι σε εκκρεµότητα η υπόθεσή τους
σχετικά µε την έκδοση, ή έχει αποφασιστεί η έκδοση, δεν µπο-
ρούν να πάρουν άδεια, διότι το καταλαβαίνουµε όλοι –το είπα
δύο φορές στην επιτροπή, θα το πω και τρίτη- ότι ένας ο οποίος
έχει καταδικαστεί για ανθρωποκτονία στην Ελλάδα και εκτίει την
ποινή του και είναι εκζητούµενος από ένα άλλο κράτος για ένα
παρόµοιο αδίκηµα µε την πρώτη άδεια που θα πάρει, θα εξαφα-
νιστεί. 

Συνειδητοποιείτε όλοι ότι όταν η ελληνική δικαιοσύνη θα έχει
αποφασίσει ή θα πρόκειται να αποφασίσει σχετικά µε την έκδοση
η χώρα θα γίνεται διεθνώς ρεζίλι, καθώς αναστέλλεται η έκδοση
µέχρι την έκτιση της ποινής, γιατί όταν έρθει η ώρα της έκδοσης,
θα βρίσκεται στη δυσάρεστη θέση το ελληνικό κράτος να πει «ξέ-
ρετε, µου έφυγε». Αυτό προσπαθούµε να διορθώσουµε. 

Αντί, λοιπόν, να µιλάµε για ύποπτες διατάξεις, να διαβάζουµε
καλύτερα και τις τροποποιούµενες διατάξεις αλλά και τη διάταξη
η οποία έρχεται στη Βουλή. Αν δεν θέλουµε αυτά, ας διαβάσουµε
την αιτιολογική έκθεση. Αν δεν θέλουµε να διαβάσουµε και την
αιτιολογική έκθεση, ας διαβάσουµε τα Πρακτικά της επιτροπής.
Και το λέω αυτό το πράγµα για έναν συνάδελφο ο οποίος έχει
δείξει σθεναρότητα σε άλλα νοµοσχέδια, έναν συνάδελφο που
έχει διαφοροποιηθεί από το κόµµα του και στα θέµατα του Συµ-
φώνου και στα θέµατα της ταυτότητας φύλου και στα θέµατα
της απλής αναλογικής. 

Όµως, σας το ξαναλέω και πάλι µέσα σε σαράντα οκτώ ώρες:
Το να εµπλέκονται αυτά τα πολύ κρίσιµα ζητήµατα που απασχο-
λούν την ελληνική Κυβέρνηση σε υψηλότατο επίπεδο µε αυτή τη
ρητορεία είναι πάρα πολύ, κύριοι συνάδελφοι. Ελπίζω να µη χρει-
αστεί να πάρω τον λόγο άλλη φορά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία, είναι σαφές
αυτό που είπατε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να
έχω τον λόγο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Θεοχαρό-
πουλε, επειδή αναφέρθηκε το όνοµά σας, έχετε τον λόγο για δύο
λεπτά. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Νοµίζω ότι έχει υπάρξει ένα
µείζον θέµα το οποίο αναδεικνύεται περισσότερο και από την το-
ποθέτηση του Υπουργού κ. Κοντονή αυτή τη στιγµή, ο οποίος
αντί να απαντά επιτίθεται. Ως Κυβέρνηση αντί να απαντά στις αι-
τιάσεις της Αντιπολίτευσης, βγαίνει επιτιθέµενος µε ένα ύφος το
οποίο µας µαλώνει. 

Κοιτάξτε: Πρώτον, αναφερθήκατε σε ανευθυνότητα. Ανευθυ-
νότητα αποτελεί η στάση Βουλευτή της κυβερνητικής πλειοψη-
φίας ο οποίος µίλησε περί ανταλλαγής των δύο Ελλήνων
αξιωµατικών που κρατούνται άδικα στην Τουρκία µε αυτούς που
προστατεύονται από το κράτος δικαίου εδώ στη χώρα µας. Αυτή
είναι η ανευθυνότητα. Έπρεπε να έχετε διαγράψει από την κοι-
νοβουλευτική Πλειοψηφία τον κ. Κατσίκη, µόλις έκανε αυτές τις
δηλώσεις. Καµµία αναδίπλωση δεν µετριάζει το απαράδεκτο της
δήλωσής του. 

Κύριε Κοντονή, σε σχέση µε το τι ανέχεστε στην Κυβέρνησή
σας –στην κυβερνητική πλειοψηφία εννοώ- έχει και ο κυνισµός
τα όριά του. Επειδή αναφερθήκατε σε ανευθυνότητα, η ανευθυ-
νότητα είναι της Κυβέρνησης και είναι συνεχιζόµενη σε αυτό το
θέµα. 

Επειδή έγιναν συσχετίσεις αναφορικά µε το ζήτηµα αυτό,
πρώτα-πρώτα το ζήτηµα αυτό δεν αναδεικνύεται σήµερα. Το ανέ-
δειξε η εισηγήτρια κ. Χαρά Κεφαλίδου στις αρµόδιες επιτροπές
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–και είναι στα Πρακτικά των επιτροπών της Βουλής- και έχει ανα-
δειχθεί, όπως ακριβώς συγκεκριµένα σας ανέφερα και εγώ. 

Συγκεκριµένα, λοιπόν, βρισκόµαστε στη θέση σήµερα να βλέ-
πουµε ότι λόγω της σκληρής αντιπολίτευσης που σας κάναµε σε
αυτό το θέµα αναγκάζεστε να έρθετε να πείτε εδώ ότι δεν θα
ισχύσει για τους οχτώ –το είπατε µόλις πριν από λίγο- ενώ υπάρ-
χει αυτή τη στιγµή µια διαρκής συζήτηση για αυτό το θέµα. Απα-
γορεύεται ουσιαστικά, όπως αναφέρατε, σε όλες τις περιπτώσεις
που εκκρεµεί αίτηµα έκδοσης σε τρίτη χώρα. 

Πρώτον, µας λέτε ξαφνικά ότι όσοι καταζητούνται από τρίτες
χώρες, µεταξύ των οποίων και η Τουρκία, έχουν λιγότερα δικαιώ-
µατα. Γιατί; Για ποιον λόγο επιλέγετε τώρα την αυστηροποίηση
της κράτησης; 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Θα σας πω.  

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι, άλλο σας ρωτάω. Σας
ρωτάω για ποιον λόγο επιλέγετε τώρα. Έχετε στοιχεία περί µη
αποτελεσµατικότητας της υφιστάµενης πρακτικής; Αυτό είναι το
πρώτο ερώτηµα. 

Δεύτερον, σας είπαµε ότι η νέα ρύθµιση έρχεται σε µια συγ-
κυρία επιεικώς ύποπτη και θέλουµε συγκεκριµένες δεσµεύσεις
ότι δεν θα µπορέσει να γίνει µια τροπολογία, µια νέα ρύθµιση
πάνω στη ρύθµιση που να αφορά και τους οχτώ.

Συγκεκριµένα…
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Θα σας απαντήσω.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Θα ακούσετε, κύριε Κον-

τονή και θα απαντήσετε.
Γνωρίζετε, βέβαια, ότι σύµφωνα µε τα δηµοσιεύµατα, στα τέλη

Απριλίου τελειώνει το δεκαοχτάµηνο για τους οχτώ.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Τα έχετε µετρήσει; Έχουν βγει
τα δεκαοχτάµηνα;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν είχαν έρθει το καλο-
καίρι του 2016;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι διάλογο, κύριε
Θεοχαρόπουλε. Δεν θα χαλάσω τη συνεδρίαση τώρα. Κλείστε,
παρακαλώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Το καλοκαίρι του 2016
είχαν έρθει. Αν µετράµε καλά, το δεκαοχτάµηνο τελειώνει περί-
που στα µέσα Απριλίου. Τελειώνει, λοιπόν και θα έχουν το δι-
καίωµα για την άδειά τους. Μάλιστα, διαβάζουµε σε
δηµοσιεύµατα ότι οι νοµικοί παραστάτες των οχτώ που έφτασαν
στη χώρα µας λένε ότι δεν µπορούν να κρατηθούν πέρα των δε-
καοχτώ µηνών, πέρα από τα τέλη Απριλίου.

Σε αυτό, λοιπόν, το µείζον ζήτηµα, που αφορά τους οχτώ
Τούρκους αξιωµατικούς -επειδή ξέρετε πολύ καλά ότι η αντιπο-
λίτευση που σας κάνω και προσωπικά, κύριε Κοντονή και στον
χώρο µας είναι προγραµµατική, πολιτική, δεν είναι στείρα- να δε-
σµευτείτε εδώ ότι θα ασκηθεί, θα υπάρχει το κράτος δικαίου για
τους οχτώ Τούρκους αξιωµατικούς, δεν θα επιχειρηθεί να γίνει
κανένας, µα κανένας συµψηφισµός από την Κυβέρνησή σας µε
τους δύο ούτε σε διευκολύνσεις τέτοιου είδους, ό,τι υπάρχει στο
κράτος δικαίου µας θα υπάρξει και όταν τελειώσει το δεκαοχτά-
µηνο, σύµφωνα µε τη ρύθµιση θα υπάρξει.

Και όσον αφορά αυτό που αναφέρατε σε σχέση µε τη ρύθµισή
σας, δεν ξέρω αν εφαρµοστεί σε άλλες περιπτώσεις, Κούρδων
για παράδειγµα, αυτό το οποίο λέτε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Θεοχαρό-
πουλε, ολοκληρώστε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Να δεσµευθείτε και για
αυτό. Παρακαλώ να απαντάτε στις ερωτήσεις και να µην επιτίθε-
στε κάθε φορά που σας κάνουµε κριτική και µάλιστα, µε επιχει-
ρήµατα που µάλλον αφορούν τους ΑΝΕΛ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία, λοιπόν, κλεί-
σαµε.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ένα λεπτό, κύριε
Υπουργέ.

Λοιπόν, ακούστε. Θα δώσει συµπληρωµατικές διευκρινήσεις

για δύο λεπτά ο κύριος Υπουργός και το θέµα τελειώνει και ξεκι-
νάµε τη συνεδρίαση, παρότι, κατά την άποψή µου, ήταν σαφής
στην πρωτολογία του.

Για δύο λεπτά, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο και παρακαλώ
όχι παραπάνω και κλείνουµε.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
καταλάβατε από την τοποθέτηση του κύριου συναδέλφου ότι
βρίσκεται σε δυσχερή θέση από αυτά που είπε σήµερα σε δηµό-
σια τοποθέτησή του.

Κατά πρώτον, εγώ µίλησα για ανευθυνότητα επαλαµβανόµενη
µέσα σε σαράντα οχτώ ώρες. Εποµένως, ως προς αυτά που εί-
πατε στο πρώτο µέρος της τοποθέτησής σας, η Κυβέρνηση το-
ποθετήθηκε και είπε ότι κανένας δεν µπορεί να µιλάει αυθαίρετα
για αυτά τα ζητήµατα, ούτε για ανταλλαγές ούτε για τέτοια πράγ-
µατα. Είναι ανεύθυνη και αυτή η στάση. Το είπα στην πρωτολογία
µου. Εποµένως, δεν χρειαζόταν να πείτε εσείς κάτι περισσότερο.
Όταν τα λέει η Κυβέρνηση, δεν χρειάζεται να µιλάτε εσείς για
αυτά τα ζητήµατα. Τα λέτε εκ περισσού.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όταν µιλάει η Κυβέρνηση,
µιλάει και η Αντιπολίτευση.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Δεύτερον, στην κ. Κεφαλίδου
απάντησα, κύριε συνάδελφε, στην επιτροπή και είχε την καλο-
σύνη η κ. Κεφαλίδου να υποβάλει στην τρίτη συζήτηση στην επι-
τροπή µε ένα υπόµνηµα, για το οποίο την ευχαρίστησα, όλες τις
προτάσεις του κόµµατός σας εγγράφως. Το καταθέτω. Για αυτό
το ζήτηµα, επειδή είχαν δοθεί επαρκείς διευκρινήσεις στο υπό-
µνηµα της κ. Κεφαλίδου, δεν αναφέρεται τίποτα και σωστά δεν
αναφέρεται, γιατί είχε διευκρινιστεί.

Παρακαλώ, το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Σταύρος Κοντονής καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ήταν προσωπικό. Κακώς το
καταθέτετε, γιατί θα επανέλθουµε.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Επειδή το καταθέσατε, ήταν
επιστολή ιδιωτική σε εµένα; Επ’ ακροατηρίω καταθέσατε…

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Αυτό δεν σηµαίνει ότι στο
υπόµνηµα έχουµε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλά, µην τσακω-
θείτε τώρα περί της επιστολής.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Τρίτον, είπα και ξαναλέω, κύριε
Πρόεδρε, κύριοι Βουλευτές, ότι η διάταξη αφορά συγκεκριµένη
τροποποίηση άρθρων του Σωφρονιστικού Κώδικα για καταδικα-
σθέντες από ποινικά δικαστήρια. Γιατί εδώ έρχεστε και µας λέτε
να σας δηλώσουµε, να δεσµευθούµε, να σας πούµε σχετικά µε
τους οχτώ; Ετέθη κανένα θέµα από την Κυβέρνηση;

Κανένα θέµα δεν έχει τεθεί, κύριε Θεοχαρόπουλε, από την Κυ-
βέρνηση για αυτό το ζήτηµα. Ίσα-ίσα, σε επίσηµες δηλώσεις που
έχω κάνει µετά τη συνάντησή µου µε τον Τούρκο Υπουργό Δι-
καιοσύνης στην Αθήνα είπα ότι οι αποφάσεις του ανωτάτου δι-
καστηρίου πρέπει να ληφθούν πολύ σοβαρά υπ’ όψιν από αυτούς
που ζητούν κατ’ επανάληψη την έκδοση των οχτώ Τούρκων Αξιω-
µατικών.

Εποµένως, για την Κυβέρνηση το ζήτηµα αυτό έχει κλείσει µε
τον πιο επίσηµο τρόπο µε δικές µου δηλώσεις ενώπιον των δη-
µοσιογράφων, των πολιτικών συντακτών, αλλά και δηµοσιογρά-
φων από διεθνή µέσα ενηµέρωσης…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Θα κρατηθεί τελικά το δε-
καοχτάµηνο;

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κύριε Θεοχαρόπουλε, ... κατά
το κοινώς λεγόµενο και έρχεστε τώρα εδώ µε δεκαοχτάµηνα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Απαντήστε αν θα δεσµευ-
τείτε!

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Καθίστε. Και να ξέρετε…
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Για ηρεµήστε!
Κύριε Θεοχαρόπουλε, µε τη σύµφωνη γνώµη του κυρίου

Υπουργού, σβήνεται η φράση... Τώρα, για ένα νοµοσχέδιο που
υπάρχει, τσακωνόµαστε πρωί-πρωί!

Ολοκληρώστε, κύριε Υπουργέ.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Να το πω αλλιώς, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κάνατε αυτήν την εξυπνάδα και µας λέτε εδώ για δεκαοκτά-
µηνο! Γιατί; Έχει παραβιαστεί κανένα δεκαοκτάµηνο; Δεν ξέρετε,
κύριε Θεοχαρόπουλε, ότι κρατούνται αυτοί οι άνθρωποι δυνάµει
διοικητικής απόφασης; Δεν ξέρετε ότι η κράτησή τους είναι δι-
οικητική; Γιατί συνδέετε, λοιπόν, ανόµοια πράγµατα; Η διάταξη
αναφέρεται σε ποινικούς καταδικασµένους και εσείς µας λέτε
για διοικητική κράτηση!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Γιατί δεν δεσµεύεστε;
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Σας λέω, λοιπόν, για άλλη µία
φορά ότι το ζήτηµα αυτό διέπεται από τους κανόνες, το Σύν-
ταγµα και την κείµενη νοµοθεσία και δεν πρόκειται η ελληνική
Κυβέρνηση να παραβιάσει ούτε το Σύνταγµα ούτε την κείµενη
νοµοθεσία. Εποµένως, µην κρούετε θύρες ανοιχτές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, κύριε
Υπουργέ.

Κυρία Κεφαλίδου, δικαίως για ένα λεπτό σας δίνω τον λόγο,
παρακαλώ µε τον γνωστό ήπιο και ευγενικό σας τρόπο, για να
τελειώσουµε τα διαδικαστικά.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Εγώ απλώς θέλω να επισηµάνω ότι το υλικό που δόθηκε στον
κ. Κοντονή ήταν για διευκόλυνση, προκειµένου σε ένα νοµοσχέ-
διο µε πάρα πολλά άρθρα να έχει τη δυνατότητα να είναι και ο
ίδιος πιο αποτελεσµατικός και εµείς να είµαστε όσο το δυνατόν
πιο βοηθητικοί στο έργο του.

Από εκεί και µετά, πρέπει να σας πω, κύριε Υπουργέ, ότι η τω-
ρινή διατύπωση, έτσι όπως είναι, δεν αποδεικνύει τους ισχυρι-
σµούς που σήµερα µας λέτε. Θα σας φέρω ένα πολύ απλό
παράδειγµα, για να µπορέσουµε στην πορεία, αν είναι, να το απο-
σαφηνίσουµε, µήπως χρειάζεται αναδιατύπωση. Σας το έχω πει
ξανά και επιµένετε.

Σας φέρνω ένα παράδειγµα. Κούρδος µπαίνει άφραγκος πα-
ράνοµα και καταδικάζεται για παράνοµη είσοδο σε τρίµηνη φυ-
λάκιση και χρηµατική ποινή.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Τι σχέση έχει αυτό;
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Μην µπορώντας να εξαγορά-

σει την ποινή του, µένει κρατούµενος. Ναι ή όχι;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι. Οπότε;
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Κατά αυτού του Κούρδου εκ-

κρεµεί αίτηµα έκδοσης της Τουρκίας. 
Η διάταξη που ψηφίζουµε σήµερα καταλαµβάνει αυτήν την πε-

ρίπτωση, ναι ή όχι; Αποσαφηνίστε το, διότι επανερχόµαστε ακρι-
βώς γιατί δεν είναι σαφής η διατύπωση. Παρακαλώ θερµά!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα ξεκινήσουµε το
νοµοσχέδιο. 

Κύριε Υπουργέ, όταν θα µιλήσετε, έχετε δικαίωµα να επανέλ-
θετε, όπως και η κ. Κεφαλίδου και ο κ. Θεοχαρόπουλος. Όµως,
να ξεκινήσουµε το νοµοσχέδιο.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να το
διευκρινίσω και θα χρειαστώ µόνο τριάντα δευτερόλεπτα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, έχετε τον
λόγο για τριάντα δευτερόλεπτα.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κυρία Κεφαλίδου, κατά πρώτον
εγώ σας ευχαρίστησα και στην επιτροπή για το γεγονός ότι κα-
ταθέσατε ένα υπόµνηµα για τη διευκόλυνση και τη δική µας, σχε-
τικά µε την επεξεργασία διατάξεων στις οποίες είχατε
ερωτηµατικά ή κάποιες αντιρρήσεις.

Το λέω για άλλη µία φορά. Σ’ αυτό το υπόµνηµα που µου δώ-
σατε, επειδή ακριβώς είχε διευκρινιστεί επαρκώς αυτό το ζή-
τηµα…

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Αυτό είναι δική σας ερµηνεία. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Μα, δεν υπάρχει, κυρία Κεφα-
λίδου.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Αυτό τι σηµαίνει;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν είναι ανάγκη να

συµφωνήσει η Αντιπολίτευση µε την Κυβέρνηση, κύριε Υπουργέ.
Έχει άλλη άποψη η Αντιπολίτευση. Τι να κάνουµε τώρα;

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Τι να πω; Δεν πειράζει. Μπορεί
να το θέσατε µε άλλον τρόπο.

Όµως, λέω ξανά ότι αυτό το ζήτηµα δεν έχει να κάνει µε κρα-
τούµενους δυνάµει διοικητικής κράτησης. Έχει να κάνει µε το
άρθρο 55 του Σωφρονιστικού Κώδικα το οποίο µιλά για κατάδι-
κους. Δηλαδή, πώς αλλιώς πρέπει να το πω;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Τα έχετε πει
αυτά δύο φορές.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Όσοι, λοιπόν, έχουν καταδίκη
από ποινικό δικαστήριο, µπαίνουν σ’ αυτή τη διαδικασία. Πώς αλ-
λιώς να σας το πω; Δεν είναι για τους οκτώ και δεν έχει να κάνει
σε καµµία περίπτωση. Σας το είπα και στην επιτροπή και νοµίζω
ότι εσείς το καταλάβατε. Άλλο τώρα αν θέλετε να ισορροπήσετε
καταστάσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώσαµε.
Η κ. Σταµπουλή καλείται στο Βήµα για δεκαπέντε λεπτά.
Μην ξεχνάτε ότι σήµερα είναι η Μεγάλη Πέµπτη του καθολικού

Πάσχα. Ηρεµία! Ειρήνη ηµίν!
Ορίστε, κυρία Σταµπουλή, έχετε τον λόγο.
ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΣΤΑΜΠΟΥΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, συναδέλφισσες και συνάδελφοι, σήµερα, λοι-

πόν -έστω και µετά από όλο αυτό το προοίµιο- στο ελληνικό Κοι-
νοβούλιο κυρώνουµε τη Σύµβαση του Συµβουλίου της Ευρώπης
για την πρόληψη και καταπολέµηση της βίας κατά των γυναικών
και της ενδοοικογενειακής βίας, η οποία υπογράφτηκε το 2011
στην Κωνσταντινούπολη, τέθηκε σε ισχύ µε την κύρωσή της από
τη δέκατη χώρα, την Ανδόρα, το 2014 και, επίσης, υπογράφηκε
από την Ευρωπαϊκή Ένωση στις 13 Ιουνίου 2017.

Ο όρος «βία κατά των γυναικών» σηµαίνει όλες τις πράξεις βίας
µε βάση το φύλο που επιφέρουν σωµατική, σεξουαλική, ψυχολο-
γική ή οικονοµική βλάβη ή πόνο για τις γυναίκες, όπως και τις απει-
λές τέτοιων πράξεων, τον εξαναγκασµό ή την αποστέρηση της
ελευθερίας στον δηµόσιο ή τον ιδιωτικό βίο. Η βία κατά των γυ-
ναικών συνιστά εκδήλωση των ιστορικά άνισων σχέσεων ισχύος
µεταξύ των γυναικών και των ανδρών. Αποτελεί παραβίαση των
ανθρωπίνων δικαιωµάτων. Και είναι ένας από τους σηµαντικότε-
ρους κοινωνικούς µηχανισµούς υποταγής των γυναικών.

Βία κατά των γυναικών, βία βασιζόµενη στο φύλο, σηµαίνει τη
βία που ασκείται εναντίον µιας γυναίκας µόνο για τον λόγο ότι
είναι γυναίκα ή η οποία την επηρεάζει κατά τρόπο δυσανάλογο.
Ενώ ο όρος «φύλο» σηµαίνει τους κοινωνικά δοµηµένους ρό-
λους, συµπεριφορές, δραστηριότητες και ιδιότητες που µια κοι-
νωνία θεωρεί κατάλληλες για τις γυναίκες και τους άνδρες.

Ο όρος «ενδοοικογενειακή βία» σηµαίνει όλες τις πράξεις σω-
µατικής, σεξουαλικής, ψυχολογικής ή οικονοµικής βίας οι οποίες
συµβαίνουν µέσα στην οικογένεια ή µεταξύ πρώην ή νυν συζύ-
γων ή συντρόφων. Εποµένως, άνδρες και κυρίως έφηβοι και αγό-
ρια µπορούν να είναι θύµατα ενδοοικογενειακής βίας.

Οι πράξεις βίας στις οποίες αναφέρεται η σύµβαση είναι: Η
σωµατική βία. Ο βιασµός, ο οποίος προσδιορίζεται ως διείσδυση
στο σώµα άλλου ατόµου µε τη χρησιµοποίηση οποιουδήποτε ορ-
γάνου του σώµατος ή αντικειµένου, ακόµη και αν διαπράχθηκε
κατά των νυν ή πρώην συζύγων ή συντρόφων. Οι µη συναινετικές
πράξεις σεξουαλικού χαρακτήρα και ο εξαναγκασµός σε τέτοιες
πράξεις µε τρίτο άτοµο. Ο αναγκαστικός γάµος ενήλικου ή παι-
διού. Ο ακρωτηριασµός των γυναικείων γενετικών οργάνων,
όπως και η υποκίνηση, ο εξαναγκασµός ή η παρότρυνση σε
αυτόν. Η αναγκαστική έκτρωση και η αναγκαστική στείρωση. Η
σεξουαλική παρενόχληση. Η ψυχολογική βία, όπως και η µη εµ-
φανής παρακολούθηση ή παρενόχληση που µπήκε στη νοµολο-
γία µε τον όρο «stalking».
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Η σύµβαση κάνει ιδιαίτερη µνεία στην υποχρέωση των κρατι-
κών αρχών να απέχουν από οποιαδήποτε πράξη βίας κατά των
γυναικών. Τα µέρη που υπογράφουν τη σύµβαση είναι υποχρε-
ωµένα να λαµβάνουν όλα τα αναγκαία µέτρα για την πρόληψη
και την τιµωρία των ασκούντων βία κατά των γυναικών ή ενδοοι-
κογενειακή βία, όπως και για την υποστήριξη και αποκατάσταση
των θυµάτων µε επίκεντρο τα ανθρώπινα δικαιώµατά τους. 

Τα µέτρα εφαρµόζονται χωρίς καµµιά διάκριση εξαιτίας του
φύλου, του γένους, της φυλής, του χρώµατος, της γλώσσας, της
θρησκείας, των πολιτικών ή άλλων πεποιθήσεων, της εθνικής ή
κοινωνικής καταγωγής, της σύνδεσης µε εθνική µειονότητα, της
περιουσίας, της γενεαλογικής καταγωγής, του σεξουαλικού προ-
σανατολισµού, της ταυτότητας του φύλου, της ηλικίας, της κα-
τάστασης της υγείας, της αναπηρίας, της οικογενειακής
κατάστασης, της κατάστασης µετανάστη ή πρόσφυγα ή άλλης
κατάστασης των θυµάτων. 

Με στόχο να συντονιστούν πολιτικές για την πρόληψη και κα-
ταπολέµηση όλων των µορφών βίας που αναφέρθηκαν, επιδιώ-
κεται η συνεργασία µεταξύ κυβερνητικών φορέων, τοπικών
αρχών, ιδρυµάτων ανθρωπίνων δικαιωµάτων και της κοινωνίας
πολιτών. Ορίζονται φορείς υπεύθυνοι για τη συλλογή στατιστι-
κών στοιχείων, την εκπόνηση µελετών, την παρακολούθηση και
αξιολόγηση των εφαρµοζόµενων πολιτικών. Καθοριστική για την
πρόληψη της βίας κατά των γυναικών θεωρείται η προώθηση αλ-
λαγών στα πρότυπα συµπεριφοράς γυναικών και ανδρών και η
εξάλειψη προκαταλήψεων ή παραδόσεων που βασίζονται στην
ιδέα της κατωτερότητας των γυναικών. 

Για τον σκοπό αυτό διεξάγονται εκστρατείες ευαισθητοποί-
ησης της κοινής γνώµης και συµπεριλαµβάνεται κατάλληλο εκ-
παιδευτικό υλικό σε όλα τα επίπεδα της εκπαίδευσης. Επίσης,
παρέχεται κατάλληλη εκπαίδευση στους επαγγελµατίες που
ασχολούνται µε τα θύµατα των εν λόγω πράξεων βίας και εκπο-
νούνται προγράµµατα που απευθύνονται επίσης προς τους δρά-
στες. 

Επιπλέον, εξασφαλίζεται η προστασία των θυµάτων, αλλά και
των µαρτύρων, η υγειονοµική περίθαλψη και οι υπηρεσίες που
διευκολύνουν την αποκατάστασή τους, όπως νοµικές και ψυχο-
λογικές συµβουλές, οικονοµική βοήθεια, στέγαση, εκπαίδευση,
κατάρτιση, συνδροµή στην εξεύρεση εργασίας, ανεξάρτητα από
την επιθυµία του θύµατος να ασκήσει ποινική δίωξη ή να κατα-
θέσει κατά του δράστη.

Εγκαθιδρύεται η λειτουργία για όλο το εικοσιτετράωρο τηλε-
φωνικών γραµµών παροχής βοήθειας πανεθνικής εµβέλειας και
καταφυγίων για τα θύµατα και τα παιδιά τους, στα οποία επίσης
παρέχεται ψυχοκοινωνική συµβουλευτική, ιδιαίτερα εφόσον είναι
µάρτυρες βίας. 

Οι αρµόδιες αρχές έχουν την δυνατότητα να διατάξουν σε κα-
ταστάσεις άµεσου κινδύνου την αποµάκρυνση του δράστη από
την κατοικία του θύµατος, όπως επίσης και να του αφαιρέσουν
τα γονεϊκά του δικαιώµατα. Η δίωξη αδικηµάτων που αφορούν
σωµατική, σεξουαλική βία, αναγκαστικό γάµο και ακρωτηριασµό
γυναικείων γεννητικών οργάνων δεν στηρίζεται στην έγκληση
από το θύµα. 

Για καµµία από τις αναφερόµενες στη σύµβαση πράξεις βίας
δεν µπορεί να χρησιµοποιηθεί από τον δράστη ως δικαιολογία ο
πολιτισµός, τα έθιµα, η θρησκεία, οι παραδόσεις και η παρα-
βίασή τους από το θύµα ή η αποκαλούµενη «τιµή». 

Όλα τα θύµατα των πράξεων βίας που αποτελούν το πεδίο
εφαρµογής της σύµβασης δικαιούνται αποζηµίωση από τους
δράστες ή και κρατική αποζηµίωση. Επίσης, τους παρέχεται δω-
ρεάν νοµική συνδροµή, διερµηνεία και προξενική υποστήριξη,
εφόσον τα χρειάζονται. Λαµβάνεται πρόνοια να προστατεύεται
το καθεστώς διαµονής τους. Η βασιζόµενη στο φύλο βία συνε-
κτιµάται στη χορήγηση ασύλου ή επικουρικής προστασίας και
αποκλείεται η επαναπροώθηση θυµάτων βίας σε οποιαδήποτε
χώρα θα µπορούσαν να υποστούν και πάλι βία βασιζόµενη στο
φύλο, βασανιστήρια ή εξευτελιστική µεταχείριση.

Από τη σύµβαση θεσπίζεται ως µηχανισµός παρακολούθησης
της εφαρµογής αυτής οµάδα εµπειρογνωµόνων µε την επωνυµία
GREVIO αποτελούµενη από δέκα έως δεκαπέντε µέλη, για τον
διορισµό των οποίων λαµβάνεται υπ’ όψιν το φύλο, η γεωγραφική

κατανοµή και η διεπιστηµονική εξειδίκευση. Έχουν δυνατότητα
επιτόπιων ελέγχων και απολαµβάνουν προνοµίων και ασυλιών. 

Η Κοινοβουλευτική Συνέλευση του Συµβουλίου της Ευρώπης
αξιολογεί τακτικά την εφαρµογή της σύµβασης. Όπως προσδιο-
ρίζεται σε ένα από τα επόµενα άρθρα, που ψηφίζονται σήµερα
ώστε να διασφαλίζεται η απρόσκοπτη εφαρµογή της σύµβασης,
φορέας υπεύθυνος για τον συντονισµό στην εφαρµογή της και
την υποβολή των συλλεγόµενων αναλυτικών στοιχείων στην
GREVIO ορίζεται η Γενική Γραµµατεία Ισότητας των Φύλων.

Στα υπόλοιπα άρθρα τροποποιούνται διατάξεις του Ποινικού
Κώδικα ώστε να εναρµονιστούν µε τη σύµβαση, καταργείται το
αναχρονιστικό άρθρο 399 µε το οποίο έπαυε η δίωξη για αποπλά-
νηση ανηλίκου εφόσον πραγµατοποιούταν γάµος. Για τον ίδιο
λόγο τροποποιούνται οι διατάξεις του ν.3500/2006 «περί διαµεσο-
λάβησης και περιοριστικών όρων», όπως και του ν.3811/2009 «περί
αποζηµιώσεων» και του ν.2168/1993 «περί αδειών οπλοφορίας»,
ώστε να µην παρέχονται αυτές σε δράστες ενδοοικογενειακής
βίας. Επίσης, τροποποιούνται οι διατάξεις των ν.3907/2006 και
ν.4251/2014 που αφορούν την προστασία αλλοδαπών θυµάτων
βίας.

Το δεύτερο µέρος είναι ενσωµάτωση απόφασης-πλαίσιο που
αφορά την αρχή της αµοιβαίας αναγνώρισης επί χρηµατικών ποι-
νών. Προβλέπει την αναγνώριση και εκτέλεση από κράτος-µέλος,
κράτος εκτέλεσης, απόφαση επιβολής χρηµατικής ποινής που
εκδόθηκε σε άλλο κράτος-µέλος, κράτος έκδοσης. Τίθενται οι
προϋποθέσεις που διασφαλίζουν τον σεβασµό, τόσο στις απο-
φάσεις του κράτους έκδοσης όσο και στο εθνικό δίκαιο του κρά-
τους εκτέλεσης και τα δικαιώµατα του διωκόµενου.

Το τρίτο µέρος περιλαµβάνει διατάξεις που αφορούν την ανα-
βάθµιση της στελέχωσης του Ελληνικού Γραφείου της Ευρωπαϊ-
κής Μονάδας Δικαστικής Συνεργασίας, της EUROJUST. Ενσωµα-
τώνει στη νοµοθεσία νοµολογία του Αρείου Πάγου που αφορά τον
Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας. Βελτιώνουν τη στελέχωση του Ελεγ-
κτικού Συνεδρίου, της Εθνικής Σχολής Δικαστικών Λειτουργών και
της Εισαγγελίας Διαφθοράς. Παρατείνουν την πιλοτική εφαρµογή
της ηλεκτρονικής επιτήρησης. Και ρυθµίζουν την εργασιακή κα-
τάσταση των υπαλλήλων καταργηθέντων υποθηκοφυλακείων. 

Επίσης, εξασφαλίζουν τη χρηµατοδότηση κατά 50% του κό-
στους φοίτησης στο Ανοιχτό Πανεπιστήµιο για την απόκτηση
πρώτου πτυχίου µεταξύ είκοσι υπαλλήλων δευτεροβάθµιας εκ-
παίδευσης καταστηµάτων κράτησης, ετησίως. 

Από τις κατατεθείσες τροπολογίες, θα αναφερθώ σε µερικές,
η 1524 µε ειδικό αριθµό 146 πολύ σωστά εξοµοιώνει την εγ-
γραφή, φοίτηση και αποφοίτηση από ξένα σχολεία στην Ελλάδα
που ακολουθούν το ελληνικό πρόγραµµα διδασκαλίας µε την εγ-
γραφή, φοίτηση και αποφοίτηση από ελληνικά σχολεία, ως προ-
ϋπόθεση λήψης ιθαγένειας από παιδιά που γεννήθηκαν ή ζουν
το αντίστοιχο χρονικό διάστηµα στη χώρα. 

Επίσης, δίνει τη δυνατότητα πολιτογράφησης σε αλλοδαπούς
µε δώδεκα έτη συνεχούς και νόµιµης παραµονής στην Ελλάδα
µε κάθε έγκυρο τίτλο διαµονής. 

Η τροπολογία 1530/147 διευκολύνει την εφαρµογή της νοµο-
θεσίας περί κινητικότητας στο δηµόσιο και η τροπολογία
1568/143 διασφαλίζει τη συνέχεια της λειτουργίας της «ΣΥΖΕΥ-
ΞΙΣ Ι», ενώ έχει δροµολογηθεί η αναβάθµιση του δικτύου επικοι-
νωνίας των δηµοσίων υπηρεσιών µε το «ΣΥΖΕΥΞΙΣ ΙΙ». 

Τέλος, να σχολιάσω και τη βουλευτική τροπολογία, την οποία
συνυπογράφουµε µε την κ. Θαλερίτη και τους κυρίους. Μπαλλή
και Πρατσόλη. Έχει σαν σκοπό να διευκολύνει τη στελέχωση των
γραφείων Βουλευτών, Ευρωβουλευτών και του Επιτρόπου στην
Ευρωπαϊκή Επιτροπή µε τους ίδιους όρους που ίσχυαν µέχρι
τώρα, παρακάµπτοντας κάποιες χρονοβόρες διαδικασίες της νο-
µοθεσίας περί κινητικότητας. 

Η υπερψήφιση, λοιπόν, µε την όσο το δυνατόν ευρύτερη πλει-
οψηφία των πτερύγων του Κοινοβουλίου της σύµβασης, αλλά και
των εφαρµοστικών άρθρων, των λοιπών άρθρων και τροπολο-
γιών, θα κάνει εναργέστερη στο διεθνές στερέωµα την ένταξη
της χώρας µας σε εκείνες τις χώρες που θέτουν σε πρώτη προ-
τεραιότητα την υπεράσπιση των δικαιωµάτων των γυναικών ως
αναπόσπαστο κοµµάτι των ανθρωπίνων δικαιωµάτων. Και γι’
αυτό σας καλώ ακριβώς σε αυτή την υπερψήφιση.

6402 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ, κυρία
Σταµπουλή, για τη συντόµευση του χρόνου.

Να σας ενηµερώσω ότι έχουν γραφτεί είκοσι συνάδελφοι. Και
νοµίζω ότι αυτός θα είναι ο αριθµός. Χοντρικά, αν συνεχίσουµε
χωρίς διακοπές, φωνές, κ.λπ., γύρω στις 19.00’ µπορούµε να
έχουµε τελειώσει. Εποµένως και οι εισηγητές, αν θέλουν, θα
έχουν και το δικαίωµα µιας ολιγόλεπτης δευτερολογίας για τρία
µε τέσσερα λεπτά.

Η κ. Αντωνίου, εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας, καλείται στο
Βήµα. 

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζητάµε, λέει, στην

Ολοµέλεια το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Δικαιοσύνης, Διαφά-
νειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, µε το οποίο η Βουλή των Ελ-
λήνων καλείται να κυρώσει τη Σύµβαση του Συµβουλίου της
Ευρώπης για την πρόληψη και καταπολέµηση της βίας κατά των
γυναικών και της ενδοοικογενειακής βίας, η οποία υπογράφτηκε
στις 11 Μαΐου 2011 στην Κωνσταντινούπολη. Γι’ αυτό είναι και
γνωστή ως Σύµβαση της Κωνσταντινούπολης. Αλλά µόνο γι’ αυτό
δεν συζητάµε σήµερα ουσιαστικά. 

Είναι πραγµατικά απορίας άξιο, κύριε Υπουργέ, πώς ένα τόσο
σηµαντικό νοµοθέτηµα -σας το είπαµε πολλάκις και στις επιτρο-
πές- η συζήτηση του οποίου ξεκίνησε πανηγυρικά µε την οµιλία
του Πρωθυπουργού στην πρώτη συνεδρίαση των επιτροπών -8
Μαρτίου, Παγκόσµια Ηµέρα της Γυναίκας- αντί να έρχεται ξεχω-
ριστά στη Βουλή ως ένα αυτοτελές νοµοσχέδιο, υποβαθµίζεται
από την ίδια σας την Κυβέρνηση και το Υπουργείο, το οποίο
τσουβάλιασε σε ένα σωρό άσχετες διατάξεις. Αντί να υπάρχει
επαρκής χρόνος να συζητηθεί η Σύµβαση της Κωνσταντινούπο-
λης και να αναδειχθούν κάποιες σηµαντικές καινοτοµίες, τις
οποίες εισάγει, το ενδιαφέρον της Κυβέρνησης για τη σύµβαση
φαίνεται ότι περιορίστηκε στο επικοινωνιακό σόου της οµιλίας
του Πρωθυπουργού, το οποίο όµως τελικά δεν έπεισε κανέναν.
Βλέπετε, ο Πρωθυπουργός, κατεβαίνοντας από το έδρανο, τότε,
στην οµιλία του την Ηµέρα της Γυναίκας, επέλεξε να χαιρετίσει
µόνο τις συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ, αγνοώντας επιδεικτικά τις
συναδέλφους και της Νέας Δηµοκρατίας και των άλλων κοµµά-
των. Σε αυτή την ισότητα µάλλον πιστεύει ο Αλέξης ο Τσίπρας
και η Κυβέρνησή του.

Πάµε τώρα στο νοµοσχέδιο και συγκεκριµένα στο πρώτο
µέρος. 

Άρθρα 1 έως 5, τα οποία περιλαµβάνουν, πέρα από την κύ-
ρωση, τροποποιήσεις του Ποινικού Κώδικα και του ν.3500/2006
για την αντιµετώπιση της ενδοοικογενειακής βίας, καθώς και λοι-
πών διατάξεων, µε σκοπό να εναρµονιστεί η εθνική µας νοµοθε-
σία στις διεθνείς συµβάσεις και τις θέσεις του Ευρωπαϊκού
Δικαστηρίου Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων. 

Προτού, όµως, µπω στη Σύµβαση της Κωνσταντινούπολης και
αναδείξω τα κυριότερα σηµεία, θα ήθελα να παραθέσω εν συν-
τοµία τι προηγήθηκε της σηµερινής κύρωσης, κύριε Υπουργέ.
Για να µην µας κουνάτε το δάχτυλο ότι εµείς αργήσαµε, γιατί θα
σας γυρίσει µπούµερανγκ. Ως Νέα Δηµοκρατία έχουµε πρωτο-
στατήσει κατά της ενδοοικογενειακής βίας µε τον ν.3500/2006,
ο οποίος περιέχει µάλιστα πρωτοποριακές ρυθµίσεις, καθώς για
πρώτη φορά οι διατάξεις του νόµου εφαρµόζονταν και σε µόνι-
µους συντρόφους. Αυτό ουσιαστικά έρχεστε να συµπληρώσετε
µε την Κύρωση της Κωνσταντινούπολης, έτσι δεν είναι; 

ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΣΤΑΜΠΟΥΛΗ: Όχι.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Όχι «όχι».
Επίσης, από το 2009 η Γενική Γραµµατεία Ισότητας των Φύλων

υλοποιεί εθνικό πρόγραµµα για την πρόληψη και για την καταπο-
λέµηση βίας κατά των γυναικών. Στο πλαίσιο αυτού του προγράµ-
µατος έχουν αναπτυχθεί δράσεις ενηµέρωσης, ευαισθητοποίησης
της κοινωνία αλλά και δράσεις προστασίας των θυµάτων. Ήδη λει-
τουργεί ένα δίκτυο δοµών -γραµµή SOS 15900, συµβουλευτικά
κέντρα, ξενώνες- σε όλη τη χώρα και παρέχει ψυχοκοινωνική στή-
ριξη, νοµική, συµβουλευτική και φιλοξενία στις γυναίκες που είναι
θύµατα έµφυλης βίας.

Και τον Σεπτέµβριο του 2014 η τότε Γενική Γραµµατέας Ισό-

τητας είχε υποβάλει σχετικό ερώτηµα στον Νοµικό Σύµβουλο του
Κράτους κατά πόσο το Υπουργείο Εσωτερικών ως αρµόδιος φο-
ρέας για την ανάπτυξη πολιτικών ισότητας των φύλων είχε αρ-
µοδιότητα να συγκροτήσει ΟΔΕ που θα αναλάβει το έργο της
εναρµόνισης του εθνικού δικαίου µε τις διατάξεις της σύµβασης.
Στο µεταξύ συνεδρίασε άτυπα η επιτροπή µε εκπροσώπους τους
Υπουργούς Εσωτερικών, Δικαιοσύνης, Προστασίας του Πολίτη,
Εξωτερικών και φυσικά µε εκπροσώπους των γυναικείων οργα-
νώσεων. Δυστυχώς πήγαµε σε εκλογές, αυτές που προκαλέσατε
εσείς.

Και τα αναφέρω όλα αυτά, κύριε Υπουργέ, διότι όντως διέ-
κρινα µια προσπάθεια εκ µέρους της Κυβέρνησής σας να καπη-
λευθεί όλες αυτές τις προσπάθειες και τις πολιτικές που έχουν
αναπτυχθεί για την καταπολέµηση της βίας κατά των γυναικών.
Αιδώς Αργείοι.

Δεν φτάσαµε, λοιπόν, από το πουθενά στη σηµερινή κύρωση,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Δικός µας είναι ο πρώτος νόµος
που αντιµετώπισε σε πολύ µεγάλο βαθµό την ενδοοικογενειακή
βία, έστω κι αν χρήζει σήµερα µιας επικαιροποίησης. Επί δικής
µας κυβέρνησης έγιναν όλες οι διεργασίες που προαναφέρθη-
καν.

Και επειδή µας κατηγορήσατε, κύριε Υπουργέ, πως δεν προ-
λάβαµε να φέρουµε την κύρωση της σύµβασης, κάντε και λίγο
αυτοκριτική. Δεν γίνατε χθες κυβέρνηση. Είστε τριάµισι χρόνια
σχεδόν Υπουργός, τριάµισι χρόνια στην Κυβέρνηση. Δεν το έχετε
καταλάβει; Αν το ενδιαφέρον σας, αγαπητοί συνάδελφοι, ήταν
τόσο µεγάλο, θα έπρεπε να το φέρετε το 2015. Σταµατήστε, λοι-
πόν, αυτήν την υποκρισία ότι είστε οι µόνοι ευαισθητοποιηµένοι
γύρω από αυτό το θέµα.

Προτού δούµε τα σηµαντικότερα σηµεία της Σύµβασης της
Κωνσταντινούπολης, θα ήθελα να αναφερθώ σε ορισµένα στατι-
στικά στοιχεία από την έκθεση που δηµοσιοποίησε πριν λίγους
µήνες, 15 Νοεµβρίου του 2017, το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο µε
θέµα: Η βία κατά των γυναικών και η προσχώρηση της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης στη Σύµβαση της Κωνσταντινούπολης. Κι αυτά είναι
απογοητευτικά. Μία στις τρεις γυναίκες έχει βιώσει σηµαντική ή
σωµατική ή και σεξουαλική βία από την ηλικία των δεκαπέντε
ετών. Πενήντα γυναίκες χάνουν τη ζωή τους κάθε εβδοµάδα,
λόγω της ενδοοικογενειακή βίας, κύριε Υπουργέ. Το 75% των γυ-
ναικών έχουν δεχτεί σεξουαλική παρενόχληση στον επαγγελµα-
τικό τους βίο. Το ετήσιο κόστος από την έµφυλη βία στην
Ευρωπαϊκή Ένωση έχει υπολογιστεί ότι ξεπερνάει το ποσό των
225 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Όλα αυτά καταδεικνύουν την
έκταση που έχει λάβει η βία κατά των γυναικών σε όλη την Ευ-
ρώπη. Και για όλα αυτά ως χώρα, ευτυχώς, έχουµε κάνει σηµαν-
τικά βήµατα.

Πάµε τώρα στη Σύµβαση της Κωνσταντινούπολης. Αποτελείται
από δώδεκα κεφάλαια και ογδόντα ένα άρθρα. Θεσπίζει ένα ολο-
κληρωµένο νοµικό πλαίσιο για την πρόληψη της βίας, την προ-
στασία των θυµάτων της και την παύση της ατιµωρησίας.

Συγκεκριµένα ορίζει τις µορφές που προσλαµβάνει η βία κατά
των γυναικών και δίνει ιδιαίτερη έµφαση στην πρόληψη και τη
βία κατά των γυναικών ως βία λόγω φύλου. Συνδέει τη βία µε την
ισότητα των φύλων και την ανάγκη προστασίας των ανθρωπίνων
δικαιωµάτων των γυναικών και αναγνωρίζει ότι η βία κατά των
γυναικών συνιστά συστηµατική και διαδεδοµένη παραβίαση των
ανθρωπίνων δικαιωµάτων.

Στη σύµβαση η ενδοοικογενειακή βία αντιµετωπίζεται ως
µορφή βίας που πλήττει ιδιαίτερα τις γυναίκες, χωρίς όµως να
παραβλέπει -κι αυτό πρέπει να σηµειωθεί- ότι θύµατα ενδοοικο-
γενειακή βίας µπορεί να είναι και άνδρες, παιδιά, αλλά και ηλι-
κιωµένοι.

Ακόµα µια σηµαντική καινοτοµία της σύµβασης προβλέπεται
στο άρθρο 66 που αποτελεί τη δηµιουργία ενός µηχανισµού πα-
ρακολούθησης, τη GREVIO, µιας διεθνούς οµάδας εµπειρογνω-
µόνων, η οποία θα παρακολουθεί την εφαρµογή σε εθνικό
επίπεδο σε όλα τα κράτη.

Καινοτόµες, επίσης, ρυθµίσεις της σύµβασης, οι οποίες εισά-
γουν νέα αδικήµατα και επιφέρουν και τις ανάλογες τροποποι-
ήσεις του Ποινικού µας Κώδικα περιλαµβάνονται στο άρθρο 34
της σύµβασης, το οποίο ποινικοποιεί την µη εµφανή παρακολού-
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θηση ή παρενόχληση, το λεγόµενο «stalking», αλλά και στο
άρθρο 38 που αναφέρεται στον ακρωτηριασµό των γυναικείων
γεννητικών οργάνων. 

Ιδιαίτερα σηµαντικό είναι και το άρθρο 42 που αναφέρεται στα
λεγόµενα «εγκλήµατα τιµής» και το οποίο διασφαλίζει ότι πλέον
οι δράστες δεν θα µπορούν να επικαλούνται τον πολιτισµό, τα
έθιµα, τη θρησκεία ή την αποκαλούµενη «τιµή», ως δικαιολογία
για την τέλεση των πράξεων τους. Όπως άλλωστε, και η διάταξη
της παραγράφου 3 του άρθρου 339 του Ποινικού Κώδικα για την
αποπλάνηση παιδιών, η οποία πολύ σωστά καταργείται µε το
άρθρο 2 του νοµοσχεδίου. 

Υπενθυµίζω ότι η διάταξη αυτή προέβλεπε τη µη άσκηση ποι-
νικής δίωξης ή την παύση αυτής για τον δράστη αποπλάνησης
ανηλίκου κάτω των 15 ετών, αν ακολουθούσε γάµος του δράστη
µε το θύµα. 

Μακάρι να είχα κι άλλο χρόνο στη διάθεσή µου να αναφερθώ
εκτενέστερα σε άλλες διατάξεις στη σύµβαση, αλλά ο τρόπος ο
οποίος νοµοθετείται, κύριε Υπουργέ, βάζοντας στην κύρωση ένα
σωρό άλλες ρυθµίσεις δυστυχώς, δεν µου το επιτρέπει. Είµαστε
φυσικά θετικοί και υπερψηφίζουµε το πρώτο µέρος του νοµοσχε-
δίου.

Στο δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου, στα άρθρα 6 µέχρι 23,
ενσωµατώνεται στην εθνική έννοµη τάξη η απόφαση-πλαίσιο του
Συµβουλίου 2005-2014, όπως τροποποιήθηκε από την απόφαση
- πλαίσιο 2009/299 σχετικά µε την εφαρµογή της αρχής της αµοι-
βαίας αναγνώρισης επί χρηµατικών ποινών.

Κύριος στόχος των διατάξεων αυτών είναι η αµοιβαία αναγνώ-
ριση εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης των χρηµατικών ποινών,
κάτι που διευκολύνει την εκτέλεση των ποινών και σε άλλο κρά-
τος, στο οποίο επιβλήθηκαν. Πρόκειται για µια απόφαση πλαίσιο
του συµβουλίου, που διευκολύνει τους πολίτες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, να διεκδικήσουν τις χρηµατικές τους αξιώσεις. Είµαστε
θετικοί και υπερψηφίζουµε τις σχετικές διατάξεις του δεύτερου
µέρους.

Και πάµε τώρα στο τρίτο µέρος, στα άρθρα 24 έως και 37, το
οποίο περιλαµβάνει αποσπασµατικές διατάξεις αρµοδιότητας
του Υπουργείου Δικαιοσύνης, αλλά και στο οποίο έχουν ενσω-
µατωθεί ως άρθρα υπουργικές τροπολογίες άλλων Υπουργείων,
που καµµία σχέση δεν έχουν µε το σηµερινό µας νοµοθέτηµα.
Είναι απαράδεκτη, το έχουµε ξαναπεί, η κοινοβουλευτική σας
πρακτική. Σας το έχουµε επισηµάνει µε κάθε τρόπο. Αλλά φωνή
βοώντος εν τη ερήµω.

Θα αναφερθώ εν τάχει σε κάποιες τροπολογίες και σε κάποιες
τροπολογίες θα τοποθετηθούν οι συνάδελφοι. Με το άρθρο 24
τροποποιείτε τον νόµο 3663 σχετικά µε την ευρωπαϊκή Μονάδα
Δικαστικής Συνεργασίας Eurojust. Συγκεκριµένα, θεσπίζεται και
θέση βοηθού του εθνικού µέλους, εκτός του αναπληρωτή που
ήδη υφίσταται, οι οποίοι εφεξής αντί για δικαστικοί, θα είναι ει-
σαγγελικοί λειτουργοί και θα αποσπώνται και οι δυο στην έδρα
της Eurojust στη Χάγη. 

Πρόκειται για µια ρύθµιση που συνεπάγεται µια σηµαντική δα-
πάνη ετησίως, περίπου 135 χιλιάδες ευρώ, καθώς στους δύο ει-
σαγγελικούς λειτουργούς θα καταβάλλονται, πέρα από τις
αποδοχές της οργανικής τους θέσης, και το επίδοµα υπηρεσίας
αλλοδαπής και τα σχετικά έξοδα µετακίνησης. Ο προηγούµενος
εκπρόσωπος της χώρας στην Eurojust, κύριε Υπουργέ, θήτευσε
τέσσερα χρόνια από το 2013 έως το 2017 και ανταποκρίθηκε µε
σοβαρότητα και επάρκεια στα καθήκοντά του, παρ’ ότι ήταν ου-
σιαστικά µόνος. Αλήθεια, η ανάγκη θεσµοθέτησης σας έχει κα-
ταδειχθεί από κάποια αρχή ή από κάποια υπηρεσία; Γιατί ο λόγος
που το επικαλείστε µας φαίνεται περίεργος. Αλλά βλέπετε, είστε
κοντά στη λογική «λεφτά υπάρχουν», όχι όµως για όλον τον
κόσµο.

Το άρθρο 25 προβλέπει την απόσπαση εισαγγελικών λειτουρ-
γών στην Διεύθυνση Αντιµετώπισης Ειδικών Εγκληµάτων Βίας
στο Αρχηγείο της ΕΛΑΣ και στην ΕΥΠ, προκειµένου να ασκούν –
λέει- καθήκοντα πλήρους απασχόλησης για την άρση του απορ-
ρήτου των επικοινωνιών για λόγους εθνικής ασφάλειας. Και η
συγκεκριµένη διάταξη, κύριε Υπουργέ, δεν τέθηκε σε διαβού-
λευση. Γιατί άραγε; Φαίνεται ότι δεν εµπιστεύεστε µάλλον ούτε
τη Διεύθυνση Αντιµετώπισης Ειδικών Εγκληµάτων Βίας, το Αρ-

χηγείο της ΕΛΑΣ, ούτε την ΕΥΠ, καθώς βάζετε εισαγγελικούς λει-
τουργούς, προκειµένου να εποπτεύουν και να ελέγχουν µε την
παρουσία τους τη νοµιµότητα της επιχειρησιακής τους δράσης.
Αυτό λέτε στην αιτιολογική σας έκθεση. Έχετε διαπιστώσει,
κύριε Υπουργέ, κάτι αξιόµεµπτο σε αυτές τις υπηρεσίες; 

Στην παράγραφο 4 του ίδιου άρθρου, µε την οποία επιτυγχά-
νεται η εκδίκαση των κακουργηµάτων παρανόµου σχηµατισµού,
περιµένουµε να δούµε άµεσα και κάποια αποτελέσµατα, κύριε
Υπουργέ. Μην µείνετε ακόµα µια φορά στα λόγια. Μας έχετε συ-
νηθίσει, ούτως ή άλλως, στα πολλά λόγια χωρίς αποτέλεσµα.

Όσο για την παράγραφο 5 του ιδίου άρθρου, ας ελπίσουµε ότι
οι αποσπάσεις αυτές στην Εισαγγελία Εγκληµάτων Διαφθοράς,
που επικαλείστε µε τη συγκεκριµένη διάταξη, θα έχουν κάποιο
αποτέλεσµα, ώστε να αποφευχθούν στο µέλλον λάθη σαν αυτά
που έγιναν στην ελαττωµατική προδικασία της υπόθεσης «NO-
VARTIS».

Στο άρθρο 26 προβλέπετε την παράταση – απόσπαση τριών
ακόµα υπαλλήλων της ΜΟΔ κατ’ εξαίρεση των διατάξεων της κι-
νητικότητας. Κι εκεί µάλλον «φωτογραφική» µού δείχνει η διά-
ταξη. 

Στο άρθρο 27 έρχεστε να διορθώσετε δύο νόµους που εσείς
οι ίδιοι ψηφίσατε, τον έναν πριν από δύο µήνες και τον δεύτερο
πριν από τρεις µήνες. Το ίδιο συµβαίνει και µε τις τροπολογίες.
Έρχεστε και διορθώνετε δικά σας νοµοθετήµατα.

Κύριε Υπουργέ, κατά τη συζήτηση του δικού σας νόµου, του
ν.4512/2018, που ψηφίστηκε πριν από δύο µήνες για το ελληνικό
Κτηµατολόγιο και µε τον οποίον καταργήσατε εν µία νυκτί το σύ-
νολο των υποθηκοφυλακείων της χώρας, σας είχαµε επισηµάνει
τα σοβαρά νοµικά, πολιτικά και συνταγµατικά προβλήµατα που
θα προέκυπταν, µεταξύ των άλλων και του προσωπικού του υπο-
θηκοφυλακείου. Σήµερα µ’ αυτήν τη ρύθµιση που φέρνετε, ου-
σιαστικά µας επιβεβαιώνετε ότι νοµοθετείτε πάντα γρήγορα,
πρόχειρα και ιδεοληπτικά. 

Στο άρθρο 28 αναιρείτε, κύριε Υπουργέ, όσα λέγατε πριν από
τρεις µήνες. Τι πρωτότυπο για την Κυβέρνησή σας, άλλωστε!
Κατά τη συζήτηση του ν.4509/2017 λέγατε ότι δήθεν η νέα δια-
δικασία συναινετικών διαζυγίων ενώπιον του συµβολαιογράφου
θα είχε µειωµένο κόστος, αλλά θεσπίζετε σήµερα ελάχιστη
αµοιβή για τους δικηγόρους που θα παρίστανται, κάτι που σί-
γουρα δεν µειώνει το κόστος.

Στο άρθρο 29 και τις διατάξεις που αναφέρονται στην ενί-
σχυση του προσωπικού του Ελεγκτικού Συνεδρίου, αλλά και του
προσυµβατικού ελέγχου των συµβάσεων που συνάπτονται από
το ΤΑΙΠΕΔ, δεν είµαστε αρνητικοί, αρκεί ο προσυµβατικός έλεγ-
χος να µην οδηγήσει σε καθυστερήσεις και κωλυσιεργίες.

Όσο για το άρθρο 30 και την επιδότηση φοίτησης των σωφρο-
νιστικών υπαλλήλων στο ελληνικό πανεπιστήµιο, που αναφέρ-
θηκε και η συνάδελφος του ΣΥΡΙΖΑ, αυτή είναι µια ευπρόσδεκτη
διάταξη, αλλά είναι τουλάχιστον παράδοξο να νοµοθετείτε για
τη φοίτηση των σωφρονιστικών υπαλλήλων, όταν δεν µπορείτε
να τους εγγυηθείτε την προσωπική τους ασφάλεια. 

Είναι συνεχή και πρωτοφανή τα περιστατικά βίας κατά σωφρο-
νιστικών υπαλλήλων. Πριν από τέσσερις µέρες στη φυλακή Τρι-
κάλων υπαρχιφύλακας πιάστηκε όµηρος από κρατούµενο, ο
οποίος µε την απειλή αυτοσχέδιου µαχαιριού τον κρατούσε
όµηρο για αρκετή ώρα. Ο υπαρχιφύλακας γλίτωσε από τύχη,
κύριε Υπουργέ, µε ένα µόνο επιφανειακό κόψιµο στον λαιµό.
Αυτό έγινε πριν από µία εβδοµάδα στη φυλακή Λάρισας κατά τη
διάρκεια επισκεπτηρίου. 

Κάτι αντίστοιχο έγινε µε σωφρονιστικό υπάλληλο στις 9 Μαρ-
τίου στην τρίτη πτέρυγα του Κορυδαλλού. Σωφρονιστικός υπάλ-
ληλος απειλήθηκε µε µαχαίρι και ξυλοκοπήθηκε από τρεις
Αλβανούς. 

Επειδή ο κατάλογος των περιστατικών βίας δεν έχει τελειωµό,
κύριε Υπουργέ, και σίγουρα δεν είναι fake news, όπως κάποιοι
προσπάθησαν να τα παρουσιάσουν, καταθέτω στα Πρακτικά τα
δελτία τύπου της Οµοσπονδίας Σωφρονιστικών Υπαλλήλων Ελ-
λάδας -23 Μαρτίου, 26 Μαρτίου, 14 Μαρτίου- µε τα οποία σας
καλούν να αναλάβετε πρωτοβουλίες για να διασφαλίσετε πρώτα
απ’ όλα τη σωµατική τους ακεραιότητα και ασφάλεια, κύριε
Υπουργέ. Αυτό είναι ένα µείζον ζήτηµα.
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(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Μαρία Αντωνίου καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα κάνω ένα σύντοµο σχόλιο για την παράγραφο 2 του ίδιου
άρθρου, µε το οποίο παρατείνετε τον θεσµό της ηλεκτρονικής
επιτήρησης κρατουµένων για έναν ακόµα χρόνο, το περίφηµο
«βραχιολάκι».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και µ’ αυτό κλείνετε,
κυρία Αντωνίου.

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Όταν εµείς θεσπίσαµε το µέτρο, θυµάµαι ότι ήσασταν «στα

κάγκελα». Τώρα το παρατείνετε για έναν χρόνο ακόµα. Ουδέν
σχόλιο.

Στην παράγραφο 3 φέρνετε µια αποσπασµατική ρύθµιση για
τη χορήγηση άδειας των κρατουµένων, όπως ειπώθηκε και συ-
ζητήθηκε πολύ πριν, του σωφρονιστικού κώδικα, ενώ έχει κατα-
τεθεί ο σωφρονιστικός κώδικας και άρον-άρον εξαφανίστηκε.
Αυτό χρήζει αρκετών διευκρινίσεων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Αντωνίου, πρέ-
πει να κλείσετε.

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Τελικά µε τόσες διατάξεις που προσθέ-
σατε στα άρθρα 6 έως 37 και µε τις τροπολογίες που καταθέ-
σατε, έχει χάσει πλέον νόηµα ο τίτλος του σηµερινού
νοµοσχεδίου. Θα µπορούσατε κάλλιστα, κύριε Υπουργέ, να το
ονοµάσετε «διάφορες διατάξεις αρµοδιότητας του Υπουργείου
Δικαιοσύνης και άλλων Υπουργείων» και βιασµό της Συνθήκης
της Κωνσταντινούπολης που αναφέρεται στην καταπολέµηση
της βίας κατά των γυναικών και της ενδοοικογενειακής βίας, που
προφανώς και αποδεικνύεται ότι δεν σας απασχολεί καθόλου.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει η ειδική
αγορήτρια από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη κ. Χαρά Κεφαλί-
δου.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι της Κυβέρνησης, φαντά-

ζοµαι αντιλαµβάνεστε ότι είστε οι µόνοι εδώ µέσα που διατηρείτε
µια ψευδαίσθηση κανονικότητας. 

Σε µια περιρρέουσα ατµόσφαιρα ρευστότητας και ανησυχίας,
µε όλα τα εθνικά µας ζητήµατα ανοιχτά, µε τους γείτονές µας να
µας θυµίζουν ανερυθρίαστα ότι «ο βυθός του Αιγαίου είναι γε-
µάτος µε τα σώµατα των παππούδων µας» το εσωτερικό της
χώρας να ζει σε εναλλασσόµενες ρυθµούς φόβου, διχασµού,
σκανδάλων, σκευωριών, φωτογραφικών προκηρύξεων για θέσεις
γενικών γραµµατέων, εσείς, οι αµετανόητοι θιασώτες µιας ηµι-
µόνιµης κατάστασης αναταραχής, θεωρείτε ότι έτσι καταφέρ-
νετε να πείσετε ότι παράγετε ωφέλιµο έργο για τη χώρα και
ταυτόχρονα ταΐζετε πολιτικό σανό αριστεροσύνης τους πάλαι
ποτέ οπαδούς σας. Κάπως έτσι µπορεί κάποιος να περιγράψει
µε λόγια τον στρατηγικό σας σχεδιασµό. Πού και πού ρίχνετε
στην πολιτική αρένα και κανένα σχέδιο νόµου µε έντονο κοινω-
νικό πρόσηµο ως βιτρίνα, όπως αυτό που συζητάµε σήµερα για
την καταπολέµηση της βίας κατά των γυναικών και την ενδοοι-
κογενειακή βία, για να διατηρείτε και το τάχα αριστερό σας προ-
φίλ, µε τις έντονες κοινωνικές ευαισθησίες. Αλλά ακόµα και εκεί
δεν κρατιέστε. Σας προδίδει ο εαυτός σας και τσουβαλιάζετε
αθόρυβα ένα σωρό άσχετες διατάξεις, βολέµατα και εξοφλήσεις
υποσχέσεων, πάντα επιλεκτικά, σε οµάδες που ελπίζετε είτε να
πάρετε µε το µέρος σας είτε να τις κατευνάσετε. Έτσι και εδώ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε αυτήν την ωραία ατµό-
σφαιρα συζητάµε σήµερα ένα νοµοσχέδιο - σταθµό σε ό,τι
αφορά το γυναικείο κίνηµα και τα ανθρώπινα δικαιώµατα.

Κύριε Υπουργέ, είναι κρίµα να λεκιάζετε κάθε πρωτοβουλία µε
το στίγµα της απαράδεκτης νοµοθέτησης, που όσο κι αν προ-
σπαθείτε να επιβάλλετε ως συνήθεια σ’ αυτό το Κοινοβούλιο,
φέρνοντας άσχετες διατάξεις µέσα σε κάθε σχέδιο νόµου -µε ιδι-
αίτερη προτίµηση στις κυρώσεις- προκειµένου να περάσετε αυτά
που θέλετε λάθρα, θα υπάρχουν οι φωνές που θα το εντοπίζουν,

θα το καταγγέλλουν και θα το αναδεικνύουν. Η φθηνή δικαιολο-
γία του «και εσείς τα ίδια κάνετε», ούτε σας αθωώνει ούτε σας
γλιτώνει από την απώλεια αξιοπιστίας. 

Η Σύµβαση της Κωνσταντινούπολης επικυρώνεται µε χρονο-
καθυστέρηση. Άργησε πολύ µε ευθύνη όλων, αλλά κάλλιο αργά
παρά ποτέ. Δεν είναι ούτε η ώρα, ούτε το θέµα για να εξαντλή-
σουµε εκεί τις αντιπαραθέσεις µας. Το τεράστιο ζήτηµα της εν-
δοοικογενειακής βίας απασχολεί εδώ και πολλά χρόνια την
ελληνική πολιτεία. Οι προσπάθειες αντιµετώπισης δεν είναι τω-
ρινές. Έχουν ξεκινήσει εδώ και δεκαετίες. Τα αποτελέσµατα των
επεµβάσεων της πολιτείας στο θέµα µπορεί να µην είναι επαρκή.
Παρ’ όλα αυτά έχουν γίνει τεράστια βήµατα, κυρίως αλλάζοντας
τη νοοτροπία της ίδιας της κοινωνίας και των συµπεριφορών της.
Νοµοθετικό οπλοστάσιο υπάρχει. Ξεκίνησε από το 2004.

Η βία κατά των γυναικών είναι ένα φαινόµενο, δυστυχώς συ-
νεχιζόµενο, οξύ και απαράδεκτο. Είναι διάχυτο σε κάθε κοινωνία.
Έχει χιλιάδες εκφάνσεις, σε κάθε πολιτικό και οικονοµικό σύ-
στηµα. Δεν γνωρίζει διαχωριστικές γραµµές πλούτου, φυλής ή
πολιτισµού. Θύµατα και θύτες βρίσκονται παντού, ακόµη και εκεί
που δεν πάει ο νους, σε ανθρώπους υπεράνω κάθε υποψίας.

Αυτά είναι τα θλιβερά, συµπεράσµατα που προέκυψαν από την
ακρόαση των φορέων. Είναι εµπαιγµός να µην αφιερώνουµε τη
σηµερινή συζήτηση αποκλειστικά στην ανάδειξη αυτού του προ-
βλήµατος και των τρόπων αντιµετώπισής του από την πολιτεία. 

Στην προσπάθειά σας να περάσετε αθόρυβα τις λοιπές διατά-
ξεις και τις τροπολογίες, θυσιάσατε το ίδιο το κεντρικό ζήτηµα.
Σας παρακαλώ να επιστρέψουµε σε αυτό, µε ένα ερώτηµα: Πόσο
υλοποιήσιµα και πόσο αποτελεσµατικά µπορεί να είναι όλα όσα
προβλέπει η σύµβαση;

Τα στατιστικά στοιχεία που βλέπουν το φως της δηµοσιότητας,
είναι αποκαρδιωτικά. Τα θύµατα, άµεσα εξαρτώµενα από τον
θύτη τους, αναγκάζονται, ακόµα κι όταν κάνουν την παράτολµη
κίνηση να καταθέσουν µήνυση, να επιστρέψουν στην οικογενει-
ακή εστία. Εθίζονται στον τρόµο. Δεν έχουν ούτε ψυχολογική
ούτε οικονοµική δυνατότητα για να φύγουν. 

Και το µεγάλο ερώτηµα παραµένει: Αρκούν οι προβλέψεις του
σχεδίου νόµου για να διασφαλίσουν στην πράξη τη στήριξη
αυτών των ανθρώπων; 

Μόνο για τις γυναίκες έχουν καταγραφεί τέσσερις χιλιάδες πε-
ριστατικά ετησίως που επισκέπτονται τα συµβουλευτικά κέντρα.
Αυτές οι γυναίκες µπορεί να είναι αποφασισµένες να χωρίσουν.
Είναι όµως εγκλωβισµένα θύµατα στον ιστό της ανέχειας. Δεν
αποφασίζουν να φύγουν, γιατί ξέρουν πολύ καλά ότι µετά από
τρεις, έξι µήνες φιλοξενίας σε καταφύγια θα βρεθούν στον
δρόµο, άπορες. 

Η νοµοθετική πρωτοβουλία εναρµόνισης της Σύµβασης της
Κωνσταντινούπολης δεν µπορεί να θεωρηθεί ότι είναι ολοκληρω-
µένη. Ο Ποινικός µας Κώδικας χρειάζεται βελτιώσεις και κατάρ-
γηση αναχρονιστικών διατάξεων. Παρ’ όλα αυτά είναι ίσως το
πρώτο ολοκληρωµένο δεσµευτικό κείµενο. 

Μέχρι τώρα η επίσηµη πολιτεία έκανε πως δεν έβλεπε και
απείχε από την αντιµετώπιση απαράδεκτων συµπεριφορών. Από
σήµερα προβλέπεται οριοθετηµένο νοµικό πλαίσιο για την πρό-
ληψη της βίας, την προστασία των θυµάτων και την παύση της
ατιµωρησίας. Δηµιουργείται παρατηρητήριο, η GREVIO, µια διε-
θνής οµάδα εµπειρογνωµόνων που θα παρακολουθεί την εφαρ-
µογή της σύµβασης σε εθνικό επίπεδο. 

Χαρακτηριστικό της Σύµβασης της Κωνσταντινούπολης -κι
αυτό δεν είναι καθόλου αµελητέο- είναι ότι σε µεγάλο βαθµό ρί-
χνει το βάρος της στην πρόληψη. Με τη θεσµοθέτηση υποχρεω-
τικής κατάρτισης επαγγελµατιών, που ασχολούνται µε τα θύµατα
βίας και µε την υλοποίηση θεραπευτικών προγραµµάτων για
τους δράστες. 

Αξίζει να αναφέρουµε ξεχωριστά το άρθρο 34 της σύµβασης.
Έχουµε τη δηµιουργία ενός νέου αδικήµατος και ποινικοποιείται
για πρώτη φορά η επίµονη συµπεριφορά καταδίωξης ως σεξουα-
λική παρενόχληση, η γνωστή ως stalking. 

Σηµαντική, επίσης, είναι και η κατάργηση της απάνθρωπης και
αναχρονιστικής διάταξης 339 του Ποινικού Κώδικα για την παύση
της ποινικής δίωξης δράστη αποπλάνησης ανηλίκου κάτω των
15 ετών αν τελεστεί γάµος µε το θύµα. Ξέρετε πόσα παιδιά µ’
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αυτή την αλλαγή µπορούν να κερδίσουν το µέλλον τους; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Κεφαλίδου,

συγγνώµη για τριάντα δευτερόλεπτα. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο πρό-
γραµµα  «Ερευνάµε και συζητάµε για τον Κυβερνήτη Ιωάννη Κα-
ποδίστρια», είκοσι τρεις µαθήτριες και µαθητές και δύο
εκπαιδευτικοί από το 26ο Γυµνάσιο Αθήνας.

Καλώς ορίσατε.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Καλοδεχούµενη η διακοπή,
κύριε Πρόεδρε. 

Παρ’ όλα αυτά, υπάρχουν σοβαρά ελλείµµατα κυρίως ως προς
την υλοποίηση των προβλέψεων του νοµοσχεδίου και των αλλα-
γών που θα επιφέρουν στις διατάξεις του Ποινικού Κώδικα. Στα
ελλείµµατα του παρόντος σχεδίου νόµου πρέπει να προσθέ-
σουµε αυτά που διαπιστώνουν όλοι όσοι δουλεύουν µε θύτες.
Είναι ελάχιστοι αυτοί που φτάνουν στο σηµείο να θέλουν να κά-
νουν αλλαγή στη συµπεριφορά τους. Οι εισαγγελείς αυτή τη
στιγµή δεν µπορούν να κάνουν εκείνη τη διαµεσολάβηση που
χρειάζεται, ώστε να παραπέµπονται οι θύτες σε δοµές και κατα-
λήγουν σε κάποια συµπεράσµατα και µας τα προτείνουν. Χρει-
άζονται περισσότερες δοµές για θύτες, πιο υπεύθυνη
µεταχείριση από την πολιτεία και πιο αποτελεσµατική συνεργα-
σία µε την Αστυνοµία. 

Πέρα από την όποια ακαδηµαϊκή συζήτηση, η υλοποίηση µιας
τέτοιας σύµβασης δεν είναι ούτε απλό ούτε εύκολο θέµα. Παρα-
µένει ζητούµενο και µακροχρόνιο αίτηµα της κοινωνίας και της
επιστηµονικής κοινότητας. 

Έχουµε καταθέσει βελτιωτικές προτάσεις και θα επιµείνω στις
εξής:

Άρθρο 3. Απαιτείται ενίσχυση και αναβάθµιση του θεσµού της
ποινικής διαµεσολάβησης για τις υποθέσεις ενδοοικογενειακής
βίας. Δεν θα πρέπει να αφεθεί σε µια προσχηµατική επιλογή
απλώς και µόνο για να αποφύγει κανείς τις ποινικές ευθύνες και
η υπόθεση µετά να αρχειοθετείται. Δυστυχώς αυτό γίνεται σή-
µερα. Πρέπει να υπάρχει αποτελεσµατικός µηχανισµός επο-
πτείας και παρακολούθησης για το αν συµµορφώνεται ή όχι ο
θύτης µε τους όρους της ποινικής διαµεσολάβησης. 

Άρθρο 5 παράγραφος 2: Είναι γνωστό ότι όσοι από τους θύτες
παρακολουθούν συµβουλευτικό πρόγραµµα, µπορούν να πά-
ρουν αναστολή δίωξης. Οι περισσότεροι αποδέχονται τη συµµε-
τοχή τους σε αυτό το πρόγραµµα για να γλιτώσουν τη δίωξη.
Στην πορεία σταµατούν την παρακολούθηση και συνεχίζουν να
βιαιοπραγούν. Προτείναµε, λοιπόν, να εισαχθεί στον νόµο διά-
ταξη που να ορίζει ότι –αυτό σας το λέω, κύριε Υπουργέ, που δεν
παρακολουθείτε, µήπως υπάρξει νοµοθετική βελτίωση- «για τα
αδικήµατα ενδοοικογενειακής βίας, εφόσον ο δράστης καταδι-
καστεί τελεσίδικα σε ποινή φυλάκισης δύο ετών και άνω, αυτή
ούτε αναστέλλεται ούτε µετατρέπεται σε χρηµατική ποινή».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρά το µεγάλο βήµα που κάνει
η Σύµβαση της Κωνσταντινούπολης δεν αρκεί για να υπάρχει
εξάλειψη του φαινοµένου. Το κλειδί βρίσκεται στην επιµόρφωση,
στην παιδεία από το σχολείο, από το δηµοτικό µέχρι και το πα-
νεπιστήµιο. Έχουµε πολύ µακρύ δρόµο µπροστά µας µέχρι να
αποκτήσει η γυναίκα πλήρη ισότητα σε ανθρώπινα και κοινωνικά
δικαιώµατα. 

Οι µετακινήσεις πληθυσµών µε διαφορετικές κουλτούρες,
συχνά µε διακρίσεις σε βάρος των γυναικών, ανήκουστες για τον
δυτικό κόσµο, µας φέρνουν πιο κοντά στο πρόβληµα και µας κα-
λούν να πάρουµε µέτρα που θα ισχύουν για όλους όσοι ζουν ή
διαµένουν, έστω και προσωρινά στη χώρα µας. Αλλά και πέρα
από αυτό, ας µην λησµονούµε ότι και η Ευρωπαία γυναίκα εξα-
κολουθεί να υφίσταται απαράδεκτες διακρίσεις, κυρίως στον
χώρο εργασίας, αλλά και στον κοινωνικό της περίγυρο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πόσο αποτελεσµατική θα είναι
η σηµερινή νοµοθετική ρύθµιση θα το δούµε στην πορεία εφαρ-
µογής. Σε ένα τόσο κρίσιµο κοινωνικό φαινόµενο, που και µόνο
το ότι έχουµε ακόµη σοβαρούς λόγους να το συζητάµε µας κάνει
να ντρεπόµαστε, είναι χρήσιµες οι νοµοθετικές ρυθµίσεις αλλά

δεν φτάνουν. Θα µπορούµε να πούµε ότι είναι αποτελεσµατικές
και όχι ευχολόγιο αγνών προθέσεων, όταν δεν θα υπάρχει ούτε
µία γυναίκα που θα κυκλοφορεί µε µαυρισµένο µάτι και η δικαιο-
λογία θα είναι ότι «χτύπησε στην πόρτα» ή «γλίστρησε στις σκά-
λες», ούτε ένα παιδί που θα τρέµει από τον φόβο της σωµατικής
βίας από τον γονιό του. Τότε µόνο θα µπορούµε να πούµε ότι τα
καταφέραµε ως κοινωνία, να ξεριζώσουµε το τέρας της ενδοοι-
κογενειακής βίας που ακόµα καλά κρατεί. 

Θα ήθελα, να τελείωνε εδώ η τοποθέτησή µου! Έχει, όµως,
µεριµνήσει µε αριστοτεχνικό τρόπο -οµολογώ- ο κύριος Υπουρ-
γός να υπάρχει και ένα µέρος 2 και ένα µέρος 3. Δεν θα ανα-
φερθώ καθόλου στο µέρος 2. Είναι η εναρµόνιση µιας απόφασης
- πλαίσιο µε την ελληνική νοµοθεσία. 

Θα περάσω, όµως -γιατί οφείλω να µιλήσω γι’ αυτό- στο µέρος
3, όπου τι να πει κανείς; Ο ίδιος ο κύριος Υπουργός είπε ότι «προ-
κειµένου να φέρνει τροπολογίες που τελικά δεν το απέφυγε,
έφερε αισίως 9, έβαλε το µέρος 3 ως λοιπές διατάξεις. Ο ίδιος
παραδέχτηκε ότι είναι άσχετες µεταξύ τους, παρεµβάσεις είτε
στον Ποινικό Κώδικα, είτε στον Σωφρονιστικό Κώδικα. 

Εµείς, λοιπόν, θα συνεχίσουµε να επιµένουµε. Το πρόβληµα
της κακής νοµοθέτησης είναι διαχρονικό. Παρ’ όλα αυτά, εσείς
που πρώτοι το καταγγείλατε ως αντιπολίτευση, τώρα, ως Κυβέρ-
νηση, σας έχει γίνει ρουτίνα. Δεν καταλάβατε, όµως, ότι οι επο-
χές δεν είναι πια ίδιες. 

Είναι κοροϊδία -και σας το λέω ευθέως- να βρισκόµαστε σήµερα
σε αυτήν την Αίθουσα ενώπιον διλήµµατος. Θα ασχοληθούµε σο-
βαρά µε τη Σύµβαση της Κωνσταντινούπολης ή πρέπει να µιλή-
σουµε και για τις λοιπές διατάξεις και για τις τροπολογίες που σε
ένα κανονικό κοινοβούλιο µιας κανονικής χώρας, θα έρχονταν ως
ξεχωριστό σχέδιο νόµου; Τόνοι µελανιού, τόνοι εθνικών διαβεβαι-
ώσεων έχουν ξοδευτεί για όλες αυτές τις µεταρρυθµίσεις που
ποτέ δεν γίνονται, ούτε καν όταν είναι τόσο ανέξοδες. 

Ο ελληνικός λαός κάνει µια τιτάνια προσπάθεια τα τελευταία
χρόνια για να υπερβούµε τα κακώς κείµενα, να ξεπεράσουµε και
να διορθώσουµε χρόνιες στρεβλώσεις. Κι εσείς που ποτέ δεν εν-
νοείτε όλα όσα διακηρύσσετε, επιµένετε στην κουτοπόνηρη τα-
κτική σας. 

Άρθρο 24: Αφορά τροποποιήσεις σε ό,τι έχει να κάνει µε την
ευρωπαϊκή µονάδα δικαστικής συνεργασίας Eurojust. 

Επιµένω να θίγω το ζήτηµα, διότι εδώ έχουµε µια απόφαση
που θα εκδοθεί κατόπιν πρότασης του Υπουργού Δικαιοσύνης,
ύστερα από απόφαση του Ανώτατου Δικαστικού Συµβουλίου.
Εδώ βλέπουµε ότι γίνονται παρεµβάσεις της εκτελεστικής εξου-
σίας στη δικαστική και αυτή δεν είναι η πρώτη φορά.

Στην παράγραφο 1 εξακολουθούµε να µην αντιλαµβανόµαστε
τον λόγο που ο αναπληρωτής του εθνικού µέλους πρέπει οπωσ-
δήποτε να είναι νεότερος κατά αρχαιότητα. Γιατί να µην είναι ισό-
βαθµος;

Παράγραφος 2: Η πονηρή διατύπωση της διάταξης σχετικά µε
την ανανέωση της τετραετούς θητείας παραπέµπει ουσιαστικά
σε µονιµοποίηση της αρχικής επιλογής. Χωρίζετε δηλαδή τους
εισαγγελείς σε δύο κατηγορίες: στους εκλεκτούς που θα χτίσουν
καριέρα στην έδρα της Eurojust παραµένοντας για πέντε τετρα-
ετίες, είκοσι χρόνια, και στους άλλους που θα είναι εδώ και θα
κάνουν πολύ απλά «λάντζα». Ενοχλείται η Κυβέρνηση φαίνεται
από τη δυνατότητα να αποκτήσουν περισσότεροι την απαραίτητη
εξειδίκευση και την ευκαιρία να υπηρετήσουν σε ευρωπαϊκή µο-
νάδα δικαστικής συνεργασίας. 

Επιπλέον, αδυνατούµε να κατανοήσουµε γιατί στις νέες αυξη-
µένες θέσεις εθνικού µέλους και αναπληρωτών στη Eurojust θα
πρέπει να είναι µόνον εισαγγελικοί λειτουργοί. Το ισχύον δίκαιο
προβλέπει δυνατότητα να οριστεί δικαστής στη θέση αυτή. Δώ-
σατε εξηγήσεις στην επιτροπή, δεν κατάφεραν, όµως, να σβή-
σουν την υποψία ότι πρόκειται για µια ακόµη παραχώρηση του
Υπουργείου στον Αναπληρωτή Υπουργό και τέως εισαγγελέα, κ.
Παπαγγελόπουλο.

Άρθρο 25, διατάξεις που αφορούν την ποινική δικαιοσύνη.
Τροποποιείτε το άρθρο 3, παράγραφος 2 του ν.2225/1994, για
την άρση απορρήτου των τηλεπικοινωνιών και η αρµοδιότητα
ανατίθεται στους εισαγγελικούς λειτουργούς, οι οποίοι µετά από
απόφαση του Ανώτατου Δικαστικού Συµβουλίου, αποσπώνται µε
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πλήρη και αποκλειστική απασχόληση. 
Κύριε Υπουργέ, πουθενά δεν ορίζεται η διάρκεια της απόσπα-

σης των συγκεκριµένων λειτουργών, που δεν αµφιβάλει κανείς
ότι διαθέτουν άριστη υπηρεσιακή εµπειρία, πουθενά δεν προβλέ-
πεται ανώτατο χρονικό όριο υπηρέτησης στη συγκεκριµένη νευ-
ραλγική θέση µε εύκολη και άµεση πρόσβαση σε στοιχεία και
πληροφορίες. Κάποιοι, λοιπόν, αρεστοί θα εγκατασταθούν εκεί
µόνιµα και θα χτίσουν καριέρα στο συγκεκριµένο πόστο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Κεφαλίδου,
ολοκληρώστε παρακαλώ.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Θα χρειαστώ ένα ολόκληρο
λεπτό ακόµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αλλά ένα µόνο.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ωραία.
Εµείς θεωρούµε, για λόγους αρχής, ότι δεν χρειάζεται να µε-

ταφερθεί η αρµοδιότητα. Πιστεύουµε ότι ο έλεγχος πρέπει να
παραµείνει στην εισαγγελία. 

Παράγραφος 5: Πίσω από µία λακωνική διατύπωση, δίνετε τη
δυνατότητα απόσπασης κατά παρέκκλιση ειδικών εµπειρογνω-
µόνων στον εισαγγελέα εγκληµάτων διαφθοράς. Η Κυβέρνηση,
λοιπόν, αποφάσισε να κατακτήσει την εξουσία που δεν έχει πάρει
από µόνη της, τοποθετώντας δίπλα στον δικό της άνθρωπο και
άλλους δικούς της ανθρώπους για να γίνεται ολοκληρωµένη η
παρέµβαση στη δικαιοσύνη.

Άρθρο 26. Πάλι κατά παρέκκλιση, έχουµε διατάξεις για την κι-
νητικότητα των υπαλλήλων. 

Πάω στο άρθρο 30. Ακόµη περιµένουµε τον σωφρονιστικό κώ-
δικα που εδώ και χρόνια κρατάτε στα συρτάρια σας. Δώστε µας
επιτέλους ένα δεσµευτικό χρονοδιάγραµµα. Δεν επανέρχοµαι
στην παράγραφο 3. Αυτά που έχετε πει µέχρι τώρα δεν µας βρί-
σκουν σύµφωνους, δεν έχουν µπορέσει να δώσουν µια σαφή
απάντηση για το τι ακριβώς γίνεται. 

Κύριε Υπουργέ, µε τυµπανοκρουσίες και µεγαλοστοµίες φέ-
ρατε την ηµέρα του εορτασµού της γυναίκας αυτό το εµβληµα-
τικό νοµοθέτηµα, το νοθεύσατε µε όλες τις άλλες διατάξεις. Σε
όποιες απορίες διατυπώθηκαν σχετικά µε την αναγκαιότητα ή
την αποσαφήνιση προτεινόµενων διατάξεων, εισπράξαµε χαρα-
κτηρισµούς που δεν τιµούν, ανέξοδη ειρωνεία και κλασική επί-
κληση σκανδάλων. Σε αυτά τα τελευταία έχετε επιδοθεί µετά
µανίας. Τα έχετε πρόχειρα για κάθε περίπτωση µπας και θάψετε
τα κακά µαντάτα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Κεφαλίδου, πα-
ρακαλώ πολύ, κλείστε τώρα.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Μάλιστα. 
Τελειώνω λέγοντας ότι η Κυβέρνησή σας είναι και αδέξια και

πρόχειρη και αυτό δεν συνιστά αριστεροσύνη. Και επειδή συνε-
χίζετε µε τερατώδεις νοµοθεσίες...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία συνάδελφε,
ακούσατε τι σας είπα ή µε αγνοείτε; Έχετε πάρει πέντε λεπτά
παραπάνω. Παρακαλώ κλείστε τώρα.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Αµέσως, κύριε Πρόεδρε.
Επειδή, λοιπόν, για τα τερατώδη νοµοθετήµατά σας έχετε ως

βιτρίνα το ηθικό σας πλεονέκτηµα και τα πρόσηµά σας, ως µη-
χανικός θέλω να σας θυµίσω ότι το µηδέν δεν έχει πρόσηµο. Θα
σας το επιβεβαιώσει και ο Πρωθυπουργός.

Σας ευχαριστώ πολύ και για την ανοχή.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αυτό δεν µπαίνει στο

κλίµα της ανοχής. Είναι ότι φεύγει από τη δευτερολογία σας.
Τριάντα δεύτερα σας διέκοψα. Άλλο να δείξω ανοχή για ένα -
δύο λεπτά και άλλο πέντε.

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής της Χρυσής Αυγής κ. Πανα-
γιώτης Ηλιόπουλος.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το παρόν σχέδιο νόµου περιλαµβάνει τρία µέρη και τα οποία

αντιστοίχως χωρίζονται σε επιµέρους άρθρα και ενότητες.
Στο πρώτο µέρος έχουµε την κύρωση της σύµβασης του Συµ-

βουλίου της Ευρώπης για την πρόληψη και την καταπολέµηση
της βίας κατά των γυναικών και της ενδοοικογενειακής βίας και
προσαρµογή της ελληνικής νοµοθεσίας. 

Κανονικά η σύµβαση αυτή θα έπρεπε, όπως κανονικά θα
έπρεπε να έρχονται όλες οι συµβάσεις, να έρθει µόνη της χωρίς
τη γνωστή, πλέον, τακτική να βάζετε και άλλα άσχετα άρθρα και
τροπολογίες. Όπως τονίσαµε και στην επιτροπή, θα πρέπει να
επισηµάνουµε ότι η ενοποίηση διαφόρων θεµάτων σε ένα άρθρο
δηµιουργεί θέµατα όσον αφορά το πώς θα αξιολογηθούν και θα
ψηφιστούν αναλόγως. Και µάλιστα έχουµε και στη συνέχεια κά-
ποια πολύ τρανταχτά παραδείγµατα που µε τη γνωστή πρακτική,
την οποία ως Αντιπολίτευση καταγγέλλατε, εντάσσετε σε κυρώ-
σεις συµβάσεων πολύ σοβαρά ζητήµατα.

Στο άρθρο 2 διευρύνονται αρκετά τα όρια του τι µπορεί να θε-
ωρηθεί σαν επίµονη καταδίωξη ή παρακολούθηση ειδικά µέσω
τηλεπικοινωνιακού ή ηλεκτρονικού µέσου. Στην πράξη, µάλλον,
θα δηµιουργήσει περισσότερα προβλήµατα, αφού τους όρους
«επίµονη καταδίωξη» ή «παρακολούθηση» ο καθένας θα τους
εκλαµβάνει όπως θέλει, µε αποτέλεσµα την άσκηση άσκοπων
ποινικών διώξεων.

Όσον αφορά το άρθρο 4, το οποίο περιλαµβάνει τροποποι-
ήσεις διαφόρων νοµοθετηµάτων για την προσαρµογή στις προ-
βλέψεις της σύµβασης, θα σταθούµε στην προστασία των
αλλοδαπών που δεν έχουν νοµιµοποιητικά έγγραφα και καταγ-
γέλλουν ένα περιστατικό ενδοοικογενειακής βίας. Με πρόσχηµα,
λοιπόν, την προστασία όσων καταγγέλλουν περιστατικά ενδοοι-
κογενειακής βίας και είναι παράνοµα στην πατρίδα µας, στην
ουσία ανοίγετε ένα παράθυρο σε µαζικές νοµιµοποιήσεις, οι
οποίες θα γίνονται σταδιακά.

Έχουµε, λοιπόν, µια επανάληψη της αντίστοιχης προστασίας
που είχε δοθεί µε τον ν.4332/2015 για όσους κατήγγειλαν δήθεν
ρατσιστικά εγκλήµατα. Είµαστε αντίθετοι, γιατί στην πράξη αυτό
θα λειτουργήσει σαν ένας µηχανισµός νοµιµοποίησης αλλοδα-
πών που ζουν παράνοµα στην πατρίδα µας. Θα πηγαίνει, λοιπόν,
κάποιος να κάνει µια καταγγελία που µέχρι να ερευνηθεί, να δια-
κριβωθεί τι έχει συµβεί, θα απολαµβάνει την προστασία από δι-
οικητική απέλαση κ.λπ..

Στο δεύτερο µέρος, ουσιαστικά, έχετε ενσωµατώσει ένα νο-
µοσχέδιο σε ένα άλλο. Υπάρχει η δηµιουργία δοµών και µηχανι-
σµών που στην ουσία καταργούν τα εθνικά δίκαια και οδηγούν
σε υπερεθνικές αστυνοµεύσεις και αντίστοιχα διώξεις όχι µόνο
εγκληµάτων, αλλά και φρονήµατος. Γιατί στο άρθρο 7, στην πα-
ράθεση των αξιόποινων πράξεων σε περίοπτη θέση, υπάρχει το
έγκληµα µε ρατσιστικά και ξενοφοβικά χαρακτηριστικά. Εµείς,
βέβαια, γνωρίζουµε πολύ καλά πώς αυτό ερµηνεύεται και πού
αποσκοπεί. Αποσκοπεί στη δίωξη των εθνικών και πατριωτικών
θέσεων, στη δίωξη κάθε θέση και άποψης που αντιτάσσεται στην
λογική της νέας τάξης πραγµάτων. Όπως είχαµε εκφράσει την
αντίθεσή µας και σε παρόµοια σχέδια νόµου, το ίδιο πράττουµε
και σήµερα.

Στο άρθρο 24, στην παράγραφο 3, προβλέπεται στα πλαίσια
της ευρωπαϊκής Μονάδας Δικαστικής Συνεργασίας η παροχή
πληροφοριών και η πρόσβαση σε κάθε είδους ποινικού αρχείου,
µητρώου DNA κ.λπ.. Καταργείται, λοιπόν, η προβλεπόµενη υπο-
χρέωση του επικεφαλής της ελληνικής υπηρεσίας της Eurojust
να λαµβάνει την έγκριση του εισαγγελέα του Αρείου Πάγου όταν
πρόκειται να διαβιβάσει σε διεθνείς οργανισµούς ή σε αρχές τρί-
των χωρών αρµοδίων για έρευνες και διώξεις τις πληροφορίες
που παρείχαν στην Eurojust οι αρµόδιες ελληνικές αρχές.

Είµαστε αντίθετοι σε τέτοιου είδους ευρωπαϊκές, υπερεθνικές
δοµές και µηχανισµούς που ανοίγουν τους ασκούς του Αιόλου
για διώξεις πολιτών και για παραβιάσεις δεδοµένων. Τέτοιου εί-
δους υπερεξουσίες µας βρίσκουν αντίθετους για λόγους που
άπτονται τόσο της πίστεως των Ελλήνων όσο και της φυσικής
τάσης για καταπολέµηση οποιασδήποτε µορφής ανελευθερίας.

Ενδεικτικό του προβλήµατος που δηµιουργεί η ενοποίηση δια-
φόρων θεµάτων που δεν έχουν σχέση µεταξύ τους σε ένα
άρθρο, όπως επισηµάναµε και στην αρχή της τοποθέτησής µας,
αποτελεί το άρθρο 30.

Σε ένα άρθρο που αφορά την επιδότηση φοίτησης στο Ελλη-
νικό Ανοιχτό Πανεπιστήµιο υπαλλήλων των καταστηµάτων κρά-
τησης, κάτι το οποίο δεν δηµιουργεί κάποιο ζήτηµα, βάζετε και
άλλες ρυθµίσεις που αφορούν θέµατα σωφρονιστικού κώδικα.
Τι σχέση έχει η φοίτηση στο Ελληνικό Ανοιχτό Πανεπιστήµιο των

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Δ’ - 29 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 6407



σωφρονιστικών υπαλλήλων µε την προϋπόθεση χορήγησης τα-
κτικής άδειας σε καταδίκους; Καµµία.

Όσον αφορά τις τροπολογίες που έγιναν άρθρα, στο άρθρο
31 φέρνετε πάλι ζητήµατα απόδοσης ιθαγένειας. Έχετε µεγάλη
ευαισθησία σε αυτό. Όπως είχαµε εκφράσει την αντίθεσή µας
στον ν.4332/2015, σε κάθε προσπάθειά σας να αλωθεί ο εθνικός
και κοινωνικός ιστός της πατρίδας µας, όσον αφορά την από-
δοση ελληνικής ιθαγένειας στους αλλοδαπούς, το ίδιο επανα-
λαµβάνουµε και σήµερα, για το οποίο βέβαια είµαστε σαφώς
αντίθετοι. 

Η θέση µας είναι µία, ανυποχώρητη υπεράσπιση των κανόνων
σχετικά µε την απόκτηση ιθαγένειας, µε βάση το δίκαιο του αί-
µατος. Θα µπορούσε ο κ. Σκουρλέτης –ο οποίος δεν µε ακούει
αυτή τη στιγµή- να το βάλει στο επόµενο νοµοσχέδιο που, απ’
ό,τι έχουµε µάθει, θα δίνει τη δυνατότητα στους περίπου οκτα-
κόσιες χιλιάδες αλλοδαπούς που διαµένουν µονίµως στην Ελ-
λάδα να αποκτούν την ελληνική ιθαγένεια σε τρία χρόνια, από
έξι που ισχύει σήµερα. Σε αυτό το νοµοσχέδιο που έχουµε µάθει
και δεν το έχει διαψεύσει η Κυβέρνηση, θα βάζετε ερωτήσεις λες
και είµαστε στο σχολείο για να αποκτούν αυτές οι οκτακόσιες χι-
λιάδες αλλοδαπών -παράνοµα σαφώς- την ελληνική ιθαγένεια. 

Να ξεκαθαρίσουµε ότι η ρύθµιση της παραγράφου που ορί-
ζετε ότι για τους οµογενείς Βορειοηπειρώτες, Κυπρίους και προ-
ερχοµένους εκ Κωνσταντινουπόλεως και εξ Ίµβρου και Τενέδου
που αποκτούν την ελληνική ιθαγένεια µε πολιτογράφηση δεν
αποτελεί προϋπόθεση διορισµού ή πρόσληψης στον ιδιωτικό
τοµέα η συµπλήρωση ενός έτους από την απόκτηση της κατά
παρέκκλιση των σχετικών διατάξεων του υπαλληλικού κώδικα,
δεν έχει να κάνει µε τους απαράδεκτους σχεδιασµούς σας για
την απόκτηση ιθαγένειας από τους αλλοδαπούς. Και είναι κάτι
που βεβαίως θα το στηρίζαµε. 

Ενδοοικογενειακή βία και άρθρο για τη χρηµατοδότηση των
κοµµάτων. Ακόµα ένα άσχετο άρθρο, κύριε Υπουργέ, για ανεκ-
χώρητο, λέει, έναντι των τραπεζικών απαιτήσεων του 50% της
κρατικής χρηµατοδότησης. Και έχετε βάλει, για την εύρυθµη λει-
τουργία του δηµοκρατικού πολιτεύµατος. Η θέση µας για τη χρη-
µατοδότηση των κοµµάτων είναι βέβαια πασίγνωστη από την
πρώτη µέρα που µπήκαµε στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Θα έπρεπε
η κρατική χρηµατοδότηση να δίνεται για τις γεννήσεις νέων Ελ-
λήνων. 

Και όσον αφορά την εύρυθµη λειτουργία του δηµοκρατικού
πολιτεύµατος, αυτό δεν σας ένοιαξε το 2013 όταν µε µία φωτο-
γραφική διάταξη και κλείνοντας έξι Βουλευτές της Χρυσής
Αυγής στη φυλακή κόψατε τη χρηµατοδότηση της Χρυσής
Αυγής. Χωρίς τη Χρυσή Αυγή βέβαια για εσάς το πολίτευµα λει-
τουργεί πάρα πολύ καλά. Ίσως να λειτουργούσε και καλύτερα
χωρίς τη Χρυσή Αυγή εδώ να αποδεικνύει τα σκάνδαλά σας και
το τι έχει γίνει όλα αυτά τα χρόνια εις βάρος του ελληνικού λαού. 

Δυστυχώς, όµως, για εσάς, παρά το κόψιµο της χρηµατοδό-
τησης, που εµείς ήµασταν οι πρώτοι που είπαµε να ισχύει για όλα
τα κόµµατα, η Χρυσή Αυγή έχει µια διαρκή συνεχόµενη άνοδο. 

Την ώρα, λοιπόν, που χάνονται τα σπίτια των Ελλήνων µε δικά
σας νοµοθετήµατα, αυτά τα «κανένα σπίτι σε χέρι τραπεζίτη» µε
ένα κουµπί -και βλέπουµε τι γίνεται κάθε µέρα έξω από τα συµ-
βολαιογραφικά γραφεία-, την ίδια ώρα τα κόµµατα θα απολαµ-
βάνουν ανεκχώρητο έναντι των τραπεζών του 50% της
χρηµατοδότησης. Πρέπει να τα τονίζουµε αυτά, γιατί δεν άκουσα
κάποιον άλλο να το τονίσει αυτό. Και ποιος να το τονίσει όταν εί-
σαστε όλοι υπερχρεωµένοι; Θα πρέπει να τα ακούει ο ελληνικός
λαός και να ξέρει πώς θα καθορίσει τις προθέσεις του στις επό-
µενες εκλογές για τους ανθρώπους που τους κλέβουν και αυ-
τούς που τους καλύπτουν. 

Εύρυθµη λειτουργία του δηµοκρατικού πολιτεύµατος και η
Νέα Δηµοκρατία µαζί µε το ΠΑΣΟΚ τα προηγούµενα χρόνια
εκτός από τις παχυλές χρηµατοδοτήσεις τους είχαν και χορη-
γούς. Είχαν χορηγούς τη «SIEMENS», τη «NOVARTIS» και άλλες
πολυεθνικές. Ακούµε για εκατοµµύρια που πηγαινοέρχονταν στα
ταµεία των κοµµάτων. Παρ’ όλα αυτά είναι και χρεωµένα µε 400
εκατοµµύρια περίπου. Και αυτά χρεώνονται στον ελληνικό λαό
µε τη συγκεκριµένη τροπολογία που φέρνετε κι έχετε εντάξει στο
νοµοσχέδιο, άσχετο βέβαια µε την ενδοοικογενειακή βία. 

Και για να το ολοκληρώσω αυτό, µία είναι η λύση: όχι ανεκχώ-
ρητο. Θα µπορούσατε να µπείτε µέσα στα γραφεία των κοµµά-
των, κύριοι Υπουργοί, εσείς που είστε εδώ, και να τους πάρετε
τα πάντα αντί να τους εκχωρείτε και το 50% της κρατικής χρη-
µατοδότησης. Επειδή, όµως, και εσείς χρωστάτε και µε τις διά-
φορες υποθήκες της Κουµουνδούρου κ.λπ. και µε τα δικά σας
τα δάνεια, δεν τολµάτε να το κάνετε. Διότι κι εσείς µε το δήθεν
«ηθικό πλεονέκτηµα» της Αριστεράς τα ίδια ακριβώς και χειρό-
τερα κάνετε µε αυτά που έκαναν τα συστηµικά κόµµατα όλα τα
προηγούµενα χρόνια.

Εµείς, ως Λαϊκός Σύνδεσµος – Χρυσή Αυγή θεωρούµε, για να
επανέλθουµε στην ενδοοικογενειακή βία, ότι η οικογένεια είναι
το βασικό κύτταρο, η θεµελιώδης µονάδα της ελληνικής κοινω-
νίας. Άρα, είναι δεδοµένη η αντίθεσή µας ενάντια στην ενδοοι-
κογενειακή βία. Σαφώς, και δεν µπορούµε να είµαστε αρνητικοί
σε ό,τι νοµοθετείται προς αυτή την κατεύθυνση.

Έχουµε, όµως, κάποιες παρατηρήσεις και προβληµατισµούς.
Θα πρέπει η σύµβαση να εφαρµοστεί πάντα στην κατεύθυνση
της καταπολέµησης της συγκεκριµένης βίας, χωρίς να ξεφεύγει
από τον προσανατολισµό της.

Όσον αφορά τα άρθρα 59 και 60, τα οποία αναφέρονται στο
καθεστώς διαµονής και στις αιτήσεις ασύλου βασισµένες στο
φύλο, σαφώς και είµαστε αντίθετοι. Δεν θα πρέπει σε καµµία πε-
ρίπτωση, µε πρόσχηµα την προστασία εν γένει από την ενδοοι-
κογενειακή βία να αποτελέσουν όχηµα για να βρουν καταφύγιο
στην πατρίδα µας παράνοµα εισελθόντες λαθροµετανάστες. Θα
πρέπει να υπάρξει το πλαίσιο εκείνο και οι διαδικασίες που θα το
διασφαλίσουν. 

Και βεβαία, και στα πλαίσια της σύµβασης αυτής, πάντα θα
πρέπει αν ελέγχεται ο ρόλος των ΜΚΟ που φαινοµενικά στηρί-
ζουν, υποτίθεται, την όλη αυτή λογική, αλλά στην πράξη χρηµα-
τοδοτούνται σαν όργανα ξένων κέντρων και δυνάµεων. 

Σε κάθε περίπτωση, όµως, θα πρέπει να αναγνωριστεί και να
τονιστεί η εξής σηµαντική για εµάς διάσταση. Το πρόβληµα της
έξαρσης της βίας κατά των γυναικών και της ενδοοικογενειακής
βίας στις κοινωνίες των ευρωπαϊκών κρατών άρχισε να προσλαµ-
βάνει ανεξέλεγκτες διαστάσεις εκεί όπου υπήρξε αθρόα προσέ-
λευση και ένταξη στις τοπικές κοινωνίες µουσουλµάνων
λαθροµεταναστών και εκεί όπου πολυπληθείς µουσουλµανικοί
πληθυσµοί αναµείχθηκαν και σε πολλές περιπτώσεις µάλιστα,
άρχισαν να υπερτερούν αριθµητικά και των γηγενών Ευρωπαίων. 

Αυτό, βέβαια, δεν το έθιξε κανένας. Αυτοί οι άνθρωποι δεν σέ-
βονται την οικογένεια. Για εσάς που είστε τόσο ευαίσθητοι µε
αυτά τα θέµατα, και κυρίως στον ΣΥΡΙΖΑ, που λέτε για τη βία
κατά των γυναικών, αυτοί οι άνθρωποι δεν δίνουν καµµία αξία
στη γυναίκα, είτε εντός είτε εκτός οικογενείας. Ξέρουµε όλοι τις
προθέσεις και τις διαθέσεις τους. 

Η άλλη παράµετρος έχει να κάνει µε την ολοένα και πιο έντονη
διάλυση του εθνικού και κοινωνικού ιστού. Όταν υπάρχει ανερ-
γία, όταν υπάρχουν σπίτια που συντηρούνται από συγγενείς και
από τους παππούδες γιατί έχουν κοπεί οι συντάξεις και τα προ-
νοιακά επιδόµατα, όταν δεν υπάρχουν αξίες και πρότυπα για την
ελληνική κοινωνία και κατ’ επέκταση για την ελληνική οικογένεια,
τότε να µην απορούµε για το πού έχουν φτάσει τα πράγµατα. 

Το σηµαντικό είναι, εκτός από τις όποιες τακτικές αντιµετώπι-
σης ενδοοικογενειακής βίας ή την ανάπτυξη θεωριών και ιδεο-
λογηµάτων, πέρα απ’ όλα και πάνω απ’ όλα να στηρίξουµε στην
πράξη την ελληνική οικογένεια, να ενισχύσουµε τους πολύτε-
κνους, να στηρίξουµε την οικογένεια που έχει ανέργους, που έχει
ασθενείς, που έχει προβλήµατα, να δώσουµε κίνητρα στις Ελλη-
νίδες να κάνουν παιδιά και να έχουν µία υγιή και σωστή οικογέ-
νεια.

Είναι γνωστό ότι είµαστε η τρίτη γηραιότερη χώρα στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, σύµφωνα µάλιστα µε πρόσφατες µελέτες και η
πρώτη σε υπογεννητικότητα στην Ευρώπη. Ας προστατεύσουµε,
λοιπόν, την ελληνική οικογένεια. Ας ενισχύσουµε τις θεµελιακές
αξίες της ορθόδοξης πίστης και τους ελληνισµού ενάντια στα
διεθνιστικά και ανθελληνικά ιδεολογήµατα. 

Όλα αυτά ξεκινάνε από την παιδεία, όλα αυτά ξεκινάνε από το
βασικό κύτταρο της κοινωνίας που είναι η οικογένεια, που δεν
την προστατεύουµε υπογράφοντας συµβάσεις. Υπάρχει το νο-
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µικό πλαίσιο. Εννοείται ότι θα υπερψηφίσουµε το πρώτο µέρος
της σύµβασης. Για όλα τα άλλα θα τοποθετηθούµε σχετικώς. 

Δεν είναι, όµως, αυτό το πρόβληµα. Δεν είναι το πρόβληµα ότι
δεν υπάρχει σχετική νοµοθεσία και νοµολογία. Το πρόβληµα
είναι ότι αυτή τη στιγµή η οικογένεια δεν στηρίζεται στον πυρήνα
της. Εάν δεν ενισχύσουµε την οικογένεια, ό,τι και να συζητάµε
εδώ, όποια νοµοθετήµατα και να καταθέτουµε, θα είναι µία
τρύπα στο νερό. 

Η ελληνική οικογένεια αυτή τη στιγµή µαστίζεται από πάρα
πολλούς παράγοντες, οι οποίοι θα πρέπει να συζητηθούν εδώ.
Έχουµε τονίσει και λέµε συνεχώς ότι θα πρέπει να γίνει, κύριε
Πρόεδρε, κύριε Βούτση, µία συνεδρίαση που να µιλήσουµε γι’
αυτά τα προβλήµατα της υπογεννητικότητας, της στήριξης της
οικογένειας, της στήριξης της Ελληνίδας µάνας.

Εµείς ως ελληνικό Κοινοβούλιο για όλα αυτά και την ώρα που
βλέπουµε το ελληνικό έθνος να µαραζώνει, θα πρέπει να κά-
νουµε κάτι πριν γίνει η κατάσταση µη αναστρέψιµη. Βρισκόµαστε
σε αυτό το στάδιο του µη αναστρέψιµου και θα πρέπει να το
διορθώσουµε. Ελπίζω να κάνουµε κάτι. Αλλιώς και αυτό, όπως
και πολλά άλλα πράγµατα, θα χρειαστεί για να διορθωθούν µία
εθνική κυβέρνηση της Χρυσής Αυγής, που ελπίζω να έρθει σύν-
τοµα.

Ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Συντυχάκη,

πριν σας δώσω τον λόγο, θα δώσω τον λόγο για ένα λεπτό στον
κ. Σκουρλέτη για µια νοµοτεχνική βελτίωση, για να την έχουν
υπόψη τους και οι υπόλοιποι συνάδελφοι που θα ακολουθήσουν.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω να καταθέσω νοµοτεχνική βελτίωση στο άρθρο 32. Και

συγκεκριµένα οι λέξεις «περίπτωση ε» αντικαθίστανται µε τις λέ-
ξεις «περίπτωση εα».

Με αφορµή που παίρνω τον λόγο θέλω να αναφερθώ σε µία
τροπολογία που κατέθεσαν οι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ και αφορά
ένα ζήτηµα που έχει να κάνει µε τους οµογενείς που υπηρετούν
στο δηµόσιο και τον χρόνο απόκτησης της ιθαγένειας. Θεωρώ
ότι βρίσκεται στη σωστή κατεύθυνση η συγκεκριµένη τροπολο-
γία. Νοµίζω ότι σε κάποιο άλλο νοµοσχέδιο -δεσµεύοµαι και εγώ
γι’ αυτό- θα τη δούµε πιο αναλυτικά. Πάντως θεωρώ ότι είναι
προς τη σωστή κατεύθυνση.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Παναγιώτης Σκουρλέτης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα νοµοτεχνική βελ-
τίωση, η οποία έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ.
Συντυχάκης, ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι το γεγονός ότι η Κυβέρνηση µαζί µε την πο-
λυδιαφηµιζόµενη Σύµβαση της Κωνσταντινούπολης για την κατα-
πολέµηση της βίας κατά των γυναικών και της ενδοοικογενειακής
βίας επέλεξε να φέρει και άλλες διατάξεις του Υπουργείου Δικαιο-
σύνης επισκιάζοντας τη σύµβαση –που κατά βάση έχουν αντιδρα-
στικό περιεχόµενο- δείχνει πόσο υποκριτικό είναι το ενδιαφέρον
της για τα ζητήµατα αντιµετώπισης της βίας κατά των γυναικών
και παράλληλα πόσο κουτοπόνηρη είναι η σκέψη της να τσουβα-
λιάσει και άλλες ρυθµίσεις.

Σε σχέση µε τη Σύµβαση της Κωνσταντινούπολης, που αποτε-
λεί το πρώτο µέρος του σχεδίου νόµου, στο σύνολό της αυτή η
σύµβαση έχει περισσότερο διακηρυκτικό χαρακτήρα. Και αυτό
γιατί παρά τα όποια θετικά στοιχεία όχι µόνο δεν αποτελούν από
µόνα τους σαφή εγγύηση για την εφαρµογή τους στην πράξη,
αλλά επί της ουσίας ακυρώνονται από τη συνολικότερη θέση της
Ευρωπαϊκής Ένωσης απέναντι στο φαινόµενο της βίας κατά των
γυναικών. 

Αξιοσηµείωτο είναι, επίσης, το γεγονός ότι η σύµβαση παρα-
λείπει κάθε αναφορά στη βία που ασκείται από τους εργοδότες
σε βάρος των εργαζόµενων γυναικών, είτε ψυχολογική και συ-
ναισθηµατική ή ακόµα και σωµατική σε ορισµένες περιπτώσεις
είτε µε τη µορφή πιέσεων και εκβιασµών, όπως για παράδειγµα
µε την απειλή της απόλυσης. 

Και γνωρίζετε ότι το ζήτηµα των απολύσεων, πιέσεων και εκ-
βιασµών σε βάρος εργατριών έχει πάρει µορφή χιονοστιβάδας.
Όχι µόνο αποφεύγετε την όποια κουβέντα γύρω από τις ζοφερές
εργασιακές συνθήκες που βιώνουν οι γυναίκες, αλλά ο κύριος
Υπουργός προβαίνει σε δηλώσεις του τύπου ότι όσο ο ΣΥΡΙΖΑ
είναι στην Κυβέρνηση δεν πρόκειται να απολυθεί καµµία έγκυος. 

Σε όσους έχουν ασθενή µνήµη να τους φρεσκάρουµε τα εξής:
Πρώτον, την απόφαση του Δικαστηρίου της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης µε την οποία κρίνεται νόµιµη η απόλυση εργαζόµενης εγ-
κύου από την ισπανική επιχείρηση «BANKIA» το 2013 στο πλαίσιο
οµαδικών απολύσεων.

Δεύτερον, την απόφαση του µονοµελούς πρωτοδικείου Χανίων
που δικαίωσε την εργοδοσία για την απόλυση µιας ακόµα εργα-
ζόµενης σε κατάσταση εγκυµοσύνης µε το επιχείρηµα ότι η από-
λυση έγινε λόγω πληµµελούς άσκησης καθηκόντων και όχι λόγω
εγκυµοσύνης.

Τρίτον, την απόλυση συνδικαλίστριας από την επιχείρηση «ΣΑ-
ΒΟΪΔΑΚΗΣ» στο Ηράκλειο της Κρήτης, η οποία τόλµησε να εκλε-
γεί στο διοικητικό συµβούλιο του σωµατείου τροφίµων και
ποτών.

Τέταρτον, τις εργαζόµενες που πετάχτηκαν στην ανεργία από
την επιχείρηση «ΚΑΡΥΠΙΔΗΣ» και τώρα αντιµετωπίζουν µηνύσεις,
τραµπουκισµούς από τη νέα εργοδοσία και την κρατική κατα-
στολή.

Πέµπτον, τις εργάτριες της «SELECTA» στην Ξάνθη που παρά
τους εκβιασµούς της εργοδοσίας, αποφάσισαν να δηµιουργή-
σουν σωµατείο και σήµερα οι δικαστικές αρχές προσπαθούν να
ακυρώσουν την απόφασή τους.

Έκτον, το υφιστάµενο νοµικό οπλοστάσιο που διατηρεί ανέ-
παφο η Κυβέρνηση για τις εγκύους αναπληρώτριες εκπαιδευτι-
κούς µε επαπειλούµενη εγκυµοσύνη που κινδυνεύουν µε
απόλυση.

Αυτή είναι η αντεργατική βαρβαρότητα και η κοροϊδία της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης που υπερασπίζεται ο ΣΥΡΙΖΑ και τα υπόλοιπα
κόµµατα που πίνουν νερό στο όνοµα της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και της καπιταλιστικής ανάπτυξης, στον βωµό της οποίας θυσιά-
ζονται οι ανάγκες των εργαζοµένων, ακόµα και η όποια προστα-
σία της µητρότητας.

Ποια από τα παραπάνω ζητήµατα αντιµετωπίζονται από τη
Σύµβαση της Κωνσταντινούπολης; Κανένα! Και δεν αντιµετωπί-
ζονται διότι δεν περιλαµβάνονται στις βέλτιστες πρακτικές της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Δεν είναι µόνο το ενδιαφέρον της Κυβέρνησης υποκριτικό για

την καταπολέµηση της βίας κατά των γυναικών, αλλά και της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. Υπενθυµίζουµε στο Σώµα την έκθεση της αρ-
µόδιας Επιτροπής του Ευρωκοινοβουλίου, η οποία αποσκοπεί
καθαρά προσχηµατικά να θέσει τις βάσεις για µια µελλοντική ευ-
ρωπαϊκή νοµοθεσία η οποία θα έχει ως κριτήριο την αγορά, δη-
λαδή θα υπαγορεύεται από τη λογική του υπολογισµού της
σχέσης του κόστους της βίας και του κέρδους από τον περιορι-
σµό της. Αυτό είναι το κίνητρο του ενδιαφέροντος της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης για ένα τόσο σοβαρό κοινωνικό ζήτηµα που
παραβιάζει στοιχειώδη δικαιώµατα των γυναικών. 

Ας πάρουµε µια γεύση του κειµένου της Επιτροπής του Ευρω-
παϊκού Κοινοβουλίου: Εκτιµάει ότι «η βία αποτελεί ένα εµπόδιο
στην πλήρη συµµετοχή των γυναικών στην οικονοµία, στην κοι-
νωνία, στην πολιτική και την πολιτιστική ζωή και αυτό έχει σοβα-
ρές οικονοµικές επιπτώσεις». Επιπλέον, ότι «επιβαρύνει
οικονοµικά σε µεγάλο βαθµό το κράτος και την καπιταλιστική ερ-
γοδοσία λόγω κόστους υγειονοµικής περίθαλψης, κόστους αστυ-
νόµευσης, νοµικών εξόδων και απώλεια παραγωγικότητας». 

Πιο ειδικά υπολογίζει πως «η βία κατά των γυναικών το 2011
κόστισε 228 δισεκατοµµύρια ετησίως, από τα οποία 45 δισεκα-
τοµµύρια αντιστοιχούν στο κόστος των δηµόσιων και κρατικών
υπηρεσιών, 24 δισεκατοµµύρια στην απολεσθείσα οικονοµική πα-
ραγωγή λόγω του φαινοµένου και 159 δισεκατοµµύρια για σω-
µατική και ψυχική οδύνη». Παρόµοιο το σκεπτικό βάσει του
οποίου η βία στον χώρο εργασίας είναι ασύµφορη για τους ερ-
γοδότες, γιατί τα θύµατά της παίρνουν περισσότερες άδειες και
έχουν χαµηλή αποτελεσµατικότητα στη δουλειά τους. 

Η συγκυβέρνηση, λοιπόν, ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ και τα υπόλοιπα κόµ-
µατα αξιοποιούν το υπαρκτό πρόβληµα της βίας κατά των γυναι-
κών ως βολικό πεδίο για να εκθέσουν την ευαισθησία και το
ενδιαφέρον τους για τις γυναίκες και τα ανθρώπινα δικαιώµατά
τους. Δεν λένε, όµως, κουβέντα για τη βία των επεµβάσεων Ηνω-
µένων Πολιτείων, ΝΑΤΟ, Ευρωπαϊκής Ένωσης που οδηγεί τις γυ-
ναίκες και τα παιδιά τους να αφήσουν την κόλαση του
ιµπεριαλιστικού πολέµου για να βρεθούν στην κόλαση της προ-
σφυγιάς και των κυκλωµάτων trafficking. 

Και εδώ υπάρχει µεγάλη υποκρισία από την Κυβέρνηση, που
έχει αναλάβει ρόλο σηµαιοφόρου των ευρωπαϊκών και νατοϊκών
σχεδιασµών µε τη στήριξη και των άλλων κοµµάτων. Μας εµπλέ-
κει στο κουβάρι των ανταγωνισµών ΗΠΑ, ΝΑΤΟ, Ευρωπαϊκής
Ένωσης µε τη Ρωσία, την Κίνα και άλλους περιφερειακούς παί-
κτες, όπως η Τουρκία, για τις πηγές και τους δρόµους ενέργειας,
που όλα αυτά φυσικά συντείνουν στην εξάπλωση της φτώχειας,
της εξαθλίωσης, τον ξεριζωµό και την προσφυγιά.

Σε σχέση µε το περιεχόµενο της σύµβασης, το στίγµα για το
πώς αντιµετωπίζεται το ζήτηµα δίνει ο πρόλογος της σύµβασης
ο οποίος αναφέρει ότι η βία κατά των γυναικών συνιστά εκδή-
λωση των ιστορικά άνισων σχέσεων ισχύος µεταξύ των γυναικών
και των αντρών, οι οποίες έχουν οδηγήσει σε επικυριαρχία και
διακρίσεις κατά των γυναικών από τους άντρες και στην παρα-
κώλυση της πλήρους προόδου των γυναικών. 

Κατά τη γνώµη µας, αναπαράγει τη φεµινιστική, νεοφεµινιστική
οπτική που θεωρεί ως πρωταρχική αιτία της ανισοτιµίας µεταξύ
των δύο φύλων την κυριαρχία του άντρα στην εξουσία. Χωρίς να
υποβαθµίζουµε ζητήµατα νοοτροπίας στις σχέσεις µεταξύ των
δύο φύλων, οι κραυγαλέες διακρίσεις σε βάρος της γυναίκας δεν
µπορούν να αντιµετωπιστούν ριζικά µόνο µε νοµικό τρόπο ή πε-
ριορισµένα µε αλλαγή της συµπεριφοράς των αντρών. Δεν µπο-
ρούν να την απαλλάξουν από τον οικονοµικό και κοινωνικό
καταναγκασµό στα πλαίσια της ταξικής εκµεταλλευτικής κοινω-
νίας. 

Επίσης, ο πρόλογος αναγνωρίζει τη δοµική φύση της βίας
κατά των γυναικών ως ζωτικής σηµασίας κοινωνικό µηχανισµό
µέσω του οποίου οι γυναίκες εξαναγκάζονται σε υποδεέστερη
θέση σε σύγκριση µε τους άντρες. 

Κατά τη γνώµη µας, αντιστρέφεται πλήρως η σχέση ανάµεσα
στο φαινόµενο της βίας και στην ανισοτιµία των γυναικών. Πα-
ρουσιάζεται ότι η βία είναι η αιτία των κραυγαλέων διακρίσεων
σε βάρος της γυναίκας, για να κρυφτεί ότι αποτελεί φαινόµενο
που εµφανίζεται στο έδαφος των εκµεταλλευτικών σχέσεων και
των αντίστοιχων κοινωνικών στερεοτύπων, προτύπων και αντιλή-
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ψεων της συνείδησης που αυτές δηµιουργούν, καλλιεργούν και
αναπαράγουν. 

Για το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας η σωµατική, λεκτική, ψυ-
χολογική ή όποια άλλη µορφή βίας που υφίστανται οι γυναίκες
δεν προκύπτει σε κοινωνικό κενό. 

Οι αντιδραστικές αλλαγές στην οικονοµία, στην κοινωνία, ο
ατοµισµός, ο ανταγωνισµός, ο εγωιστικός τρόπος ζωής εκφρά-
ζονται και στις διαπροσωπικές σχέσεις και τις οικογενειακές. 

Επανέρχονται αντιδραστικές, αναχρονιστικές αντιλήψεις για
τη σχέση των δύο φύλων. Αυτό αποτυπώνεται στην αύξηση των
ποσοστών ενδοοικογενειακής βίας, σεξουαλικής παρενόχλησης,
σεξιστικής συµπεριφοράς στους χώρους εργασίας, σε φαινό-
µενα και πρακτικές που παραβιάζουν θεµελιώδη δικαιώµατα των
γυναικών, όπως ο ακρωτηριασµός των γενετικών οργάνων, οι κα-
ταναγκαστικές στειρώσεις, οι εκτρώσεις, οι γάµοι ανήλικων παι-
διών. 

Δεν υποτιµάµε καθόλου την ανάγκη να αντιµετωπιστούν δρα-
στικά και να καταπολεµηθούν, έχοντας, όµως, πλήρη επίγνωση
ότι η πηγή των κραυγαλέων διακρίσεων σε βάρος της γυναίκας
είναι η ανισότιµη, εκµεταλλευτική κοινωνία. 

Μπορεί ο ορισµός για την ενδοοικογενειακή βία στο άρθρο 1
της σύµβασης να περιλαµβάνει όλες τις πράξεις φυσικής, σε-
ξουαλικής, ψυχολογικής ή οικονοµικής βίας εντός οικογένειας
και να µοιάζει, λόγω του εύρους του, θετικός, αλλά δεν απαντά
στο τι είναι αυτό που παράγει βίαιες συµπεριφορές και µέσα
στην οικογένεια. 

Στις εργατικές λαϊκές οικογένειες, το υπόβαθρο, κατά τη
γνώµη µας, είναι η ανεργία, η εργασιακή ανασφάλεια, η γενί-
κευση των ελαστικών εργασιακών σχέσεων, τα ωράρια-λάστιχο
για το ζευγάρι, το άγχος για την επιβίωση, για την κάλυψη βασι-
κών αναγκών της οικογένειας, όπως είναι η στέγαση, η σίτιση,
το ρεύµα, το νερό, οι λογαριασµοί, η ιατροφαρµακευτική κά-
λυψη, η εκπαίδευση των παιδιών κάτω από το βάρος της φορο-
λεηλασίας, ο περιορισµένος ελεύθερος χρόνος, η έλλειψη
ανάπαυσης, δηµιουργικής αξιοποίησης του χρόνου ανάµεσα στα
µέλη της οικογένειας, που σµπαραλιάζει την οικογενειακή ζωή,
και προφανώς τις σχέσεις µεταξύ των δύο φύλων. 

Ο γάµος, ως νοµική µορφή συµβίωσης, βασίζεται στη ρύθµιση
των οικονοµικών σχέσεων των µελών της οικογένειας -και δεν θα
µπορούσε να ήταν διαφορετικά στον καπιταλισµό- και υπό αυτήν
την έννοια, αποτελούν εµπόδιο, επηρεάζουν τους συζύγους να
διαλύσουν τον γάµο, ακόµη και στην περίπτωση της ενδοοικογε-
νειακής βίας.

Οι συνθήκες εργασίας και ζωής των γυναικών µαζί µε την
απουσία κοινωνικών υπηρεσιών και δοµών προστασίας και στή-
ριξης της οικογένειας, τις δεσµεύουν να παραµείνουν σε µια
βίαιη κοινωνική συµβίωση. 

Άρα, δεν έχουν την οικονοµική και την κοινωνική δυνατότητα
όλες οι γυναίκες να αντιµετωπίσουν τη βία µέσα στην οικογένεια.
Όµως, για όλα αυτά κουβέντα ούτε από την Κυβέρνηση, αλλά
ούτε και από τους κρατικούς φορείς που είπαν, στην ακρόαση
των φορέων, ότι από το 2003 έχουν να επικαιροποιήσουν τα στα-
τιστικά στοιχεία τους. 

Οι ευθύνες όλων των κυβερνήσεων, και της σηµερινής, για την
υποχρηµατοδότηση και υποστελέχωση των ελάχιστων υπηρε-
σιών πρόληψης και στήριξης των κακοποιηµένων γυναικών είναι
µεγάλες. 

Αρκούνται στα ευρωπαϊκά κονδύλια µε ηµεροµηνία λήξης για
τη χρηµατοδότηση των δοµών πρόληψης και στήριξης των κα-
κοποιηµένων γυναικών. Έχουν ευθύνη, γιατί σκορπάνε απλόχερα
χρήµατα στην ιδιωτική πρωτοβουλία µέσω των µη κυβερνητικών
οργανώσεων, όπως άλλωστε προβλέπεται ξεκάθαρα στο άρθρο
8 και 9 της Σύµβασης. 

Στην ουσία επικυρώνει την πρακτική που υλοποιείται σήµερα.
Άρθρα της σύµβασης, που αφορούν στην πρόληψη, στη στήριξη
των κακοποιηµένων γυναικών και των παιδιών τους, παραµένουν
διακηρύξεις, γιατί απαιτούν µέτρα που πρέπει να πάνε κόντρα
στην αντιλαϊκή της πολιτική και κυρίως, γενναία κρατική χρηµα-
τοδότηση από τον κρατικό προϋπολογισµό.

Για παράδειγµα, η πρόληψη της βίας κατά των γυναικών σε
χώρους εκπαίδευσης νεολαίας χρειάζεται να γίνεται µε κρατική

ευθύνη από επιστηµονικούς κρατικούς φορείς, που σηµαίνει
προσλήψεις ψυχολόγων, κοινωνικών λειτουργών, ειδικευµένου
προσωπικού µε κατάλληλη εκπαίδευση στις σχολικές µονάδες
και τα άλλα εκπαιδευτικά ιδρύµατα.

Από την ακρόαση των φορέων αναδείχθηκε η ανάγκη στελέ-
χωσης των γραµµών SOS, των συµβουλευτικών κέντρων και των
ξενώνων µε ειδικευµένο προσωπικό και διερµηνεία σε διάφορες
γλώσσες. 

Η εργασιακή συµβουλευτική από µόνη της δεν επαρκεί για να
σταθεί µια γυναίκα στα πόδια της. Με το ποσό της αποζηµίωσης
που θα πάρει –αν το πάρει- και µάλιστα µετά από έξι µήνες, δεν
µπορεί να αντιµετωπίσει την ανασφάλεια της εργασίας, τις εµ-
πορευµατοποιηµένες υπηρεσίες υγείας, πρόνοιας και παιδείας. 

Με βάση, λοιπόν, όλα τα παραπάνω, το ΚΚΕ ψηφίζει για το
άρθρο 1, που αφορά τη Σύµβαση της Κωνσταντινούπολης,
«παρών».

Tο άρθρο 2, που αφορά τις αλλαγές στον Ποινικό Κώδικα, το
υπερψηφίζουµε. Όµως επιβεβαιώνεται η επιφύλαξη του Κόµµα-
τός µας για την ασάφεια της παραγράφου 4 του άρθρου 2 για
το «stalking». Η νοµοτεχνική βελτίωση δεν καλύπτει την ασάφεια
σε σχέση µε το αντικειµενικό µέγεθος για να συγκροτήσει άδικο. 

Στο άρθρο 3 σχετικά µε τις αλλαγές στη νοµοθεσία για την εν-
δοοικογενειακή βία είναι θετικό ότι διευρύνονται οι διατάξεις
όσον αφορά στην ενδοοικογενειακή βία. Όµως, µε την προσθήκη
στην παράγραφο 5 του άρθρου 3 ανοίγεται επικίνδυνος δρόµος
για την παρέµβαση εισαγγελέα.

Επιµένουµε, κύριε Υπουργέ, στην άποψή µας ότι όσο και αν
περιορίζεται η εµβέλειά του, ο θεσµός της ποινικής διαµεσολά-
βησης πρέπει να καταργηθεί, διότι δεν είναι µία απλή προσωπική
διένεξη, που µπορεί καλή τη πίστη να επιλυθεί, δεν µπαίνουν στο
ίδιο ζύγι θύµα και θύτης, ενώ η διαδικασία της ποινικής διαµεσο-
λάβησης µπορεί τελικά να λειτουργήσει ανασταλτικά στον απεγ-
κλωβισµό του θύµατος από το θύτη ή να αποβεί µοιραία ακόµη
και για το θύµα. Άλλωστε, γι’ αυτό και δεν «περπάτησε» µέχρι
σήµερα. 

Στο άρθρο 4, σχετικά µε τις αποζηµιώσεις θυµάτων βίας, συµ-
φωνούµε και υπερψηφίζουµε.

Κυρίες και κύριοι, η ουσιαστική και ολόπλευρη προστασία της
µητρότητας, του δικαιώµατος στην εργασία, ο δρόµος για την
ισοτιµία των γυναικών της εργατικής τάξης, των λαϊκών στρωµά-
των, αλλά και για την εξασφάλιση των σύγχρονων δικαιωµάτων
και για τα δυο φύλα είναι ο δρόµος του αγώνα, µε κριτήριο τις
σύγχρονες κοινωνικές ανάγκες της εργατικής λαϊκής οικογέ-
νειας, για να πάρει στα χέρια της η εργατική τάξη τα κλειδιά της
οικονοµίας και της εξουσίας.

Έρχοµαι στο δεύτερο και στο τρίτο µέρος του σχεδίου νόµου.
Το δεύτερο µέρος, που αφορά την ενσωµάτωση της Απόφα-

σης - Πλαισίου του Συµβουλίου Δικαιοσύνης και Εσωτερικών
Υποθέσεων σχετικά µε την εφαρµογή της αρχής της αµοιβαίας
αναγνώρισης επί χρηµατικών ποινών στα άρθρα 6 έως 23, το κα-
ταψηφίζουµε στο σύνολό του για τον εξής λόγο, διότι εντάσσεται
στην επιδίωξη εµβάθυνσης του αντιδραστικού χώρου ελευθε-
ρίας, ασφάλειας και δικαιοσύνης της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ο
οποίος αποτελεί στρατηγική προτεραιότητα του ευρω-ενωσια-
κού κεφαλαίου και εργαλείο σφοδρής επίθεσης στα δικαιώµατα
και στις ελευθερίες του λαού µας.

Το τρίτο µέρος, άρθρα 24 έως 30, αφορά διατάξεις του
Υπουργείου Δικαιοσύνης. Το άρθρο 24 σχετίζεται µε την ίδρυση
και τη συµµετοχή της χώρας µας στην αντιδραστική Eurojust,
στην οποία ενισχύεται η ελληνική αντιπροσωπεία και µε ένα επι-
πλέον µέλος, η οποία θα έχει τη δυνατότητα πρόσβασης στα αρ-
χεία συλληφθέντων, αρχεία ερευνών και αρχεία DNA, ενώ
αυστηροποιείται η διαδικασία συµµόρφωσης των ελληνικών
αρχών προς τα αιτήµατα της Eurojust και άλλα ζητήµατα.

Εµείς την καταψηφίζουµε, διότι πρόκειται για σηµαντική και
επικίνδυνη διεύρυνση των αρµοδιοτήτων και δυνατοτήτων του
επικεφαλής της ελληνικής αντιπροσωπείας υπό την ιδιότητα του
µέλους του οργανισµού στην Ελλάδα και απέναντι στις ελληνικές
αρχές.

Στα υπόλοιπα άρθρα, 26, 27, 28 και 29 περιλαµβάνονται διά-
φορες άλλες ρυθµίσεις, για τις οποίες ψηφίζουµε «παρών».
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Έρχοµαι τώρα στις τρεις τροπολογίες που έχει καταθέσει η
Κοινοβουλευτική µας Οµάδα. Η πρώτη αφορά την κατάργηση
του άρθρου 187Α του Ποινικού Κώδικα για τις τροµοκρατικές
πράξεις και η δεύτερη αφορά την τροποποίηση διατάξεων του
Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας σχετικά µε το DNA. Αυτές τις δύο
τις είχαµε προαναγγείλει εδώ και καιρό και είχαµε κάνει και σχε-
τικές ανακοινώσεις ως Κόµµα. 

Καλούµε τον Υπουργό να τις κάνει αποδεκτές και να πάρουν
ξεκάθαρη θέση και τα υπόλοιπα Κόµµατα. Άλλωστε, η κατάρ-
γηση του άρθρου 187Α του Ποινικού Κώδικα, καθώς και η τρο-
ποποίηση διατάξεων του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας για το DNA
αποτελούσαν δέσµευση, διακήρυξη της σηµερινής Κυβέρνησης
και του ΣΥΡΙΖΑ, όταν ήταν στην Αντιπολίτευση. 

Αυτό το νοµοθετικό πλαίσιο, που δίνει εκτεταµένες και ανεξέ-
λεγκτες αρµοδιότητες στις διωκτικές και δικαστικές αρχές, µε-
ταξύ αυτών και για τη λήψη, αξιοποίηση και χρήση του γενετικού
αποτυπώµατος, αποτελεί τη βάση για τις αυταρχικές διώξεις, κα-
ταδίκες, φυλακίσεις ανθρώπων, µε πιο εµφατική την περίπτωση
της Ηριάννας και του Περικλή, που τους τυλίγουν σε µία κόλλα
χαρτί. 

Οι διατάξεις του άρθρου 187Α του Ποινικού Κώδικα αποτελούν
κίνδυνο για τις δηµοκρατικές ελευθερίες και τα δικαιώµατα του
λαού και της νεολαίας. Γι’ αυτό και µε την κατατεθείσα από το
Κόµµα µας τροπολογία αντιµετωπίζονται, αποτρέπονται, οι πα-
ραπάνω αντιδηµοκρατικές, αντιδραστικές επιδιώξεις.

Αντίστοιχα µε τις προτεινόµενες τροποποιήσεις των σχετικών
άρθρων του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας που καταθέτει το
Κόµµα µας, περιορίζονται οι κατηγορίες των εγκληµάτων, για τα
οποία επιτρέπεται η λήψη γενετικού υλικού και η ανάλυση του
DNA και εισάγονται κάποιες στοιχειώδεις δικαστικές και δικονο-
µικές εγγυήσεις σ’ αυτό το ζήτηµα για την προστασία του κατη-
γορουµένου και των ευαίσθητων προσωπικών δεδοµένων του.

Τέλος, η τρίτη τροπολογία που έχουµε καταθέσει αφορά τη
δυνατότητα µεταφοράς σορού, οστών και τέφρας Ελλήνων πο-
λιτικών προσφύγων, των οποίων αφαιρέθηκε η ελληνική ιθαγέ-
νεια µε νοµοθετικά διατάγµατα του µετεµφυλιακού καθεστώτος
και οι οποίοι έχουν ταφεί στις πρώην σοσιαλιστικές χώρες της
κεντρικής και ανατολικής Ευρώπης ή και σε άλλες χώρες του
εξωτερικού, πριν τους δοθεί η δυνατότητα επαναπατρισµού τους
στη χώρα µας και ανάκτησης της ιθαγένειάς τους. 

Πρόκειται για µια συνεχιζόµενη αδικαιολόγητη προσβολή στη
µνήµη των νεκρών Ελλήνων πολιτικών προσφύγων, που τους
βρήκε ο θάνατος στην προσφυγιά, χωρίς να προλάβουν να επι-
στρέψουν στην πατρίδα µας, όπως οι ίδιοι το επιθυµούσαν, αλλά
και µια άδικη µεταχείριση των επιζώντων συζύγων, συγγενών και
οικείων τους, που επιθυµούν τη µεταφορά της σορού, των οστών
ή της τέφρας τους στη χώρα µας. 

Θεωρούµε ότι δεν υπάρχει κανείς ουσιαστικός λόγος να µην
γίνει αποδεκτή η συγκεκριµένη τροπολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Σε σχέση µε τις υπόλοιπες τρο-
πολογίες θα πούµε κάποια πράγµατα στη δευτερολογία µας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και
τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής των Ελλήνων,
σαράντα µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί
από το Γυµνάσιο Λούρου Πρέβεζας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
Κατά σύµπτωση είναι και ο ένας εκ των δύο Βουλευτών σας

εδώ. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο ειδικός αγορητής από τους Ανεξάρτητους Έλληνες κ. Πα-
παχριστόπουλος έχει τον λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Πιστεύω ότι µέσα σε αυτό το νοµοσχέδιο η λέξη «παιδεία» δεν
υπάρχει, γιατί είναι και δουλειά του νοµοθέτη. Εγώ θέλω να πι-
στεύω ότι ένα µεγάλο κοµµάτι αυτής της -ας την πω έτσι- κακής
πραγµατικότητας οφείλεται σε µια διαιωνιζόµενη κακή παιδεία,
σε µια κοινωνία που είτε το θέλουµε είτε όχι ήταν πάντα πατριαρ-
χική. 

Θέλω να ξεκινήσω µε ένα γεγονός, που σε µένα έκανε φοβερή
εντύπωση. Το ζήσαµε πρόσφατα σε όλη την ειδησεογραφία.
Αφορά µια κοπελίτσα είκοσι εννέα ετών, που ο θετός της πατέ-
ρας τη βίαζε από όταν ήταν τεσσάρων, πέντε χρονών. Έκανε αλ-
λεπάλληλες προσπάθειες αυτή η κοπέλα, πήγε στις Αρχές και
στα δέκα της κι αργότερα. 

Κάποια στιγµή ο θετός της πατέρας, που δεν θεωρώ ότι είναι
καθαρά συµπωµατική η ιδιότητά του -και δεν θέλω να την ανα-
φέρω, γιατί είναι δυσφηµιστικό για αυτόν τον κλάδο, γιατί έχω
καλή γνώµη- παραπέµπεται στο δικαστήριο και καταδικάζεται. Η
κοπέλα όµως µένει απροστάτευτη. Συνεχίζει να είναι αναγκα-
σµένη να ζει στο ίδιο περιβάλλον µε ανθρώπους που σχεδόν
έχουν σµπαραλιάσει την ψυχολογία της και την προσωπική της
ζωή. 

Κάποια στιγµή µάλιστα η υπηρεσία του -ο θετός πατέρας της
ήταν ιερέας- αυτό που του επέβαλε ως τιµωρία ήταν να του αλ-
λάξει ενορία, ενώ έχει καταδικαστεί για βιασµό. Το κορίτσι αυτό
δεν αντέχει αυτή την πραγµατικότητα και αυτοκτονεί στα είκοσι
εννέα της. 

Τα λέω αυτά, γιατί και τώρα που µιλάµε υπάρχουν κάποιοι κα-
λοθελητές, που λένε «Έλα, µωρέ, τι βία υπάρχει;». Δεν το ανα-
γνωρίζουν, σε στιλ «δεν ξέρεις τι του έκανε, τον προκάλεσε» και
διάφορα τέτοια. Να σοβαρευτούµε, λοιπόν, γιατί το θέµα είναι
πολύ σοβαρό. 

Έχω µπροστά µου µια έρευνα που θέλω να πιστεύω ότι κανείς
δεν αµφισβητεί. Σύµφωνα µε στοιχεία του ΟΗΕ, παγκόσµια στοι-
χεία, ένα 40% των θυµάτων αναζητά κάποια µορφή βοήθειας και
λιγότερο από το 10% θα καταγγείλει τη βία στην Αστυνοµία. Αυτή
είναι µια χειροπιαστή απόδειξη ότι αυτές οι γυναίκες έχουν την
αίσθηση πως δεν θα γίνει τίποτα και στην ουσία µάλλον θα επι-
δεινώσουν τη θέση τους. Ακόµα –για όσους δεν το ξέρουν- πε-
νήντα γυναίκες χάνουν τη ζωή τους κάθε εβδοµάδα λόγω αυτής
της βίας. Θέλω να πιστεύω, λοιπόν, ότι µε σοβαρό τρόπο θα
δούµε αυτό το νοµοσχέδιο. 

Η Σύµβαση, όπως ονοµάζεται, της Κωνσταντινούπολης είναι
κάτι που θα έπρεπε να έχει γίνει στη χώρα µας νωρίτερα. Έχει
αργήσει. Ποτέ όµως δεν είναι αργά. Θέλω να θυµίσω επίσης –
γιατί αξίζει τον κόπο- ότι µία στις τέσσερις γυναίκες έχει νιώσει
µια µορφή τέτοιας βίας από την ηλικία των δεκαπέντε χρόνων.
Πέρσι, η γραµµή «SOS» δέχθηκε γύρω στις τέσσερις χιλιάδες
διακόσες εξήντα καταγγελίες για έµφυλη βία. 

Νοµίζω ότι έρχεται αυτό το νοµοσχέδιο µε εννιά καινοτοµίες,
κατά τη γνώµη µου, πολύ θετικές, που για πρώτη φορά νοµοθε-
τούνται, αργοπορηµένα, αλλά νοµοθετούνται. Έχουµε τροποποι-
ήσεις των διατάξεων στον Ποινικό Κώδικα µε τις εξής αλλαγές. 

Πολύ συχνά, κάποιος µπορούσε να επικαλεστεί στο δικαστή-
ριο έθιµα, παραδόσεις, θρησκεία, τιµή. Αυτά δεν είναι ελαφρυν-
τικά στοιχεία πλέον. Αυτή είναι µια σηµαντική τροποποίηση στον
Ποινικό Κώδικα. 

Δεύτερον, κάποιοι δεν απειλούσαν λεκτικά, αλλά ήταν παρόν-
τες και γινόταν κόλαση η ζωή µιας γυναίκας. Παντού ήταν πα-
ρόντες. Τώρα, µάλιστα, που έχουµε την ψηφιακή εποχή
υπάρχουν απίστευτα µηνύµατα. Υπάρχει µια απίστευτη πίεση.
Αυτό είναι ποινικό αδίκηµα πια. Αυτή είναι µια δεύτερη καινοτο-
µία. 

Τρίτη καινοτοµία: Για πρώτη φορά, σε αυτές τις τροποποιηµέ-
νες διατάξεις του Ποινικού Κώδικα, µια γυναίκα, θύµα βίας µπο-
ρεί να ζητήσει αποζηµίωση, η οποία µπορεί να καλύπτεται από
το δηµόσιο. 

Τέταρτη καινοτοµία: Υπήρχε µια απίστευτη ιστορία όπου κά-
ποιος µπορούσε να βιάσει ένα παιδάκι δεκατεσσάρων χρονών,
δεκαπέντε χρονών, αλλά αν υποσχόταν ότι θα το παντρευτεί…
Αυτό καταργείται. 

Πέµπτον, δίνεται µια ευκαιρία στον δράστη. Του λένε: «Ακο-
λούθησε ένα πρόγραµµα». Δεν είναι στην καλή του πρόθεση
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όµως να το ακολουθήσει ή όχι. Αν το παραβιάσει, συνεχίζεται η
ποινική διαδικασία. 

Έκτον, συστήνεται ένας ειδικός ανεξάρτητος µηχανισµός πα-
ρακολούθησης για τον σεβασµό των ορισµών της Σύµβασης της
Κωνσταντινούπολης. Είναι πολύ σηµαντικό αυτό. Δεν υπήρχε
ποτέ. Είναι σαν θεµατοφύλακας όλης αυτής της καινούριας
πραγµατικότητας. 

Έβδοµη και κατά τη γνώµη µου πολύ σηµαντική καινοτοµία:
Αναλαµβάνει το ελληνικό κράτος να δηµιουργήσει καταφύγια για
θύµατα βίας σε όλη την επικράτεια και να τα χρηµατοδοτεί κιό-
λας. Θα επανέλθουµε σε αυτό. Είναι µια τεράστια καινοτοµία για
την προστασία αυτών των γυναικών, που στην ουσία δεν τις υπο-
χρεώνει να ξαναγυρίσουν εκεί που τους συνέβη ένα άτυχο γεγο-
νός. 

Όγδοο, πολύ σηµαντικό κατά τη γνώµη µου –ίσως από τα πιο
σηµαντικά- για το οποίο άκουσα αντιρρήσεις είναι το εξής: Μια
γυναίκα, που δεν έχει χαρτιά και είναι αλλοδαπή και αποδεικνύει
ότι είναι θύµα βίας έχει τη δυνατότητα, νοµοθετικά πια, ακόµη
και αν δεν έχει κανένα χαρτί, να προστατευθεί, όπως προστα-
τεύεται µια οποιαδήποτε Ελληνίδα που ζει στη χώρα. 

Φτάνουν όµως αυτά; Είναι κι άλλα. Όχι, δεν φτάνουν. Είναι
πρώτα βήµατα. Εδώ, θα ήθελα να αναφερθώ σε κάποιες αντιρ-
ρήσεις, που νοµίζω είναι σηµαντικές. 

Θέλω, κατ’ αρχάς, να επαινέσω και τη Διεθνή Αµνηστία και τις
γυναίκες του Συνηγόρου του Πολίτη και τις γυναίκες -τώρα δεν
µου έρχεται στο µυαλό η ένωσή τους- που δούλεψαν πάρα πολύ,
σε βάθος γι’ αυτές τις προτάσεις που θέλω να πιστεύω ότι θα τις
λάβει υπ’ όψιν του ο Υπουργός. 

Υπάρχει ένα θέµα, για παράδειγµα, τι ορίζεται σαν βιασµός.
Μπορεί να φαίνεται λεπτοµέρεια, αλλά δεν είναι λεπτοµέρεια.
Δεν φτάνει µόνο να µην υπάρχει συναίνεση. Πώς αποδεικνύεται
αυτό; Σηµάδια σωµατικής βίας µπορεί να µην υπάρχουν, γιατί ο
άλλος έριξε κάτι στο ποτό, γιατί τροµοκρατήθηκε µια κοπελίτσα
µε την απειλή και τόσα ακόµα «γιατί». Είναι θέµατα που θα πρέπει
να τα δούµε.

Κι ακόµα, καλώς θεσµοθετείται η δηµιουργία ξενώνων γι’
αυτές τις γυναίκες. Θα τις χρηµατοδοτήσουµε; Το λέω γιατί το
δίκτυο γυναικών Ευρώπης είχε πολλά χρόνια καταφύγια για γυ-
ναίκες, για τα θύµατα trafficking. Πρόσφατα ελλείψει χρηµατο-
δότησης έκλεισαν. Πιστεύω ότι και η ψυχολογική στήριξη και η
νοµική βοήθεια και όλες οι υπηρεσίες, θα πρέπει να γίνουν πράξη
και όχι τώρα πραγµατικά επειδή περνάει µια δύσκολη περίοδο η
χώρα µας, κάπου να νοµοθετήσουµε και µετά να ξεχαστούµε.
Όχι, να µην ξεχαστούµε. 

Θέλω, επίσης, όσοι θα ασχοληθούν, αφού εξασφαλίσουµε τη
χρηµατοδότηση -και θα ήθελα εδώ την τοποθέτηση του Υπουρ-
γού- να συντονίζονται σωστά, όλες οι κρατικές υπηρεσίες, από
τον αστυνοµικό που θα πρωτοεξετάσει το περιστατικό, τον για-
τρό που θα πιστοποιήσει αν υπάρχει ή όχι, από τον ψυχολόγο,
από τις υπόλοιπες υπηρεσίες. Είναι δύσκολο πράγµα.

Εδώ θα ήθελα να δείξω κάτι άλλο. Ένα µεγάλο κοµµάτι αυτών
των γυναικών είναι τροµοκρατηµένες. Δεν πάνε στην Αστυνοµία.
Από τους τεσσερισήµισι χιλιάδες βιασµούς µόνο εκατόν πενήντα
φτάνουν τελικά στην αίθουσα των δικαστηρίων. Υπάρχει µια πα-
γιωµένη αντίληψη ότι δεν θα γίνει τίποτα. «Θα εκτεθώ και πιθα-
νότατα να έχω χειρότερο αποτέλεσµα». Αυτό θα πρέπει να
θωρακιστεί οπωσδήποτε. 

Υπάρχει, επίσης, µια λεπτοµέρεια στη Μεγάλη Βρετανία, στο
Βέλγιο, στην Κύπρο ακόµα. Δυστυχώς στην Κύπρο συνέβη αυτό
το περιστατικό, µε αυτό το κορίτσι, που βίωνε τη βία πολλές δε-
καετίες και η πατριαρχική κοινωνία -συγχωρείστε µου την έκ-
φραση- «µούγκα». Υπάρχουν πολλά τέτοια περιστατικά, δεκάδες
χιλιάδες. 

Για προσέξτε. Πώς ορίζεται ο βιασµός; Είναι πολύ σηµαντικό.
Δεν είναι καθόλου ξεκαθαρισµένο. Η απουσία συναίνεσης φτά-
νει; Όχι. Σε αυτές τις χώρες υπάρχουν ακόµη τρεις λεξούλες.
Απουσία συναίνεσης στη σεξουαλική δραστηριότητα είναι πάρα
πολύ σηµαντικό, καλύπτει µεγαλύτερο ποσοστό κοριτσιών που
έχουν βιαστεί και δεν µπορούν να το αποδείξουν.

Θέλω ακόµη να πω ότι υπάρχουν διεµφυλικά άτοµα, τρανς,
κ.λπ.. Ευχής έργο είναι το νοµοσχέδιο να καλύπτει ότι αυτή την

γκάµα, γιατί κι αυτοί οι άνθρωποι, θα έλεγα κατ’ εξοχήν αυτοί,
δέχονται µια απίστευτη βία γιατί είναι ένα πρότυπο. Πρόσφατα
ζήσαµε το παραλήρηµα ενός µητροπολίτη γι’ αυτές τις οµάδες
και νοµίζω ότι αξίζει τον κόπο να δούµε αυτή την οµάδα ανθρώ-
πων. Είναι κι αυτοί άνθρωποι, έχουν κι αυτοί δικαιώµατα. Όταν
είπε ο Χριστός αγαπάτε αλλήλους δεν έκανε κανέναν διαχωρι-
σµό. Το κάνει το νοµοσχέδιο. Κι εδώ θα ήθελα περισσότερες λε-
πτοµέρειες. Δεν θα φάω άλλο χρόνο. 

Θα ήθελα τελειώνοντας να πω ότι είναι µια µοναδική ευκαιρία,
γιατί ο µισός πληθυσµός της γης είναι γυναίκες, γι’ αυτόν τον
πληθυσµό που έχει υποστεί τα πάνδεινα, αντιµετώπιση όπως
«έλα µωρέ, του κουνήθηκε» και διάφορες άλλες ανοησίες. Ένα
µεγάλο κοµµάτι καταπιεστών έχει την αίσθηση της παντοδυνα-
µίας και δεν το υπολόγισε ποτέ και δυστυχώς ένα µεγάλο κοµ-
µάτι γυναικών -παλαιών κυρίως γυναικών που δεν είχαν
δυστυχώς αποκτήσει κάποια δικαιώµατα εκείνη την εποχή- συ-
ναινούσε και διαιώνιζε αυτή την κατάσταση.

Επιµένω, λοιπόν, ότι είναι θέµα παιδείας. Κατά τη γνώµη µου,
ίσως είναι το µεγαλύτερο. Εκεί µπαίνει ο Υπουργός Παιδείας, ο
κ. Γαβρόγλου. Βλέπω και τον κ. Φίλη εδώ, που κάθεται απέναντί
µου. Πραγµατικά ακόµη και στη νηπιακή ηλικία, απ’ όπου θα ξε-
κινήσουν, ένα µεγάλο κοµµάτι σιγά σιγά αρχίζει και µπαίνει µέσα
στο βάθος της ψυχής των παιδιών, για να αποφύγουµε αποτελέ-
σµατα σαν κι αυτά που είπαµε πριν.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Καβαδέλλα, θα

σας παρακαλέσω κάτι εκ µέρους του κ. Λυκούδη. Επειδή είναι
µέλος της Επιτροπής ΔΕΚΟ και πρέπει να πάει, να προηγηθεί και
να κλείσετε εσείς.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Εντάξει, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ πολύ.
Ορίστε, κύριε Λυκούδη, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, δεν ξέρω γιατί για
άλλη µια φορά πρέπει να κάνουµε αυτήν την συζήτηση και τη συ-
νεδρίαση πάλι µε πίεση. Δηλαδή γιατί πρέπει µε αφορµή την κύ-
ρωση της σύµβασης του Συµβουλίου της Ευρώπης να
φορτώσουµε αυτήν τη συνεδρίαση µε µια σειρά από άλλα ζητή-
µατα, µε τροπολογίες επί τροπολογιών, µε ρυθµίσεις, µε διατά-
ξεις κ.λπ. και να την κάνουµε πιο δύσκολη; Εγώ δεν µπορώ να το
καταλάβω. Και από πλευράς Κυβέρνησης δυσκολεύεται η νοµο-
θετική σας προσπάθεια, διότι είστε αγχωµένοι µε τόσα πολλά
που φέρνετε, αυτά που πρέπει να συζητήσουµε, αλλά και από
πλευράς της Αντιπολίτευσης µας δηµιουργείτε ιδιαίτερη δυσκο-
λία. 

Εγώ δεν νοµίζω ότι µου λείπει ούτε η εµπειρία ούτε η δυνατό-
τητα να ψάξω και να βρω ποιο είναι το µείζον και το έλασσον, τι
να αφήσω, τι να σχολιάσω κ.λπ.. Όµως νοµίζω ότι θα ήµουν πολύ
χρησιµότερος ακόµα και σε µια προσπάθεια να συµβάλλω στις
κυβερνητικές προτάσεις, αν είχαµε την άνεση και τη χρονική,
αλλά και από την άποψη του όγκου της δουλειάς και ότι θα ήµα-
σταν πιο αποτελεσµατικοί. 

Νοµίζω, λοιπόν, ότι συνεχίζουµε µια παθογένεια στα επίπεδα
της νοµοθέτησης, που δεν χρειάζεται.

Κύριε Υπουργέ, πρέπει να σας πω ότι ήµουν από αυτούς που
παλιότερα -µαζί µε άλλους συναδέλφους νοµίζω- µε ψυχραιµία
δεν ασκούσαµε ιδιαίτερη κριτική όταν ερχόταν τα νοµοσχέδια το
ένα µετά το άλλο και µάλιστα µε τον χαρακτήρα του επείγοντος
και του κατεπείγοντος, διότι αντιλαµβανόµασταν πολλές φορές
στο παρελθόν ότι η πυκνότητα των δυνατοτήτων να νοµοθετή-
σουµε, η πυκνότητα της ανάγκης να νοµοθετήσουµε µε την πιε-
στικότητα των µνηµονίων, των προαπαιτούµενων κ.λπ., µας
οδηγούσε πολλές φορές σ’ αυτήν την πρακτική. Τώρα γιατί να
µη δεχθώ την εξαγγελία της Κυβέρνησης ότι έχουµε µπει σε πιο
ήρεµα νερά, ότι είναι πιο άνετα τα πράγµατα για νοµοθέτηση;
Γιατί έρχεται ξανά µε αυτόν τον τρόπο η απαίτησή σας να νοµο-
θετούµε µε πίεση;

Εν πάση περιπτώσει, κρατήστε αυτές τις παρατηρήσεις -νο-
µίζω ότι είναι παρατηρήσεις σοβαρές και καλοπροαίρετες-, γιατί
κάποια στιγµή πρέπει να σταµατήσουµε να νοµοθετούµε µε βρό-
χους.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κύρωση της σύµβασης του
Συµβουλίου της Ευρώπης για την πρόληψη και την καταπολέ-
µηση της βίας κατά των γυναικών και της ενδοοικογενειακής βίας
και η προσαρµογή της εθνικής νοµοθεσίας σ’ αυτά υπεγράφη
από το Συµβούλιο Υπουργών του Συµβουλίου της Ευρώπης στις
11 Μαΐου του 2011, στη συνεδρίαση του Συµβουλίου στην Κων-
σταντινούπολη και τέθηκε σε ισχύ στις 22 Απρίλη του 2014. Η
χώρα µας, αν και ήταν από τις πρώτες που την υπέγραψε, δεν
προχώρησε µέχρι σήµερα στην επικύρωσή της.

Εδώ η παρατήρησή µου δεν έχει να κάνει µε καµµία διάθεση
αντιπολίτευσης, διότι είναι διαχρονική η ευθύνη γι’ αυτήν την
ιστορία, άρα και διαχρονική η πολιτική ευθύνη. Υπάρχει µια έλ-
λειψη δηλαδή, σταθερή έλλειψη κανονικότητας και µια σταθερή
αταξία στον τρόπο µε τον οποίον η ελληνική πολιτεία ανταποκρί-
νεται στις υποχρεώσεις της.

Εδώ έχουµε να κάνουµε µε ένα ολοκληρωµένο πλαίσιο για την
αντιµετώπιση της έµφυλης βίας και της κακοποίησης, το οποίο
αποτελεί ένα σηµαντικότατο βήµα στην προσπάθεια του Συµβου-
λίου της Ευρώπης να εξασφαλίσει τον σεβασµό των δικαιωµάτων
των γυναικών.

Η ενδοοικογενειακή βία και η βία κατά των γυναικών σε όλες
τις µορφές της -λεκτική, σωµατική και ψυχολογική- αποτελεί
ακραία έκφραση κυριαρχίας ανάµεσα στα φύλα και έχει αναδειχ-
θεί στην Ευρώπη ως κεντρικό θέµα παραβίασης ανθρωπίνων δι-
καιωµάτων. 

Χαρακτηριστικό της Σύµβασης της Κωνσταντινούπολης είναι
ότι αποδίδει έµφαση στην πρόληψη, και καλά κάνει. Μεταξύ
άλλων, δηλαδή, προβλέπεται η υποχρέωση των συµβαλλοµένων
κρατών να εξασφαλίσουν την κατάρτιση επαγγελµατιών, που
ασχολούνται µε τα θύµατα βίας και την υλοποίηση θεραπευτικών
προγραµµάτων για τους δράστες εγκληµάτων ενδοοικογενει-
ακής βίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Σύµβαση της Κωνσταντινού-
πολης στοχεύει στην εναρµόνιση εθνικών νοµοθεσιών, στην πρό-
ληψη για καταπολέµηση της βίας κατά των γυναικών και της
ενδοοικογενειακής βίας, ώστε τα θύµατα της βίας να απολαµβά-
νουν ίσης προστασίας σε όλα τα κράτη-µέλη του Συµβουλίου. 

Οι δεσµεύσεις που απορρέουν από αυτή τη σύµβαση αφορούν
κατά κύριο λόγο τις γυναίκες και αυτό δεν είναι παράλογο, αλλά
απολύτως µέσα στην πραγµατικότητα. 

Χαρακτηριστικό της Σύµβασης της Κωνσταντινούπολης είναι
η έµφαση που αποδίδει στην πρόληψη. Όπως είπα πριν, ζητάει
κατάρτιση επαγγελµατιών, που να ασχολούνται µε τα θύµατα της
βίας, υλοποίηση θεραπευτικών προγραµµάτων και διοργάνωση
δράσεων δηµοσιότητας, για την κατάργηση των στερεοτύπων
που υπάρχουν στην κοινωνία και την εξασφάλιση του σεβασµού
της διαφορετικότητας. 

Σηµαντικές προβλέψεις επίσης υπάρχουν για την προστασία
των θυµάτων και προφανώς είναι πάρα πολύ σωστή η δυνατό-
τητα αποµάκρυνσης του θύµατος από τον δράστη, ο οποίος µπο-
ρεί να υποχρεωθεί να εγκαταλείψει την κατοικία του, η
υποχρέωση της ίδρυσης κέντρων υποδοχής των θυµάτων σε όλη
την επικράτεια και η έκδοση ή ανανέωση της άδειας παραµονής
των αλλοδαπών γυναικών θυµάτων ενδοοικογενειακής βίας, η
οποία είναι απολύτως απαραίτητη σε τέτοιες περιπτώσεις. 

Είχα κάνει µερικές παρατηρήσεις και κατά τη συζήτηση στην
επιτροπή, στο άρθρο 2 για παράδειγµα. Και αυτό είναι µία ευκαι-
ρία για µία πιο εκτεταµένη τροποποίηση σχετικών διατάξεων του
Ποινικού Κώδικα από τον Υπουργό Δικαιοσύνης, µε βάση και κά-
ποια άλλα -εκτός από τα δικά µου- αξιοσηµείωτα σχόλια που δια-
τυπώθηκαν στην επιτροπή. 

Για παράδειγµα, να προβλεφθεί και να τιµωρηθεί ως περί-
πτωση βαριάς σωµατικής βλάβης και η περίπτωση πρόκλησης
γυναίκας σε αυτοακρωτηριασµό, ανεξάρτητα από το εάν έγινε
χωρίς ή µε τη συναίνεση ή εν αγνοία του θύµατος και εφόσον
αυτή έγινε λόγω των χαρακτηριστικών του φύλου του θύµατος
και ανεξάρτητα από το εάν πρόκειται για ενήλικη ή ανήλικη γυ-
ναίκα. 

Δεύτερον, να ληφθούν δραστικά µέτρα από την πολιτεία για
την αποτροπή τέτοιων φαινοµένων αυτοακρωτηριασµού ή αυτο-
ακρωτηριασµού ανηλίκων, όχι µόνο λόγω της µικρής ηλικίας

αλλά ακόµη και λόγω θρησκευτικών πεποιθήσεων. 
Να τροποποιηθούν τα άρθρα 336 και 338 περί βιασµού και κα-

τάχρησης σε ασέλγεια, µε την προσθήκη της έλλειψης συναίνε-
σης, ούτως ώστε κάθε µη συναινετική σεξουαλική πράξη να
αποτελεί ποινικό αδίκηµα.

Στο άρθρο 3, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να συµπεριλη-
φθούν στα αυτεπαγγέλτως διωκόµενα εγκλήµατα ενδοοικογενει-
ακής βίας ο βιασµός και η κατάχρηση σε ασέλγεια. 

Να προβλεφθεί η παραποµπή σε εξειδικευµένο δηµόσιο
φορέα όπου λειτουργούν θεραπευτικά προγράµµατα, σε περί-
πτωση που θα διαπιστώσουµε οποιοδήποτε είδος εξάρτησης του
δράστη, είτε από ουσίες, είτε από αλκοόλ, είτε από τζόγο. 

Επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο άρθρο 4 θα έλεγα
ότι πρέπει να ληφθεί υπ’ όψιν ότι έχει ψηφιστεί µεταγενέστερη
νοµοθεσία για τη νοµική αναγνώριση της ταυτότητας του φύλου,
κάτι το οποίο σηµαίνει ότι οι όποιες αλλαγές επέρχονται θα πρέ-
πει να ενσωµατώνουν και τη διάσταση της ταυτότητας και των
χαρακτηριστικών του φύλου. 

Να προβλεφθεί ρητά η υποχρεωτική επιµόρφωση και ευαισθη-
τοποίηση των εµπλεκόµενων φορέων, κυρίως δε αστυνοµικών ορ-
γάνων αλλά και δικαστικών λειτουργών, καθώς νοµίζω ότι πρέπει
να υποχρεωθούµε να υλοποιήσουµε τη διάταξη της σύµβασης
που προβλέπει επί λέξει ότι «η υποχρέωση των συµβαλλοµένων
κρατών είναι να εξασφαλίσουν την κατάρτιση επαγγελµατιών που
ασχολούνται µε τα θύµατα βίας και την υλοποίηση θεραπευτικών
προγραµµάτων για τους δράστες εγκληµάτων ενδοοικογενειακής
βίας». 

Αυτά όσον αφορά τη σύµβαση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
για την οποία όχι απλώς είµαστε θετικοί, αλλά νοµίζω ότι είµαστε
υποχρεωµένοι να αναγνωρίσουµε και τη σοβαρότητα και τη χρη-
σιµότητα που έχει η υπερψήφισή της. 

Τώρα, όσον αφορά στο Μέρος Β’, του νοµοσχεδίου, που έχει
σχέση µε την απόφαση-πλαίσιο και την ενσωµάτωσή της, η εν
λόγω απόφαση-πλαίσιο τροποποιήθηκε το 2009 και ενσωµατώ-
νεται µε νοµοσχέδιο στην ελληνική έννοµη τάξη δέκα χρόνια
µετά, ενώ τα κράτη-µέλη -και εµείς δηλαδή- έπρεπε να θεσπί-
σουν εφαρµοστικά µέτρα µέχρι τις 22 Μαρτίου 2007. Στο µεταξύ,
έρχεται προς ψήφιση σχεδόν τέσσερις µήνες µετά και πραγµα-
τικά χωρίς κανέναν ουσιαστικό λόγο για την καθυστέρησή του,
αφού πρόκειται για µια απλή ενσωµάτωση ευρωπαϊκής απόφα-
σης-πλαίσιο. Είναι θετική. Και είναι και θετική η αντιστοίχιση των
σχετικών άρθρων της οδηγίας στο σχέδιο νόµου, καθώς διευκο-
λύνει την κατανόηση των περίπλοκων νοµικών διατάξεων του
σχεδίου νόµου. 

Ως προς το περιεχόµενο του σχεδίου νόµου, υπάρχει εποµέ-
νως ταύτιση µε τα αντίστοιχα άρθρα της οδηγίας. Είµαστε θετι-
κοί απέναντι στην ενσωµάτωση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να κάνω δυο - τρία σχόλια για
τις τροπολογίες. 

Στην τροπολογία µε αριθµό 1518, που ρυθµίζει θέµατα αρµο-
διότητας του Υπουργείου Διοικητικής Ανασυγκρότησης θα µπο-
ρούσαµε να δούµε έναν ρεαλισµό στην προσπάθεια να
διορθώσουµε µερικά ζητήµατα, αλλά, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, δεν µπορούµε παρά να είµαστε αρνητικοί, αφού επανερχό-
µαστε στις παλιές «καλές» συνήθειες του τύπου «είναι αναγκαίο
κακό, τι να κάνουµε;». Χωρίς σύµβαση νοµιµοποιούνται δαπάνες.
Και εδώ προκύπτει το ερώτηµα: Αφού υπήρχε σύµβαση, που
έληγε στις 30 Σεπτεµβρίου 2016, γιατί δεν προβλέφθηκε ανανέ-
ωση και είµαστε υποχρεωµένοι τώρα να ανταποκρινόµαστε σε
υποχρεώσεις οι οποίες είναι εκτός χρονικών περιθωρίων και
εκτός σύµβασης; Δεν είµαστε θετικοί σε αυτή την τροπολογία,
κύριε Υπουργέ. 

Όσον αφορά στη δεύτερη τροπολογία που έχω µπροστά µου,
την τροπολογία µε αριθµό 1524 για τις ρυθµίσεις του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών για τα θέµατα ιθαγένειας, κοιτάξτε, είναι
ακόµα µια πολυτροπολογία τριάντα πέντε σελίδων. Πρέπει να το
δούµε αυτό το ζήτηµα. Δεν βοηθιέται κανένας από εµάς, ακόµα
και να θέλει να συµβάλλει θετικά, για να µπορέσει να ανταποκρι-
θεί στον δικό του ρόλο, τον ρόλο δηλαδή µιας δηµιουργικής αν-
τιπολίτευσης. 

Είµαστε θετικοί κατά βάση -µε ορισµένες επιφυλάξεις- γιατί σε
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µια παγκοσµιοποιηµένη και ανοιχτή κοινωνία η αναγνώριση της
ελληνικής ιθαγένειας σε ξένους που νοµίµως διαµένουν εδώ και
έχουν αναπτύξει ουσιαστικούς δεσµούς είναι εκ των ων ουκ άνευ. 

Είναι αρνητικό, βέβαια, το θέµα ότι είναι γενικώς άσχετη και
σε µεγάλη έκταση τροπολογία και ρυθµίζει πολλά διαφορετικά
θέµατα που βρίσκονται σε διαφορετικά νοµοθετήµατα. Κάλλιστα
θα µπορούσαν όλα αυτά να µπουν σε ένα νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Εσωτερικών. 

Παρά ταύτα, θα ψηφίσουµε «ναι» στην τροπολογία, κύριε
Υπουργέ, αλλά παρακαλώ, ειλικρινά, αντιµετωπίστε αυτού του
τύπου την κριτική, που είναι κριτική -κατά τη δική µου γνώµη- ου-
σιαστική, καλοπροαίρετη και κριτική που θέλει να συµβάλλει, µε
έναν ρεαλισµό. Μέχρι πότε θα νοµοθετούµε µε αυτόν τον τρόπο;
Δεν βοηθιέται κανένας από εµάς για να συµβάλλει, ακόµα και να
θέλει, ουσιαστικά. Χάνεται µέσα στον κυκεώνα των διατάξεων.
Σας ξαναλέω ότι δεν µας λείπει, δεν µου λείπει, δεν λείπει στους
συναδέλφους η δυνατότητα να αποµονώνουµε το µείζον από το
έλασσον, αλλά δεν είναι εύκολο, δεν είναι καθόλου εύκολο. 

Στην τροπολογία µε αριθµό 1530 για τη διαδικασία κινητικότη-
τας των υπαλλήλων του δηµόσιου τοµέα, κύριε Υπουργέ, είµαστε
αρνητικοί. Μέχρι σήµερα, για να ζητήσει ένας φορέας να απο-
σπαστεί σε αυτόν προσωπικό, θα έπρεπε να έχει οργανόγραµµα
και να φτιάξει περίγραµµα θέσης για τη θέση στην οποία καλεί
να αποσπαστεί το προσωπικό που ζητάει. Η συγκεκριµένη τρο-
πολογία αίρει αυτή την προϋπόθεση. Αν συνεχίσουµε να βάζουµε
εξαιρέσεις σαν αυτή που ακυρώνουν στην ουσία όλη την προ-
σπάθεια για τη δηµιουργία ψηφιακού οργανογράµµατος ή περι-
γραµµάτων θέσης, τότε δεν θα φτιάξουµε ποτέ επαγγελµατική
δηµόσια διοίκηση. Αυτή η τροπολογία πάει την κατάσταση προς
τα πίσω και κατά τη γνώµη µας ανοίγει ένα µεγάλο «παράθυρο»
ρουσφετολογικών πρακτικών και αλισβερισιού µεταξύ υπαλλή-
λων και διοικητικών φορέων. Δεν θα είµαστε θετικοί σε αυτή την
τροπολογία. 

Όσον αφορά στην τροπολογία, που έχει σχέση µε τα ζητήµατα
της τοποθέτησης του αστυνοµικού προσωπικού, δεν βρίσκουµε
κανέναν λόγο να είµαστε αρνητικοί. Θα είµαστε υπέρ της τροπο-
λογίας, κύριε Υπουργέ, παρά το ότι πρέπει να σας πω ότι δεν
προκύπτει από πουθενά ότι υπήρξε τόσο ξαφνική µεταβολή των
καταστάσεων η οποία να δικαιολογεί αυτή την ξαφνική αλλαγή
του ισχύοντος πλαισίου. Παρά ταύτα, κάποιος που θέλει να συµ-
βάλλει ουσιαστικά στον τρόπο µε τον οποίο συζητάµε και νοµο-
θετούµε θα πάει µε µία σχετική σοβαρότητα και ευθύνη στην
υπερψήφιση αυτής της τροπολογίας. Και εµείς την υπερψηφί-
ζουµε. 

Δεν θα ψηφίσουµε θετικά, αλλά ούτε και αρνητικά στα ζητή-
µατα, που έχουν σχέση µε τη χορήγηση αδείας ολικής ή τµηµα-
τικής λειτουργίας στους τουριστικούς λιµένες και στα ζητήµατα
που έχουν σχέση µε τον τουρισµό. Εδώ θα ψηφίσουµε «παρών»,
διότι υπάρχουν και θετικές ρυθµίσεις και αρνητικές. 

Θα ψηφίσουµε θετικά στην προτεινόµενη τροπολογία για την
κατάργηση του άρθρου 25 της υποπαραγράφου Δ9 κ.λπ., που
έχει σχέση µε την επιδότηση του ενοικίου, αφού µε αυτήν την
τροπολογία καταργείται η επίµαχη διάταξη και αποκαθίσταται
µια ισορροπία σε αυτά τα ζητήµατα. Ψηφίζουµε, λοιπόν, θετικά.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Θ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ)

Δεν θα ψηφίσουµε θετικά στην τροπολογία για την ΑΕΠΙ, διότι
µετατρέπεται σε κρατικό φορέα. 

Επίσης, θα δούµε στην πορεία για τις βουλευτικές τροπολο-
γίες. Κατ’ αρχάς, θα πρέπει να σας πω ότι η τροπολογία, που
έχουν καταθέσει οι συνάδελφοι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ µάς βρί-
σκει θετικούς, καθώς επίσης µας βρίσκει θετικούς και η τροπο-
λογία που έχουν καταθέσει οι συνάδελφοι της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης. Αυτήν την ώρα είδα τις τροπολογίες του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας. Έχω την εντύπωση ότι έχουν
ενδιαφέρον. Πρέπει να τις µελετήσω λίγο περισσότερο, για να
δω τι λέει η καθεµία και να αποφασίσουµε πώς πρέπει να κινη-
θούµε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του Ποταµιού και της Δη-

µοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Λυκούδη.

Ο κ. Καβαδέλλας από την Ένωση Κεντρώων έχει τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ερχόµαστε και σήµερα να συ-

ζητήσουµε στην τελική φάση ένα νοµοσχέδιο το οποίο περιλαµ-
βάνει τρία µέρη και πλήθος βεβαίως τροπολογιών, που ως
συνήθως έρχονται την τελευταία στιγµή. Εµείς δεν µπορούµε να
σας παρακολουθήσουµε σε αυτήν την εκτροπή.

Εν πάση περιπτώσει, το Α’ Μέρος αφορά την ενσωµάτωση
στην ελληνική νοµοθεσία µας µιας ιδιαίτερα σηµαντικής σύµβα-
σης του Συµβουλίου της Ευρώπης, για την πρόληψη και την κα-
ταπολέµηση της βίας κατά των γυναικών και βεβαίως της
ενδοοικογενειακής βίας. Είναι µια σύµβαση που µπορεί να απο-
δειχθεί πολύτιµο εργαλείο αυτήν τη στιγµή στην καθηµερινή
µάχη για την καταπολέµηση ενός δυστυχώς εν ζωή ακόµα φαι-
νοµένου.

Το Β’ Μέρος αφορά την ενσωµάτωση µιας απόφασης - πλαίσιο
για την εφαρµογή της αρχής της αµοιβαίας αναγνώρισης επί
χρηµατικών ποινών. 

Και υπάρχει κι ένα τρίτο σκέλος, που περιλαµβάνει διάσπαρτες
διατάξεις αρµοδιότητας του Υπουργείου Δικαιοσύνης, Διαφά-
νειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων.

Εκφράσαµε ήδη και στις αρµόδιες επιτροπές τη δυσφορία µας
για το γεγονός ότι µια σύµβαση τόσο µεγάλης σηµασίας νοµο-
θετείται από κοινού µε µια σειρά διάσπαρτων άλλων διατάξεων,
που θα έπρεπε να αποτελούν κανονικά αντικείµενο ξεχωριστού
νοµοσχεδίου. 

Νοµίζω ότι εδώ υποκρύπτεται η κλασσική πρακτική που ακο-
λουθεί η συγκυβέρνηση, αυτή της νοµοθέτησης ενός σηµαντικού
νοµοσχεδίου στο οποίο κανένας δεν θα µπορούσε να φέρει οποι-
αδήποτε αντίρρηση, µαζί µε άσχετα ζητήµατα, τα οποία υποκρύ-
πτουν χαριστικές διατάξεις για την προώθηση των πελατειακών
επιδιώξεων. Κάτι σαν δούρειος ίππος είναι το παρόν νοµοσχέδιο,
ένα νοµοσχέδιο στο οποίο δεν θα µπορούσε κανένας να έχει αν-
τίρρηση. Όµως περιπλέκονται τα πράγµατα όταν συνυπάρχουν
και άλλα ζητήµατα, τα οποία είναι αφενός ήσσονος σηµασίας,
αφετέρου ύποπτης σηµασίας.

Για να µη µιλήσουµε για το άλλο απαράδεκτο φαινόµενο -αυτό
που είπα προηγουµένως-, της κατάθεσης την τελευταία στιγµή
ασχέτων τροπολογιών, που επιδιώκουν να ρυθµίσουν σηµαντικά
ζητήµατα, όπως αυτό της ιθαγένειας ή της κινητικότητας των δη-
µοσίων υπαλλήλων, παράλληλα χωρίς τη διενέργεια ουσιαστικού
διαλόγου. Διότι ιθαγενής είναι αυτός ο οποίος γεννήθηκε σε κά-
ποια χώρα, σε κάποιον τόπο. Νοµίζω ότι θα µπορούσαµε να βελ-
τιώσουµε ίσως το θέµα της υπηκοότητας, που µπορούµε να
δίνουµε αυτοδικαίως, ας πούµε, σε κάποιον ο οποίος όντως έχει
µείνει πολλά χρόνια στην Ελλάδα, µετέχει της παιδείας µας, αλλά
η ιθαγένεια, από την ίδια τη λέξη, είναι ένα άλλο πράγµα.

Η Κυβέρνησή σας υποσκάπτει τον ρόλο, που θα έπρεπε να
παίζει η Βουλή διαρκώς, αυτόν τον ρόλο της νοµοθετικής εξου-
σίας, µιας και µας φέρνετε εδώ απλώς να συγκατανεύσουµε,
χωρίς να µας δίνεται η δυνατότητα της άσκησης µιας γόνιµης
κριτικής. Αυτό µοιάζει µε «ευνουχισµό» του Κοινοβουλίου και το
έχω ξαναπεί. Είναι σκληρή η λέξη, αλλά είναι µια πραγµατικό-
τητα. Εκφράσαµε ήδη τη δική µας προδιάθεση για την έστω κα-
θυστερηµένη ενσωµάτωση ενός τόσο σηµαντικού κειµένου στην
ελληνική νοµοθεσία. Δεν θεωρούµε όµως ότι µόνο η σηµερινή
Κυβέρνηση καθυστέρησε να φέρει την ενσωµάτωση της Σύµβα-
σης της Κωνσταντινούπολης στη Βουλή, µια σύµβαση που χρο-
νολογείται από το 2011, αλλά και οι προηγούµενοι που
κυβέρνησαν εδώ, που δήθεν σήµερα κουνάνε το δάχτυλο λέγον-
τας ότι δήθεν η σηµερινή Κυβέρνηση είναι η µόνη υπεύθυνη γι’
αυτήν την αργοπορία. Βεβαίως, αυτό το κάνουµε για να θέσουµε
τα πράγµατα στις πραγµατικές τους διαστάσεις, διότι δεν µπο-
ρούµε εµείς να παρακολουθήσουµε µια τέτοια λογική.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Σύµβαση της Κωνσταντινού-
πολης παρέχει ένα ολοκληρωµένο θεσµικό πλαίσιο προστασίας
για την αντιµετώπιση της βίας κατά των γυναικών σε όλες τις
µορφές της. Η βία κατά των γυναικών παίρνει πολλές µορφές και
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δεν περιορίζεται στην άσκηση της φυσικής µόνο βίας. Μπορεί να
συµπεριλαµβάνει όλες εκείνες τις συµπεριφορές που µπορούν
να οδηγήσουν σε διακριτική µεταχείριση της γυναίκας ως φύλο,
µε βάση την αντίληψη που διαθέτει ο καθένας µας ανάλογα µε
τον πολιτισµό µας.

Μόνο όταν αναλύσουµε όλες τις πτυχές αυτού του τόσο σύν-
θετου φαινοµένου και τις αντίστοιχες συµπεριφορές που οδη-
γούν σε αυτές, τότε µόνο θα µπορέσουµε να κατανοήσουµε το
πόσο πολλά ακόµα πρέπει να γίνουν για να πάρουν οι γυναίκες
την ισότιµη θέση που τους αξίζει στη χώρα µας, που διεκδικεί ως
φωτοδότρια του δυτικού πολιτισµού µια θέση ανάλογη στον δυ-
τικό κόσµο και θα έπρεπε αυτή να είναι µια θέση πρωτοποριακή.
Αυτό απαιτεί συνεχή ενηµέρωση, εκπαίδευση, σε σχολική βάση
και εγρήγορση όλων µας ως πολιτών. Μια διαρκώς ευαισθητο-
ποιούµενη κοινωνία µε γρήγορα αντανακλαστικά στην παρα-
βίαση των βασικών δικαιωµάτων του γυναικείου φύλου, καθώς
και των λοιπών πολιτών, αποτελεί τη µόνη εγγύηση και πραγµα-
τική πρόοδο στην καταπολέµηση διακρίσεων µε βάση το φύλο,
τη θρησκεία, το χρώµα. 

Η σύµβαση προσφέρει µια ολιστική προσέγγιση που στηρίζε-
ται σε τρεις άξονες, ήτοι την πρόληψη, την αντιµετώπιση και την
εξάλειψη της βίας κατά των γυναικών. Αποδίδει µεγάλη έµφαση
στην πρόληψη και στην εκπαίδευση. Μέσω προληπτικών και θε-
ραπευτικών προγραµµάτων, προβλέπει συγκεκριµένα µέτρα
προστασίας και υποστήριξης των θυµάτων, έµφυλης βίας, µε ει-
δικές υποστηρικτικές υπηρεσίες, και για την υποστήριξη των παι-
διών που είναι θύµατα ή µάρτυρες βίας. Προβλέπει τη
δυνατότητα νοµικής προστασίας, µέσω της κατάθεσης αστικών
αγωγών και προσφυγής σε ένδικα µέσα, αλλά και τη δυνατότητα
αποζηµίωσης των θυµάτων.

Είναι ένα προοδευτικό νοµοσχέδιο. Ποιος θα µπορούσε να πει
όχι; Οι καιροί όµως απαιτούν ιδιαίτερη εγρήγορση, λόγω της εισ-
ροής µεταναστών όπου λόγω της θρησκευτικής και πολιτισµικής
επιρροής αµφισβητούν ζητήµατα όπως αυτό της γυναικείας αυ-
τοδιάθεσης. 

Και θα φέρω ένα κακό παράδειγµα: Με χρήση του νόµου Πα-
ρασκευόπουλου, απελευθερώθηκε κάποιος Πακιστανός -δεν το
λέω για την καταγωγή του, θα µπορούσε να είναι και Έλληνας-
που είχε πετάξει σε γκρεµό στην Κέρκυρα ένα κορίτσι. Τον απο-
λύσατε, αφού βεβαιωθήκατε ότι µετανόησε, ότι έχει αλλάξει, και
πήγε στη Γερµανία και βίασε µια κοπέλα 19 χρονών και µετά την
έσφαξε και την πέταξε, νοµίζω, σε ένα ποτάµι.

Δεν µε πείθουν, λοιπόν, οι κραυγές. Θέλω να δω πραγµατικό
έργο. Οι προθέσεις σας µπορεί να είναι καλές, αλλά ίσως είναι
αναποτελεσµατικές λόγω των χειρισµών σας.

Αναφορικά, λοιπόν, µε την ενσωµάτωση της απόφασης-πλαί-
σιο για την αµοιβαία αναγνώριση χρηµατικών ποινών σε ευρω-
παϊκό επίπεδο, εκφράζουµε και εδώ τη θετική µας προδιάθεση,
καθώς θεωρούµε ότι αποτελεί ένα ακόµη βήµα προς την ορθή
κατεύθυνση, αυτή της προσέγγισής µας µε τις άλλες χώρες-µέλη
και περαιτέρω σύγκλισης των εθνικών µας νοµοθεσιών.

Ως προς το τρίτο µέρος, επαναλαµβάνουµε τον προβληµατι-
σµό µας για την ένταξη ασχέτων διατάξεων. Με βάση την έως
τώρα πρακτική της Κυβέρνησης, πρόκειται για φωτογραφικές
διατάξεις, όπως η διάταξη του άρθρου 24 σχετικά µε τη συµµε-
τοχή της χώρας µας στην ευρωπαϊκή Μονάδα Δικαστικής Συνερ-
γασίας, τη «EUROJUST». Βάσει αυτής προβλέπονται παχυλές
απολαβές για τον αναπληρωτή και τον βοηθό του εθνικού µέ-
λους, ύψους 135.000 ευρώ ετησίως και προβλέπεται ότι πλέον
θα διατίθεται σε εισαγγελικούς λειτουργούς και όχι σε δικαστι-
κούς, όπως ίσχυε έως σήµερα.

Με το άρθρο 27 σχετικά µε το Εθνικό Κτηµατολόγιο, αποδει-
κνύεται για ακόµη µια φορά η προχειρότητα µε την οποία νοµο-
θετεί η συγκυβέρνηση, όπου µετά τη χωρίς κατάλληλη προετοιµα-
σία καταργούνται αρµοδιότητες, υποθηκοφυλακεία, προκύπτουν
συνεχώς ανάγκες διορθωτικών κινήσεων µέσω µετατάξεων υπαλ-
λήλων των υποθηκοφυλακείων και των κτηµατολογικών γραφείων.

Όµως και στο άρθρο 29, όπου προβλέπεται η αύξηση των δι-
καστικών λειτουργικών στο Ελεγκτικό Συνέδριο, προβλέπεται η
δηµιουργία νέων οργανικών θέσεων τριών συµβούλων και τριών
παρέδρων, στην οποία για λόγους αρχής αντιτιθέµεθα, γιατί το

ελληνικό δηµόσιο έχει διογκωθεί, είναι υδροκέφαλο. Δηµιουρ-
γούνται ερωτηµατικά: Υπάρχει αυτός ο δηµοσιονοµικός χώρος
για αυτές τις νέες προσλήψεις στο δηµόσιο σε εποχές που πε-
τσοκόβονται οι µισθοί, οι συντάξεις;

Η Κυβέρνηση οφείλει να είναι ιδιαίτερα φειδωλή όσον αφορά
στις νέες διατάξεις και να εισηγείται νέες προσλήψεις µόνο όταν
είναι απολύτως αναγκαίες και να αποδεικνύει αυτή την απόλυτη
αναγκαιότητα. Εδώ θα µπορούσε να υπάρξει µια επίσηµη µετά-
ταξη, µια εσωτερική κινητικότητα και κάλυψη αυτών των θέσεων,
να µη δηµιουργήσουµε νέες οργανικές θέσεις.

Για το τέλος άφησα την υπόθεση µε το ηλεκτρονικό βραχιο-
λάκι που συζητούµε εδώ πέρα. Είναι placebo η υπόθεση. Το
κόβει κάποιος και εξαφανίζεται, καβαλάει µια µηχανή και έφυγε.
Το πετάει σε έναν σκουπιδοτενεκέ, όπως σας έχω πει και πηγαί-
νουν και βρίσκουν µετά από τρία λεπτά τον σκουπιδοτενεκέ και
αυτός έχει πάει χιλιόµετρα µακριά και έχει διαφύγει.

Επίσης, το βραχιολάκι αυτό είναι υπερτιµηµένο. Κάνει 12 δο-
λάρια η αγορά του στην υπερχονδρική. Δεν ξέρω πόσο σας το
χρεώνουν. Να το ξαναδούµε αυτό, διότι είναι placebo η υπόθεση.
Δεν εξασφαλίζει και δεν διασφαλίζει κανέναν στην καλή διάθεση
του χρήστη.

Θα ήθελα να πω και κάτι άλλο, το πολύ προκλητικό που αφορά
τα κόµµατα και που νοµοθετήσατε. Τα κόµµατα χρωστούν εκα-
τοµµύρια. Έχει µειωθεί αυτή η χορηγία που παίρνουν από το δη-
µόσιο, διότι δεν έχουν αυτή τη δύναµη που είχαν παλαιότερα.
Και ενώ παίρνετε τα σπίτια του κόσµου, αφήνετε ακατάσχετο το
50% από την οικονοµική ενίσχυση. Τα κόµµατα -το έχει πει η
Ένωση Κεντρώων επανειληµµένως- έχουν ανθρώπους που τα
υποστηρίζουν, έχουν µέλη. Τα µέλη πρέπει να αναλάβουν αυτή
την υπόθεση. Δεν πρέπει το ελληνικό δηµόσιο να συµµετέχει σε
τόσο δύσκολους καιρούς σε τέτοιες διαδικασίες.

Τασσόµεθα, πάντως, επί της αρχής ειδικά ως προς το φιλοσο-
φικό σκέλος, ως προς την φιλοσοφική προσέγγιση του νοµοσχε-
δίου, για τα δύο µέλη του νοµοσχεδίου εκφραζόµαστε λοιπόν
θετικά. Ταυτόχρονα, εκφράζουµε επιφυλάξεις ως προς το τρίτο
σκέλος και οπωσδήποτε θα ήθελα να δηλώσω «παρών» όσον
αφορά στις τροπολογίες, όπου µπορεί να έχουµε και ενδιαφέ-
ροντα ζητήµατα, όµως πρέπει να ξεφύγουµε από αυτή τη λογική
της τελευταίας στιγµής.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Καβαδέλλα.
Τον λόγο έχει ζητήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών

κ. Τόσκας, για να αναπτύξει µια τροπολογία.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΟΣΚΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τον ν.1234/1982 απαγορεύ-

τηκε σε αστυνοµικούς η υπηρέτηση σε τόπους στους οποίους
διέµεναν µέχρι το 18ο έτος της ηλικίας τους ή σε πόλη, η οποία
µε βάση την ισχύουσα απογραφή είχε µαζί µε τα προάστια περί-
που είκοσι χιλιάδες κατοίκους και από την οποία κατάγονταν οι
αστυνοµικοί αυτοί.

Με τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», δηλαδή µε τη συνένωση δήµων και κοι-
νοτήτων που έγινε το 2010 και στη συνέχεια το 2012, επανακα-
θορίστηκαν τα όρια των αυτοδιοικητικών µονάδων, ο τρόπος
εκλογής των οργάνων και οι αρµοδιότητες και παράλληλα έγινε
αναδιάταξη και αναδιοργάνωση των αστυνοµικών περιφερειών
και υπηρεσιών. Η ύπαρξη αυτού του άρθρου δηµιουργεί προβλή-
µατα, δυσχέρειες στο προσωπικό, που θέλει να υπηρετήσει και
καταλαµβάνεται από τις διατάξεις του νόµου περί εντοπιότητας. 

Γι’ αυτόν τον λόγο θα σας φέρω ένα παράδειγµα: Σε πόλεις,
όπως είναι η Άµφισσα ή η Σπάρτη, που έχουν πληθυσµό κάτω
των είκοσι χιλιάδων κατοίκων υπάρχει πρόβληµα αν κάποιοι
αστυνοµικοί από άλλα µέρη δεν επιθυµούν να υπηρετήσουν και
υπάρχουν κάποιοι ντόπιοι αστυνοµικοί οι οποίοι θέλουν να υπη-
ρετήσουν, αλλά δεν µπορούν µε βάση αυτό το άρθρο. 

Αυτή η τροπολογία, λοιπόν, ρυθµίζει θέµατα καθαρά εξορθο-
λογισµού της υπάρχουσας πραγµατικότητας. Η κατάργηση
αυτού του άρθρου δεν θα δηµιουργήσει άλλα εµπόδια στις µε-
τακινήσεις και µεταθέσεις του αστυνοµικού προσωπικού. Θα συ-
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νεχίσουν αυτές οι µεταθέσεις να γίνονται µε βάση το π.δ.
100/2003. Μάλιστα, υπάρχουν ελεγκτικοί µηχανισµοί και η Υπη-
ρεσία Εσωτερικών Υποθέσεων που εξετάζει περιπτώσεις όχι σω-
στής άσκησης των καθηκόντων του αστυνοµικού προσωπικού.
Υπάρχει, δηλαδή, δικλίδα ασφαλείας. 

Γι’ αυτόν τον λόγο προτείνουµε την κατάργηση αυτού του άρ-
θρου, ώστε να µπορούν οι αστυνοµικοί να υπηρετούν, εφόσον
υπάρχουν υπηρεσιακές ανάγκες, στους τόπους καταγωγής τους.
Αυτός είναι ένας απλός εξορθολογισµός µε τα σηµερινά δεδο-
µένα. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Εισερχόµαστε στον κατάλογο των οµιλητών. Ανά δυο ή τρεις

οµιλητές θα µιλούν οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, οι οποίοι
µπορούν να µας δηλώσουν πότε θέλουν να µιλήσουν. 

Αυτή τη στιγµή µόνο η κ. Βάκη και ο κ. Αµυράς έχουν εκδηλώ-
σει ενδιαφέρον. Όποτε, αν θέλετε οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρό-
σωποι, ελάτε να συνεννοηθούµε, για να δούµε µαζί πότε θα
µιλήσετε. 

Η κ. Αυλωνίτου έχει τον λόγο για επτά λεπτά.
ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το σηµερινό νοµοσχέδιο, που

αφορά Κύρωση της Σύµβασης του Συµβουλίου της Ευρώπης για
την Πρόληψη και την Καταπολέµηση της Βίας κατά των γυναικών
και της Ενδοοικογενειακής Βίας και προσαρµογή της ελληνικής
νοµοθεσίας κ.λπ., επικυρώνει µια σύµβαση που επιδιώκει την
εναρµόνιση των εθνικών νοµοθεσιών για την αντιµετώπιση της
οικογενειακής βίας. 

Θεωρώ ότι δεν χρειάζεται να επιχειρηµατολογήσω για την
ανάγκη υπερψήφισης της κύρωσης της σύµβασης. Νοµίζω ότι
είναι σε όλους προφανής. Όµως, το σκέλος της προσαρµογής
της ελληνικής νοµοθεσίας έχει ιδιαίτερη σηµασία και θέλω να
σταθώ σε ορισµένα σηµεία των άρθρων 2 και 5. 

Το άρθρο 2 τροποποιεί διατάξεις του Ποινικού Κώδικα. Στην
παράγραφο 1 προσδιορίζει εύστοχα και απαγορεύει ρητά το βα-
σικό παραµύθι που συνοδεύει την ενδοοικογενειακή βία και τη
βία µε στόχο τη γυναίκα, την επίκληση εθίµων και παραδόσεων
που δίνουν προκαταβολικά «συγχωροχάρτι» σε τέτοιες πράξεις,
φτάνοντας ακόµα και στην επίκληση της θεϊκής εντολής. 

Δεν θα πω ότι φταίνε τα έθιµα, οι παραδόσεις και οι θρησκείες
για τη βία εναντίον της γυναίκας. Όµως, ακόµα και αν κάποιος
πιστεύει ότι φταίνε, χάσανε. Η επίκλησή τους δεν εξασφαλίζει
στον δράστη καµµία επιείκεια στην ποινή. Στην Ελλάδα βέβαια
τα έθιµα, οι παραδόσεις και η πρόσληψη της επικρατούσας ορ-
θόδοξης χριστιανικής θρησκείας έχουν εξελιχθεί µέσα στα χρό-
νια µαζί µε το κοινό περί δικαίου αίσθηµα. 

Στις µέρες µας δεν νοµίζω ότι µπορείς να βρεις στην Ελλάδα
ορθόδοξο παπά, που να σου πει για οποιονδήποτε λόγο «δείρε
τη γυναίκα σου». Από τη δεκαετία του 1960 η νοµολογία των ελ-
ληνικών δικαστηρίων αντιµετωπίζει το έγκληµα της δήθεν τιµής
ως τιµωρητέα ατιµία. Στις µέρες µας, όµως, οι άνθρωποι µετακι-
νούνται και οι διαφορετικοί πολιτισµοί συναντιούνται. Οπότε,
είναι πολύ καλό να υπάρχει µια φρέσκια διάταξη στον Ποινικό
Κώδικα που να λέει ρητά και χωρίς περιστροφές προς όλους
«όταν βρίσκεστε στην Ελλάδα, θα ακολουθείτε σε θέµατα ποινι-
κού ενδιαφέροντος τους ελληνικούς νόµους και τις ελληνικές πα-
ραδόσεις». 

Η παράγραφος 2 του άρθρου 2 στέκεται ιδιαίτερα σε µια
πράξη που όντως αποτελεί παράδοση σε ορισµένες χώρες εκτός
Ευρώπης, αλλά και που στη χώρα µας αποτελεί αποτρόπαιο έγ-
κληµα: τον ακρωτηριασµό των γυναικείων γεννητικών οργάνων.
Πρόκειται για µια βάρβαρη πράξη που την υφίστανται αλλού, σε
άλλες χώρες, ανήλικα κορίτσια.

Η παράγραφος 2 του άρθρου 2 ορίζει ότι κανένα κορίτσι δεν
θα την υφίσταται στην Ελλάδα και όποιος έχει πρόβληµα µε αυτό
ας µην έρθει στη χώρα µας. 

Η παράγραφος 3 του άρθρου 2 αντιµετωπίζει ένα άλλο εισα-
γόµενο πρόβληµα: τη διακίνηση ανθρώπων µε στόχο τον εξαναγ-
κασµό σε γάµο ακόµα και µικρών κοριτσιών, που αντιµετωπίζεται
πλέον ως εµπορία ανθρώπων. 

Μέχρι εδώ το άρθρο 2 ακολουθεί µε απόλυτη συνέπεια την
αρχή ότι στην Ελλάδα ισχύει το ελληνικό δίκαιο για όλους,
άσχετα από το τι διαφορετικό τυχόν ισχύει στη χώρα καταγωγής
του κάθε ανθρώπου που θα βρεθεί στη χώρα µας. Προσδιορίζε-
ται δηλαδή γεωγραφικά το δίκαιο.  

Οφείλω να επισηµάνω, όµως, ότι αυτή η αρχή ακολουθείται µε
απόλυτη συνέπεια σε όλο το νοµοθέτηµα, αφού το άρθρο 5 ρητά
δηλώνει την επιφύλαξη της χώρας µας στην εφαρµογή του εδα-
φίου ε’ της παραγράφου 1 και των παραγράφων 3 και 4 του άρ-
θρου 44 της σύµβασης. 

Τι λένε, όµως, αυτά τα εδάφια που δεν δεχόµαστε να εφαρµό-
σουµε; Λένε ότι επεκτείνουµε την εφαρµογή του Ελληνικού Δι-
καίου σε όλες τις χώρες του πλανήτη, αρκεί να πέσει στα χέρια
µας ο φερόµενος δράστης, γιατί συνηθίζει να ζει στη χώρα µας,
ακόµα και αν η πράξη που φέρεται να έκανε δεν είναι παράνοµη
στη χώρα όπου φέρεται να την έκανε. 

Εδώ, µε απόλυτη συνέπεια στην απαίτησή µας να προσδιορί-
ζουµε γεωγραφικά το δίκαιο, ορίζουµε ότι δεν έχουµε δικαίωµα
να ορίζουµε τι θα γίνεται σε άλλες χώρες. Δεν είµαστε ούτε η
παγκόσµια αυτοκρατορία του καλού ούτε ο εκπρόσωπος του
θεού επί της γης. Είµαστε µια δηµοκρατική χώρα που ορίζει τι
ισχύει µέσα στη χώρα µας. Όπως απαιτούµε την απόλυτη αρµο-
διότητα να ορίζουµε τα καθ’ ηµάς, έτσι αναγνωρίζουµε στα υπό-
λοιπα κράτη του πλανήτη το δικαίωµα να ορίζουν τα καθ’ αυτούς. 

Έχουµε, λοιπόν, ένα νοµοσχέδιο που κάνει καθαρές εξηγήσεις
προς όλους µέσα και έξω από τη χώρα. Αυτό µου αρέσει ιδιαί-
τερα. Οπότε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο το υπερψηφίζω και επί
της αρχής και κατ’ άρθρον ενθουσιωδώς. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα επτά µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί τους από το 1ο Γυµνάσιο Έδεσσας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Βορίδης εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας.
Ορίστε κύριε Βορίδη, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να σας παρακαλέσω, έτσι εισαγωγικώς, να υπάρξει

κάποια µέριµνα για τα µικρόφωνα και µάλιστα εσπευσµένως και
πάντως προτού λάβει τον λόγο στην Ολοµέλεια ο κ. Γεωργιάδης,
διότι αντιλαµβάνεστε τι πρόκειται να συµβεί εάν µε αυτά τα µι-
κρόφωνα έχουµε οµιλία του Αδώνιδος εδώ. 

ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Δεν είναι σήµερα εδώ.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι, σήµερα δεν είναι. Γι’ αυτό το

λέω, κατεπειγόντως! 
Το δεύτερο το οποίο θα ήθελα να πω, επειδή δηµιουργήθηκε

µια παρανόηση και αναπαρήχθη στα µέσα ενηµέρωσης σχετικά
µε το ζήτηµα των οκτώ, είναι το εξής: Το συγκεκριµένο άρθρο
το οποίο εισηγείται σήµερα η Κυβέρνηση και µε το οποίο τροπο-
ποιείται το άρθρο 55 του Σωφρονιστικού Κώδικα αφορά «προ-
ϋποθέσεις λήψεως τακτικών αδειών των καταδίκων». Το άρθρο
55, παράγραφος 1 λέει: «Οι τακτικές άδειες χορηγούνται, εφό-
σον, πρώτον, ο κατάδικος…» και αρχίζουν οι προϋποθέσεις. 

Είναι προφανές ότι οι οκτώ δεν είναι κατάδικοι. Εποµένως, δεν
υπάρχει κανένα περιθώριο παρανοήσεως και, εποµένως, δεν
υπάρχει κανένα σχετικό ζήτηµα µε την τροποποίηση του άρθρου
αυτού. Οι οχτώ, προφανώς, κρατούνται στο πλαίσιο της λεγόµε-
νης «διοικητικής κρατήσεως». Το θέµα του χρονικού ορίου της
διοικητικής κρατήσεως έχει προσδιοριστεί. Ως κατ’ ανώτατο όριο
είναι οι δεκαοκτώ µήνες. Και αυτό, γιατί αλλιώς θεωρείται ότι
υπάρχει παράβαση ανθρωπίνων δικαιωµάτων. Εποµένως, αυτό
είναι, για να τελειώνουµε µε αυτή τη συζήτηση η οποία, νοµίζω,
δεν υπήρχε λόγος να ανοίξει τουλάχιστον σε σχέση µε αυτό το
νοµοσχέδιο. 

Παραµένει ανοικτό –και µάλιστα το διευκρίνισε ο κύριος
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Υπουργός, αλλά δεν ξέρω εάν κανείς µπορεί να καθησυχάσει µε
αυτή την διευκρίνιση- το ζήτηµα της περίφηµης ανταλλαγής.
Γιατί λέω ότι παραµένει ανοιχτό; Η Κυβέρνηση το διευκρίνισε. 

Ακούστε λίγο, γιατί λέω ότι παραµένει ανοικτό. Διότι η συγκε-
κριµένη παρέµβαση έχει προέλθει από Βουλευτή του συγκυβερ-
νώντος µε εσάς κόµµατος. Και µάλιστα από αυτόν ο οποίος είναι
προσκείµενος στον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, που χειρίζεται τα
ζητήµατα αυτά στο πλαίσιο της Κυβέρνησης. Και εποµένως αυτό
δηµιουργεί εύλογη ανησυχία για τις σκέψεις που επικρατούν. 

Θα ήθελα, επίσης, να χαιρετίσω εδώ, αλλά και να έρθω σε
αυτό που θα είναι η κύρια παρέµβασή µου, πράγµατι τις διατά-
ξεις του άρθρου 2 του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου και ειδικά κυ-
ρίως τα ζητήµατα στην εισαγωγή του νέου άρθρου 315 Β, του
Ποινικού Κώδικα. 

Τι λέει το άρθρο 315 Β; «Όποιος προκαλεί ή παροτρύνει µε
οποιονδήποτε τρόπο γυναίκα να υποβληθεί σε ακρωτηριασµό
γεννητικών οργάνων, καθώς και όποιος δηµόσια µε οποιονδή-
ποτε τρόπο προκαλεί ή διεγείρει στην πράξη αυτή τιµωρείται µε
φυλάκιση». 

Η αµέσως προηγούµενη διάταξη, που την ανέπτυξε η προ-
ηγούµενη οµιλήτρια, τροποποιεί επίσης το άρθρο 79 του Ποινι-
κού Κώδικα και λέει ότι λαµβάνονται υπ’ όψιν «τα αίτια που τον
ώθησαν στην εκτέλεση του εγκλήµατος, η αφορµή που του δό-
θηκε και ο σκοπός που επιδίωξε». Και λέει: «Τα έθιµα και οι πα-
ραδόσεις που ακολουθεί ο δράστης, καθώς και η θρησκεία του
δεν συνιστούν στοιχεία ικανά να µειώσουν την ποινή». 

Ορθότατες είναι αυτές οι διατάξεις. Γιατί όµως καθίστανται
αναγκαίες; Τι είναι εκείνο που κάνει το νοµοθέτη να θέλει να τις
νοµοθετήσει; Είχαµε ποτέ τέτοια ζητήµατα στην Ελλάδα και πρέ-
πει τώρα να εισάγουµε µια διάταξη µε την οποία ποινικοποιούµε
αυτόν ο οποίος προκαλεί σε κάποιον την πρόθεση να προβεί σε
ακρωτηριασµό γεννητικών οργάνων, αλλά εδώ ουσιαστικώς στο-
χεύει στις γυναίκες; Δεν το είχαµε ποτέ. Γιατί το έχουµε; Ακριβώς
γιατί στην πραγµατικότητα αυτό είναι µια πρακτική, που ακολου-
θείται από ορισµένες ισλαµιστικές κοινότητες που έχουν µία συγ-
κεκριµένη ερµηνεία για τη συγκεκριµένη πρακτική.

Γιατί, λοιπόν, έχουµε ανάγκη και ορθά εισάγεται και προφανώς
το υπερψηφίζουµε; Γιατί στην πραγµατικότητα βλέπουµε ότι
υπάρχει πλέον ο κίνδυνος -δεν ξέρω εάν έχει υπάρξει τέτοια
πράξη στην Ελλάδα- µιας τέτοιας εφαρµογής.

Και έρχοµαι στην επόµενη συζήτηση µέσα από αυτό. Με τρο-
πολογία αλλάζει διατάξεις του Κώδικα για την Ιθαγένεια. Είναι
εξαιρετικά κακό να συζητάµε για πολιτογραφήσεις στο πλαίσιο
τροπολογιών. Η πολιτογράφηση -δηλαδή τι;-, η απόδοση της
ιδιότητας του Έλληνα πολίτη στον οποιονδήποτε, πρέπει να είναι
µια πολύ σοβαρή πράξη και πρέπει να προηγείται αυτής µία πολύ
σοβαρή συζήτηση. Παρεµπιπτόντως δεν µπορεί να γίνεται, δεν
µπορεί να γίνεται τυχαία, δεν µπορεί να γίνεται «γιατί έτσι».

Γιατί στην πραγµατικότητα εκείνο το οποίο έχετε κάνει ως Κυ-
βέρνηση είναι να έχετε φέρει δύο νόµους για την ιθαγένεια, έναν
το 2015 και έναν το 2017, στο τελευταίο χρονικό διάστηµα και
σήµερα να νοµοθετείτε µε τροπολογίες. Αφήνω αυτά που στην
τροπολογία είναι ελάσσων, ας πούµε όχι τόσο σπουδαία, αλλά
τα οποία αποτελούν αβλεψίες ή εναρµονίσεις µε προηγούµενες
διατάξεις οι οποίες δεν έχουν ορθό χαρακτήρα και τώρα κάπως,
ας το πω, προσπαθείτε να τις συµµαζέψετε.

Έρχοµαι, όµως, σε µια διάταξη που θεωρώ πολύ σηµαντική.
Και ποια είναι η διάταξη αυτή; Αφορά µία συγκεκριµένη παρά-
γραφο που λέει το εξής: «Στο άρθρο 5 του Κώδικα Ελληνικής
Ιθαγενείας προστίθεται παράγραφος 3 ως εξής: “Ο αλλοδαπός
που κατέχει κάθε έγκυρο τίτλο διαµονής, εκτός των προσωρινών,
και πληροί τυπικές προϋποθέσεις των περιπτώσεων α’, β’, γ’ της
παραγράφου 1, µπορεί να ζητήσει την πολιτογράφησή του, εφό-
σον διαµένει στην Ελλάδα νόµιµα για δώδεκα συνεχή έτη πριν
από την υποβολή της αίτησης πολιτογράφησης”».

Έχουµε διαδικασία πολιτογράφησης; Έχουµε. Τι λέει η διάταξη;
Περιγράφει τους συγκεκριµένους τίτλους, που απαιτούνται, είναι
σαφείς αυτοί οι τίτλοι στον Κώδικα Ελληνικής Ιθαγενείας στο
άρθρο 5, και λέει ότι χρειάζεται να έχει επτά χρόνια συνεχή, προ-
κειµένου να έχει δικαίωµα να ζητήσει. 

Ποιοι είναι οι τίτλοι αυτοί, µε βάση τον νόµο; Η άδεια επί µα-

κρόν διαµένοντος, για τους πολίτες των κρατών-µελών βεβαίωση
ή άλλο τίτλο διαµονής που χορηγείται, δελτίο ή άλλος τίτλος δια-
µονής που χορηγείται σε µέλη της οικογένειας πολίτη, δελτίο
αναγνωρισµένου πολιτικού πρόσφυγα ή υπαγόµενου σε καθε-
στώς επικουρικής προστασίας, ταξιδιωτικά έγγραφα ή ειδικό
δελτίο µε βάση τη διεθνή Σύµβαση της Νέας Υόρκης, δελτίο ή
τίτλος διαµονής οµογενούς, άδεια διαµονής δεύτερης γενιάς.
Με αυτά, όπως είναι σήµερα η διάταξη, εάν έχουν συµπληρωθεί
επτά χρόνια παραµονής, αποκτά κάποιος δικαίωµα να ζητήσει
την πολιτογράφηση του.

Τι έρχεται και λέει εδώ η διάταξη που φέρνετε; «Και κάθε άλλο
έγκυρο τίτλο διαµονής». 

Συνάδελφοι που θα το ψηφίσετε, αν σας ρωτήσω «ποιος είναι
ο άλλος έγκυρος τίτλος διαµονής;», δεν ξέρει να µου απαντήσει
κανείς. Και δεν το λέει και η αιτιολογική έκθεση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Βορίδη, ολοκλη-
ρώστε παρακαλώ.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Μπήκα, όµως, εγώ στον κόπο να δω ποιος είναι ο άλλος έγκυ-

ρος τίτλος διαµονής. Προβλέπονται οι άλλοι τίτλοι διαµονής στον
ν.4251/2014, ο οποίος έχει καταργήσει ένα προεδρικό διάταγµα
για τους επί µακρόν διαµένοντας και λέει τώρα τα εξής -σας δια-
βάζω τους άλλους έγκυρους τίτλους: «Άδεια διαµονής για εργα-
σία και επαγγελµατικούς λόγους». Εκεί είναι εργαζόµενοι µε
εξαρτηµένη εργασία, εργαζόµενοι ειδικού σκοπού: επενδυτική
δραστηριότητα, απασχόληση υψηλής ειδίκευσης, µπλε κάρτα.
Είναι η άδεια διαµονής για ανθρωπιστικούς, εξαιρετικούς κι άλ-
λους λόγους -ανθρωπιστικοί λόγοι, εξαιρετικοί λόγοι, δηµόσιο
συµφέρον.

Άλλοι λόγοι: Άδεια διαµονής για σπουδές, εθελοντική εργασία,
έρευνα και επαγγελµατική κατάρτιση, άδεια διαµονής για θύµατα
εµπορίας ανθρώπων, παράνοµης διακίνησης µεταναστών, άδεια
διαµονής για οικογενειακή επανένωση, άδεια διαµονής µακράς
διαρκείας, άδεια διαµονής επί µακρόν διαµένοντος, άδεια διαµο-
νής δεύτερης γενιάς, άδεια διαµονής δεκαετούς διαρκείας.

Με συγχωρείτε: Με ποια σκέψη; Και χωρίς συζήτηση και χωρίς
να έχει προηγηθεί ένας εκτενής διάλογος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Βορίδη, φτά-
σατε στα δέκα λεπτά. Σας παρακαλώ πολύ.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Έχετε
δίκιο.

Και γιατί η πρόβλεψη της δωδεκαετίας; Και γιατί η υπερβολική
αυτή διεύρυνση αυτής της δυνατότητας; Είναι δυνατό να νοµο-
θετεί το Κοινοβούλιο για τόσο σηµαντικά θέµατα χωρίς να έχει
προηγηθεί εκτενής διάλογος, χωρίς να έχει υπάρξει επαρκής αι-
τιολογία, χωρίς να λέµε πόσο θέλουµε να ανοίξουµε αυτό το
πράγµα, το οποίο είναι η ιδιότητα του Έλληνα πολίτη; 

Με συγχωρείτε, αλλά αυτή η νοµοθεσία γι’ αυτά τα ζητήµατα
µε αυτόν τον τρόπο, χωρίς εκτενή συζήτηση, χωρίς καν να έχουν
ιδέα οι Βουλευτές τι είναι εκείνο το οποίο νοµοθετούν, είναι κάτι
απολύτως απαράδεκτο και είναι προφανές ότι εµείς δεν µπο-
ρούµε να ψηφίσουµε τέτοιου είδους διατάξεις.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Βορίδη.

Θα ήθελα να παρακαλέσω όλους τους συναδέλφους να µην
υπερβαίνετε τον χρόνο σας. Καταλαβαίνω ότι είναι σηµαντικά και
το νοµοσχέδιο και οι οµιλίες σας, αλλά είναι εγγεγραµµένοι εί-
κοσι έξι οµιλητές συν τους κοινοβουλευτικούς εκπροσώπους,
συν τους Υπουργούς.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο για να µιλήσω για δύο τροπολογίες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Για την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1536 και ειδικό 149 µί-
λησε ο Υπουργός Προστασίας του Πολίτη κ. Τόσκας. Δεν έχω να
προσθέσω κάτι περισσότερο. Η τροπολογία αυτή γίνεται δεκτή.
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Θα ήθελα να αναφερθώ στην τροπολογία µε γενικό αριθµό
1543 και  ειδικό 154. Αυτή η τροπολογία είναι του Υπουργείου
Δικαιοσύνης, την οποία είχα προαναγγείλει στην τελευταία συ-
νεδρίαση της επιτροπής. Δεν είχαµε προλάβει να διεκπεραι-
ώσουµε τη διαδικασία στο Γενικό Λογιστήριο του Κράτους, γι’
αυτό και δεν την είχα φέρει ενώπιον της επιτροπής. Αναφέρεται
στις αλλαγές στον οργανισµό του καταστήµατος κράτησης του
Κορυδαλλού. Με την τροπολογία αυτή δηµιουργείται αυτόνοµη
µονάδα, το κατάστηµα κράτησης «Κορυδαλλός ΙΙ», στην οποία
µονάδα θα ανήκει το τµήµα της φυλακής που έχει να κάνει µε τις
γυναίκες. Επίσης, στη διοικητική αυτή δοµή, όπως περιγράφεται
στην τροπολογία, θα υπαχθούν και οι εξωτερικοί φρουροί, δη-
λαδή το τµήµα εξωτερικής φρούρησης της φυλακής. 

Τέλος, µε την τροπολογία αυτή προβλέπεται η δηµιουργία
θέσης υποδιευθυντή στο κατάστηµα κράτησης «Κορυδαλλός Ι»
για την καλύτερη και εύρυθµη λειτουργία του. Επίσης, λαµβάνε-
ται µέριµνα για την επαρκή στελέχωση µε προσωπικό, στοιχείο
το οποίο διαλαµβάνεται σε συγκεκριµένη διάταξη.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Ο κ. Γρέγος έχει τον λόγο για επτά λεπτά.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι πραγµατικά ενδεικτικό και χαρακτηριστικό ακραίας ψη-

φοθηρίας η Νέα Δηµοκρατία να προσπαθεί να αναδείξει ότι την
ενδιαφέρουν δήθεν προβλήµατα όπως αυτά της απόδοσης ιθα-
γένειας. Να θυµίσουµε εδώ ότι ήταν ο Σαµαράς που άνοιξε τα
σύνορα, ότι η Νέα Δηµοκρατία ψήφισε τον νόµο για την ιθαγέ-
νεια και φυσικά ψήφισε και τον αντιρατσιστικό νόµο.

Η βία είναι µια κατάσταση η οποία µπορεί να ξεκινήσει ως µια
απλή και αθώα συµπεριφορά και µε την πάροδο του χρόνου να
εξελιχθεί σε µια δραµατικά βίαιη πράξη. Το φαινόµενο της ενδο-
οικογενειακής βίας έχει λάβει ασφυκτικές διαστάσεις στη χώρα
µας, αλλά και διεθνώς, µε τη µορφή σωµατικής και σεξουαλικής
κακοποίησης ή λεκτικής και ψυχολογικής βίας.

Σύµφωνα µε τα στατιστικά του Αρχηγείου της Ελληνικής Αστυ-
νοµίας, από το 2014 έως το 2017 έχουν σηµειωθεί πάνω από
13.700 τέτοια περιστατικά και οι γυναίκες αποτελούν το 70% των
θυµάτων. Το 2017 σηµειώθηκαν τρεις χιλιάδες εκατόν τριάντα
τέσσερα περιστατικά ενδοοικογενειακής βίας µε τέσσερις χιλιά-
δες διακόσια σαράντα τρία θύµατα συνολικά. 

Εκτιµάται ότι µέσα σε έναν χρόνο πάνω από δεκαέξι εκατοµ-
µύρια επτακόσιες χιλιάδες γυναίκες υπέστησαν σωµατική βία ή
σεξουαλική κακοποίηση στην Ευρωπαϊκή Ένωση, ενώ στην Ελ-
λάδα έχουν σηµειωθεί περισσότερα από επτακόσια εξήντα περι-
στατικά βιασµών. Είναι γνωστό από ποιους.

Οι αριθµοί µιλούν από µόνοι τους. Το πρόβληµα της έξαρσης
της βίας κατά των γυναικών και της ενδοοικογενειακής βίας στις
κοινωνίες των ευρωπαϊκών κρατών άρχισε να προσλαµβάνει ανε-
ξέλεγκτες διαστάσεις εκεί όπου υπήρξε αθρόα προσέλευση και
«ένταξη» στις τοπικές κοινωνίες µουσουλµάνων λαθροµετανα-
στών και εκεί όπου πολυπληθείς µουσουλµανικοί πληθυσµοί ανα-
µείχθηκαν ή προσπάθησαν να αναµειχθούν και σε πολλές
περιπτώσεις άρχισαν να υπερτερούν αριθµητικά έναντι των γη-
γενών ευρωπαίων. 

Η σαρία, η µαντίλα, η µπούργκα, η αντιµετώπιση της γυναίκας
ως ατόµου µε ανύπαρκτα δικαιώµατα, η δυνατότητα ξυλοδαρµού
της από τον σύζυγο ως φυσιολογική πρακτική, ο υποχρεωτικός
γάµος µεταξύ ανηλίκων κοριτσιών, ακόµα και σε ηλικίες των δέκα
ετών, η απάνθρωπη συνήθεια της κλειτοριδεκτοµής αποτελούν
πρακτικές, που είναι ευρύτατα αποδεκτές από τη µεγάλη πλει-
οψηφία των ισλαµικών πληθυσµών οι οποίοι µαζικά έχουν εισβά-
λει και εγκατασταθεί στην Ευρώπη ως λαθροµετανάστες υπό τις
ευλογίες των απάτριδων και γραφειοκρατών των Βρυξελών.  

Οι ως άνω βάρβαρες για τις ευρωπαϊκές χριστιανικές κοινω-
νίες συνήθειες και αντιλήψεις έχουν νοµική, θρησκευτική και
ηθική βάση στο Ισλάµ. Είναι προφανές ότι δεν µπορούν να αντι-
µετωπιστούν είτε προληπτικά, είτε κατασταλτικά µε συµβάσεις,
κανονισµούς, κοινοτικές οδηγίες και κάθε είδους νοµοθετήµατα,
όπως η υπό κύρωση σύµβαση, η οποία στην ουσία αποτελεί ένα
απλό ευχολόγιο, µια απλή παράθεση απόψεων και προθέσεων. 

Είναι δεδοµένο ότι στην πράξη η ως άνω σύµβαση θα αποδει-
χτεί ανεπαρκής και αναποτελεσµατική, εφόσον επιχειρεί να αντι-
µετωπίσει το σύµπτωµα, αφήνοντας στο απυρόβλητο τις
γενεσιουργές αιτίες της ως άνω φοβίας, που είναι κυρίως οι ισλα-
µιστικές αντιλήψεις από τις οποίες εµφορούνται οι νέοι «συµπολί-
τες» µας –κι αυτό σε εισαγωγικά- και οι κάθε λογής λαθροεισβο-
λείς.

Χαρακτηριστικό είναι το παράδειγµα του άρθρου 38 της υπό
κύρωση σύµβασης το οποίο αναφέρεται στην προσφιλή για µε-
γάλο µέρος του µουσουλµανικού κόσµου πρακτική, της κλειτο-
ριδεκτοµής των ανήλικων κοριτσιών και η οποία ήδη γίνεται στα
κρυφά ή στα λιγότερα κρυφά σε πολλές ευρωπαϊκές πόλεις,
ακόµη και στην Αθήνα, σύµφωνα µε καταγγελίες. 

Γενικά και αόριστα, εντελώς επιφανειακά, επιχειρεί να αντιµε-
τωπίσει τη συγκεκριµένη ακραία εγκληµατική συµπεριφορά η
υπό κύρωση σύµβαση, η οποία καλεί τα µέλη να λάβουν τα απα-
ραίτητα νοµοθετικά µέτρα στο υπό ψήφιση σχέδιο νόµου. Όµως,
στο άρθρο 2, ως απαραίτητο νοµοθετικό µέτρο για να τιµωρηθεί
η ως άνω αποτρόπαια πράξη, ορίζεται η απλή φυλάκιση. Είναι
ένα µέτρο προφανώς ανεπαρκές για µια ποινικά κολάσιµη πράξη
η οποία ούτως ή άλλως θα έπρεπε να επισείει την απειλή της κά-
θειρξης, αλλά και της άµεσης απέλασης του οποιουδήποτε εµ-
πλέκεται µε οποιαδήποτε µορφή συµµετοχής. Μιλάω για τους
φυσικούς αυτουργούς, ηθικούς αυτουργούς και κάθε είδους συ-
ναυτουργία.

Αποτελεί, λοιπόν, το άκρον άωτον της υποκρισίας το να επαί-
ρονται για το υπό ψήφιση σχέδιο νόµου οι συντάκτες του και να
καµαρώνουν για την υπό κύρωση σύµβαση οι υποτιθέµενες φε-
µινίστριες του ΣΥΡΙΖΑ οι οποίες µπορεί να θεωρούν επίτευγµα
και σηµαντικό γεγονός τον δήθεν συµβολισµό της συζήτησης του
παρόντος νοµοθετήµατος την ηµέρα της γυναίκας, πλην, όµως,
κλείνουν τα µάτια και αγνοούν τον καθηµερινό βασανισµό και
εξευτελισµό που βιώνουν χιλιάδες γυναίκες οι οποίες είχαν την
ατυχία να γεννηθούν και να µεγαλώσουν εντός µουσουλµανικής
οικογένειας.

Θεσπίζεται η δυνατότητα ετήσιας χρηµατοδότησης από το
Υπουργείο Δικαιοσύνης της φοίτησης έως είκοσι υπαλλήλων κα-
ταστηµάτων κράτησης κατηγορίας ΔΕ σε προπτυχιακό πρό-
γραµµα σπουδών του Ελληνικό Ανοικτού Πανεπιστηµίου και
ορίζονται οι ειδικότερες προϋποθέσεις. Η ρύθµιση αυτή φαίνεται
θετική, πλην, όµως, θα έπρεπε να καλύπτεται το σύνολο του κό-
στους της φοίτησης και όχι µόνο το 50% των προβλεπόµενων δι-
δάκτρων, όπως αναφέρεται στην προτεινόµενη διάταξη. 

Σχετικά µε την τροπολογία 1542/153, που αφορά την κάλυψη
δαπανών διαµονής στα εξωκοινοβουλευτικά µέλη της Κυβέρνη-
σης και τους Υφυπουργούς, φυσικά συµφωνούµε, αλλά δεν έχει
διευκρινιστεί ο ακριβής τρόπος και ο χρόνος επιστροφής των
χρηµάτων που καταβλήθηκαν. Ωστόσο, θα µπορούσε να τεθεί
ένα χρονικό διάστηµα µιας εβδοµάδας, όπως γίνεται και στην κα-
ταβολή εγγύησης.

Σαφώς καταδικάζουµε οποιαδήποτε µορφή βίας και φυσικά
στη µορφή της ενδοοικογενειακής. Φυσικά εσείς δεν καταδικά-
ζετε την ακραία βία σε βάρος της Χρυσής Αυγής, ακόµα και στην
περίπτωση µιας συναγωνίστριας που της έσπασαν τα χέρια τα
δικά σας παιδιά, επειδή απλά πήγαινε στα γραφεία µας. 

Το κράτος, οι φορείς, οι σύλλογοι πρέπει να είναι κοντά στα
θύµατα της ενδοοικογενειακής βίας από την αρχή µέχρι το
τέλος. Μιλάµε για ένα κοινωνικό φαινόµενο µε τεράστιες προ-
εκτάσεις, πολλές φορές καλά κρυµµένο και δυστυχώς πολλές
φορές ατιµώρητο.

Κορωνίδα σε αυτήν την εγκληµατική συµπεριφορά είναι η βία
κατά των παιδιών η οποία πρέπει να τιµωρείτε παραδειγµατικά.
Φυσικά για τις περιπτώσεις των παιδόφιλων και παιδεραστών η
κατάλληλη τιµωρία είναι η θέσπιση της θανατικής ποινής, ο χη-
µικός ευνουχισµός και οτιδήποτε άλλο θα µετατρέψει τη ζωή του
δράστη-εγκληµατία σε µια κόλαση. Ευτυχώς, συνήθως, σε τέ-
τοιες περιπτώσεις η απονοµή τις δικαιοσύνης δίνεται µέσα στις
φυλακές. 

Έγινε αναφορά σε σχέση µε την απόδοση της ελληνικής ιθα-
γένειας σε λαθροµετανάστες από τον ειδικό αγορητή. Είναι ένα
έγκληµα που θέλετε να διαπράξετε, το οποίο, όµως, µε ένα
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άρθρο, µε έναν νόµο και µε µία εθνική κυβέρνηση της Χρυσής
Αυγής θα διορθωθεί µε µια απλή αφαίρεση. Το πώς λειτουργού-
σαν και λειτουργούν τα κόµµατα του δήθεν συνταγµατικού τόξου
είναι γνωστό στον ελληνικό λαό: Κλεψιές, µίζες, απατεωνιές,
ρουσφέτια και άλλα πολλά. Η Χρυσή Αυγή µπήκε στη Βουλή µε
εντολή του ελληνικού λαού, µε συνεχείς εκλογικές αναµετρή-
σεις. Δεν µολύνθηκε από το σάπιο και διεφθαρµένο σύστηµα και
θα συνεχίσει τον δίκαιο και τίµιο αγώνα της που είναι και αγώνας
ολόκληρου του ελληνικού λαού.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Γρέγο.

Θα παίρνουν τον λόγο δύο, τρεις οµιλητές και ένας Κοινοβου-
λευτικός για να µπορέσουµε να προχωρήσουµε αντίστοιχα τη
διαδικασία. 

Τον λόγο έχει ο κ. Παναγιωτόπουλος, Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε δώδεκα λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, παρατήρησα πώς ξεκίνησε σήµερα το πρωί η

σχετική συζήτηση. Ξεκίνησε µε έναν έντονο δεκάλεπτο, περίπου,
διαξιφισµό µεταξύ Υπουργού και Βουλευτή της Αντιπολίτευσης
σχετικά µε µια πολύ ειδική νοµοθετική πρόβλεψη, το άρθρο 30
παράγραφος 3, τρεις διαφορετικές παράγραφοι, στην ουσία τρία
διαφορετικά άρθρα, που όµως κατά τρόπο παράδοξο και στρε-
βλό νοµοθετικά ενσωµατώνονται στο ίδιο άρθρο για ένα πολύ
συγκεκριµένο θέµα, την απαγόρευση χορήγησης άδειας σε κρα-
τούµενο επί του οποίου εκκρεµεί διαδικασία έκδοσης σε άλλη
χώρα, στο πλαίσιο εκτέλεσης ευρωπαϊκού εντάλµατος σύλλη-
ψης. Το εξηγήσατε και το δεχόµαστε, αλλά έγινε µε αυτόν τον
τρόπο. Δυστυχώς αυτά θα προκύπτουν, όταν σε ένα ευρωπαϊκό
συµβατικό κείµενο φορτώνετε -και µάλιστα ένα σηµαντικό κεί-
µενο, όπως είναι η Σύµβαση της Κωνσταντινούπολης- πλήθος
άσχετων και αλλότριων διατάξεων, συναφών µεν ως προς την
αρµοδιότητα του Υπουργείου Δικαιοσύνης να τις ρυθµίσει, αλλά
ξένων δε ως προς το βασικό νοµοθέτηµα. Μαζί βέβαια είναι και
το αναπόφευκτο µπαράζ από τροπολογίες –πάνω από δέκα µέχρι
στιγµής, ίσως έρθουν κι άλλες στην πορεία- που είναι ζητήµατα
σχετικά µε το σωφρονιστικό σύστηµα, τα βραχιολάκια, την επι-
δότηση φοίτησης σωφρονιστικών υπαλλήλων σε πανεπιστήµια,
το Εθνικό Κτηµατολόγιο, το παράνοµο στοίχηµα, τη νέα ΑΕΠΙ στο
πλαίσιο της ρύθµισης των ζητηµάτων πνευµατικής ιδιοκτησίας,
την «EUROJUST», το ελεγκτικό συνέδριο και άλλα πολλά. 

Κοιτάξτε, έχει γίνει κουραστικό να καταγγέλλουµε από αυτό
το Βήµα την υποβάθµιση της ποιότητας του νοµοθετικού έργου
µέσα από αυτήν την µέθοδο της νοµοθέτησης και µάλιστα σε µη
κατεπείγουσες διαδικασίες όπως η σηµερινή. Το δυστύχηµα,
όµως, είναι εν προκειµένω -και θέλω να το τονίσω αυτό- ότι έτσι
αδικείτε, ευτελίζετε και υποβαθµίζετε τη σπουδαιότητα του βα-
σικού νοµοθετήµατος που επεξεργαζόµαστε, δηλαδή, της Σύµ-
βασης της Κωνσταντινούπολης, στη συζήτηση του οποίου σας
θυµίζω κατά την έναρξη των εργασιών στην επιτροπή είχε παρα-
στεί και ο κ. Τσίπρας, ο Πρωθυπουργός, προκειµένου να κατα-
δείξει τη σπουδαιότητα ακριβώς αυτού του νοµοθετήµατος. 

Θα µπορούσαµε, λοιπόν, σήµερα να έχουµε µια καθολική και
οµόφωνη υπερψήφιση επί της αρχής και επί όλων των σχετικών
άρθρων ως προς τη Σύµβαση της Κωνσταντινούπολης και τα
πολλά σηµαντικά, που προβλέπει για µία οργανωµένη και συνο-
λική αντιµετώπιση από πλευράς συντεταγµένης της πολιτείας
του φαινοµένου της έκφυλης βίας. Είναι αναµφισβήτητα πολύ
σηµαντικό θέµα: Παρεµβάσεις σηµαντικές σχετικά µε την πρό-
ληψη της βίας κατά των γυναικών, την προστασία των θυµάτων,
τον εκσυγχρονισµό των σχετικών διατάξεων του ποινικού µας δι-
καίου µε την ποινικοποίηση µεταξύ άλλων –και αυτό το θεωρώ
σηµαντικό- και της επίµονης συµπεριφοράς καταδίωξης –του λε-
γόµενου stalking- στο πλαίσιο των σεξουαλικώς παρενοχλητικών
συµπεριφορών, είναι ένα θέµα ιδιαίτερα επίκαιρο και θέµα έντο-
νης συζήτησης διεθνώς, αλλά όχι και τόσο πολύ σε αυτήν τη
χώρα. Και είναι κρίµα, αδικεί τη συζήτηση, το ότι δεν έχουµε να

πούµε και τόσα πολλά, δεν προλαβαίνουµε να πούµε τόσα
πολλά, σε αυτό. 

Η εισηγήτριά µας ανέπτυξε επαρκέστατα τα ζητήµατα του νο-
µοσχέδιου, όπως και η κ. Βούλτεψη, η εισηγήτριά µας κατά τις
εργασίες της επιτροπής πριν από την κ. Αντωνίου.

Εγώ θα ήθελα να τονίσω ότι ψηφίζουµε το Α’ και το Β’ Μέρος,
δηλαδή τα δύο ευρωπαϊκά κείµενα της Σύµβασης της Κωνσταν-
τινούπολης για την καταπολέµηση της βίας κατά των γυναικών
και την ενδοοικογενειακή βία αφ’ ενός και αφ’ ετέρου την από-
φαση πλαίσιο του Συµβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης σχετικά
µε την εφαρµογή της αρχής της αµοιβαίας αναγνώρισης επί χρη-
µατικών ποινών.  

Διατυπώνουµε, βέβαια, κάποιες διαφοροποιήσεις, όπως τα
πολλά επιµέρους ζητήµατα, αυτά τα διάσπαρτα άρθρα του τρί-
του µέρους.

Ξέρετε, όµως, µε τον τρόπο που νοµοθετείτε δεν µας δίνετε
την δυνατότητα για µια εκτενέστατη συζήτηση επί του βασικού
νοµοθετήµατος, για τα ανθρώπινα δικαιώµατα, την ισότητα των
φύλων και την έµφυλη βία.

Μιας και όµως, κύριε Υπουργέ, συζητάµε για ζητήµατα σχετικά
µε τη δικαιοσύνη, θα ήθελα να µας πείτε: Συµφωνείτε εσείς µε
τη θεωρία της παράκαµψης της δικαιοσύνης, όπως αναπτύχθηκε
χθες -δεν είναι εδώ η πέτρα του σκανδάλου, ήταν προ ολίγου-
από Βουλευτή της κυβερνητικής πλειοψηφίας στην τηλεόραση
συσχετιζόµενη µε το ζήτηµα της ανταλλαγής -γιατί σε αυτό το
πλαίσιο το έθεσε το ζήτηµα ο κ. Κατσίκης- των οκτώ κρατουµέ-
νων στην Ελλάδα Τούρκων µε τους δύο κρατούµενους στρατιω-
τικούς στην Τουρκία; Συµφωνεί η Κυβέρνηση µε αυτό; Γιατί δεν
έχω ακούσει κανένα σχολιασµό επ’ αυτού. Δεν έχω ακούσει κα-
νένα σχολιασµό από τον κυβερνητικό εταίρο. Έχω κατά καιρούς
πει πολλά.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Θα µας τα πει. Περιµένω. Θα είναι η πρώτη αντίδραση της Κυ-

βέρνησης πάνω σε αυτή την ενδιαφέρουσα προσέγγιση.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Μίλησε από χθες ο Κυβερνητι-
κός Εκπρόσωπος.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Εντάξει, ωραία. Θα τα
πείτε και εσείς ως αρµόδιος Υπουργός, γιατί είστε αρµόδιος
όταν κάποιος αναπτύσσει θεωρίες παρακάµψεως της δικαιοσύ-
νης.

Έχω πει πολλά κατά καιρούς για τον κ. Καµµένο, τον κυβερ-
νητικό εταίρο. Εδώ, όµως, θα συµφωνήσω µαζί του όταν επιχει-
ρεί να προβάλει σε αυτήν τη συγκυρία µε αυτόν τον απειλητικό
πλέον και ανεξέλεγκτο γείτονα την αποτρεπτική ισχύ της χώρας
µε εντονότερη παρουσία του στρατεύµατος στα σύνορα χερσαία
και θαλάσσια. Συµφωνώ µε αυτό.

Εδώ, όµως, ενώ ο Υπουργός Άµυνας αγριεύει, ο Βουλευτής
του παζαρεύει ή µάλλον προτείνει παζάρι ανατολίτικο στο πλαί-
σιο αυτής της πραγµατικά άφρονος θεωρίας της παρακάµψεως
της δικαιοσύνης για να πάµε σε ανταλλαγή των κρατουµένων.
Πραγµατικά, αυτό είναι τεράστιο θέµα, γιατί πρώτα από όλα πα-
ρέχει καλές υπηρεσίες στην τουρκική πλευρά. Και αυτό ήδη ανα-
γνωρίζεται στον Τύπο της γείτονος χώρας, όπου λίγο - πολύ µε
πανηγυρικό τόνο µας είπε χθες η «HURRIYET» ότι επιτέλους
πρώτη φορά συζήτησαν το θέµα της ανταλλαγής. Πώς θα δια-
πραγµατευθεί, λοιπόν, η Κυβέρνηση; Πώς θα χειριστεί, µάλλον,
η Κυβέρνηση αυτό το πολύ δύσκολο θέµα; 

Και θυµίζω ότι αυτές οι δύο υποθέσεις δεν έχουν καµµία σχέση
µεταξύ τους. Αφ’ ενός έχουµε µια σειρά αποφάσεων της ελληνι-
κής δικαιοσύνης κατά την προβλεπόµενη διαδικασία απορριπτι-
κές επί του αιτήµατος έκδοσης των Τούρκων στρατιωτικών,
όπως το ήγειρε αυτό το αίτηµα η τουρκική πλευρά µε βασικό
στοιχείο αυτών των αποφάσεων την πεποίθηση της ελληνικής δι-
καιοσύνης -και πολύ ορθώς έκρινε- ότι δεν θα τύχουν δίκαιης
δίκης στην Τουρκία, έτσι όπως διαµορφώνεται αυτήν την ώρα
υπό την πίεση του καθεστώτος του Ερντογάν το τουρκικό «κρά-
τος δικαίου». Σηκώθηκε στο ύψος της περίστασης η ελληνική δι-
καιοσύνη και προάσπισε τα κεκτηµένα του ευρωπαϊκού
πολιτισµού. Αυτό, όµως είναι η µια πλευρά. 

Από την άλλη, δεν έχουµε µια παρόµοια διαδικασία. Έχουµε
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απλά δύο Έλληνες στρατιωτικούς, οι οποίοι κρατούνται στις
τουρκικές φυλακές. Ένα µήνα νοµίζω πλέον συµπληρώνουµε στο
πλαίσιο αυτής της δυσάρεστης κατάστασης, που δεν έχει καµµία
σχέση η δική τους υπόθεση µε την υπόθεση των Τούρκων εκζη-
τουµένων. Πώς, λοιπόν, τις εξοµοιώνει ο κ. Κατσίκης αυτές τις
δύο υποθέσεις και πώς µπαίνει στη λογική της ανταλλαγής; Πώς
βοηθάει άραγε αυτό τις προσπάθειες της ελληνικής πλευράς να
εκτονωθεί αυτή η κατάσταση;

Εδώ, όµως, πρέπει να πούµε και το εξής, όταν ο ίδιος ο Πρω-
θυπουργός της χώρας έχει κάνει λόγο για θεσµικά εµπόδια κάθε
φορά που η ελληνική δικαιοσύνη δεν συµφωνεί µε τις πολιτικές
επιδιώξεις της Κυβέρνησης ή δεν ταυτίζεται µε τις κυβερνητικές
σκοπιµότητες τότε γιατί να µην βγει ένας κυβερνητικός Βουλευ-
τής και να ενστερνιστεί ακριβώς την ίδια προσέγγιση, ότι «το
καλό το παλικάρι ξέρει και άλλο µονοπάτι», να παζαρέψουµε,
µπας και ανταλλαγούν οι µεν µε τους δε.

Έχω, λοιπόν, να πω ότι σε αυτήν ακριβώς την ιστορία τον τόνο
τον έχει δώσει πρωτίστως ο Πρωθυπουργός, δίδοντας ενδεχο-
µένως την εντύπωση σε Βουλευτές της κυβερνητικής πλειοψη-
φίας ότι είναι ενδεδειγµένος τρόπος να παρακαµφθεί η
δικαιοσύνη, όταν αυτό συµβαίνει ως συµφέρει την Κυβέρνηση.

Άρα, εδώ έχουµε θέµα και πραγµατικά θα ήθελα τις απόψεις
του αρµοδίου Υπουργού επ’ αυτού. Πρόκειται για άφρονες και
ασόβαρες τοποθετήσεις. Και µια που µιλάω για ασόβαρες τοπο-
θετήσεις, να πάω και στον κ. Γαβρόγλου. Προχθές χαρακτήρισε
ασόβαρη την έκφραση αγωνίας ενενήντα τριών καθηγητών της
Νοµικής Αθηνών, οι οποίοι σε επιστολή τους κατήγγειλαν το γε-
νικευµένο καθεστώς ανοµίας που επικρατεί στα ελληνικά πανε-
πιστήµια και ιδιαίτερα στη Νοµική Αθηνών.

Είναι ασόβαρη άραγε αυτή η προσέγγιση; Δεν υπάρχει κανένα
θέµα γενικευµένης ανοµίας σε πανεπιστήµια αλλού περισσότερο
και αλλού λιγότερο; Ασόβαρη είναι η σύγχυση στην οποία τελεί
ο Υπουργός Παιδείας σχετικά µε την έννοια του ασύλου. Άλλω-
στε είναι πρόσφατη η νοµοθετική του πρωτοβουλία γι’ αυτό το
καλοκαίρι του 2017, τον Αύγουστο.

Εδώ πολύ φοβούµαι ότι ο Υπουργός Παιδείας τελεί σε σύγ-
χυση και θεωρεί ότι στο πλαίσιο του πανεπιστηµιακού ασύλου
µπορεί να προκύψει όχι ελεύθερη διακίνηση ιδεών, αλλά ελεύ-
θερη διακίνηση ναρκωτικών. Και αυτό είναι πραγµατικό πρό-
βληµα. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Μη µε διακόπτετε παρακαλώ, κυρία συνάδελφε. Εδώ έχουµε

συγκεκριµένη πλέον κατάσταση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρία συνάδελφε, θα

έχετε τον λόγο να µιλήσετε. Δεν ακούγεστε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Και σας θυµίζω –προσέξτε-

ότι µε εκείνη τη νοµοθετική παρέµβαση χωρεί επέµβασης της
αστυνοµίας όταν διαπιστώνεται µία πράξη τέτοιου τύπου µετά
από σύγκλιση και συνεδρίαση -παρακαλώ!- του Πρυτανικού Συµ-
βουλίου, το οποίο δίκην εισαγγελέως χαρακτηρίζει την πράξη.
Και µόνο εάν την χαρακτηρίσει ως αξιόποινη, παραγγέλνει ή µάλ-
λον δίνει σήµα στην αστυνοµία να έρθει και να παρέµβει.

Πού οδηγεί αυτό; Οδηγεί πλέον σε πλήρη αδυναµία δίωξης τέ-
τοιων πράξεων και εποµένως στο καθεστώς της γενικευµένης
ανοµίας, στην οποία ο Υπουργός Παιδείας δυστυχώς άνοιξε τον
δρόµο.

Και µια που έκανα λόγο για εικόνα ανοµίας. Κύριε Υπουργέ, η
κατάσταση στις φυλακές της χώρας –ξέρετε- χειροτερεύει. Και
τα κρούσµατα ακραίας βίας από κρατούµενους κατά σωφρονι-
στικών υπαλλήλων πολλαπλασιάζονται κατά τρόπο ανησυχητικό.
Πρόσφατα είχαµε περίπτωση µαστιγώµατος –παρακαλώ!- σω-
φρονιστικού από κρατούµενο.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Αυτό δεν ισχύει.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Το διέψευσε το Υπουργείο.
Έτσι δεν είναι; Έγινε, όµως, εκτεταµένος λόγος στα µέσα µαζι-
κής ενηµέρωσης για επίθεση µε µαστίγιο. Εσείς διατάξατε ΕΔΕ
και ορθά κάνατε.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Πού βασίστηκε;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Εγώ κάνω λόγο αυτών που

διαδίδονται. Διαψεύστε το αν θέλετε. Εδώ, όµως, -πώς να το κά-
νουµε;- δεν πιστεύουµε πλέον όσα εσείς διαψεύδετε. Το κάνατε
καθηµερινά, όχι εσείς ειδικά, αλλά η Κυβέρνησή σας.

Δεν είχαµε, όµως, πρόσφατα επίθεση κρατουµένου µε ξυρα-
φάκι εναντίον άλλου σωφρονιστικού υπαλλήλου σε άλλη φυλακή;
Βέβαια, δεν κατέληξε σε θανάσιµο τραυµατισµό, αλλά θα µπο-
ρούσε να καταλήξει εάν δεν είχε προστατευθεί ο σωφρονιστικός
υπάλληλος. 

Δεν είχαµε θέµα οµηρίας αρχιφύλακα φυλακών πρόσφατα από
κρατουµένους; Δεν νοµίζω να διαψεύσετε και αυτά.

Και πού καταλήγω; Κάθε τρεις και λίγο έχουµε θέµατα. Όσο,
λοιπόν, το Υπουργείο ασχολείται καθ’ υπερβολήν θα έλεγα µε τα
δικαιώµατα των κρατουµένων, τόσο πολλαπλασιάζονται τα κρού-
σµατα βίας από κρατούµενους εναντίον σωφρονιστικών. 

Καλή η πρόβλεψή σας για επιδότηση φοίτησης σε σωφρονι-
στικούς υπαλλήλους προκειµένου αυτοί να πάνε στο Ανοιχτό Πα-
νεπιστήµιο. Είναι καλή και την υπερψηφίζουµε. Καλή είναι η
δηµιουργία του «Κορυδαλλού ΙΙ» µε την διεύθυνση του τµήµατος
γυναικών, της συγκεκριµένης φυλακής µε τα πολλά προβλήµατα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εδώ, όµως, το πρόβληµα είναι γενικευµένο και εντονότατο.
Δώστε, λοιπόν, στους σωφρονιστικούς υπαλλήλους τη δυνατό-
τητα και ευχέρειες να ελέγχουν τις φυλακές της χώρας. Και συγ-
κρουστείτε -εάν πρέπει να το κάνετε αυτό- µε κάποιους
ιδεοληπτικούς δικαιωµατιστές που κατευθύνουν τη συζήτηση για
το σωφρονιστικό σε άλλες κατευθύνσεις.

Τέλος -και ευχαριστώ για τη ανοχή, κύριε Πρόεδρε, τελειώνω-
, δεν θα αντισταθώ στον πειρασµό. Επειδή ο οµιλών έχει περι-
θάλψει και «υιοθετήσει» ετοιµοθάνατα ζώα από τον δρόµο, θα
ήθελα αυτή την ώρα να στηλιτεύσω το απαράδεκτο νοµοσχέδιο
σχετικά µε τα αδέσποτα και τα ζώα συντροφιάς, που ευτυχώς
απέσυρε ο Υπουργός. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Αποσύρθηκε για να συζητηθεί.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Απειλεί, όµως, -και οι φι-

λοζωικές το εκλαµβάνουν ως απειλή- ότι θα το ξαναφέρει µέσα
σε ένα µήνα. Αναµένω τη νέα νοµοθετική πρωτοβουλία µε αδη-
µονία. Έχει πολλά να διορθώσει.

Έχω, όµως, να πω τούτο. Μέχρι στιγµής –και κλείνω µε αυτό-
η Κυβέρνηση αυτή έχει κάνει αρκετά δυσκολότερη τη ζωή των
ανθρώπων σε αυτή τη χώρα. Εκφράζω την πεποίθηση ότι µε τις
νοµοθετικές της πρωτοβουλίες δεν θα κατορθώσει, γιατί θα πρό-
κειται περί πρωτοφανούς αρνητικού κατορθώµατος να κάνει δυ-
σκολότερη και τη ζωή των ζώων σε αυτήν τη χώρα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Παναγιωτόπουλο.

Τον λόγο έχουν ζητήσει η Υπουργός Τουρισµού κ. Κουντουρά,
η Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Παπανάτσιου και η Υπουργός Πο-
λιτισµού κ. Κονιόρδου για να αναπτύξουν τις τροπολογίες τους.
Δεν θα χρειαστεί παραπάνω από ένα-δύο λεπτά η κάθε µία.

Τον λόγο έχει η κ. Κουντουρά.
ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ (Υπουργός Τουρισµού): Σας ευχαριστώ

πάρα πολύ.
Το πρώτο άρθρο της τροπολογίας είναι διάταξη διαφήµισης

ΕΟΤ και προβολή και προώθηση σε τρίτες χώρες.
Όσον αφορά το πρώτο άρθρο µε την πρώτη παράγραφο ρυθ-

µίζεται η διαδικασία και ο καθορισµός των δικαιολογητικών πλη-
ρωµής των σχετικών δαπανών για την εκτέλεση των συµβάσεων
µίσθωσης χώρου-χρόνου σε µέσα µαζικής ενηµέρωσης και επι-
κοινωνίας, που αφορούν στην υλοποίηση του προγράµµατος
προώθησης και προβολής, που καταρτίζει ο ΕΟΤ µε δικά του
µέσα και µε υλικό που παρέχει ο ίδιος µέσω της πρόβλεψης
εξουσιοδοτικής διάταξης για την έκδοση σχετικής απόφασης
των Υπουργών Οικονοµικών και Τουρισµού. 

Η αρµοδιότητα αυτή για την τουριστική προβολή και προ-
ώθηση της χώρας στην Ελλάδα και το εξωτερικό, που αποτελεί
την πλέον βασική λειτουργία του ΕΟΤ, ρυθµίζεται στη νοµοθεσία
µας στον ν.3270/2004. Μέσω της πρόβλεψης έκδοσης σχετικής
απόφασης των Υπουργών Οικονοµικών και Τουρισµού καλύ-
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πτουµε ένα κενό νοµοθετικό, που υφίσταται σήµερα όσον αφορά
τη διαδικασία πληρωµής τιµολόγησης των δαπανών των εν λόγω
συµφωνιών, γιατί ανέκαθεν για όλες αυτές τις συµφωνίες βγαίνει
µία απόφαση Υπουργού για τη διαδικασία όλων των συµβάσεων
µε τα απαιτούµενα δικαιολογητικά κατ’ εξουσιοδότηση του κώ-
δικα περί δηµοσίου λογιστικού. 

Στην περίπτωσή µας, όµως, οι συµβάσεις του ΕΟΤ παρουσιά-
ζουν ιδιαίτερα χαρακτηριστικά ώστε να χρειάζεται η έκδοση ει-
δικότερης υπουργικής απόφασης των δύο Υπουργών, ώστε να
ρυθµιστούν οι λεπτοµέρειες µε βάση αυτά τα ειδικότερα χαρα-
κτηριστικά των συµβάσεων αυτών, δεδοµένου ότι πρόκειται για
συµβάσεις µίσθωσης χώρου και χρόνου µε αυτεπιστασία. 

Με τη δεύτερη παράγραφο προτεινόµενης διάταξης επιχειρεί-
ται αντίστοιχα η κάλυψη υφιστάµενου νοµοθετικού κενού για την
εκτέλεση πάλι προγραµµάτων προβολής-διαφήµισης δηµοσίων
σχέσεων και πάσης φύσεως δράσης προβολής και προώθησης,
όπως ενδεικτικά η συµµετοχή µας σε εκθέσεις ή τουριστικές εκ-
δηλώσεις εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης. Θέλουµε να εφαρµοστεί
για τον Ελληνικό Οργανισµό Τουρισµού αυτό που εφαρµόζεται
αναλογικά για το Υπουργείο Εξωτερικών πάντα υπό την έγκριση
του διοικητικού συµβουλίου του ΕΟΤ. 

Όσον αφορά στις χώρες που υπάρχουν γραφεία του ΕΟΤ µε
αναλογική, όπως είπαµε, εφαρµογή του οργανισµού του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών, όσον αφορά τώρα στις χώρες τις οποίες δεν
έχουµε γραφεία, τότε η κεντρική υπηρεσία αποκλειστικά ασχο-
λείται για την εκτέλεση των προγραµµάτων προβολής-διαφήµι-
σης και δηµοσίων σχέσεων, όπως συµµετοχή σε εκθέσεις και
προγράµµατα. Και φυσικά µας δίνει τη δυνατότητα να έχουµε
συνεργασία µε τις κατά τόπους αρµόδιες ελληνικές διπλωµατι-
κές και προξενικές αρχές.

Έχουµε τη σύµφωνη γνώµη της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων
Συµβάσεων, η οποία επί της ουσίας εισηγείται τη διάταξη αυτή,
διότι ρυθµίζει το πρόβληµά µας και είναι συµβατή, όπως µας
έχουν επισηµάνει, µε το ενωσιακό δίκαιο και ως εκ τούτου είναι
επιτρεπτές, αλλά όσο η εκτιµώµενη αξία βρίσκεται κάτω από τα
σχετικά κοινοτικά όρια.

Το δεύτερο άρθρο της τροπολογίας είναι τα τουριστικά κατα-
λύµατα σε κτήρια αρχιτεκτονικής κληρονοµιάς. Μας δίνεται η δυ-
νατότητα σε καταλύµατα κάθε µορφής και κατηγορίας, κύρια και
µη κύρια, να λειτουργούν εντός χαρακτηρισµένων κτηρίων ως
διατηρητέων ή νεότερων µνηµείων ή µε παραδοσιακό χαρα-
κτήρα. Με τη διάταξη αυτή δίνεται διέξοδος σε επιχειρήσεις που
είναι µη κύρια ξενοδοχειακά καταλύµατα, δηλαδή κατά βάση µι-
κροµεσαίες επιχειρήσεις που επιθυµούν να λειτουργήσουν κα-
τάλυµα εντός χαρακτηρισµένου κτίσµατος ως παραδοσιακό ή
διατηρητέο ή µνηµείο και αυτήν τη στιγµή δεν µπορούν διότι ο
νόµος δεν τους παρέχει αυτήν τη δυνατότητα. 

Η συγκεκριµένη διάταξη θα τονώσει την επιχειρηµατική δρα-
στηριότητα και θα επηρεάσει θετικά την ανταγωνιστικότητα των
ελληνικών τουριστικών επιχειρήσεων - καταλυµάτων και θα ανα-
βαθµιστούν ταυτόχρονα τα πολιτιστικά αυτά κτήρια.

Η Ευρωπαϊκή Ένωση, αναγνωρίζοντας τη σπουδαιότητα της
εν λόγω επιχειρηµατικής δραστηριότητας, την έχει εντάξει στις
προτεραιότητες του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης 2014-
2020, και όπως το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης µας είπε
υπάρχει τεράστιο επενδυτικό ενδιαφέρον κατά πλειοψηφία σε
µικρού µεγέθους κτήρια µε περιορισµένο αριθµό δωµατίων,
ώστε να µπορέσουν να ενταχθούν στα προγράµµατα leader, τα
οποία, δυστυχώς, λήγουν πολύ σύντοµα, γι’ αυτό επείγει να πε-
ράσει και αυτή η ρύθµιση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υπουργού)

Το τρίτο άρθρο της τροπολογίας –και µε αυτό κλείνω- είναι η
µεταβατική διάταξη για τουριστικούς λιµένες. Με αυτό το άρθρο
δίνουµε µια παράταση µέχρι το 2020, ώστε να είναι η προθεσµία
υποβολής των αναφερόµενων στον νόµο δικαιολογητικών, προ-
κειµένου να είναι δυνατή η χορήγηση άδειας λειτουργίας σε υφι-
στάµενους τουριστικούς λιµένες. 

Η διάταξη αυτή στοχεύει στην αποκατάσταση της εύρυθµης
λειτουργίας υφιστάµενων τουριστικών λιµένων, οι οποίοι στε-
ρούνται επί του παρόντος άδειας λειτουργίας, σε συνέχεια σχε-

τικής διάταξης του νόµου του 2014, που τους έδινε τη δυνατό-
τητα να λειτουργούν µόνιµα, εφόσον έχουν προσηκόντως υπο-
βάλει µια σειρά από δικαιολογητικά έως συγκεκριµένη
προθεσµία.

Η τρέχουσα διάταξη παρατείνει την ανωτέρω προθεσµία µέχρι
το 2020, ώστε να µπορέσουν οι τουριστικοί αυτοί λιµένες να αδει-
οδοτηθούν για το σύνολο ή για τµήµα τους µετά από υποβολή
του σχετικού αιτήµατος των απαιτούµενων δικαιολογητικών.

Η διάταξη καταλαµβάνει όλους τους υφιστάµενους τουριστι-
κούς λιµένες. Με τον τρόπο αυτό παρατείνεται η δυνατότητα
άµεσης επίλυσης χρόνιων προβληµάτων αξιοποίησης τουριστι-
κών λιµένων και λιµενικών υποδοµών µέσω της νόµιµης λειτουρ-
γίας και παράλληλα, διευκολύνεται ο κρατικός έλεγχος του
συνόλου των τουριστικών λιµένων ανεξάρτητα από το χρόνο της
δηµιουργίας τους.

Ευχαριστώ πολύ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο

για κάτι διευκρινιστικό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε, κυρία

Υπουργέ.
Κύριε Αµυρά, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, θα ήθελα κάτι διευκρινιστικό σχετικά µε το

πρώτο άρθρο της τροπολογίας: Αλλαγή πλέον του τρόπου µε
κοινή υπουργική απόφαση, θα γίνεται η έγκριση της δαπάνης, να
το πούµε έτσι, για να πληρωθούν αυτές οι συµβάσεις, µε τις
οποίες τι συµβαίνει; Είναι ανεκτέλεστες; Δεν ξεκινούν αν δεν αλ-
λάξει ο τρόπος –να το πω έτσι- γρήγορης πληρωµής τους; Αυτό
είναι; 

Δεύτερον, για πόσες συµβάσεις µιλάµε και γιατί ποσό; Αν θέ-
λετε, παρακαλώ, δώστε µας και µια εικόνα του συνολικού κον-
δυλίου διαφήµισης της χώρας µέσω ΕΟΤ προς το εξωτερικό.

Ευχαριστώ.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να

έχω τον λόγο; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρία Υπουργέ, θα µι-

λήσει και η κ. Κεφαλίδου και θα απαντήσετε συνολικά. 
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Συνεχίζοντας από εκεί που το άφησε ο κ. Αµυράς, θέλω να σας

ρωτήσω για το άρθρο 3. Αν δεν κάνω λάθος, υπάρχει νοµοσχέδιο
που έχει κατατεθεί τώρα και αφορά στους τουριστικούς λιµένες,
ναυτιλία κ.λπ.. Γιατί µας το φέρνετε ως τροπολογία και δεν το
βάζετε µέσα στο νοµοσχέδιο, για να υπάρχει χρόνος να συζητη-
θεί; Αυτό είναι κάτι, το οποίο µας προβληµατίζει σε σχέση µε την
όλη δοµή της τροπολογίας που φέρνετε. 

Εποµένως, σας κάνω µια πρόταση: Μήπως µπορείτε το άρθρο
3, αφού υπάρχει αύριο ολοµέλεια του Υπουργείου Ναυτιλίας, να
το φέρετε εκεί; Δεν έχει καµµία σχέση µε τα προηγούµενα που
εισηγείστε, το ένα έχει να κάνει µε τις συµβάσεις του ΕΟΤ, το
άλλο έχει να κάνει µε τους παραδοσιακούς οικισµούς και αυτό,
το τρίτο µε τους τουριστικούς λιµένες. Γιατί δεν το φέρνετε εκεί; 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρία Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ (Υπουργός Τουρισµού): Όσον αφορά,

αν θέλετε, στην προβολή και στην προώθηση, δυστυχώς τα χρή-
µατά µας είναι ελάχιστα. Προσπαθούµε να συµµετέχουµε σε
όλες τις εκθέσεις και να κάνουµε προβολή και διαφήµιση σε
πολύ συγκεκριµένα µέσα, τα οποία είναι τα ίδια τα τελευταία χρό-
νια. Δεν έχουµε την οικονοµική δυνατότητα να προβληθούµε
όπως θα θέλαµε και όπως αρµόζει στην πατρίδα µας, έχουµε
γίνει µια πολύ µεγάλη τουριστική δύναµη. 

Το σύνολό τους για δηµόσιες σχέσεις, για µεγάλα event, για
τις εκθέσεις µας, για να νοικιάσουµε χώρους, για να κάνουµε
προβολή σε πολύ συγκεκριµένα και µόνο τουριστικά, ταξιδιωτικά,
ψηφιακά µέσα είναι τα ίδια, δεν έχει αλλάξει τίποτα.

Δυστυχώς, τα χρήµατά µας είναι πάρα πολύ λίγα. Είναι στο
σύνολο περίπου 7 εκατοµµύρια για τις σαράντα εκθέσεις που πη-
γαίνουµε και περίπου 7 εκατοµµύρια για όλες τις υπόλοιπες δρά-
σεις. Αναλογικά, τι να σας πω, είναι αστεία τα χρήµατα, αυτά
είναι όµως και αυτά πρέπει να αξιοποιήσουµε. 
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Αυτό το οποίο µε ρωτήσατε δεν έχει να κάνει µε τη δαπάνη,
έχει να κάνει µε τη διαδικασία πληρωµής. Εάν θυµάστε, επειδή
είχα φέρει και τη συνδιαφήµιση, το πρόβληµα ποιο είναι; Είναι
ότι ο ΕΟΤ στο παρελθόν εξαιρείτο από τα πάντα και δεν έµπαινε
σε ειδικές διατάξεις.

Εµείς, ως Κυβέρνηση, δεν θέλουµε ο ΕΟΤ να εξαιρείται από
τίποτα. Θέλουµε να ακολουθεί κανόνες, για να µην υπάρχουν
προβλήµατα, τα οποία δηµιουργήθηκαν στο παρελθόν. Αυτοί οι
κανόνες για να µπουν, ορίζουν ότι για τις συγκεκριµένες συµβά-
σεις, επειδή χρήζουν ειδικών δικαιολογητικών που δεν είναι στο
σύνολο του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, πρέπει να βγει µια κοινή
υπουργική απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών και δική µου,
που να ορίζει όλα τα απαιτούµενα δικαιολογητικά που ζητά και ο
Επίτροπος ώστε να είναι διαφανής η διαδικασία. Αυτό είναι όλο.

Όσον αφορά στο συγκεκριµένο θέµα, αυτή η παράταση έρχε-
ται απλώς να δοθεί, γιατί έληξε και επείγει να δοθεί…

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Αύριο έχει ολοµέλεια. 
ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ (Υπουργός Τουρισµού): Όχι, δεν ξέρω

για ποια ολοµέλεια µιλάτε…
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Μα, έχει νοµοσχέδιο του

Υπουργείου Ναυτιλίας.
ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ (Υπουργός Τουρισµού): Ακούστε µε

λίγο. Πρώτα απ’ όλα, δεν είναι Ναυτιλίας, είναι Τουρισµού.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Έχει τουριστικά µέσα. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Έχει και τουριστικά µέσα.
ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ (Υπουργός Τουρισµού): Όχι, κάνετε

λάθος. Το Υπουργείο Ναυτιλίας δεν έχει τίποτα τουριστικό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Το νοµοσχέδιο έχει για τα τουριστικά

σκάφη αναψυχής...
ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ (Υπουργός Τουρισµού): Όχι, όχι, ακού-

στε µε λίγο. Δεν είναι αρµοδιότητά µου…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Έχει συνάφεια, όµως. 
ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ (Υπουργός Τουρισµού): Μου επιτρέ-

πετε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Αµυρά, δεν

ακούγεστε.
ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ (Υπουργός Τουρισµού): Δεν έχει καµ-

µία σηµασία. Το Υπουργείο Τουρισµού έχει πάρα πολλές συναρ-
µοδιότητες. Αυτό είναι αρµοδιότητα δική µου, έχει λήξει η
παράταση, οφείλω να τη δώσω, γιατί αλλιώς είναι όλα στον αέρα.
Είναι κατεπείγον και δεν έχει και καµία σχέση µε τη συνάφεια του
νοµοσχεδίου που είναι του Υπουργείου Ναυτιλίας.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε, κυρία

Υπουργέ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο διευκρι-

νιστικά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Όχι, το έχουµε καταν-

τήσει επίκαιρη ερώτηση. Σας παρακαλώ πολύ!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Σε είκοσι δευτερόλεπτα θα έχω τελει-

ώσει. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Αµυρά, θα το-

ποθετηθείτε…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Επί της διαδικασίας ζητώ τον λόγο. Θα

το καταλάβετε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Δεν γίνεται. Θα ακο-

λουθήσουν άλλοι δυο Υπουργοί…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Σε είκοσι δευτερόλεπτα θα έχω τελει-

ώσει, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Θα χρειαστεί απάν-

τηση µετά πάλι. Πώς θα γίνει, δηλαδή; Δεν είναι επί της διαδικα-
σίας. Επί της διαδικασίας ζητήσατε διευκρινίσεις και άλλες
διευκρινίσεις θέλετε; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Μα, είναι θέµα… 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Αµυρά, σας πα-

ρακαλώ βοηθήστε λίγο τη διαδικασία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Μα, επί της διαδικασίας ζητώ τον λόγο.

Δώστε µου τον λόγο και θα καταλάβετε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Αµυρά, έχετε

τον λόγο και σας παρακαλώ να είστε σύντοµος. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Σε είκοσι δευτερόλεπτα θα έχω τελει-

ώσει.
Κυρία Υπουργέ, δεν θα σηκωνόµουν, για να πω αυτό που θα

σας πω τώρα, αλλά εάν έχει συνάφεια η διαφηµιστική δαπάνη
του ΕΟΤ µε το νοµοσχέδιο περί έµφυλης βίας περισσότερη απ’
ό,τι µε το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Ναυτιλίας, που έχει µέσα
και τουριστικά θέµατα, εγώ σας λέω ότι κάνετε λάθος εκτίµηση,
κάνετε λάθος στην κατηγοριοποίηση, διότι είναι θέµα καλής νο-
µοθέτησης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Αµυρά, αυτό

µπορούσατε να το πείτε και στην τοποθέτησή σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Μα, θα φύγει µετά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ενώ όταν κάνετε την

οµιλία σας, είναι όλοι οι Υπουργοί εδώ µέσα στους οποίους ανα-
φέρεστε, έτσι;

Κυρία Κουντουρά, θέλετε να απαντήσετε; Δεν νοµίζω ότι
υπάρχει λόγος να µπούµε στη διαδικασία…

ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ (Υπουργός Τουρισµού): Να το εξη-
γήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρία Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ (Υπουργός Τουρισµού): Είµαστε, κύ-
ριοι συνάδελφοι, γνώστες του πως λειτουργεί το Κοινοβούλιο.
Αυτό είναι κατεπείγον. Εγώ το είχα καταθέσει πολύ καιρό και
βγήκε σήµερα. Δεν µπορούσα να γνωρίζω ποιο νοµοσχέδιο µπο-
ρεί να έρθει, που κατά τη δική σας άποψη έχει συνάφεια. Είναι
κατεπείγον, το έφερα και το υποστηρίζω.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρία Υπουργέ, ευχα-

ριστούµε πολύ. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Άλλο το κατεπείγον και άλλο η συνά-

φεια, όµως.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριοι συνάδελφοι,

σας παρακαλώ.
Η κ. Παπανάτσιου έχει τον λόγο.
Κυρία Παπανάτσιου, ελπίζω µε τη δική σας ανάπτυξη να µην

καταλήξουµε, επίσης, σε επίκαιρη ερώτηση.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Και εγώ το ελπίζω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ορίστε, έχετε τον

λόγο.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Με τη συγκεκριµένη τροπολογία µε γενικό αριθµό 1542 και ει-

δικό 153 και το πρώτο άρθρο, δίδεται παράταση των προθεσµιών
του ν.4270/2014, που είναι για την έκδοση συµψηφιστικών χρη-
µατικών ενταλµάτων, για τη διενέργεια των αντίστοιχων λογιστι-
κών εγγραφών και για την απόδοση λογαριασµών ΧΕΠ για
περιπτώσεις δηµοσίων επενδύσεων, επίσης για τη διενέργεια τα-
κτοποιητικών λογιστικών εγγραφών και την εµφάνιση των εξόδων
των προξενικών αρχών που πραγµατοποιήθηκαν κατά το οικονο-
µικό έτος 2017 στον κρατικό προϋπολογισµό. Είναι µια παρά-
ταση ενός µηνός.

Αυτό γίνεται, ούτως ώστε να µπορέσουµε να έχουµε όλα τα
στοιχεία αυτά για την καλύτερη εκτέλεση του προϋπολογισµού. 

Οι υπηρεσίες που έχουν αναλάβει τις αρµοδιότητες είναι και-
νούργιες. Έχουν µεταβιβαστεί οι αρµοδιότητες από τις Υπηρε-
σίες Δηµοσιονοµικού Ελέγχου στις γενικές διευθύνσεις
οικονοµικών υπηρεσιών και ζητάµε την παράταση ενός µήνα, για
να καταφέρουν να έχουν αποτέλεσµα. 

Στο δεύτερο άρθρο, ειδικά για τις πληρωµές του προγράµµα-
τος δηµοσίων επενδύσεων του έτους 2017 του Υπουργείου Οι-
κονοµίας και Ανάπτυξης και κατά παρέκκλιση κάθε άλλης γενικής
και ειδικής διάταξης οι Δηµοσιονοµικές Υπηρεσίες Εποπτείας και
Ελέγχου, που έχουν πάρει πλέον αυτή την υποχρέωση στους νο-
µούς, για πρώτη χρονιά καθορίζονται δευτερεύοντες διατάκτες,
στους οποίους µεταβιβάζονται οι σχετικές πιστώσεις και εκδί-
δουν τα σχετικά συµψηφιστικά χρηµατικά εντάλµατα για την εµ-
φάνιση στη δηµόσια ληψοδοσία των πληρωµών που
διενεργήθηκαν από τις περιφέρειες σε εκτέλεση των εγκεκριµέ-
νων από τον Υπουργό Οικονοµίας και Ανάπτυξης συλλογικών
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αποφάσεων έργων περιφερειακού επιπέδου, των λεγόµενων
ΣΑΕΠ , όπως τα ξέρουµε όλοι. Είναι η πρώτη χρονιά. Δεν είναι
έτοιµοι ακόµη. Ζητάµε για φέτος και µόνο να γίνει αυτή η διαδι-
κασία.

Το τρίτο άρθρο είναι η κατάργηση του άρθρου 25 της υποπα-
ραγράφου δ9 της παραγράφου δ’ του άρθρου 2 του ν.4336/2015.
Τι αφορά το συγκεκριµένο; Δαπάνες µετακινούµενων εντός και
εκτός επικράτειας. Προβλέπεται η χορήγηση δαπανών διαµονής
στα µέλη της Κυβέρνησης και τους Υφυπουργούς που δεν έχουν
τη βουλευτική ιδιότητα µε τους όρους και τις προϋποθέσεις που
οι δαπάνες αυτές καταβάλλονται και για τους Βουλευτές επαρχίας
και προβλέπονται στην µε αριθµό 6701/27-12-1994 απόφαση της
Ολοµέλειας της Βουλής, όπως εκάστοτε τροποποιείται και ισχύει. 

Με τη διάταξη του προτεινόµενου άρθρου καταργούνται από
τότε που ίσχυσαν τόσο η διάταξη του άρθρου 25 της υποπαρα-
γράφου δ9 της παραγράφου δ’ του άρθρου 2 του ν.4336/2015
όσο και η µε αριθµό 2/73/4-1-2016 απόφαση του Υπουργού Οι-
κονοµικών κατά το µέρος που αφορά στην παρούσα ρύθµιση. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την κυρία

Υπουργό. 
Η Υπουργός Πολιτισµού κ. Κονιόρδου έχει τον λόγο για τη δική

της τροπολογία. 
ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):

Είναι γνωστά τα προβλήµατα που έχουν προκύψει στον χώρο της
συλλογικής διαχείρισης, µε συνέπειες τόσο στους δικαιούχους
όσο και στην αγορά, στους χρήστες πνευµατικών έργων. 

Η Κυβέρνηση έχει παρέµβει τόσο µε τον νέο ν.4481/2017 όσο
και µε άλλες νοµοθετικές πρωτοβουλίες για τη ρύθµιση προβλη-
µάτων στον χώρο της συλλογικής διαχείρισης. 

Με δεδοµένο ότι οι ΟΣΔ αδειοδοτούνται από τον αρµόδιο
Υπουργό Πολιτισµού για να λειτουργήσουν και η ανάκληση της
άδειάς τους προβλέπεται στο υφιστάµενο νοµικό πλαίσιο ως κύ-
ρωση σε περίπτωση παραβάσεων, η παρούσα τροπολογία έρχε-
ται προκειµένου να ρυθµίσει το τοπίο µετά ακριβώς την
ανάκληση της άδειας σε οποιονδήποτε ΟΣΔ ή ΑΟΔ του άρθρου
50 του ν.4451/2018.

Η ρύθµιση αυτή είναι σύµφωνη µε την οδηγία 2014/26 της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, όπως αυτή ενσωµατώθηκε στο Ελληνικό Δί-
καιο µε τον ν.4481 και αναλυτικά αναφέρεται στην αιτιολογική
έκθεση. 

Οι λόγοι που µας οδήγησαν σε αυτήν τη ρύθµιση είναι κυρίως
και πρωτίστως το δηµόσιο συµφέρον, η ανάγκη να προστατευτεί
ο πολιτισµός, η σύγχρονη δηµιουργία και τα δικαιώµατα όλων
των δικαιούχων, να τηρηθεί η νοµιµότητα στους χρήστες πνευ-
µατικών έργων, να µην πληγεί η δηµοσιονοµική σταθερότητα και
να έχουµε διεθνή ευπρόσωπη παρουσία ως χώρα στον τοµέα της
πνευµατικής ιδιοκτησίας. 

Η ανάκληση της άδειας λειτουργίας ΟΣΔ ή ΑΟΔ του άρθρου
50 επιβάλλεται ως διοικητική κύρωση στην περίπτωση σοβαρών
παραβάσεων των νόµων για τα δικαιώµατα πνευµατικής ιδιοκτη-
σίας. Ωστόσο η ανάκληση της άδειας ενδέχεται σε ορισµένες πε-
ριπτώσεις να οδηγήσει σε απορρύθµιση της αγοράς και στον
κατακερµατισµό της, ο οποίος εντέλει θα είναι επιζήµιος για
όλους και για τους δικαιούχους και για τους χρήστες αλλά και
για την οικονοµία γενικότερα. 

Για τον λόγο αυτό προβαίνουµε στην τροποποίηση του άρ-
θρου 69 του ν.2121/1993, ώστε στις αρµοδιότητες του ΟΠΙ να
προστεθεί η αρµοδιότητα της έκτακτης συλλογικής διαχείρισης. 

Ο σκοπός, λοιπόν, της έκτακτης συλλογικής διαχείρισης είναι
να διαχειριστεί τα δικαιώµατα των δικαιούχων για σύντοµο χρο-
νικό διάστηµα που δεν µπορεί να υπερβαίνει τα δύο έτη και έως
ότου συσταθεί νέος Οργανισµός Συλλογικής Διαχείρισης. 

Συστήνεται, λοιπόν, στον Οργανισµό Πνευµατικής Ιδιοκτησίας
ειδική Υπηρεσία Έκτακτης Διαχείρισης Πνευµατικών Δικαιωµά-
των που έχει τις εξής αρµοδιότητες: Να ασκεί όλες τις αναγκαίες
ενέργειες για την προσωρινή και έκτακτη διαχείριση των δικαιω-
µάτων των δικαιούχων µελών ΟΣΔ ή ΑΟΔ του άρθρου 50, που η
άδειά του ανακλήθηκε. Να συνάπτει νέες συµβάσεις ανάθεσης
και εκπροσώπησης µε δικαιούχους µέλη. Να εισπράττει, να δια-
νέµει και να αποδίδει τα εισπραττόµενα δικαιώµατα στους δι-

καιούχους. Να επιβάλλει την τήρηση της νοµιµότητας, χρήσης
δικαιωµάτων από τους χρήστες πνευµατικών έργων, οι οποίοι
στην περίπτωση έλλειψης οργανισµού που διαχειρίζεται δικαιώ-
µατα αφήνονται να διαπράττουν αδικήµατα της παράνοµης χρή-
σης έργων πνευµατικής ιδιοκτησίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίας Υπουργού) 

Θα χρειαστώ λίγο ακόµη χρόνο, κύριε Πρόεδρε. 
Βεβαίως, στο πλαίσιο της ελευθερίας των συµβάσεων οι δι-

καιούχοι και οι ΟΣΔ έχουν δικαίωµα να αντιταχθούν στην παρα-
πάνω ανάθεση και εκπροσώπηση από τον Οργανισµό
Πνευµατικής Ιδιοκτησίας, υπό τις προϋποθέσεις που τίθενται
στην προτεινόµενη διάταξη. Εντός δηλαδή εξήντα ηµερών από
τη δηµοσίευση της απόφασης της σύστασης της Υπηρεσίας
Έκτακτης Διαχείρισης, δύνανται να κοινοποιούν εγγράφως στον
Οργανισµό Πνευµατικής Ιδιοκτησίας δήλωσή τους ότι δεν επιθυ-
µούν να εκπροσωπηθούν από αυτόν. 

Η Υπηρεσία Έκτακτης Διαχείρισης διέπεται από τις διατάξεις
που ισχύουν για τους ΟΣΔ στα θέµατα της διαφάνειας, της πλη-
ροφόρησης και της λογοδοσίας. Έχει γενική συνέλευση µελών
και εποπτικό συµβούλιο. 

Προς το συµφέρον των δικαιούχων και για την επίτευξη του
στόχου της έκτακτης διαχείρισης ο Οργανισµός Πνευµατικής
Ιδιοκτησίας µεριµνά για τη µεταφορά όλων εκείνων των στοι-
χείων που τηρούσε ο ΟΣΔ, του οποίου η άδεια ανακλήθηκε. Τα
στοιχεία αυτά τα διέθετε επειδή ακριβώς οι δικαιούχοι τα είχαν
εµπιστευθεί προκειµένου να ασκεί συλλογική διαχείριση των δι-
καιωµάτων τους. 

Τέλος, λαµβάνεται πρόνοια για τη σύσταση νέου ΟΣΔ, δίνον-
τας το δικαίωµα στη γενική συνέλευση των µελών της Ειδικής
Υπηρεσίας Έκτακτης Διαχείρισης να αποφασίσει για τον Οργα-
νισµό Συλλογικής Διαχείρισης, ο οποίος και θα αναλάβει τη δια-
χείριση των δικαιωµάτων τους πριν την ολοκλήρωση του χρόνου
λειτουργίας της Ειδικής Υπηρεσίας Έκτακτης Διαχείρισης. 

Η ψήφιση της ως άνω τροπολογίας είναι απαραίτητη για τη
συλλογική διαχείριση των πνευµατικών δικαιωµάτων, γιατί λει-
τουργεί συγχρόνως προληπτικά και αποτρεπτικά. Διότι µέχρι
στιγµής, η ανάκληση της άδειας λειτουργίας ΟΣΔ ή ΑΟΔ του άρ-
θρου 50, σε περίπτωση παραβάσεων από πλευράς τους ήταν
κενό γράµµα. Δεν µπορούσε να επιβληθεί χωρίς συνέπειες στους
ίδιους τους δικαιούχους µέλη, καθώς ήταν αρρύθµιστο το πεδίο
για το τι θα συµβεί µετά την ανάκληση, ιδίως στην περίπτωση
που ένας ΟΣΔ ή ΑΟΔ του άρθρου 50 είχε δεσπόζουσα θέση στην
αγορά. 

Με αυτήν τη συµπλήρωση, η διάταξη της ανάκληση έπαψε να
είναι µη εφαρµόσιµη. Για τον λόγο αυτό, σας καλούµε να την ψη-
φίσετε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την

κυρία Υπουργό. 
Τον λόγο έχει ζητήσει η κ. Κεφαλίδου. 
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, δεν έχει περάσει πολύς χρόνος από τότε που

σε αυτήν την Αίθουσα συζητήσαµε το νοµοσχέδιο για τα πνευ-
µατικά δικαιώµατα. Ήταν εµβληµατικό, όπως είπατε, που θα
έδινε λύσεις και θα τερµάτιζε τα προβλήµατα µε τις γκρίζες
ζώνες και τα κενά γράµµατα. 

Σήµερα, έρχεστε για να φέρετε τροπολογία. Πρώτον, υπάρχει
διαβούλευση; Δεύτερον, πρακτικά τι προβλήµατα έρχεται να
λύσει αυτή η τροπολογία που φέρνετε; Όλη αυτή η ιστορία γίνε-
ται για την ΑΕΠΙ; Υπάρχουν δηµοσιεύµατα που µάλλον φωτογρα-
φίζουν ότι αυτή η προσπάθειά σας αφορά στην ΑΕΠΙ. Τι
σκέφτεστε να κάνετε µε το αδιέξοδο που έχει φτάσει στα θέµατα
της µη πληρωµής των δικαιωµάτων των δηµιουργών; Τελικά,
είναι αυτή η τροπολογία για να περάσει στο πόδι, νύχτα; Μπο-
ρείτε να µας εξηγήσετε ποιο είναι το κατεπείγον; 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Τον λόγο έχει ο κ. Αµυ-

ράς. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, πρώτα απ’ όλα κι εγώ διαφωνώ µε το να έρ-
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χεται ως τροπολογία µια τόσο σηµαντική ρύθµιση. Είναι σοβαρή
ρύθµιση, διότι στην ουσία αυτό που µας λέει είναι ότι σε περί-
πτωση ανάκλησης της άδειας λειτουργίας της ΑΕΠΙ, µε υπουρ-
γική απόφαση και σύµφωνη γνώµη του διοικητικού συµβουλίου
του Οργανισµού Πνευµατικής Ιδιοκτησίας, θα ανατεθεί στον ορ-
γανισµό αυτό το έργο της ΑΕΠΙ. 

Νοµίζω ότι σε αυτό συµφωνούµε, αλλά παρακαλώ να µας το
διευκρινίσετε. Άρα, το πρώτο είναι εάν ο ΟΠΙ είναι στην ουσία η
διάδοχος κατάσταση της ΑΕΠΙ. 

Δεύτερον, είµαστε ή θα είµαστε η µοναδική χώρα στον κόσµο,
εάν ψηφιστεί αυτή η τροπολογία στην οποία η εκπροσώπηση των
πνευµατικών δικαιωµάτων των δηµιουργών ανατίθεται σε µία
κρατική, στην ουσία, δοµή. 

Επίσης, παρακολουθώντας και διαβάζοντας την τροπολογία,
βλέπω ότι υπάρχουν κάποια κενά πρακτικά, ρεαλιστικά που θα
τα βρούµε µπροστά µας στη ζωή. Δηλαδή, δεν υπάρχει η απα-
ραίτητη υποδοµή στον ΟΠΙ, ούτε το προσωπικό για να αναλάβει
το έργο της διαχείρισης των πνευµατικών δικαιωµάτων. Για τη
δε ειδική υπηρεσία της έκτακτης διαχείρισης δικαιωµάτων, που
µας είπατε, µας λέτε ότι θα εξαρτηθεί από έκδοση κοινής υπουρ-
γικής απόφασης. Και γι’ αυτό έχει σηµασία να µην έρχονται µε
τροπολογία τέτοια θέµατα. Εγώ ρωτώ: Υπάρχει πρόβλεψη για τη
δαπάνη; Υπάρχει πρόβλεψη να προσδιοριστεί η δαπάνη για τον
προσωρινό διαχειριστή, για τον εξοπλισµό, για τους συµβού-
λους, για τις δαπάνες λειτουργίας; 

Και κάτι ακόµη. Ενδεχοµένως, διότι ξέρουµε ότι οι ΚΥΑ εκδί-
δονται µε ρυθµούς αραµπά, να υπάρξει ένα κενό στο οποίο θα
πέσουν οι δηµιουργοί και θα την πατήσουν, για να το πω απλά,
οι ίδιοι οι δηµιουργοί. Μέχρι τότε, πείτε µου ποιος θα εκπροσωπεί
και ποιος θα ανανεώνει συµβάσεις προστασίας δικαιωµάτων µε
εταιρείες του εξωτερικού και αντίστοιχους οργανισµούς του εξω-
τερικού; Ποιος; Αυτή η ειδική υπηρεσία;

Και κάτι ακόµη πολύ σοβαρό, κυρία Υπουργέ. Τι θα συµβεί µε
τα αρχεία δηµιουργών και έργων ΑΕΠΙ; Προβλέπεται σε αυτή την
τροπολογία ότι ο ΟΠΙ δεν φέρει ευθύνη για καταστροφή ή αλ-
λοίωση αρχείου ψηφιακών έργων. Μιλάµε για περιουσία εκατοµ-
µυρίων ευρώ και µας λέει ο οργανισµός που θα αναλάβει τη
διαχείριση των πνευµατικών δικαιωµάτων ότι δεν φέρει καµµία
ευθύνη για το αν καταστραφούν τα έργα τα δικά σας. Εδώ
έχουµε θέµα, κυρία Υπουργέ.

Εµείς τι προτείνουµε; Προτείνουµε αυτό που λένε και πάρα
πολλοί καλλιτέχνες, τη δηµιουργία µιας εταιρείας συλλογικής
διαχείρισης των δικαιωµάτων που θα αντικαταστήσει την ΑΕΠΙ,
µεταβίβαση του χαρτοφυλακίου της ΑΕΠΙ σε αυτό τον οργανισµό
µε βασικό κριτήριο α) να ικανοποιηθούν οι απαιτήσεις των δηµι-
ουργών των καλλιτεχνών και β) να εισπράξει το δηµόσιο τα
άµεσα οφέλη. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Παναγιωτό-

πουλε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Θα αναφερθώ στην τροπολογία που κατατέθηκε από την αξιό-

τιµη Υπουργό Πολιτισµού, αλλά κατ’ επέκταση και για τις άλλες.
Κοιτάξτε τώρα εδώ οι τροπολογίες που κατατίθενται µεσούσης
της συζήτησης στην Ολοµέλεια είναι ένας βολικός για την Κυ-
βέρνηση τρόπος, ώστε να ρυθµίζονται και να περνάνε θέµατα,
χωρίς όχι εκτενή, αλλά στοιχειώδη συζήτηση στη Βουλή. Βλέ-
πετε στις πολλές λεπτοµέρειες που υπάρχουν σε πολλά από
αυτά τα θέµατα κρύβονται πολλοί «διαβόλοι», όπως λένε στο
χωριό µου. 

Έτσι, λοιπόν, θεωρώ ότι αυτός δεν είναι τρόπος. Για παρά-
δειγµα, στο θέµα για τα πνευµατικά δικαιώµατα, απ’ ό,τι κατά-
λαβα από την τοποθέτηση της κυρίας Υπουργού, έχουµε κατ’
αρχάς θέµα παρέκκλισης από τις διατάξεις του δηµοσίου λογι-
στικού χωρίς τεκµηρίωση αιτιολογηµένη όσον αφορά στην έκτα-
κτη επιχορήγηση του νέου φορέα.

Επίσης, έχουµε ένα άλλο θέµα, όπου ο εποπτεύων καθίσταται
και εισπρακτικός µηχανισµός. Ο ελέγχων τους εισπράκτορες κα-
θίσταται και ο ίδιος εισπράκτορας. Με ποια λογική γίνεται αυτό
το πράγµα; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αυτά τα πράγµατα µας δηµιουργούν πάρα πολλές επιφυλάξεις
σχετικά µε την εγκυρότητα της νοµοθετικής πρωτοβουλίας της
τροπολογίας. Γι’ αυτό ζητάω να αποσυρθεί η σχετική τροπολο-
γία, προκειµένου να δηµιουργηθεί περιθώριο για κανονική συζή-
τηση στην επιτροπή και στην Ολοµέλεια, µε κλήση προς
ακρόαση όλων των σχετικών φορέων, των δηµιουργών, προκει-
µένου να καταλήξουµε σε µία εµπεριστατωµένη άποψη για το
πως πρέπει να προχωρήσουµε µε αυτό το ζήτηµα. Άλλως, υπάρ-
χουν πάρα πολύ σοβαρές επιφυλάξεις.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε, κύριε

Παναγιωτόπουλε.
Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όσον αφορά στην τροπολογία

που φέρνει το Υπουργείο Πολιτισµού, εµείς θα τοποθετηθούµε
πολύ συγκεκριµένα στη δευτερολογία, αλλά θα θέλαµε να θέ-
σουµε ορισµένα ερωτήµατα, για να δούµε πως ακριβώς θα το-
ποθετηθούµε. 

Κατ’ αρχάς, έτσι όπως διαβάζουµε την τροπολογία, επί της ου-
σίας έρχεται να υπηρετήσει την εµπορευµατοποίηση και εκµε-
τάλλευση πνευµατικών και συγγενικών δικαιωµάτων και µάλιστα,
φαίνεται ότι γράφει στα «παλιά της τα παπούτσια» τις συλλογικές
διαδικασίες των οργάνων. Αυτό είναι ένα το κρατούµενο, είναι
µια παρατήρηση. Βέβαια, οι διαχειριστικές δυνατότητες που δί-
νετε στον Οργανισµό Πνευµατικής Ιδιοκτησίας έχει κι άλλες πα-
ρενέργειες, τις οποίες όµως θα πω στη δευτερολογία.

Ένα από τα ερωτήµατα που θέλουµε να θέσουµε είναι αν πράγ-
µατι η Κυβέρνηση ήθελε να λύσει το πρόβληµα, γιατί µε τη συγ-
κεκριµένη τροπολογία δεν αναφέρεται ρητά και αποκλειστικά στην
περίπτωση της ΑΕΠΙ, της Ανώνυµης Εταιρείας Πνευµατικής Ιδιο-
κτησίας, ως µοναδικής κερδοσκοπικής εταιρείας, που διαχειρίζε-
ται πνευµατικά δικαιώµατα και η οποία θα µπορούσε να
θεσµοθετήσει τη διαδικασία µετατροπής της σε αυτοδιαχειριζό-
µενο από τους δηµιουργούς οργανισµό συλλογικής διαχείρισης.
Αυτό είναι το ένα ερώτηµα.

Επίσης, γιατί η συγκεκριµένη τροπολογία -ευκαιρία είναι- δεν
παίρνει ούτε ένα µέτρο για τους εργαζόµενους που απασχολεί
η ΑΕΠΙ και οι οποίοι αυτήν τη στιγµή βρίσκονται στον αέρα; Βρί-
σκονται στον αέρα και ο κίνδυνος που υπάρχει είναι ότι αυτοί οι
άνθρωποι έχουν µια πολύ µεγάλη εµπειρία στη διαχείριση των
πνευµατικών δικαιωµάτων η οποία και θα χαθεί αν δεν επιλυθεί
το εργασιακό ζήτηµα.

Σε κάθε περίπτωση, εµείς θεωρούµε ότι είναι ελλιπής. Πέρα
από το ότι οδηγεί στην εµπορευµατοποίηση, είναι και ελλιπής και
θα ζητήσουµε την απόσυρση της συγκεκριµένης τροπολογίας,
έτσι ώστε να υπάρξει ρύθµιση που αποκλειστικά θα αντιµετωπίζει
το πρόβληµα της λειτουργίας της ΑΕΠΙ και του περάσµατος βέ-
βαια στα χέρια των δηµιουργών της.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Συντυχάκη.
Τον λόγο έχει η κυρία Υπουργός.
ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):

Θα ήθελα να τονίσουµε ότι αυτή η ειδική µεταβατική υπηρεσία
σε καµµία περίπτωση δεν είναι µια κρατική υπηρεσία. Όπως είναι
γνωστό, ο ΟΠΙ είναι φορέας ιδιωτικού δικαίου εποπτευόµενος
από το κράτος. Έτσι, επίσης, και η ΟΣΔ και η ΑΟΔ εποπτεύονται
από το κράτος, βάσει της άδειας τους. Ακόµα, ο φορέας αυτός
είναι ανεξάρτητος και αυτοχρηµατοδοτείται. Μόνο σε περίπτωση
ανάγκης µπορεί να δοθεί έκτακτη επιχορήγηση. Όµως, ο Έλλη-
νας φορολογούµενος δεν επιβαρύνεται, διότι αυτή η έκτακτη επι-
χορήγηση θα επιστραφεί στο δηµόσιο µέσω του ΟΠΙ, βάσει του
τελευταίου άρθρου της τροπολογίας.

Τώρα, για τα αρχεία για τα οποία µιλήσατε, όπως ανέφερα
πριν, αυτά τα αρχεία στην ουσία αποτελούν την εµπιστοσύνη των
δικαιούχων προς την εταιρεία. Εποµένως, όταν ανακαλείται η
άδεια, έχει δικαίωµα ένας φορέας -που η αποστολή του είναι να
ρυθµίσει την αγορά, να προστατεύσει τους δικαιούχους, να βοη-
θήσει τους χρήστες-, να χρησιµοποιήσει το αρχείο αυτό χωρίς
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να το απαλλοτριώσει. Έχει δικαίωµα να το χρησιµοποιήσει για
να µπορέσει να εξυπηρετήσει τα πνευµατικά δικαιώµατα των δι-
καιούχων. Έπειτα, ο κάθε δηµιουργός είναι ελεύθερος, αν θέλει,
να µην ενταχθεί µέσα σε αυτό το αρχείο και να µπορέσει να πάει
όπου θέλει τα δικαιώµατα του. 

Εποµένως, αυτό γίνεται για λόγους δηµοσίου συµφέροντος
και για προστασία των δικαιωµάτων και ακόµα για την προστασία
του πολιτισµού, της σύγχρονης δηµιουργίας, η οποία αυτήν τη
στιγµή απειλείται µέσα από τις εξελίξεις των πραγµάτων. Θα
ήθελα όµως, να τονίσω ότι δεν αφορά µόνο στην ΑΕΠΙ αυτή η
τροπολογία. Αφορά οποιονδήποτε ΟΣΔ ή ΑΟΔ που µπορεί να
βρεθεί σε παρόµοιες συνθήκες. Εποµένως, ο νόµος δεν είναι
µόνο για µια περίπτωση, αλλά για οτιδήποτε παρουσιαστεί στο
µέλλον, ανάλογο µε αυτό.

Η διαβούλευση έχει προηγηθεί, διότι έχουν ενηµερωθεί όλοι
οι αντίστοιχοι φορείς. Εδώ και αρκετό καιρό, τους έχει δοθεί η
πρόθεση του Υπουργείου για τη λύση αυτή, για την τροπολογία
αυτή. Έχουν ενηµερωθεί.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Εµείς µπορούµε να ξέρουµε
την άποψή τους;

ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):
Η άποψή τους έχει πολύ µεγάλη διάσταση. Είναι εκ διαµέτρου
διαφορετική.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Το κατεπείγον θα µας το
πείτε;

ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):
Το κατεπείγον είναι ότι πρέπει να ρυθµιστεί άµεσα η αγορά και
ότι θα πρέπει να πάρουµε άµεσες αποφάσεις, διότι έχει δοθεί
αρκετός καιρός για να δοθούν λύσεις.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µια δήλωση θα ήθελα
να κάνω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Δεν µπορούµε να το
συνεχίσουµε όλο αυτό. Πήρατε τον λόγο, πήρατε διευκρινίσεις
και θα λάβετε µετά τον λόγο.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Οι δικές µου τουλάχιστον, κύριε
Πρόεδρε, δεν απαντήθηκαν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Τώρα που θα µιλήσετε
στη δευτερολογία σας θα έχετε την ευκαιρία να τοποθετηθείτε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα επτά µαθήτριες και µαθητές και δύο
εκπαιδευτικοί συνοδοί από το 1ο Γυµνάσιο Έδεσσας (δεύτερο
τµήµα). 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Μαυρωτά, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω από το τελευταίο. Κατ’ αρχάς, είναι προβληµα-

τικό το γεγονός ότι οι Υπουργοί που έρχονται για τις τροπολογίες
µιλάνε πολύ περισσότερο από τον Υπουργό που έχει το νοµο-
σχέδιο. Να ξεκινήσουµε από αυτήν την παρατήρηση.

Σχετικά µε την τροπολογία για τον ΟΠΙ, τον Οργανισµό Πνευ-
µατικής Ιδιοκτησίας, λέτε ότι δεν θα είναι κρατικός. Ποιος θα ορί-
σει ουσιαστικά την επιτροπή ελέγχου; Δεν θα την ορίσει το
κράτος; Δεν θα την ορίσετε εσείς, το Υπουργείο;

Από εκεί και πέρα, απ’ ό,τι έχουµε καταλάβει, οι µόνοι που συµ-
φωνούν στη διαβούλευση αυτή είναι αυτοί οι οποίοι είχαν ξεκι-
νήσει να αναλάβουν την εξυγίανση της ΑΕΠΙ µέσω επιτρόπων
κ.λπ. και τελικά έχουν αποτύχει. Και µιλάω για σωµατεία, όπως
είναι το «ΑΣΜΑ», που είναι γνωστό ότι έχουν πολύ καλές σχέσεις
µε την Κυβέρνηση, εκτός αν κάνω λάθος. Δεν έχει γίνει καµµιά
άλλη διαδικασία διαβούλευσης για τον τρόπο διάσωσης, για το
business plan, το οποίο θα έπρεπε να είχε δηµιουργηθεί.

Η µόνη συµφωνία είναι µε το συγκεκριµένο σωµατείο, θα
έλεγα. Και γενικά αυτό θα έχει ως αποτέλεσµα το να µπει µέσα
στον οργανισµό, ο οποίος ουσιαστικά εποπτεύει και ελέγχει µια
δοµή, η οποία θα εισπράττει και θα είναι και ελέγχων και ελεγχό-
µενος -µια πατέντα µοναδική στον κόσµο-, ενώ υπάρχει αυτήν τη

στιγµή ο Οργανισµός Συλλογικής Διαχείρισης, που θα µπορούσε
-δεν είναι µόνο η ΑΕΠΙ, υπάρχουν και άλλοι, όπως η «Αυτοδιαχεί-
ριση»- να παίξει τον ρόλο για ένα µεταβατικό διάστηµα, για να
µην πάµε σε τέτοιες, ας το πούµε, προβληµατικές λύσεις. 

Ούτε µε τους ξένους οργανισµούς έγινε διαβούλευση στο
συγκεκριµένο θέµα ούτε µε τους χρήστες. Υπάρχουν οι αντιρρή-
σεις, όπως σας είπα, από σωµατεία, όπως είναι «ΤΟ ΜΕΤΡΟΝ»,
που τα διαβάσαµε σε δηµοσιεύµατα την προηγούµενη Κυριακή.
Δηλαδή, υπάρχει ένα θέµα συζήτησης, διαβούλευσης.

Αυτό που θα σας πρότεινα εγώ είναι να αποσύρετε προς το
παρόν την τροπολογία και σε έναν µήνα να τη φέρετε ξανά, αφού
γίνει όλη αυτή η διαβούλευση µε τους φορείς, ώστε να πάµε σε
µια λύση η οποία θα είναι πιο ολοκληρωµένη και βέλτιστη και για
τους δηµιουργούς, αλλά και για τους χρήστες.

Αυτά σε ό,τι αφορά στη συγκεκριµένη τροπολογία. Θα ήθελα
τώρα να πάω στα του νοµοσχεδίου. 

Σχεδόν κάθε φορά που ερχόµαστε σε συνεδρίαση που αφορά
σε κύρωση διεθνούς σύµβασης, όπως σήµερα, ενσωµάτωση
οδηγίας και γενικώς τακτοποίησης υποχρεώσεως της χώρας,
δύο πράγµατα είναι σίγουρα: Το πρώτο είναι ότι έχει βγει εκτός
χρονικών προθεσµιών και το δεύτερο ότι έχει βγει και εκτός θέ-
µατος µε πολλές άσχετες διατάξεις που παρεισφρέουν. 

Να σας θυµίσω ότι σήµερα θα συζητάγαµε για τη Σύµβαση
Κωνσταντινούπολης, για την οικογενειακή βία κ.λπ.. Δεν έχουµε
ακούσει και πολλά πράγµατα γι’ αυτό. Περισσότερο µιλάµε για
όλα τα υπόλοιπα, για τις τροπολογίες που έρχονται, για τους
αστυνοµικούς, για την ΑΕΠΙ, για τη χρηµατοδότηση των κοµµά-
των και για άλλες τροπολογίες. Ουσιαστικά δηλαδή αδικούµε το
πραγµατικό περιεχόµενο που θα έπρεπε να έχει το συγκεκρι-
µένο.

Να πω λίγα πράγµατα για το περιεχόµενο του νοµοσχεδίου.
Όσον αφορά στο δεύτερο µέρος, που αφορά την απόφαση-πλαί-
σιο, και εκεί έχουµε µια καθυστέρηση. Ουσιαστικά θα έπρεπε να
είχαµε συµµορφωθεί µέχρι 28 Μαρτίου 2011 µε την απόφαση
299/2009. Χθες, δηλαδή στις 28 Μαρτίου 2018, σβήσαµε εφτά
κεράκια σ’ αυτήν την τούρτα της καθυστέρησης. Για να είµαστε
δίκαιοι, δεν φταίει µόνο η παρούσα Κυβέρνηση γι’ αυτό. Η ευ-
θύνη υπάρχει και στις προηγούµενες κυβερνήσεις. 

Φυσικά υπάρχουν και σε αυτό το νοµοσχέδιο λοιπές άσχετες
διατάξεις, στις οποίες δεν λείπει ο αγαπηµένος σας όρος «κατά
παρέκκλιση», µία νοµοθετική πρακτική για την οποία όταν ήσα-
σταν στην αντιπολίτευση και έρχονταν τέτοια πράγµατα, ανεβαί-
νατε στα κάγκελα -και δικαιολογηµένα- ενώ τώρα, που βρίσκεστε
στην Κυβέρνηση, τη βρίσκετε βολική ή αναγκαία και µάλιστα επι-
χειρηµατολογείτε και υπέρ αυτής της διαδικασίας. 

Θα ήθελα να πω λίγα λόγια για τη Σύµβαση της Κωνσταντινού-
πολης, η οποία αποτελεί ένα ολοκληρωµένο πλαίσιο για την αν-
τιµετώπιση της έµφυλης βίας και κακοποίησης, ένα σηµαντικό
βήµα στην προσπάθεια του Συµβουλίου της Ευρώπης να εξα-
σφαλίσει τον σεβασµό των δικαιωµάτων των γυναικών. Ειρήσθω
εν παρόδω, το Συµβούλιο της Ευρώπης είναι το πιο προοδευτικό
και τολµηρό forum, όχι µόνο στην Ευρώπη αλλά και παγκοσµίως,
σε ό,τι έχει να κάνει µε δικαιώµατα και θεσµούς. 

Η ενδοοικογενειακή βία και η βία κατά των γυναικών σε όλες
τις µορφές της, λεκτική, σωµατική και ψυχολογική, αποτελεί
ακραία έκφραση κυριαρχίας ανάµεσα στα φύλα και έχει αναδειχ-
θεί στην Ευρώπη ως κεντρικό θέµα παραβίασης των ανθρωπίνων
δικαιωµάτων. 

Στο υπόλοιπο τµήµα του Τρίτου Μέρους, που έχει τις σκόρπιες
διατάξεις για το Υπουργείο Δικαιοσύνης, είµαστε πολύ επιφυλα-
κτικοί µια και περιλαµβάνει µικροδιευθετήσεις και µικροδιαχεί-
ριση µέσω εξαιρέσεων, όπως άλλωστε τα είπαµε στις επιτροπές
και ανέφερε ο εισηγητής µας κ. Λυκούδης. 

Θα αναφερθώ σε κάποιες από τις τροπολογίες τα τελευταία
δύο λεπτά της οµιλίας µου. Θα ξεκινήσω από την τροπολογία µε
γενικό αριθµό 1530 και ειδικό 147 για την κινητικότητα των δη-
µοσίων υπαλλήλων, µε την οποία αίρεται η προϋπόθεση ύπαρξης
οργανισµού, δηλαδή περιγραµµάτων θέσεων και οργανογράµ-
µατος στους φορείς υποδοχής. 

Δηλαδή, νοµοθετούµε µε το ένα χέρι να υπάρχουν οι οργανι-
σµοί, τα οργανογράµµατα, τα περιγράµµατα θέσεων και µε το
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άλλο χέρι ξε-νοµοθετούµε, λέγοντας: «Δεν πειράζει. Και εάν δεν
υπάρχουν, θα µπορούµε να κάνουµε την κινητικότητα κανονικά».
Δηλαδή, οι φορείς θα µπορούν να παραγγέλνουν δηµοσίους
υπαλλήλους κατά το δοκούν, ώστε να µην ξεβολευτεί το σύ-
στηµα. Είναι ουσιαστικά η άρνηση να εφαρµόσουµε όσα νοµο-
θετούµε, αυτά που δεν µας βολεύουν και γι’ αυτό νοµοθετούµε
µετά παρατάσεις, ξεχειλώµατα κ.λπ.. 

Όσον αφορά στη χρηµατοδότηση των κοµµάτων, είχαµε πει
στην εξεταστική για τα δάνεια των κοµµάτων ότι η αθρόα δανει-
οδότηση στρεβλώνει το πολιτικό παιχνίδι υπέρ των µεγάλων.
Είναι µεν ερµηνευτική η διάταξη και ορίζει ότι το 50% της κρατι-
κής χρηµατοδότησης δεν δύναται να εκχωρηθεί στις τράπεζες
για εξασφάλιση δανείων. Διευκρινίζεται δηλαδή ότι αυτό ισχύει
και για τα δάνεια που συνήφθησαν στο παρελθόν, δηλαδή ότι θα
έχουν αναδροµική ισχύ. Και η απορία είναι εάν οι τράπεζες θα
µπορούν να διεκδικήσουν τα χρήµατα αυτά. 

Η άλλη απορία είναι, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, εάν από τη
µία κάνουµε εξεταστική επιτροπή για τα δάνεια των κοµµάτων,
όπως έγινε, και από την άλλη φέρνετε µία τέτοια διάταξη, κατά
πόσο δηλαδή αυτά είναι συµβατά. 

Επιτρέψετε µου να κλείσω, λέγοντας ότι τώρα που η Συµπολί-
τευση βλέπει τις µεθόδους που χρησιµοποίησε για να έρθει στην
εξουσία -ένας ακραίος ακτιβισµός, διαδηλώσεις, άρνηση συναί-
νεσης, ρητορική µίσους- να γυρνάνε µπούµερανγκ, ας αναλογι-
στεί πού οδηγεί ο λαϊκισµός και η δηµαγωγία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει του κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας του κυρίου Βουλευτή).  

Τριάντα δευτερόλεπτα θέλω µόνο, κύριε Πρόεδρε. 
Και η Αντιπολίτευση, όµως, δεν πρέπει να γίνει ο ΣΥΡΙΖΑ του

2014 για να αντιπαρατεθεί µε τον ΣΥΡΙΖΑ του 2018.
Επειδή έχουµε µπροστά µας φλέγοντα θέµατα, και εθνικά και

οικονοµικά, και είµαστε σε µία κοµβική χρονιά όχι για τα επόµενα
χρόνια, ίσως για τις επόµενες γενεές, πρέπει να βρούµε τρόπο
να συνοµιλήσουµε ειλικρινά –εννοώ οι δυνάµεις του δηµοκρατι-
κού τόξου- χωρίς ρεβανσισµούς, χωρίς υποτιµητικούς χαρακτη-
ρισµούς. Η πόλωση, που καλλιεργείται από την Κυβέρνηση και
την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, µπορεί να βολεύει τους ίδιους,
δεν βολεύει όµως τη χώρα. Και αυτό πρέπει να το καταλάβουµε
πριν να είναι αργά. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ και του Ποταµιού)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Μαυρωτά. 
Τον λόγο έχει η κ. Καββαδία εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ. Αµέσως

µετά η κ. Κεφαλογιάννη και ο κ. Αµυράς. 
ΙΩΑΝΝΕΤΑ (ΑΝΝΕΤΑ) ΚΑΒΒΑΔΙΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή είναι -ή τουλάχιστον

θα έπρεπε να είναι- µια πολύ ξεχωριστή µέρα. 
Δυστυχώς ελλοχεύει ο κίνδυνος –και αυτό το λέω εν είδει πα-

ραπόνου- να υποβαθµιστεί η σπουδαιότητα της ίδιας της συζή-
τησης που οφείλαµε να κάνουµε εδώ για τη σπουδαία αυτή
σύµβαση. 

Και αυτό γιατί, µεταξύ άλλων παραγόντων, υπάρχουν κάποιοι
που επιλέγουν, παρά τις ρητές εξηγήσεις εκ µέρους της Κυβέρ-
νησης, να κινηθούν και πάλι µε όρους επικοινωνιακού εντυπω-
σιασµού. Επιλέγουν να στηλιτεύσουν, για παράδειγµα, τα
προβλήµατα διακίνησης ουσιών σε χώρους πέριξ των πανεπιστη-
µίων, όταν επί έξι ολόκληρες ηµέρες δεν έχουν αρθρώσει ούτε
λέξη για την άσκηση ποινικής δίωξης εναντίον συγκεκριµένου
επιχειρηµατία, ο οποίος κατηγορείται για κατοχή, διακίνηση και
χρηµατοδότηση ναρκωτικών ουσιών και σύσταση εγκληµατικής
οργάνωσης. Το καταλαβαίνουµε αυτό, γιατί το αίµα νερό δεν γί-
νεται. 

Επανέρχοµαι, λοιπόν, λέγοντας ότι θα έπρεπε να είναι µια ξε-
χωριστή µέρα, γιατί η κύρωση της σύµβασης του Συµβουλίου
της Ευρώπης για την πρόληψη και την καταπολέµηση της βίας
κατά των γυναικών και της ενδοοικογενειακής βίας, στην οποία
προχωράµε, αποτελεί ένα σηµαντικότατο βήµα στον τοµέα των
ανθρώπινων, των ατοµικών και των πολιτικών δικαιωµάτων. 

Η Σύµβαση της Κωνσταντινούπολης αποτελεί µια κατάκτηση

που δικαιώνει αγώνες και προσπάθειες πολλών χρόνων εκ µέ-
ρους του φεµινιστικού κινήµατος, αγώνες και προσπάθειες για
πραγµατική ισότητα ανεξαρτήτως φύλου, αγώνες και προσπά-
θειες, οι οποίες βεβαίως θα συνεχιστούν, καθώς ένας νόµος δεν
είναι ποτέ αρκετός. 

Όµως, η συγκεκριµένη σύµβαση, την οποία κυρώνουµε σή-
µερα, επτά ολόκληρα χρόνια µετά από την υπογραφή της από
τη χώρα µας, θα µας προσφέρει ένα πιο εξοπλισµένο και αποτε-
λεσµατικό νοµικό οπλοστάσιο που θα διευκολύνει πολύ τις επό-
µενες µάχες ενάντια στον σεξισµό και την πατριαρχία. 

Λόγω της σπουδαιότητας, λοιπόν, του αντικειµένου επιλέγω
να διαθέσω τον χρόνο της παρέµβασής µου αποκλειστικά στο
κοµµάτι που αφορά στη σύµβαση αυτή καθαυτή. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήταν κοινότυπο να πούµε ότι
ζούµε σε έναν κόσµο που βρίθει ανισοτήτων. Για κάποιους και
κάποιες σε αυτήν την Αίθουσα αυτές οι ανισότητες είναι µοι-
ραίες, αναπόφευκτες, ακόµα και επιθυµητές. Για εµάς, όµως, για
την Αριστερά, οι διακρίσεις στη δηµόσια κοινωνική και οικονοµική
ζωή αποτελούν ανελεύθερες συνθήκες που αντιβαίνουν στο
αξιακό πρόταγµα µιας δίκαιης κοινωνίας. 

Δυστυχώς, για µια ακόµη φορά τα στοιχεία σε ό,τι αφορά στη
θέση των γυναικών είναι εξόχως αποκαλυπτικά. Πρόσφατη
έρευνα του Οργανισµού Θεµελιωδών Δικαιωµάτων της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης καταδεικνύει πως η κατάσταση αναφορικά µε την
έµφυλη βία είναι πολύ πιο δύσκολη από όσο ήδη ξέραµε και φυ-
σικά υποψιαζόµασταν. 

Σύµφωνα, λοιπόν, µε την εν λόγω έρευνα, στην Ευρώπη, η
οποία υπερηφανεύεται για τα επιτεύγµατά της στον τοµέα των
δικαιωµάτων, µία στις τρεις γυναίκες άνω των δεκαπέντε ετών,
δηλαδή εξήντα δύο εκατοµµύρια γυναίκες στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, έχουν πέσει θύµατα σωµατικής βίας, µε τρεισήµισι χιλιά-
δες γυναίκες να πεθαίνουν κάθε χρόνο στις είκοσι οκτώ χώρες-
µέλη εξαιτίας κρουσµάτων ενδοοικογενειακής βίας. 

Δυστυχώς, από αυτήν τη σκοτεινή εικόνα η Ελλάδα δεν θα
µπορούσε να λείπει, µε την οικονοµική κρίση να µας θυµίζει µε
επώδυνο τρόπο πόσο αναστρέψιµες είναι οι κατακτήσεις του φε-
µινιστικού κινήµατος, πόσο εύθραυστη µπορεί να είναι η τυπική,
η νοµική ισότητα των φύλων απέναντι στις νεοφιλελεύθερες,
ακροδεξιές και βαθιά συντηρητικές επιθέσεις, πόσο εύκολο είναι
να επανέλθουν οι κοινωνικοί περιορισµοί και οι γυναικείοι απο-
κλεισµοί, όταν η οικονοµική πίτα µικραίνει επικίνδυνα. 

Η ανεργία και η εργασιακή επισφάλεια που τα µνηµόνια έφε-
ραν χτύπησαν πρώτα τη γυναικεία πόρτα, πάντα, βεβαίως, σε
συνδυασµό µε τις άλλες διαστάσεις της γυναικείας ταυτότητας,
την κοινωνική τάξη, την ηλικία, τον σεξουαλικό προσανατολισµό,
την ταυτότητα φύλου, τη θρησκεία, την εκπαίδευση, την κατα-
γωγή. 

Ναι, πράγµατι, η κρίση έκανε τα πράγµατα χειρότερα. Όµως,
στην πραγµατικότητα αυτό που έκανε ήταν να επιτείνει τα ήδη
προϋπάρχοντα, τόσο στην Ελλάδα όσο και διεθνώς, προβλή-
µατα. 

Γιατί ποια είναι η πραγµατικότητα, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι; Μήπως δεν ήταν και συνεχίζει να είναι η απουσία ίσων ευ-
καιριών στην εργασία, αλλά και στην κοινωνική ζωή, οι
µισθολογικές ανισότητες, η σεξουαλική παρενόχληση, η παγιω-
µένη επικράτηση στερεοτύπων ως προς τους κοινωνικούς ρό-
λους, ο φανερός ή ο υπόγειος σεξισµός, η λεκτική και η
σωµατική βία, ακόµη και στο οικογενειακό περιβάλλον; 

Προφανώς και δεν θα ισχυριστώ πως τίποτα δεν έχει αλλάξει
από την εποχή του αγώνα των εργατριών της κλωστοϋφαντουρ-
γίας τον Μάρτη του 1857 ή από την εποχή που οι σουφραζέτες,
οι ηρωικές εκείνες πρωτεργάτριες της γυναικείας χειραφέτησης,
άνοιγαν καινούργιους δύσβατους δρόµους. Όµως, είναι πολλά
ακόµα αυτά που πρέπει να γίνουν και εξίσου πολλά αυτά που
πρέπει να περιφρουρηθούν. 

Στην κατεύθυνση αυτή η κύρωση της Σύµβασης της Κωνσταν-
τινούπολης θα αποτελέσει όχι απλώς έναν συµβολικό κρίκο,
αλλά µια ουσιαστικότατη παρέµβαση και προσαρµογή της ελλη-
νικής νοµοθεσίας, προκειµένου να εµπεδωθούν και να προστα-
τευθούν θεµελιώδη δικαιώµατα, προκειµένου να
καταπολεµηθούν διάφορες µορφές έµφυλης βίας, προκειµένου
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να υπάρξει µέριµνα για την προστασία των θυµάτων που υφί-
στανται αυτήν την έµφυλη βία. 

Οι ρυθµίσεις που εισάγονται µε τα δώδεκα κεφάλαια και τα
ογδόντα ένα άρθρα της σύµβασης καλύπτουν ζητήµατα που ξε-
κινούν από τις αστικές αγωγές και τις υποστηρικτικές υπηρεσίες
και φθάνουν ως τον βιασµό, την ενδοοικογενειακή βία, τον κατα-
ναγκαστικό γάµο. 

Αναµφίβολα, η κύρωση και η ενσωµάτωση στην εθνική µας νο-
µοθεσία της συγκεκριµένης σύµβασης εκπληρώνει µια σηµαντική
ευρωπαϊκή υποχρέωση της Ελλάδας έναντι του Συµβουλίου της
Ευρώπης, µιας υποχρέωσης που µας επισηµαινόταν διαρκώς
στο Στρασβούργο και είχε, µάλιστα, συµπεριληφθεί στην τελευ-
ταία περιοδική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης για τη
χώρα µας, η οποία υιοθετήθηκε στην Ολοµέλεια του περασµένου
Ιανουαρίου.

Παράλληλα, µε την ψήφιση του παρόντος νοµοσχεδίου, συµ-
πληρώνεται µε τον καλύτερο τρόπο ένα γενναίο και ισχυρό νο-
µικό πλέγµα, στο οποίο ήδη συµπεριλαµβάνεται η επέκταση του
συµφώνου συµβίωσης στα οµόφυλα ζευγάρια και η νοµική ανα-
γνώριση της ταυτότητας φύλου. 

Σε αυτήν την τριάδα των προοδευτικών νοµοθετηµάτων που
έχουµε φέρει ως κυβέρνηση της Αριστεράς, µπορούµε να προ-
σθέσουµε και το σχέδιο νόµου για την προώθηση της ουσιαστι-
κής ισότητας των φύλων και την καταπολέµηση της έµφυλης
βίας, που το Υπουργείο Εσωτερικών έχει ήδη θέσει σε δηµόσια
διαβούλευση.

Είναι µια τετράδα, λοιπόν, νόµων που καταδεικνύουν την επι-
µονή του ΣΥΡΙΖΑ στο σχέδιό του για τον προοδευτικό κοινωνικό
µετασχηµατισµό για την έξοδο της χώρας από τη µνηµονιακή πε-
ρίοδο µε όρους κοινωνικής δικαιοσύνης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -και θα κλείσω µε αυτό- η φιλο-
σοφία της Σιµόν Ντε Μποβουάρ πως «γυναίκα δεν γεννιέσαι, γί-
νεσαι», άποψη που έµελλε να σηµαδέψει το φεµινιστικό κίνηµα
και που παραµένει διαρκώς επίκαιρη, µας θυµίζει ότι το φύλο ως
συµπεριφορά είναι αποτέλεσµα των βιωµένων πολιτικών, κοινω-
νικών, πολιτισµικών και οικονοµικών συνθηκών. 

Αλλάζοντας αυτές τις συνθήκες µέσω των νοµοθετικών πρω-
τοβουλιών, µέσω της ακτιβιστικής δράσης της καθεµιάς και του
καθενός µας, µέσω της προσωπικής µας στάσης και της συλλο-
γικής µας δράσης, µεταµορφώνουµε εν τέλει και τους ρόλους
µας, καταργώντας στερεότυπα, αρνούµενες και αρνούµενοι επι-
λογές που άλλοι θέλουν να κάνουν για λογαριασµό µας. Κάθε
νοµοσχέδιο που αφορά στα δικαιώµατα αποτελεί βάθεµα, διεύ-
ρυνση και εµπλουτισµό της δηµοκρατίας µας.

Αυτές είναι οι σκέψεις µας φεύγοντας σήµερα από το Κοινο-
βούλιο, έχοντας υπερψηφίσει ένα εξαιρετικά σηµαντικό νοµοσχέ-
διο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την κ.
Καββαδία.

Κυρία Υπουργέ, θέλετε να απαντήσετε στον κ. Μαυρωτά;
ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):

Θέλει µήπως η κ. Κεφαλογιάννη να µιλήσει;
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Παρακαλώ, κυρία Υπουργέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Όχι, είπε ότι θα τοπο-

θετηθεί µετά για να µη σας καθυστερεί κιόλας.
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):

Κύριε Μαυρωτά, διαβούλευση έχει γίνει. Έχει προηγηθεί µε όλα
τα σωµατεία και µε όλους τους ενδιαφερόµενους και όχι µόνο
µε όσους τα έχουν καλά µε την Κυβέρνηση, όπως αναφέρατε.

Η εξυγίανση της ΑΕΠΙ είναι πλέον αδύνατη. Η αγορά έχει κα-
ταρρεύσει και πρέπει να ληφθούν άµεσα µέτρα. Δεν µπορούµε
να καθυστερήσουµε, διότι πρέπει να υπάρξει πρόνοια για την
προστασία της µεγάλης πλειοψηφίας των δηµιουργών της
χώρας µας, οι οποίοι αγωνιούν αυτήν τη στιγµή. Πρέπει να τους
δοθεί η δυνατότητα να εισπράξουν τα δικαιώµατά τους, για να
ζήσουν πλέον. Είναι πλέον θέµα επιβίωσης.

Εποµένως, δεν µπορούµε άλλο να καθυστερούµε. Αλλιώς, αν
αφήσουµε περισσότερο χρόνο να περάσει, κινδυνεύει να δηµι-

ουργηθεί τέτοια απορρύθµιση στην αγορά που θα περάσουν
χρόνια µέχρι οι δηµιουργοί να ξαναδούν κάποια διανοµή.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την

κυρία Υπουργό.
Κυρία Κεφαλογιάννη, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα το Ελληνικό Κοινοβού-

λιο κυρώνει τη σύµβαση του Συµβουλίου της Ευρώπης για την
πρόληψη και την καταπολέµηση της βίας κατά των γυναικών και
της ενδοοικογενειακής βίας.

Εµείς, από την πλευρά µας, χαιρετίζουµε την ενσωµάτωση στο
εθνικό δίκαιο ενός ισχυρότερου θεσµικού πλαισίου για την κατα-
πολέµηση και µε κάθε τρόπο πάταξη συγκεκαλυµένων ή µη µορ-
φών ενδοοικογενειακής βίας, έµφυλων ή ηλικιακών ανισοτήτων,
αν και η Κυβέρνηση άργησε τρεισήµισι χρόνια, καθώς η Σύµβαση
της Κωνσταντινούπολης τέθηκε σε ισχύ από την 1η Αυγούστου
του 2014. Ο µύθος, λοιπόν, του µονοπωλίου της κοινωνικής ευαι-
σθησίας της Αριστεράς καλά κρατεί: Πρώτοι στα λόγια, τελευ-
ταίοι πάντα στις πράξεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κύρωση της Σύµβασης της
Κωνσταντινούπολης είναι αναµφισβήτητα ένα σηµαντικό βήµα
µπροστά για την περαιτέρω ουσιαστική προώθηση και ισχυρή
θωράκιση των ανθρωπίνων δικαιωµάτων στη χώρα. Όµως, δεν
αρκεί. Είναι ανάγκη να οργανωθούν αποτελεσµατικές και λει-
τουργικές δοµές και δηµόσιες αρχές στελεχωµένες µε κριτήρια
επιστηµονικά και όχι βολέµατος «ηµετέρων», για να δηµιουργή-
σουµε µικρούς κοµµατικούς στρατούς στη δηµόσια διοίκηση.

Για όλα αυτά, φυσικά, χρειαζόµαστε µια Κυβέρνηση που να
κατανοεί ότι οι µηχανισµοί που εκτρέφουν την ανοχή και κω-
φεύουν σε κάθε µορφή βίας, πλήττουν τον εθνικό αυτοσεβασµό,
πλήττουν την ίδια τη χώρα.

Δυστυχώς, στην προσπάθειά µας να ανταποκριθούµε στους
γνωστούς τακτικισµούς αυτής της Κυβέρνησης, θα πρέπει εις
βάρος αυτού του εξαιρετικά σοβαρού θέµατος να προχωρήσω
στην τοποθέτησή µου σήµερα στο θέµα της τροπολογίας που
αφορά στη συλλογική διαχείριση. 

Θα ήθελα, βέβαια, προηγουµένως να κάνω ένα µικρό σχόλιο
για την τροπολογία της Υπουργού Τουρισµού. Η κ. Κουντουρά
τρέχει και δεν φτάνει πάλι, καταθέτοντας τροπολογίες και απο-
δεικνύοντας στην πράξη ότι ο ελληνικός τουρισµός είναι στον
αυτόµατο πιλότο και πηγαίνει χωρίς σχέδιο, χωρίς στρατηγική,
µε τον αέρα στα πανιά που της δώσαµε τα προηγούµενα χρόνια.
Μέχρι πότε; 

Προχωρώ µε την τροπολογία του Υπουργείου Πολιτισµού. Για
µια ακόµα φορά βιώνουµε την απαξία της Κυβέρνησης στις κοι-
νοβουλευτικές διαδικασίες. Μας αιφνιδιάσατε –εσκεµµένα, ως
συνήθως- καθώς εισάγετε στην Ολοµέλεια σήµερα την τροπο-
λογία µε έναν καθ’ όλα αντισυνταγµατικό τρόπο. Στερείτε, δη-
λαδή, τη δυνατότητα στους αρµόδιους φορείς και στους
δηµιουργούς, όπως και στους χρήστες, µέσα από τον διάλογο
στις κοινοβουλευτικές επιτροπές να συµβάλουν στην εξεύρεση
της βέλτιστης λύσης σε ένα τόσο πολύπλοκο θέµα. Αποτύχατε,
παρά το γεγονός ότι επί τρία χρόνια βρίσκεστε σε διαδικασία
εξεύρεσης λύσης. 

Οδηγήσατε τους δηµιουργούς σε αδιέξοδο και τα δικαιώµατά
τους σε κίνδυνο. Ο ν.4481/2017 ψηφίστηκε µε σκοπό τη δήθεν
εξυγίανση της αγοράς και την υποστήριξη των δηµιουργών. Στην
ουσία έδωσε το φιλί της ζωής στην ΑΕΠΙ. Με τους ακροβατι-
σµούς και τον ερασιτεχνισµό σας χάσαµε την ευκαιρία της σω-
στής εναρµόνισής µας µε την ευρωπαϊκή οδηγία του 2014 που
έχει δοκιµαστεί µε επιτυχία σε κράτη µε µεγαλύτερη σε µέγεθος
αγορά από την ελληνική. 

Σας είχαµε προειδοποιήσει ήδη από το καλοκαίρι ότι αυτός ο
νόµος, που εµφανώς προέκυψε από τη σύνθεση απόψεων αυτό-
κλητων ειδικών, οδηγεί σε αδιέξοδο. Μεταξύ άλλων επιλέξατε να
αγνοήσετε την αναγκαιότητα κατοχύρωσης του δικαιώµατος
άµεσης παρέµβασης στην αδιέξοδη κατάσταση που έχει προκύ-
ψει µε την περίπτωση της ΑΕΠΙ. Εξακολουθείτε να επαναλαµβά-
νετε το ίδιο λάθος. Εισάγετε σήµερα µια τροπολογία η οποία
δίνει µεν κάποιες ελπίδες στους δηµιουργούς για καθυστερη-
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µένη είσπραξη των οφειλόµενων, αλλά φοβούµεθα ότι δεν πρό-
κειται να λειτουργήσει οµαλά. 

Περιορίζεστε στη δηµιουργία προσωρινού κρατικού φορέα
διαχείρισης, µε προσωρινό διαχειριστή έναν δηµόσιο υπάλληλο,
χωρίς να γίνεται ρητή αναφορά στη διαδικασία µετάβασης σε
έναν ΟΣΔ, µε κίνδυνο το προσωρινό να είναι τελικά το µόνιµο.
Δηλαδή, κρατικοποιείτε -έστω και προσωρινά- τη συλλογική δια-
χείριση και µιλάτε για ένα µεταβατικό πλαίσιο, ενώ δεν µας λέτε
σε τι θα µεταβούµε. 

Μια ακόµα αντισυνταγµατική έκφανση της παρούσας τροπο-
λογίας έγκειται στην αυτοδίκαιη µεταβίβαση των συµβάσεων
ανάθεσης και εκπροσώπησης των δικαιούχων καλλιτεχνών που
διαχειριζόταν η ΑΕΠΙ ως ΑΟΔ σε έναν κρατικό φορέα. Είναι πρω-
τοφανής κρατική παρέµβαση στην ιδιωτική πρωτοβουλία µε επί-
φοβες προεκτάσεις σε ό,τι αφορά στα συνταγµατικά δικαιώµατα
των Ελλήνων δικαιούχων. Είναι νοµικά πρωτόγνωρη πρακτική και
επίφοβη συνταγµατικά. 

Δεν θα µείνουµε στο γεγονός ότι η Ελλάδα µετά την ενσωµά-
τωση της οδηγίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τη διαχείριση
του δικαιώµατος θα είναι η µόνη χώρα της Ευρώπης όπου η δια-
χείριση των δικαιωµάτων θα διενεργείται -έστω και προσωρινά-
από το κράτος. Δεν θα µείνω στο γεγονός ότι η τροπολογία δεν
δίνει λύση σε όλα τα εκκρεµή ζητήµατα. 

Θα υπογραµµίσουµε το γεγονός ότι υπάρχουν εξόφθαλµα νο-
µικά ζητήµατα, τα οποία έχετε παραβλέψει λόγω της προχειρό-
τητας που επιδείξατε σε ένα τόσο πολύπλοκο ζήτηµα. Θα
ανακύψουν στην επιφάνεια και θα δυναµιτίσουν αυτήν την προ-
σπάθεια της ύστατης στιγµής. 

Η ουσία της τροπολογίας σας αντίκειται στο Σύνταγµα στον
πυρήνα της. Ο ΟΠΙ, ως ελεγκτική αρχή των ΑΟΔ, µετατρέπεται
σε ΑΟΔ παραµένοντας ταυτόχρονα και ελεγκτική αρχή. Επιπρό-
σθετα δηµιουργείται µια υβριδική οντότητα, η οποία θα υφίστα-
ται µόνο στα χαρτιά και θα είναι στην ουσία ανεφάρµοστη. Δεν
έχετε σχέδιο ούτε οργανόγραµµα ούτε περίγραµµα θέσεων για
να λειτουργήσει αυτή η οντότητα. 

Το µόνο που έχετε διασφαλίσει πρόδηλα και µε σπουδή είναι
ο προσωρινός διαχειριστής, ένας προσωρινός διαχειριστής µε
απεριόριστες αρµοδιότητες και εξουσίες που θα δεσµεύει τα δι-
καιώµατα των δηµιουργών και θα κληθεί να διαφυλάξει τα συµ-
φέροντά τους. 

Κατά τα λοιπά, στην έωλη τροπολογία σας δεν συµπεριλαµ-
βάνονται άλλα στοιχεία για την άσκηση µιας τόσο εξειδικευµένης
αρµοδιότητας που πλέον θα ασκείται εν τοις πράγµασι από το
κράτος και οφείλει να είναι άρτια. Το γνωρίζετε και γι’ αυτόν τον
λόγο το υβριδικό σας όργανο εξαιρείται από τις διατάξεις περί
δηµοσίων συµβάσεων -γενικές και ειδικές- προκειµένου πυρο-
σβεστικά να δίνει λύσεις στο τόσο απαιτητικό έργο που οφείλει
να ασκήσει για δύο έτη. 

Έτσι βλέπουµε ότι µπορεί, µετά από εισήγηση του παντοδύ-
ναµου προσωρινού διαχειριστή, ο χρηµατοδοτούµενος µε κρα-
τικά κονδύλια ΟΠΙ να προσλαµβάνει προσωπικό διαφόρων
ειδικοτήτων, απλούς υπαλλήλους και ό,τι άλλο προκύψει, προ-
φανώς στην πορεία, χωρίς όριο, χωρίς περιγράµµατα θέσεων,
χωρίς να υπάρχει δοµή, µε κρατική χρηµατοδότηση. Φυσικά απο-
σιωπάται το οικονοµικό κόστος για το κράτος, για τη σύσταση
και λειτουργία αυτού του νεοσύστατου υβριδικού φορέα. Ποιος
θα το επωµιστεί άραγε; Οι δηµιουργοί; Οι φορολογούµενοι;
Άγνωστο.

Ένας άλλος ορατός κίνδυνος που θα κληθούν οι δηµιουργοί
να αντιµετωπίσουν είναι ο κατακερµατισµός της αγοράς. Κυρία
Υπουργέ, προσέξτε το αυτό. Παραβλέπετε το γεγονός ότι οι ΑΟΔ
λειτουργούν κατόπιν απλής γνωστοποίησης. Πώς θα ισορροπή-
σει η ταυτόχρονη λειτουργία του νέου κρατικού φορέα διαχείρι-
σης και των ιδιωτικών ΑΟΔ; Προφανώς, η αδειοδότηση των ΑΟΔ
πλέον θα πρέπει να διενεργείται από τον ΟΠΙ, διαφορετικά βά-
ζετε το κράτος σε ανταγωνιστική θέση έναντι όλων των ιδιωτικών
οργανισµών διαχείρισης δικαιωµάτων και ταυτόχρονα κατακερ-
µατίζετε την αγορά.

Αυτήν τη στιγµή, κυρία Υπουργέ, δεν κάνουµε αντιπολίτευση.
Θέλουµε να βρεθεί εφαρµόσιµη λύση και µάλιστα άµεσα. Νοι-
αζόµαστε για τα δικαιώµατα των δηµιουργών, διότι µια χώρα

χωρίς δηµιουργούς ή αποθαρρηµένους δηµιουργούς στερείται
καλλιτεχνικής έκφρασης. Έχουµε, όµως, εµπεδώσει ότι, δυστυ-
χώς, δεν µαθαίνετε από τα λάθη σας και λειτουργείτε µε κρυψί-
νοια, µε µεθόδους που παραπέµπουν σε άλλου είδους κοινωνίες. 

Παρά την κριτική που σας ασκούµε και παρά το γεγονός ότι
σας επισηµαίνουµε τα κενά του νοµοθετικού σας έργου και τα
αδιέξοδα, σας καλούµε τουλάχιστον να περιγράψετε τον οδικό
χάρτη µετάβασης σε έναν οργανισµό διαχείρισης δικαιωµάτων
για όλους. Είτε πάρτε πίσω την τροπολογία και φέρτε την µε δια-
βούλευση, δίνοντας τη δυνατότητα σε δηµιουργούς και χρήστες
να τοποθετηθούν στο Κοινοβούλιο -όχι στο γραφείο σας- ή εν-
σωµατώστε έστω και τώρα τη διαδικασία στην τροπολογία για
τη µετάβαση σε έναν οργανισµό συλλογικής διαχείρισης. 

Σεβαστείτε την αγωνία των δηµιουργών. Δώστε λύσεις. Σε
αυτήν την περίπτωση εµείς θα σας στηρίξουµε. Εµείς δεν παί-
ζουµε µε τις τύχες και τις ζωές των Ελλήνων δηµιουργών. 

Ευχαριστώ για την προσοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την κ.
Κεφαλογιάννη.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Ποταµιού
κ. Γεώργιος Αµυράς. Αµέσως µετά θα µιλήσει η κ. Βλάχου.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα συνεχίσω λίγο το θέµα του ΟΠΙ, λέγοντάς σας, αγαπητή

κυρία Υπουργέ, κ. Κονιόρδου, ότι η διαβούλευση δεν είναι να κα-
λέσετε στο γραφείο σας φορείς και ενδιαφερόµενους. Η διαβού-
λευση είναι να αναρτήσετε στη δηµόσια σφαίρα διαλόγου τα
σχέδιά σας ή εν προκειµένω αυτήν την τροπολογία, ώστε και
εµείς, τα κοινοβουλευτικά κόµµατα, να µπορούµε να συµµετά-
σχουµε, διότι εδώ εµείς θα κληθούµε να ψηφίσουµε ή να κατα-
ψηφίσουµε αυτήν τη διάταξη. Άρα, θα σας έλεγα ότι η
κατεπείγουσα διαδικασία που επιλέξατε δεν ήταν η σωστή.

Επίσης, ο Οργανισµός Πνευµατικής Ιδιοκτησίας -το διάδοχο
σχήµα, θα πω εγώ ξεκάθαρα, της ΑΕΠΙ- σαφέστατα και τελεί,
παρά το γεγονός ότι είναι νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου,
υπό την εποπτεία του Υπουργείου σας. Άρα, δεν είναι ένας ανε-
ξάρτητος οργανισµός, πόσο µάλλον όταν τη διοίκηση του οργα-
νισµού θα την ορίσετε εσείς µε δική σας απόφαση. Άρα, γιατί
µιλάµε περί κάποιου υποτιθέµενου ανεξάρτητου οργανισµού; 

Να πω και κάτι ακόµα. Έχει σηµασία, κυρία Υπουργέ, και θα
ήθελα να µου διευκρινίσετε το εξής. Εξαιρείται για αυτά τα δύο
έτη, τα έκτακτα –να το πω έτσι- ο οργανισµός ή η επιτροπή έκτα-
κτης διαχείρισης, όπως λέγεται, από τον νόµο περί δηµοσίων
συµβάσεων; Δηλαδή µια διοίκηση αυτού του οργανισµού, που
στην ουσία είναι διορισµένη από έναν Υπουργό, από µια κυβέρ-
νηση, θα µπορεί να κάνει στην άκρη τον νόµο για τις δηµόσιες
συµβάσεις και µε απευθείας αναθέσεις να αναθέτει έργα και να
πληρώνει; Παρακαλώ, διευκρινίστε το µου.

Εµείς πάντως σας ξαναλέµε να αποσύρετε αυτή την τροπολο-
γία για να καθίσουµε να τη συζητήσουµε και µε τη λεπτοµέρειά
της σ’ ένα από τα επόµενα νοµοσχέδια. 

Επίσης, θα σας καλέσω ξανά από το Βήµα να πάµε στον Ιερό
Ναό της Μεταµορφώσεως του Σωτήρα στην Πλάκα για να δείτε
ότι, µέσω αυτού του πολιτισµικού, θα έλεγα, προσκυνηµατικού
ενδεχοµένως -αν πιστεύετε- ταξιδιού σε αυτό το εκκλησάκι του
11ου αιώνα, µπορεί να έχετε καλύτερες ιδέες και για την περί-
πτωση της ΑΕΠΙ.

Έρχοµαι τώρα σε ένα δεύτερο θέµα, στο θέµα των οκτώ Τούρ-
κων και των δύο Ελλήνων. Βλέπετε τι πέτυχε, αγαπητέ κύριε Κον-
τονή, ο κυβερνητικός Βουλευτής, βάζοντας στην ίδια ζυγαριά
κατ’ εξαίρεση, έξω από κάθε διάνοια, έξω από κάθε αρχή του δι-
καίου, στην ίδια ζυγαριά τους οκτώ Τούρκους µε τους δύο Έλ-
ληνες; 

Σας προβληµατίζει, αγαπητέ κύριε Κοντονή, ότι η «ΧΟΥΡΙΕΤ»
είχε τις δηλώσεις του εξώφυλλο, πρωτοσέλιδο και πανηγύριζε
εµµέσως; Πόσο δυσκολεύει ή όχι την εθνική προσπάθεια -σε
σχέση µε το ζήτηµα και των δυο Ελλήνων στρατιωτικών, που βρί-
σκονται ακόµη και σήµερα στη φυλακή των Τούρκων- αλλά και
την εύθραυστη ισορροπία ή µη, σε διάφορα ζητήµατα, της ελλη-
νοτουρκικής σχέσης; 

Κύριε Κοντονή, σας είδα πραγµατικά λάβρο σε βάρος του Κοι-
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νοβουλευτικού Εκπροσώπου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης,
του κ. Θεοχαρόπουλου, αλλά ούτε µια κουβέντα για να στηλιτεύ-
σετε τον ανεύθυνο λόγο κυβερνητικού Βουλευτή, ο οποίος εξε-
λίχθηκε σε έναν επικίνδυνο λόγο.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Με ακούσατε; Με ακούσατε; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Σας άκουσα. Μέχρι ένα σηµείο σας
άκουσα. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Με ακούσατε και λέτε αυτό το
πράγµα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Αµυρά! 
Κύριε Υπουργέ, δεν ακούγεστε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Εντός σαράντα οκτώ ωρών…
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Εντός σαράντα οκτώ ωρών δεύ-
τερη ανεύθυνη συµπεριφορά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: …δεύτερη ανεύθυνη συµπεριφορά. Το
δέχοµαι. Πολύ ωραία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Αµυρά, µην κά-
νετε διάλογο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Και δεν σας επιπλήττω, λοιπόν, για το
ότι δεν πήρατε θέση. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Άντε µπράβο! Γιατί εγώ µίλησα
το πρωί. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Α, όχι! Όχι «άντε µπράβο»! Εδώ δεν είναι
ταβέρνα. Εδώ δεν είναι ταβέρνα για να λέτε «άντε µπράβο», ούτε
είναι γήπεδο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Αµυρά, σας πα-
ρακαλώ. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Δεν µπορείτε…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Άκου «άντε µπράβο», θα µου πει εµένα.
Εδώ δεν είναι γήπεδο. Εδώ δεν είναι γήπεδο, το καταλαβαίνετε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Αµυρά! 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Αυτό σας είπα πριν;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ Διατύπωσα πάρα πολύ προσεκτικά τον

λόγο µου. Έχουµε έναν ανεύθυνο λόγο ενός κυβερνητικού Βου-
λευτή. Και ενώ θα έπρεπε τα πλακάκια να είχαν πέσει από την
Βουλή, από την αντίδρασή σας και την αντίδραση των κυβερνη-
τικών Βουλευτών, µας επιπλήττετε εµάς, που θέτουµε ένα ανά-
χωµα σε αυτόν τον ανεύθυνο, επικίνδυνο λόγο στα εθνικά µας
ζητήµατα. Τα «άντε µπράβο», όχι σε µένα!

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Αυτό σας είπα, κύριε Αµυρά;
Εγώ τοποθετήθηκα το πρωί. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Τα «άντε µπράβο» όχι σε µένα, εντάξει; 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κύριε Αµυρά, εγώ αυτό σας
είπα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Αµυρά, ηρεµή-
στε. 

Κύριε Υπουργέ, σας παρακαλώ. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Το «άντε µπράβο» το είπα, γιατί
εγώ τοποθετήθηκα. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ωραία και σας είπα ότι εγώ κακώς δεν
το άκουσα, αλλά όχι µε ύφος οπαδικό. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Κύριε Πρόεδρε, αυτά τα µικρόφωνα θα πρέπει να τα φτιά-

ξετε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Εσείς ανοίξατε τον

διάλογο. Ηρεµήστε λίγο και εσείς.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Τρυπάνε τα αυτιά µας αυτά τα µικρό-

φωνα, κάποιος να τα φτιάξει.
Λοιπόν, συνεχίζω. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µιλήσω τώρα για την τροπο-

λογία για τη χρηµατοδότηση των κοµµάτων. Εσείς, η Κυβέρνηση,
εσείς οι κυβερνητικοί Βουλευτές ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ δεν έχετε κάνει

σηµαία τα δάνεια ΠΑΣΟΚ και Νέας Δηµοκρατίας; 
Γιατί λοιπόν λέτε τα εξής; Πρώτον, µε µια δική σας πρώτη νο-

µική ρύθµιση είπατε ότι το 50%, το µισό της κρατικής χρηµατο-
δότησης που πάει προς τα κόµµατα, δεν µπορεί να εκχωρηθεί
στις τράπεζες, ενώ ήταν µέχρι 90%. Ποιον θέλετε να διευκολύ-
νετε;

Έρχεται τώρα αυτή η τροπολογία. Και τι µας λέει; Ότι τα κόµ-
µατα που έχουν πάρει τα διάφορα δάνεια δεν θα µπορούν να εκ-
χωρήσουν πάνω από το 50% στις τράπεζες της κρατικής
χρηµατοδότησης, ανεξαρτήτως χρόνου γένεσης αυτών των δα-
νείων. Καλά, θα µας τρελάνετε; Θέλετε τα κόµµατα να πληρώ-
σουν πίσω τα δάνεια που έχουν πάρει ή όχι; Τότε, γιατί τους
κόβετε, γιατί βάζετε κόφτη στο 50%; 

Και κατά δεύτερον, για ποιες δανειοδοτήσεις µιλάτε, που θέ-
λετε να τους δώσετε έναν αέρα και να µην πληρώσουν στις τρά-
πεζες για προηγούµενα έτη; 

Λοιπόν, θέλουµε εδώ να πούµε το εξής, το τι κάνει το Ποτάµι.
Ή µάλλον πριν σας πω τι κάνει το Ποτάµι, θα σας θυµίσω ότι
έχουµε ανακεφαλαιοποιήσει τρεις φορές αυτές τις τράπεζες, τις
τράπεζες «φαντάσµατα», την πρώτη φορά µε 40,2 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ, τη δεύτερη µε 8,3 δισεκατοµµύρια ευρώ και την τρίτη
µε 5,3 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Θέλετε οι τράπεζες να πάρουν τα χρήµατά τους πίσω, ναι ή
όχι; Είναι ή δεν είναι «κόκκινα δάνεια» αυτά των κοµµάτων; Έτσι
θα τα ρυθµίσετε; Λέγοντας ότι τα χρήµατα που ως κράτος δί-
νουµε σαν κρατική χρηµατοδότηση στα κόµµατα, τώρα πια µέχρι
το 50% µπορούν να πάνε στην τράπεζα για την εξόφληση των
«κόκκινων δανείων» τους; Γιατί το κάνετε αυτό και µάλιστα, ανε-
ξαρτήτως χρονικής στιγµής; 

Τώρα θα σας πω για το Ποτάµι. Σήµερα µάλιστα το Ποτάµι
έκλεισε τη χρονιά οικονοµικά, δηµοσίευσε τον ισολογισµό, όπως
έχει δηµοσιεύσει τους ισολογισµούς όλων αυτών των ετών. Και
ακούστε ότι το Ποτάµι έχει λίγες δαπάνες, καµµία σπατάλη και
καθόλου δανεικά. Δεν µπορώ να καταλάβω γιατί τα κόµµατα πρέ-
πει να παίρνουν δανεικά. Δεν έχουν µέλη τα κόµµατα; Δεν έχουν
τις δικές τους διαφανείς, όπως ορίζει ο νόµος, πηγές χρηµατο-
δότησης;

Πρώτον, γιατί πρέπει να παίρνουν δάνεια και δεύτερον, κρα-
τική χρηµατοδότηση; Δεν το καταλαβαίνω αυτό. Ακόµα και σή-
µερα κόµµατα που έχουν πεθάνει, που είναι φαντάσµατα,
παίρνουν κρατική χρηµατοδότηση εκατοντάδες χιλιάδες ευρώ
από προηγούµενη παρουσία τους στο Κοινοβούλιο. Έτσι θα κά-
νουµε, λοιπόν, εδώ την εξιλέωση του πολιτικού κόσµου, έναντι
του µαύρου τις περισσότερες φορές τραπεζικού χρήµατος που
έρρεε στα ταµεία τους;

Εµείς τι λέµε; Λέµε ότι θα πρέπει να δηµοσιεύονται όλοι οι ισο-
λογισµοί του κάθε Κόµµατος στην επίσηµη ιστοσελίδα, βεβαίως,
του κάθε κόµµατος πρώτον και να αναρτώνται οι ετήσιοι ισολο-
γισµοί το αργότερο έως τις 15 Μαρτίου κάθε έτους. Οι ισολογι-
σµοί να δηµοσιεύονται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, ώστε
όλοι να ξέρουν ποιο κόµµα έχει παραιτηθεί, πού είναι κόκκινο το
δάνειό του, τι αποπληρώνει και τι όχι.

Θα σας πω, λοιπόν, ότι το Ποτάµι κατάφερε να έχει µέσω της
ορθής διαχείρισης των εσόδων του θετικά ίδια κεφάλαια. Δη-
λαδή, έχουµε µια οικονοµική σταθερότητα και µια κεφαλαιακή
επάρκεια. Να το πω απλά, έχουµε πρωτογενές πλεόνασµα.
Οπότε θα έλεγα: «Τρέµε, Ευκλείδη Τσακαλώτο, έρχεται ο Θεο-
δωράκης».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για το νοµοσχέδιο σάς τα είπε
πολύ αναλυτικά ο κ. Λυκούδης. Έχει θετικές διατάξεις. Θα τις
υπερψηφίσουµε. Όσον αφορά στις τροπολογίες, όµως, παρα-
καλώ –όπως τοποθετήθηκα και πριν- κάποιες απ’ αυτές, να τις
αποσύρετε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Αµυρά.

Τον λόγο έχει η κ. Βλάχου εκ µέρους της Χρυσής Αυγής.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό τον
λόγο, παρακαλώ.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Για ένα λεπτό, µόνο,
κύριε Κοντονή.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κύριε Πρόεδρε, προηγουµένως
είχα ένα έντονο επεισόδιο µε τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο
του Ποταµιού, που µόλις κατήλθε του Βήµατος. Μίλησα έτσι αγα-
νακτισµένος, διότι το πρωί έκανα µια σαφέστατη αναφορά -σα-
φέστατη- και για τη δήλωση του κ. Θεοχαρόπουλου και για τη
χθεσινή δήλωση του κ. Κατσίκη. Έρχεται, λοιπόν, ο Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος από του Βήµατος της Ολοµέλειας και λέει
«Δεν είπατε τίποτα. Το καλύπτετε…» κ.λπ., όταν έχω µε ρητό
τρόπο µιλήσει γι’ αυτό το ζήτηµα.

Δεύτερον, επειδή έχει ακουστεί δυο-τρεις φορές εδώ σήµερα,
έχει εκφραστεί ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος για το ζήτηµα,
ακόµα και στελέχη του κόµµατος του Βουλευτού. Γιατί, λοιπόν,
εγκαλείται η Κυβέρνηση; 

Και γιατί, κύριε Αµυρά, επιτίθεστε προσωπικά σε εµένα, όταν
έχω µιλήσει για το θέµα αυτό το πρωί και λέτε ότι «δεν έχετε µι-
λήσει» και «δεν έχετε θέσει ζήτηµα»; Δεν το καταλαβαίνετε ότι
εάν βρίσκεται συνεχώς ένας Υπουργός ή ένα κυβερνητικό στέ-
λεχος µπροστά σε µια εικονική πραγµατικότητα, στο τέλος αγα-
νακτεί; Δεν µπορεί να µας λέτε για κάτι που ειπώθηκε -και
ειπώθηκε µετ’ επιτάσεως- ότι «εδώ δεν είπατε τίποτα». Αγανα-
κτούµε. Και θα πρέπει, εν πολλοίς, και δεν εννοώ δηµόσια, να
αναγνωρίσετε ότι κάνατε λάθος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Θα ανοίξουµε διά-

λογο, πάλι τώρα; Ελάτε, κύριε Αµυρά. Δεν υπάρχει κάτι για να
ανοίξουµε διάλογο.

Κυρία Βλάχου, έχετε τον λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Δεν χρειάζεται, αλλά δεν µπο-
ρείτε να λέτε ό,τι θέλετε εδώ…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Αµυρά, δεν

ακούγεστε. Έχετε τη δυνατότητα για δευτερολογία µετά, να µας
πείτε ό,τι θέλετε.

Ελάτε, κυρία Βλάχου. Έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΣΩΤΗΡΙΑ ΒΛΑΧΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το παρόν σχέδιο νόµου υποτίθεται ότι αποσκοπεί στην πρό-

ληψη και στην καταπολέµηση της βίας κατά των γυναικών και της
οικογενειακής βίας.

Κατ’ αρχάς, είναι αποδεκτό από τους πάντες ότι και οι δύο
αυτές µορφές βίας πρέπει οπωσδήποτε να αντιµετωπιστούν απο-
τελεσµατικά από ένα κράτος δικαίου, τόσο σε επίπεδο πρόληψης
όσο και σε επίπεδο καταστολής.

Βασικές, όµως, προϋποθέσεις για να συµβεί κάτι τέτοιο είναι
κατά πρώτον η πολιτεία και ειδικότερα η εκάστοτε κυβέρνηση να
δείξει σεβασµό προς τις γυναίκες, όχι µόνο µε τα λόγια, αλλά και
µε τις πράξεις και κατά δεύτερον, να δοθεί ιδιαίτερη προσοχή
στις κύριες αιτίες που συντελούν στην αύξηση της βίας κατά των
γυναικών στις σύγχρονες δυτικές κοινωνίες. Και στους δύο αυ-
τούς τοµείς η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, παρασυρµένη προφανώς από
τις αριστερίστικες και µαρξιστικές ιδεοληψίες της, έχει εκ των
προτέρων αποτύχει.

Εξηγούµαι: H Κυβέρνηση επέλεξε για λόγους επικοινωνιακούς
και συµβολικούς να εισαγάγει το παρόν νοµοθέτηµα προς συζή-
τηση στις αρµόδιες επιτροπές στις 8 Μαρτίου, που είναι η επο-
νοµαζόµενη «Παγκόσµια Ηµέρα της Γυναίκας».

Κάνοντας εδώ µία παρένθεση, οφείλω να τονίσω το εξής, γιατί
επιτέλους πρέπει κάποια στιγµή να σταµατήσουµε να είµαστε
υποκριτές και να αρχίσουµε να λέµε τις αλήθειες: Η θέσπιση
«Παγκόσµιας Ηµέρας της Γυναίκας» προσβάλλει ευθέως εµάς,
τις γυναίκες, υποβιβάζει την προσωπικότητά µας και ευτελίζει
τον προορισµό µας και την αποστολή µας. Είναι απαράδεκτο να
αντιµετωπιζόµαστε σαν να είµαστε κάποιο προστατευόµενο
είδος ή είδος προς εξαφάνιση. 

Η γυναίκα αποτελεί τον θεµέλιο λίθο της κοινωνίας µας, τον
λόγο που όλοι και όλες µας ζούµε και υπάρχουµε. Ως εκ τούτου,
οποιαδήποτε υποτιθέµενη «Παγκόσµια Ηµέρα της Γυναίκας»

καµµία χρησιµότητα δεν έχει, πλην της εξυπηρέτησης ύποπτων
συµφερόντων συγκεκριµένων οργανώσεων, οι οποίες στο όνοµα
του φεµινισµού χτυπούν ευθέως τον θεσµό της οικογένειας και
τις παραδοσιακές αρχές και αξίες της κοινωνίας µας. 

Επανέρχοµαι στο νοµοσχέδιο και στην πρώτη συζήτηση στις
επιτροπές που έγινε στις 8 Μαρτίου, παρουσία µάλιστα του Πρω-
θυπουργού και πολλών Υπουργών. 

Διαβάζω την εναρκτήρια εισήγηση της Προεδρεύουσας στις
επιτροπές συναδέλφου Βουλευτού του ΣΥΡΙΖΑ κ. Θελερίτη, στην
οποία προσδιορίζει τις γυναίκες, για τις οποίες υποτίθεται ότι η
8η Μαρτίου είναι ηµέρα διεκδίκησης και αγώνα, µε µία σειρά η
οποία προφανώς είναι και ενδεικτική τού πώς αντιλαµβάνονται
τον ρόλο και την εικόνα της γυναίκας στην κοινωνία µας οι υπέρ-
µαχοι της πολιτικής ορθότητος και της Νέας Τάξης. 

Αναφέρει, λοιπόν, η συνάδελφος του ΣΥΡΙΖΑ: «Σήµερα είναι
ηµέρα αγώνα και διεκδίκησης για όλες τις γυναίκες, εκείνες που
είναι Ροµά, µετανάστριες, γυναίκες πρόσφυγες, τρανς, γκέι, ετε-
ρόφυλες». Πάλι καλά που καταδέχθηκε στο τέλος να θυµηθεί και
τις ετερόφυλες! 

Ως γυναίκα, ως µητέρα και ως Ελληνίδα εθνικίστρια, έχω να
δηλώσω ότι απ’ αυτήν την αντίληψη για την εικόνα της γυναίκας,
όπως παρουσιάζεται µέσα από το πρίσµα αριστερίστικων και νε-
οταξικών αντιλήψεων, µε χωρίζει χάος. 

Η γυναίκα που όντως χρήζει προστασίας στις µέρες µας -και
µιλάω για την πατρίδα µας, γιατί αυτή µε ενδιαφέρει πρώτα απ’
όλα- είναι η µάνα, η οποία αγωνιά καθηµερινά προκειµένου να εξα-
σφαλίσει φαγητό για τα παιδιά της, είναι ακόµη περισσότερη η πο-
λύτεκνη µάνα, η οποία βλέπει να καταργούνται τα ελάχιστα
προνόµια που είχε έως τώρα ως πολύτεκνη, προκειµένου να επι-
δοτούνται λαθροµετανάστες ή Ροµά. Είναι η φοιτήτρια στη Θεσ-
σαλονίκη, η οποία κινδυνεύει να βιαστεί από συµµορίες αλλοδα-
πών, εάν τυχόν αποτολµήσει να κυκλοφορήσει εντός των χώρων
του Αριστοτελείου Πανεπιστηµίου τις απογευµατινές ή βραδινές
ώρες. Είναι η Μυρτώ και η κάθε άγνωστη Μυρτώ που υπέφερε
στα χέρια εισαγόµενων εγκληµατιών. 

Φυσικά, προστασίας δεν χρήζουν µόνο οι Ελληνίδες, ούτε
µόνο οι γυναίκες πολίτες ευρωπαϊκών κρατών. Τόσο το ελληνικό
κράτος όσο και όλες οι κυβερνήσεις της δυτικής κοινωνίας οφεί-
λουν να προστατεύσουν τα δικαιώµατα στην υγεία και στη ζωή
των αλλοδαπών γυναικών, οι οποίες διαβιούν υπό το κράτος της
ισλαµικής βίας και υφίστανται εξευτελισµούς, ταπεινώσεις, ξυ-
λοδαρµούς και λοιπά βασανιστήρια στο όνοµα του ισλαµικού
νόµου και της σαρίας. 

Με την ισλαµική βία εις βάρος των γυναικών, εντός και εκτός
οικογενειακής εστίας, κανένας από τους συντάκτες του παρόν-
τος νοµοθετήµατος και της υπό κύρωση Σύµβασης δεν έχει τολ-
µήσει να ασχοληθεί ουσιαστικά και να καταγγείλει τη βασική αιτία
των συγκεκριµένων αυτών µορφών βίας. Η αιτία αυτή δεν είναι
άλλη από τη µετεγκατάσταση εκατοντάδων χιλιάδων µουσουλ-
µάνων στις δυτικές χριστιανικές ευρωπαϊκές κοινωνίες και η από-
πειρα αυτών να επιβάλουν τη δική τους κουλτούρα και τις δικές
τους αντιλήψεις εις βάρος του δικού µας τρόπου ζωής. 

Δεν είδα, όµως, καµµία από τις δήθεν ανθρωπίστριες και υπέρ-
µαχες των γυναικών, καµµία από τους συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ
και της Αριστεράς που γιορτάζουν µε µεγαλοστοµίες την Ηµέρα
της Γυναίκας κάθε χρόνο στις 8 Μαρτίου, να λένε έστω και µία
κουβέντα καταδίκης για τη βία της µπούργκας και του ισλαµικού
νόµου. Και για να τελειώνουµε µε την υποκρισία, οι Ελληνίδες
δεν έχουν ανάγκη καµµία ευρωπαϊκή σύµβαση ή όποιο άλλο νο-
µοθέτηµα, όπως το προτεινόµενο, για να µας προστατέψει. Αρκεί
και µόνο να βαδίσουµε στα χνάρια των ένδοξων γυναικών του
έθνους  µας που έγραψαν ιστορία, της Μπουµπουλίνας, της Μαν-
τώς Μαυρογένους, της Δέσποινας Τζαβέλα και των γυναικών της
Πίνδου. 

Αν θέλετε, λοιπόν, να τιµήσετε τις γυναίκες σάς προτείνω κάτι
πολύ καλύτερο από οποιαδήποτε παγκόσµια ηµέρα. Τιµήστε τις
εθνικές εορτές της πατρίδας µας, τιµήστε τις Ελληνίδες που
αγωνίστηκαν και θυσιάστηκαν για το έθνος και την πίστη µας.
Αυτές µας δείχνουν τον δρόµο. Εκεί να ψάξετε να βρείτε, κύριοι
και κυρίες του ΣΥΡΙΖΑ, της Αριστεράς και της Νέας Τάξης, τις
γυναίκες της τιµής και του αγώνα!
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Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την κ.
Βλάχου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα πέντε µαθήτριες και µαθητές και τρεις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το Γυµνάσιο Σιάτιστας Κοζάνης. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει την
έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Κύ-
ρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Αρµόδιας Αρχής της Ελληνικής
Δηµοκρατίας και της Αρµόδιας Αρχής των Ηνωµένων Πολιτειών
της Αµερικής για την Ανταλλαγή Εκθέσεων ανά Χώρα και διατά-
ξεις εφαρµογής».

Έχει ζητήσει η Υπουργός κ. Κονιόρδου για ένα λεπτό τον λόγο,
για µία διευκρίνιση και αµέσως µετά θα µιλήσει ο κ. Δουζίνας. 

Έχετε τον λόγο, κυρία Υπουργέ. 
ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ήθελα να απαντήσω στην κ. Κεφαλογιάννη, αν και δεν είναι

εδώ τώρα για να ακούσει την απάντηση, όπως και δεν ήταν πριν,
όταν αρκετά διεξοδικά -νοµίζω- εξέθεσα γιατί δεν είναι κρατικός
ο ειδικός φορέας που δηµιουργείται για να προστατέψει τα πνευ-
µατικά δικαιώµατα όλων των δικαιούχων.

Έθιξα, όµως, το θέµα του ελέγχου. Αυτή η Κυβέρνηση έχει µία
ιδιαίτερη εγρήγορση στο θέµα του ελέγχου. Είναι γνωστό ότι
αυτή η Κυβέρνηση ξεκίνησε τον έλεγχο σε µία παθογένεια η
οποία επί δεκαετίες αφέθηκε ανεξέλεγκτη και οδήγησε σε αυτό
το τέρας που όλοι γνωρίζουµε. Εποµένως, τρία χρόνια δεν είναι
τόσα πολλά µπροστά στις δεκαετίες που προηγήθηκαν.

Όσον αφορά τον πραγµατικό έλεγχο που θα ασκείται, η Ανε-
ξάρτητη Υπηρεσία θα ελέγχεται από το διοικητικό συµβούλιο του
ΟΠΙ. Θα ελέγχεται από το Υπουργείο Πολιτισµού. Έχει όλες τις
προϋποθέσεις του ν.4481/2017 για γενική συνέλευση δικαιούχων
και εποπτικό συµβούλιο από το οποίο θα ελέγχεται. Υπόκειται σε
όλους τους κανόνες διαφάνειας που θέτει ο νόµος. Επίσης, ο
προσωρινός διαχειριστής υποχρεούται να υποβάλει εξαµηνιαία
έκθεση πεπραγµένων στο διοικητικό συµβούλιο του ΟΠΙ και του
Υπουργείου Πολιτισµού.

Εποµένως, σε αντίθεση µε ό,τι συνέβαινε επί πάρα πολλά χρό-
νια, αυτή η πρόβλεψη εξασφαλίζει τη διαφάνεια, την αξιοκρατία
και δίνει ικανό χρόνο ώστε οι ίδιοι οι δηµιουργοί να πάρουν την
τύχη τους στα χέρια τους και να φτιάξουν έναν καινούργιο ΟΣΔ
που θα διαχειρίζεται πλέον ανοιχτά και δηµοκρατικά τα δικαιώ-
µατά τους.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την

κυρία Υπουργό. 
Κύριε Δουζίνα, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά. Αµέσως µετά

ακολουθεί η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Βάκη.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Κάθε ένας Βουλευτής που θα µιλάει, θα

µιλάει και ένας Κοινοβουλευτικός; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Δύο Βουλευτές µίλη-

σαν και τώρα θα µιλήσει ο τρίτος. 
Μετά θα πάρει τον λόγο ο Πρόεδρος της Βουλής κ. Βούτσης.
Κύριε Δουζίνα, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΟΥΖΙΝΑΣ: Παρότι αποτελεί πλεονασµό, να

επαναλάβω και εγώ ως καθηγητής νοµικής και Βουλευτής του
ΣΥΡΙΖΑ ότι τα περί ανταλλαγής των 2 µε τους 8 που αιτούνται
πολιτικό άσυλο στην Ελλάδα αποτελεί µία κακή περίπτωση fake
news. Τα είπε ο κ. Κοντονής, τα είπε ο κ. Τζανακόπουλος. Η επα-
νάληψή τους από τη µία πλευρά δείχνει κακή πίστη. Από την άλλη
πλευρά, όµως, παίρνει χρόνο και αφαιρεί από τη σηµασία, από
την έµφαση που πρέπει να έχει αυτό το νοµοσχέδιο, ένα από τα
πιο σηµαντικά τα οποία έχει περάσει και περνάει αυτή η Βουλή.

Εγώ θα µιλήσω λίγο ιστορικά. Τον Απρίλιο του 1872 µία κυρία

µε το ψευδώνυµο «Σοβαρή Αγγλίδα» δηµοσίευσε ένα γράµµα,
απευθυνόµενη προς τους Βρετανούς Βουλευτές, στους «TIMES»
του Λονδίνου µε τίτλο: «Είναι οι γυναίκες ζώα;». 

Έγραφε, λοιπόν, το εξής: «Το κατά πόσον οι γυναίκες είναι
ίσες µε τους άντρες έχει συζητηθεί ατέρµονα, χωρίς απάντηση.
Το κατά πόσον έχουν ψυχή παραµένει βαθιά αµφισβητούµενο
θέµα. Θα ήταν, όµως, υπερβολικό να σας ζητήσουµε» -στους
Βουλευτές απευθύνεται- «να αναγνωρίσετε ότι τουλάχιστον οι
γυναίκες είναι ζώα; Ότι οι γυναίκες δεν είναι υποκείµενα δικαίου
είναι γνωστό. Αλλά δεν υπάρχει κάποιος Βουλευτής να εισαγάγει
ένα νοµοσχέδιο που να λέει «οπουδήποτε εµφανίζεται στο δίκαιο
η λέξη «ζώο» θα θεωρείται ότι συµπεριλαµβάνει και τις γυναίκες».
Έτσι θα απαγορευτεί εξίσου η ανελέητη σκληρότητα προς σκύ-
λους, γάτες και γυναίκες».

Η οργή της Βρετανίδας ήταν αποτέλεσµα δικαστικών αποφά-
σεων της προηγούµενης εβδοµάδας, όταν ένας άνδρας που
γρονθοκόπησε κάποιον άλλον καταδικάστηκε σε επτά χρόνια
ποινικής δουλείας και ένας σύζυγος που δολοφόνησε τη γυναίκα
του καταδικάστηκε σε τρεις µήνες καταναγκαστικά έργα. 

Η εταιρεία εναντίον της σκληρότητας προς τα ζώα ιδρύθηκε
το 1824 και είχε προωθήσει πολλούς νόµους προστασίας τους.
Όµως οι γυναίκες θεωρούνταν ιδιοκτησία των πατεράδων τους
όλον τον 19ο αιώνα, οι οποίοι είχαν δικαίωµα να τις βασανίζουν
και των συζύγων τους, που µπορούσαν να τις βιάζουν ατιµώρητα
µέχρι το 1995 στη Βρετανία και το 2006 στην Ελλάδα. 

Μέχρι το 1929 τα βρετανικά δικαστήρια είχαν αποφανθεί, επα-
νειληµµένα, ότι όταν νόµοι για τα πολιτικά δικαιώµατα περιλαµ-
βάνουν τη λέξη «person», υποκείµενο δικαίου θα λέγαµε, αυτή
δεν συµπεριλαµβάνει τις γυναίκες. Μόνο οι άνδρες είναι πρό-
σωπα, µπορούν να εκλέγουν και να εκλέγονται. 

Αλλά ας έρθουµε στο σήµερα. Την περασµένη Παρασκευή µά-
θαµε για την είκοσι εννιάχρονη Κύπρια, Έλενα Φραντζή, που αυ-
τοκτόνησε. Ήταν µία συγκλονιστική ιστορία. Ο θετός της
πατέρας, παπάς σε χωριό της επαρχίας Λευκωσίας, την κακοποι-
ούσε σεξουαλικά από παιδί. Η µητριά της το ήξερε και τη χτυ-
πούσε. Στα δέκα της η Έλενα κατήγγειλε το περιστατικό. Κανείς
όµως δεν την πίστεψε και ο φάκελος χάθηκε. Το µαρτύριο συνε-
χίστηκε και όταν στα είκοσι αποφάσισε να καταθέσει εναντίον
του θετού της πατέρα, του πατριού, το δικαστήριο καταδίκασε
τον παπά σε µόλις δύο χρόνια φυλάκιση, συγκεκριµένα δεκαο-
κτώ µήνες, ενώ η µητριά της δεν διώχθηκε. Ο παπάς γύρισε στην
ενορία του, η Έλενα αυτοκτόνησε. 

Το rape trauma syndrome, το σύνδροµο τραύµατος από βια-
σµό, µία ψυχική ασθένεια που ακολουθεί όλα σχεδόν τα θύµατα
σεξουαλικής βίας, είναι εντονότερο στις γυναίκες που υπέφεραν
στα χέρια συγγενών και φίλων. «Η καταστροφή της εµπιστοσύ-
νης καταστρέφει τον κόσµο, τη θέση µας µέσα στον κόσµο»,
όπως είπε ο Jean Amery σε σχέση µε αυτά που υπέστη στο Ολο-
καύτωµα. 

Δεν έχουµε προχωρήσει πολύ από τον 19ο αιώνα στα θέµατα
βίας, σεξουαλικής βίας και συµβολικής βίας κατά των γυναικών.
Ο βρετανικός νόµος για τις µεταδοτικές ασθένειες του 1860 επέ-
τρεπε τη σύλληψη, την υποχρεωτική εξέταση για αφροδίσια νο-
σήµατα και την φυλάκιση -εάν ήταν θετικές- σεξουαλικά δραστή-
ριων γυναικών. 

Το 2012 είχαµε την επανάληψη αυτού του νόµου στην Ελλάδα.
Γυναίκες που έµοιαζαν αλλοδαπές και θεωρούνταν εργάτριες
του σεξ συλλαµβάνονταν, υποβάλλονταν σε υποχρεωτική εξέ-
ταση για τον ιό HIV και οι φωτογραφίες τους κυκλοφορούσαν
παντού. Όταν βρέθηκε ότι δεν ήταν αλλοδαπές, η φυλάκισή τους
τερµατίστηκε, αλλά τρεις αυτοκτόνησαν. Η εκστρατεία προσπα-
θούσε να προστατεύσει την υγεία των Ελλήνων ανδρών, στοχο-
ποιώντας, εξευτελίζοντας και τιµωρώντας τις φυλετικά και ταξικά
κατώτερες γυναίκες που κατέστρεφαν το ελληνικό γενετικό
υλικό! Όπως γράφει η Joanna Bourke στο κλασικό της βιβλίο «Η
ιστορία του βιασµού από το 1860 µέχρι σήµερα», η νοµοθεσία
του 19ου αιώνα αντιµετώπιζε τις γυναίκες ως «µολυσµένα ζώα»,
ως «λυσσασµένες σκύλες». Η Ελλάδα πρόσθεσε και τη φυλή
στην ταπείνωση του φύλου και της τάξης. 

Δεν τελείωσε, λοιπόν, η βία κατά των γυναικών µε τις πρόσφα-
τες και περιορισµένες νοµοθετικές βελτιώσεις, µεταξύ των
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οποίων είναι και η παρούσα. Ο νόµος δεν πετυχαίνει από µόνος
του την εξάλειψη της έµφυλης και σεξουαλικής βίας. Έχουµε
στοιχεία από όλες τις µεγάλες δυτικές χώρες. 

Στις Ηνωµένες Πολιτείες µόνο 12% των θυµάτων βιασµού κα-
ταγγέλλουν το έγκληµα στις Αρχές. Στην Ελλάδα το ποσοστό
αυτό είναι 10%. Λιγότερο από το 5% των βιασµών που καταγγέλ-
λονται στη Βρετανία οδηγούν σε καταδίκη του δράστη, ενώ µόνο
το 7% στην Ελλάδα, µε στοιχεία του 2002. Οι δράστες που κα-
ταδικάζονται είτε στη Βρετανία είτε στην Ελλάδα, πρέπει να θε-
ωρούν τους εαυτούς τους εξαιρετικά άτυχους. 

Στην Ελλάδα έρευνες έχουν βρει ότι τεσσεράµισι χιλιάδες βια-
σµοί γίνονται κάθε χρόνο, χωρίς να περιλαµβάνονται σε αυτούς
οι χιλιάδες βιασµοί στην οικογένεια.

Στις 28 Ιανουαρίου φέτος η Αστυνοµία δήλωσε ότι δεκατρείς
χιλιάδες επτακόσιες υποθέσεις ενδοοικογενειακής βίας κατα-
γράφηκαν µεταξύ του 2013 και του 2017. Μόνο το 2017 υπήρξαν
τρεις χιλιάδες εκατόν τριάντα τέσσερις υποθέσεις ενδοοικογε-
νειακής βίας.

Όµως γιατί επιµένω σε αυτά τα ανατριχιαστικά στοιχεία; Γιατί
δεν καταγγέλλεται ο βιασµός; Γιατί δεν τιµωρούνται οι δράστες;
Υπάρχει παντού, και στην Αµερική και στη Βρετανία και εδώ ένα
σύστηµα άµεσης και έµµεσης προστασίας των εγκληµατιών και
αδιαφορίας για τα θύµατα. Οι λόγοι είναι πολλοί. Τα θύµατα φο-
βούνται µη χάσουν την υπόληψή τους ως τίµιες γυναίκες, µια και
η ντροπή πέφτει συνήθως στην κακοποιηµένη και όχι στον κακο-
ποιό. Φοβούνται την εκδίκηση του εγκληµατία και του κύκλου
του, ακόµα περισσότερο αν ο δράστης είναι σύζυγος, πατέρας
ή συγγενής.

Η Αστυνοµία και οι δικαστικοί λειτουργοί δεν έχουν εκπαιδευτεί
να ερµηνεύουν και να κατανοούν το φυσικό και ψυχικό τραύµα,
στο οποίο αναφέρθηκα, το τραύµα των θυµάτων. Τα δικαστήρια,
στις σπάνιες περιπτώσεις που γίνονται, βάζουν στο µικροσκόπιο
την προσωπική ιστορία του θύµατος, την επιστρέφουν στο τραυ-
µατικό γεγονός µε βασανιστικό τρόπο. Το θύµα αντικειµενοποιεί-
ται. Η γυναίκα γίνεται απλώς ένα σώµα, αποκλειστικά, και
εξετάζεται βασανιστικά για να δικαιολογήσει τα ρούχα που φο-
ρούσε, τα µαλλιά της, τη συµπεριφορά της, ωσάν να υπάρχει οτι-
δήποτε σε µία γυναίκα που να µπορεί να δικαιολογήσει τη βία και
τον βιασµό. Πολλές φορές το έγκληµα επαναλαµβάνεται στα δι-
καστήρια και το ξέρουµε αυτό και από τη βρετανική και από την
αµερικάνικη βιβλιογραφία.

Αυτή η µακροχρόνια και µόνιµη ιστορία δείχνει ότι η βία και ο
βιασµός των γυναικών και των ανδρών, αλλά η µεγαλύτερη πλει-
οψηφία είναι γυναίκες, αποτελούν µέθοδο οργάνωσης της κοι-
νωνικής εξουσίας, αναπαράγουν την πατριαρχία, τον σεξισµό,
την ταξική και ρατσιστική κυριαρχία. Η ανοχή για την σεξουαλική
βία στην οικογένεια βασίζεται ακόµη στην αντίληψη, έµµεσα
τώρα πια, ότι το σώµα της γυναίκας είναι αντικείµενο ιδιοκτησίας
και σκοπός της η εξυπηρέτηση των σεξουαλικών αναγκών του
άνδρα.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο αποτελεί πρόοδο. Δεν είναι αρκετό.
Ο βιασµός αποτελεί κρίση, παραµόρφωση της ανδρικότητας, του
άνδρα. Η εξαφάνισή του είναι ευθύνη δικιά µας, των ανδρών,
µιας υποβαθµισµένης ανδρικότητας που επικρατεί στις σύγχρο-
νες κοινωνίες. Πρέπει να αλλάξουµε συνολικά το νοµικό σύ-
στηµα, να εκπαιδεύσουµε τους λειτουργούς του, για να αυξηθεί
η εξιχνίαση και η τιµωρία των δραστών. Αλλά, σε τελική ανάλυση,
η εξάλειψη της σεξουαλικής επιθετικότητας είναι δουλειά δικιά
µας, των ανδρών, και η βαρβαρότητα δεν πρέπει να είναι ίδιον
του ανδρικού φύλου.

Πιστεύω ότι η Βουλή, πιθανόν το Ίδρυµά της, πρέπει να ξεκι-
νήσει µια µεγάλη εκστρατεία ενηµέρωσης του κοινού. Πρέπει να
σταµατήσουµε τη βία κατά των γυναικών, την διακίνηση ευάλω-
των γυναικών για σεξουαλική εκµετάλλευση. Αν δεν περιοριστεί
αυτή η σύγχρονη δουλεία, κανένας µας, γυναίκα ή άνδρας, δεν
θα είναι ελεύθερος.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Δουζίνα.

Τον λόγο έχει η κ. Βάκη, Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του

ΣΥΡΙΖΑ. Αµέσως µετά θα πάρει τον λόγο ο κ. Γεωργαντάς και θα
ακολουθήσει ο Πρόεδρος της Βουλής κ. Βούτσης.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δώδεκα λεπτά.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν σκοπεύω να αδικήσω ένα

τόσο σηµαντικό νοµοσχέδιο αναφερόµενη και εγώ στις τροπο-
λογίες και στις τερατολογίες που ακούστηκαν από την Αντιπολί-
τευση.

«Επανάληψη µήτηρ πάσης µαθήσεως». Σύµφωνοι. Ακούσαµε
διάφορα, ων ουκ έστιν αριθµός, για τη δήλωση του Βουλευτή της
Συµπολίτευσης. Δεν θα µιλήσω εγώ για τη δήλωση του Βουλευτή
της Συµπολίτευσης, µε την οποία προφανώς και διαφωνώ, αλλά
η θέση της Κυβέρνησης είναι γνωστή. Εµείς είµαστε κράτος δι-
καίου, έχουµε δηµοκρατία, υπάρχει διάκριση εξουσιών και η εξω-
τερική µας πολιτική και οι διεθνείς µας σχέσεις δεν εδράζονται
ούτε σε καµµία λογική ισχύος, ούτε σε ανατολίτικα παζάρια και
συµψηφισµούς. Τελεία και παύλα.

Έρχοµαι τώρα στην τροπολογία του Υπουργείου Πολιτισµού.
Ας αναρωτηθούµε και σε αυτήν την Αίθουσα ποια Κυβέρνηση
έφερε το καλοκαίρι, τον Ιούλιο του 2017, το νοµοσχέδιο για τα
πνευµατικά δικαιώµατα.

Ποια Κυβέρνηση ανέδειξε ένα µεγάλο «πάρτι» που γινόταν επί
σειρά ετών; Και ποιοι µεριµνούν να εισπράξουν -και να υπάρχει
και µία δικαιοσύνη σε αυτό- οι δηµιουργοί τα δικαιώµατά τους;
Νοµίζω ότι αυτά είναι σαφή. Έχουν καταγραφεί. Έχουµε αφιε-
ρώσει πολλές ώρες σε αυτήν την Αίθουσα.

Θα ήθελα, λοιπόν, επειδή θεωρώ πολύ σηµαντική τη σηµερινή
µέρα να µιλήσω αποκλειστικά και µόνο για τη Σύµβαση της Κων-
σταντινούπολης. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η 25η Νοεµβρίου,
η επέτειος της δολοφονίας των αδελφών Μιραµπάλ -αυτών των
«πεταλούδων», όπως αποκαλούνται-, που δεν δίστασαν να τα βά-
λουν µε το αιµοσταγές καθεστώς του δικτάτορα Τρουχίγιο στον
Άγιο Δοµίνικο και βασανίστηκαν µέχρι θανάτου, έχει καθιερωθεί
ως η παγκόσµια ηµέρα για την εξάλειψη της βίας κατά των γυ-
ναικών. 

Οι πορτοκαλί µέρες, ήτοι το διάστηµα µεταξύ της 25ης Νοεµ-
βρίου και της 10ης Δεκεµβρίου, που τιµούµε την Παγκόσµια
Ηµέρα των Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, γίνονται ηχηρή και οχληρή
υπόµνηση της καθηµερινής παραβίασης των συνταγµατικά θε-
µελιωδών δικαιωµάτων της ελευθερίας και της ισότητας.
Θραύουν σιωπές και φόβους, δίνουν φωνή στα βουβά πρόσωπα
και καταγγέλλουν ένα διαρκές έγκληµα χωρίς τιµωρία. 

Λιθοβολισµοί και εκτελέσεις, βάρβαροι ακρωτηριασµοί γυναι-
κείων οργάνων εις το όνοµα, αλήθεια, ποιας θρησκείας, ποιων
άγραφων νόµων της κοινότητας και πολιτιστικών ιδιαιτεροτήτων;
Ενδοοικογενειακή βία ερµητικά κλειστή στους τέσσερις τοίχους
του οίκου, που καταχωνιάζει στο ασυνείδητο η ντροπή του θύ-
µατος. Σεξουαλική κακοποίηση, εργασιακή εκµετάλλευση γέ-
νους θηλυκού, σεξουαλική δουλεία. 

Στην πολιτισµένη και διαφωτισµένη Ευρώπη µία στις τρεις γυ-
ναίκες έχει υποστεί σωµατική και σεξουαλική βία από την ηλικία
των δεκαπέντε ετών. Μία στις είκοσι γυναίκες έχει υπάρξει θύµα
βιασµού. Πάνω από το 55% των γυναικών έχει υποστεί σεξουα-
λική παρενόχληση. Το γυναικείο σώµα γίνεται πεδίο άσκησης βα-
θέων εξουσιαστικών σχέσεων, παραβίασης κανόνων,
καταρράκωσης της αξιοπρέπειας του ανθρώπινου προσώπου.
Παύει να φέρει δικαιώµατα και εκπίπτει στο βιολογικό γεγονός
της ύπαρξης. Κυρούται µόνο ως εµπόρευµα µε ανταλλακτική
αξία ή κτήµα όσων το εκµεταλλεύονται µε αποκλειστικά δικαιώ-
µατα χρήσης. 

Παρωδώντας κάποτε τον καπιταλισµό ως την επικράτεια της
ελευθερίας, της ισότητας και του Μπένθαµ, ο Μαρξ ήθελε να δεί-
ξει ότι τα περίφηµα δικαιώµατα του ανθρώπου και του πολίτη γί-
νονται τα ψιµύθια που καλύπτουν το άσχηµο πρόσωπο της
εκµετάλλευσης, µιας εκµετάλλευσης που εδράζεται στην αγο-
ραπωλησία της εργατικής δύναµης ως εµπορεύµατος. Είµαστε
ελεύθεροι να πουλήσουµε την εργασία µας, πλην όµως εξαναγ-
κασµένοι υπό το βάρος της αδήριτης ανάγκης της επιβίωσης. 

Στον µετανεωτερικό και νεοφιλελεύθερο ανθρωποβόρο καπι-
ταλισµό ακόµα και η φενάκη της ελευθερίας της ανταλλαγής της
ανθρώπινης εργασίας εξαφανίζεται. Και η οπισθοδρόµηση στην
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ανθρώπινη δουλεία, στον άνθρωπο ως αποκλειστικό κτήµα κά-
ποιου άλλου, ενδύεται τη µορφή του trafficking, αυτής της εξαι-
ρετικά επικερδούς επιχείρησης της µετανεωτερικής δουλείας
που παίρνει διαστάσεις πανδηµίας από τη δεκαετία του ’90.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η σηµερινή Ολοµέλεια είναι ση-
µαντική και τιµά το ελληνικό Κοινοβούλιο. Καλούµαστε σήµερα
να κυρώσουµε τη Σύµβαση της Κωνσταντινούπολης, την οποία
η χώρα µας έχει υπογράψει από το 2011. Καλούµαστε µε καθυ-
στέρηση επτά χρόνων να κυρώσουµε µία σύµβαση που αποσκο-
πεί στην καταπολέµηση και εξάλειψη της άσκησης έµφυλης βίας
οποιασδήποτε µορφής, µέσω πρόληψης, παρακολούθησης, προ-
στασίας των θυµάτων και δίωξης των δραστών, αλλά και κατο-
χύρωσης του δικαιώµατος διεθνούς προστασίας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ)

Θύµατα έµφυλης βίας δύνανται να αναζητήσουν προστασία
σε άλλο κράτος όταν το δικό τους δεν τους την παρέχει. Καλού-
µαστε να κυρώσουµε µία σύµβαση σήµερα της οποίας η ενσω-
µάτωση στη νοµοθεσία µας επιφέρει τοµές σε αναχρονιστικές
διατάξεις του Ποινικού µας Κώδικα. Επιτρέψτε µου να υπογραµ-
µίσω κάποιες λίαν σηµαντικές: Καταργείται η αναχρονιστική και
καταγγελθείσα από τα εθνικά και διεθνή όργανα προστασίας αν-
θρώπινων δικαιωµάτων διάταξη του Ποινικού Κώδικα που προ-
βλέπει παύση της ποινικής δίωξης ή αποχή απ’ αυτήν, εάν µεταξύ
του δράστη αποπλάνησης ανηλίκου κάτω των δεκαπέντε ετών
και του θύµατος τελέστηκε γάµος.

Στην εµπορία ανθρώπων περιλαµβάνεται και ο εξαναγκασµός
σε γάµο. 

Ποινικοποιείται το stalking, αυτή η µορφή ψυχολογικής βίας
που συνεπάγεται η συστηµατική παρακολούθηση και η παρα-
βίαση της ιδιωτικής σφαίρας του θύµατος.

Ποινικοποιείται, όµως, και η υποκίνηση σε ακρωτηριασµό γυ-
ναικείων γεννητικών οργάνων. Εκατόν πενήντα εκατοµµύρια γυ-
ναίκες σε αφρικανικές, ασιατικές αλλά και ευρωπαϊκές χώρες
υφίστανται ετησίως τη βάρβαρη πρακτική του ακρωτηριασµού
των γεννητικών οργάνων. Έξι κορίτσια ανά λεπτό ακρωτηριάζον-
ται, για να ελεγχθεί και να ενοχοποιηθεί η γυναικεία φύση και η
γυναικεία σεξουαλική επιθυµία. 

Μολονότι θεσµικές και νοµοθετικές παρεµβάσεις έχουν λάβει
χώρα, ο νόµος γίνεται κενό γράµµα και οι έννοµες συνέπειες
επέρχονταν µόνο στις οδυνηρές περιπτώσεις επιπλοκών και
τραυµατισµών. 

Συνακόλουθα µε την παρούσα σύµβαση, ο σεβασµός και η
ανοχή στο άλλο, στο διαφορετικό, στο µη µεταφράσιµο στο δικό
µας ιδίωµα σταµατά εκεί όπου παραβιάζονται δικαιώµατα του αν-
θρώπου per se: η ελευθερία και η ισότητα, η αξιοπρέπεια και ο
αυτοπροσδιορισµός. Η επίκληση της πολυπολιτισµικότητας, ο
πολιτιστικός σχετικισµός δεν µπορεί να γίνεται κάποιες φορές
νοµιµοποιητικό άλλοθι βάρβαρων πρακτικών που απάδουν σε θε-
µελιώδη δικαιώµατα. Άγραφοι νόµοι, το έθος της κοινότητας, ο
ζυγός της παράδοσης υποδούλωσαν και ενοχοποίησαν συλλή-
βδην το γυναικείο φύλο θεωρώντας το κατώτερο και ανάξιο της
ιδιότητας του ανθρώπου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κύρωση της Σύµβασης της
Κωνσταντινούπολης από το ελληνικό Κοινοβούλιο είναι µία µέρα
τιµής για τη δηµοκρατία, γιατί και η δηµοκρατία µας είναι γένους
θηλυκού, κακοποιηµένη εσχάτως εντός του οίκου της από τους
αρνητές της. Από τους αρνητές της που εκµεταλλεύονται το
βήµα και τα δικαιώµατα που η ίδια τους έδωσε για να τη λοιδο-
ρούν. Και η δηµοκρατία περνά και µέσα από το φύλο.

Η σηµερινή µέρα, όµως, είναι και µία ελάχιστη οφειλή για κά-
ποιες γυναίκες που αρνήθηκαν να σωπάσουν, για την Γουόρις
Ντίρι, ένα µοντέλο που έγραψε το «Λουλούδι της ερήµου», ένα
βιβλίο στο οποίο καταθέτει τη µαρτυρία της εκτοµής που υπέστη,
για τη Σοµαλή Αγιάν Χίρσι Αλί που υπέστη εκτοµή, βιάστηκε, βα-
σανίστηκε, διέφυγε και έγινε µέλος, όµως, του ολλανδικού Κοι-
νοβουλίου και πρωταγωνίστησε και πρωταγωνιστεί σε φόρα για
την άρση της βίας σε βάρος γυναικών, για το βιτριόλι στο πρό-
σωπο µιας µετανάστριας εργάτριας, της Κούνεβα, διότι η εκµε-
τάλλευση γένους θηλυκού δεν θέλει πρόσωπα. 

Είναι και µία οφειλή, όµως, σε όσες κάλυψε το όνοµά τους ο

φόβος και η σιωπή. Οι πρόσφυγες από τη Συρία που έπεσαν θύ-
µατα trafficking και όσες γνωρίσαµε µέσα από τη µυθοπλασία, το
θέατρο και τον κινηµατογράφο, η Ιρίνα και χιλιάδες Ιρίνες από
την πρώην Σοβιετική Ένωση από το «Σας αρέσει ο Μπράµς;» της
Μάρως Δούκα, που πέφτει θύµα trafficking στις αρχές του 1990
και αναπολεί χαµένες πατρίδες και ανεκπλήρωτα όνειρα µε τις
τελευταίες της λέξεις από τον Τσέχωφ: «Κάποτε θα έρθει µία
µέρα που θα µάθουµε γιατί έγιναν όλα αυτά, ποια είναι η αιτία
για τόσο πόνο».

Η σηµερινή σύµβαση που καλούµαστε να κυρώσουµε είναι,
όµως, ένα ακόµη µικρό βήµα στη µακρά πορεία κατοχύρωσης
δικαιωµάτων που θωρακίζουν τη δηµοκρατία. 

Αυτή η Κυβέρνηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έδωσε ιθα-
γένεια στα παιδιά των µεταναστών, νοµοθέτησε το σύµφωνο
συµβίωσης και το δικαίωµα της ταυτότητας φύλου, καλωσόρισε
τους πρόσφυγες και δηµιούργησε τµήµατα ένταξης στα σχολεία
µας, έκανε προαιρετικό το νοµικό έκτρωµα που λέγεται Σαρία.
Σε µία εποχή δυσανεξίας, καχεξίας της δηµοκρατίας, σε µία
εποχή που τον δηµόσιο λόγο τρέφει το µίσος, σε µία κοινωνία,
που, δυστυχώς, δίδεται άφεση αµαρτιών σε δηµόσιες υποκινή-
σεις βίας σε όσους ενδύονται τα άµφια και θα έπρεπε να κηρύτ-
τουν το κήρυγµα της αγάπης του Ευαγγελίου, σε µία κοινωνία
που οι καµπάνες χτυπούσαν πένθιµα κάθε φορά που νοµοθε-
τούµε δικαιώµατα, µε το φάντασµα της εθνικοφροσύνης και του
ρατσισµού να πλανάται κάποιες φορές, δυστυχώς, πάνω από τον
ναό της Δηµοκρατίας, σε µία κοινωνία που κηρύσσεται ένοχη µία
παιδεία ανεξίθρησκη και διαφωτισµένη, σε µία κοινωνία που οι
επίγονοι του ναζισµού λιθοβολούν το σπίτι που Αµίρ και του κάθε
Αµίρ και απαγορεύουν σε όσους δεν τρέχει ελληνικό αίµα στις
φλέβες τους, στους αλλόθρησκους και σκουρόχρωµους να κρα-
τήσουν τη σηµαία έχουµε ακόµη πολύ δρόµο να διανύσουµε. 

Σίγουρα τα δικαιώµατα δεν είναι το διαβατήριο στον σοσιαλι-
στικό παράδεισο. Όµως, διαπαιδαγωγούν πολίτες και διαµορφώ-
νουν συνειδήσεις που δεν τρέφουν αυταπάτες όχι για µία
κοινωνία χωρίς ανισότητες, όπως κάποτε δήλωσε ο Αρχηγός της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, αλλά για το ακριβώς αντίθετο.
Όµως, δεν είναι το δηµοκρατικό ή αριστερό άλλοθι της συστη-
µικής βίας που ασκεί η φτώχεια και η εκµετάλλευση. Τα δικαιώ-
µατα που θεσπίζουµε είναι προαπαιτούµενα και µαγιά µιας
κοινωνίας ισότητας και κοινωνικής δικαιοσύνης. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σας ευχαριστούµε. 
Να, λοιπόν, που οι γυναίκες µπορούν να διδάξουν τους άντρες

να τηρούν και τον χρόνο.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Συνεπείς οι γυναίκες.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Καµµιά φορά.
Κύριε Γεωργαντά, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Εγώ έχω έναν λίγο πιο άχαρο λόγο, καθώς πέραν του πολύ εν-

διαφέροντος, βεβαίως, νοµοσχεδίου και των τοποθετήσεων οι
οποίες έχουν γίνει από όλες τις πλευρές, είµαι υποχρεωµένος να
σχολιάσω τρεις τροπολογίες, δύο υπουργικές και µία βουλευ-
τική. 

Η πρώτη τροπολογία, η οποία θεωρώ ότι έχει ιδιαίτερο ενδια-
φέρον και η οποία έρχεται να αποδοµήσει ουσιαστικά έναν νόµο
της παρούσας Κυβέρνησης, ο οποίος µάλιστα είχε έναν εµβλη-
µατικό χαρακτήρα δήθεν µεταρρύθµισης στη δηµόσια διοίκηση,
είναι η τροπολογία η οποία αναφέρεται στις προϋποθέσεις για
την κινητικότητα των δηµοσίων υπαλλήλων. 

Ο ν.4440/2016 έθετε συγκεκριµένες προϋποθέσεις, τις οποίες
και υπερθεµατίσαµε τότε, σε σχέση µε τη διαφάνεια και τη σκο-
πιµότητα που πρέπει να υπηρετείται, όταν γίνονται αποσπάσεις
ή µετατάξεις προσωπικού από υπηρεσία σε υπηρεσία. 

Εκεί, λοιπόν, σύµφωνα µε την αιτιολογική έκθεση, υπήρχαν
δύο απαρέγκλιτες –χρησιµοποιώ τη λέξη «απαρέγκλιτες», γιατί
είναι ακριβώς η λέξη που υπήρχε στην αιτιολογική έκθεση- προ-
ϋποθέσεις οι οποίες, αν δεν υπήρχαν, αν δεν πληρώνονταν, δεν
θα µπορούσαµε να προχωρήσουµε στην αξιολόγηση του αιτή-
µατος του υπαλλήλου που ήθελε να φύγει από έναν φορέα. 

Αυτή, λοιπόν, η πρώτη απαρέγκλιτη προϋπόθεση ήταν ακρι-
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βώς, όπως το λέει η αιτιολογική έκθεση, η ύπαρξη επικαιροποι-
ηµένων οργανισµών και µάλιστα σε ψηφιακή µορφή, οι οποίοι εν-
σωµατώνονται στο νέο ψηφιακό οργανόγραµµα της δηµόσιας
διοίκησης που δηµιουργείται για πρώτη φορά και επιτρέπει την
αποτύπωση της διάρθρωσης και της στελέχωσης όλων των φο-
ρέων.

Το εν λόγω ψηφιακό οργανόγραµµα, λοιπόν, υπαγορεύθηκε
από το γεγονός ότι οι επικαιροποιηµένοι οργανισµοί των φορέων
θα περιλαµβάνουν το σύνολο των θέσεων ανά κλάδο και οργα-
νική µονάδα που απαιτούνται για την εξυπηρέτηση των αναγκών
τους. Συνεπώς, η αναγκαιότητα απόσπασης υπαλλήλων πέραν
της κάλυψης των οργανικών θέσεων θα πρέπει να αιτιολογείται
ειδικώς και πάνω στο πλαίσιο επειγουσών αναγκών. Με πιο απλό
τρόπο, έπρεπε το οργανόγραµµα να προβλέπει µια θέση η οποία
ήταν κενή και για να καλυφθεί αυτή η κενή οργανική θέση,
έπρεπε να γίνουν αιτήσεις καλύψεώς της.

Έρχεται, λοιπόν, η σηµερινή τροπολογία αυτή την απαρέγ-
κλιτη πρώτη αρχή, γιατί υπάρχει και µία δεύτερη που θα την ανα-
φέρω, και την ακυρώνει. Αυτή την απαρέγκλιτη αρχή, αυτό που
ήταν ο κορµός, αυτό που ήταν ο σκελετός του ν.4440/2016, να
αποτυπωθούν οι θέσεις στο δηµόσιο, να γίνουν τα οργανογράµ-
µατα, να ξέρουµε πού υπάρχουν κενά, να γίνουν και τα περιγράµ-
µατα θέσεων -δεύτερη απαρέγκλιτη προϋπόθεση που δεν
αναφέρεται εδώ η τροπολογία- αλλά δυστυχώς εν τοις πράγµασι
ξέρουµε πολύ καλά ότι περιγράµµατα θέσεων δεν έχουν γίνει.
Εγώ θα µείνω σε αυτήν την πρώτη απαρέγκλιτη προϋπόθεση, να
δούµε πού υπάρχουν κενά για να καλυφθεί, για να µην υπάρχουν
σκιές στην όποια µετακίνηση.

Λέει, λοιπόν, αυτή η τροπολογία: «Δεν απαιτείται συνδροµή
της προϋπόθεσης της προηγούµενης έκδοσης οργανισµών»
Γιατί; «Με την αιτιολογηµένη έκθεση του οικείου φορέα ο οποίος
δεν έχει κάνει δηλαδή τον οργανισµό, η οποία εγκρίνεται από τον
αρµόδιο Υπουργό, βεβαιώνεται ότι οι υπηρεσιακές ανάγκες για
τη λειτουργία του καλύπτονται από τις υφιστάµενες οργανικές
διατάξεις.»

Μα, όλη η λογική ήταν να γίνουν επικαιροποιηµένα οργανο-
γράµµατα και µάλιστα ψηφιακά, να υπάρχει µία πραγµατική απο-
τύπωση κάθε στιγµή του υπηρετούντος προσωπικού και των
κενών οργανικών θέσεων, για να δικαιολογηθεί η όποια από-
σπαση. 

Αυτό, κύριοι συνάδελφοι, σήµερα, εάν το υπερψηφίσετε, ακυ-
ρώνει όλους εσάς, οι οποίοι απ’ αυτό το Βήµα στον ν.4440/2016
ήρθατε και ισχυριστήκατε ότι µε αυτόν τον τρόπο όλες οι απο-
σπάσεις και οι µετατάξεις προσωπικού γίνονται µε απόλυτη δια-
φάνεια και θα δικαιούται πλέον ο καθένας να κατηγορήσει ότι µε
αυτόν τον τρόπο πλέον αφήνετε ένα πολύ µεγάλο παράθυρο, για
να µπορέσουν να εξυπηρετηθούν πάλι σκοπιµότητες κοµµατικές,
υπηρεσιακές ή οτιδήποτε άλλο. Πρέπει αυτή τη συγκεκριµένη
τροπολογία, η οποία ουσιαστικά ακυρώνει ένα ολόκληρο νοµο-
σχέδιο, κύριοι συνάδελφοι, να τη δείτε µε προσοχή, γιατί πραγ-
µατικά έρχεται και ακυρώνει εσάς τους ίδιους.

Η δεύτερη τροπολογία, την οποία οφείλω να σχολιάσω, είναι
βουλευτική. Μου έκανε πολύ µεγάλη εντύπωση, που σήµερα
οκτώ Βουλευτές έρχονται και υπογράφουν, αλλά µέχρι τώρα από
τους οκτώ Βουλευτές δεν την υποστήριξε κανείς. Αποµένει βέ-
βαια µία οµιλήτρια, για να την υποστηρίξει ίσως στο µέλλον και
θα έχει και ενδιαφέρον να µας πει και ο Υπουργός εάν θα την
κάνει αποδεκτή. Η τροπολογία έχει να κάνει µε την εξαίρεση από
το σύστηµα κινητικότητας των υπαλλήλων οι οποίοι είναι απο-
σπασµένοι σε κόµµατα, σε βουλευτικά γραφεία και εδώ, όπως
βλέπω, προστίθενται και όσοι είναι και στους Ευρωβουλευτές και
στον Επίτροπο της Ελλάδος. 

Εγώ, διαβάζοντάς την, δεν µπορώ να καταλάβω πραγµατικά
την σκοπιµότητά της, γιατί το προηγούµενο νοµοθετικό πλαίσιο
θεωρώ ότι καλύπτει κατά ένα µέρος τουλάχιστον, έξω από τους
Ευρωβουλευτές και τον Επίτροπο, την αναγκαιότητα ρυθµίσεως
η οποία υπήρξε τότε. Θα ήθελα πραγµατικά µε µεγάλο ενδιαφέ-
ρον να ακούσω από µία εναποµείνασα οµιλήτρια από τους οκτώ
υπογράφοντες Βουλευτές αυτής της πολύ ειδικής διάταξης ποιο
ήταν το ερέθισµα για την κατάθεση αυτής της τροπολογίας, τι
σκοπιµότητα εξυπηρετεί και ποια αναγκαιότητα, για να δούµε

εάν πρέπει να την υπερψηφίσουµε ή όχι. Νοµίζω, όµως, ότι το να
υπογράφουν οκτώ Βουλευτές µία τροπολογία µε τόσο σοβαρό
ζήτηµα υπηρεσιακών ουσιαστικά µεταβολών, χωρίς µία αιτιολό-
γηση, έστω στοιχειώδη εδώ, θα ήταν µία ντροπή για όλους µας.
Περιµένω κάποιον από τους οκτώ να την υποστηρίξει. Μέχρι
τώρα κάτι τέτοιο δεν συνέβη. 

Και µία τελευταία παρατήρηση σε σχέση µε την τροπολογία
για τη «ΣΥΖΕΥΞΗ». Ως προβληµατισµό τη θέτω. Η Νέα Δηµοκρα-
τία έχει τοποθετηθεί θετικά επ’ αυτής της τροπολογίας και θα
την υπερψηφίσει. Όµως, έχω δυο ερωτηµατικά τα οποία, νοµίζω,
ευπρόσωπα θα σας παρουσιάσω. Το ένα έχει να κάνει µε την πα-
ράγραφο ε’ του άρθρου 2, όπου εκεί προβλέπεται ότι εάν υπάρ-
ξει πλήρης µετάπτωση, µιλώντας για τη «ΣΥΞΕΥΞΗ II» και δίνει
τη δυνατότητα ουσιαστικά µεταφοράς όλων των υποχρεώσεων
σε αυτό το νέο πρόγραµµα. Έχω ένσταση ή µάλλον έχω ερώ-
τηµα εάν κάτι τέτοιο είναι συµβατό µε την ευρωπαϊκή νοµοθεσία
και µε το υφιστάµενο νοµοθετικό πλαίσιο και εάν µπορεί να συµ-
βεί. Δεν ξέρω εάν έχει διερευνηθεί αυτή η δυνατότητα και τοπο-
θετείται εδώ η συγκεκριµένη παράγραφος. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μία δεύτερη παρατήρηση που έχω να κάνω -και τελειώνω-
είναι ότι ενώ προβλέπεται πολύ ορθά στο άρθρο 1 µια έκπτωση
20%, στην παράγραφο 2 η έκπτωση είναι 15% και 5% στη συνέ-
χεια, δεν είναι δηλαδή 20% ακριβώς. Το 15% και το 5% σταδιακά
είναι λιγότερο από το 20%, εάν γίνει, αφού κάνουµε την πρώτη
έκπτωση και πάµε στη δεύτερη. Δεν ξέρω γιατί αυτό έχει αποτυ-
πωθεί. Οδηγεί σε µία έκπτωση λιγότερη από το 20% και αυτό,
παρακαλώ, ο συντάκτης να το δει. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριοι συνάδελφοι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς σας ευχα-

ριστούµε.
Ο Πρόεδρος της Βουλής κ. Νικόλαος Βούτσης έχει τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Καλησπέρα!
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να συγχαρώ από καρ-

διάς όχι µόνο τη δουλειά που έκαναν τα δύο Υπουργεία, εν προ-
κειµένω το Υπουργείο Δικαιοσύνης βεβαίως, αλλά και τη δουλειά
που γίνεται στο Υπουργείο Εσωτερικών και στη Γενική Γραµµα-
τεία Ισότητας Φύλων, για το πώς παρουσίασαν και έφεραν όλο
αυτό το νέο νοµοθετικό πλαίσιο το οποίο συνδέεται, όπως ακού-
στηκε και προηγούµενα, µε ένα πλέγµα νοµοθετικών ρυθµίσεων
που αφορούν στα δικαιώµατα. 

Ταυτόχρονα, θα ήθελα από αυτό το Βήµα να συγχαρώ όλες
τις γυναίκες ατοµικά, αλλά και τις συλλογικότητές τους, τους φο-
ρείς τους που τόσα χρόνια µε έναν τρόπο επίµονο, πολλές φορές
στη σκιά, στη σιωπή, περιθωριακό, έθεσαν αυτά τα ζητήµατα και
επιστηµονικά και αγωνιστικά και κοινωνικά στην Ελλάδα και παν-
τού και διαµόρφωσαν το πλαίσιο και τον συσχετισµό, ώστε κά-
ποια πράγµατα τουλάχιστον να θεωρούνται αυτονόητα για την
τυπική θεσµοθέτησή τους. Διότι σήµερα περί αυτού πρόκειται. 

Επίσης, είναι πολύ σηµαντικό να δούµε ότι σε αυτό το πλέγµα
των νοµοθετικών ρυθµίσεων που αφορούν στα δικαιώµατα έρχε-
ται και το επόµενο νοµοσχέδιο για την ουσιαστική ισότητα και τη
θεσµική κατοχύρωση των δικτύων δοµών, που είναι µία πάρα
πολύ συγκεκριµένη παρέµβαση στην εποχή µας, στην εποχή που
προοιωνίζεται το µετά την κρίση και στην οποία η συζήτηση η
οποία γίνεται είναι για το ποια χώρα, ποια κοινωνία, ποιος λαός
θα είµαστε, πώς θα βγούµε από την κρίση και πώς θα είµαστε
ύστερα. 

Μου έχει δοθεί η ευκαιρία και άλλες φορές να πω ότι τώρα
διαµορφώνονται οι προϋποθέσεις, οι συνθήκες, έτσι ώστε µέσα
από µία κοινωνία που υπέστη αυτήν την πολύχρονη κρίση να µη
βγει µία κοινωνία φοβισµένη, συντηρητική, αναδιπλωµένη, φο-
βική, βίαιη, ισχυρά πατερναλιστική και εν τέλει, υποκριτική σε ό,τι
αφορά αυτά τα ζητήµατα. 

Δεν είναι, λοιπόν, το θέµα το να πάει καλά ο οδικός χάρτης για
την τυπική έξοδο της χώρας το καλοκαίρι από τις µνηµονιακές
δεσµεύσεις και τις ισχυρές επιτηρήσεις. Το βασικό το οποίο προ-
οιωνίζεται το µέλλον της χώρας είναι ακριβώς τέτοια νοµοθετή-
µατα και τέτοιες συζητήσεις να αφουγκραστούν και να
θεραπεύσουν προβλήµατα και παθογένειες που υπήρχαν, είτε
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έτσι είτε αλλιώς, και προ κρίσεως, αλλά που µέσα στην κρίση,
ακριβώς επειδή η κοινωνία µας συµπιέστηκε, φοβήθηκε, διασπά-
στηκε, διχάστηκε, πιέστηκε, είναι φανερό πως ύστερα µπορεί να
βγει µε συµπτώµατα, τα οποία να είναι βαθύτατα συντηρητικά. 

Επιτρέψτε µου να σας πω ότι και εγώ θα ήθελα, όπως έκανε
προηγούµενα πολύ εύστοχα ο συνάδελφος και καθηγητής κ.
Δουζίνας, µε τη σηµερινή µας συζήτηση, η οποία δεν είναι γενι-
κώς µία συζήτηση περί της ισότητας των φύλων, υπέρ του γυ-
ναικείου κινήµατος, αλλά έχει συγκεκριµένη αναφορά στη βία
κατά των γυναικών, την ενδοοικογενειακή βία εναντίον όλων των
µελών της οικογένειας και τα συγκεκριµένα ζητήµατα που τίθεν-
ται µέσα στον νόµο, θα ήθελα µέσω των αναφορών µας να ανα-
στοχαστούµε και να τιµήσουµε τη µνήµη της Ελληνοκύπριας
Έλενας Φραντζή. 

Συγκλονίστηκε όλη η κυπριακή κοινωνία. Πόσες φορές έχει
συγκλονιστεί η ελληνική κοινωνία από αντίστοιχα περιστατικά, τα
οποία έχουν συµβεί; Πόσο βελτιώθηκε µετά από αυτό η ελληνική
κοινωνία; Κρατήστε έναν προβληµατισµό. Έχουν γίνει από µικρά,
λίγα ή σοβαρά βήµατα σε αρκετούς τοµείς σε αυτό που κάποτε
ονοµάζαµε «ζήτηµα ισότητας γυναικών, ανδρών», τα πρωταρχικά
και πρωτογενή αιτήµατα –ας πούµε- του γυναικείου κινήµατος,
που αφορούσαν την πρόσβαση στην επιστήµη, στο επάγγελµα,
στην ίση αµοιβή κτλ.. Έχουν γίνει τέτοια βήµατα. 

Γιατί µας προβληµατίζει; Δεν έχουν γίνει βήµατα όλα αυτά τα
χρόνια, όλες αυτές τις δεκαετίες στο κρίσιµο θέµα µε το οποίο
απασχολείται το σηµερινό νοµοσχέδιο, δηλαδή στο ζήτηµα της
βίας κατά των γυναικών, της ενδοοικογενειακής βίας, µάλιστα
και πέραν της χώρας µας σε πολλές χώρες διεθνώς θεωρούµε-
νες προηγµένες και χωρίς να έχουν περάσει την κρίση, πόσω
µάλλον που δίπλα µας είναι και ζητήµατα τα οποία οδηγούν σε
αναδίπλωση;

Παραδείγµατος χάριν, όλη η εµφάνιση του ISIS και των φον-
ταµενταλιστικών κινηµάτων σε εκείνη την πλευρά, πολύ κοντά
µας, δηλαδή, στη Μέση Ανατολή, λειτούργησε και προληπτικά -
και κρατήστε το αυτό- για να επανέλθει σε δεκάδες εκατοντάδες
χιλιάδες γυναίκες ή και σε κάποιες που δεν είχαν αυτή την τάση
σε κοσµικά ή σε ηµικοσµικά καθεστώτα της περιοχής η
µπούργκα, ακριβώς για λόγους προληπτικούς, για να µην σηµει-
ώνεται ότι δεν την φοράνε. 

Ήµασταν στην Ιορδανία µε αποστολή της Βουλής πριν από
δύο βδοµάδες. Δεν είχαν καµµία σχέση αυτά που είδαµε στον
δρόµο µε αυτά που βλέπαµε προ δεκαετίας ή δεκαπενταετίας
στην ίδια την Ιορδανία. Προληπτικά. Έχει ηττηθεί τώρα ο ISIS,
δεν παίζει ρόλο. Αυτές οι υπόγειες διαδροµές, που έχουν µέσα
τους ιδεολογία, στερεότυπα, διαµορφώνουν καταστάσεις που
για χρόνια ύστερα λειτουργούν ασφυκτικά και χειραγωγούν τη
συµπεριφορά των γυναικών. 

Άρα θα πρέπει να έχουµε αυτόν τον προβληµατισµό και µαζί
µε τον προβληµατισµό, που ειδικά για αυτό το ζήτηµα µε τρόπο
εκκωφαντικό έχει πιστοποιηθεί ότι τα προβλήµατα της βίας και
ιδιαίτερα της ενδοοικογενειακής βίας είναι προβλήµατα εγκάρ-
σια για όλες τις κοινωνικές τάξεις διεθνώς, µε διαφορετική βε-
βαίως δυνατότητα από εκεί και πέρα, ανάλογα µε την ταξική
προέλευση, την ταξική θέση κάθε γυναίκας, µε διαφορετική δυ-
νατότητα, µε περισσότερες πιθανότητες ή µε περισσότερες
εναλλακτικές για να βγει από αυτό το πλαίσιο -είναι φανερό ανά-
λογα µε την τάξη και τη θέση της γυναίκας στην ταξικά συγκρο-
τηµένη κοινωνία µας- πλην όµως το πρόβληµα ως πρόβληµα και
στην πιο βίαιη µορφή του έχει καταγραφεί διεθνώς -ακούστηκαν
προηγούµενα και όλες οι στατιστικές- εγκαρσίως σε όλο το κοι-
νωνικό σώµα, σε όλες τις κοινωνίες, τις θεωρούµενες άκρως
προοδευτικές ή και πλούσιες, µέχρι αυτές που αναφέρθηκα προ-
ηγούµενα -στη Μέση Ανατολή και αλλού- που βρίσκονται ακόµα
στην περίσφιγξη και φονταµενταλιστικών θρησκευτικών δοξα-
σιών. 

Άρα πρέπει να δούµε γενικότερα ότι στην κοινωνία µας πάρα
πολλές φορές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρουσιάζονται ως
άλλοθι ή ως προσχήµατα βίαιων συµπεριφορών απέναντι σε γυ-
ναίκες, σε συζύγους, σε συµµαθήτριες, σε φίλες, σε αδελφές
διάφορα στερεότυπα τα οποία είναι ντυµένα ως παραδόσεις, του
τύπου «τι να κάνουµε, συνέβαιναν αυτά, υπάρχουν αυτά», ως

θρησκευτικές προκαταλήψεις. Έτσι, διαµορφώνεται µια νοµιµο-
ποιητική διαδικασία που οδηγεί σε µια ευθεία κοινωνική υποκρι-
σία. 

Κάποτε, στα χρόνια µου, πριν από δεκαετίες, λέγαµε για το
Κωσταλέξι και το τι είχε παρουσιαστεί. Πόσα χρόνια πέρασαν;
Πόσα ζητήµατα ήρθαν στην επιφάνεια; Τι απύθµενη υποκρισία
υπάρχει; 

Πιστεύω ότι η ελληνική Βουλή µε τη σηµερινή συζήτηση και µε
το νοµοθέτηµα το οποίο, από ό,τι φαίνεται, µε ευρύτατη πλει-
οψηφία -ενδεχοµένως και µε οµοφωνία- θα περάσει, διαµορφώ-
νει ένα πλαίσιο. Δεν λύνει κάτι, δεν σώζει κάτι. Θέτει το ζήτηµα
ευθύτατα στο τραπέζι και δίνει πολλές δυνατότητες σε όποιον
και όποια συνειδητοποιεί µια κατάσταση να µπορέσει να κινηθεί
και να µπορέσει να το επικαλεσθεί -και αυτό είναι κάτι πάρα πολύ
σηµαντικό. 

Απέναντι, λοιπόν, στη σιωπή, απέναντι στον άγραφο νόµο της
σιωπής πρέπει η ελληνική Βουλή αυτή την κραυγή, αυτή τη φωνή
να τη νοµοθετήσει. Αυτό γίνεται σήµερα. Αυτή είναι η αντίστιξη. 

Νοµίζω ότι είναι ιδιαίτερα ενθαρρυντικό ότι υπάρχει και ένας
πολύ καλός προγραµµατισµός στη Γενική Γραµµατεία Ισότητας
Φύλων, που και εκ του νόµου θα έχει ένα συντονιστικό ρόλο µαζί
µε την ίδρυση του γενικότερου µηχανισµού GREVIO. 

Υπάρχει ένας προγραµµατισµός ο οποίος τρέχει. Είναι εξήντα
µία δοµές. Σαράντα µία, αν δεν κάνω λάθος, είναι για τη φύλαξη
και είκοσι για τη φιλοξενία. Υπάρχει η γραµµή SOS. Έξι χιλιάδες
µόνο περιπτώσεις βρήκαν το θάρρος να βγουν από τη σιωπή
µέσα στο 2016 και να απευθυνθούν στη γραµµή SOS. 

Και υπάρχει ταυτόχρονα και πρόγραµµα φιλοξενίας µε ειδικές
διατάξεις και ειδικές δοµές για την προστασία των θυµάτων στις
περιπτώσεις της µετανάστευσης, του ασύλου, της άδειας διαµο-
νής, των προσφύγων, των µεταναστών, των δοµών οι οποίες
υπάρχουν και µέσα στις οποίες και γύρω από τις οποίες διαµορ-
φώνεται πάλι ένα τέτοιο πλέγµα βίας. Αυτό είναι σηµαντικό. 

Αυτοί οι µηχανισµοί, αυτές οι δοµές θα πρέπει να είναι ενισχυ-
θούνε. Είναι µέσα στο Εθνικό Σχέδιο Δράσης για το 2016 - 2020,
όπως επίσης υπάρχουν οι πόροι από το ΕΣΠΑ 2014 - 2020 που
θα βοηθήσουν έτσι ώστε αυτές οι δοµές να υπάρξουν και να µπο-
ρέσουν να αποδώσουν.

Μας προβληµατίζει άραγε το πώς για άλλα µεγάλα εµπόρια
διεθνώς -όλοι τα ξέρουµε, ναρκωτικά, όπλα και άλλα, µέχρι και
µικρές πυρηνικές κεφαλές µετά από την πτώση του Τείχους δια-
µόρφωναν εµπόρια, λαθρεµπόρια παγκοσµίως κ.λπ.- υπάρχουν
ειδικές υπηρεσίες, υπάρχει ειδική αυστηρότατη νοµοθεσία και
ειδικές παρεµβάσεις και διεθνικές συνέργειες, έτσι ώστε να µπο-
ρεί να υπάρχει η αποκάλυψη αυτών των κυκλωµάτων και ο κολα-
σµός τους, ενώ γι’ αυτό που ακούστηκε προηγούµενα από την
οµιλήτρια -νοµίζω την κ. Βάκη- για το θέµα των διακινητών του
trafficking, όχι των διακινητών των µεταναστών και προσφύγων
ή των διακινητών των λαθραίων τσιγάρων ή των όπλων ή των
ναρκωτικών κλπ., δεν υπάρχουν τέτοιοι αποτελεσµατικοί οργα-
νισµοί και δεν υπάρχει µια ισχυρή θέληση και ποινική νοµοθεσία
διεθνώς, που να µπορεί σε αυτό το θέµα να µπει ένα τέλος; 

Γιατί άραγε; Μήπως έχει σχέση µε τον πυρήνα της ανάπτυξης
των κοινωνιών µέσα σε αυτή την παγκοσµιοποιηµένη φάση και
µε αναστολές, αντιδράσεις, εµπόδια που υπάρχουν στην ανά-
πτυξη µιας αποφασιστικής πολιτικής για την ποινικοποίηση και
τον εξοβελισµό τέτοιων δράσεων; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιστεύω πως σήµερα γίνεται
ένα σηµαντικό βήµα. Γίνεται από όλες τις πλευρές. Γίνεται µε συ-
ναίνεση. Γίνεται µε ανοχή. Το θέµα είναι πώς αυτά που θα γρα-
φτούν και θα υπογραφτούν µεθαύριο από εµάς ως νόµος, ως
νοµοθεσία και από εσάς, κύριε Υπουργέ και κ. Γιαννακάκη,
ύστερα πλέον και πέραν των µηχανισµών ελέγχου και πέραν των
µηχανισµών των συντονιστικών, θα περάσουν µέσα στο πολιτι-
σµικό γίγνεσθαι αυτής της χώρας, µέσα σε αυτά που αναφέρον-
ται σαν ψυχρές λέξεις, τα µίντια, τα σχολειά, την εκπαίδευση, την
καθηµερινότητα. Πώς θα υψωθεί µία απαγορευτική ασπίδα
πέραν της θεσµικής υποστήριξης σε σχέση µε τα ζητήµατα της
βίας, της ενδοοικογενειακής βίας ή της βίας κατά των γυναικών,
µια κοινωνική ασπίδα αποτροπής, πρόληψης, κολασµού αυτών
των απαράδεκτων φαινοµένων τα οποία θα έπρεπε ήδη στον ει-
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κοστό πρώτο αιώνα να µην αναφέρονται καν στα κιτάπια µας ή
στην ιστορία των λαών;

Ελπίζω πάρα πολύ ότι αυτό το Bήµα γίνεται σήµερα και γίνεται
αποφασιστικά. Μπορεί να γίνει από όλους µας και σας συγχαίρω
και πάλι για την προσπάθεια που έχει γίνει.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
δεκαεπτά µαθήτριες και µαθητές και δεκαέξι εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί από το Ειδικό Γυµνάσιο Θεσσαλονίκης. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Παρακαλώ, κυρία Μεγαλοοικονόµου, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να αρχίσω την οµιλία

µου τονίζοντας ότι σήµερα αισθάνοµαι περήφανη σαν γυναίκα,
σαν Ελληνίδα και ως µέλος του Ελληνικού Κοινοβουλίου. Θα σας
εξηγήσω γιατί. Γιατί µετά από τόσα χρόνια σιωπής και ουσια-
στικά ανοχής του φαινοµένου της ενδοοικογενειακής βίας ,που
δεν καλύπτονταν πλήρως από το µέχρι σήµερα νοµοθετικό πλαί-
σιο, επιτέλους ερχόµαστε σήµερα να κυρώσουµε τη Σύµβαση
της Κωνσταντινούπολης µετά από επτά ολόκληρα χρόνια και να
κάνουµε πράξη την προστασία των γυναικών κι όλων των µελών
µιας οικογένειας που είναι θύµατα κάθε είδους βίας, σωµατικής,
λεκτικής, ψυχολογικής, οικονοµικής.

Οι προηγούµενες κυβερνήσεις είχαν εντελώς αµελήσει το πρό-
βληµα και είχαν αφήσει τα θύµατα σ’ έναν µεγάλο βαθµό ακάλυ-
πτα. Η σηµερινή Κυβέρνηση είναι αυτή που έκανε το αυτονόητο,
να φέρει τη σύµβαση προς ψήφιση για την προστασία των γυ-
ναικών, των γυναικών που θεωρώ ότι είναι η καρδιά της ελληνι-
κής οικογένειας, ακόµα και της ελληνικής οικονοµίας και πολύ
περισσότερο της ελληνικής κοινωνίας, µιας κοινωνίας, που τα τε-
λευταία -από το 2010- οχτώ χρόνια ζει δύσκολες στιγµές, σκλη-
ρές εξαιτίας των απείρων αµαρτιών και σκανδάλων του
παρελθόντος.

Θα ήθελα να αναφερθώ στην εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρα-
τίας, η οποία ανέφερε ότι είχαν φτιάξει κι εκείνοι κάτι µέτρα, για
να προσπαθήσουν.

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Τον νόµο 3500. Να ψάξετε καλά.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι, αλλά επτά χρόνια δεν

κυρώνατε τη σύµβαση. Να σας πω γιατί δεν κυρώνατε τη σύµ-
βαση; 

Κυρία Αντωνίου, µην κάνετε έτσι. Γιατί είχατε άλλες προτεραι-
ότητες. Κοιτάζατε πώς θα πάρετε τα δάνεια από τις τράπεζες.
Τώρα θα αναφερθώ και θα µε ακούσετε µε µεγάλη προσοχή.
Αυτό κάνατε. 

Εδώ έχω είκοσι έξι συµβάσεις –µε ακούτε, κυρία Αντωνίου;- µε
την Αγροτική Τράπεζα, την οποία κατορθώσατε τελικά να κατα-
στρέψετε. Είκοσι έξι συµβάσεις! Τι κάνατε; Δίνατε την κρατική
επιχορήγηση και τη βάζατε ως εχέγγυο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Γυναίκες ήταν στην Αγροτική Τράπεζα;
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Δεν ξέρω. Μπορεί να ήταν

διευθύντρια η γυναίκα. Πάµε παρακάτω. Μη βιάζεστε.
Κι εδώ στην Αγροτική Τράπεζα λέει ότι ο οφειλέτης, –εσείς- ο

εκχωρητής, υπόσχεται ότι η ενεχυριασµένη απαίτηση είναι ελεύ-
θερη από κάθε ενεχυρίαση, εκχώρηση, συµψηφισµό, απαίτηση
τρίτου ή κατάσχεση και ότι αν προβείτε σε άλλον δανεισµό…

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Αυτά είναι του νοµοσχεδίου που συζητάµε
τώρα;

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Δεν µε ενδιαφέρει. Έχετε
µιλήσει πάρα πολλές φορές και άσχετα. Θα πάω και στο νοµο-
σχέδιο. Δεν σας αρέσουν. Θα σας πάω τώρα. Μην ανησυχείτε
καθόλου.

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Πιστέψτε µε. Δεν ακούω.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Βέβαια. Καταθέτω είκοσι

έξι συµβάσεις της Αγροτικής Τράπεζας.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Θεοδώρα Μεγαλοοικονόµου

καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μετά είχατε το θράσος αυτές τις ίδιες επιχορηγήσεις, µάλι-
στα, από το 2004 µέχρι το 2011, που δεν κυρώνατε τότε της Κων-
σταντινούπολης, να πάρετε κι άλλες τέσσερις δανειακές
συµβάσεις από την Εθνική Τράπεζα και να εξαπατήσετε - είσαστε
καταπληκτικοί στο µάθηµα της εξαπάτησης- την Εθνική Τράπεζα,
να εξαπατήσετε την Τράπεζα Πειραιώς το 2011, να εξαπατήσετε
τη Eurobank και την Attica και να βάλετε πάλι την ίδια επιχορή-
γηση ως ενέχυρο.

Φτάσατε, λοιπόν, να οφείλετε 210 εκατοµµύρια, εκ των οποίων
-πάρτε κι αυτά σας παρακαλώ, είναι και οι άλλες συµβάσεις-
µόνο τα 5 εκατοµµύρια κύριε Κέλλα, εξυπηρετείτε αυτήν τη
στιγµή. Μήπως έχετε κανονίσει να περάσουν τετρακόσια χρόνια
να εξοφλήσετε τα δάνειά σας;

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Θεοδώρα Μεγαλοοικονόµου
καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Φορτώσατε στον ελληνικό λαό όλα αυτά, έγιναν τέσσερις ανα-
κεφαλαιοποιήσεις των τραπεζών µε 42 δισεκατοµµύρια. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Εµείς τις κάναµε;
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Εξαιτίας σας έγιναν οι

ανακεφαλαιοποιήσεις. Βεβαίως!
Αυτά τα πληρώνει ο ελληνικός λαός. Γι’ αυτό αυξήθηκε και η

οικογενειακή βία. Γιατί στο σπίτι τους εξαιτίας των δικών σας πα-
ραλείψεων και του ΠΑΣΟΚ…

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Τα τελευταία τρία χρόνια τι γίνεται; Ξέ-
ρεις;

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Δεν κάνω διάλογο µαζί
σας. Οµιλώ και είστε υποχρεωµένη να µε ακούσετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρία Αντωνίου, µη
διακόπτετε!

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, απευθύνεται προσωπικά
σε εµένα και στον συνάδελφο. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Δύο βλέπω. Μακάρι να
ήταν και οι υπόλοιποι εδώ! Βλέπω ότι στο βάθος υπάρχει και τρί-
τος.

Πήρατε από διάφορες τράπεζες, βάλατε ενέχυρο µέχρι το
2020 την επιχορήγηση και ερωτώ τώρα.

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µάλλον δεν µιλάµε για το
νοµοσχέδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Θέλετε να έρθετε
εδώ στην Έδρα;

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Για την τροπολογία µιλάει. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Για την τροπολογία
µιλάω, αλλά δεν τους αρέσει, κύριε Υπουργέ. 

Συνεχίζω, κύριε Πρόεδρε. Κρατήστε χρόνο. 
Σας ερωτώ, κυρία µου, που είστε εισηγήτρια: Πώς δέχονταν

οι τράπεζες να εκταµιεύουν στη Νέα Δηµοκρατία την ίδια κρατική
επιχορήγηση, ενώ είχαν δοθεί δάνεια µε την ίδια ακριβώς επιχο-
ρήγηση; Μήπως υπήρχαν άλλες εγγυήσεις για την κάλυψη; 

Θέλω να µου φέρετε εδώ τα στοιχεία να δω εάν βάζατε µόνο
την επιχορήγηση ή υπάρχουν άλλοι πίσω που εγγυήθηκαν µε
γραµµάτια εξωτερικού, γραµµάτια, καταθέσεις κ.λπ.. 

Έχει φτάσει η Νέα Δηµοκρατία να χρωστάει 210 εκατοµµύρια,
όπως είπα, και να εξυπηρετεί µόνο τα 5 εκατοµµύρια. Τα άλλα
205 εκατοµµύρια δεν εξυπηρετούνται και ούτε ξέρω πότε θα εξυ-
πηρετηθούν. 

Το ΠΑΣΟΚ έχει φτάσει να χρωστάει 190 εκατοµµύρια και εξυ-
πηρετεί µόνο τα 8,5 εκατοµµύρια. Και µάλιστα και εσείς και το
ΠΑΣΟΚ βάλατε εγγύηση την επιχορήγηση του ελληνικού δηµο-
σίου. Άκουσον!

Όµως, το ΠΑΣΟΚ έχει την πρόνοια να αλλάξει νοµική µορφή
γι’ αυτό πήγε και το Ποτάµι τώρα και από «Πανελλήνιο Σοσιαλι-
στικό Κίνηµα» οδεύει ως «Κίνηµα Αλλαγής». Βεβαίως! Έτσι θα
έχει καινούργιο ΑΦΜ και τα χρέη του δεν θα φαίνονται πουθενά.

6438 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Και µάλλον και η Νέα Δηµοκρατία βαδίζει στα χνάρια αυτής της
τακτικής.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτή)

Δώστε µου ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Οπότε όλα αυτά είναι µεγάλα σκάνδαλα που τα πληρώνει ο ελ-

ληνικός λαός και µάλιστα εσείς στη συγκυβέρνηση Νέα Δηµο-
κρατίας – ΠΑΣΟΚ προσφέρατε υπηρεσία στα στελέχη των
τραπεζών, για να µην ανοίξουν τα στόµατά τους και µιλήσουν,
βγάλατε έναν νόµο το 2013 και τους βαφτίσατε στη στιγµή τε-
λείως ανεύθυνους. Δεν ήξεραν τι δίνανε και τι κάνανε!

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Τον καταργήσατε τον νόµο;
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Το 2013 συγκυβέρνηση

ήσασταν. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Τώρα τον καταργήσατε;
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Δεν κάνω διάλογο, κυρία

Αντωνίου. Με ακούτε. Είστε υποχρεωµένη να µε ακούσετε. Δεν
κάνω διάλογο µαζί σας, όσο και να µε προκαλείτε. Εάν θέλετε,
µπορούµε να κάνουµε διάλογο έξω, να πιούµε και καφέ. 

Μετά από όλα αυτά, νοµίζω ότι οι τροπολογίες που λέτε ότι
ήρθαν, είναι ψύλλοι στα άχυρα! Κοιτάξτε να καλύψετε πρώτα την
πλάτη σας, γιατί εάν ήσασταν σωστοί Βουλευτές έπρεπε να βά-
λετε εγγύηση την περιουσία σας για να παίρνουν δάνεια τα κόµ-
µατα, όπως κάνουν και οι επιχειρήσεις. 

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Εγώ δεν έχω. Τι να βάλω;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρία Αντωνίου, σας

παρακαλώ. Δεν είµαστε σε καφενείο της Καστοριάς!
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Θα µε αφήσετε να µι-

λήσω;
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Καφενείο το έχει κάνει η ίδια, κύριε Πρό-

εδρε. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κυρία Αντωνίου, µήπως

θέλεις να πάµε στο «ΜΕΓΑΛΗ ΒΡΕΤΑΝΙΑ» να πιούµε καφέ να στα
ψάλω εκεί δηµοσίως;

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, να αποσύρει αυτή τη
στιγµή αυτό που λέει!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρία Αντωνίου, δεν
πήρατε τον λόγο. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Εντάξει, πάµε στο καφε-
νείο της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δεν έχετε τον λόγο.
Το καταλαβαίνετε;

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Θέλω τον λόγο επί προσωπικού. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ποιο είναι το προσωπικό;

Ότι σας κάλεσα για καφέ;
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Να αποσύρει άµεσα τη φράση αυτή, κύριε

Πρόεδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρία Αντωνίου,

πρώτη µέρα έρχεστε στη Βουλή;
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Τι είπα; Σας απείλησα που

σας είπα να πάµε για καφέ; 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ναι, να µου τα ψάλλετε κιόλας. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Αν άκουσα καλά, έφερε

Υπουργός -επειδή ήµουν για λίγο στην επιτροπή επάνω- το να
καταργηθεί η επιδότηση για το ενοίκιο των εξωκοινοβουλευτι-
κών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ολοκληρώστε, κυρία
Μεγαλοοικονόµου. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Δώστε µου ένα λεπτό
ακόµα, τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 

Για 23.000 ευρώ δύο Υπουργοί είχαν την ευθιξία να παραιτη-
θούν. Εσείς για εκατοµµύρια δεν έχετε ούτε την ευθιξία, αλλά
ούτε λέτε και ένα συγγνώµη στον ελληνικό λαό! 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Για να σοβαρευ-
θούµε -αν θέλετε- και λίγο, προτείνω -και νοµίζω πως εκφράζω
το αίσθηµα όλων των πτερύγων της Βουλής- να αφιερώσουµε τη
σηµερινή συζήτηση στην αδικοχαµένη Έλενα Φραντζή, η οποία
έφυγε µόνη της, αβοήθητη, µέσα σε µία απέραντη µοναξιά. 

Κύριε Κέλλα, αν και µιλήσατε πριν από τη θέση σας, θέλετε να

ανέβετε τώρα και στο Βήµα; 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Θα µας απαγορεύσετε και να µιλήσουµε,

κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Επειδή σας έβλεπα

πριν να µιλάτε από τη θέση σας, γι’ αυτό το λέω.
Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν σχέδιο νόµου φέρνει

θετική επίδραση στην εθνική έννοµη τάξη και την εµπλουτίζει ως
προς το σκέλος της πρόληψης για την καταπολέµηση της βίας
κατά των γυναικών και της ενδοοικογενειακής βίας, καθώς και
σε σχέση µε την εφαρµογή της απόφασης-πλαίσιο του Συµβου-
λίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης επί της εφαρµογής της αρχής της
αµοιβαίας αναγνώρισης επί χρηµατικών ποινών. 

Αντί να συζητάµε, όµως και πάλι για το νοµοσχέδιο, συζητάµε
κατά τη συνήθη πρακτική, κύριε Υπουργέ, για τις τροπολογίες.
Έχει παρελάσει το µισό Υπουργικό Συµβούλιο –αν όχι παρα-
πάνω- για τροπολογίες. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Λιγότερο από το µισό. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Λιγότερο από το µισό. Μπορεί να έχετε
και δίκιο, αλλά είναι και µεγάλο το Υπουργικό Συµβούλιο. Άρα
είναι και οι τέσσερις. 

Είναι τροπολογίες άσχετες, άκαιρες, εκ του πονηρού. Κάποιες,
αντί να συζητηθούν εκτενώς, προσπαθούµε να τις περάσουµε
στα γρήγορα, κρυφά και χωρίς συζήτηση. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Προσέξτε µην πάτε να τις ψη-
φίσετε! 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Είπα κάποιες! Προσέξτε µε, εγώ είµαι για-
τρός, εσείς είστε νοµικός. Είπα κάποιες! 

Χωρίς συζήτηση πάµε να τις περάσουµε. Επιτέλους, θα αλλά-
ξει αυτό κάποτε; Έλεος! 

Και έρχοµαι στο νοµοσχέδιο. Πρόκειται για µια διεθνή Σύµ-
βαση, η οποία καθίσταται αναπόσπαστο µέρος του ελληνικού
εσωτερικού δικαίου, που υπερισχύει κάθε άλλης διάταξης νόµου.
Το ζήτηµα της σύµβασης είναι εξαιρετικά σηµαντικό, αφού αν-
τανακλά τις αξίες µας και αντιπροσωπεύει τον πολιτισµό µας. 

Οι γυναίκες αποτελούν τη µήτρα του ανθρωπίνου γένους και
πρέπει να προστατεύονται µε κάθε τρόπο και µε κάθε µέσο σε
όλο τον πλανήτη. Δυστυχώς, οι δικές µας αξίες, που θεωρούνται
αδιαµφισβήτητες στις χώρες της Δύσης και του δυτικού κόσµου,
απουσιάζουν από πολλές περιοχές του πλανήτη, όπου βλέπουµε
τα δικαιώµατα των γυναικών να καταπατώνται βάναυσα και σε
καθηµερινή βάση να συντελούνται εγκλήµατα, ακόµη και εν
καιρώ ειρήνης. 

Για τον πολιτισµό µας η προστασία και η εµπέδωση των αν-
θρωπίνων δικαιωµάτων στο σύνολό τους σε όλο τον κόσµο και η
διασφάλιση της ισότητας και της προστασίας της ανθρώπινης
αξιοπρέπειας αποτελούν τη µεγαλύτερη πρόκληση για τον εικο-
στό πρώτο αιώνα, πέρα από τις κοµµατικές τοποθετήσεις, από
τις πολιτικές ταυτότητες και τα γεωγραφικά σύνορα. 

Η παρούσα σύµβαση του Συµβουλίου της Ευρώπης, όπως συ-
νοµολογήθηκε στην Κωνσταντινούπολη από τους αρµόδιους
Υπουργούς το 2011, καθίσταται µια θεµελιώδης νοµική βάση για
τον ευρωπαϊκό χώρο, δεικνύοντας πως εµείς, τα κράτη της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, αλλά και οι εταίροι µας από την περιφέρεια
έχουµε συναντίληψη για ένα καλύτερο µέλλον και για µια κοινω-
νία δικαιότερη και περισσότερο ανθρώπινη. 

Κάθε άρθρο και διάταξη της σύµβασης εµπεριέχει το νοµικό
πρόπλασµα για την ανάπτυξη των κατάλληλων δηµοσίων πολιτι-
κών που θα διαµορφώσουν ένα πλέγµα ασφάλειας για τις γυναί-
κες στη σύγχρονη κοινωνία. Και έχει ιδιαίτερη αξία το γεγονός
ότι ενσωµατώνεται στη χώρα µας σήµερα, σε µια εποχή που υπο-
δεχόµαστε εκατοντάδες χιλιάδες µετανάστες και πρόσφυγες
από περιοχές όλου του πλανήτη, όπου τα δικαιώµατα των γυναι-
κών απαξιώνονται και συστηµατικά και συνειδητά. 

Γνωρίζουµε δε πολύ καλά πως η θέση της γυναίκας σε άλλες
κοινωνίες στοιχειοθετεί δικαιολογηµένο φόβο δίωξης, γι’ αυτό
και εντάσσεται στο σκέλος των ιδιαίτερων κοινωνικών οµάδων
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που εµπίπτουν στο καθεστώς ασύλου, σύµφωνα µε τη Σύµβαση
της Γενεύης για το καθεστώς των προσφύγων. 

Συγχρόνως, η παρούσα σύµβαση συµβάλλει στην καταπολέ-
µηση της ενδοοικογενειακής βίας, η οποία θα πρέπει να πατάσ-
σεται σε κάθε της µορφή, είτε πρόκειται για σωµατική είτε για
ψυχολογική βία. 

Η οικογένεια είναι ο πυρήνας της κοινωνικοποίησης κάθε ατό-
µου, όπου συλλέγονται οι βασικές προσλαµβάνουσες. Γι’ αυτό
θα πρέπει να υφίσταται µια στέρεη νοµική βάση όχι µόνο για την
ελληνική κοινωνία, αλλά για κάθε κοινωνία που θέλει να βρίσκεται
στον κόσµο του πολιτισµού και των αξιών µας.

Ωστόσο, κύριε Υπουργέ, δεν πρέπει να σταθούµε µόνο στην
κύρωση της Σύµβασης. Πρέπει ιδιαίτερα να σταθούµε στην
εφαρµοστική θωράκιση και την εµπέδωσή της µε τις κατάλληλες
πολιτικές. Τόσο η ελληνική όσο και η ευρωπαϊκή δικαιοταξία
έχουν στη διάθεσή τους νοµικά µέσα παρέµβασης και νοµοθε-
τικά εργαλεία ανάπτυξης, αλλά χρειάζεται το κατάλληλο µίγµα
πολιτικών υποστήριξης. Εννοώ ότι θα έπρεπε µε την παρούσα
κύρωση να έχετε και ένα πλαίσιο δράσης συγκεκριµένο.

Έχετε συγκεκριµένο πρόγραµµα εφαρµογής των διατάξεων
της σύµβασης; Πώς θα αναπτυχθεί ανά την επικράτεια; Ποιοι φο-
ρείς, δηµόσιοι και ιδιωτικοί, θα εµπλακούν στην εφαρµογή του;
Θα µπορούσατε για όλα αυτά να έχετε κάνει συγκεκριµένες προ-
βλέψεις, ώστε να συνοδεύουν την κύρωση της σύµβασης στην
εφαρµοστική της διάσταση, αντί να συζητούµε εδώ τροπολογίες
που αφορούν Κώδικα Ιθαγένειας και µετατάξεις δηµοσίων υπαλ-
λήλων.

Το ίδιο ισχύει και για την ενσωµάτωση της απόφασης του Συµ-
βουλίου Δικαιοσύνης και Εσωτερικών Υποθέσεων της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης. Αναντίρρητα, η απόφαση - πλαίσιο πρέπει να
ενσωµατωθεί στην εθνική έννοµη τάξη. Όµως, γιατί επιλέγετε να
την φέρετε τώρα σε συνδυασµό µε άλλες διατάξεις του Υπουρ-
γείου Δικαιοσύνης οι οποίες αφορούν την ποινική δικαιοσύνη,
στο έργο της οποίας προσπαθείτε να παρέµβετε; Παραδείγµα-
τος χάριν, ο εισαγγελέας του Αρείου Πάγου θα ζητά την αναί-
ρεση οποιουδήποτε απαλλακτικού βουλεύµατος; Τι λέει; Δεν το
έχει λύσει το θέµα η νοµολογία του Αρείου Πάγου; Κάνουµε επα-
νάληψη δηλαδή;

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Να τα διευκρινίσω, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε συνάδελφε, το είχα πει και στην επιτροπή ότι αυτή είναι
η νοµολογία του Αρείου Πάγου. Για να έρθει σε απόλυτη αντι-
στοίχιση µε το γράµµα του νόµου, έπρεπε να πληρωθεί η συγκε-
κριµένη διάταξη κατά τον τρόπο που φέρνουµε σήµερα τη
ρύθµιση. Διότι, όπως ήταν διατυπωµένη, αν ερµηνευόταν στενά,
τότε ούτε εισαγγελέας του Αρείου Πάγου θα είχε δικαίωµα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Άρα, λοιπόν, νοµοθετείτε τη νοµολογία
του Αρείου Πάγου.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Έτσι, ακριβώς.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Διότι επειδή ακριβώς είναι λυµένο το θέµα
µε τη νοµολογία, γι’ αυτό λέω γιατί το φέρνετε τώρα. Αυτή ήταν
και η δική µου ερώτηση.

Επίσης, φέρνετε και µια σειρά από άλλα ζητήµατα, όπως οι
τροποποιήσεις επί του τελευταίου πολυνοµοσχεδίου και η τρο-
ποποίηση των οργανικών θέσεων των δικαστικών υπαλλήλων,
ρυθµίσεις για το Ελεγκτικό Συνέδριο, για τις αµοιβές συµβολαι-
ογράφων, για συναινετικά διαζύγια. Όλα αυτά είναι ζητήµατα τα
οποία θα µπορούσαµε να συζητήσουµε, βεβαίως, σε ένα άλλο
νοµοσχέδιο.

Η αντίληψη αυτή περί νοµοθέτησης και την πολυνοµία επιτείνει
και την κακονοµία και φαίνεται προδήλως πως στα περισσότερα
νοµοσχέδια προσπαθείτε να νοµοθετήσετε µε κοµµατικές σκο-
πιµότητες.

Θα αναφερθώ µόνο σε δύο σηµεία, κύριε Πρόεδρε. Στο άρθρο
31, που επιχειρείτε την τροποποίηση του Κώδικα Ιθαγένειας.

Κύριε Υπουργέ, µε τον Κώδικα Ιθαγένειας δεν παίζουµε. Η
κτήση της ελληνικής ιθαγένειας για εµάς, στη Νέα Δηµοκρατία,
είναι πολύ σοβαρή υπόθεση και δεν µπορούµε να τη συζητούµε
σαν τροπολογία σε ένα νοµοσχέδιο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Με το άρθρο 33 του νοµοσχεδίου καταργείτε την προϋπόθεση

της ύπαρξης οργανισµού για τη συµµετοχή των φορέων στο ενι-
αίο σύστηµα κινητικότητας και ορίζετε πως και µόνο η αιτιολο-
γηµένη έκθεση του οικείου φορέα µε την έγκριση του αρµοδίου
Υπουργού αρκεί για την κινητικότητα των υπαλλήλων. Δηλαδή,
τι κάνετε; Ενθαρρύνετε τους φορείς στο να µην προβαίνουν στην
κατάρτιση και την αναπροσαρµογή των οργανισµών, να µην
έχουµε δηλαδή οργανόγραµµα τη στιγµή που η προϋπόθεση
αυτή είναι βασική για τη λειτουργία τους και κυρίως για την πρό-
βλεψη και κατανοµή των δαπανών.

Εµείς είµαστε υπέρ της κινητικότητας. Ποιας κινητικότητας,
όµως; Της οργανωµένης κινητικότητας, µε σχέδιο, όχι χωρίς ορ-
γανογράµµατα που δεν τεκµηριώνουν την ύπαρξη της κάθε
θέσης. Νοµίζω ότι όχι µόνο έτσι δεν επιταχύνεται η διαδικασία
της κινητικότητας, όπως ισχυρίζεστε στην αιτιολογική έκθεση,
αλλά δηµιουργείτε και νοµικό έρεισµα για συνολική δυσλειτουρ-
γία των δηµοσίων υπηρεσιών. Νοµίζω ότι αυτά είναι πονηριές και
φωτογραφικές διατάξεις για εξυπηρέτηση «ηµετέρων».

Βεβαίως, για όλα αυτά θα κριθείτε στις επόµενες εκλογές από
τον ελληνικό λαό.

Εµείς στον βασικό κορµό του νοµοσχεδίου είµαστε θετικοί,
κύριε Υπουργέ. Ως προς τις υπόλοιπες τροπολογίες θα τοποθε-
τηθεί η εισηγήτριά µας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα ένας µαθητές και µαθήτριες και τέσ-
σερις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 28ο δηµοτικό σχολείο
Θεσσαλονίκης.

Καλώς ήλθατε στη Βουλή!
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο κ. Μορφίδης από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΟΡΦΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Συναδέλφισσες και συνάδελφοι, τις προηγούµενες µέρες κατά

τη συζήτηση του νοµοσχεδίου στην επιτροπή καταβλήθηκε προ-
σπάθεια και νοµίζω ότι καταφέραµε να ασχοληθούµε σε βάθος,
ουσιαστικά και µε σοβαρότητα µε το νοµοσχέδιο το οποίο συζη-
τάµε σήµερα.

Το τονίζω αυτό, διότι παρά τις όποιες ενστάσεις, παρά τις δια-
φορές και τις πιθανώς διαφορετικές προσεγγίσεις, οι Βουλεύ-
τριες και οι Βουλευτές όλων των κοµµάτων του δηµοκρατικού
τόξου αντιλήφθηκαν πως η νοµοθετική εργασία αυτής της Βου-
λής γύρω από τη δικαιωµατική πολιτική µπορεί και πρέπει να
αφήσει ένα αποτύπωµα που θα είναι ορατό στις επόµενες γενιές.

Το παρόν νοµοσχέδιο -και το προσεγγίζω συνειδητά ως µια νο-
µοθετική ολότητα- είναι εξαιρετικά σηµαντικό κυρίως για τρεις
λόγους. Πρώτον, γιατί βελτιώνει το υπάρχον νοµικό πλαίσιο. Δεύ-
τερον, γιατί εναρµονίζεται µε τις κοινοτικές εξελίξεις. Και τρίτον,
γιατί συνδέεται µε τους νόµους που ψήφισε η παρούσα Βουλή.

Γίνοµαι πιο συγκεκριµένος αναφορικά µε τη βελτίωση του
υπάρχοντος νοµικού πλαισίου. Πριν από δύο, περίπου, χρόνια το
Δίκτυο Γυναικών της Ευρώπης πραγµατοποίησε µία έρευνα για
το αν και κατά πόσο προστατεύονται τελικά οι γυναίκες µε τον
ν.3500/2006. 

Θα ήθελα να το ακούσει αυτό η κ. Αντωνίου, γιατί τον υπερα-
σπίστηκε σθεναρά. Όχι ότι ο νόµος ήταν κακός, αλλά µέσα στα
δώδεκα χρόνια που πέρασαν από τότε νοµίζω ότι χρειάζεται µια
αναθεώρηση και αυτό έχει γίνει αποδεκτό από όλους.

Ο νόµος, λοιπόν, αυτός σύµφωνα µε την αιτιολογική του έκ-
θεση είχε ως σκοπό την αντιµετώπιση του φαινοµένου της ενδο-
οικογενειακής βίας. Θα αναφέρω ενδεικτικά µερικές από τις
αστοχίες του νόµου, τις οποίες εντόπισε το Δίκτυο Γυναικών της
Ευρώπης.

Πρώτον, δεν περιλαµβάνει µορφές βίας, όπως ο συνεχής λε-
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κτικός και συναισθηµατικός εξευτελισµός και η αποµόνωση, ενώ
παράλληλα η οικονοµική βία δεν αναγνωρίζεται ως ενδοοικογε-
νειακή βία. Γίνεται αντιληπτό ότι ειδικά το τελευταίο είναι ένα κρί-
σιµο µέγεθος µέσα στην οικονοµική κρίση.

Στο άρθρο 3 του παρόντος νόµου ορίζεται ως βία κατά των
γυναικών η οποιαδήποτε παραβίαση των ανθρωπίνων δικαιωµά-
των και σηµαίνει όλες οι πράξεις βίας που αφορούν στο φύλο και
συµπεριλαµβάνουν όλα όσα αναφέρθηκαν προηγουµένως.

Δεύτερον, µέχρι σήµερα ο νόµος προβλέπει την ποινική δια-
µεσολάβηση, χωρίς ωστόσο να δίνεται καµία απολύτως εγγύηση
ότι το θύµα θα παραµείνει ασφαλές. Στο παρόν νοµοθέτηµα συµ-
πληρώνεται το άρθρο 11 παράγραφος 2 του ν.3500/2006, που
ορίζει τις προϋποθέσεις για την έναρξη της διαδικασίας της ποι-
νικής διαµεσολάβησης. Έτσι επέρχονται οι απαραίτητες έννοµες
συνέπειες όταν το πρόσωπο στο οποίο αποδίδεται η τέλεση του
εγκλήµατος ενδοοικογενειακής βίας δεν συµµορφώνεται µε τις
υποχρεώσεις που ορίζονται, για παράδειγµα όταν δεν ολοκλη-
ρώνεται η παρακολούθηση του εν λόγω προσώπου από τον θε-
ραπευτή.

Τέλος, καταργείται η απαράδεκτη παράγραφος 3 στο άρθρο
339 του Ποινικού Κώδικα για την αποπλάνηση ανηλίκων, σύµ-
φωνα µε την οποία δεν προβλεπόταν άσκηση ποινικής δίωξης
στην περίπτωση που µεταξύ του υπαιτίου και του παθόντος τε-
λέστηκε γάµος.

Το παρόν νοµοσχέδιο, επιπρόσθετα, περιλαµβάνει και νέες
οπτικές που συµβαδίζουν µε τις εξελίξεις. Αρχικά αναγνωρίζεται
το stalking, δηλαδή η µη εµφανής παρακολούθηση ή παρενό-
χληση, η οποία πραγµατοποιείται είτε µε την επιδίωξη διαρκούς
επαφής µέσω τηλεπικοινωνιακού ή ηλεκτρονικού µέσου είτε µε
διαρκείς επισκέψεις στο περιβάλλον του θύµατος. Είναι σαφές
ότι σε ένα περιβάλλον καθηµερινής διαδικτυακής επαφής µία τέ-
τοια πρόβλεψη αντιµετωπίζει πολλά κρούσµατα.

Σηµαντική είναι, επίσης, η αναφορά στον όρο «κοινωνικό
φύλο» που συνδέεται µε τα προηγούµενα νοµοθετήµατα της πα-
ρούσας Βουλής και θα αναφερθώ σε αυτά παρακάτω. Τοµή θα
πρέπει να θεωρηθεί και η καθιέρωση του δικαιώµατος αυτοτε-
λούς άδειας διαµονής σε περίπτωση ιδιαιτέρως δυσχερών συν-
θηκών, δίνοντας για παράδειγµα κίνητρο στους µετανάστες που
διαµένουν στη χώρα µας να καταγγείλουν συµπεριφορές ενδο-
οικογενειακής βίας χωρίς το φόβητρο της απέλασης.

Τέλος το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο συνδέεται και ενσωµατώνει
νόµους, που ψηφίστηκαν από την παρούσα Βουλή. 

Θα αναφερθώ επιγραµµατικά στα σηµεία που θεωρώ ότι δεί-
χνουν την πολιτική στόχευση της σηµερινής Κυβέρνησης µε
κορµό την Αριστερά όπως αυτά αποτυπώνονται στην ελληνική
νοµοθεσία.

Πρώτον, οι προβλέψεις του νόµου δεν περιορίζονται µόνο στη
δοµική βία σε βάρος των γυναικών αλλά καλύπτουν όλες τις
εξουσιαστικές σχέσεις που αναπτύσσονται και σε βάρος των αν-
δρών, συνήθως των παιδιών και των εφήβων. Γίνεται, λοιπόν, αν-
τιληπτό ότι η Βουλή νοµοθετεί αποδεχόµενη το κοινωνικό φύλο,
προχωρώντας ουσιαστικά σε εξορθολογισµό και επικαιροποίηση
του νοµικού πλαισίου σε σχέση µε τα δικαιώµατα. 

Δεύτερον, διευρύνεται ο όρος «οικογένεια», καλύπτοντας τα
σύµφωνα συµβίωσης µεταξύ των ανθρώπων ιδίου ή διαφορετι-
κού φύλου. Αντιλαµβάνεται κανείς πόσο αναγκαία είναι η απο-
σαφήνιση του όρου «κοινωνικό φύλο», για να γίνει ευρέως
αντιληπτό ότι η οµπρέλα προστασίας καλύπτει όλους και όλες. 

Συναδέλφισσες και συνάδελφοι, ο περιορισµένος χρόνος δεν
µου επιτρέπει να αναπτύξω περαιτέρω στοιχεία του νοµοσχεδίου
που δεν επιλύουν απλά ζητήµατα που παραµένουν ανοιχτά για
την κοινωνία, αλλά θέτουν τους όρους για µία άλλη συλλογική
αντίληψη. Μία αντίληψη που αντιµετωπίζει όχι µόνο τις γυναίκες
αλλά και όλους τους ανθρώπους ως ίσους, που δίνει βάρος στην
πρόληψη και όχι στην τιµωρία, που διαγράφει άπαξ διά παντός
απαρχαιωµένες λογικές, που συµβαδίζει µε την κοινωνική πραγ-
µατικότητα. Και τέλος που αντιλαµβάνεται τη Βουλή όχι ως απο-
στεωµένο όργανο αλλά ως φορέα νέων ιδεών, νέων πρακτικών,
νέων συνθηκών που αφουγκράζεται όλους τους πολίτες που
διεκδικούν τα δικαιώµατά τους και κυρίως εκείνους που αδυνα-
τούν να τα υπερασπιστούν, που θωρακίζει νοµικά, νοµοθετικά το

σύνολο των δικαιωµάτων των πολιτών και µεταξύ αυτών ένα από
τα πλέον σηµαντικά, την αξιοπρέπεια.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος των Ανεξαρ-
τήτων Ελλήνων κ. Κατσίκης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν θα µπορούσα παρά να κάνω και εγώ το δικό µου σχόλιο,

πριν µπω στο εντός της ηµερήσιας διάταξης θέµα που έχουµε
σήµερα στην Ολοµέλεια για το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Δι-
καιοσύνης, αφού ξαφνικά απέκτησα ένα άλλο όνοµα ή προσέ-
θεσα στο ήδη υπάρχον ένα ακόµα, αυτό του «βοµβιστή». Έβαλα
«βόµβα», λοιπόν, γιατί έκανα δηλώσεις.

Και έτσι, λοιπόν, ακολούθησε µετά τη «βόµβα» ένα δηµοσιο-
γραφικό ανελέητο λιντσάρισµα κατά του προσώπου µου, διότι η
«βόµβα» αυτή εσυνίστατο σε δηλώσεις. 

Και σας ερωτώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έκανα δηλώ-
σεις; Άκουσα από τον κ. Παναγιωτόπουλο, έγκριτο νοµικό της
Νέας Δηµοκρατίας, να µιλάει για δηλώσεις. Θα έλεγα σε οποι-
ονδήποτε υιοθετεί αυτή την έκφραση και τον χαρακτηρισµό περί
δηλώσεων στην αναφορά µιας προσωπικής σκέψης, σε έναν
υποθετικό διάλογο µέσα από µια θεωρητική κουβέντα, να ανοίξει
το λεξικό για να δει τι σηµαίνει και να δει ποια είναι η έννοια της
λέξης «δήλωση».

Και επειδή πήρα από το λεξικό ακριβώς την έννοια της δήλω-
σης, επιτρέψτε µου να σας την διαβάσω. Δήλωση, λοιπόν, είναι
η ρητή έκφραση πληροφορίας είτε γραπτά είτε προφορικά µε
ενηµερωτικό χαρακτήρα. Ποια πληροφορία πιστεύετε εσείς και
όσοι µας ακούν εκτός της Αιθούσης ότι έδωσε ο Κατσίκης σε ένα
team δηµοσιογραφικής αλητείας, ένα πρωινό στον «ΣΚΑΪ»; 

Εκτός πια και εάν κάποιος πιστεύει εκείνο που ειπώθηκε, το
άλλο όνοµα µε το οποίο µε βάφτισαν, δηλαδή το «λαγός». Εάν
πιστεύει κάποιος, λοιπόν, ότι ο οµιλών είναι «λαγός», να το πει. 

Άρα, λοιπόν, ποια πληροφορία εγώ µετέφερα, εξέφρασα;
Ήταν πληροφορία η προσωπική σκέψη σε έναν υποθετικό διά-
λογο; Και τι είπα; Ξέρετε, οι υποθέσεις ξεκινάνε µε το «αν», «αν»,
«αν». Αυτό, λοιπόν, χαρακτηρίστηκε δήλωση. 

Και λυπάµαι γιατί η µονταζιέρα του «ΣΚΑΪ», που δεν έπαιξε όλο
εκείνο που εγώ είπα, επηρέασε και συναδέλφους και του δικού
µου κινήµατος στο οποίο ανήκω και του µεγάλου κυβερνητικού
εταίρου. Και εφόσον δέχτηκαν ότι εγώ έκανα δηλώσεις, συνεπώς
χαρακτηρίστηκα ανεύθυνος, διέπραξα ένα λάθος µεγάλο και ζη-
µίωσα την πατρίδα µου. 

Και ειλικρινά πιστεύετε, κύριοι συνάδελφοι, ότι εγώ ζηµίωσα
την πατρίδα µου; Είµαι βέβαιος ότι δεν είδατε όλο το βίντεο. Εί-
δατε να λέω: «Εάν οι δύο Κυβερνήσεις», «Εάν θα µπορούσαµε
να παρακάµψουµε την απόφαση της ελληνικής δικαιοσύνης».
Παρακάµπτεται η απόφαση της ελληνικής δικαιοσύνης; Εάν θα
ήµουνα θεός, λοιπόν, τι θα έκανα; Θα σταµατούσα τους πολέ-
µους. Εάν, εάν, εάν. 

Αυτό το «εάν» έγινε, λοιπόν, δήλωση η οποία -τόσο ο «ΣΚΑΪ»
όσο και η µονταζιέρα του- εξαπλώθηκε και έφτασε µέχρι την
Τουρκία. Διότι εάν αυτό δεν θα είχε γίνει -και µεταξύ των δηµο-
σιογράφων, ξέρετε, κόρακας κοράκου µάτι δεν βγάζει- θα είχε
περάσει στα πολύ ψιλά. Εάν, λοιπόν, έγινε ζηµιά, σκεφτείτε ποιος
την έκανε. 

Αν και εγώ ειλικρινά δεν πιστεύω ότι η ελαχιστότητά µου, που
υπηρετεί την πατρίδα και πιστά τον όρκο που έδωσε στους νό-
µους και στο Σύνταγµα, θα µπορούσε να κάνει ζηµιά. Αλλά πι-
στεύει κανείς ότι κάνοντας ζηµιά θα µπορούσε ο Τούρκος να
αλλάξει την οποιαδήποτε άποψη είχε, την οποιαδήποτε προκλη-
τικότητα εξεδήλωνε; Έτσι, λιγάκι, γιατί εγώ δεν βγήκα πλέον στα
δηµοσιογραφικά κανάλια να γίνω βορά εκείνων που εκπροσω-
πούνε τους δηµοσιογραφικούς αλήτες και προτίµησα να τα πω
εδώ στην Ολοµέλεια αυτά που είχα να πω.

Βέβαια, θέλω να ευχαριστήσω τον κ. Δουζίνα, διότι περιέ-
γραψε µε µια λέξη την αλήθεια: fake news. Αυτό, ξέρετε, στην
ελληνική µετάφραση σηµαίνει ψευδείς ειδήσεις. Και γίνεται θέµα
µέσα στο Κοινοβούλιο το θέµα των ψευδών ειδήσεων. 
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Κύριε Υπουργέ της Δικαιοσύνης, απαντήσατε λέγοντας ότι µί-
λησε ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος. Δεν πίστευα ποτέ ότι θα φτά-
σει το θέµα εκεί, αλλά πράγµατι έκανε τις δηλώσεις του. Είπατε
ότι µιλήσανε και οι συνάδελφοί µου. Παραπέµψατε, δηλαδή,
απαντώντας στους συνάδελφούς µου, που δυστυχώς µε κατέ-
κριναν. Δεν άκουσα, όµως, να λέτε ότι προς αποκατάσταση της
αλήθειας έκανα και µια γραπτή δήλωση όπου έλεγα πόσο δια-
στρεβλώθηκε και πόσο κακοποιήθηκε η αλήθεια και η πραγµατι-
κότητα. 

Εν πάση περιπτώσει, θα σας λύσω και µία απορία, κύριε
Υπουργέ, την οποία εκφράσατε προηγούµενα όταν η ανάρµοστη
και ανάγωγη συµπεριφορά του κ. Αµυρά βάραγε µε µπουνιές
αυτό το έδρανο, που εγώ κάθοµαι σε αυτό µε δέος και σεβασµό
έχοντας την τιµή να σας απευθύνω τον λόγο και κοιτάζοντάς σας
στα µάτια. Βάραγε µπουνιές και είχατε την απορία γιατί σας ζη-
τούσε να απαντήσετε πάλι επαναλαµβάνοντας τα όσα είχατε πει
αρχικά. 

Ακούστε, κύριε Κοντονή, το 2016 από αυτό το Βήµα ο κ. Αµυ-
ράς µε υβριστική, άθλια συµπεριφορά, όταν εξετάζαµε το νοµο-
σχέδιο που αφορούσε το σύµφωνο συµβίωσης των οµόφυλων
ζευγαριών, επιτέθηκε εναντίον µου. Και, ξέρετε, σήµερα είναι
υπόδικος ο κ. Αµυράς για αυτή την εξύβριση. Πώς θα µπορούσε
να συµπεριφερθεί διαφορετικά αν όχι προσπαθώντας να δηµι-
ουργήσει θέµα επικουρούµενος και συνεπικουρούµενος από όλη
την κατάσταση και αυτούς που τη διαµόρφωσαν; Βεβαίως, αυτό
έκανε και το έκανε γιατί πίστεψε έτσι ότι χαρακτηρίζοντάς µε
όπως µε χαρακτήρισε θα έβγαζε λίγο το άχτι του. Γιατί, όπως
σας είπα, είναι υπόδικος για την υβριστική του, την ανεύθυνη και
επικίνδυνη συµπεριφορά που ανέπτυξε µέσα σε αυτό το Κοινο-
βούλιο, ενάντια στο πρόσωπό µου. Δεν θα το συνεχίσω. Αυτά
είχα να πω σε ό,τι αφορά το θέµα που µε έκανε πρόσωπο της
ηµέρας, «βοµβιστή» και «λαγό». 

Και σε όσο χρόνο µου αποµένει, κύριε Πρόεδρε, θα έρθω στο
θέµα για το οποίο σήµερα συνεδρίασε και συνεδριάζει η Ολοµέ-
λεια. 

Κύριοι συνάδελφοι, το Σύνταγµά µας αναφέρει ρητά ότι οι Έλ-
ληνες και οι Ελληνίδες έχουν ίσα δικαιώµατα και υποχρεώσεις.
Το κράτος µεριµνά και οφείλει να θεσµοθετεί για την άµβλυνση
των ανισοτήτων που υφίστανται στην πράξη, ιδίως σε βάρος των
γυναικών. 

Σε αυτό το πλαίσιο ανήκει και η κύρωση της Σύµβασης του
Συµβουλίου της Ευρώπης για την πρόληψη και την καταπολέ-
µηση της βίας κατά των γυναικών και της ενδοοικογενειακής
βίας. Τα ογδόντα ένα άρθρα της σύµβασης της Κωνσταντινού-
πολης διανύουν µια πολύ σηµαντική απόσταση προς την κατεύ-
θυνση προστασίας και σεβασµού των δικαιωµάτων των γυναικών.
Καταδεικνύουν πως οποιαδήποτε µορφή βίας εναντίον των απρο-
στάτευτων και ευάλωτων ατόµων της κοινωνίας µας, των γυναι-
κών και των παιδιών, δεν έχει καµµία θέση σε µια σύγχρονη
δηµοκρατική κοινωνία, που οφείλει να σέβεται και να υπερασπί-
ζεται τα ανθρώπινα δικαιώµατα.

Η ενδοοικογενειακή βία και η βία κατά των γυναικών σε όλες
τις µορφές της, λεκτική, σωµατική, ψυχολογική, σεξουαλική, έχει
αναδειχθεί στην Ευρώπη ως κεντρικό θέµα παραβίασης των αν-
θρωπίνων δικαιωµάτων, τη στιγµή που τα στατιστικά στοιχεία δεί-
χνουν πως το 33% των γυναικών, σε πανευρωπαϊκό επίπεδο, έχει
πέσει θύµα βίας. Σε ό,τι αφορά την Ελλάδα, το 25% γυναικών
έχει υποστεί βία σε κάποια στιγµή της ζωής του, ενώ ενδεικτικά
είναι τα καταγεγραµµένα περιστατικά των βιασµών, τα οποία
φτάνουν τα πέντε χιλιάδες ετησίως. Πέντε χιλιάδες περιστατικά,
το υπογραµµίζω. 

Στη χώρα µας, παρ’ ότι σήµερα καλούµεθα να προχωρήσουµε
στην κύρωση της Σύµβασης της Κωνσταντινούπολης, έχουν γίνει
ωστόσο βήµατα προόδου και αυτό οφείλουµε να το υπογραµµί-
σουµε. Τόσο το δίκτυο εξήντα δύο δοµών πανελλαδικής κάλυψης
για την πρόληψη και αντιµετώπιση όλων των µορφών βίας κατά
των γυναικών, που βρίσκεται ήδη σε ισχύ και λειτουργία, καθώς
και τα δεκαπέντε συµβουλευτικά κέντρα της Γενικής Γραµµα-
τείας Ισότητας των Φύλων που λειτουργούν στις έδρες των δε-
κατριών περιφερειών, όσο και τα είκοσι πέντε κέντρα
συµβουλευτικής υποστήριξης γυναικών θυµάτων βίας που λει-

τουργούν σε ισάριθµους δήµους, αποτελούν απτά παραδείγ-
µατα. 

Σε ό,τι αφορά τις επικρίσεις που δέχθηκε η Κυβέρνηση ανα-
φορικά µε την καθυστέρηση κύρωσης της εν λόγω σύµβασης, η
οποία υπεγράφη από σαράντα δύο χώρες µεταξύ των οποίων και
η Ελλάδα, το 2011 στη Κωνσταντινούπολη, βρίσκονται δικές τις
τροποποιήσεις που υφίστανται ο Ποινικός Κώδικας. Είναι τροπο-
ποιήσεις τις οποίες εισηγείται και προτείνει σήµερα το αρµόδιο
Υπουργείο Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµά-
των, µετά την απαιτούµενη προεργασία η οποία προηγήθηκε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Αν µπορείτε να δείξετε λίγη ανοχή, κύριε Πρόεδρε. Διαφορε-
τικά, µόλις τελειώσει ο χρόνος, πείτε µου να καθίσω κάτω.  

Θετική είναι η πρόβλεψη να µην λαµβάνονται υπ’όψιν ως ελα-
φρυντικά ή ως δικαιολογία τα έθιµα, οι παραδόσεις και οι θρη-
σκευτικές πεποιθήσεις του δράστη κατά του οποίου έχει ασκηθεί
ποινική δίωξη για άσκηση ενδοοικογενειακής βίας, τροποποίηση
άρθρου 79 παράγραφος 3 του Ποινικού Κώδικα.

Σηµαντική είναι και η ενσωµάτωση της σύµβασης στο Εθνικό
µας Δίκαιο µε τρόπο που καταργείται πλέον η πρόβλεψη του Ποι-
νικού Κώδικα η οποία σε περίπτωση γάµου µε το ανήλικο θύµα
αποπλάνησης απάλλασσε, ουσιαστικά, τους δράστες αποπλάνη-
σης ανηλίκου κάτω των δεκαπέντε ετών, Ποινικός Κώδικας,
άρθρο 339 παράγραφος 3. 

Επιπλέον θεσπίζονται ποινές φυλάκισης για όποιον προκαλεί
ή παροτρύνει γυναίκα να υποβληθεί σε ακρωτηριασµό γεννητι-
κών οργάνων, καθώς και για όποιον εξαναγκάζει πρόσωπο σε
αναγκαστικό γάµο, στο πλαίσιο τέλεσης του αδικήµατος της εµ-
πορίας ανθρώπων.          

Επίσης είναι σηµαντική η πρόταση θέσπισης ποινής φυλάκισης
για όποιον επίµονα καταδιώκει και παρακολουθεί τρίτο πρόσωπο
είτε µέσω τηλεπικοινωνιών και ηλεκτρονικών µέσων είτε µέσω
διαρκών επισκέψεων στο περιβάλλον αυτού.

Περαιτέρω προβλέπεται ποινή φυλάκισης για όποιον δεν
εφαρµόζει τους επιβαλλόµενους περιοριστικούς όρους σε περι-
πτώσεις διάπραξης εγκληµάτων ενδοοικογενειακής βίας, ενώ
τροποποιούνται οι διατάξεις του άρθρου 18 του ν.2168/93 και
ορίζεται ότι δεν χορηγούνται οι προβλεπόµενες άδειες σε όσους
έχει ασκηθεί ποινική δίωξη ή έχουν καταδικαστεί για πράξεις που
προβλέπονται στον ν.3500/06 για την αντιµετώπιση της ενδοοι-
κογενειακής βίας.

Το παρόν σχέδιο νόµου επιφέρει τροποποιήσεις στην κείµενη
νοµοθεσία όσον αφορά στη χορήγηση ασύλου, απαγόρευση επι-
στροφής αλλοδαπού θύµατος ενδοοικογενειακής βίας και στον
Κώδικα Μετανάστευσης της κοινωνικής ένταξης, δηλαδή ισχύς
άδειας παραµονής πολιτών τρίτων χωρών θυµάτων των µνηµο-
νευοµένων εγκληµατικών πράξεων. Είναι ο ν.4251/14.

Τώρα επιτρέψτε µου να αναφερθώ εν τάχει…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Όµως, κύριε Κατσίκη,

τελείωσε ο χρόνος. Άσχηµο νέο, αλλά είναι πραγµατικότητα. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κατεβαίνω από το Βήµα. 
Με συγχωρείτε, αλλά κατανάλωσα αρκετό χρόνο, γιατί έπρεπε

να υπερασπιστώ τον εαυτό µου στα όσα µου καταλόγισαν. 
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εσείς ιεραρχήσατε

τα πράγµατα.
Η κ. Βαγιωνάκη έχει τον λόγο. 
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΒΑΛΙΑ) ΒΑΓΙΩΝΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Υπάρχει η αίσθηση ότι η προοδευτική και φιλελεύθερη Ευ-

ρώπη έχει λίγο-πολύ λύσει τα προβλήµατα που άπτονται της βίας
κατά των γυναικών. Ωστόσο, παρά τα βήµατα που έχουν γίνει, η
πρόσφατη έρευνα του Οργανισµού Θεµελιωδών Δικαιωµάτων
δείχνει ότι η κατάσταση στην Ευρωπαϊκή Ένωση ακόµη και σή-
µερα είναι πιο άσχηµη από αυτό που πιστεύαµε: 62 εκατοµµύρια
γυναίκες δεκαπέντε ετών και άνω έχουν πέσει θύµα σωµατικής,
σεξουαλικής βίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Υπάρχουν κι άλλα
στοιχεία και το πιο χαρακτηριστικό είναι ότι κάθε χρόνο πεθαί-
νουν 3.500 γυναίκες λόγω ενδοοικογενειακής βίας.
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Συνεπώς όλοι καταλαβαίνουµε ότι η κύρωση της Σύµβασης
του Συµβουλίου της Ευρώπης για την πρόληψη και την καταπο-
λέµηση της βίας κατά των γυναικών και της ενδοοικογενειακής
βίας δεν έχει συµβολικό χαρακτήρα, αλλά αποτελεί προαπαιτού-
µενο για τη διασφάλιση του σεβασµού στα δικαιώµατα των γυ-
ναικών. Επίσης σηµασία έχει ότι η σύµβαση αυτή έρχεται στη
Βουλή σε συνδυασµό µε διατάξεις που τροποποιούν την εθνική
νοµοθεσία, όπου αυτό είναι απαραίτητο, ώστε να διασφαλιστεί
η απρόσκοπτη εφαρµογή αυτού του διεθνούς κειµένου.

Παράλληλα, πρέπει να τονίσουµε ότι η Ελλάδα δεν ξεκινάει
από το µηδέν, όπως ίσως άλλες χώρες, αλλά διαθέτει ήδη ένα
ολοκληρωµένο δίκτυο –ειπώθηκε και προηγουµένως- εξήντα δυο
δοµών πανελλαδικής κάλυψης για την πρόληψη και αντιµετώπιση
των µορφών βίας υπό την εποπτεία της Γενικής Γραµµατείας Ισό-
τητας των Φύλων. 

Επίσης υπάρχουν συµβουλευτικά κέντρα, κέντρα συµβουλευ-
τικής υποστήριξης γυναικών θυµάτων βίας, όπως και δεκαεννιά
ξενώνες φιλοξενίας γυναικών, και στην πόλη µας, στα Χανιά
υπάρχει τέτοιος ξενώνας. 

Όµως για να κατανοήσουµε την αναγκαιότητα µιας όσο το δυ-
νατόν πληρέστερης νοµοθεσίας σε αυτό τον τοµέα, πρέπει να
λάβουµε υπ’ όψιν µας ότι η βία κατά των γυναικών σηµαίνει όλες
τις πράξεις βίας, βασιζόµενες στο φύλο, οι οποίες έχουν ή ενδέ-
χεται να έχουν ως αποτέλεσµα σωµατική, σεξουαλική, ψυχολο-
γική ή οικονοµική βλάβη ή πόνο για τις γυναίκες, τον
εξαναγκασµό ή την αποστέρηση της ελευθερίας στο δηµόσιο ή
στον ιδιωτικό βίο.

Η σύµβαση, λοιπόν, που συζητάµε σήµερα είναι σηµαντική για
πολλούς λόγους. Πρώτον, διότι αναγνωρίζει ότι η βία κατά των
γυναικών αποτελεί έναν από τους σηµαντικότερους κοινωνικούς
µηχανισµούς εξαναγκασµού, ενώ παράλληλα, αναγνωρίζει ότι
µπορεί να ασκηθεί µε οποιονδήποτε τρόπο στο δηµόσιο, ιδιωτικό
βίο, καθώς και ότι οι γυναίκες και τα κορίτσια εκτίθενται σε υψη-
λότερο κίνδυνο βίας µε βάση το φύλο από ό,τι οι άνδρες. 

Δεύτερον, είναι σηµαντική διότι για πρώτη φορά κατονοµάζον-
ται και ορίζονται αναλυτικά οι διαφορετικές µορφές της έµφυλης
βίας, γεγονός που µας επιτρέπει να διαπιστώνουµε και να κατα-
νοούµε τις παραλλαγές στα διαφορετικά πολιτισµικά πλαίσια, να
εµβαθύνουµε τις γνώσεις µας σε σχέση µε τις διαστάσεις του
φαινοµένου και κυρίως µας επιτρέπει να σχεδιάζουµε και να υλο-
ποιούµε πολιτικές, µε στόχο την πρόληψη και την αποτελεσµα-
τική αντιµετώπιση των φαινοµένων. 

Τρίτον, είναι σηµαντική διότι ρίχνει το βάρος στην εκπαίδευση
και στα προληπτικά και θεραπευτικά προγράµµατα. Συµπεριλαµ-
βάνει τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, τον ιδιωτικό τοµέα και την
κοινωνία των πολιτών, προκρίνει τη συλλογή στατιστικών στοι-
χείων και τη διενέργεια ερευνών σε τακτική βάση, προβλέπει
αστικές αγωγές, ένδικα µέσα, αποζηµιώσεις, ποινικές κυρώσεις
και νοµική βοήθεια. 

Συγκεκριµένα όλα τα θύµατα δικαιούνται να διεκδικήσουν απο-
ζηµίωση από τους δράστες, ενώ επαρκής κρατική αποζηµίωση
χορηγείται σε εκείνα τα άτοµα τα οποία έχουν υποστεί σοβαρή
σωµατική κάκωση ή βλάβη στην υγεία τους, στον βαθµό που
αυτή η βλάβη δεν καλύπτεται από άλλες πηγές όπως ο δράστης,
η ασφαλιστική κάλυψη ή κρατικά επιδοτούµενες υγειονοµικές και
κοινωνικές παροχές. Παρέχεται, επίσης, στα θύµατα δωρεάν νο-
µική συνδροµή, διερµηνεία και προξενική υποστήριξη, εφόσον
χρειάζεται. 

Τέταρτον, είναι σηµαντική γιατί συµπεριλαµβάνει διατάξεις για
µετανάστριες και αιτούσες άσυλο. Προβλέπει εξειδικευµένο µη-
χανισµό παρακολούθησης σε εθνικό και διεθνικό επίπεδο, καθώς
και τη συνεργασία αυτών των θεσµών. 

Πέµπτο, είναι σηµαντική διότι εισάγει τη διάσταση της διαθε-
µατικότητας, δηλαδή την προστασία των δικαιωµάτων των θυµά-
των χωρίς διακρίσεις, µε βάση το φύλο, το γένος, τη φυλή, το
χρώµα, τη γλώσσα, τη θρησκεία, τις πολιτικές ή άλλες πεποιθή-
σεις, την εθνική κοινωνική καταγωγή, τον σεξουαλικό προσανα-
τολισµό, την ηλικία, την οικογενειακή κατάσταση και άλλα. 

Έκτον, είναι σηµαντική γιατί διασφαλίζει ότι οι κρατικές αρχές,
αξιωµατούχοι αντιπρόσωποι θεσµοί και άλλοι φορείς λαµβάνουν
τα αναγκαία νοµοθετικά και άλλα µέτρα, προκειµένου να προλά-

βουν να διερευνήσουν, να τιµωρήσουν και να παράσχουν επα-
νορθώσεις, όταν τέτοιες πράξεις διαπράττονται. 

Έβδοµον, είναι σηµαντική γιατί καθορίζει έναν ή περισσότε-
ρους επίσηµους φορείς που είναι υπεύθυνοι για τον συντονισµό,
την εφαρµογή, την παρακολούθηση και αξιολόγηση των πολιτι-
κών και των µέτρων πρόληψης και καταπολέµησης όλων των
µορφών βίας για τις οποίες γίνεται συζήτηση. 

Επιπλέον είναι σηµαντική γιατί λαµβάνει τα αναγκαία µέτρα
προώθησης αλλαγών, αναφορικά µε τα κοινωνικά και πολιτισµικά
στερεότυπα συµπεριφοράς γυναικών και ανδρών, µε σκοπό την
εξάλειψη προκαταλήψεων, εθίµων, παραδόσεων και όλων των
άλλων πρακτικών οι οποίες βασίζονται στην ιδέα της κατωτερό-
τητας των γυναικών ή στους στερεότυπους ρόλους γυναικών και
ανδρών. 

Και σε αυτή την κατεύθυνση προβλέπουν τη διεξαγωγή σε τα-
κτική βάση και σε όλα τα επίπεδα προγραµµάτων ευαισθητοποί-
ησης της κοινής γνώµης σε συνεργασία µε τα εθνικά ιδρύµατα
ανθρωπίνων δικαιωµάτων και φορέων ισότητας, ενώ φροντίζει
να συµπεριληφθεί στα επίσηµα αναλυτικά προγράµµατα µαθη-
µάτων και σε όλα τα επίπεδα της εκπαίδευσης εκπαιδευτικό
υλικό σε θέµατα όπως η ισότητα µεταξύ ανδρών και γυναικών. 

Τέλος, είναι σηµαντική, επειδή παρέχει στις αρµόδιες αρχές
τη δυνατότητα να διατάξουν σε καταστάσεις άµεσου κινδύνου
τον δράστη ενδοοικογενειακής βίας να αποµακρυνθεί από την
κατοικία του θύµατος για επαρκή χρονική περίοδο, ιδίως αν ο
κίνδυνος επανάληψης της βίας αξιολογείται ως υπαρκτός ή ο
δράστης διαθέτει πρόσβαση σε όπλα. Είναι δυνατόν, επίσης, να
του αφαιρεθούν τα γονεϊκά του δικαιώµατα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα µπορούσα να απαριθµήσω πάρα πολλά ακόµα πλεονεκτή-
µατα της κύρωσης. Ωστόσο, επειδή ο χρόνος δεν µου το επιτρέ-
πει, θα ήθελα να κλείσω µε το εξής: Σηµειώνω ότι το ζήτηµα της
ισότητας των δύο φύλων δεν µπορεί να περιορίζεται µόνο σε θε-
σµικές πρωτοβουλίες όσο σοβαρές και ουσιαστικές κι αν είναι
αυτές. 

Η κατάργηση των διακρίσεων και των προκαταλήψεων σε
βάρος των γυναικών είναι πρώτα απ’ όλα υπόθεση της κοινωνίας
και καθορίζει τον τρόπο που σκεπτόµαστε και πράττουµε. Είναι
ζήτηµα συλλογικής στάσης όλων µας, ανδρών και γυναικών. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Η κ. Κοζοµπόλη από
τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Θα µπορούσα να µην αναφερθώ καθόλου σε όσα λέχθηκαν,
αλλά θέλω µόνο να κάνω µια µικρή παρατήρηση, γιατί συζητούµε
ένα τόσο ωραίο νοµοθέτηµα και παρ’ όλα αυτά, υπάρχει µια γκρί-
νια, µια κριτική στην Κυβέρνηση. Εδώ θέλω να πω το εξής: Τί-
ποτα να µην είχε κάνει αυτή η Κυβέρνηση, παρεκτός τη
συγκεκριµένη δανειακή σύµβαση να την υποστηρίξει, να τη δια-
χειριστεί σωστά και να κάνει αυτό που έκανε, θα ήταν εντάξει.
Γιατί αυτό είπε o ΣΥΡΙΖΑ στις εκλογές τον Σεπτέµβρη. Κάποιοι,
όµως, ξεχνούν ότι έγιναν εκλογές τον Σεπτέµβρη. 

Ενώ λοιπόν µόνο αυτό να έκανε, θα ήταν εντάξει και σύµφωνη
µε αυτά που είχε υποσχεθεί, αυτή η Κυβέρνηση κάνει έργο και
ωφέλιµο έργο. Ο απολογισµός όσων έγιναν και συνεχίζουν να γί-
νονται παράλληλα µε την εφαρµογή της συµφωνίας µε τους δα-
νειστές είναι πολλά. Είναι, δηλαδή, πολύ µεγάλος και όλα αυτά
έχουν το βλέµµα στραµµένο κυρίως στον αδύναµο άνθρωπο, στα
δικαιώµατα του ανθρώπου. 

Και το παρόν σχέδιο νόµου τα δικαιώµατα του ανθρώπου έρ-
χεται να ενισχύσει και να τα ενδυναµώσει. Και λέω να τα ενισχύ-
σει και να τα ενδυναµώσει, γιατί πρόκειται για µια ευρωπαϊκή
σύµβαση που η χώρα µας θα µπορούσε να κυρώσει και το νοµο-
θέτηµα να αποτελέσει µια ωραία έκθεση ιδεών κατά της βίας,
ένα ευχολόγιο µε παροτρύνσεις και αφορισµούς, που θα παρέ-
πεµπε στο ισχύον νοµοθετικό πλαίσιο προστασίας. Έχουµε τέ-
τοιο. Οι διατάξεις για την ενδοοικογενειακή βία, ο Ποινικός µας
Κώδικας, οι διατάξεις για την αστική αποζηµίωση προσώπου που
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βλάφθηκε από άδικη πράξη άλλου προσώπου και πάλι θα ήταν
θετικό, αλλά κατ’ ελάχιστον. 

Το επισπεύδον Υπουργείο, αντίθετα, επέλεξε το δύσκολο,
αλλά αποτελεσµατικό δρόµο της υιοθέτησης από το Εθνικό µας
Δίκαιο της Σύµβασης του Συµβουλίου της Ευρώπης για την πρό-
ληψη και την καταπολέµηση της βίας κατά των γυναικών και της
ταυτόχρονης νοµοθέτησης εκείνων των κανόνων που εξασφαλί-
ζουν την εφαρµογή της σύµβασης. Έτσι, τα αναγκαία µέτρα που
προτείνει η σύµβαση σε όλες σχεδόν τις διατάξεις της να λη-
φθούν, µε σκοπό την πρόληψη και την καταπολέµηση της βίας
κατά των γυναικών, µε το παρόν σχέδιο νόµου νοµοθετούνται. 

Έχουµε µια συντονισµένη προσπάθεια διάχυσης των αρχών
της σύµβασης σε όλους τους τοµείς δραστηριοτήτων του κρά-
τους, παιδεία, πολιτισµός, ενηµέρωση. Νοµοθετείται διεύρυνση
της έννοιας της οικογένειας, ώστε να καταλαµβάνει και τα πρό-
σωπα που συνδέονται µε σύµφωνο συµβίωσης. Συµπληρώνεται
ο ν.3500/2006 µε ορισµό κυρώσεων για το πρόσωπο στο οποίο
αποδίδεται το έγκληµα ενδοοικογενειακής βίας, ώστε να γίνεται
πιο ουσιαστική η διαδικασία της ποινικής διαµεσολάβησης. Εδώ
να πω ότι ζητήθηκε αυτό, εάν δεν κάνω λάθος, από την εισηγή-
τρια της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης. Όµως, αυτό ακριβώς
κάνει το σηµερινό νοµοσχέδιο. Βάζει κυρώσεις για εκείνον που
δεν τηρεί τη διαδικασία ποινικής διαµεσολάβησης. 

Θεσπίζεται η αναστολή της παραγραφής του εγκλήµατος της
ενδοοικογενειακής βίας, όταν το θύµα είναι ανήλικο µέχρι την
ενηλικίωσή του και για ένα έτος µετά απ’ αυτήν. Έχουµε επιβολή
περιοριστικών όρων για την ψυχική και σωµατική προστασία του
θύµατος. Αυτά επιβάλλονται πλέον και από τον εισαγγελέα που
έχει επιληφθεί της υπόθεσης. 

Έχουµε, ακόµη, διεύρυνση δαπανών που καλύπτονται από την
Ελληνική Αρχή Αποζηµίωσης που λειτουργεί στο Υπουργείο Δι-
καιοσύνης. 

Πολύ σηµαντική είναι, επίσης, η απαγόρευση άδειας οπλοφο-
ρίας σε όσους έχει ασκηθεί ποινική δίωξη για εγκλήµατα ενδοοι-
κογενειακής βίας και µε την τροποποίηση του Ποινικού Κώδικα,
τα έθιµα, οι παραδόσεις και η θρησκεία που ώθησαν το δράστη
στην άδικη πράξη δεν συνιστούν στοιχεία ικανά να µειώσουν την
ποινή, ενώ συνιστά ποινικό αδίκηµα η παρότρυνση σε ακρωτη-
ριασµό γεννητικών οργάνων ή η προπαγάνδισή του, η πρόκληση
τρόµου και ανησυχίας από επίµονη καταδίωξη ή η επίµονη πα-
ρακολούθηση του προσώπου. 

Επειδή τα περιστατικά βίας ενάντια στις γυναίκες, συµπερι-
λαµβανοµένης και της ενδοοικογενειακής βίας, πολλές φορές
δεν καταγγέλλονται ή όταν καταγγέλλονται, τηρείται µυστικό-
τητα, δηµιουργείται η αίσθηση ότι αυτά δεν είναι πολυάριθµα. 

Η πραγµατικότητα, δυστυχώς, διαψεύδει αυτή την εντύπωση.
Τα φαινόµενα βίας µεταξύ φύλων έχουν αυξηθεί κατακόρυφα τα
τελευταία χρόνια. Σε ευρωπαϊκό επίπεδο δεκατρία εκατοµµύρια
γυναίκες υπέστησαν σωµατική βία σε έναν χρόνο και τρία εκα-
τοµµύρια επτακόσιες χιλιάδες έπεσαν θύµατα σεξουαλικής κα-
κοποίησης. 

Στην Ελλάδα, σύµφωνα µε τις τελευταίες στατιστικές, το 34%
των Ελλήνων γνωρίζει στον περίγυρο ή τη γειτονιά κάποια γυ-
ναίκα που έχει πέσει θύµα ενδοοικογενειακής βίας. Το συγκεκρι-
µένο ποσοστό είναι αυξηµένο κατά 12% σε σχέση µε προηγού-
µενη µελέτη. Είναι το τρίτο υψηλότερο, δυστυχώς, στην Ευρω-
παϊκή Ένωση. Η δε τηλεφωνική γραµµή «SOS 15900» έχει δεχθεί
περισσότερες από είκοσι χιλιάδες κλήσεις σε πέντε χρόνια. 

Σε αυτό το περιβάλλον, η κύρωση της συγκεκριµένης σύµβα-
σης, αλλά και η πρόβλεψη και θεσµοθέτηση κανόνων εφαρµογής
της θα εξασφαλίσει έτι περαιτέρω τον σεβασµό στα δικαιώµατα
των γυναικών, θα περιορίσει την αποστέρηση θεµελιωδών δι-
καιωµάτων τους, ενώ θα παρακολουθείται η εφαρµογή της µε
την ίδρυση σχετικού µηχανισµού GREVIO. 

Θα ήθελα να κάνω και µια αναφορά στη διάταξη του άρθρου
30, σύµφωνα µε την οποία το Υπουργείο Δικαιοσύνης επιδοτεί
τη φοίτηση για απόκτηση πτυχίου µέχρι είκοσι υπαλλήλων ετη-
σίως καταστηµάτων κράτησης σε πτυχιακό πρόγραµµα σπουδών
του Ελληνικού Ανοικτού Πανεπιστηµίου µε γνωστικό αντικείµενο
την οργάνωση και λειτουργία της Δηµόσιας Διοίκησης. 

Είναι αυτονόητη η ευεργετική επίδραση που έχει το µέτρο στη

λειτουργία των καταστηµάτων κράτησης και δεν θα επιχειρηµα-
τολογήσω σχετικά. Θα αναφέρω µόνο ότι η συγκεκριµένη διά-
ταξη είναι µέρος ενός συνολικού και όχι αποσπασµατικού
σχεδίου που έχει εκπονήσει το Υπουργείο Δικαιοσύνης για την
εκπαίδευση τόσο των κρατουµένων, όσο και του προσωπικού
των φυλακών. 

Στον σχεδιασµό αυτόν λήφθηκε υπ’ όψιν η µεγάλη σηµασία η
εκπαίδευση του προσωπικού των φυλακών. Το τµήµα αυτό του
σχεδιασµού έχει ήδη ξεκινήσει σε συνεργασία µε το Ινστιτούτο
Επιµόρφωσης του Εθνικού Κέντρου Δηµόσιας Διοίκησης και Αυ-
τοδιοίκησης. Τις προσπάθειες για την υλοποίηση της δέσµευσης
για την ανώτατη εκπαίδευση έρχεται να συµπληρώσει η σηµερινή
διάταξη. 

Τέλος, θα ήθελα να χαιρετίσω την τροπολογία που έχει ως
σκοπό τη διοικητική αναδιοργάνωση του Καταστήµατος Κράτη-
σης Κορυδαλλού. Εδώ, θέλω να στηλιτεύσω και κάτι που ειπώ-
θηκε από τη Νέα Δηµοκρατία που θυµάται τις φυλακές µόνο
όταν είναι να λαϊκίσει. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω σε µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν είδαν και δεν άκουσαν την πρόοδο που έχει γίνει σε επί-

πεδο εκπαίδευσης, κατάρτισης, διαβίωσης των κρατουµένων,
δεν άκουσαν τους επαίνους που εισπράττει η χώρα µας εκεί που
πριν εισέπραττε κυρώσεις, αλλά είδαν µόνο τον φύλακα στον Κο-
ρυδαλλό, που µαστιγώθηκε. 

Εδώ, θέλω να πω ότι ο ίδιος, τόσο σε γραπτή του αναφορά
όσο και στα πειθαρχικά όργανα που κλήθηκε, µίλησε µόνο για
λεκτική βία. 

Και στο σηµείο αυτό θα ήθελα να καταθέσω το δελτίο Τύπου
του Υπουργείου Δικαιοσύνης που λέει όλα αυτά. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Παναγιώτα Κοζοµπόλη - Αµα-
νατίδη                       καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Οι εκπρόσωποι της Νέας Δηµοκρατίας δεν βλέπουν τις ανα-
κοινώσεις του δελτίου Τύπου, αλλά διαβάζουν τα «ΠΑΡΑΠΟΛΙ-
ΤΙΚΑ». 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Θεοχαρόπουλος. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σήµερα συζητάµε ένα νοµοσχέ-
διο του Υπουργείου Δικαιοσύνης για την κύρωση της Σύµβασης
της Κωνσταντινούπολης, όπως είναι ευρύτερα γνωστή, για την
καταπολέµηση της βίας κατά των γυναικών και την ενδοοικογε-
νειακή βία, που σύµφωνα και µε τη διεθνή αµνηστία αποτελεί πα-
ραβίαση ανθρωπίνων δικαιωµάτων. 

Είναι κατά την ίδια τη διεθνή αµνηστία η πιο εξελιγµένη και
εκτεταµένη διεθνής συνθήκη για την καταπολέµηση της βίας
κατά των γυναικών. Αναγνωρίζει ότι η βία αποτελεί παραβίαση
ανθρωπίνων δικαιωµάτων και προβλέπει µέτρα που αποσκοπούν
στην πρόληψη της βίας, στην προστασία των θυµάτων και στη
δίωξη των δραστών. 

Τέτοιες συµβάσεις πρέπει να έρχονται για κύρωση άµεσα,
χωρίς ούτε µια µέρα καθυστέρηση. Αυτή η πολύχρονη καθυστέ-
ρηση δεν πρέπει να υπάρξει ξανά σε τέτοια σοβαρά ζητήµατα. 

Εσείς, όµως, είστε εδώ και τρία χρόνια Κυβέρνηση και όχι αν-
τιπολίτευση. Συνεπώς κι εδώ έχει καθυστερήσει άλλα τρία χρό-
νια. Συνεπώς είστε κι εσείς υπεύθυνοι που ως Κυβέρνηση δεν το
έχετε φέρει εδώ και τρία χρόνια τώρα. 

Είναι σηµαντική και η διάταξη του άρθρου 339 του Ποινικού
Κώδικα, σύµφωνα µε την οποία δεν ασκείται ποινική δίωξη αν τε-
λεστεί γάµος µεταξύ του υπαιτίου και του παθόντος ανηλίκου.
Επιτέλους, αυτό το άρθρο αλλάζει ,επιτέλους καταργείται αυτή
η απαράδεκτη ρύθµιση. 

Βέβαια, δυστυχώς το νοµοσχέδιο δεν αφορά µόνο στη σύµ-
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βαση, όπως θα όφειλε, αλλά σε πολλές άσχετες µε το κύριο θέµα
ρυθµίσεις. Το νοµοσχέδιο αυτό είναι αποσπασµατικό, όσον
αφορά στη συνολική αντιµετώπιση του κοινωνικού φαινοµένου
της βίας, ενσωµατώνει επιλεκτικά τα άρθρα της σύµβασης, δεν
εµπεριέχει υποστηρικτικά των διατάξεων µέτρων και βεβαίως
αποτελεί κακή νοµοθέτηση λόγω της προσθήκης λοιπών διατά-
ξεων, αλλά και της πρόχειρης αντιµετώπισης ακόµα και αυτών
των λοιπών διατάξεων. 

Κατατέθηκαν τροπολογίες από τις Υπουργούς Τουρισµού και
Πολιτισµού, ενώ αύριο έχουµε το νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Ναυτιλίας. Κατατέθηκε τροπολογία όσον αφορά ένα µεγάλο
θέµα από την Υπουργό Πολιτισµού. Γι’ αυτό αυτό το κρίσιµο
θέµα που µιλάµε σήµερα ή για άλλες διατάξεις, για µια εκ των
οποίων θα µιλήσω στη συνέχεια, είχαµε συζήτηση το πρωί. Νο-
µίζω όλα αυτά τα ζητήµατα και αυτό το σοβαρό θέµα τα υποβαθ-
µίζει η ίδια η Κυβέρνηση. Η ίδια υποβαθµίζει αυτή τη σοβαρή
συζήτηση, που θα έπρεπε να γίνει για αυτή τη σοβαρή κύρωση,
στην οποία εµείς συµφωνούµε επί της αρχής και το έχουµε ξε-
καθαρίσει. Η Κυβέρνηση, όµως, δεν αλλάζει ρότα. Και το απο-
δεικνύει και σήµερα. 

Μας είπατε κύριε Υπουργέ, ότι συµπεριλάβατε το τρίτο µέρος,
για να µην φέρετε τροπολογίες. Ωραίο σκεπτικό. Ήρθαν και αρ-
κετές τροπολογίες τελικά. Μας είπατε µάλιστα ότι πρόκειται για
ορθή νοµοθέτηση, καθώς το τρίτο µέρος δεν αφορά άσχετα µε
το Υπουργείο θέµατα, αλλά ξεχάσατε να πείτε ότι παραµένουν
άσχετα µε τη βία των γυναικών, εκτός αν θεωρείτε ότι είναι ορθή
σε σύγκριση µε αυτά που κάνει η Κυβέρνηση σε άλλα νοµοσχέ-
δια. 

Μας είπατε, επίσης, ότι έρχεται νοµοσχέδιο που διασφαλίζει
την ισότητα και την ισοτιµία των γυναικών και θα περιλαµβάνει
και τις διατάξεις κατά της βίας των γυναικών. Εννοώ ότι έρχεται
στη συνέχεια. Το ερώτηµα είναι πότε. Θα συµπληρώνει το υπάρ-
χον, για να υπάρχει µια ενιαία νοµοθέτηση; 

Οι προτεινόµενες νοµοθετικές ρυθµίσεις σαφώς αποτελούν
ένα σηµαντικό βήµα. Όµως, η αποτελεσµατικότητά τους θα κρι-
θεί από τον βαθµό εφαρµογής τους. Στο σηµείο αυτό υπάρχει
µεγάλο πρόβληµα στη χώρα µας. Εξάλλου, πρόσφατα το είδαµε
και στον νόµο για τη νοµική αναγνώριση ταυτότητας φύλου, που
ακόµη δεν εφαρµόζεται µε το σωστό τρόπο ως όφειλε. Υπάρχουν
δύο σχετικές υποθέσεις πρόσφατα, όπου η διαδικασία έγινε δη-
µόσια στο δικαστήριο. Δεν ξέρω αν έχετε ενηµερωθεί.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Λάθος του δικαστή. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Οι δύο προσφεύγοντες
βρέθηκαν εκτεθειµένοι στο κοινό.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Έκανε λάθος ο δικαστής. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Γι’ αυτό το λέω. Λέω ότι
υπάρχει πρόβληµα πολλές φορές στην εφαρµογή. Δεν έχουν
πρόβληµα οι διατάξεις. Υπάρχει πρόβληµα στην εφαρµογή από
τη διαδικασία. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Βεβαίως.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ακριβώς για αυτό αναφέ-
ροµαι. Λέω ότι σε τέτοιες περιπτώσεις πρέπει να δούµε αν πρέπει
να κάνετε παρέµβαση. Αυτό είπα, αν µε ακούγατε. 

Και µια που αναφέρουµε το σύµφωνο συµβίωσης, και βεβαίως
θα ήθελα να πω και στην ιθαγένεια και στο τζαµί και σε όλα αυτά,
τα οποία ανάφερε η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ
ότι τα πέρασε η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, ξεχάσατε ότι οι
ΑΝΕΛ καταψήφισαν και εµείς στηρίξαµε το σύµφωνο συµβίωσης,
το τζαµί, την ιθαγένεια και όλα αυτά τα στοιχεία και στις επιτρο-
πές και στην Ολοµέλεια, για να µας πείτε σήµερα ότι η Κυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ τα στήριξε.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Τα πέρασε όµως. Νοµοθέτησε. Τα έφερε
στη Βουλή προς ψήφιση. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Παρακαλώ, στον ΣΥΡΙΖΑ να
ξέρει τουλάχιστον µε ποιον συγκυβερνά και πώς έχουν περάσει
ορισµένες προοδευτικές ρυθµίσεις και έχουν γίνει νόµος του
κράτους. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Τα έφερε στη Βουλή προς ψήφιση; 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Και η αλαζονεία  έχει το
όριό της. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Εντάξει, εσείς µιλάτε για αλαζονεία; Θα τρε-
λαθούµε! 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Υπάρχει αλαζονεία, όταν µι-
λάτε ιδίως για αυτές τις ρυθµίσεις, που θα έπρεπε να λέτε ότι η
Δηµοκρατική Συµπαράταξη και το ΠΟΤΑΜΙ κράτησαν σθεναρή
στάση µακριά από στείρα αντιπολίτευση και διατήρησαν την προ-
γραµµατική τους θέση, η οποία έκανε ουσιαστικά να προχωρή-
σουν αυτές οι ρυθµίσεις. 

Χρειάζεται συνέργεια πολλών δυνάµεων και φορέων. Πρέπει
να βρεθούν κοινοί δρόµοι δράσης και συνεργασίας µε όραµα τη
διασφάλιση της ισότητας. Αναµφισβήτητα έχει υπάρξει εξέλιξη
από τη µεταδικτατορική εποχή, που τότε ένας περιορισµένος
αριθµός γυναικών έλεγε το σύνθηµα: «Δεν είµαι του πατρός µου,
δεν είµαι του ανδρός µου, είµαι ο εαυτός µου». Τότε χαρακτηρι-
ζόταν τουλάχιστον γραφικός αυτός ο αριθµός των γυναικών.
Τώρα έχουν γίνει επιτεύγµατα και η γυναικεία χειραφέτηση έχει
κερδίσει έδαφος. 

Παρ’ όλα αυτά, η κατάσταση παραµένει ζοφερή σε πολλούς
τοµείς. Η Έκθεση της Επιτροπής Γυναικών και της Επιτροπής
Πολιτικών Ελευθεριών του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου έχει χαρα-
κτηριστικά στοιχεία. Έχουν αναφερθεί στην επιτροπή. Δεν χρει-
άζεται να τα αναφέρω εδώ. Πάντως είναι πραγµατικά συγκλονι-
στικό ότι κάθε επτά λεπτά γίνεται ένας βιασµός, µια στις είκοσι
γυναίκες έχει υπάρξει θύµα βιασµού κ.ο.κ.. Πρόκειται για συγ-
κλονιστικά στοιχεία. Πρόκειται για το πιο διαδεδοµένο έγκληµα
στον κόσµο, που πλήττει τη ζωή, την αξιοπρέπεια και την ελευ-
θερία του µισού πληθυσµού της γης. 

Τα φαινόµενα της έµφυλης βίας αυξάνονται ραγδαία και πολ-
λές φορές συγκαλύπτονται και τελικά θάβονται. Χαρακτηριστικό
παράδειγµα -θα µου επιτρέψετε να αναφερθώ και εγώ- είναι η
τραγική ιστορία της Έλενας Φραντζή από την Κύπρο, που αυτο-
κτόνησε τις προηγούµενες µέρες στα είκοσι εννιά της χρόνια. Η
ιστορία ξεκινά µόλις από τα τέσσερα χρόνια της µε τη σεξουα-
λική κακοποίησή της από τον θετό πατέρα της, ιερέα. Εγκληµα-
τικά λάθη της κοινωνίας. Δέκα χρονών τα κατήγγειλε. Δεν έγινε
πιστευτή. Όταν ενηλικιώθηκε, έφυγε από το σπίτι, τα κατήγγειλε,
σπούδασε κοινωνική λειτουργός και τελικά αυτοκτόνησε στα εί-
κοσι εννιά της. 

Γιατί αναφέροµαι σε αυτή την τραγική ιστορία; Γιατί η αδρά-
νεια των αρµόδιων αρχών, η ανεπάρκεια των κοινωνικών υπηρε-
σιών, οι παρεµβάσεις στη δικαιοσύνη, οι άµεσες ή έµµεσες
πιέσεις, η γραφειοκρατία, η ώσµωση µε συντηρητικούς θεσµούς
δεν αφορούν µόνο την Κύπρο, αλλά και τη χώρα µας και πρέπει
να τα αντιµετωπίσουµε, να δώσουµε λύσεις, για να µην υπάρξουν
άλλα θύµατα. 

Στο νοµοσχέδιο, βέβαια, υπάρχουν και διατάξεις που µας κά-
νουν να απορούµε σε ορισµένα θέµατα. Ενώ το άρθρο της σύµ-
βασης δηµιουργεί ρητή διεθνή συµβατική υποχρέωση ποινικο-
ποίησης της σκόπιµης, επαναλαµβανόµενης ενασχόλησης κά-
ποιου ατόµου µε απειλητική συµπεριφορά που απευθύνεται προς
κάποιο άλλο άτοµο, η ελληνική εκδοχή συµπεριλαµβάνει και το
στοιχείο της εκπεφρασµένης αντίστοιχης βούλησης του θύµατος
που είναι πιθανό να περιπλέξει την αποδεικτική διαδικασία. 

Δεν ξέρω αν έχετε να πείτε κάτι σε αυτά, αν έχει µπει για κά-
ποιον λόγο που δεν µπορούµε να αντιληφθούµε.

Τώρα όσον αφορά το δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου, αυτό
δεν µπήκε καν σε διαβούλευση. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Έχει µπει. Το τρίτο µέρος δεν
έχει µπει.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Το δεύτερο µέρος στο
οποίο και σε αυτό συµφωνούµε, όπως και το πρώτο µέρος. 

Όσον αφορά το τρίτο µέρος, πρόκειται για διατάξεις άσχετες
µε το θέµα της βίας κατά των γυναικών. Οι διατάξεις στο τρίτο
µέρος του νοµοσχεδίου δείχνουν προκλητικές, αν όχι πελατει-
ακές τακτικές. Δεν έχω τον χρόνο αυτή τη στιγµή. 

Τα ανέφερε αναλυτικά η κ. Κεφαλίδου. Παράταση για επιπλέον
θητεία, αποσπάσεις, µετατάξεις προσωπικού στο Υπουργείο Δι-
καιοσύνης. Αναρωτιέται κανείς ποιος τελικά θα µείνει για το
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εθνικό σύστηµα κινητικότητας, έτσι που υπάρχουν συνεχώς εξαι-
ρέσεις. Υπάρχει συζήτηση για παρατάσεις, αποσπάσεις, µετατά-
ξεις, παρεκκλίσεις εις βάρος µιας ουσιαστικής και διεξοδικής
συζήτησης για τον εκσυγχρονισµό της εν λόγω σχολής.

Κύριε Υπουργέ, το πρωί είχαµε µια σύγκρουση, πολιτική θέλω
να πιστεύω, στην οποία ήρθατε πάρα πολύ εκνευρισµένος. Αντί
να απαντάτε στα ερωτήµατα στα οποία σας θέτουµε, κάνατε µια
επίθεση προς το µέρος µας, γιατί σας θέσαµε συγκεκριµένα
ερωτήµατα για το πού αναφέρεται µια παράγραφος ενός άρ-
θρου.

Τουλάχιστον προς εµάς που ασκούµε σταθερά προγραµµα-
τική αντιπολίτευση σε όλα, σας ρωτούµε και περιµένουµε υπεύ-
θυνες απαντήσεις, δεν περιµέναµε αυτή τη στάση. Φτάσατε στο
σηµείο να εξισώνετε την αντιπολίτευση, την κριτική, τις θέσεις,
τις ερωτήσεις εδώ µέσα µε τις θέσεις των συγκυβερνώντων σας,
του κ. Κατσίκη συγκεκριµένα γι’ αυτά που είπε προχθές, όταν
σας ρωτήσαµε συγκεκριµένα να δεσµευτείτε για το τι γίνεται µε
τους οκτώ, αν υπάρχει περίπτωση να ερµηνευτεί κάπως αλλιώς
µια διάταξη κ.ο.κ.. 

Και, κύριε Υπουργέ, θέλω να πιστεύω ότι σε αυτό το θέµα κά-
νατε µια επίθεση στην οποία δεν αρµόζει σε εθνικό θέµα, γιατί
περί εθνικού θέµατος πρόκειται. Ερωτήσεις σας θέσαµε. Ερω-
τήσεις θέτουµε και η κ. Κεφαλίδου στις επιτροπές και εγώ εδώ
µέσα. Απαντάτε στις ερωτήσεις και προχωράµε τη συζήτηση. 

Δεν σας θέσαµε ποτέ το ερώτηµα αν δεν θα γίνει η έκδοση µε
βάση τη διάταξη. Γιατί αναφερθήκατε και σε αυτό. Σας είπαµε
αν µπορεί να ερµηνευτεί σε σχέση µε τους οκτώ, σε σχέση µε το
να παραταθεί το δεκαοκτάµηνό τους. Αυτή ήταν η ερώτηση
µόνο. Ήταν για το δεκαοκτάµηνό τους η ερώτηση.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Δεν είπατε αυτά στο «Μακεδο-
νικό Πρακτορείο».

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτά ακριβώς. Και είναι µια
ύποπτη ρύθµιση, αν θέλετε να πούµε τι είπαµε το πρωί. Γι’ αυτό
ακριβώς σας ρωτάµε τι συµβαίνει και αν θα µπορέσει να υπάρξει
αυτό, γιατί λήγει, όπως έχουµε ενηµερωθεί. Εσείς θα ξέρετε κα-
λύτερα πότε λήγει. Τον Απρίλιο, τον Μάιο λήγει το δεκαοκτά-
µηνο. 

Σας ρωτάµε, λοιπόν, υπάρχει περίπτωση αυτό να ερµηνευτεί
µε αυτόν τον τρόπο; Αυτή ήταν µια καθαρή ερώτηση. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): …(δεν ακούστηκε)

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κοιτάξτε, αντί να απαντάτε
σε εµάς, απαντήστε τώρα, κύριε Υπουργέ, στα δηµοσιεύµατα τα
οποία υπάρχουν σήµερα το απόγευµα σε τέσσερα µεγάλα δη-
µοσιογραφικά sites και τα οποία λένε το εξής: «Όπως αναφέρει
το Υπουργείο σε ό,τι αφορά τους οκτώ Τούρκους αξιωµατικούς
η διάταξη αυτή, αν ψηφιστεί, θα τους αφορά µόνο αν η γείτονα
υποβάλει εκ νέου αίτηµα έκδοσής τους, καθώς έως τώρα τα αι-
τήµατα της Τουρκίας έχουν απορριφθεί από τις αρµόδιες δικα-
στικές αρχές». 

(Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Τι είναι αυτά που λέτε;
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Αυτά που λέει η

Τουρκία θέλετε; 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, το λένε ο

«ΕΝΙΚΟΣ», η «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» και «ΤΑ ΝΕΑ» και σας κάνω µια
ερώτηση. Δεν µπορείτε στο τέλος της τοποθέτησής µου να απαν-
τήσετε; Δεν µπορείτε να απαντήσετε αν ισχύει ή αν δεν ισχύει;

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Θα θέλατε να σας πω καλόπι-
στα;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Καλόπιστα σας ρωτάω.
Απαντήστε: «Όχι, το διαψεύδω». Γιατί γράφει: «οι πηγές του
Υπουργείου».

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Να σας απαντήσω τώρα;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν έχω πρόβληµα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κύριε Θεοχαρόπουλε, το πρωί
σας απάντησα αµέσως και σας απάντησα τόσο ως προς το ου-
σιαστικό όσο  ως προς το νοµικό ζήτηµα. Και σας είπα ότι η διά-
ταξη αυτή δεν αφορά τους Τούρκους αξιωµατικούς, διότι η
διάταξη αναφέρεται σε καταδικασθέντες και συγκεκριµένα στο
άρθρο 55 του Σωφρονιστικού Κώδικα.

Τι είναι αυτές τις ανοησίες, ενώ υπάρχει ρητή δήλωση του
Υπουργού Δικαιοσύνης στη Βουλή; Απορώ πώς το φέρνετε ξανά
το θέµα στις επτά η ώρα το απόγευµα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, σας ανα-
φέρω τι λένε τα δηµοσιεύµατα έγκριτων δηµοσιογραφικών εφη-
µερίδων το απόγευµα.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Εκτός από τα δηµοσιεύµατα
υπάρχει και η Βουλή.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Εδώ είµαστε, στη Βουλή. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Τι σας είπα το πρωί;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Γιατί να µην απαντήσετε

στη Βουλή;
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Τι σας είπα το πρωί;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ενοχλεί να απαντάτε

στις ερωτήσεις;
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κύριε Θεοχαρόπουλε, το πρωί,
λοιπόν, τι είπα εγώ;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Μετά το πρωί, λοιπόν,
κύριε Υπουργέ, το µεσηµέρι…

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Πλέον σηκώνω τα χέρια ψηλά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Καταθέτω στα Πρακτικά
τέσσερα δηµοσιεύµατα το απόγευµα ότι το Υπουργείο ενηµέ-
ρωσε γι’ αυτά τα πράγµατα. Διαψεύστε. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος Θεοχαρόπουλος
καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα δηµοσιεύµατα,
τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Τι να διαψεύσω; Εγώ µίλησα το
πρωί εδώ. Δεν µπορώ να καταλάβω. Τα είπα το πρωί. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν µπορώ να σας ρωτήσω
στη Βουλή για να ενηµερώσετε το Σώµα;

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Σας τα είπα, κύριε Θεοχαρό-
πουλε. Σας απάντησα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Γιατί αυτός ο εκνευρισµός
για ένα θέµα, το οποίο είναι της αρµοδιότητας της δικής σας,
κύριε Υπουργέ; Γιατί αυτός ο εκνευρισµός;

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Σας το είπα. Σας απαντάω
ήρεµα και καλόπιστα. Σας λέω, λοιπόν, ότι το πρωί απάντησα ότι
η συγκεκριµένη διάταξη –σ’ εσάς απάντησα, όχι σε κάποιον
άλλον-…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Το πρωί απαντήσατε ότι
ενοχλείστε από τις ερωτήσεις µας στον ίδιο βαθµό που τις κατα-
δικάζετε µε τον κ. Κατσίκη, κύριε Κοντονή.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Άλλο αυτό.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι δυνατόν;
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Μπορείτε να κάνετε όποια κρι-
τική θέλετε. 

Επί της ουσίας, όµως, κύριε Θεοχαρόπουλε, σας είπα ότι η
διάταξη αυτή δεν έχει καµµιά δουλειά µε κρατούµενους δυνάµει
της διοικητικής διαδικασίας. Η διάταξη αυτή είναι διάταξη που
τροποποιεί άρθρο του Σωφρονιστικού Κώδικα. Δηλαδή, εδώ
έχουµε….

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Θεοχαρό-
πουλε, σας αρκεί η διευκρίνιση του Υπουργού; Ναι ή όχι; Νοµίζω
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ότι δεν κάνει καλό να το τραβήξουµε παραπέρα.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Μα, τι άλλο να πω; 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν τραβάω τίποτα, κύριε

Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Αυτή η διελκυστίνδα

δεν κάνει καλό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Συνεχίζω την οµιλία µου.

Εγώ κρατάω τη δέσµευση αυτή που λέτε αυτή τη στιγµή ότι το
δεκαοχτάµηνο, όταν θα ολοκληρωθεί, θα ισχύσει το κράτος δι-
καίου και θα ελευθερωθούν, σύµφωνα µε το κράτος δικαίου της
χώρας µας. Το λέµε σήµερα εδώ στην Ολοµέλεια, για να το
δούµε σε ένα-δυο µήνες και να υπάρξει ακριβώς αυτή η συνέ-
χιση.

Κύριε Υπουργέ, δεν έχω τον χρόνο. Είχα σκοπό… 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Πράγµατι, δεν έχετε

χρόνο. Το επιβεβαιώνω κι εγώ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Τα δύο λεπτά µόνο που δια-

κόπηκα, κύριε Πρόεδρε.
Είχα σκοπό να σας πω το εξής σε σχέση µε τρεις πρόσφατες

υποθέσεις της δικαιοσύνης, οι οποίες µας εξέπληξαν και µας. 
Εµείς έχουµε πει ότι δεν πρέπει κανείς να πέσει σε µια παγίδα,

που στο όνοµα µιας δήθεν υπεράσπισης των φτωχών, η εκτελε-
στική να υποκαταστήσει τη δικαστική εξουσία. Αυτό είναι το ένα
θέµα. Γι’ αυτό διαφωνούµε µε τοποθετήσεις κυβερνητικών στε-
λεχών ότι έχετε την Κυβέρνηση, αλλά όχι την εξουσία.

Από την άλλη, όµως, δεν θέλουµε κι ένα σκηνικό όπου οι δικα-
στές είναι υπεράνω οποιαδήποτε κριτικής. Οι πολιτικές σκοπιµό-
τητες, απ’ όπου κι αν προέρχονται, πρέπει να σπάσουν τα µούτρα
τους απέναντι στο κράτος δικαίου. 

Αναφέροµαι σε τρεις υποθέσεις: Την υπόθεση του Μητροπο-
λίτη Αµβρόσιου, το πλέον χαρακτηριστικό, µε τη ρητορική µί-
σους, την οποία είχε και την προστασία των ανθρωπίνων
δικαιωµάτων στη χώρα µας. Μην πω τι έχει πει απέναντι σε µια
κατηγορία συνανθρώπων µας στη χώρα σήµερα. Και, βεβαίως,
δεν ταιριάζει…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Μην τα πείτε. Είναι
αυστηρώς ακατάλληλα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Νοµίζω είναι χρήσιµα και νοµίζω ότι και ο κύριος Υπουργός

θέλει για τα τρία αυτά παραδείγµατα τις θέσεις µας, γιατί είναι
χρήσιµα. Τελειώνω. Δεν πρόκειται για κάποια αντιπαράθεση αυτή
τη στιγµή.

Για το θέµα, που βεβαίως µας ξένισε, η υπόθεση θα συζητηθεί
εκ νέου τώρα µετά από έφεση που άσκησε ο εισαγγελέας. Δεν
ξέρω αν θα έπρεπε να κάνετε κι εσείς αίτηση προς τον εισαγγε-
λέα για να έχει ασκήσει αυτή την έφεση, αν είχατε εκείνο το δι-
καίωµα. Αυτό το θέµα είναι πολύ σοβαρό, γιατί θα µπορούσατε
να ασκήσετε και εσείς το δικαίωµα. Ζητήσατε, επίσης, να λάβετε
τα πρακτικά της δίκης. 

Αφού τα ζητήσατε εδώ, θα µπορούσατε να τα είχατε ζητήσει
για τη δεύτερη υπόθεση, για την αθωωτική απόφαση για τον συγ-
κυβερνήτη σας, τον κ. Καµµένο, σε σχέση µε τον κ. Πάχτα, όπου
προέτρεψε για λιντσάρισµα. Εδώ µας ξένισε αυτή η απόφαση, η
δεύτερη.

Η τρίτη, βέβαια, σε σχέση µε τον τρόπο διδασκαλίας των θρη-
σκευτικών, είναι µια απόφαση που αποδεικνύει έµπρακτα τα εµ-
πόδια για µια σύγχρονη, ανοιχτή κοινωνία, µια κοινωνία χωρίς
φοβικές συµπεριφορές και, εν πάση περιπτώσει, που θα σέβεται
το Σύνταγµα και την κατάκτηση αγώνων του δυτικού νοµικού πο-
λιτισµού και τη συνταγµατικά κατοχυρωµένη από το ελληνικό
Σύνταγµα ανεξιθρησκεία και ελευθερία της θρησκευτικής συνεί-
δησης. 

Πώς ακριβώς αλλιώς θα στηρίξουµε την ευρωπαϊκή πορεία
της χώρας και θα αντιµετωπίσουµε τις προκλήσεις; Βέβαια και
σ’ αυτό το θέµα -επιτρέψτε µου να πω- οι ευθύνες της Κυβέρνη-
σής σας είναι τεράστιες, καθώς ο ίδιος ο κ. Τσίπρας τότε υπο-
χώρησε απέναντι στις πιέσεις εκείνες –θυµάστε- µε τις απειλές
του κ. Καµµένου, που τις δέχθηκε και, βεβαίως, είχε διώξει τον
αρµόδιο Υπουργό, ο οποίος είχε φέρει αυτήν την αλλαγή.

Οι προοδευτικές αλλαγές, λοιπόν, αποδεικνύονται στην πράξη,

αγαπητοί συνάδελφοι, και στην πράξη εµείς τις προτείνουµε και
γι’ αυτό κάναµε και την πρόταση συνταγµατικής αναθεώρησης
το τελευταίο χρονικό διάστηµα. 

Υπάρχουν και θέµατα που αφορούν το Υπουργείο σας, κύριε
Κοντονή, στην πρόταση την οποία έχουµε κάνει και κάποια
στιγµή θα θέλαµε να απαντήσετε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δεν είναι τώρα ώρα
να επεκταθείτε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: …όπως, βέβαια, και όλα τα
Κόµµατα του ελληνικού Κοινοβουλίου.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς σας ευχαρι-

στούµε.
Η κ. Θελερίτη από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Επιτρέψτε µου να αρχίσω µε την τροπο-

λογία µε αριθµό 1545, για την οποία ζητήθηκαν διευκρινίσεις σχε-
τικά µε το ότι καταθέσαµε σαν Βουλευτές αυτή την τροπολογία. 

Γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι αυτή η προτεινόµενη ρύθµιση
έρχεται να αποσαφηνίσει και να αποκλείσει πιθανές ερµηνείες
που αποδίδονται για τις αποσπάσεις και διαθεσιµότητες δηµο-
σίων υπαλλήλων σε πολιτικά γραφεία και ιδιαίτερα αυτές τις απο-
σπάσεις ή διαθέσεις που γίνονται µέσω του Υπουργείου
Διοικητικής Ανασυγκρότησης προς τα πολιτικά γραφεία. 

Γνωρίζετε πολύ καλά -και ιδιαίτερα ο κ. Γεωργαντάς- ότι
υπήρχε αυτή η νοµοθεσία, αλλά µε δύο µεταγενέστερους νό-
µους, τον ν.3528/2007 και τον ν.4440/2016, όπου τίθενται χρονι-
κές διάρκειες, υπάρχει µία σύγχυση και µία ερµηνεία ως προς
τις αποσπάσεις, µε αποτέλεσµα να δηµιουργούνται αρκετά προ-
βλήµατα σε αποσπασµένους δηµοσίους υπαλλήλους, άρα και σε
βουλευτικά γραφεία συναδέλφων. 

Εµείς, λοιπόν, προτείνουµε, ως έχει κατατεθεί η τροπολογία,
στο κοµµάτι που λέει «σε πολιτικά γραφεία που γίνονται µε το
π.δ. 63/2005» και στο σηµείο που λέει «βάσει ειδικών διατάξεων»,
να γίνει ακόµη πιο σαφές γιατί υπάρχει ακόµα σύγχυση, «βάσει
των διατάξεων του άρθρου 6 του ν.1878/1990 και των άρθρων 2
και 3 του ν.1895/1990» και να συνεχίσει «σε γραφεία κοµµάτων
και βουλευτών» κ.λπ. ως έχει.

Αυτό το λέµε γιατί αυτοί είναι οι δύο παλιοί νόµοι, οι οποίοι
πραγµατικά καθορίζουν όλες τις διαδικασίες απόσπασης των δη-
µοσίων υπαλλήλων στα πολιτικά γραφεία, ιδιαίτερα µέσω του
Υπουργείου Διοικητικής Ανασυγκρότησης, που πολλοί φορείς
είναι αναγκασµένοι µε αυτόν τον τρόπο να κάνουν τις αποσπά-
σεις. 

Σχετικά µε το νοµοσχέδιο, αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλ-
φισσες, παρά τις προσπάθειες της Αντιπολίτευσης να υποβαθ-
µίσει τη σηµασία της κύρωσης, από κοινού εµείς µε το γυναικείο
φεµινιστικό κίνηµα θεωρούµε τη σηµερινή ηµέρα ορόσηµο. Και
τη θεωρούµε ορόσηµο γιατί ευτυχώς όλων των νόµων και των
σχεδίων προηγήθηκαν αγώνες του γυναικείου και φεµινιστικού
κινήµατος. 

Μετά από επτά χρόνια αυτοί οι αγώνες οδήγησαν στην υπο-
γραφή της σύµβασης, όπου θεσµοθετείται το διαρκές αίτηµά
τους, δηλαδή η ψήφιση ενιαίου νόµου, που θα καλύπτει όλες τις
µορφές της βίας κατά των γυναικών στον ιδιωτικό και δηµόσιο
βίο, στην οικογένεια, στις προσωπικές σχέσεις, στους χώρους
εργασίας, στην εκπαίδευση, στους κοινωνικούς και πολιτικούς
θεσµούς. 

Τελικά, καθυστέρησε αυτή η Κυβέρνηση να εισάγει στη Βουλή
την κύρωση της σύµβασης, ναι ή όχι; Παρά τις διασαφηνίσεις
του Υπουργού στις συνεδριάσεις των επιτροπών, αλλά και τις
οµιλίες των συναδέλφων και συναδελφισσών, η Κυβέρνηση αυτή
δεν καθυστέρησε να εισάγει την κύρωση της σύµβασης στη
Βουλή. Γιατί δεν εισήγαγε απλά µία κύρωση, αλλά έφερε σχέδιο
νόµου µε βάση τη σύµβαση, δίνοντας µε αυτόν τον τρόπο ένα
σηµαντικό προβάδισµα στην εφαρµογή αυτής της σύµβασης,
που είναι το πιο σοβαρό. 

Για άλλη µία φορά επαναλαµβάνουµε ότι συστήθηκε νοµοπα-
ρασκευαστική επιτροπή, µε πρωτοβουλία της Γενικής Γραµµα-
τέως Ισότητας των Φύλων, σε συνεργασία µε τη Γενική
Γραµµατεία Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων του Υπουργείου Δικαιο-
σύνης, όπου δούλεψαν γι’ αυτή την προετοιµασία της εφαρµο-
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γής της σύµβασης, για να έχουµε εµείς σήµερα ως χώρα και ως
πολιτεία ένα θεσµικό προβάδισµα, που κατά τη γνώµη µου θα
διαδραµατίσει έναν σηµαντικό ρόλο στην άµεση εφαρµογή της
σύµβασης, σε συνδυασµό µε το Δηµόσιο Δίκτυο Δοµών για την
Πρόληψη και Αντιµετώπιση της Έµφυλης Βίας και της Ενδοοικο-
γενειακής Βίας. 

Ωστόσο, πέραν από τη µάχη για το ποιο κόµµα νοµοθέτησε
πρώτο κύρωση για την πρόληψη και την αντιµετώπιση της βίας,
θεωρούµε αναγκαία την ευρεία δηµοκρατική πλειοψηφία, επειδή
η νοµοθεσία δεν αρκεί, αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες
για να εφαρµοστεί. Χρειάζεται µία σειρά από ενέργειες, που θα
σας αναφέρω παρακάτω, για να δούµε ότι πρέπει να εφαρµοστεί
στην πράξη η σύµβαση.    

Και γι’ αυτό προσβλέπουµε στην προσωπική και πολιτική δέ-
σµευση για την πρωτογενή πρόληψη της έµφυλης βίας σε όλες
και σε όλους εµάς που ανήκουµε στο δηµοκρατικό τόξο. 

Γνωρίζουµε από πανευρωπαϊκή έρευνα του 2014 ότι το 25%
των γυναικών στην Ελλάδα έχουν υπάρξει θύµατα σωµατικής,
σεξουαλικής ή ψυχολογικής βίας στην ηλικία των δεκαπέντε
ετών. 

Από το 2011 η Γενική Γραµµατεία Ισότητας λειτουργεί την ει-
κοσιτετράωρη «Γραµµή SOS 15900», όπου θύµατα, αλλά και
τρίτα πρόσωπα µπορούν να απευθυνθούν για να αναφέρουν πε-
ριστατικά βίας. 

Η «Γραµµή SOS» δέχθηκε το περασµένο έτος συνολικά τέσ-
σερις χιλιάδες διακόσιες εξήντα έξι καταγγελίες για έµφυλη βία,
εκ των οποίων οι τρεις χιλιάδες τριάντα τέσσερις κλήσεις προ-
έρχονταν από τις ίδιες κακοποιηµένες γυναίκες, ενώ οι χίλιες δια-
κόσιες τριάντα δύο κλήσεις προέρχονταν από τρίτα πρόσωπα
που ανησυχούσαν βλέποντας τα σηµάδια πάνω στο σώµα των
γυναικών.  

Οι επιπτώσεις; Αναφέρθηκαν πολύ καλά από τον συνάδελφο
κ. Δουζίνα. Είναι επιπτώσεις που δεν είναι µοιραίες, θανατηφό-
ρες δηλαδή. Μιλάµε για τη σωµατική υγεία των γυναικών, τους
τραυµατισµούς, τη µη επιθυµητή εγκυµοσύνη και ούτω καθεξής,
συµπεριφορές αυτοτραυµατισµού. Υπάρχουν, επίσης και επιπτώ-
σεις στην ψυχική υγεία, µετατραυµατικό στρες. Αναφέρθηκε ο
συνάδελφος κ. Δουζίνας και τα εξήγησε. 

Για να κερδίσω χρόνο, δεν θα αναφερθώ ούτε στην κατάθλιψη,
τον φόβο, τη χαµηλή αυτοεκτίµηση και λοιπά, στις επιπτώσεις
που είναι µοιραίες, την αυτοκτονία, τη µητρική θνησιµότητα, την
ανθρωποκτονία, τη γυναικοκτονία. 

Αυτή, λοιπόν, η σύµβαση είναι πάρα πολύ σηµαντική. Γιατί;
Διότι για πρώτη φορά αναγνωρίζεται και στη χώρα µας η δοµική
φύση της βίας κατά των γυναικών και ορίζεται ως βία που βασί-
ζεται στο φύλο. Αναγνωρίζεται ότι η βία κατά των γυναικών απο-
τελεί έναν από τους πιο σηµαντικούς κοινωνικούς µηχανισµούς
µέσω των οποίων οι γυναίκες εξαναγκάζονται και οδηγούνται σε
ανισότιµη θέση. 

Δεύτερον, αναγνωρίζει και ορίζει τις διαφορετικές µορφές έµ-
φυλης βίας. Και γιατί µας ενδιαφέρει αυτό; Μας ενδιαφέρει για
να µπορούµε εµείς να καταλάβουµε και να διαπιστώσουµε ποια
είναι η διασύνδεση ανάµεσα στις διαφορετικές µορφές βίας κατά
των γυναικών, ποιες είναι οι παραλλαγές της βίας, ιδιαίτερα όταν
πρόκειται για διαφορετικό πολιτισµικό πλαίσιο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, δώστε µου λίγο χρόνο ακόµη, γιατί είχα να µι-
λήσω και για την τροπολογία. 

Και κυρίως µπορούµε να σχεδιάσουµε ολοκληρωµένες, συνε-
κτικές, συντονισµένες πολιτικές για την αντιµετώπιση της βίας
και µε προληπτικά και θεραπευτικά προγράµµατα και µε ειδικές
υποστηρικτικές υπηρεσίες. 

Δεν θα πω ποιες είναι οι καινοτοµίες που εισάγει η σύµβαση.
Αυτό που θέλω να τονίσω, όµως, είναι ότι πάλι είµαστε σε προ-
νοµιακή θέση ως χώρα στη δέσµευση που αφορά τη σύµβαση
για την ουσιαστική ισότητα των φύλων, για τη χειραφέτηση των
γυναικών, γιατί ήδη τελείωσε και η διαβούλευση που αφορά το
σχέδιο νόµου για την ουσιαστική ισότητα των φύλων, άρα, πάµε
µε ένα ακόµα πλεονέκτηµα στην εφαρµογή αυτής της σύµβασης. 

Δεν θα αναφέρω σε ποιους τοµείς γίνεται αυτή η καινοτοµία

της σύµβασης, για να κερδίσω χρόνο. Θα σας πω, όµως, αγαπη-
τές συναδέλφισσες και αγαπητοί συνάδελφοι, αυτό που θέλω σε
σχέση µε το πώς εµείς θα πρέπει να ανησυχήσουµε για την
εφαρµογή αυτής της σύµβασης. 

Κατ’ αρχάς, πρέπει να καταλάβουµε ότι αυτή η καθυστέρηση
µας δίνει ένα µεγάλο προβάδισµα, γιατί δύο, δυόµισι χρόνια προ-
ετοιµάσαµε την εφαρµογή αυτής της σύµβασης. Και το προβά-
δισµα είναι ότι πάµε µε ένα σχέδιο νόµου, που αυτή τη στιγµή
έχει σηµαντικές τροποποιήσεις στον Ποινικό Κώδικα. Σε τέσσερα
άρθρα του Ποινικού Κώδικα υπάρχουν τροποποιήσεις και υπάρ-
χει και µία προσθήκη νέου άρθρου. Τροποποιούµε πέντε νόµους
και ένα προεδρικό διάταγµα. 

Επίσης, έχουµε ένα ολοκληρωµένο δίκτυο εξήντα δύο δοµών
πανελλαδικής κάλυψης για την πρόληψη και την αντιµετώπιση
µορφών βίας, έχουµε τη «Γραµµή SOS», τα δεκαπέντε συµβου-
λευτικά κέντρα στις δεκατρείς περιφέρειες, τα είκοσι πέντε συµ-
βουλευτικά κέντρα στους δήµους και τους δεκαεννιά ξενώνες σε
δήµους και τους δύο του Εθνικού Κέντρου Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης. Και πρέπει να µεριµνήσουµε εµείς να συνεχίσουν το έργο
τους αυτές οι δοµές, γιατί ακριβώς κρινόµαστε για το εάν εφαρ-
µόζουµε ή όχι τη σύµβαση. 

Παράλληλα, δεν θα επαναλάβω αυτό που είπε και ο Πρόεδρος
της Βουλής, ότι δεν αρκεί η νοµοθεσία, αλλά θα πρέπει όλες και
όλοι που ανήκουµε στο δηµοκρατικό τόξο να υπερασπιστούµε
το αδιαπραγµάτευτο δικαίωµα των γυναικών σε µια ζωή χωρίς
βία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τελειώνετε, κυρία συ-
νάδελφε. 

ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Και σε αυτό θα πρότεινα το εξής. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Θα ήταν καλό τέλος

αυτό, κυρία συνάδελφε.
ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Θα πρότεινα στο πλαίσιο του άρθρου 70

–και τελειώνω ακριβώς µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- της Σύµβασης
του Συµβουλίου της Ευρώπης για την πρόληψη και την καταπο-
λέµηση της βίας κατά των γυναικών και της ενδοοικογενειακής
βίας, που συζητάµε εδώ εµείς σήµερα, στην οποία προβλέπεται
η συµµετοχή των κοινοβουλίων στην παρακολούθηση των µέ-
τρων που λαµβάνονται για την εφαρµογή της σύµβασης, να δε-
σµευθούµε για την πρόληψη και την εξάλειψη των φαινοµένων
σεξισµού στο Κοινοβούλιο, την καταδίκη κάθε σεξιστικής συµπε-
ριφοράς στις διαδικασίες της Βουλής.  

Πιστεύω ότι µπορούµε να δεσµευτούµε, δίνοντας ένα θετικό
παράδειγµα ως Κοινοβούλιο που σέβεται τα δικαιώµατα των γυ-
ναικών -εργαζοµένων και αιρετών- και το δικαίωµά τους σε µια
ζωή χωρίς βία.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κύ-
ριος Υπουργός για δύο λεπτά για να αναπτύξει κάποιες τροπο-
λογίες.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
θέλω να δηλώσω στη Βουλή ότι οι υπουργικές τροπολογίες οι
οποίες κατατέθηκαν, για τις οποίες δεν έχω µιλήσει, η 1537, η
1542 και η 1544, που τις ανέπτυξαν οι αρµόδιοι Υπουργοί, γίνον-
ται δεκτές και παρακαλώ να ενταχθούν στο σχέδιο.

Επίσης, η βουλευτική τροπολογία, στην οποία µόλις τώρα ανα-
φέρθηκε η κ. Θελερίτη, η 1545 και αυτή γίνεται δεκτή.

Υπάρχουν δύο τροπολογίες οι οποίες έχουν κατατεθεί από
Βουλευτές της Αντιπολίτευσης και οι οποίες τροπολογίες όχι
απλώς κινούνται σε σωστή κατεύθυνση, αλλά είναι ορθές. Μόνο
θέλουµε λίγο χρόνο να ελέγξουµε ορισµένα στοιχεία. 

Η µία είναι η τροπολογία που κατέθεσαν δύο Βουλευτές του
ΚΚΕ σχετικά µε τη µεταφορά σωρού, οστών και τέφρας Ελλήνων
πολιτικών προσφύγων των οποίων αφαιρέθηκε η ελληνική ιθαγέ-
νεια µετά τον Εµφύλιο Πόλεµο.

Εάν ισχύει αυτός ο περιορισµός, κύριοι συνάδελφοι, δεσµεύο-
µαι ότι στο επόµενο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Δικαιοσύνης,
το οποίο και αυτό θα έχει «και άλλες διατάξεις», θα περιληφθεί.
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Απλώς θέλουµε να ελέγξουµε αν πράγµατι είναι προϋπόθεση η
στέρηση της ελληνικής ιθαγένειας για να µη γίνει η µεταφορά
της σορού ή των οστών ή της τέφρας ενός Έλληνα του οποίου
είχε αφαιρεθεί η ιθαγένεια.

Η άλλη τροπολογία -το ανέφερε και ο κ. Σκουρλέτης- είναι, αν
δεν κάνω λάθος, πέντε Βουλευτών της Δηµοκρατικής Συµπαρά-
ταξης. Είναι απολύτως σωστή. Σε επόµενο νοµοσχέδιο, όπως
είπε και ο Υπουργός Εσωτερικών, σχετικά µε την πολιτογράφηση
και την ιθαγένεια θα περιληφθεί και αυτή, αφού τύχει µιας σχε-
τικής επεξεργασίας από το Υπουργείο Εσωτερικών.

Αντιλαµβάνεσθε ότι και για τις δύο υπάρχει θετική τοποθέτηση
της Κυβέρνησης ενόψει περαιτέρω νοµοθετικών πρωτοβουλιών.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Οστά χωρίς ιθαγέ-

νεια! Το είχατε ξανακούσει;
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κάνω µια πα-

ρέµβαση ως προς αυτά που είπε ο κύριος Υπουργός.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Θέλετε κάποια διευ-

κρίνιση;
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Θα ήθελα να ζητήσω από τον Υπουργό σε

µία τροπολογία που έγινε µόλις αποδεκτή, του Τουρισµού, αν
είναι δυνατόν να διαχωριστεί σε τρία άρθρα, γιατί αποτελείται
από τρία άρθρα. Είµαστε θετικοί, αλλά σε ένα άρθρο δεν είµαστε
θετικοί, οπότε εάν υπάρχει δυνατότητα, να διαχωρίσουµε τη συγ-
κεκριµένη τροπολογία προκειµένου στα δύο από τα τρία άρθρα
της να είµαστε θετικοί. Γι’ αυτό ζητούµε αν µπορείτε, να κάνετε
αυτή την τροποποίηση.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κύριε Πρόεδρε, είναι γνωστό
στην Ολοµέλεια και στο Προεδρείο της Βουλής ότι δεν µπορεί
να γίνει αυτή η διάσπαση, όπως ακριβώς συµβαίνει µε τα άρθρα
που ψηφίζουµε που έχουν ενταχθεί στο νοµοσχέδιο, όπου κά-
ποιες παράγραφοι µπορεί να βρίσκουν κάποιους σύµφωνους και
κάποιες άλλες όχι. Έτσι και εδώ έχει έρθει ως ενιαίο νοµοθετικό
κείµενο και δεν µπορεί αυτή τη στιγµή να διασπαστεί.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Σεβαστάκη,

έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΕΒΑΣΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Σαν επιλογικό µέρος ενός ιστορικού κειµένου, ενός ιστορικού

βιβλίου του Γιάννη Κάτρη, που ανακεφαλαιώνει ένα κοµµάτι της
σύγχρονης ελληνικής ιστορίας, υπάρχει η ανώνυµη µαρτυρία
µιας βασανισµένης γυναίκας, η οποία βιάζεται και τεκνοποιεί. Θα
µπορούσε να είναι παραλλαγή του πρώτου σκέλους µιας σπου-
δαίας ταινίας των αδελφών Ταβιάνι, του «Χάους», πάνω σε κεί-
µενα του Πιραντέλο.

Η βία στην Ελλάδα έχει ιστορικό υπόστρωµα. Έχει βιωθεί,
κατά κάποιο τρόπο έχει αφοµοιωθεί από τον παραδοµένο λόγο,
από τη ζώσα και κληρονοµούµενη συλλογική εµπειρία. Ήταν η
βία του καταµερισµού της εργασίας, που ειδικά στην πρώιµη
αγροτική περίοδο η θέση της γυναίκας ήταν εξαιρετικά επιβαρυ-
µένη. Υπήρξε, όπως προείπα, η πολιτική βία, η εγγραφή του εµ-
φυλίου, οι συµπεριφορές που επέβαλε ο εµφύλιος. 

Υπήρξε, όµως και µια άλλη µορφή βίας, ήταν η βία των απο-
σιωπήσεων. Η συµµετοχή της γυναίκας στη συγγραφή της ιστο-
ρίας, η συµµετοχή της γυναίκας στην πνευµατική παραγωγή, η
συµµετοχή της γυναίκας στην παραγωγική δηµιουργία αντί-
στροφα για πάρα πολλά χρόνια αποσιωπώταν, ήταν το σκιερό
πρόσωπο της ιστορίας. Εποµένως υπάρχει και µια µεταφορική ή
και κυριολεκτική βία άλλου τύπου. 

Εποµένως στο νοµοσχέδιο που έρχεται η ενσωµάτωση αυτής
της οδηγίας, έχει και τις ιστορικές της πυκνώσεις που της δίνουν
ένταση και το ανασηµασιοδοτούν αυτό το νοµοσχέδιο, αυτήν την
ενσωµάτωση της οδηγίας.

Θέλω να πω ότι τα τελευταία χρόνια συµβαίνει ένα σύνολο από
αναβιώσεις, από αναχρονισµούς. Οι διαπολιτισµικές ωσµώσεις
έχουν κληροδοτήσει, έχουν φέρει στην επιφάνεια πολλές µορ-
φές βίας, που υποτίθεται ότι είχαµε ιστορικά ξεπεράσει και πο-
λιτιστικά, επίσης, είχαµε ξεπεράσει. Η δυτική κοινωνία είχε
οργανώσει ένα δικαϊικό πλαίσιο µέσα στο οποίο η βία είχε απο-

µακρυνθεί και η ανασφάλεια και οι κρισιακές συνεκδηλώσεις επι-
καιροποίησαν τις µορφές βίας.

Εποµένως είναι ένα νοµοσχέδιο που αν και φαίνεται αυτονόητο
ή φέρει µια αυτονόητη και παραδεκτή µορφή δικαίου στην πραγ-
µατικότητα έχει έναν πολύ ισχυρό παρεµβατικό χαρακτήρα λόγω
αυτού του συλλογικού και µαζικού αναχρονισµού.

Υπάρχει και µια άλλη µορφή έµφυλης βίας, που ίσως να µην
την αξιολογούµε ως πολύ σηµαντική, που είναι η διασπορά της
οπτικής πληροφορίας, είναι ο τρόπος µε τον οποίο µιντιακά, δια-
δικτυακά διακινείται µια ορισµένη αξιολόγηση της γυναίκας και
ορισµένες συµπεριφορές προς την γυναίκα. Αυτές οι πολιτιστι-
κές παραµορφώσεις θεωρούνται ως άτυπες µορφές βίας. Εντού-
τοις τις θεωρώ εξαιρετικά µαζικές και πια κραταιές στη
διοργάνωση και των σχέσεων και στην αξιολόγηση των σχέσεων,
περιέχουν αξιολογικούς κώδικες. 

Η βία, λοιπόν, της αποσιώπησης, η βία της απόκρυψης, η συµ-
βατική βία, η ιστορική βία, οι πολιτιστικές µορφές βίας που έρ-
χονται, νοµίζω ότι µας νουθετούν, µας διδάσκουν και µας
επιβάλουν τρόπους αντιµετώπισης και τρόπους, επίσης, αντίδρα-
σης.

Εντούτοις επιβάλουν και κάτι άλλο µια µορφή οξυδέρκειας.
Υπάρχουν διαρκώς ανανεούµενες µορφές έµφυλης βίας, ανανε-
ούµενες και επανενισχυόµενες µορφές βίας που εµείς κάθε
φορά πρέπει να τις αντιµετωπίζουµε αµβλύνοντας, εκλογικεύον-
τας. 

Θα ήθελα να κάνω µια τελευταία παρατήρηση -µια και ο Πρό-
εδρος συνολικά είναι αυστηρός, όπου θέλει, εγώ συµµορφώνο-
µαι πάντα- για αυτόν τον ισχυρισµό που έρχεται και επανέρχεται
περί των οκτώ Τούρκων. Νοµίζω προηγουµένως και ο κ. Βορίδης
έκανε δεκτό το ότι ο ίδιος ο όρος «καταδίκους» αποµακρύνει την
πιθανότητα να σχετίζεται η διατύπωση µε τους οκτώ Τούρκους.

Εντούτοις, θα ήθελα να υπογραµµίσω ότι το κράτος δικαίου,
µε τους όρους που έχει εισηγηθεί το δυτικό, ευρωπαϊκό υπό-
δειγµα, δεν είναι αυτονόητο. Εντούτοις, θέλω να υποστηρίξω ότι
ξαναδιεκδικούµε αυτό που νοµίζαµε ότι είναι αυτονόητο και µία
τεράστια πολιτιστική οπισθοχώρηση το ανακαινίζει.

Με αυτές τις σκέψεις θα ήθελα να πω ότι αυτό το νοµοσχέδιο,
και άλλα που πρέπει να ακολουθήσουν και που αφορούν άλλες
κατηγορίες βίας, αποκτά έναν επείγοντα χαρακτήρα και θα πρέ-
πει να το στηρίξουµε, συµφωνώντας σε αυτό που έχουµε απο-
δεχθεί, ότι η δυτική αστική δηµοκρατία και το αξιακό της φορτίο
είναι το πεδίο όπου µπορούµε να συνυπάρχουµε και να συνοµο-
λογούµε.  

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς.
Κατήργησε τον ήχο του κουδουνιού ο κ. Σεβαστάκης! 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα οκτώ µαθήτριες και µαθητές και επτά
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το δηµοτικό σχολείο Καλλιθέας
Πιερίας και από το 18ο δηµοτικό σχολείο Ρόδου.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο κ. Χατζησάββας, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Χρυ-
σής Αυγής, έχει τον λόγο. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΧΑΤΖΗΣΑΒΒΑΣ: Ευχαριστώ.
Από το πρωί γίνεται µία φασαρία για κάτι για το οποίο εγώ δεν

µπορώ να βγάλω συµπέρασµα, ποιος είναι ο τελικός σκοπός
αυτής της επιµονής για µία τροπολογία που καταθέτει το Υπουρ-
γείο Δικαιοσύνης και λέει το ΠΑΣΟΚ ότι αφορά τους οκτώ οι
οποίοι κρατούνται. 

Κρατούνται για τη δική τους ασφάλεια. Και τι θα θέλατε εσείς,
να αφεθούν ελεύθεροι ή να εκδοθούν στην Τουρκία; Γιατί τα αι-
τήµατα έκδοσης προς την Τουρκία νοµίζω έχουν απορριφθεί,
έχει τελειώσει αυτό το θέµα. Οπότε, κρατούνται για την ασφά-
λειά τους. Είτε είναι να αφεθούν ελεύθεροι στην Ελλάδα είτε
είναι να εκδοθούν στην Τουρκία, για εµένα είναι ένα και το αυτό.
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Είναι σαν να τους παραδίδεις δώρο στον Ερντογάν.    
Για το νοµοσχέδιο τώρα: ο Λαϊκός Σύνδεσµος - Χρυσή Αυγή

πιστεύει ακράδαντα ότι η οικογένεια είναι ο βασικός πυλώνας
του ελληνικού έθνους. Η γυναίκα µέσα στην οικογένεια παίζει βα-
σικό και κοµβικό ρόλο και ως µάνα και ως κόρη και ως σύζυγος
και ως εργαζόµενη.  

Τι µορφές βίας, όµως, ασκούνται στη γυναίκα σε όλους τους
ρόλους που προανέφερα παραπάνω στη σηµερινή κοινωνία; Η
σωµατική βία φυσικά καταδικάζεται απ’ όλους κι όχι µόνο ως
προς τις γυναίκες, αλλά και ως προς τα παιδιά, ενδοοικογενει-
ακά. Εδώ έρχεται όµως η υποκρισία όλων εκείνων που καταχρά-
στηκαν και υπεξαίρεσαν κρατικό χρήµα όλες αυτές τις δεκαετίες,
όσων υπέγραψαν κάθε µορφής και µεγέθους µνηµόνιο και επι-
βάλλουν συνεχόµενη και συντριπτική ψυχολογική βία στην ελλη-
νική κοινωνία και στη γυναίκα. 

Είναι, λοιπόν, η βία που δέχεται η γυναίκα ως µάνα, που δεν
µπορεί να αντιµετωπίσει τις ανάγκες των παιδιών της. Απαραί-
τητα, βασικά αγαθά, δεν µπορεί να τους τα προσφέρει. Είναι η
ψυχολογική βία που υφίσταται ως σύζυγος που δεν µπορεί να
βοηθήσει τον σύζυγό της στα καθηµερινά προβλήµατα που αν-
τιµετωπίζει επαγγελµατικά ή η γυναίκα ως κόρη, που βλέπει την
κατάθλιψη και την απογοήτευση στα µάτια των γονιών της. Και
φυσικά, η εργαζόµενη γυναίκα, άνεργη τις περισσότερες φορές,
αλλά κι όταν είναι εργαζόµενη είναι έρµαιο στην εργοδοσία, στις
απαιτήσεις του κεφαλαίου, αλλά και των εργοδοτών της.    

Έρχεστε, λοιπόν, εδώ και θέλετε να κάνετε µία κύρωση και εν-
σωµάτωση στην εθνική νοµοθεσία για τη Σύµβαση του Συµβου-
λίου της Ευρώπης, για την πρόληψη και την καταπολέµηση της
βίας κατά των γυναικών και της ενδοοικογενειακής βίας, που
ονοµάζεται Σύµβαση της Κωνσταντινούπολης.

Είναι µεγάλη ειρωνεία, εκτός και αν έγινε συµβολικά αυτό,
γιατί αναγνωρίζεται ότι στην Τουρκία και στην Κωνσταντινούπολη
καταπατώνται τα δικαιώµατα των γυναικών. Αν το αναγνωρίζετε
αυτό, πώς δέχεστε τότε τον Ερντογάν να κόβει βόλτες εδώ µέσα,
σαν να είναι ένας ηγέτης ενός δηµοκρατικού κράτους όπου δεν
καταπατώνται τα δικαιώµατα των ανθρώπων και των γυναικών;  

Στο προοίµιο της ως άνω σύµβασης οι συντάκτες της αναφέ-
ρουν ότι αποσκοπούν στη δηµιουργία µιας Ευρώπης απαλλαγ-
µένης από τη βία κατά των γυναικών και της ενδοοικογενειακής
βίας. Ξέρετε ότι δυστυχώς στην Ευρώπη τα τελευταία χρόνια
υπάρχει η σαρία, υπάρχει η µαντήλα, υπάρχει η µπούργκα. Η αν-
τιµετώπιση της γυναίκας ως ατόµου µε ανύπαρκτα δικαιώµατα,
η δυνατότητα ξυλοδαρµού της από τον σύζυγο ως φυσιολογική
πρακτική, ο υποχρεωτικός γάµος ανηλίκων κοριτσιών ακόµα και
στην ηλικία περίπου των 10 ετών και η απάνθρωπη φυσικά συνή-
θεια της κλειτοριδεκτοµής αποτελούν πρακτικές που είναι ευρύ-
τατα αποδεκτές από τη µεγάλη πλειοψηφία των ισλαµικών
πληθυσµών, οι οποίοι µαζικά έχουν εισβάλει και εγκατασταθεί
στην Ευρώπη ως λαθροµετανάστες υπό τις ευλογίες των απά-
τριδων γραφειοκρατών των Βρυξελλών.

Οι ως άνω βάρβαρες, λοιπόν, για τις ευρωπαϊκές χριστιανικές
κοινωνίες, συνήθειες και αντιλήψεις έχουν νοµική, θρησκευτική
και ηθική βάση το Ισλάµ. Κατά τα άλλα υπήρχαν νόµοι να αντι-
µετωπίσουν αυτό που συνέβαινε στις ευρωπαϊκές χώρες. 

Είναι δεδοµένο ότι στην πράξη η ως άνω σύµβαση θα αποδειχ-
θεί ανεπαρκής και αναποτελεσµατική, εφόσον επιχειρεί να αντι-
µετωπίσει τα συµπτώµατα µόνο αφήνοντας στο απυρόβλητο τις
γενεσιουργές αιτίες της ως άνω µορφής βίας. 

Στο άρθρο 2 τώρα, τροποποιούνται οι διατάξεις του Ποινικού
Κώδικα προκειµένου να προσαρµοστεί η εθνική νοµοθεσία στις
προβλέψεις της ως άνω σύµβασης, ενώ προβλέπεται ποινή φυ-
λάκισης για όποιον συµµετέχει στην ιδιαίτερα προσφιλή στους
ισλαµιστές πράξη της κλειτοριδεκτοµής, που όµως πραγµατο-
ποιείται κρυφά ή λιγότερο κρυφά σε πολλές ευρωπαϊκές πόλεις,
ακόµα και στην Αθήνα, σύµφωνα µε καταγγελίες. Μα, δεν υπάρ-
χουν επίσηµες καταγγελίες στην Αστυνοµία ή στις Αρχές. Εάν
δεν καταγγέλλονται αυτά τα περιστατικά, πώς θα τα τιµωρήσετε; 

Είχαµε βέβαια και το άλλο τραγελαφικό. Παλαιότερα πριν από
µερικούς µήνες σε µία επιτροπή ήρθε µία εκπρόσωπος από µία
υπηρεσία για τα δικαιώµατα των γυναικών. Έλεγε ότι πηγαίνει
και κάνει κάποια σεµινάρια και κάποιες διαλέξεις σε hot spot που

έχει ισλαµιστές, αλλά και σε καταυλισµούς Ροµά. Γεµίζουν -λέει-
οι αίθουσες, αλλά το πρόβληµα είναι ότι γεµίζουν µόνο µε άν-
τρες, γιατί δεν επιτρέπουν στις γυναίκες τους να τα παρακολου-
θήσουν.

Στο άρθρο 3 επέρχονται τροποποιήσεις στην κείµενη νοµοθε-
σία µε κύριο σκοπό, όσον αφορά την εφαρµογή των διατάξεων
της σύµβασης, να εξισωθεί η έννοια της οικογένειας και των συ-
ζύγων µε τον προσφιλή για το σύνολο του συνταγµατικού τόξου
ορισµό του συµφώνου συµβίωσης και των µερών του συµφώνου
συµβίωσης.

Μιας και είµαστε συνεπείς στις θέσεις µας και µε αυτές που
είχαµε όταν ψηφίστηκε το σύµφωνο συµβίωσης, καταψηφίζουµε.

Στο άρθρο 4 αφήνετε ένα κενό που εξαιρεί τις καταγγελίες ότι
έπεσαν θύµατα τάχα βίας κάποιοι λαθροµετανάστες και θα δι-
καιούνται άδεια παραµονής. Εάν οι λαθροµετανάστες χτυπάνε
τις γυναίκες τους επίτηδες και οι γυναίκες τους το καταγγέλ-
λουν, θα παίρνουν άδεια παραµονής και θα παραµένουν και
αυτοί και οι άντρες τους.

Το δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου είναι µια ενσωµάτωση
απόφασης του Συµβουλίου της Ευρώπης. Συνεχίζεται η συνεχής
υποβάθµιση της εγχώριας νοµοθεσίας. Ό,τι µας λένε από την
Ευρώπη. Νοµοθετούνε για τα πάντα, παρεµβαίνουν στα πάντα. 

Άξια αναφοράς, όµως, είναι η διατύπωση του άρθρου 7, στο
οποίο απαριθµούνται τα αδικήµατα για τα οποία, όταν έχουν εκ-
δοθεί αλλοδαπές δικαστικές αποφάσεις, αυτές αναγνωρίζονται
πάραυτα από την Ελλάδα, χωρίς προηγουµένως να έχει ελεγχθεί
εάν οι συγκεκριµένες πράξεις είναι αξιόποινες και βάσει της εγ-
χώριας ποινικής νοµοθεσίας και κατά παράκαµψη της αρχής του
διττού αξιοποίνου. Μεταξύ αυτών των πράξεων, λοιπόν, συγκα-
ταλέγεται το έγκληµα µε ρατσιστικά και ξενοφοβικά χαρακτηρι-
στικά.

Ο συγκεκριµένος ορισµός χρησιµοποιείται πλέον σε πολλές
ευρωπαϊκές χώρες, προκειµένου να ποινικοποιήσει την έκφραση.
Είναι µέρος µιας συνολικής προσπάθειας που γίνεται στην Ευ-
ρώπη να κατασταλεί η άνοδος των πατριωτικών κοµµάτων. Και
γιατί το κάνετε βέβαια αυτό; Γιατί οι αριστεροί κοµµουνιστές ξε-
µείνατε από αφήγηµα. Δεν έχετε πλέον αφήγηµα. Κάνατε τη µε-
ταστροφή σας και από αντιµνηµονιακοί αγωνιστές γίνατε
µνηµονιακοί θεµατοφύλακες. Τελείωσε αυτό. Δεν µπορείτε να
πείτε τίποτα. Οι σοσιαλδηµοκράτες ξεσκεπάστηκαν. Παράδειγµα
είναι το ΠΑΣΟΚ, µε την χρέωση των ταµείων από τον Τσοχατζό-
πουλο, τον Τσουκάτο, τον Μαντέλη και όλα αυτά. Οι νεοφιλελεύ-
θεροι –που ζητάνε από την εκλογική τους βάση, την πατριωτική,
υποτίθεται, να τους ψηφίσει και όταν τους ψηφίσει µετά τους
βγαίνει κυβέρνηση Βενιζέλος και ΠΑΣΟΚ– ούτε αυτοί έχουν να
πουν τίποτα! Οπότε το µόνο που σας µένει είναι να φιµώσετε
τους Έλληνες εθνικιστές. 

Στο τρίτο µέρος του παρόντος, κατά την προσφιλή τακτική της
Κυβέρνησης επιχειρείται µε τρόπο αποσπασµατικό και επιπόλαιο
να ρυθµιστούν ζητήµατα αρµοδιοτήτων του Υπουργείου Δικαιο-
σύνης, να εξοφληθούν, δηλαδή, κοµµατικά γραµµάτια και να ει-
σαχθούν «φωτογραφικές» διατάξεις, για να εξυπηρετηθεί βέβαια
η ανάγκη αποπληρωµής της µνηµονιακής µεταστροφής, που πε-
ριέγραψα πριν, και του ξεπουλήµατος του ιδεολογικού σας αφη-
γήµατος. Οπότε, τα υπόλοιπα από αυτά αφορούν εσάς που
κερδίζετε εκλογική πελατεία και εσάς που χάνετε εκλογική πε-
λατεία. Εµένα ως Χρυσή Αυγή δεν µε αφορούν.

Τώρα έρχοµαι στις τροπολογίες. Αυτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1533 είναι φοβερή τροπολογία! Όλο το µνηµονιακό τόξο
τη στηρίζει. Είναι οι ρυθµίσεις του Υπουργείου Εσωτερικών σχε-
τικά µε την κρατική χρηµατοδότηση των πολιτικών κοµµάτων. Με
την προτεινόµενη τροπολογία προστατεύεται και θεωρείται ανεκ-
χώρητο το 50% της κρατικής επιχορήγησης που λαµβάνουν τα
πολιτικά κόµµατα έναντι τραπεζικών απαιτήσεων που υφίστανται,
λόγω των ληξιπρόθεσµων δανειακών τους υποχρεώσεων. Σο-
βαρά µιλάτε; Τα καηµένα τα κόµµατα έχουν ανάγκη προστασίας
της κρατικής επιχορήγησης! Έξω ο κόσµος χάνει τα σπίτια του,
γιατί γίνονται πλειστηριασµοί. Μην πείτε ότι δεν γίνονται, γιατί οι
«53» του ΣΥΡΙΖΑ ζητάνε πρωτοβουλίες από την Κυβέρνηση, για
να προστατευτούν. Αφού δεν γίνονται, γιατί ζητάνε πρωτοβου-
λίες; 
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Έξω ο κόσµος απειλείται από εισπρακτικές των τραπεζών, που
τους απειλούν, που τους ασκούν βία συνεχώς. Έξω ο κόσµος
µένει χωρίς ρεύµα, αν χρωστάει, του το κόβουνε. Όµως τα κόµ-
µατα, πλην Χρυσής Αυγής που φυσικά δεν παίρνει κρατική χρη-
µατοδότηση, νοµοθετούν µέτρα προστασίας των χρηµάτων
τους. Τώρα, για τα δάνεια που πήραν, για το πώς θα αποπληρω-
θούν, κάποιοι έκαναν και ρυθµίσεις σχετικά. Οπότε καταλαβαί-
νετε ότι καταψηφίζουµε.

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1536 είναι σε θετική κατεύ-
θυνση. Θα πρέπει να καταλάβουµε ότι ο αστυνοµικός θα αποδί-
δει καλύτερα σε ένα περιβάλλον το οποίο γνωρίζει. Για να µην
αναφέρω τις οικονοµικές δυσκολίες που περνάνε οι οικογένειές
τους, ειδικά αν έχουν και πολλά παιδιά. Ένας από επαρχία, ο
οποίος καλείται να υπηρετήσει σε ένα τµήµα της Αθήνας, δεν
µπορεί να αντεπεξέλθει οικονοµικά και πολλές φορές τον στηρί-
ζουν οι γονείς του. 

Βέβαια τα συνδικαλιστικά τους όργανα, για να κερδίσουν πο-
λιτικές θέσεις, δεν ασχολούνται µε τίποτε άλλο, παρά βάζουν
τους αστυνοµικούς να φυλάνε τους πλειστηριασµούς, βάζουν
τους αστυνοµικούς να κυνηγάνε τους Έλληνες πατριώτες και
δεν προστατεύουν τον ίδιο τον κλάδο τους.

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1537 δείχνει πόσο σοβαρά
παίρνει η Κυβέρνηση τον τουρισµό στην Ελλάδα. Φέρνει τόσο
σηµαντικές αλλαγές µε µία τροπολογία ,ενώ θα έπρεπε να φέρει
ολόκληρο νοµοσχέδιο κανονικά για τον τουρισµό. 

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1524, που προβλέπει να ρυθ-
µίζονται θέµατα που αφορούν την κτήση της ελληνικής ιθαγέ-
νειας από αλλοδαπούς, µέσω τροπολογιών της τελευταίας
στιγµής σε άσχετα νοµοσχέδια, φυσικά αποδεικνύει για ακόµη
µια φορά την προχειρότητα και την επιπολαιότητα της Κυβέρνη-
σης και της κυβερνητικής πολιτικής σε ένα θέµα ύψιστης σηµα-
σίας. 

Πρέπει να διευκρινιστεί όµως ότι, αν υπήρχε η δυνατότητα αυ-
τοτελούς υπερψήφισης, θα υπερψηφίζαµε την προτεινόµενη
ρύθµιση της παραγράφου 7, η οποία αναφέρεται στη δυνατό-
τητα διορισµού οµογενών στον δηµόσιο τοµέα. Ειδικότερα ορίζει
ότι οµογενείς που απέκτησαν την ελληνική ιθαγένεια δεν υπό-
κεινται στον περιορισµό της ανάγκης παρέλευσης ενός έτους
από την κτήση της, προκειµένου να µπορέσουν να διοριστούν
στον δηµόσιο τοµέα. Μην τα βάζετε όλα µαζί και µην αδικείτε
τους Έλληνες οµογενείς.

Τελειώνοντας θα πω το εξής. Άκουσα από κάποια Βουλευτή
του ΣΥΡΙΖΑ να λέει ότι υπάρχει µία ανοχή στην ελληνική κοινωνία
σε ανοικτά καλέσµατα βίας και εννοούσε τη γνωστή υπόθεση
αθώωσης του Αµβρόσιου, που ο κύριος Υπουργός ζήτησε τα
πρακτικά. 

Για την αθώωση του Υπουργού Καµµένου, που καλούσε σε
βία, θα ζητήσετε τα πρακτικά, κύριε Υπουργέ; Να τη δείτε και
εκείνη. Γιατί αθωώθηκε; Είναι διαφορετικό το κάλεσµα βίας αν
φοράς ράσα και διαφορετικό αν είσαι Υπουργός;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα δύο-τρία λεπτά από τη δευτερολο-
γία µου, για να τελειώσω.

Αφήνω την αστειότητα και πάω στην τραγικότητα του ότι δύο
φορές σε λίγο καιρό Βουλευτές των ΑΝΕΛ έβαλαν στον δηµόσιο
διάλογο θέσεις ενάντια στα εθνικά µας συµφέροντα: Μία φορά
χθες, µε το θέµα της ανταλλαγής και του παζαριού µεταξύ Ελ-
λάδας και Ερντογάν των οκτώ Τούρκων στρατιωτικών και των
δύο στρατιωτικών µας. Και µία λίγες ηµέρες πριν, όταν κάποιος
Βουλευτής των ΑΝΕΛ «τυχαία», λέει, «µου ήρθε στο µυαλό µια
πρόταση για τα Σκόπια, να ονοµαστούν Κεντρική Βαλκανική Δη-
µοκρατία», εξυπηρετώντας το σχέδιο που λέει για απεξάρτηση
της Μακεδονίας, µε πρωτεύουσα τη Θεσσαλονίκη. Τυχαίο και
αυτό. Είπαν και οι δύο ότι ήταν ατυχείς δηλώσεις και ότι ήταν πα-
ρεξήγηση. Πραγµατικά εύχοµαι να ήταν ατυχείς δηλώσεις και
παρεξήγηση. 

Πάει η Ευρωπαϊκή Ένωση στον Ερντογάν και του λέει «είσαι
µεγάλος ηγέτης, κανονίζεις τα πράγµατα παντού, πάρε χρήµατα,
πάρε ό,τι θέλεις», αλλά σ’ αυτούς δεν έδωσε τίποτα. 

Εµείς από την άλλη, δίνουµε συνεχώς δωράκια στον Ερντογάν.

Πριν από µερικές ηµέρες πιάστηκε ένα καράβι µε λαθραίο καπνό
στη Ρόδο. Έπιασαν τον Αλβανό ο οποίος ήταν ο παραλήπτης του
λαθραίου εµπορεύµατος, όµως το τούρκικο καράβι αφέθηκε
ελεύθερο. Δηλαδή αυτοί που τα έφεραν, οι διακινητές, αφέθηκαν
ελεύθεροι µέσα σε µερικές ώρες. 

Πιάνουν µια γυναίκα το 2015 να φωτογραφίζει στρατιωτικές
εγκαταστάσεις σε κοµβικό σηµείο στη Ρόδο και την αφήνουν
ελεύθερη, γιατί -λέει- αυτά που φωτογράφιζε φαίνονται στα
Google maps. Δηλαδή εκεί που έπιασαν τους δυο δικούς µας,
που δεν ξέρουµε πού τους έπιασαν, δεν φαίνονται στα Google
maps; Αν είναι, να τους αφήσουν και οι Τούρκοι. Ναι, πολύ εύ-
κολο! 

Θα αναφερθώ σε ένα τελευταίο θέµα και θα κλείσω σε ένα
λεπτό. Από Σαµαρά και Βενιζέλο και Δένδια είχε αρχίσει µια κα-
τάσταση να µην απαντούν ερωτήσεις µας όχι µόνο γραπτές,
αλλά και επίκαιρες. 

Σήµερα, λοιπόν, σε µια δική µου επίκαιρη ερώτηση που ήταν
να απαντηθεί από το Υπουργείο Εσωτερικών, ήρθε ο Υπουργός,
απάντησε σε άλλους, αλλά δεν απάντησε στη δική µου, ενώ σε
άλλες ερωτήσεις µας απαντάει, γιατί δεν είναι απ’ αυτούς που
δεν απαντούν γενικά στη Χρυσή Αυγή. 

Εδώ, βέβαια, η ιστορία πάει πολύ µακριά, πάει στον Ιούλιο του
2016. Έχω καταθέσει τη συγκεκριµένη ερώτηση δεκάδες φορές
στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας. Το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας
την παρέπεµψε στο Υπουργείο Εσωτερικών και το Υπουργείο
Εσωτερικών συνεχίζει το ίδιο βιολί, να µην την απαντάει. 

Υπάρχουν καταγγελίες από κάποιον για ξεπούληµά του ως
πράκτορα στην ΕΥΠ. Δεν µας ενδιαφέρει αυτό. Το σκάνδαλο
είναι ότι καταγγέλλει το θέµα µε τις βίζες Σένγκεν, δίκτυα λα-
θρεµπόρων από την Τουρκία, διακίνηση ναρκωτικών, διακίνηση
όπλων, διακίνηση λαθροµεταναστών. 

Ρωτάµε εµείς γι’ αυτά εδώ τα θέµατα και δεν µας απαντάει.
Ένας Βουλευτής άλλου κόµµατος βγάζει ένα έγγραφο κάποια
στιγµή και αναγκάζεται ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας να βγει και
να του πει ότι «τα στοιχεία που δίνεις είναι από κάποιον, ο οποίος
είναι πράκτορας της ΜΙΤ». 

Δεν προστατεύει, λοιπόν, την Εθνική Αντιπροσωπεία, όταν δεν
έρχεται να µας ενηµερώσει ποιοι είναι αυτοί που καταγγέλλουν
συγκεκριµένα πράγµατα σε σχέση µε τους Τούρκους. 

Ελάτε να µας ενηµερώσετε, όποιος Υπουργός θέλει, Εθνικής
Άµυνας, Εσωτερικών, όποιος θέλει. Ας µας ενηµερώσει, να τε-
λειώνει αυτή η ιστορία. Είναι εθνικό το ζήτηµα, οπότε θα ρωτάω
και θα ξαναρωτάω µέχρι να πάρω απάντηση. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω
τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Υπουργέ, θέ-
λετε να κάνετε κάποια διόρθωση; Ορίστε, έχετε τον λόγο.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κύριε Πρόεδρε, αναφερόµενος
στη βουλευτική τροπολογία 1545/156, είπα προηγουµένως ότι
γίνεται δεκτή και έτσι είναι. Πλην όµως για την αρτιότητά της
θέλω να πω το εξής: Να αντικατασταθούν δυο λέξεις. Εκεί που
αναφέρεται «βάσει ειδικών διατάξεων» να διαγραφούν οι λέξεις
«ειδικών διατάξεων» και να µπουν οι διατάξεις οι οποίες πρέπει
να µπουν. Δηλαδή να γίνει: «βάσει των διατάξεων του άρθρου 6
του ν.1878/1990 και των άρθρων 2 και 3 του ν.1895/1990». Το
λέω για να µην υπάρξει παρερµηνεία για το ποιες είναι αυτές οι
ειδικές διατάξεις. Τις ανέφερε νωρίτερα η κ. Θελερίτη και ήµουν
σίγουρος, αλλά µε ενηµέρωσαν ότι πρέπει να τις αναφέρω κι
εγώ.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Φίλης έχει τον

λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, σήµερα ζούµε µια σηµαντική θεσµική στιγµή σε έναν
αγώνα πολύχρονο, που συνεχίζεται, έναν αγώνα των γυναικών
και των παιδιών και των κοριτσιών να αντιµετωπίσουν τη βία που
ασκείται εναντίον τους, είτε στο πλαίσιο της οικογένειας είτε ευ-
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ρύτερα στο πλαίσιο της κοινωνίας. 
Αυτή τη µακρόχρονη αρνητική παράδοση διακρίσεων σε

βάρος των γυναικών και των κοριτσιών, αλλά αρκετές φορές και
των ανδρών και των αγοριών, η κοινωνία µας έχει χρέος να την
προλαµβάνει -και πράγµατι η σύµβαση του Συµβουλίου της Ευ-
ρώπης µιλάει για πρόληψη-, αλλά και µε έναν παραδειγµατικό
τρόπο να αντιµετωπίζει τους θύτες σ’ αυτές τις περιπτώσεις. 

Πρόκειται για µια σύµβαση που έχει ρυθµίσεις-πλαίσιο και το
πλαίσιο αυτών των ρυθµίσεων µπορεί να «αφυδατωθεί» ή να απο-
κτήσει µια ριζοσπαστική δηµοκρατική κατεύθυνση, αναλόγως
των συσχετισµών που επικρατούν σε κάθε κοινωνία, αναλόγως,
δηλαδή, του εάν έχουµε µια ηγεµονία προοδευτικών αξιών και
µια ενίσχυση των δηµοκρατικών κατακτήσεων ή εάν έχουµε µια
παλινδρόµηση σε φονταµενταλιστικά και θρησκοληπτικά κηρύγ-
µατα, σε µορφές αυταρχισµού και βίας. Διότι, χωρίς να θέλω να
πω ότι υπάρχει ένα συνεχές βίας, που όλες αυτές οι µορφές της
είναι ίδιες -δεν είναι ίδιες, διακρίνονται-, πρέπει να τονίσουµε ότι
η βία κατά των γυναικών ασκείται µε πολλούς τρόπους, ορισµέ-
νες φορές αδιόρατους και άλλες φορές βάναυσους. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Όλες οι µορφές βίας εις βάρος των γυναικών προφανώς είναι
καταδικαστέες, αλλά δυστυχώς στα λόγια. Αυτές οι διακρίσεις,
µε βάση τη σύµβαση που έχουµε µπροστά µας, τη Σύµβαση της
Κωνσταντινούπολης -έστω και καθυστερηµένα, την κυρώνει η
Βουλή-, αυτές πρέπει να αντιµετωπίζονται καθηµερινά. Δεν
υπάρχει εφάπαξ αντιµετώπιση. Είναι ένας συνεχής αγώνας, ο
οποίος αφορά το σύνολο της κοινωνίας, σε µια περίοδο που δίνει
µάχη η κοινωνία µας να αποκαταστήσει ένα κοινωνικό ανάγλυφο
ισότητας και δηµοκρατίας, αφήνοντας πίσω της το καθεστώς των
µνηµονιακών καταναγκασµών σιγά-σιγά, είναι η αλήθεια, χωρίς
να πρέπει να φτιάχνουµε success story αυτή τη στιγµή, αλλά δεν
πρέπει να χαρίζουµε και την ελπίδα. Υπάρχει µια βάσιµη ελπίδα
ότι µπορούµε να κάνουµε βήµατα εξόδου από την κρίση, στην
οποία έχουµε βυθιστεί. Και στοιχεία της κρίσης είναι η υποτίµηση
και η επιθετικότητα εις βάρος των αδύναµων συµπολιτών µας.
Και οι γυναίκες και τα παιδιά αποτελούν, πράγµατι, αδύναµους
συµπολίτες µας. 

Τα όσα διαλαµβάνονται στη σύµβαση του Συµβουλίου της Ευ-
ρώπης δεν αφορούν κάποιες λίγες περιπτώσεις γυναικών ή γυ-
ναίκες µακριά από εµάς. Πράγµατι, κάθε χώρα, ανάλογα µε το
πολιτισµικό της συµφραζόµενο, µε διαφορετικό τρόπο αντιµετω-
πίζει τα δικαιώµατα και καταρρακώνει, πολλές φορές, τα δικαιώ-
µατα των γυναικών και των παιδιών. 

Όµως, τα όσα λέει η σύµβαση του Συµβουλίου της Ευρώπης
αφορούν τη γυναίκα της διπλανής µας πόρτας, διότι οι µορφές
ενδοοικογενειακής βίας υπάρχουν γύρω µας. Με τα επίσηµα
στοιχεία της Ελληνικής Αστυνοµίας, το 2013 υπήρξαν δεκατρείς
χιλιάδες επτακόσια περιστατικά ενδοοικογενειακής βίας, µε πε-
ρισσότερες από τέσσερις χιλιάδες θύµατα. Ο αριθµός αυτών των
περιστατικών συνεχώς ανεβαίνει. Μερικά καταλήγουν σε θάνατο
και άλλα σε τραύµατα σωµατικά και ψυχικά, ανεξίτηλα τις περισ-
σότερες φορές. 

Συνεπώς πρέπει να βλέπουµε τα προβλήµατα, επαναλαµβάνω,
που αντιµετωπίζει η γυναίκα της διπλανής µας πόρτας. Δεν πρέπει
να θεωρούµε ότι οι µορφές βάναυσης καταπάτησης των δικαιω-
µάτων των γυναικών σε άλλα σηµεία του πλανήτη αποτελούν άλ-
λοθι για διάφορες µορφές βίας που ασκούνται στη χώρα µας σε
βάρος των παιδιών και των γυναικών. 

Θα ήθελα, επίσης, να τονίσω ότι ως πολιτεία, ως κράτος, ως
κοινωνία, οφείλουµε να αναλαµβάνουµε πρωτοβουλίες συνεχώς,
για να νικηθεί ο φόβος –και ο φόβος του στιγµατισµού ακόµη πε-
ρισσότερο– που αντιµετωπίζουν τα θύµατα των διακρίσεων, τα
οποία υπόκεινται σε ανθρώπινα δράµατα και δεν αναφέρονται
πολλές φορές για αυτά τα δράµατα που ζουν στην πολιτεία. Είναι
ένας διαρκής αγώνας, ο οποίος σε µεγάλο βαθµό αντιπαρατίθε-
ται µε κοινωνικούς ρόλους, κοινωνικούς ρόλους πατριαρχίας,
µιας οικογένειας µε αντιδηµοκρατική δοµή, που συχνά έχουµε
ζήσει στην κοινωνία µας και που η κρίση της δυστυχώς δηµιουρ-
γεί εσωστρέφειες και αναπαράγει τέτοιες µορφές πατριαρχικής
οικογενειακής δοµής.

Θα ήθελα επί τη ευκαιρία να αναφερθώ και σε µια µορφή βίας
που αφορά τη ρατσιστική βία, τα εγκλήµατα µίσους. Χθες ανα-
κοινώθηκαν στοιχεία για το 2017. Εκατόν δύο περιστατικά περισ-
σότερα, από ό,τι φαίνεται, από άλλες χρονιές. Δυστυχώς, οι
µετανάστριες και τα παιδιά, οι πρόσφυγες και τα παιδιά υπόκειν-
ται σε διπλή βία, που έχει να κάνει και µε το κοινωνικό τους φύλο
αλλά και µε την καταγωγή τους. Πολλά από αυτά, όπως είδατε,
πνίγονται στην προσπάθειά τους να έρθουν στην Ελλάδα. Και
αυτό είναι µια µορφή βίας, που έχει να κάνει µε τον τρόπο µε τον
οποίο οι κοινωνίες µας αντιµετωπίζουν το φόβο για τον άλλο. 

Σε σχέση µε τα θέµατα τα οποία αναφέρονται στις λοιπές δια-
τάξεις και τις τροπολογίες. Κατ’ αρχάς, θέλω να πω ότι είναι κατ’
εξακολούθηση λάθος και συνιστά κακή νοµοθέτηση το να παρα-
γεµίζουµε νοµοσχέδια και µάλιστα νοµοσχέδια τόσο εµβληµα-
τικά, όπως είναι αυτό για την κύρωση της Σύµβασης της
Κωνσταντινούπολης, µε διατάξεις που είναι άσχετες. Είναι λάθος
αυτό. Είναι λάθος επίσης να θεωρούµε ότι, επί τη ευκαιρία, µπο-
ρούµε να λύνουµε προβλήµατα που έχουν να κάνουν µε µια ανα-
γκαία νοµοθέτηση, που, όµως, δεν προγραµµατίζεται εγκαίρως. 

Για δύο τροπολογίες που έχει καταθέσει το ΚΚΕ. Η µια αφορά
τον προγραµµατισµό των εγκληµάτων για τα οποία θα γίνεται
χρήση της µεθόδου DNA και η άλλη αφορά την κατάργηση του
γνωστού αντιτροµοκρατικού, του «τροµονόµου», όπως ονοµά-
ζουµε το 187Α του Ποινικού Κώδικα. Πιστεύω ότι η Κυβέρνηση
έχει αναλάβει πρωτοβουλία περιορισµού των περιπτώσεων
εφαρµογής του DNA και πλαισίου ελέγχου αυτής της διαδικα-
σίας. Έχουµε κάνει σχετική νοµοθετική ρύθµιση. Βρίσκω λογικά
όσα αναφέρει στην τροπολογία του το ΚΚΕ και πιστεύω ότι µπο-
ρούµε σε µια περαιτέρω βελτίωση των ρυθµίσεων αυτών, όχι επί
τη ευκαιρία όµως, να τα µελετήσουµε και να βρούµε λύση. Όπως
επίσης και το θέµα της ριζικής αλλαγής του 187Α, του «τροµο-
νόµου» και αυτό αποτελεί µια προγραµµατική δέσµευση της Κυ-
βέρνησης και του κόµµατος του ΣΥΡΙΖΑ και πιστεύω ότι ο κύριος
Υπουργός Δικαιοσύνης στο πλαίσιο της νοµοπαρασκευαστικής
επιτροπής έχει κινήσει κάποιες διαδικασίες για να υπάρξουν
αυτές οι αλλαγές. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κύ-

ριος Υπουργός. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
έγινε µια διεξοδική συζήτηση µε αρκετή ένταση για το ζήτηµα
του περιορισµού των αδειών σε καταδικασθέντες οι οποίοι βρί-
σκονται, συγχρόνως µε την έκτιση της ποινής, σε διαδικασία υπό
έκδοσης, είναι δηλαδή εκζητούµενοι ή έχει αποφασιστεί η έκ-
δοσή τους. Ειλικρινά σας λέω ότι θεωρούσα πως αυτό το ζήτηµα
είχε κλείσει στις επιτροπές, διότι είχα τοποθετηθεί αναλυτικά σε
ερωτήσεις που είχαν γίνει από συναδέλφους, ότι η διάταξη την
οποία εισηγείται η Κυβέρνηση δεν έχει καµµία σχέση µε τους
οκτώ, εννέα σήµερα, Τούρκους αξιωµατικούς. 

Δυστυχώς, σε µια στείρα αντιπολιτευτική ρητορεία, η οποία
αξιοποιεί ταχύτατα φιλικά στην Αντιπολίτευση µέσα ενηµέρωσης,
υπήρξε διασπορά -ενώ σας λέω ότι είχε αναλυτικά λυθεί το θέµα
αυτό στις επιτροπές- µιας ψευδούς είδησης, ότι δήθεν η διάταξη
και όχι η τροπολογία –το τονίζω αυτό, διότι η διάταξη είναι εν-
σωµατωµένη στο σχέδιο νόµου, ως εκ τούτου δεν ήρθε την Τε-
τάρτη, όπως αναφέρουν ορισµένα δηµοσιεύµατα, αλλά ήταν
τουλάχιστον είκοσι µέρες στη δηµοσιότητα, απ’ όταν ξεκίνησαν
οι διαδικασίες της επιτροπής, δηλαδή από τις 8 Μαρτίου- ανα-
φέρεται στους οκτώ Τούρκους αξιωµατικούς, για τους οποίους
το αίτηµα έκδοσης έχει απορριφθεί κατ’ επανάληψη από τον
Άρειο Πάγο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήµουν ιδιαίτερα οξύς, πράγµα
που δεν συνηθίζω, στη σηµερινή συζήτηση, διότι, εάν ο κ. Θεο-
χαρόπουλος, ο οποίος µίλησε το πρωί και άνοιξε αυτό το θέµα,
είχε µπει στον κόπο να διαβάσει τη διάταξη και τις τροποποιού-
µενες διατάξεις και αν είχε µπει στον κόπο να κοιτάξει τα πρα-
κτικά των επιτροπών, θα είχε διαπιστώσει αυτό που του είπαν και
άλλοι συνάδελφοι όχι από τον ΣΥΡΙΖΑ –ο κ. Βορίδης, για παρά-
δειγµα-, ότι η συγκεκριµένη διάταξη έχει να κάνει µε τις άδειες
καταδικασθέντων και εγκλείστων στις ελληνικές φυλακές, οι
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οποίοι, εφόσον έχουν εκτίσει το 1/5 της ποινής τους, αν υπάρχει
θέµα έκδοσης ή απόφαση έκδοσης, δεν δικαιούνται να λάβουν
άδεια. 

Σας είπα για ποιον λόγο έρχεται αυτή η διάταξη. Διότι, αν
έχουµε έναν κρατούµενο καταδικασθέντα –γι’ αυτό αναφέρεται
σε τροποποίηση του συγκεκριµένου άρθρου του Σωφρονιστικού
Κώδικα, του άρθρου 55- ο οποίος έχει καταδικασθεί από ποινικό
δικαστήριο και ο οποίος έχει ζητήµατα ανοικτά ως προς την έκ-
δοσή του, αυτός δεν µπορεί να πάρει άδεια. Διότι καταλαβαίνετε
κι εσείς πως ο άνθρωπος αυτός στην πρώτη άδεια θα επιχειρήσει
να µην επανέλθει στη φυλακή. Διότι, ακόµη κι αν εκτίσει την ποινή
του στην Ελλάδα, τον αναµένει η έκδοση, η δίκη σε ένα άλλο
ξένο κράτος, το οποίο ζητάει την έκδοση, και η ενδεχόµενη κα-
ταδίκη του. Σας λέω ότι τα αδικήµατα για τα οποία ζητείται έκ-
δοση είναι βαριά αδικήµατα. Είναι φόνοι, ναρκωτικά, trafficking.
Είναι τέτοια αδικήµατα. 

Εάν, λοιπόν, εµείς δεν λάβουµε αυτή τη νοµοθετική πρωτο-
βουλία, θα υπάρχει κίνδυνος η χώρα να γίνει περίγελος της παγ-
κόσµιας κοινότητας. Όταν έρθει η ώρα της έκδοσης, αυτός θα
έχει εξαφανιστεί. Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, τι εξυπηρετεί η διά-
ταξη. Δεν έχει να κάνει σε τίποτα µε πολίτες άλλης χώρας οι
οποίοι δεν έχουν καµµία ποινική καταδίκη. Μάλιστα εξανέστην,
διότι αυτή η ρητορική, µια στείρα αντιπολιτευτική ρητορική, συν-
δέθηκε µε εθνικά ζητήµατα και µε άστοχες και επιπόλαιες τοπο-
θετήσεις που έλαβαν χώρα πριν από είκοσι τέσσερις ώρες. 

Και θέλω να αναφερθώ και σε αυτό, γιατί ο κ. Κατσίκης µε φόρ-
τιση στην τοποθέτησή του αναφέρθηκε και σε εµένα και στις δη-
λώσεις µου, και να πω ότι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν
ένας Έλληνας Βουλευτής µιλάει δηµόσια και λέει «εάν δύναται,
να παρακαµφθεί η δικαιοσύνη, να παρακαµφθούν οι αποφάσεις
της δικαιοσύνης», αυτό δεν είναι µόνο ένας αόριστος υποθετικός
λόγος. Αυτό µπορεί να παρουσιαστεί και ως ενδεχόµενο. 

Εποµένως θέλω να τονίσω για άλλη µια φορά, όπως µίλησε ο
Κυβερνητικός Εκπρόσωπος ο οποίος εκφράζει την Κυβέρνηση,
ότι αυτή ήταν µια άστοχη δήλωση, την οποία προσπάθησε, όσο
το δυνατόν, να ακυρώσει µε µια διορθωτική γραπτή του δήλωση
ο συνάδελφος Βουλευτής.

Σε αυτά, λοιπόν, τα ζητήµατα να είµαστε ιδιαίτερα προσεκτι-
κοί, διότι δεν µπορεί στα καλά καθούµενα και χωρίς να υπάρχει
κανένα υπόβαθρο να ανοίγονται τέτοια ζητήµατα. Το λέω όσο
πιο ήρεµα µπορώ. Ειλικρινά σας λέω, όταν το πρωί είδα τέτοιες
δηλώσεις να κάνουν τον γύρο του διαδικτύου, όταν έχουν δοθεί
οι διαβεβαιώσεις και οι διευκρινίσεις που ζητήθηκαν και όταν η
διάταξη είναι απολύτως κατανοητή ότι µιλάει για καταδικασθέν-
τες οι οποίοι είναι έγκλειστοι, λόγω της καταδίκης τους, στα σω-
φρονιστικά ιδρύµατα της χώρας, αυτό ξεπερνάει κάθε όριο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έγινε µια κριτική στην Κυβέρ-
νηση και κατά τη διάρκεια των συζητήσεων στην επιτροπή, αλλά
και σήµερα, ότι η Κυβέρνηση έφερε την κύρωση της Σύµβασης
της Κωνσταντινούπολης -και µάλιστα όχι απλή κύρωση, αλλά
σχέδιο νόµου- µαζί µε µια απόφαση-πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής, η οποία, το επαναλαµβάνω, εκκρεµούσε από το 2009,
δηλαδή έχουν περάσει εννιά χρόνια για να γίνει η αναγκαία εν-
σωµάτωση, και µε άλλες διατάξεις του Υπουργείου Δικαιοσύνης
οι οποίες είναι απαραίτητες για την εύρυθµη λειτουργία των Υπη-
ρεσιών που άπτονται της εποπτείας του Υπουργείου. 

Δεν σας το κρύβω ότι ήµουν σίγουρος για το σηµερινό αποτέ-
λεσµα και τη σηµερινή εικόνα. Από αυτούς που µας κατηγορού-
σαν ότι δήθεν δεν δείχνουµε εκείνη την ιερότητα απέναντι στη
Σύµβαση της Κωνσταντινούπολης, ξέρετε πόσοι Βουλευτές δή-
λωσαν για να µιλήσουν στη σηµερινή συνεδρίαση; Λοιπόν, για να
ξέρετε: Από τον ΣΥΡΙΖΑ έχουν δηλωθεί δεκαεννέα Βουλευτές,
από τη Νέα Δηµοκρατία τέσσερις, από τη Χρυσή Αυγή δύο, ένας
από το Ποτάµι, κανένας από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη. 

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ποσοστιαία είµαστε εντάξει. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Μια χαρά είσαστε. Τι να σας
πω!

Θέλω, λοιπόν, να πω, κύριοι συνάδελφοι, ότι η υποκρισία πε-
ρισσεύει, όταν κατηγορείτε την Κυβέρνηση ότι δεν δείχνει το εν-
διαφέρον για την υπό κύρωση σύµβαση και όταν εµφανίζεται

αυτή η εικόνα, να µη συµµετέχει στη συζήτηση κανένας Βουλευ-
τής ή ελάχιστοι. 

Εγώ δεν θέλω να πω για Φαρισαίους και υποκριτές, αλλά εδώ
ορισµένοι θα πρέπει να λαµβάνουν πολύ σοβαρά υπ’ όψιν την ει-
κόνα που δίνουν κατά τη συζήτηση και το ενδιαφέρον που επι-
δεικνύεται από τα κόµµατά τους. 

Δεύτερον, κατηγορήθηκε η Κυβέρνηση ότι έφερε στην Ολο-
µέλεια κάποιες τροπολογίες. Κατά πρώτον, θέλω να πω ότι σε
πάρα πολλές οι αρµόδιοι Υπουργοί ήρθαν στις επιτροπές και τις
παρουσίασαν, για να είναι σε γνώση όλων των Βουλευτών όλων
των κοµµάτων και να µην έρθουν τελευταία στιγµή στην Ολοµέ-
λεια. Υπήρξαν και τροπολογίες οι οποίες ήρθαν κατευθείαν στην
Ολοµέλεια. 

Ξέρετε πολύ καλά ότι για έκτακτα θέµατα αυτό το πράγµα δι-
καιολογείται. Δεν θα αναφέρω τι γινόταν µε την προηγούµενη κυ-
βέρνηση. Δεν θα το αναφέρω, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, διότι
θυµόµαστε τελευταίες µέρες του 2014 ότι είχαν έρθει σε µια συ-
νεδρίαση, αν δεν κάνω λάθος, πάνω από εβδοµήντα τροπολο-
γίες. Το βγάζω από τη συζήτηση. Αυτά τα λέω γι’ αυτούς που
µας κάνουν κριτική. 

Θέλω, όµως, να τονίσω ότι στη σηµερινή συζήτηση δεν κατα-
τέθηκαν µόνο τροπολογίες από την Κυβέρνηση και τους Υπουρ-
γούς της Κυβέρνησης. Κατατέθηκαν και τροπολογίες από την
Αντιπολίτευση. Για δυο από αυτές τις τροπολογίες, µάλιστα, είπα
ότι είναι σε απολύτως θετική κατεύθυνση. Πολύ καλά έκαναν οι
συνάδελφοι, και του ΚΚΕ και της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης,
και τις κατέθεσαν. Όµως, αν αυτό το πράγµα ισχύει για τους
Βουλευτές της Αντιπολίτευσης, γιατί δεν ισχύει για την Κυβέρ-
νηση; Κι αν καταθέτουν τροπολογίες Βουλευτές της Αντιπολίτευ-
σης στην Ολοµέλεια, γιατί δεν µπορεί να το κάνει η Κυβέρνηση
και οι Υπουργοί, οι οποίοι παρουσίασαν τις τροπολογίες, έµειναν
εδώ, απάντησαν σε ερωτήσεις κ.ο.κ.; 

Εποµένως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να µη δηµιουργούµε
θέµατα εκεί που δεν υπάρχουν. Θεωρώ ότι είναι η επιτοµή της
καλής νοµοθέτησης να έρχεται ένα νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Δικαιοσύνης, να περιλαµβάνει ένα βασικό νοµοθέτηµα, ένα κύριο
νοµοθέτηµα, ένα άλλο το οποίο έχει καθυστερήσει επί εννιά χρό-
νια και λοιπές διατάξεις τις οποίες δεν τις φέρνει µε τροπολογίες,
αλλά είναι διατάξεις του σχεδίου νόµου και µπορούν οι Βουλευ-
τές έγκαιρα να τις διαβάσουν, να ξέρουν το περιεχόµενό τους
και να τοποθετηθούν υπεύθυνα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χθες συνέβη κάτι, για το οποίο
δεν είδα καµµία ανακοίνωση κόµµατος και καµµία τοποθέτηση
σήµερα στη Βουλή.

Χθες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στον Πειραιά είχαµε βία
κατά πολιτικού κόµµατος και κατά στελέχους πολιτικού κόµµα-
τος. Και απορώ η Νέα Δηµοκρατία, η Δηµοκρατική Συµπαρά-
ταξη, το Ποτάµι, όλοι αυτοί που µε το παραµικρό -και δικαίως τις
περισσότερες φορές- καταγγέλλουν µε σφοδρότητα -και δι-
καίως, επαναλαµβάνω- περιστατικά βίας -αδίκως δείχνουν την
Κυβέρνηση σε τέτοιες περιπτώσεις, αδίκως γι’ αυτό, δικαίως τα
στηλιτεύουν- γι’ αυτό το περιστατικό το οποίο συνέβη χθες στον
Πειραιά από καµµιά εκατόν πενηνταριά-διακόσιους εγκάθετους
δεν είχαν να πουν τίποτα;

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Και στη Θεσσαλονίκη είχαµε βία.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Είχαµε βία κατά πολιτικού κόµ-
µατος και στελέχους πολιτικού κόµµατος. Δεν είχατε να πείτε τί-
ποτα; Ή οι εκλεκτικές συγγένειες του κ. Μαρινάκη µε την
οικογένεια Μητσοτάκη απαγορεύουν την έκδοση ανακοινώσεων;
Ή το γεγονός ότι οι εφηµερίδες του κ. Μαρινάκη είναι οι ντουν-
τούκες της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης, αυτό απαγορεύει στη
Δηµοκρατική Συµπαράταξη να εκδώσει µία ανακοίνωση, έτσι, για
τα µάτια του κόσµου; Τι συµβαίνει τελικά;

Έχουµε επιλεκτικά περιστατικά βίας και µάλιστα αυτά που
συνδυάζονται µε την άσκηση ποινικής δίωξης κατά του κ. Μαρι-
νάκη για τη σοβαρότατη υπόθεση του «NOOR 1»; Διότι δεν
υπήρχε κανένα άλλο αντικείµενο διαµαρτυρίας από αυτούς τους
τύπους, οι οποίοι παρίσταναν χθες τους διαµαρτυρόµενους.

Για αυτά, λοιπόν, τα πολύ σοβαρά επεισόδια, τα οποία µας
οδηγούν στο 1963 και στις αντισυγκεντρώσεις, όταν µίλαγε ο
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Λαµπράκης, δεν έχει να πει τίποτα η Αντιπολίτευση; Τα υποθάλ-
πει και τα καλύπτει;

Όµως, όσο και να τα καλύπτει, οι ιδιαίτερες σχέσεις µε επιχει-
ρηµατικά συµφέροντα αποκαλύπτονται και τις αντιλαµβάνεται
και ο ελληνικός λαός. Αντιλαµβάνεται, επίσης, και κάτι άλλο, ότι
η Κυβέρνηση δεν χαρίζεται σε κανέναν, δεν έχει προνοµιακές
σχέσεις µε κανέναν επιχειρηµατία και αφήνει τους θεσµούς, τους
αρµόδιους θεσµούς, να πράξουν αυτά που πρέπει να πράξουν.
Και γι’ αυτά κρίνονται, όπως κρινόµεθα όλοι.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µου έκανε εντύπωση µια απο-
στροφή του εισηγητή της Χρυσής Αυγής, ο οποίος ούτε λίγο
ούτε πολύ έδινε τα εύσηµα στη ΛΑΕ για τις κινητοποιήσεις για
τους πλειστηριασµούς. 

Εγώ δεν έχω να πω πολλά πράγµατα, διότι πλέον τι να τα λέµε,
τι να µην τα λέµε. Είχαµε πει στις 21 Δεκεµβρίου του προηγού-
µενου χρόνου στη Βουλή ότι, αν κάποιος έχει υπ’ όψιν του να
έχει εκτεθεί και να έχει ολοκληρωθεί η διαδικασία πλειστηρια-
σµού πρώτης κατοικίας, λαϊκής κατοικίας, να έλθει στο Κοινο-
βούλιο και να το πει. Από τον Δεκέµβριο µέχρι σήµερα, που
τελειώνει ο Μάρτιος, κανένας δεν έχει προβεί σε τέτοια δήλωση
ή καταγγελία. Είχα πει, επίσης, τότε, ότι το έχουµε κι εµείς
ανάγκη, για να µπορέσουµε να προλάβουµε κάποιες καταστά-
σεις. 

Αυτό τι αποδεικνύει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Ότι µέχρι
σήµερα ο νόµος λειτουργεί στον απόλυτο βαθµό και δεν υπάρχει
καµµία πρώτη κατοικία και καµµία λαϊκή κατοικία που να έχει
πλειστηριαστεί, γιατί, αν είχε υπάρξει, όχι µία, αλλά µισή, κάποιοι
θα είχαν χαλάσει κατά κυριολεξία τον κόσµο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έγινε αναφορά –και εκεί πραγ-
µατικά αντέδρασα- και από τον κ. Αµυρά σε κάτι. Δεν είναι εδώ
τώρα και δεν µου αρέσει να µιλάω, όταν είναι κάποιος απών.
Όµως, δεν γίνεται να έχω προβεί σε µία κατηγορηµατική δήλωση
στις 12.00’, µόλις ξεκίνησε η συνεδρίαση, για το ζήτηµα αυτό, να
υπάρχουν δηλώσεις του Κυβερνητικού Εκπροσώπου, του κ. Τζα-
νακόπουλου, από χθες και να εγκαλείται η Κυβέρνηση γιατί δεν
πήρε θέση στις δηλώσεις του κ. Κατσίκη. 

Όλα τα πράγµατα έχουν και ένα όριο. Και δεν µένουµε εµείς
καθόλου αδιάφοροι σε ψευδείς κατηγορίες, σε συκοφαντίες ή
σε παραποίηση της πραγµατικότητας, απλώς για να λέγεται στη
Βουλή κάτι εις βάρος της Κυβέρνησης. Ελπίζω ο Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος του κόµµατος να το κατάλαβε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, µου
επιτρέπετε µια ανακοίνωση;

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα εννέα µαθήτριες και µαθητές και πέντε εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί τους από το 3ο και 5ο Δηµοτικό Σχολείο Άρτας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Επίσης, ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος του Ποταµιού είχε την έµπνευση –σωστά, κατά τη
γνώµη µου- να µας αναφέρει σχετικά µε τα οικονοµικά του κόµ-
µατός του ότι είναι τακτοποιηµένα και ότι έχουν και πλεόνασµα. 

Αυτή την παρατήρηση την απηύθυνε στην Κυβέρνηση; Γιατί
τουλάχιστον ο ΣΥΡΙΖΑ µέχρι σήµερα είναι από εκείνα τα κόµµατα
που είναι απολύτως συνεπή στις υποχρεώσεις τους, αντίθετα µε
το ΠΑΣΟΚ και τη Νέα Δηµοκρατία που έχουν αυτή την ώρα δά-
νεια δεκάδων εκατοµµυρίων απλήρωτα. 

Το ερώτηµα, όµως, προς το Ποτάµι ως κόµµα είναι το εξής:
Ξέρουν ότι συµπράττουν σήµερα µε ένα κόµµα, το οποίο έχει
χρέη στις τράπεζες, που δηµιούργησε µε απαράδεκτο τρόπο,

«υποθηκεύοντας» την κρατική επιχορήγηση, και ότι µε τη διαδι-
κασία ενοποίησης και έκδοσης νέου ΑΦΜ, αυτά τα δάνεια θα µεί-
νουν απλήρωτα και ότι αυτό το γεγονός τούς καθιστά
συνενόχους;

Ας µας δώσουν µία απάντηση τι θα γίνει µε τα δάνεια που είχε
πάρει το ΠΑΣΟΚ, τώρα που µαζί µε το ΠΑΣΟΚ δηµιουργούν νέο
φορέα. Εµείς θα τους περιµένουµε εδώ στη Βουλή να ακού-
σουµε και εάν έχουν κάτι να µας πουν και για τις βαλίτσες του
Τσουκάτου και τις µίζες που έπαιρναν από τη «SIEMENS» και το
ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρατία, δηλαδή τα οµολογηµένα. 

Τέλος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να κάνω µία αναφορά
στο νοµοσχέδιο, θέλω να πω ότι αυτά που αναφέρθηκαν ως γε-
γονότα στις φυλακές είναι απολύτως αβάσιµα. Δεν υπήρχε κα-
νένα µαστίγωµα. Υπήρξε ανακοίνωση του Υπουργείου
Δικαιοσύνης, η οποία το διέψευδε, υπήρχαν διάφορα νοµοσχέδια
στον κίτρινο Τύπο.

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Και τα δελτία Τύπου τι ήταν; Έτσι τα βγά-
λατε;

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Μπορείτε να µη διακόπτετε;

Τα παραπάνω ήταν απολύτως αβάσιµα και τα διέψευσε και ο
ίδιος ο φερόµενος ως θύµα! Όµως, για να µην υπάρχει κανένα
ερωτηµατικό, διετάχθη από τον Γενικό Γραµµατέα του Υπουρ-
γείου Δικαιοσύνης ΕΔΕ, για να ξεκαθαριστεί απολύτως η κατά-
σταση. 

Ότι θα συµβαίνουν στη φυλακή ορισµένα επεισόδια είναι βέ-
βαιο, κυρίες και κύριοι. Όµως, το ζήτηµα είναι αυτά να είναι µε-
µονωµένα και να µην είναι συχνά. Διότι ορισµένοι από αυτούς
που είναι έγκλειστοι δεν θέλουν να καταλάβουν ότι υπάρχει
νόµος και ότι ακολουθείται µία διαδικασία αυστηρή στις φυλα-
κές. Νοµίζουν ότι µπορούν να συνεχίσουν να αδικοπραγούν. 

Εκεί, λοιπόν, θέλω να σας πω ότι σε όλες τις περιπτώσεις που
εντοπίστηκαν επενέβη εισαγγελέας και οι δράστες οδηγήθηκαν
σε πειθαρχικά κελιά και ήδη έχει ξεκινήσει η διαδικασία για την
επιβολή των σχετικών πειθαρχικών κυρώσεων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εάν συζητάµε σήµερα την κύ-
ρωση της Σύµβασης της Κωνσταντινούπολης, είναι γιατί υπήρ-
χαν µακρόχρονοι αγώνες -πάνω από αιώνα- του γυναικείου
κινήµατος. 

Και θέλω να πω ότι το γυναικείο κίνηµα στην Ελλάδα πήρε
πνοή και δύναµη τα χρόνια µετά τη Μεταπολίτευση, διότι τότε
βρέθηκε σε αυτό το µεγάλο κύµα ριζοσπαστικοποίησης της ελ-
ληνικής κοινωνίας και µέσα στο κλίµα απελευθέρωσης ιδεών και
ανθρώπων εκείνη την περίοδο, αναπτύχθηκε και δυνάµωσε. 

Όµως, το φεµινιστικό κίνηµα εκείνη την περίοδο διασταυρώ-
θηκε και µε την Αριστερά και µάλιστα µε εκείνο το κοµµάτι της
Αριστεράς, την ανανεωτική κοµµουνιστική Αριστερά, το ΚΚΕ
Εσωτερικού και την ΕΚΟΝ «Ρήγας Φεραίος», τα οποία είχαν εν-
τάξει στον προγραµµατικό τους λόγο και στο θεωρητικό τους
οπλοστάσιο όλες εκείνες τις αναζητήσεις και τις επεξεργασίες
του δυτικού µαρξισµού, ο οποίος γιγαντώθηκε µετά τον Μάιο του
1968 σε όλη την Ευρώπη και ο οποίος στις αναλύσεις του έλεγε
ότι ο σύγχρονος καπιταλισµός δεν διαπερνάται µόνο από την
κύρια αντίθεση κεφαλαίου - εργασίας, αλλά και από επιµέρους
αντιθέσεις, πάνω στις οποίες δηµιουργήθηκαν το οικολογικό κί-
νηµα, το γυναικείο κίνηµα, το κίνηµα της νεολαίας και των δικαιω-
µάτων. 

Για αυτό ακριβώς τότε το κόµµα της κοµµουνιστικής ανανέω-
σης, το ΚΚΕ Εσωτερικού, µπόρεσε να περπατήσει µαζί µε τα κι-
νήµατα κοινωνικής κριτικής, να τα βοηθήσει όσο µπορούσε στην
ανάπτυξή τους και γι’ αυτό υπήρχαν εκείνα τα θετικά αποτελέ-
σµατα για το φεµινιστικό κίνηµα από την πρώτη περίοδο µετά τη
Μεταπολίτευση. 

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν συζητάµε σήµερα
µόνο για τη βία κατά των γυναικών. Συζητάµε γενικότερα για την
ενδοοικογενειακή βία. 

Και θέλω να σας τονίσω κάτι που αδικήθηκε στη σηµερινή συ-
ζήτηση. Εάν η γυναίκα είναι µια φορά απροστάτευτη, το παιδί
που πέφτει θύµα βίας είναι εκατό φορές απροστάτευτο. 

Για αυτό ακριβώς σήµερα από του Βήµατος της Εθνικής Αντι-
προσωπείας κάνω µία έκκληση στις νηπιαγωγούς, στους δασκά-
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λους και στις δασκάλες, στους καθηγητές και στις καθηγήτριες
να γίνουν η ασπίδα προστασίας των παιδιών, όχι µόνο για να τα
ενηµερώσουν για τα δικαιώµατά τους, αλλά και για να καταγγεί-
λουν βίαιες συµπεριφορές εις βάρος των παιδιών. 

Διότι ξέρετε πολύ καλά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι τα
παιδιά πέφτουν θύµατα «φιλόστοργων» γονέων -είτε του πατέρα
είτε της µητέρας, πολλές φορές- και αυτή η συµπεριφορά των
γονέων έχει καταστροφικά αποτελέσµατα για τη ζωή των παι-
διών. Υπάρχουν εγχαράξεις εξαιτίας αυτής της συµπεριφοράς
που δεν µπορούν να αναιρεθούν µέχρι το πέρας της ζωής ενός
ανθρώπου. Και ακριβώς εδώ είναι η µεγάλη ευθύνη της κοινω-
νίας και όλων των δηµόσιων και κρατικών λειτουργών. 

Ξέρετε δε πολύ καλά και από τελευταία περιστατικά ότι υπήρ-
ξαν µέχρι και παιδοκτονίες και από τους δυο γονείς και αυτά είναι
σοβαρά ζητήµατα που πρέπει και να έχουµε υπ’ όψιν µας και να
αντιµετωπίσουµε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κανένα νοµοσχέδιο και κανένας
νόµος δεν λύνει από µόνος του τα κοινωνικά προβλήµατα. Όµως,
αισθάνοµαι σήµερα βαθιά τιµή που εισηγούµαι στη Βουλή των
Ελλήνων το παρόν νοµοσχέδιο, διότι ακριβώς θέτει τα θεµέλια
αντιµετώπισης µιας βασικής παθογένειας που ταλαιπωρούσε και
τις γυναίκες και τα παιδιά όλα αυτά τα χρόνια και, µάλιστα, πολ-
λές φορές αυτά τα περιστατικά συνέβαιναν στη διπλανή πόρτα. 

Πλέον υπάρχει το νοµοθετικό οπλοστάσιο αντιµετώπισής
τους, αλλά και κάτι άλλο πιο σηµαντικό: Αυτός ο νόµος που
έχουµε µπροστά µας παίζει και έναν παιδευτικό ρόλο για την κοι-
νωνία και ίσως αυτό είναι η µεγαλύτερη προσφορά της Βουλής,
η ψήφιση των συγκεκριµένων διατάξεων σήµερα στην Ολοµέ-
λεια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρούσα πάντοτε ότι η συζή-
τηση στην Ολοµέλεια είναι µια συνέχεια των συζητήσεων στις
επιτροπές. Απάντησα αναλυτικά σε όλα τα ζητήµατα που άπτον-
ται των λοιπών διατάξεων του Υπουργείου Δικαιοσύνης. Δεν έχω
ειλικρινά να σας πω κάτι περισσότερο σήµερα. Μια επαναφορά,
όµως, κάποιων ισχυρισµών για διατάξεις που διαλαµβάνονται
στο σχέδιο νόµου, θα έλεγα ότι είναι προβληµατικές.

Διευκρίνισα και στην επιτροπή ότι σχετικά µε τη στελέχωση
της EUROJUST δεν αλλάζουµε καµµία διάταξη του υφιστάµενου
νοµοθετικού πλαισίου όσον αφορά στον τρόπο επιλογής των ει-
σαγγελέων και τον χρόνο θητείας. Δεν αλλάζουµε τίποτα, πολύ
δε περισσότερο που την επιλογή δεν την πραγµατοποιεί η Κυ-
βέρνηση, αλλά το Ανώτατο Δικαστικό Συµβούλιο.

Το µόνο που κάνουµε µε τη συγκεκριµένη διάταξη είναι να ενι-
σχύουµε τους Έλληνες εισαγγελείς και την ελληνική παρουσία
στη EUROJUST, διότι σας λέω ότι είµαστε η µόνη χώρα µε τη
µονοπρόσωπη στελέχωση της συγκεκριµένης υπηρεσίας. Όλες
οι άλλες χώρες είχαν µια διευρυµένη δυνατότητα και από εισαγ-
γελείς και από λοιπούς κρατικούς λειτουργούς.

Επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι προκλητικό να
προσπαθεί η Κυβέρνηση να ενισχύσει µε εµπειρογνώµονες την
Εισαγγελία Διαφθοράς, µια διάταξη η οποία κινείται στο διηνεκές
-δεν είναι ούτε για δυο χρόνια ούτε για πέντε χρόνια- και να γί-
νονται αναφορές ότι εδώ θέλουµε να κάνουµε χατίρια στον Ανα-
πληρωτή Υπουργό Δικαιοσύνης. Δεν ξέρω τι άλλο θα ακούσουµε
σε αυτή την Αίθουσα!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, πα-
ρακαλώ να ολοκληρώνετε.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Τελειώνω µε αυτό, κύριε Πρό-
εδρε.

Δεν θέλουµε να στελεχώνονται οι υπηρεσίες, οι διωκτικές
αρχές µε το κατάλληλο προσωπικό;

Σας έχω δε τονίσει και ανέφερα ότι σχετικά µε τα συναινετικά
διαζύγια, που έγινε µια αναφορά, σε συνεννόηση µε τον δικηγο-
ρικό σύλλογο προσδιορίσαµε την ελάχιστη αµοιβή του δικηγό-
ρου στο επίπεδο που ήταν και ενώπιον των δικαστηρίων και
καταργήσαµε το τέλος χαρτοσήµου, ακριβώς για να µην υπάρχει
περαιτέρω δαπάνη των πολιτών, όταν προσέρχονται στα συναι-
νετικά διαζύγια ενώπιον του συµβολαιογράφου. Είναι µια απολύ-

τως θετική διάταξη για τους πολίτες.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν έχω να πω κάτι περισσό-

τερο. Θεωρώ, όµως, ότι είναι άδικο µια συζήτηση και µια στάση
των κοµµάτων, η οποία θα αποτυπωθεί και στην ψηφοφορία, που
είναι υποστηρικτική και θετική για τη νοµοθετική πρωτοβουλία
που πήρε η Κυβέρνηση, να εξαντλείται σε κατηγορίες ήσσονος
σηµασίας, σε κατηγορίες που δεν έχουν καµµία βάση και δεν
εδράζονται στις διατάξεις του νόµου.

Θεωρώ ότι είναι καλό για το πολιτικό σύστηµα, για τη δηµοκρα-
τία µας, να διαφωνούµε και να διαφωνούµε εντόνως στα θέµατα
που υπάρχει ουσιαστική διαφωνία, αλλά, όταν συµφωνούµε, δεν
υπάρχει κανένας λόγος να εµφανιζόµαστε κατά αυτόν τον τρόπο
ενώπιον του ελληνικού λαού. Απογοήτευση δίνουν µερικοί στον
ελληνικό λαό µε αυτή τη στάση και δεν είναι η ώρα των απογοη-
τεύσεων.

Η Ελλάδα µπαίνει σε έναν δρόµο αισιοδοξίας και για το πολι-
τικό σύστηµα αλλά και για τον ίδιο τον ελληνικό λαό και αυτό γί-
νεται σιγά-σιγά αντιληπτό.

Σας ευχαριστώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Γεώργιος Πάλλης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Υπουργός έκλεισε, λέγοντας

ότι δεν έχει να πει κάτι περισσότερο. Εγώ µετά από µισή ώρα το-
ποθέτησης του Υπουργού, µάλλον έχω να πω λιγότερα από ό,τι
είχα να πω πριν.

Στο νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα το πιο βασικό κοµµάτι
είναι η κύρωση της σύµβασης του Συµβουλίου της Ευρώπης για
την πρόληψη και την καταπολέµηση της βίας κατά των γυναικών
και της ενδοοικογενειακής βίας, η γνωστή Σύµβαση της Κων-
σταντινούπολης. 

Κατ’ αρχάς, είναι πολλαπλά σηµαντικό, διότι η ίδια η σύµβαση
είναι πολύ σηµαντικό βήµα στην κατοχύρωση των δικαιωµάτων
των γυναικών που αναγνωρίζει, φέρνει στο φως και προσπαθεί
να προβάλει και να καταστείλει τις ειδικές µορφές βίας και κα-
ταπίεσης που υφίστανται οι γυναίκες ακριβώς λόγω του φύλου
τους. 

Έπειτα είναι σηµαντικό, γιατί, αναγνωρίζοντας το φύλο πρω-
τίστως ως έννοια κοινωνική, στέκεται απέναντι τόσο σε βαθιά ρι-
ζωµένες προκαταλήψεις, που πολλές φορές αποκαλούµε
«παραδοσιακές αξίες»...

Κυρία Αντωνίου, µη φεύγετε. Ας µείνει κάποιος να εκπροσω-
πήσει την Αξιωµατική Αντιπολίτευση στην Ολοµέλεια.

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Δηλαδή, δεν έχουµε καµµία ανάγκη; Τόσο
πολύ µε θέλετε εδώ;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: Έστω κάποιος συνάδελφος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Πάλλη, συνε-

χίστε την οµιλία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: ...όσο και σε έµφυλους ρόλους και συµ-

περιφορές που πολλές φορές δικαιολογούν ή συγκαλύπτουν εγ-
κλήµατα. 

Τρίτον, γιατί περιλαµβάνει στις ποινικές κολάσιµες πράξεις και
συµπεριφορές µια σειρά πρακτικών που µέχρι τώρα αγνοούνταν
ή δικαιολογούνταν, όπως η προτροπή σε ακρωτηριασµό των γεν-
νητικών οργάνων ή η επίµονη παρακολούθηση-ενόχληση, γνω-
στή ως stalking.

Ακόµα γιατί δίνει έµφαση εξίσου στην πρόληψη της βίας, στην
προστασία των θυµάτων και στη δίωξη και στην αναµόρφωση,
όπου είναι δυνατόν, των δραστών, προτείνοντας σειρά καινοτό-
µων παρεµβάσεων σε επίπεδο νοµοθεσίας, θεσµών και πρακτι-
κών. 

Δεν είναι, όµως, µόνο αυτά. Κατ’ αρχάς, είναι σηµαντικό ότι
αυτή η Κυβέρνηση φέρνει τη σύµβαση στη Βουλή, γιατί µπορεί
τα κόµµατα που συγκροτούσαν τις προηγούµενες κυβερνήσεις
να συµφωνούσαν φυσικά µε την κύρωσή της, αλλά εκ του απο-
τελέσµατος φαίνεται ότι δεν ήταν στις προτεραιότητές τους.

Άρα µπορεί πράγµατι να µην αποτελεί κάποια τροµερή πρω-
τοβουλία της τωρινής Κυβέρνησης η κύρωση της σύµβασης,
αλλά είναι γεγονός πως αυτή η Κυβέρνηση τη φέρνει, όταν οι
προηγούµενες την παρέπεµπαν στις ελληνικές καλένδες.
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Δεν είναι η συνάδελφος από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση
εδώ. Εγώ θα ήθελα τους τέως Υπουργούς Δικαιοσύνης, που είναι
στελέχη, Βουλευτές της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και κατά τη
διάρκεια των επιτροπών αλλά και σήµερα να µην περιφέρονται
στους διαδρόµους του Κοινοβουλίου, να είναι εδώ στην Αίθουσα
και να εξηγήσουν γιατί δεν τα έφεραν, γιατί δεν ήρθε έστω η σύµ-
βαση, όπως µας τη ζητήσαν να ψηφιστεί, στη Βουλή.

Έχουµε δει πολλές κυρώσεις να στέκουν χρόνια. Το ίδιο είχαν
σκοπό. Δυστυχώς, σκέφτοµαι ότι είχαν και άποψη γιατί δεν την
έφερναν. Και η άποψη είναι σε αυτές τις παραδοσιακές αξίες.
Δεν θέλουν να ακουµπήσουν παραδοσιακές αξίες της ελληνικής
κοινωνίας, του συντηρητισµού, αυτό που κάποιοι λένε στις εκλο-
γές: «Εγώ έχω εκατό ψήφους να σου δώσω» στη δηµοκρατία
µας.

Είναι, λοιπόν, σηµαντικό νοµοσχέδιο, το φέρνει η Κυβέρνηση.
Είναι σηµαντικό το νοµοσχέδιο, γιατί είναι µια ψηφίδα ενός µε-
γαλύτερου παζλ, του δικαιωµατικού παζλ που σχεδιάζει, κατα-
σκευάζει τούτη η Κυβέρνηση, µε την επέκταση του συµφώνου
συµβίωσης, µε την αναγνώριση ταυτότητας φύλου, µε το επικεί-
µενο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εσωτερικών για την ισότητα
των φύλων, που καλύπτει και άλλα θέµατα που η σύµβαση δεν
περιλαµβάνει, όπως τα εργασιακά.

Τέλος, είναι σηµαντικό ότι έρχεται να στηρίξει και να ενισχύσει
µια σπουδαία, πολύπλευρη δουλειά που έχει γίνει από τη Γενική
Γραµµατεία Ισότητας, το ΚΕΘΙ και από άλλες υπηρεσίες και
δοµές. 

Στα ένα-δύο λεπτά που µου µένουν, κύριε Πρόεδρε, για να
κλείσω και νωρίτερα, θα ήθελα να αναφερθώ στις τροποποιήσεις
για την τροπολογία του Υπουργείου Εσωτερικών για τα θέµατα
της ιθαγένειας. Δεν είµαστε ικανοποιηµένοι. Τα παιδιά αυτά που
µεγαλώνουν γύρω µας εδώ και χρόνια, οι άνθρωποι που η θε-
σµική µνήµη του κράτους και οι δηµόσιοι υπάλληλοι φρόντιζαν
ποτέ να µην έχουν όλα εκείνα τα απαραίτητα έγγραφα για να
µπορέσουν κάποια στιγµή να κατοχυρώσουν τα νόµιµα δικαιώ-
µατά τους, µε τους νόµους που ισχύανε, όχι µόνο ανοίξανε µια
πόρτα πριν από δύο χρόνια, ερχόµαστε τώρα να απλοποιήσουµε,
να διευθετήσουµε διαδικασίες. Είναι δικαίωµά τους. Είναι τα παι-
διά που κρατήσαν τα σχολειά ανοικτά στην επαρχία και το ξέ-
ρουµε όλοι µας αυτό. Είναι οι γονείς τους που µε τον µόχθο
τους, µε τα «µαύρα» πολλές φορές µεροκάµατα -και για αυτό
δεν έχουν δικαίωµα κάποιοι από αυτούς- στηρίξαν την Ελλάδα
σε εποχές που κάποιοι έτρωγαν µε χρυσά κουτάλια.

Τέλος, κύριε Υπουργέ, εδώ έχετε απόλυτο δίκιο. Δεν µπορεί
από τη µια να µας κατηγορεί η Αξιωµατική Αντιπολίτευση ότι
φέρνουµε ένα νοµοσχέδιο που τροποποιεί και τον νόµο, ώστε η
κύρωση να αποκτήσει υπόσταση, γιατί αυτό κάνουµε επί της ου-
σίας, να µας κατηγορούν για την ορθή νοµοθέτηση περί αυτού
και ταυτόχρονα να φέρνουν τροπολογίες θετικές. Αναφερθήκατε
σε δύο θετικές τροπολογίες. Εγώ θα ήθελα την αναφορά σας και
στις άλλες δύο τροπολογίες του Κοµµουνιστικού Κόµµατος, τις
1520 και 1521. 

Κατανοώ και εγώ -αναφέρει και ο συνάδελφος, ο κ. Φίλης- ότι
δεν είναι της παρούσης, αλλά θα ήθελα από την πλευρά σας µια
τοποθέτηση για το πώς και κατά πόσο µπορούν να συζητηθούν
και αυτές.

Θεωρώ ότι είναι σε θετική κατεύθυνση και αυτή η επικοινωνία
και µε την Αντιπολίτευση θα πρέπει να αρχίσει σε αυτή τη βάση,
επί της ουσίας, κι όχι στη στείρα αντιπαράθεση.  

Ευχαριστώ πολύ. Νοµίζω µας κάλυψε ο Υπουργός αρκετά πριν
τελειώσουν και οι συνάδελφοι. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Πάλλη και για την οικονοµία του χρόνου. 
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Οι δευτερολογίες θα γίνουν

µετά, κύριε Πρόεδρε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ναι, κυρία Κεφαλί-

δου. Υπολείπονται ακόµα έξι οµιλητές και µετά θα ακολουθήσουν
οι δευτερολογίες των αγορητών και εισηγητών. 

Κυρία Αναγνωστοπούλου, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρά το γεγονός ότι θεωρώ ότι
ο Υπουργός έκλεισε τη συζήτηση, θεωρώ ότι είναι σηµαντικό στα
Πρακτικά αυτής της Βουλής και για τον ιστορικό του µέλλοντος,
να ακουστεί και να καταγραφεί η φωνή των Βουλευτών, έστω κι
αυτών των λίγων, του ελληνικού Κοινοβουλίου, για ένα τόσο ση-
µαντικό θέµα. 

Γίναµε µάρτυρες από το πρωί µίας κριτικής αντιµετώπισης του
Υπουργού που καταθέτει το νοµοσχέδιο από την Αξιωµατική Αν-
τιπολίτευση και την υπόλοιπη Αντιπολίτευση, ότι το νοµοσχέδιο
περιέχει και πολλές άλλες διατάξεις και δεν αφήνει το Κοινοβού-
λιο να επικεντρωθεί σε αυτή την εµβληµατική σύµβαση. 

Κι όµως, όχι µόνο ο αριθµός των Βουλευτών που δηλώθηκαν
από τα υπόλοιπα κόµµατα ήταν ελάχιστος, αλλά κι αυτοί που δη-
λώθηκαν από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση και πήραν τον λόγο,
κυρίως οι άρρενες, κατ’ εξοχήν οι άρρενες και µάλιστα τα πρω-
τοκλασάτα στελέχη της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, ουδόλως
αναφέρθηκαν στο νοµοσχέδιο, στη σύµβαση. Ασχολήθηκαν µε
τα αρρενωπά θέµατα, τα εθνικά θέµατα, µε αυτά που µόνο οι άν-
δρες ασχολούνται κι όχι οι γυναίκες. 

Γιατί, όπως έχουµε δει, όπως έχουµε διαπιστώσει, οι γυναίκες
που ασχολούνται µε αρρενωπά, τέτοιου είδους, θέµατα υφίσταν-
ται σκληρή, δριµύτατη κριτική, µέχρι εξαφανίσεως, µέχρι πολιτι-
κής και προσωπικής χαρακτηριολογικής δολοφονίας,
προκειµένου να µη µιλήσουν, να µην παρέµβουν σε αυτούς τους
καθαρά δοµηµένους ρόλους. 

Κι όµως, γι’ αυτούς ακριβώς τους λόγους θα έπρεπε και οι άν-
δρες, σε µία τέτοια σύµβαση, που είναι πολύ σηµαντική και θα
πω τους λόγους, να πάρουν θέση, να καταγραφεί αυτή η θέση.
Λέω γι’ αυτούς στο µέλλον που θα αναζητήσουν να δουν τι έκανε
αυτή η Βουλή στον 21ο αιώνα για ένα τέτοιο µείζον θέµα. 

Γιατί είναι µείζον θέµα; Αφορά µόνο τις γυναίκες; Αφορά µόνο
τη βία εναντίον των γυναικών, την έµφυλη βία; Αφορά τη δηµο-
κρατία. Ειδικά σε µια οριακή στιγµή για την Ευρώπη και για τον
κόσµο ολόκληρο, όπου δυνάµεις θέλουν να ξανακάνουν τις κοι-
νωνίες λευκές, αρρενωπές και ισχυρές, ένα τέτοιο νοµοσχέδιο
έρχεται όχι να υπενθυµίσει µόνο, αλλά να αναδιατάξει τις αξίες
της κοινωνίας, να υπενθυµίσει, αλλά και να διαπαιδαγωγήσει και
να επιβάλει ότι οι κανόνες της δηµοκρατίας ξεκινάνε από το
πρώτο επίπεδο, αυτό της οικογένειας, µέχρι όλο τον δηµόσιο βίο. 

Πώς διαβάζω εγώ τη Σύµβαση της Κωνσταντινούπολης και την
αναπροσαρµογή του Εθνικού Δικαίου, του δικού µας, σύµφωνα
µε το νοµοσχέδιο, στις διατάξεις της σύµβασης; Η πόρτα της οι-
κογένειας δεν κλείνει ένα φρούριο, όπου εκεί υπάρχει ένας αρ-
χηγός. Ανοίγει αυτή την πόρτα προς τον δηµόσιο βίο. 

Γιατί, αν δεν διαπαιδαγωγηθεί το παιδί από τον πυρήνα, που
είναι η οικογένεια, στο τι σηµαίνει δηµοκρατία, ότι η βία δεν είναι
ανεκτή στη δηµοκρατία, ότι δεν υπάρχουν κατώτεροι και ανώτε-
ροι λόγω φύλου, λόγω θρησκείας, λόγω φυλής, λόγω χρώµατος,
λόγω σεξουαλικού προσανατολισµού κ.λπ., δεν πρόκειται να το
µάθει ποτέ, όσοι νόµοι και να περάσουν. 

Η Σύµβαση της Κωνσταντινούπολης τη στιγµή που έρχεται -και
θα µπορούσε όλοι οι Βουλευτές να συνωστίζονται για να πάρουν
τον λόγο- είναι πολύ σηµαντική, γιατί είδαµε φαινόµενα βίας και
εδώ µέσα στο Κοινοβούλιο και το είδαµε και από ιεράρχες και από
δηµοσιογράφους και από ανθρώπους πάσης φύσεως, παντός
επαγγέλµατος εναντίον ανθρώπων που θεωρούνται θηλυπρεπείς.
Είναι πολύ σηµαντικό ότι στη σύµβαση ο όρος φύλο εµπεριέχει το
κοινωνικό περιεχόµενο και όχι το βιολογικό. Άρα αφορά και άν-
δρες, αφορά και παιδιά, αφορά οµοφυλόφιλους, τρανς άτοµα.
Αφορά τον οποιονδήποτε ή την οποιαδήποτε θεωρείται ότι µέσα
στην κοινωνία πρέπει να έχει συγκεκριµένους ρόλους.

Ένας άλλος λόγος που για µένα θα έπρεπε να γίνει µια σο-
βαρή και σηµαντική συζήτηση και µε αντιπαραθέσεις –γιατί αυτό
είναι η δηµοκρατία- είναι ότι στη Σύµβαση της Κωνσταντινούπο-
λης προβλέπεται ο µηχανισµός GREVIO, ο οποίος εµπλέκει και
τα εθνικά κοινοβούλια. Τι γνώµη έχει το δικό µας Κοινοβούλιο;
Ποια είναι η άποψή του και πώς πρέπει να εµπλακεί εκεί; Δεν
ακούσαµε τίποτα απ’ όλα αυτά. Φοβάµαι ότι κανένας δεν διάβασε
τη σύµβαση. Απλώς είναι ωραίο για τις γυναίκες να λέµε κάτι
ηρωικό, ότι είναι συµβολικής και µεγάλης σηµασίας και τελειώνει
εκεί η υπόθεση.
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Άρα, λοιπόν, δεν έχει διαβαστεί, γιατί θα έπρεπε να γίνει µια
ουσιαστική συζήτηση εδώ πέρα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα µου δώσετε δύο λεπτά, παρακαλώ. Τα παίρνω από τον συ-
νάδελφό µου που µίλησε προηγουµένως, αν µου επιτρέπετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι αυτός είναι ο
χρόνος που αναλογούσε στον κ. Πάλλη. Δεν τον δικαιούστε,
κυρία Αναγνωστοπούλου.

Συνεχίστε, παρακαλώ.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. Συγγνώµη, δεν παραφέρθηκα, απλώς το είπα δίκην χι-
ούµορ. 

Ήθελα να πω ότι η δηµοκρατία είναι ανεκτική, είναι ευρεία,
είναι συµπεριληπτική, αλλά λειτουργεί και παραδειγµατικά, προ-
ληπτικά, κατ’ αρχάς, και διαπαιδαγωγικά. Το ότι εµπεριέχονται
και πια αναφέρονται ως ποινικά αδικήµατα αδικήµατα τα οποία
δεν αφορούσαν την πολιτεία -έκλεινε τα µάτια της η πολιτεία-
εδώ σε αυτό το νοµοσχέδιο είναι πάρα πολύ σηµαντικό. Από την
εξακολουθητική συµπεριφορά παρακολούθησης µέχρι το ότι κά-
ποιος µπορεί να νοµιµοποιείτο να ασκεί βία στο όνοµα της τιµής
ή της θρησκείας ή των εθίµων. Κανένας και τίποτα δεν νοµιµο-
ποιείται πάνω από τη δηµοκρατία και τους κανόνες της, είτε αυτή
είναι η θρησκεία είτε οτιδήποτε άλλο, όπως τα έθιµα κ.λπ.. 

Είναι πολύ σηµαντική η διάταξη σε µια πολυπολιτισµική κοινω-
νία για το θέµα του ακρωτηριασµού των γεννητικών οργάνων των
γυναικών. Και εδώ θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, -αυτό που υποστή-
ριξε η Πρόεδρος του Σωµατείου Υποστήριξης Διεµφυλικών Ατό-
µων, επειδή και εσείς τονίσατε τη σηµασία του παιδιού και ότι το
παιδί είναι φορέας δικαιωµάτων- να πω κατά πόσο θα έπρεπε να
διευρυνθεί αυτή η διάταξη και στα παιδιά που γεννώνται intersex
και τα οποία υφίστανται χειρουργικές επεµβάσεις, αν αυτό σύµ-
φωνα µε τα Ηνωµένα Έθνη αποτελεί ακρωτηριασµό και βάναυση
κακοποίηση του σώµατος ενός παιδιού. 

Θα είχα να πω πάρα πολλά, αλλά αυτό που θα ήθελα επίσης
να πω και να τελειώσω είναι ότι η κρίση δηµιουργεί υποδοχές σε
µια κοινωνία για να γίνει πιο ευεπίφορη σε λόγο και ρητορική που
έχει να κάνει µε την αρρενωπότητα, που έχει να κάνει µε ένα πι-
σωγύρισµα της κοινωνίας σε ρόλους τους οποίους η δηµοκρατία
δεν ανέχεται. Από αυτή την άποψη το νοµοσχέδιο είναι πολύ ση-
µαντικό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Αναγνωστο-
πούλου, εξαντλήσατε και τον χρόνο που ζητήσατε ως δανεικό
από τον κ. Πάλλη.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι, κύριε Πρόεδρε,
τελειώνω. Μία πρόταση µόνο θα πω.

Θα έλεγα, όµως, ότι είναι ανάγκη η ελληνική Κυβέρνηση και,
κατά λόγω αρµοδιότητας τα Υπουργεία, να αναλάβουν πρωτο-
βουλίες στην Ευρωπαϊκή Ένωση για την προώθηση πολιτικών
που απορρέουν από τη σύµβαση. 

Γιατί είναι καλά, πάρα πολύ καλά, όλα αυτά, αλλά, για να
εφαρµοστούν, χρειάζονται χρήµατα, χρειάζεται κοινωνικό κρά-
τος. Δηµοκρατία χωρίς κοινωνικό κράτος δεν µπορεί να υπάρξει.
Κρατικές αποζηµιώσεις, δοµές και όλα αυτά απαιτούν χρήµατα.
Η δηµοκρατία, η διεύρυνσή της απαιτεί και διεύρυνση οπωσδή-
ποτε του κοινωνικού κράτους.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Προφανώς µετά την
πρόταση της κ. Αναγνωστοπούλου για χρήση του δίλεπτου, ενά-
µισι λεπτού, που µας χάρισε ο κ. Πάλλης, θα πρέπει να κάνουµε
περικοπή τώρα στον κ. Παπαηλιού.

Τον λόγο έχει ο κ. Παπαηλιού Γεώργιος από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Θα το δούµε. Θα είµαι εξάλλου σύν-

τοµος, γιατί έχουν λεχθεί πολλά καθ’ όλη τη διάρκεια της συζή-
τησης.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να κάνω
κατ’ αρχάς δύο παρατηρήσεις, οι οποίες αφορούν τα όσα ελέχ-
θησαν στη σηµερινή συζήτηση από τους Βουλευτές της Αντιπο-
λίτευσης. 

Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι η νοµοθέτηση µέσω τροπολογιών

δεν είναι ο καλύτερος τρόπος. Όλοι το αναγνωρίζουν, όλοι το
αναγνωρίζουµε. Όµως, η κοινωνική, η οικονοµική και η πολιτική
ζωή τρέχει µε γοργούς ρυθµούς. Οι χρονοβόρες διαδικασίες νο-
µοθέτησης, οι χρονοβόρες διαδικασίες του Κοινοβουλίου πολλές
φορές δεν επαρκούν. Έτσι, σύγχρονες ανάγκες της κοινωνικής,
οικονοµικής και πολιτικής ζωής επιτρέπουν ή µάλλον επιβάλλουν
την ανάγκη να υπάρξει άµεση, επείγουσα νοµοθετική κάλυψη σε
θέµατα σοβαρά, που χρήζουν επείγουσας αντιµετώπισης. Διότι,
επαναλαµβάνω, η ζωή δεν περιµένει. Ίσως σε αυτό το πλαίσιο
θα πρέπει να ιδωθούν και να αναθεωρηθούν και κάποιες συγκε-
κριµένες διατάξεις του Κανονισµού της Βουλής, να τις συζητή-
σουµε και να συµφωνήσουµε όλοι. 

Μία δεύτερη παρατήρηση αφορά την προσπάθεια δηµιουρ-
γίας εντυπώσεων από πλευράς Βουλευτών της Αντιπολίτευσης.
Επικαλούνται συνεχώς δηµοσιεύµατα κίτρινων µέσων µαζικής
επικοινωνίας ή και γνωστών-άγνωστων sites, που πολλές φορές
έχουν αναληθές, για να µην πω ψευδές, υποθετικό και αντιφατικό
περιεχόµενο. Και αυτό γίνεται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της
Αντιπολίτευσης, ελλείψει επιχειρηµάτων. Και επιπλέον οι ίδιοι
Βουλευτές καλούν την Κυβέρνηση να απαντήσει ακόµα και σε
θέµατα ανύπαρκτα, θέµατα που ήδη και επανειληµµένα έχουν
απαντηθεί. Τι να πει κανείς;

Ας έρθω τώρα στον πυρήνα του νοµοσχεδίου, που αφορά τη
σύµβαση του Συµβουλίου της Ευρώπης για την πρόληψη και την
καταπολέµηση της βίας κατά των γυναικών και της ενδοοικογε-
νειακής βίας. Από τη χώρα µας έχουν γίνει σηµαντικά βήµατα για
την εξάλειψη των σοβαρών παραβιάσεων ανθρωπίνων δικαιωµά-
των που αφορούν τη βία κατά των γυναικών και την ενδοοικογε-
νειακή βία.

Με το παρόν νοµοσχέδιο, που περιλαµβάνει τη Σύµβαση της
Κωνσταντινούπολης, σκοπείται η µηδενική ανοχή τέτοιων περι-
στατικών βίας, η παροχή εγγυήσεων µεγαλύτερης ασφάλειας για
τις αδύναµες πλευρές της κοινωνίας, κυρίως για τις γυναίκες και
τα παιδιά. 

Οι ρυθµίσεις της σύµβασης εκκινούν από την παραδοχή ότι το
κοινωνικό φύλο αποτελεί τη βάση ανάπτυξης προσβλητικών, επι-
θετικών και βίαιων συµπεριφορών, που αποµειώνουν την κοινω-
νική παράσταση των θυµάτων, θίγουν την προσωπικότητά τους
και συχνά επιφέρουν ψυχοσωµατικές βλάβες, ακόµα και τον θά-
νατο. Στη σύµβαση περιλαµβάνονται διατάξεις για την προσαρ-
µογή της εθνικής έννοµης τάξης στις προβλέψεις της.

Τη σύµβαση, αφού επικυρωθεί από το Εθνικό Κοινοβούλιο,
πρέπει να ακολουθήσουν τα αναγκαία νοµοθετικά µέτρα, ούτως
ώστε το περιεχόµενό της να αποτελέσει τµήµα του Εθνικού Δι-
καίου. Από την εφαρµογή του θα κριθούµε. Με αυτόν τον τρόπο
διασφαλίζεται ότι η πολιτεία θα λάβει τα αναγκαία µέτρα πρόλη-
ψης, θα εργαστεί για την ενδυνάµωση της θέσης των γυναικών
και την προώθηση της ισότητας.

Στο πλαίσιο της προσπάθειας για αλλαγή νοοτροπίας και συµ-
περιφορών η πρόληψη της βίας, η προστασία των θυµάτων και
η δίωξη των δραστών είναι οι ακρογωνιαίοι λίθοι της σύµβασης.
Η σύµβαση εκπέµπει το µήνυµα για την προώθηση της ισότητας
µεταξύ ανδρών και γυναικών, διότι η βία κατά των γυναικών δι-
αιωνιζόµενη από µια κουλτούρα ανοχής, άρνησης, κυρίως σιω-
πής και αποσιώπησης, αλλά και φόβου, είναι βαθιά ριζωµένη
στην ανισότητα µεταξύ γυναικών και ανδρών εντός της κοινω-
νίας. 

Με τη σύµβαση επέρχεται σηµαντική θετική κοινωνική αλλαγή,
καθώς για πρώτη φορά τα κράτη συνεργάζονται και δεσµεύονται
για να προασπίσουν το δικαίωµα των πολιτών, ιδιαίτερα των γυ-
ναικών, να ζήσουν χωρίς βία στον ιδιωτικό και δηµόσιο βίο. 

Αναγνωρίζεται η δοµική φύση της βίας κατά των γυναικών ως
βία βασιζόµενη στο φύλο και αναδεικνύεται ότι η έµφυλη βία στη-
ρίζεται σε στερεότυπα, διακρίσεις και ανισότητες και οδηγεί στο
να βρίσκονται οι γυναίκες σε υποδεέστερη θέση σε σχέση µε
τους άντρες.

Καταδικάζεται κάθε µορφή βίας κατά των γυναικών και ανα-
γνωρίζεται de facto και de jure η ισότητα µεταξύ γυναικών και αν-
δρών. Καλούνται τα κράτη να εφαρµόσουν στην πράξη πολιτικές
προώθησης της ισότιµης συµµετοχής των γυναικών στην εκπαί-
δευση, την εργασία, τη δηµόσια ζωή, ώστε να εκλείψουν οι συν-
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θήκες που καθιστούν τις γυναίκες και τα παιδιά ευάλωτα στη βία.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σύµβαση κινείται σε ένα πλαί-

σιο που περιλαµβάνει συγκεκριµένες παραµέτρους. Πρώτα απ’
όλα, πρόκειται για την πρώτη διεθνή συνθήκη που προσδιορίζει
τον όρο «φύλο». Γίνεται δεκτό ότι οι γυναίκες και οι άνδρες δεν
έχουν απλώς βιολογικά χαρακτηριστικά, θηλυκού ή αρσενικού
γένους, αλλά ότι υπάρχει επίσης µια κοινωνικά δοµηµένη κατη-
γορία, η οποία προσδίδει στις γυναίκες και στους άνδρες συγ-
κεκριµένους ρόλους και συµπεριφορές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Η βία κατά των γυναικών αναγνωρίζεται ως παραβίαση ανθρω-
πίνων δικαιωµάτων και µορφή διάκρισης. Η µη λήψη των κατάλ-
ληλων µέτρων από τα κράτη για την αντιµετώπιση αυτού του
είδους της βίας επισύρει και την ευθύνη και των κρατών αυτών.

Θεσπίζονται νέα ποινικά αδικήµατα, όπως ο εξαναγκασµός σε
τέλεση γάµου, ως σκοπός της εµπορίας ανθρώπων, η επίµονη
συµπεριφορά παρακολούθησης ή καταδίωξης, το stalking, η κα-
ταναγκαστική έκτρωση και η καταναγκαστική στείρωση.

Τα κράτη πρέπει να καθιερώσουν αυτά τα νέα σηµαντικά αδι-
κήµατα, τα οποία δεν υπήρχαν στο νοµικό τους σύστηµα. Κάθε
αρµόδιο κρατικό όργανο και κάθε αρµόδια κρατική υπηρεσία κα-
λούνται να κινητοποιηθούν, µε στόχο τη συντονισµένη καταπο-
λέµηση της βίας κατά των γυναικών και της ενδοοικογενειακής
βίας. Σε αυτή τη βάση, οι διάφοροι φορείς δεν θα πρέπει να ενερ-
γούν µεµονωµένα, αλλά να συνεργάζονται, προκειµένου να δια-
µορφώσουν πρωτόκολλα συνεργασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Παπαηλιού,
ολοκληρώστε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Σε ένα λεπτό ολοκληρώνω, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχετε ήδη πάρει
ένα λεπτό.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Και κάτι τελευταίο ως κατακλείδα:
Οι βελτιώσεις που επιφέρει το παρόν νοµοσχέδιο είναι η διασφά-
λιση αποτελεσµατικότερης εφαρµογής της εθνικής νοµοθεσίας
για την αντιµετώπιση της βίας κατά των γυναικών και της ενδο-
οικογενειακής βίας, η ποινικοποίηση πράξεων, σύµφωνα µε τη
συνθήκη, η κατάργηση αναχρονιστικών διατάξεων και η αυστη-
ρότερη αντιµετώπιση του δράστη των εγκληµάτων βίας κατά των
γυναικών και κυρίως της ενδοοικογενειακής βίας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Αντώνιος Συρίγος από τον ΣΥΡΙΖΑ.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΥΡΙΓΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεχθείτε ότι αυτό που

θα πω πρώτο είναι µια µορφή αυτοσαρκασµού. Νιώθω σαν φωνή
βοώντος εν τη ερήµω. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για το υπό συ-
ζήτηση νοµοσχέδιο έχουν γραφεί και ειπωθεί τόσα πολλά, ώστε
οποιαδήποτε αναφορά µου σ’ αυτό ως όλον ή σε µεµονωµένα
άρθρα να θεωρηθεί επανάληψη. Αρκούµαι, λοιπόν, στη σύντοµη
παρέµβασή µου, εξαίροντας απλώς και µόνο τη σηµασία του στη
δικαιική µας τάξη, να προβώ σε κάποιες επισηµάνσεις, κοινότο-
πες µεν, πλην συνήθως µη απασχολούσες, θεωρούµενες ως αυ-
τονόητες. Ας τις δούµε, πιστεύοντας ότι έχουν κάποια αξία, διότι
συνήθως τις παραγνωρίζουµε.

Το άρθρο 1 παραπέµπει στο άρθρο 28 παράγραφος 1 του
ισχύοντος Συντάγµατος, προσδίδοντας στη σύµβαση που κυρώ-
νεται υπερνοµοθετική ισχύ, ήγουν την καθιστά «αναπόσπαστο
κοµµάτι του εσωτερικού Ελληνικού Δικαίου και υπερισχύουσα
από κάθε άλλη αντίθετη διάταξη νόµου». Επανέλαβα τη συνταγ-
µατική διάταξη.

Εκτός των άλλων, τούτο πρακτικά διευκολύνει τις προβλέψεις
και την εφαρµογή της από τη διοίκηση και τα δικαστήρια, απο-
τρέποντας κάθε σφαλερή ή στενόµυαλη ερµηνεία. Το ίδιο το
άρθρο 1 καθιστά το πρωτότυπο κείµενο, διατυπωµένο αγγλικά ή
γαλλικά, ως αυθεντικό για την ερµηνεία της, εάν προκύψει διά-
σταση ή αµφιβολία για την ελληνική µετάφραση ή διατύπωση.
Τούτο δεν είναι ξένο, ούτε καινοφανές ούτε παράδοξο, εάν θυ-
µηθούµε, επί παραδείγµατι, τον εµπορικό νόµο, µεταφορά από

τον γαλλικό Εµπορικό Κώδικα, δηµοσιευθέντα γαλλιστί και ελλη-
νιστί στην «Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως», στο αυθεντικό κείµενο
του οποίου προσέτρεχαν τα δικαστήρια εν διαστάσει ή εν αµφι-
βολία προς την ελληνική µετάφραση.

Στο άρθρο 5 διατυπώνεται µια σαφής επιφύλαξη από την Ελ-
λάδα, η οποία πρέπει και αυτή να εξεταστεί και να µη διαλάθει
την προσοχή µας. Στην αιτιολογική έκθεση δεν γίνεται περαιτέρω
ανάλυση. Για τον λόγο αυτό, πρέπει να αναγνωστεί µε ιδιαίτερη
επιµέλεια, καθώς και το άρθρο 78 παράγραφος 2 της συµβά-
σεως που διατυπώνει τον τρόπο και τη διαδικασία της επιφυλά-
ξεως και το άρθρο 44 εδάφιο ε της παραγράφου 1 και των
παραγράφων 3 και 4. Τότε θα έχουµε µια πλήρη εικόνα του συ-
νόλου της συµβάσεως. 

Περαιτέρω, µε το άρθρο 8 διευρύνονται, έστω και επικουρικά,
οι αρµοδιότητες του Υπουργείου Δικαιοσύνης και καθιερώνεται
η υποχρέωσή του να ενηµερώνει τη Γενική Γραµµατεία του Συµ-
βουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τις αρµόδιες αρχές του
άρθρου 9, δηλαδή αυξάνονται οι ευθύνες του, αφού δεν νοείται
διεύρυνση, έστω και επικουρικά, αρµοδιοτήτων χωρίς µεγιστο-
ποίηση της ευθύνης, που δεν νοείται όµως ως επικουρική, δη-
λαδή είναι πλήρης και άµεση. 

Περαιτέρω, το Υπουργείο Δικαιοσύνης δύναται να τηρεί σχε-
τικά στατιστικά στοιχεία. Και εδώ έχουµε πρόσθετη ευθύνη,
αφού είναι τόσο σοβαρό το αντικείµενο που θα αφορούν τα στα-
τιστικά στοιχεία, ώστε όλοι να σπεύδουν να τα τηρούν υποχρεω-
τικά, αν και «δύνανται» κατά νόµον.

Κρίσιµο άρθρο είναι, ακόµη, το άρθρο 12, που αφορά αναγνώ-
ριση και εκτέλεση αποφάσεων, αποσκοπώντας να εξαλείψει το
σύνηθες, δηλαδή υπαίτιες και αναιτιολόγητες καθυστερήσεις.
Ακόµη, από την αδιάστικτη διατύπωση του άρθρου 23 προκύπτει
ότι διµερείς ή πολυµερείς συµφωνίες ή διακανονισµοί της χώρας
µας και άλλων κρατών-µελών ισχύουν µόνο εάν συµβάλλουν
στην απλούστευση ή τη διευκόλυνση αυτού του νόµου. Δηλαδή,
εάν προσκρούουν ή δεν εξυπηρετούν αυτόν τον σκοπό, παύουν
να ισχύουν.

Αυτά τα λίγα είχα να πω, τα οποία εκτιµώ ότι µάλλον είναι χρή-
σιµα.

Τελειώνοντας, υπενθυµίζω κάτι στο οποίο συχνά αναφέροµαι
και αναφερθήκατε όλοι. Η νοµοθέτηση είναι µια καλή αρχή. Δη-
µιουργεί και σχετική ευεργετική κουλτούρα πολλές φορές, όπως
εν προκειµένω. Ωστόσο, η εφαρµογή των νόµων και η επιτυχία
των προβλεποµένων ρυθµίσεων είναι άµεση συνάρτηση αλλαγής
νοοτροπίας, που µόνο χάρη στην καλλιέργεια και στην παιδεία
µπορεί να σαλεύσει σταθερά. Εκεί πρέπει να στοχεύει κάθε κοι-
νωνική και πολιτική προσπάθεια. 

Η βία ως λογικό µέγεθος, δυστυχώς παραγόµενο εντός της
κοινωνίας, µόνο µε ανάλογα λογικά µεγέθη, όπως η παιδεία ή η
µόρφωση, µπορεί να αντιµετωπισθεί. Το ζήτηµα αυτό είναι τόσο
µεγάλο και βαθύ, που σαφώς δεν µπορεί να επιλυθεί σε µία συ-
νεδρίαση, όπως η συγκεκριµένη, µε συγκεκριµένο αντικείµενο.
Είναι, πάντως, ένα βήµα στα πολλά που πρέπει να κάνουµε. Σε
κάθε περίπτωση, οι φωνές δεν ωφελούν, αλλά µάλλον θόρυβος
γίνεται.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Η κ. Λιβανίου Ζωή
από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο.

ΖΩΗ ΛΙΒΑΝΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναµφίβολά η ελληνική κοινω-

νία έχει κάνει άλµατα προόδου σε ό,τι αφορά την αντιµετώπιση
της βίας κατά των γυναικών και την ενδοοικογενειακή βία. 

Η πλειοψηφία των γυναικών σήµερα ζει σε καλύτερες συνθή-
κες και µε περισσότερα δικαιώµατα. Θέλουµε να πιστεύουµε ότι
οι περιπτώσεις βίας κατά των γυναικών και η ενδοοικογενειακή
βία µειώνονται, παρά το ότι ο αριθµός των περιστατικών στατι-
στικά είναι αυξηµένος. Η χώρα µας σταδιακά έχει διαµορφώσει
ένα πλαίσιο υποστήριξης των γυναικών θυµάτων βίας και των θυ-
µάτων ενδοοικογενειακής βίας. 

Η πολιτεία και η κοινωνία έχουν επενδύσει στην καλύτερη ενη-
µέρωση, στην ανάπτυξη δοµών υποστήριξης, στην ευαισθητο-
ποίηση, στην παρότρυνση των θυµάτων να µιλήσουν, να
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προστατευθούν, να αντιδράσουν. Το ότι σήµερα η κατάσταση
είναι καλύτερη σε ό,τι αφορά το νοµοθετικό πλαίσιο, την κοινή
γνώµη, την αποµάκρυνση από στερεότυπα του παρελθόντος σε
βάρος των γυναικών δεν επιτρέπει τον εφησυχασµό. Βία σε
βάρος των γυναικών, βία σε βάρος των παιδιών, ρατσιστική βία,
βία στον εργασιακό χώρο εξακολουθούν να υπάρχουν.

Η οικονοµική και κοινωνική κρίση που βιώνει οκτώ χρόνια τώρα
η χώρα δεν αποτελεί δικαιολογία για τα φαινόµενα βίας που απο-
καλύπτονται ή δεν αποκαλύπτονται. Η επίκληση των οικονοµικών
ή άλλων δυσχερειών που βιώνει κάποιος ατοµικά ή οικογενειακά
δεν είναι η αιτία, είναι πρόφαση. Ταυτόχρονα είναι και αιτία προ-
βληµατισµού. 

Αποδεικνύεται ότι, παρά την πρόοδο που έχει συντελεστεί, ένα
σηµαντικό µέρος της κοινωνίας µας δεν έχει αποδεχθεί την ισό-
τητα, δεν έχει αντιληφθεί ως πρόβληµα την κάθε µορφή βίας.
Πρόκειται για συλλογικό πρόβληµα, ακόµα και αν αφορά µια µει-
οψηφία. Η ισότητα δεν έχει εδραιωθεί ούτε στο ενδοοικογενει-
ακό περιβάλλον ούτε στο επαγγελµατικό περιβάλλον. Δυστυχώς,
δεν έχει εδραιωθεί ούτε στο σύνολο των γυναικών. Εξακολου-
θούν και σήµερα να υπάρχουν γυναίκες που υποστηρίζουν ότι το
θύµα δεν πρέπει να µιλήσει και να χαλάσει το σπίτι και την οικο-
γένειά του. 

Το σηµερινό νοµοσχέδιο έρχεται να υιοθετήσει τη σύµβαση
της Ευρώπης µε νόµο-πλαίσιο για την αντιµετώπιση της βίας
κατά των γυναικών και της ενδοοικογενειακής βίας, να την προ-
σαρµόσει στην ελληνική νοµοθεσία, να νοµοθετήσει, δηλαδή, και
πάλι για τα αυτονόητα. 

Το σχέδιο νόµου ορίζει µια σειρά ρυθµίσεων για την αποτροπή
πράξεων βίας σε βάρος γυναικών και παιδιών. Αναγνωρίζει νέες
µορφές βίας. Βέβαια, εκσυγχρονίζει ή απαλείφει νοµικές προ-
βλέψεις του παρελθόντος, όπως η αιτιολόγηση της χρήσης βίας
στη βάση της προσβολής της οικογενειακής τιµής. 

Το νοµοσχέδιο προβλέπει την τιµωρία σύγχρονων φαινοµένων
βίας και παρενοχλήσεων, όπως η επίµονη συµπεριφορά κατα-
δίωξης ή παρακολούθησης. Αναγνωρίζει την περίπτωση ηλε-
κτρονικής παρενόχλησης. Γίνεται πιο αυστηρό το περιεχόµενο
και η ουσία των περιοριστικών όρων, ώστε να έχουν πραγµατικό
περιεχόµενο. Προβλέπει κυρώσεις για όσους, αν και επιβάλλεται
η ψυχιατρική θεραπεία, την αγνοούν. 

Η προστασία των ανηλίκων, ειδικά των θυµάτων σεξουαλικών
εγκληµάτων, βελτιώνεται µε την άρση της πρόβλεψης των µη συ-
νεπειών σε περίπτωση τέλεσης γάµου, αυτό, δηλαδή, που λέει ο
λαός µας: «Να σε κάψω Γιάννη, να σε αλείψω λάδι». 

Η κυριότερη αλλαγή που έρχεται σήµερα µε αυτό το σχέδιο
νόµου είναι η πιο ενεργή και κυρίως πιο άµεση συνδροµή της πο-
λιτείας στα θύµατα, σε ό,τι αφορά την αποµάκρυνσή τους από
το περιβάλλον κακοποίησης, την υποστήριξη της διαβίωσής
τους, την αποζηµίωσή τους και τη λήψη µέτρων πρόνοιας και µέ-
ριµνας.

Είναι σαφές ότι η ένταξη αυτής της σύµβασης στο Εθνικό Δί-
καιο είναι πρόοδος. Δεν πρόκειται απλώς για εκπλήρωση µιας
τυπικής υποχρέωσης της χώρας έναντι των εταίρων, όπως θέλει
να µας πει η Αντιπολίτευση. Πρόκειται για υποχρέωση έναντι της
ελληνικής πρώτα κοινωνίας, αλλά κυρίως της ανθρώπινης αξιο-
πρέπειας. 

Η καταδίκη της βίας απ’ όπου κι αν προέρχεται και η προστα-
σία των θυµάτων της βίας δεν µπορούν να µένουν σε λόγια, αλλά
να συνοδεύονται από πράξεις, όπως η βελτίωση του νοµοθετικού
πλαισίου και η κάλυψη τυχόν κενών. 

Η σηµερινή Κυβέρνηση έχει αποδείξει στην πράξη ότι δεν πε-
ριορίζεται στη ρύθµιση των θεµάτων της επικαιρότητας, αλλά εκ-
συγχρονίζει, όταν χρειάζεται, αυστηροποιεί, όταν απαιτείται,
απελευθερώνει, όταν οι διατάξεις του παρελθόντος δεν έχουν
πια την υπόσταση και δεν συνάδουν µε µια σύγχρονη κοινωνία. 

Σηµαντικά θέµατα που άπτονται εγκληµάτων σε βάρος του ελ-
ληνικού δηµοσίου έµειναν στο απυρόβλητο λόγω των κενών που
υπάρχουν στην Ευρωπαϊκή Ένωση σε ό,τι αφορά, για παρά-
δειγµα, τη συνεργασία για την καταπολέµηση φαινοµένων δια-
φθοράς, που σήµερα είναι συνεχώς στην επικαιρότητα και
αποκαλύπτεται ότι ήταν διαχρονικά. Αγγίζουν σχεδόν το σύνολο
της δηµόσιας σφαίρας και βέβαια ευθύνονται για τη σηµερινή

µας, οικονοµική τουλάχιστον, κατάσταση. 
Δεν χρειάζεται να επαναλάβουµε την αναγκαιότητα για εµβά-

θυνση της συνεργασίας, για πολλαπλασιασµό της διαφάνειας.
Χρειάζεται να τονίσουµε για ακόµα µια φορά το παράδοξο µιας
ηµιτελούς Ένωσης, που ενισχύει σταδιακά καταστροφικές ιδεο-
λογίες του παρελθόντος. Η Ευρώπη, τα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, οι λαοί της χρειάζονται περισσότερη δηµοκρατία.
Συστατικό στοιχείο της δηµοκρατίας είναι η δικαιοσύνη. 

Η εµβάθυνση της συνεργασίας, η ανταλλαγή κρίσιµων πληρο-
φοριών θα µπορούσε ενδεχοµένως να έχει απλοποιηθεί και υπο-
στηριχθεί εδώ και χρόνια. Δεν χρειάζεται να αναζητήσουµε τις
αιτίες της αργοπορίας σε αυτή την κατεύθυνση ή τους λόγους
που δεν θεωρήθηκε επείγον για τους τεχνοκράτες των ευρωπαϊ-
κών διευθυντηρίων. Το σηµερινό νοµοσχέδιο δίνει λύσεις σε κά-
ποια λειτουργικά προβλήµατα που εντοπίστηκαν στην πράξη. 

Οφείλουµε να αναλογιστούµε τα ελλείµµατα που παρουσιά-
ζονται στη δικαιοσύνη, τόσο στη χώρα µας, όσο και στο σύνολο
της Ευρώπης. Οφείλουµε να συζητήσουµε και να συµφωνήσουµε
τις αλλαγές που µπορούν να γίνουν, ώστε να αποκατασταθεί το
αίσθηµα δικαίου, να διασφαλίσουµε µε κάθε πρόσφορο µέσο ότι
η Ευρώπη θα εξελιχθεί σε µια οµοσπονδία δικαίου. Σήµερα δεν
είναι! Αν ήταν, θα επέτρεπε, για παράδειγµα, να κριθεί ο Χριστο-
φοράκος της υπόθεσης «SIEMENS», θα επέτρεπε να µπορούν
εύκολα οι αρχές της χώρας µας να έχουν πρόσβαση σε τραπε-
ζικούς λογαριασµούς υπόπτων για χρηµατισµό ή φοροδιαφυγή,
θα είχε αναπτύξει ένα ευρωπαϊκό κοινό πλαίσιο προστατευόµε-
νων µαρτύρων. Είναι ακόµα ένας δύσκολος και µακρύς δρόµος
που πρέπει να διανύσουµε ως ευρωπαϊκή κοινωνία. 

Γίνεται ένα ακόµη βήµα προς το αυτονόητο. Κάθε βήµα µάς
φέρνει πιο κοντά στη δηµοκρατία. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.

Γκαρά Αναστασία από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
Μετά την κ. Γκαρά θα ακολουθήσουν άλλοι δύο οµιλητές και

κλείνει ο κατάλογος των οµιλητών. Θα συνεχίσουµε µε τις δευ-
τερολογίες των ειδικών αγορητών και των εισηγητών.

Ορίστε, κυρία Γκαρά, έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Εκτιµώ ότι είναι ιδιαίτερα σηµαντική ηµέρα σήµερα στο ελλη-

νικό Κοινοβούλιο, ηµέρα τιµής για όλους αυτούς τους αγώνες,
τους µεγάλους αλλά και τους καθηµερινούς, διότι σε µια πα-
τριαρχική και συντηρητική κοινωνία η ζωή µιας γυναίκας είναι
ένας καθηµερινός αγώνας και τίποτα δεν είναι αυτονόητο.

Είναι ιδιαίτερα σηµαντική, λοιπόν, όχι µόνο γιατί το θέµα της
σηµερινής συνεδρίασης, αλλά είναι εξόχως σηµαντικό επίσης,
γιατί καλούµαστε να νοµοθετήσουµε ένα θεσµικό πλαίσιο υπε-
ράσπισης και θωράκισης θεµελιωδών ανθρώπινων δικαιωµάτων
αλλά και υπεράσπισης αδύναµων µελών της κοινωνίας µας, γυ-
ναικών και ανδρών.

Η εναρµόνιση της Σύµβασης της Κωνσταντινούπολης µε το
Εθνικό µας Δίκαιο είναι µια πράξη την οποία οι γυναίκες κυρίως
και όσοι είναι ευαισθητοποιηµένοι σε ζητήµατα βίας την περίµε-
ναν από καιρό. Το εν λόγω πλαίσιο από τη µία ενισχύει τις δοµές
φιλοξενίας των θυµάτων ή εκβιαζόµενων γυναικών και παιδιών,
ενισχύει το επίπεδο πρόληψης και αντιµετώπισης φαινοµένων
βίας και από την άλλη προβλέπει την κατάργηση αναχρονιστικών
διατάξεων ή πρακτικών του εθιµικού δικαίου, που πλέον χαρα-
κτηρίζονται ως αποτρόπαια εγκλήµατα, όπως ο ακρωτηριασµός
γεννητικών οργάνων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε να µην ανα-
φερθώ αναλυτικά στις διατάξεις του νοµοσχεδίου. Άλλωστε τα
περισσότερα έχουν αναφερθεί. Ωστόσο, όµως, θα µου επιτρέ-
ψετε µια αφήγηση και µερικές σκέψεις.

Ήταν 25η Νοεµβρίου, παγκόσµια ηµέρα εξάλειψης βίας κατά
των γυναικών και συµµετείχα σε µια εκδήλωση του Συµβουλευ-
τικού Κέντρου Υποστήριξης Γυναικών Θυµάτων Βίας στην Αλε-
ξανδρούπολη, µια εκδήλωση ενηµέρωσης, εκδήλωση
ευαισθητοποίησης, µια εκδήλωση άκρως διδακτική για όλες και
όλους µας. Ο τίτλος της εκδήλωσης: «Η λέξη που δεν λες». Χα-
ρακτηριστικός τίτλος.
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Πίσω από αυτή τη φράση κρύβεται ένας ολόκληρος κόσµος.
Κρύβονται στρεβλώσεις, παθογένειες, εξουσιαστικές σχέσεις,
πατριαρχικές αντιλήψεις, φόβος, έλλειψη αξιοπρέπειας, έλλειψη
παιδείας και κυρίως έλλειψη δοµών.

Είναι ένας ολόκληρος κόσµος, που κρύβεται δυστυχώς κάτω
από το χαλί, που σπαράζει πίσω από κλειστές πόρτες, ένας κό-
σµος που λίγο πολύ όλοι γνωρίζουµε, αλλά οι περισσότεροι σιω-
πούµε.

Η λέξη που δεν λες, η λέξη βία, τόσο µικρή, τόσο σκληρή. Το
ερώτηµα στο οποίο θεσµικά, λοιπόν, πρέπει να απαντήσουµε
είναι γιατί δεν λέει τη λέξη, γιατί σιωπά; Από την άλλη, όµως,
υπάρχει ένα δυσκολότερο ερώτηµα: Γιατί ασκείται η βία;

Είναι απαραίτητα, αναγκαία και άµεσα τα µέτρα παρέµβασης
στο επίπεδο της κοινωνικής παιδείας και εκπαίδευσης. Είναι ανα-
γκαία η βάσανος της εκπαίδευσης στο σεβασµό του εαυτού και
του άλλου, της αξιοπρέπειας, της αυτοπεποίθησης και κυρίως
της έννοιας της ισότητας. Δεν θα επεκταθώ περαιτέρω σε αυτό.

Στο πρώτο, όµως, ερώτηµα, στη λέξη που δεν λέµε, οι θεσµι-
κές παρεµβάσεις απαιτείται να είναι καίριες και άµεσες από την
πολιτεία. Αρχικά, η ενηµέρωση και η ευαισθητοποίηση των θυ-
µάτων αλλά και όλης της κοινωνίας, η δηµιουργία επαρκών
δοµών στήριξης των θυµάτων βίας. Είναι απαραίτητη η αύξηση
των δοµών στήριξης και φιλοξενίας σε όλες τις περιοχές της
χώρας. Χρειάζονται δοµές στελεχωµένες µε ειδικευόµενους ερ-
γαζόµενους.

Ξέρετε, µια κακοποιηµένη γυναίκα, ακόµα και αν ξεπεράσει τα
στερεότυπα του τύπου «να ακούς τον άντρα σου», «τι θα πει ο
κόσµος;», ακόµα και αν σπάσει τον φόβο, ακόµα και αν µαζέψει
όλη τη δύναµη που της έχει αποµείνει και αποφασίσει να πει αυτή
τη λέξη είτε δεν ξέρει πού να απευθυνθεί είτε δέχεται κακή αντι-
µετώπιση στην πρώτη επαφή από ανθρώπους, οι οποίοι δεν ξέ-
ρουν πώς να χειριστούν αυτά τα ζητήµατα. Και αυτό συνιστά
άλλο ένα φαινόµενο κακοποίησης σε αυτές τις γυναίκες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την κατάθεση του εν λόγω
νοµοσχεδίου για την κύρωση της Σύµβασης της Κωνσταντινού-
πολης, επτά χρόνια µετά την υπογραφή της, η ελληνική Κυβέρ-
νηση αποδεικνύει έµπρακτα για ακόµη µια φορά την αφοσίωσή
της στην προώθηση και προστασία των ανθρωπίνων δικαιωµάτων
για όλους τους πολίτες.

Προσχωρώντας στη Σύµβαση της Κωνσταντινούπολης µε το
παρόν νοµοσχέδιο, απαντάµε σε αρκετά από τα ζητήµατα τα
οποία ανέφερα πριν και τα ερωτήµατα που τέθηκαν. Ουσιαστικά,
θέτουµε το βασικό θεµέλιο της υποστήριξης, της πρόληψης και
της αντιµετώπισης για όλα εκείνα τα άτοµα, τα ευάλωτα σε κάθε
µορφή βίας. Η σύµβαση επικεντρώνεται σε τέσσερα βασικά θέ-
µατα: Πρόληψη, προστασία, δίωξη και παρακολούθηση. 

Φαινόµενα έµφυλης βίας συναντάµε και αντιµετωπίζουµε παν-
τού και συχνά. Τα συναντάµε εδώ µέσα, στο ελληνικό Κοινοβού-
λιο. Μπορούµε όλες να περιγράψουµε καθηµερινές ιστορίες. Τα
συναντάµε στους περισσότερους εργασιακούς χώρους, στις οι-
κογένειες, στις καθηµερινές απλές συνοµιλίες και χειρονοµίες
στον δρόµο. Αναπαράγονται καθηµερινώς κυρίαρχα πρότυπα και
στερεότυπα από τα ΜΜΕ.

Πρόσφατες έρευνες και στοιχεία αναφέρουν τραγικούς αριθ-
µούς. Μια στις τρεις γυναίκες στην Ευρωπαϊκή Ένωση έχει υπο-
στεί σωµατική ή και σεξουαλική βία από την ηλικία των δεκαπέντε
ετών. Υπάρχουν και πολλοί άλλοι τραγικοί αριθµοί που δεν θα
τους αναφέρω.

Μεγάλο το βήµα σήµερα. Μεγάλος ο όγκος της δουλειάς που
πρέπει να κάνουµε. Μεγάλη και η ευθύνη µας για την υλοποίηση
των παραπάνω, ως Κυβέρνηση, ως Βουλευτές, ως σύγχρονα και
προοδευτικά µέλη αυτής της κοινωνίας, που εκτιµώ ότι κάποια
στιγµή πρέπει να νοιάζεται για τον άλλο.

Καταγράφοντας, λοιπόν, γυναικείες φωνές -και κλείνω- ακούµε
όλοι και όλες: Δεν θέλω να φοβάµαι. Δεν θέλω να κυκλοφορώ
στον δρόµο και να νιώθω δυνατή. Θέλω να κυκλοφορώ ελεύ-
θερη. Δεν θέλω να διεκδικώ τη θέση µου ως γυναίκα. Θέλω να
έχω ίση θέση και αντιµετώπιση ως γυναίκα. Δεν θέλω να προ-
σπερνώ τα σεξιστικά σας σχόλια. Θέλω να µε σέβεστε και να µε
αναγνωρίζετε. Δεν θέλω να αντέχω. Δεν θέλω να υποµένω. Θέλω
να ζω µε αξιοπρέπεια. Και τέλος, δεν θέλω να κρύψω τη λέξη.

Δεν θέλω να µε πείσεις να πω τη λέξη. Θέλω να διαγράψω αυτή
τη λέξη.

Αν αυτά δεν είναι αυτονόητα σήµερα, επιβάλλεται να τα διδά-
ξουµε, να τα υπερασπιστούµε και η πολιτεία πρέπει να έχει
άµεσα τον πρώτο και κυρίαρχο ρόλο σε αυτό. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα ένας µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις εκπαιδευτικοί
συνοδοί από το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Ρόδου. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει η κ. Καφαντάρη από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ιστορική µέρα σήµερα για το ελληνικό Κοινοβούλιο, σηµαντική

νίκη του φεµινιστικού κινήµατος και στη χώρα µας αυτή τη στιγµή
που αποδεχόµαστε και ψηφίζουµε σήµερα τη σύµβαση του Συµ-
βουλίου της Ευρώπης για την πρόληψη και την καταπολέµηση
της βίας κατά των γυναικών και της ενδοοικογενειακής βίας, που
υπεγράφη στην Κωνσταντινούπολη τον Μάιο του 2011. Αποδε-
χόµαστε, δηλαδή, σήµερα στην πράξη ένα χρόνιο αίτηµα του γυ-
ναικείου φεµινιστικού κινήµατος.

Με το εν λόγω νοµοσχέδιο προωθείται και κατοχυρώνεται νο-
µικά η καταπολέµηση της έµφυλης βίας και των υπαρκτών έµφυ-
λων διακρίσεων και κατοχυρώνεται η ουσιαστική ισότητα των
δύο φύλων.

Όταν µιλάµε, βέβαια, για βία, εννοούµε όλες τις µορφές που
µπορεί να πάρει αυτή, σωµατική, ψυχολογική, σεξουαλική, λε-
κτική κ.λπ.. Στη σύµβαση αναγνωρίζεται ότι το κοινωνικό φύλο
αποτελεί τη βάση ανάπτυξης βίαιων και επιθετικών συµπεριφο-
ρών µε συχνό αποτέλεσµα ψυχοσωµατικές βλάβες ή ακόµα και
θάνατο των θυµάτων.

Η σύµβαση αποσκοπεί στην εναρµόνιση των εθνικών νοµοθε-
σιών, αλλά και στην ανάπτυξη διοικητικών πρακτικών, που στο-
χεύουν στην πρόληψη και καταπολέµηση της βίας κατά των
γυναικών και της ενδοοικογενειακής βίας, ώστε τα θύµατα να
απολαµβάνουν της προστασίας σε όλα τα κράτη-µέλη του συµ-
βουλίου.

Βασικό χαρακτηριστικό αυτής της σύµβασης είναι η έµφαση
που δίνεται στην πρόληψη. Προβλέπεται η κατάρτιση επαγγελ-
µατιών για τη φροντίδα των θυµάτων, θεραπευτικά προγράµµατα
για τους δράστες, δράσεις ενηµέρωσης και άλλα.

Η προστασία των γυναικών έναντι κάθε µορφής βίας, η ποινική
δίωξη και η εξάλειψη της βίας κατά των γυναικών, η ποινική
δίωξη και η εξάλειψη της ενδοοικογενειακής βίας, η καταπολέ-
µηση διακρίσεων περιλαµβάνονται στους βασικούς στόχους της
σύµβασης. Για την επίτευξη αυτών των στόχων απαιτείται και
προβλέπεται ένα ολοκληρωµένο πλαίσιο µέτρων, καθώς και πο-
λιτικών, για την προστασία των θυµάτων.

Τα κράτη υποχρεώνονται να ενισχύσουν τη µέριµνα για την
προστασία των θυµάτων και να προχωρήσουν σε ποινικοποίηση
συµπεριφορών που παλιότερα δεν συγκαταλέγονταν στα ποινικά
αδικήµατα. Χαρακτηριστικό παράδειγµα στο σηµείο αυτό είναι ο
εξαναγκασµός σε σύναψη γάµου και η επίµονη αθέατη παρακο-
λούθηση ή καταδίωξη -το γνωστό stalking- φαινόµενα ευρύτερα
γνωστά που ποινικοποιούνται πλέον.

Μεγάλη καινοτοµία σε αυτή τη σύµβαση είναι η ίδρυση µηχα-
νισµού παρακολούθησης για την εφαρµογή της από τα συµβαλ-
λόµενα µέρη. Στο πλαίσιο του µηχανισµού αυτού δρα ένα
ανεξάρτητο όργανο, η GREVIO, συγκροτηµένο από τεχνοκράτες,
µε σκοπό την εκπόνηση εκθέσεων αξιολόγησης των µέτρων που
λαµβάνει το κάθε µέρος της σύµβασης, ώστε να εξασφαλιστεί ο
σεβασµός των όρων της.

Η διεθνής συνεργασία, λοιπόν, αποτελεί σηµαντικό παράγοντα
για την τήρηση της σύµβασης αλλά και την ουσιαστική επίτευξη
όλων των στόχων που προβλέπονται.
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Είναι, όµως, γεγονός, ότι έχει σηµειωθεί µεγάλη πρόοδος και
µετά τους αγώνες του γυναικείου κινήµατος, που κορυφώθηκαν
τον προηγούµενο αιώνα στα περισσότερα ζητήµατα που αφο-
ρούν τις γυναίκες. Ωστόσο, οφείλω να πω ότι η οικονοµική κρίση,
η παγκόσµια οικονοµική κρίση έφερε πάλι, δυστυχώς, κάποιες
κατακτήσεις του γυναικείου κινήµατος του 20ου αιώνα να αποτε-
λούν σήµερα αιτήµατα του φεµινιστικού κινήµατος για τον 21ο.

Εδώ θα ήθελα να πω µια σειρά θέµατα που υποχώρησαν όσον
αφορά και τις ευρωπαϊκές αξίες σε σχέση µε τη γυναίκα και το
δικαίωµα στο σώµα της. Εδώ θέλω να πω τους αγώνες που έχουν
κάνει οι Ευρωπαίες γυναίκες, το  γυναικείο κίνηµα είτε στην Ισπα-
νία είτε στην Πολωνία πριν από κάποια χρόνια, ακριβώς για το
δικαίωµα στο σώµα τους µέσα της διαδικασίας απαγόρευσης
των αµβλώσεων που είχε προταθεί στις εν λόγω χώρες.

Στις σύγχρονες κοινωνίες, όµως, όσο προοδευτικές κι αν είναι
δυστυχώς, η ισότητα στην ουσία δεν υπάρχει. Υπάρχουν ακόµα
ανισότητες, διακρίσεις και φυσικά το γυναικείο φύλο είναι αυτό
που πλήττεται περισσότερο.

Πολύ σηµαντικό είναι ότι προβλέπεται η λειτουργία, µέσω του
νοµοσχεδίου που συζητάµε, ενός ολοκληρωµένου δικτύου
δοµών και υπηρεσιών µε σκοπό την προσφορά στήριξης στα θύ-
µατα τόσο σε νοµικό ή συµβουλευτικό όσο και σε ψυχολογικό
επίπεδο. Ιδιαίτερα σηµαντική είναι και η επέκταση του πεδίου
ισχύος της ενδοοικογενειακής βίας σε επίπεδο συντρόφων.

Ωστόσο, εκτός των πολιτικών και των µέτρων που προβλέπον-
ται στο σηµερινό νοµοσχέδιο και που µπορούν να εφαρµοστούν,
πέραν δηλαδή της µέριµνας του κράτους για την καταπολέµηση
της βίας κατά των γυναικών που συζητάµε σήµερα, είναι ανα-
γκαίο να κατανοήσουµε ότι πρέπει και η ίδια η κοινωνία να συµ-
βάλει σε αυτή την προσπάθεια.

Είναι καιρός να παραµερίσουµε τα συντηρητικά, κοινωνικά και
πολιτισµικά στερεότυπα, να γίνει απολύτως σαφές στη συνεί-
δηση του καθενός ότι είµαστε όλοι οι άνθρωποι ίσοι σε όλους
τους τοµείς της ζωής µας. Κανείς δεν υπερτερεί έναντι του
άλλου και κανείς δεν έχει έρθει σε αυτόν τον κόσµο για να γίνει
αντικείµενο εκµετάλλευσης.

Η Σύµβαση της Κωνσταντινούπολης θίγει και αυτό το σηµείο,
ορίζοντας ότι τα µέρη θα λαµβάνουν τα αναγκαία απαραίτητα
µέτρα, ώστε να εξαλειφθούν προκαταλήψεις, έθιµα, παραδόσεις
και διάφορες πρακτικές που εδραιώνονται σε αντιλήψεις που θέ-
λουν τη γυναίκα σε µειονεκτική θέση έναντι των ανδρών και σε
πρότυπα τα οποία ενισχύουν την ανισότητα.

Σε αυτή την κατεύθυνση προβλέπεται και η εισαγωγή σε ανα-
λυτικά προγράµµατα µαθηµάτων εκπαιδευτικού υλικού, παιδα-
γωγικά προσαρµοσµένου και βασισµένου στη γνωσιακή
ικανότητα κάθε ηλικίας, ώστε να προωθείται η ισότητα µεταξύ
ανδρών και γυναικών, ο αµοιβαίος σεβασµός, η αποφυγή µη στε-
ρεότυπων ρόλων κ.λπ.. Ο τοµέας δηλαδή της εκπαίδευσης, από
την Α’ Δηµοτικού, θα έλεγα, είναι πολύ σηµαντικός. 

Τα θύµατα πλέον έχουν δικαίωµα να διεκδικήσουν και αποζη-
µίωση από τους δράστες, ενώ σε θύµατα µε σοβαρές σωµατικές
βλάβες θα χορηγείται κρατική αποζηµίωση στον βαθµό που αυτή
η βλάβη δεν καλύπτεται από άλλες πηγές, καθώς επίσης νοµική
βοήθεια, διερµηνεία κ.λπ. 

Η Σύµβαση της Κωνσταντινούπολης περιλαµβάνει και ρυθµί-
σεις που αφορούν και στη γυναίκα-πρόσφυγα, όπως είναι η ανα-
στολή απέλασης σε θύµατα έµφυλης βίας και η δυνατότητα
άδειας διαµονής, ασύλου και µη επαναπροώθησης. Επιπλέον,
προβλέπεται η διερµηνεία στις νοµικές διαδικασίες αλλά και η
σχετική πληροφόρηση σε όλες τις γλώσσες.

Κλείνοντας, θα ήθελα να σηµειωθεί ότι µε το σηµερινό νοµο-
σχέδιο για άλλη µία φορά αποδεικνύεται έµπρακτα η µέριµνα και
το ενδιαφέρον αυτής της Κυβέρνησης για τον σεβασµό των αν-
θρωπίνων δικαιωµάτων, την καταπολέµηση κάθε είδους διακρί-
σεων και την ουσιαστική προάσπιση της ισότητας. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Γεώργιος Ψυχογιός από τον ΣΥΡΙΖΑ. Είναι ο τελευταίος οµιλητής
εκ του καταλόγου. Μετά τον κ. Ψυχογιό θα µπούµε στη διαδικα-
σία των δευτερολογιών των εισηγητών και ειδικών αγορητών. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Νοµίζω ότι τα περισσότερα έχουν ειπωθεί, αλλά όπως είπατε

εσείς, κύριε Υπουργέ, και η Βουλή και ο νόµος έχουν έναν παι-
δευτικό χαρακτήρα, οπότε καλό είναι να τα τονίζουµε και να τα
επαναλαµβάνουµε για να γίνουν κατανοητά.

Συζητείται, λοιπόν, και κυρώνεται σήµερα ενώπιον του ελληνι-
κού Κοινοβουλίου µία σύµβαση µείζονος σηµασίας, η γνωστή ως
Σύµβαση της Κωνσταντινούπολης, το πιο σηµαντικό ολοκληρω-
µένο και εξειδικευµένο διεθνές κείµενο, όσον αφορά στην κατα-
πολέµηση της βίας εναντίον των γυναικών.

Πρόκειται για µία σύµβαση του Συµβουλίου της Ευρώπης, του
κορυφαίου ίσως οργανισµού ανθρωπίνων δικαιωµάτων στον
κόσµο, που και εµείς, ως Βουλευτές, είµαστε µέλη της κοινοβου-
λευτικής του συνέλευσης και έχουµε την ευκαιρία να βλέπουµε
αυτά τα ζητήµατα εκ των έσω και να ξέρουµε τη σηµασία και τη
βαρύτητα αυτού του κειµένου.

Πρέπει να ξέρουµε, βέβαια, επίσης και το ότι έχουµε υποστεί
µία πολύ µεγάλη κριτική για την καθυστέρηση της κύρωσης
αυτής της σύµβασης, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για την εικόνα
της χώρας.

Θα ήθελα να ξεκινήσω θέτοντας ένα ρητορικό ερώτηµα, που
τέθηκε και από άλλους οµιλητές και οµιλήτριες. Είναι αυτονόητο
το γεγονός ότι η πάταξη της έµφυλης ή ενδοοικογενειακής βίας
προβλέπεται στις σύγχρονες δηµοκρατίες και σε µία συντεταγ-
µένη πολιτεία; Θα απαντούσε κανείς εύκολα «ναι». Όµως, δυστυ-
χώς, και τα στοιχεία που έχουµε από την Ευρωπαϊκή Ένωση και
άλλα δείχνουν ακριβώς το αντίθετο.

Επίσης, θα ήθελα να εστιάσω στο γεγονός ότι έρχεται η Κυ-
βέρνηση της Αριστεράς σε αυτό το πλαίσιο να φέρει ένα ολο-
κληρωµένο νοµοσχέδιο, επιδεικνύοντας την αναγκαία και
απαραίτητη πολιτική βούληση που δεν είχαν οι προηγούµενες
κυβερνήσεις –και αυτό ακούστηκε και από τους φορείς στις επι-
τροπές- προκειµένου να ικανοποιήσει ένα πάγιο κοινωνικό αί-
τηµα.

Η Σύµβαση µάλιστα έρχεται σε συνέχεια µίας πολύ καλής προ-
ετοιµασίας, καθώς το Υπουργείο Δικαιοσύνης, η Γενική Γραµµα-
τεία Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, η Γενική Γραµµατεία Ισότητας και
το ΚΕΘΙ επέλεξαν όχι απλά να τη φέρουν προς κύρωση, αλλά να
συντάξουν ένα ολοκληρωµένο νοµοσχέδιο, το οποίο τέθηκε και
σε διαβούλευση για να υπάρχουν οι αντίστοιχες απόψεις.

Και βέβαια, δεν έγινε µόνο κύρωση και δεν γίνεται σήµερα κύ-
ρωση της σύµβασης, αλλά υπάρχει και τροποποίηση διατάξεων
του Ποινικού Κώδικα για την ευχερέστερη και αµεσότερη εφαρ-
µογή αυτών των διατάξεων.

Γιατί, λοιπόν, αυτό το νοµοσχέδιο είναι τόσο σηµαντικό; Διότι
πολύ απλά η ενδοοικογενειακή και έµφυλη βία είναι δίπλα µας
και είναι µπροστά µας. Πολλοί επιλέγουν να κλείνουν τα µάτια
σε αυτό. Όµως, η πραγµατικότητα είναι σοκαριστική. Στην Ευ-
ρώπη των είκοσι οκτώ, όπως ακούστηκε και προηγουµένως, µία
στις τρεις γυναίκες άνω των δεκαπέντε ετών έχει πέσει θύµα
βίας, ακριβώς επειδή είναι γυναίκα.

Με αυτά τα θλιβερά δεδοµένα, η Ευρωπαϊκή Ένωση επέλεξε
να προσχωρήσει ως διεθνής οργανισµός η ίδια στη Σύµβαση της
Κωνσταντινούπολης, προκειµένου να φέρει προ των ευθυνών
τους και τα κράτη-µέλη και να δείξει τη βαρύτητα που έχει αυτή
η σύµβαση.

Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, αυτό είναι κρίσιµο, καθώς έρχεται να
δηµιουργήσει ένα ολοκληρωµένο πλαίσιο προστασίας σε µια
σειρά από ποινικά αδικήµατα, πρώτον, στην ενδοοικογενειακή
βία, σωµατική, σεξουαλική, ψυχολογική, οικονοµική -και αυτό
επεκτείνεται από τις γυναίκες στους ανήλικους, στους άνδρες
και βέβαια, στους συντρόφους οι οποίοι ανήκουν στη ΛΟΑΤΚΙ
κοινότητα, δηλαδή στο κοινωνικό φύλο µε την έννοια και του νο-
µοσχεδίου που πρόσφατα ψηφίσαµε- δεύτερον, στη συνεχή πα-
ρενοχλητική παρακολούθηση, στο λεγόµενο «stalking», τρίτον,
στη σεξουαλική βία, συµπεριλαµβανοµένου και του βιασµού, τέ-
ταρτον, στον ακρωτηριασµό γυναικείων γεννητικών οργάνων,
πέµπτον, στην καταναγκαστική έκτρωση και στείρωση, καθώς
επίσης και στον εξαναγκασµό σε σύναψη γάµου. 

Βέβαια, προωθούνται και µέτρα τα οποία έχουν να κάνουν µε
την προστασία και την υποστήριξη των θυµάτων µε υπηρεσίες
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νοµικής, ιατρικής και ψυχολογικής υποστήριξης, καταφύγια και
στέγαση µε οικονοµική βοήθεια, εκπαίδευση, κατάρτιση ή ένταξη
στην αγορά εργασίας, τηλεφωνικές γραµµές SOS, µονάδες συµ-
βουλευτικής στήριξης, τα οποία ακόµα έχουν πολύ δρόµο, µέχρι
να θεµελιώσουµε πώς πρέπει να τα στελεχώσουµε σωστά και να
λειτουργήσουν στη λογική που έχει και η σύµβαση.

Επίσης, µείζονος σηµασίας είναι ότι η σύµβαση επικεντρώνε-
ται στην πρόληψη και βέβαια ότι έχει και µηχανισµό παρακολού-
θησης, τη λεγόµενη GREVIO. 

Σε αυτό το σηµείο θα ήθελα να αναφερθώ και σε µία άλλη ση-
µαντική τροπολογία του Υπουργείου Εσωτερικών, η οποία κατα-
τέθηκε µε το παρόν νοµοσχέδιο. Έχει να κάνει µε µία από τις
προτεραιότητες του ΣΥΡΙΖΑ από το 2015 σε σχέση µε τη µετα-
ναστευτική πολιτική και τις πολιτικές ένταξης.

Να µην ξεχάσω να πω ότι η Σύµβαση της Κωνσταντινούπολης
καλύπτει και τους πρόσφυγες και µετανάστες, οι οποίοι είναι θύ-
µατα ενδοοικογενειακής βίας ή έµφυλης βίας και οι οποίοι δεν
µπορούν να επαναπροωθηθούν και είναι και δικαιούχοι πολιτικού
ασύλου.

Επανερχόµενος, λοιπόν, στην τροπολογία του Υπουργείου
Εσωτερικών, θέλω να τονίσω τη σηµασία της, καθώς η Κυβέρ-
νηση του ΣΥΡΙΖΑ έφερε τον ν.4332/2015 για την ιθαγένεια των
παιδιών-µεταναστών δεύτερης γενιάς. Είναι ένας νόµος ο οποίος
έφερε στην επιφάνεια ένα δυναµικό της χώρας το οποίο ήταν
στο περιθώριο. Και έρχεται τώρα η Ειδική Γραµµατεία για την
Ιθαγένεια να άρει γραφειοκρατικές δυσκολίες, να µειώσει χρό-
νους αναµονής και κυρίως να κάνει το σύστηµα πολιτογράφησης
πιο απλό, δίκαιο και διαφανές.

Με την παρούσα, λοιπόν, τροπολογία µεταξύ άλλων µικρών
παρεµβάσεων εισάγεται για πρώτη φορά η δυνατότητα απόκτη-
σης ελληνικής ιθαγένειας µετά από δώδεκα έτη νόµιµης παρα-
µονής στη χώρα, ανεξαρτήτως του τύπου της άδειας διανοµής,
εκτός των προσωρινών αδειών. Είναι µια σηµαντική πρωτοβουλία
η οποία προσαρµόζει το νοµοθετικό πλαίσιο, έτσι ώστε άνθρωποι
οι οποίοι έχουν περάσει περίπου το µισό της ζωής τους στην Ελ-
λάδα και έχουν ακολουθήσει νόµιµες διαδικασίες να µπορούν να
κάνουν αίτηµα για την ιθαγένεια.

Τελειώνοντας, θα ήθελα να τονίσω για ακόµα µια φορά ότι η
σηµερινή µέρα θα περάσει στην ιστορία ως ηµέρα ψήφισης και
κύρωσης της Σύµβασης της Κωνσταντινούπολης από το ελλη-
νικό Κοινοβούλιο. Είναι άλλο ένα νοµοθέτηµα σε έναν µακρύ κα-
τάλογο νοµοσχεδίων ανθρωπίνων δικαιωµάτων που έχει φέρει
αυτή η Κυβέρνηση, το οποίο αντιλαµβανόµαστε ως ένα κοµµάτι
στη γενικότερη αντιµετώπιση των ανισοτήτων και στην απελευ-
θέρωση του ανθρώπου. Θεωρούµε, δηλαδή, ότι η διάκριση που
πρέπει να γίνει δεν είναι µόνο µεταξύ κεφαλαίου και εργασίας,
αλλά και µεταξύ, όπως είπε και ο Υπουργός και άλλων ζητηµά-
των, τα οποία δηµιουργούν ένα καλύτερο πλαίσιο.

Ξέρουµε πολύ καλά ότι µε αυτό το νοµοσχέδιο δεν λύνεται το
πρόβληµα οριστικά και ότι αυτό δεν καλύπτει τα πάντα. Και ξέ-
ρουµε ότι θα πρέπει να συνεχιστούν οι αγώνες και οι διεκδική-
σεις, για να ξεριζωθούν στερεότυπα, να περιοριστούν και να
εξαλειφθούν οι ανισότητες, οι οποίες τροφοδοτούν την ακροδε-
ξιά και τον φασισµό στην Ελλάδα και την Ευρώπη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω αµέσως, κύριε Πρόεδρε. 
Και βέβαια, ξέρουµε ότι πρέπει και όλοι να είµαστε σε επαγρύ-

πνηση καθηµερινά για την τήρηση αυτού του νόµου.
Κλείνοντας, λοιπόν, την οµιλία µου, ενώ συνηθίζουµε να ανα-

φερόµαστε σε κάποια αποφθέγµατα ή λόγια ποιητών, ας πούµε,
λογοτεχνών ή διάφορων παλιών πολιτικών, εγώ θα χρησιµοποι-
ήσω τα λόγια µιας σύγχρονης γυναίκας, η οποία έχει συνδεθεί
µε το φεµινιστικό και εργατικό κίνηµα και η οποία εκπροσωπεί
τον ΣΥΡΙΖΑ στο Ευρωκοινοβούλιο, της Κωνσταντίνας Κούνεβα,
σε µια πολύ πρόσφατη εκδήλωση για την έµφυλη βία.

Λέει -και κλείνω µε αυτό- λοιπόν: «Άνδρες και γυναίκες είµαστε
διαφορετικοί για να συµπληρώνουµε ο ένας τον άλλο, όχι για να
ανταγωνιζόµαστε. Τα χέρια µας είναι φτιαγµένα για να δου-
λεύουν, να χαϊδεύουν, να αγκαλιάζουν, όχι να κτυπούν. Τα χέρια
µας είναι φτιαγµένα για να προτείνουν και να βοηθούν».

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Οπότε συνεχίζουµε

µε τις δευτερολογίες των εισηγητών και των ειδικών αγορητών.
Θα δώσω τον λόγο στην κ. Σταµπουλή και µετά στην κ. Αντω-

νίου.
Ορίστε, κυρία Σταµπουλή, έχετε τον λόγο.
ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΣΤΑΜΠΟΥΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν θα µπω στον πειρασµό να αναφερθώ στους Τούρκους πι-

λότους. Έληξε το θέµα. Είµαι αναγκασµένη να αναφερθώ σε ορι-
σµένα ζητήµατα που τέθηκαν από οµιλητές και οµιλήτριες της
Αντιπολίτευσης τόσο για τη σύµβαση όσο και για τις λοιπές δια-
τάξεις και τις τροπολογίες.

Ακούστηκε ούτε λίγο ούτε πολύ ότι ο ν.3500/2006 είχε ήδη αν-
τιµετωπίσει το θέµα. Ο ν.3500/2006 πάσχει από ένα δοµικό ελάτ-
τωµα. Διακηρύττει και έχει ως προτεραιότητα όχι τα δικαιώµατα
και την προστασία του θύµατος, αλλά την προστασία της συνο-
χής της οικογένειας, της συγκεκριµένης δυσλειτουργικής και κα-
κοποιητικής οικογένειας.

Από εκεί πηγάζουν, λοιπόν, οι πληµµέλειες και οι στρεβλώσεις
του, όπως αυτές που έχουν παρατηρηθεί στη διαδικασία της δια-
µεσολάβησης και της κατάχρησής της από τους δράστες και την
οποία προσπαθεί κάπως να διορθώσει το σηµερινό νοµοθέτηµα
σε ένα από τα άρθρα του.

Ακούσαµε ποικίλες θεωρίες για το τετραετές θάψιµο της σύµ-
βασης από τις κυβερνήσεις του 2011 - 2015 εκτός από την αλή-
θεια. Η εκλογική πελατεία αυτών των κοµµάτων δεν άντεχε ούτε
τις διατάξεις που προστατεύουν τις γυναίκες πρόσφυγες και τις
µετανάστριες ούτε εκείνες που προστατεύουν τα µέλη οµόφυ-
λων ζευγαριών µε ή χωρίς σύµφωνο συµβίωσης. Τα κόµµατα
αυτά δεν άντεχαν όχι να συγκρουστούν µε τα πιο βάρβαρα κοµ-
µάτια αυτής της πελατείας, αλλά ούτε καν να παρέµβουν για να
µπολιάσουν τις συνειδήσεις τους µε τις αρχές της ισότητας και
της καταπολέµησης των διακρίσεων.

Ασφαλώς και είναι θετικό το γεγονός ότι η Γραµµή SOS και οι
δοµές συµβουλευτικής και φιλοξενίας για γυναίκες-θύµατα βίας
άρχισαν να φτιάχνονται από το 2011, µε παρέµβαση της τότε Γε-
νικής Γραµµατέας Ισότητας, µιας αληθινής φεµινίστριας και σώ-
θηκαν από τον καταποντισµό που τα απειλούσε µε το τέλος του
ευρωπαϊκού προγράµµατος χρηµατοδότησης, µε τεράστιες προ-
σπάθειες της νυν Γενικής Γραµµατέας Ισότητας και φυσικά, ολό-
κληρης της Γενικής Γραµµατείας Ισότητας, οι οποίες
προσπάθειες πρέπει να συνεχιστούν, ώστε οι δοµές να σταθε-
ροποιηθούν και να ενταχθούν στον κρατικό προϋπολογισµό µετά
την έξοδο από την επιτροπεία τον Αύγουστο.

Σε όσους υποστηρίζουν ούτε λίγο ούτε πολύ ότι νοµοθετή-
µατα, όπως η Σύµβαση της Κωνσταντινούπολης µας χρειάζονται,
επειδή τη βία κατά των γυναικών την έφεραν στη χώρα οι πρό-
σφυγες που είναι στην πλειονότητά τους µουσουλµάνοι µαζί µε
τις µαντήλες και τους ακρωτηριασµούς των γυναικείων έξω γεν-
νητικών οργάνων, αγνοώντας στοιχειώδη ιστορικά δεδοµένα,
είµαι υποχρεωµένη να θυµίσω ότι η εν λόγω πρακτική του ακρω-
τηριασµού των έξω γεννητικών οργάνων των γυναικών ανάγεται
στους φαραωνικούς χρόνους προ Ισλάµ και είναι διαδεδοµένη
στην Αφρική, ενώ ελάχιστα απαντάται σε µουσουλµανικές χώρες
της Ασίας.

Τα τσεµπέρια, οι φουστάνες και ο αποκλεισµός των γυναικών
από τη δηµόσια σφαίρα µε χρήση και σωµατικής βίας ήταν συ-
νήθη φαινόµενα στην Ευρώπη µας για αιώνες έως την εποχή που
οι σουφραζέτες δέρνονταν ανηλεώς και ποδοπατούνταν µέχρι
θανάτου από τα αστυνοµικά άλογα. Περιορίστηκαν αυτές οι πρα-
κτικές, όταν αυτές οι επικίνδυνες γυναίκες άρχισαν να κερδίζουν
τη µια νίκη µετά την άλλη. Συγχρόνως, άλλαξε και ο ενδυµατο-
λογικός κώδικας.

Σε όσους και όσες βλέπουν φαβοριτισµό και φτιάξιµο προνο-
µιούχων που θα περνούν στο εξωτερικό τη µια τετραετία µετά
την άλλη, εκεί που δεν υπάρχει παρά προσπάθεια αναβάθµισης
της αντιπροσωπείας της χώρας σε ένα διεθνές σώµα, δεν έχω
παρά να συστήσω να µην κρίνουν εξ ιδίων τα αλλότρια.

Όσον αφορά τις τροπολογίες, θέλω να επισηµάνω -και απορώ
πώς ξέφυγε από την προσοχή των επικριτών της διάταξης- ότι
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κινητικότητα χωρίς την έκδοση οργανισµού δεν επιτρέπεται γε-
νικώς, αλλά µόνον εφόσον ο φορέας επιβεβαιώνει και η Υπουρ-
γός εγκρίνει τη σχετική έκθεση ότι οι υπηρεσιακές ανάγκες
καλύπτονται από τις υφιστάµενες διατάξεις.

Όσον αφορά στην ελληνική ιθαγένεια, ασφαλώς πρόκειται για
µια σηµαντική ιδιότητα, πολύ σηµαντική µάλιστα για ανθρώπους
που έχουν ανάγκη να συνεχίσουν να ζουν σε αυτή τη χώρα και
που δεν µπορεί να τη στερούνται, επειδή αν και διαµένουν νόµιµα
σε αυτήν όχι πέντε, όχι επτά, αλλά δώδεκα χρόνια, δεν ευτύχη-
σαν να αποκτήσουν την άδεια επί µακρόν διαµένοντος, όταν ξέ-
ρουµε πόσο εύρυθµα και αποτελεσµατικά λειτουργούν οι
αρµόδιες υπηρεσίες. Οι άνθρωποι αυτοί που αποτελούν στην
πλειονότητά τους κοµµάτι της εργατικής τάξης της χώρας και
άλλοι κοµµάτι του επιστηµονικού και καλλιτεχνικού δυναµικού
µας αξίζουν την ιδιότητα του πολίτη και της πολίτισσας όσο ο
καθένας και η καθεµιά από εµάς κι ας παθαίνουν αλλεργία στη
σκέψη αυτή οι υπερασπιστές της καθαρότητας της φυλής, που
δεν θέλουν να παραδεχθούν τους όρους ύπαρξης µιας κοινωνίας
του 21ου αιώνα, µιας κοινωνίας στην οποία οι διακρίσεις και η βία
µε βάση το φύλο δεν έχουν καµµία θέση.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε την

κ. Αντωνίου, την εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας.
Ορίστε, κυρία Αντωνίου, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ακούγοντας την οµιλία σας, αυτό που παρα-

τηρήσαµε είναι ότι δίνετε τόσο σηµασία στο σηµερινό νοµοθέ-
τηµα που από τα τριάντα λεπτά της οµιλίας σας, τα είκοσι πέντε
αναφερόσασταν σε άλλα, τελείως άσχετα πράγµατα και όχι στην
κύρωση της Σύµβασης της Κωνσταντινούπολης. Είναι, αν µη τι
άλλο, ντροπή να εκφυλίζετε το νοµοσχέδιο, γιατί προφανώς ούτε
το ξέρετε, ούτε µάλλον θέλετε να το ξέρετε. Δεν κάνατε καµµία
αναφορά στις διατάξεις του νοµοσχεδίου. Καµµία.

Ουσιαστικά, ακούω να πανηγυρίζετε όλοι εδώ για την κύρωση
της σύµβασης, όταν αυτή υπογράφηκε το 2011 από άλλη κυβέρ-
νηση, όταν αυτή έρχεται µε τέσσερα-πέντε άρθρα µόνο και τρο-
ποποιεί ένα νοµοθετικό πλαίσιο το οποίο υπήρχε στην ελληνική
νοµοθεσία, τον ν.3500. Και µας κατηγορείτε ότι εµείς δεν κάναµε
τίποτα για αυτό το νοµοσχέδιο; Αυτό κάνατε. Στα τριάντα λεπτά
µιλήσατε δύο λεπτά µόνο για τις διατάξεις του νοµοσχεδίου και
για την κύρωση της σύµβασης.

Όσον αφορά για τις προνοµιακές σχέσεις µε επιχειρηµατίες
που είπατε, κύριε Υπουργέ, µην τρίβεστε στη γκλίτσα του τσο-
πάνη, γιατί θα αρχίσω να θυµάµαι τα αγροτεµάχια κουµπάρου,
τις τροπολογίες για χαρίσµατα εκατοµµυρίων ευρώ και πολλά
άλλα, κύριε Υπουργέ.

Όσον αφορά τα γεγονότα αυτά που έγιναν χθες και µας κατη-
γορήσατε, ως Νέα Δηµοκρατία πάντα καταδικάζουµε κάθε
µορφή βίας και το έχουµε αποδείξει, κύριε Υπουργέ.

Πάµε, λοιπόν, τώρα στις τροπολογίες, στις οποίες δεν είχα την
ευκαιρία να αναφερθώ κατά τη συζήτηση στην πρωτολογία µου.

Για την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1524, που έγινε άρθρο
31, που αφορά την πολιτογράφηση: είναι λυπηρό, αγαπητοί συ-
νάδελφοι που στηρίζετε αυτή την Κυβέρνηση, να έρχεται µία
ρύθµιση για απόκτηση της ιδιότητας του Έλληνα πολίτη µε µία
τροπολογία. Δύο νόµους φτιάξατε. Άρα σε αυτήν είµαστε αρνη-
τικοί.

Για την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1533, που έγινε άρθρο
32: θα συµφωνήσω µε τη διάταξη, γιατί στις δηµοκρατίες πρέπει
να µπορούν και να λειτουργούν τα κόµµατα.

Στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 1530, που έγινε άρθρα 33,
34 και 35 του νοµοσχεδίου: το κουβάρι της κινητικότητας έχει
αρχίσει και ξηλώνεται -αποδεικνύεται από τις συγκεκριµένες
τρεις ρυθµίσεις που φέρνετε- και ξηλώνεται επικίνδυνα. Επαλη-
θεύτηκε επίσης και από την τροπολογία που φέρατε. Καταλαβαί-
νετε λοιπόν ότι το οικοδόµηµα της υποτιθέµενης διοικητικής
µεταρρύθµισης, που έστησε ο ν.4440, έρχεστε εσείς και το κα-
ταρρίπτετε. Είµαστε, λοιπόν, αρνητικοί.

Όσον αφορά την τροπολογία για το «ΣΥΖΕΥΞΙΣ», θα συµφω-
νήσουµε στις υποχρεώσεις που έχει η πολιτεία. Τι γίνεται, όµως,
µε το «ΣΥΖΕΥΞΙΣ ΙΙ»; Όσον αφορά το «ΣΥΖΕΥΞΙΣ ΙΙ», κύριε

Υπουργέ, εκεί η έγκριση -αναφέροµαι για την τροπολογία 1518,
που είναι άρθρο 36 στο σχέδιο νόµου- έχει καθυστερήσει υπερ-
βολικά. Η έγκριση του «ΣΥΖΕΥΞΙΣ ΙΙ» ήλθε µόλις πριν από λίγο,
στις 6 Μαρτίου του 2018, µε αποτέλεσµα να καθυστερήσει η ρευ-
στότητα στην αγορά και η εξοικονόµηση πόρων για το δηµόσιο.
Για αυτό τι κάνετε;

Την τροπολογία 1537/150 σας ζητήσαµε, κύριε Υπουργέ, να
την χωρίσετε σε τρία µέρη, αφού είναι τρία τα άρθρα της, όπως
κάνατε και για την τροπολογία του Υπουργείου Διοικητικής Με-
ταρρύθµισης. Και µας λέτε «δεν µπορούµε». Δυστυχώς, ενώ
έχουµε πρόθεση να ψηφίσουµε δύο από τα τρία άρθρα, µας το
στερείτε, κύριε Υπουργέ.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Σε ποιο διαφωνείτε;

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Σας ζήτησα να µας χωρίσετε την τροπο-
λογία. Θέλετε να σας αναφέρω συγκεκριµένα για ποιους λόγους
είµαστε αρνητικοί; Έχει τρία άρθρα. Στο ένα είµαστε αρνητικοί.
Στο δεύτερο και στο τρίτο άρθρο, αν µας δίνατε τη δυνατότητα,
θα ήµασταν θετικοί. Αυτό είπα, να το κάνετε έτσι όπως κάνατε
και στην τροπολογία του Υπουργείου Διοικητικής Μεταρρύθµι-
σης, στην οποία µπορεί να ψηφίσεις κατ’ άρθρο.

Πάµε, λοιπόν, τώρα στην τροπολογία µε αριθµό 1536/149, του
κ. Τόσκα. Όντως χρειάζεται επικαιροποίηση η διάταξη του 1982,
έχουν αλλάξει τα δεδοµένα, και θα συµφωνήσουµε στην τροπο-
λογία.

Θα διαφωνήσουµε φυσικά µε την 1544/155 τροπολογία του
Υπουργείου Πολιτισµού, για τους λόγους οι οποίοι αναφέρθηκαν
από την κ. Κεφαλογιάννη, γιατί χωρίς διαβούλευση µε τους εν-
διαφερόµενους, σχέδιο νόµου -γιατί ένα σχέδιο νόµου αποτελεί
η συγκεκριµένη τροπολογία-, µας βρίσκει αρνητικούς.

Στη µε γενικό αριθµό 1542 και ειδικό 153 συµφωνούµε, καθώς
καταργεί αναδροµικά το περιβόητο επίδοµα διαµονής των εξω-
κοινοβουλευτικών µελών της Κυβέρνησης και επιπλέον παρατεί-
νεται για έναν µήνα η προθεσµία χρηµατικών ενταλµάτων σε
ειδικές κατηγορίες.

Στην µε γενικό αριθµό 1543 και ειδικό 154 τροπολογία, που
αφορά την διοικητική αναδιοργάνωση των Καταστηµάτων Κρά-
τησης Κορυδαλλού, είµαστε θετικοί. Επαναλαµβάνω όµως, κύριε
Υπουργέ, ότι µετά την κατάσταση στα σωφρονιστικά καταστή-
µατα της χώρας και τα δελτία Τύπου της Οµοσπονδίας Σωφρο-
νιστικών Υπαλλήλων, που σας καταθέσαµε, πρώτα από όλα
πρέπει να διασφαλίσετε τη σωµατική ακεραιότητα των σωφρο-
νιστικών υπαλλήλων.

Και τέλος, για τη βουλευτική τροπολογία που κάνατε δεκτή,
οφείλω να ενηµερώσω, κύριε Υπουργέ, τι υπάρχει στο άρθρο 19
στον ν.4440. Θα σας το διαβάσω: «Κάθε γενική ή ειδική διάταξη
για τη διενέργεια απόσπασης ή µετάταξης που αντίκειται στις
διαδικασίες, τους όρους και τις προϋποθέσεις που θέτει το ΕΣΚ
καταργείται, µε την επιφύλαξη του άρθρου 18, µε εξαίρεση τις
εξής ειδικές διατάξεις για τις αποσπάσεις:

α) σε πολιτικά γραφεία, σε γραφεία αιρετών σε ΟΤΑ Α’ και Β’
βαθµού, σε γραφεία Βουλευτών, σε κόµµατα, στην Προεδρία της
Δηµοκρατίας».

Άρα ένας νέος νόµος όπως είναι ο ν.4440, κύριε Υπουργέ, είναι
υπεράνω από κάθε παλαιότερο νόµο που υπερασπίζεστε ότι τρο-
πολογείτε. Γι’ αυτό, λοιπόν, ζητήσαµε µε τον συνάδελφο κ. Γε-
ωργαντά να µας πείτε συγκεκριµένα, αλλά απάντηση δεν
πήραµε, παρά µόνο υπεκφυγές, λέγοντας µόνο ότι υπάρχουν
παλιά νοµοθετήµατα.

Να πώς µια Συνθήκη της Κωνσταντινούπολης, που βιάζετε µε
πολλές διατάξεις, -κι είναι λυπηρό, κύριε Πρόεδρε, γιατί είχατε
µια πολύ καλή ευκαιρία να γίνει µια εµβληµατική συνεδρίαση της
Ολοµέλειας, κατά την οποία όλες οι πολιτικές δυνάµεις θα ήµα-
σταν σύµφωνες- ουσιαστικά την καταντήσατε κουρελόχαρτο.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.

Κεφαλίδου, από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη.
Μπορείτε να µιλήσετε και από τη θέση σας, κ. Κεφαλίδου.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Δεν πειράζει, κύριε Πρόεδρε,

προτιµώ να µιλήσω από του Βήµατος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Είναι τρίλεπτο και
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δεν προβλέπεται όταν δίνουµε τρίλεπτο να µιλάµε από το Βήµα.
Τέλος πάντων.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ωραία, σας ευχαριστώ. Αλλά
µε βολεύει και από εδώ να µιλήσω.

Κύριε Υπουργέ, άκουσα µε πολλή προσοχή την οµιλία σας. Εί-
πατε και µόνος σας -και σας ευχαριστώ που το αναγνωρίζετε- ότι
για να διευκολύνουµε τη νοµοθετική πρωτοβουλία σε ένα τόσο
σηµαντικό νοµοθέτηµα έχει κατατεθεί και υπόµνηµα. Εκεί λοιπόν
υπάρχει µια πάρα πολύ σηµαντική διάταξη που έχουµε εισηγηθεί
και θα την επαναλάβω: «Για τα αδικήµατα ενδοοικογενειακής
βίας, εφόσον ο δράστης καταδικαστεί τελεσίδικα σε ποινή φυ-
λάκισης δύο ετών και άνω, αυτή ούτε αναστέλλεται ούτε µετα-
τρέπεται σε χρηµατική ποινή». Για αυτή λοιπόν τη διάταξη που
σας προτείναµε δεν έχουµε ακούσει τίποτα. Την αποδέχεστε;
Σας προβληµατίζει; Θέλετε να τη σκεφτείτε; Περιµένω απάντησή
σας.

Είναι αλήθεια ότι είχα προγραµµατίσει να µιλήσω για τις τρο-
πολογίες, που είναι ουκ ολίγες, εννέα, όµως θα περιοριστώ σε
αυτή την οποία κατέθεσε η δική µας Κοινοβουλευτική Οµάδα και
αφορά την ιθαγένεια. Και αν µου µείνει λίγος χρόνος θα µιλήσω
και για την ΑΕΠΙ, γιατί έχω κάποιες επισηµάνσεις να κάνω µετά
τη δική σας τριανταπεντάλεπτη οµιλία.

Για την τροπολογία λοιπόν της ιθαγένειας, µια πρώτη παρατή-
ρηση: Δεν δείχνει σοβαρότητα να ρυθµίζονται θέµατα ιθαγένειας
µε τροπολογίες ή µε εµβόλιµες διατάξεις σε άσχετα νοµοσχέδια,
ειδικά όταν αυτό επαναλαµβάνεται και όταν ήδη σήµερα προ-
αναγγείλατε ότι θα έρθουν και άλλες αλλαγές. Και στη συνέχεια,
ξέρετε, τρέχει παράλληλα και µια διαδικασία κωδικοποίησης της
νοµοθεσίας για την ιθαγένεια.

Θέλω να σας πω ότι αυτό το οποίο θέλει πολλή προσοχή είναι
ότι δεν έχει γίνει τίποτα µέχρι σήµερα για να επιταχυνθούν οι δια-
δικασίες πολιτογράφησης και µε αυτόν τον τρόπο να προσεγγι-
στούν και οι προθεσµίες που ορίζει ο νόµος. Εάν δεν κάνετε κάτι
σε αυτή την κατεύθυνση, οι νέες αιτήσεις που θα κατατεθούν θα
έχουν την αργοπορία όλων όσων αιτήσεων έχουν κατατεθεί
µέχρι σήµερα και η εξέτασή τους κινδυνεύει να ολοκληρωθεί
µετά την πενταετία.

Πάµε στην παράγραφο 7, που είναι και η δική µας συµβολή σε
αυτή την προσπάθεια. Εδώ αποδεικνύεται ότι δεν έχετε πλήρως
κατανοήσει την αρχή της ίσης µεταχείρισης. Η λύση για το υπαρ-
κτό πρόβληµα των οµογενών δεν είναι αυτή που προτείνετε. Η
δική µας πρόταση είναι η κατάργηση των διατάξεων στους κώ-
δικες δηµοσίων και δηµοτικών υπαλλήλων, που απαιτούν τη συµ-
πλήρωση ενός έτους από την πολιτογράφηση για τον διορισµό
στο δηµόσιο. Είναι αναχρονιστικές διατάξεις που θέτουν µη νό-
µιµα κριτήρια για τον διορισµό.

Όλοι οι Έλληνες είναι ίσοι απέναντι στον νόµο. Και ξέρετε ότι
το Συµβούλιο της Επικρατείας έχει αποφασίσει σε αυτή την κα-
τεύθυνση, τουλάχιστον σε ό,τι αφορά την εισαγωγή στις στρα-
τιωτικές σχολές. Δεν µπορεί λοιπόν να συνεχίσουν να υπάρχουν
τέτοιες διατάξεις για εκπαιδευτικούς, εφοριακούς, γιατρούς, κη-
πουρούς και γεωπόνους. Καταθέσαµε την τροπολογία και πι-
στεύω ότι εφόσον την βλέπετε θετικά, µπορείτε και να την
αποδεχθείτε, γιατί έτσι θα δώσετε και ένα σήµα ότι δεν είναι η
προσπάθειά σας να υπάρχει υπογραφή ΣΥΡΙΖΑ για να µπορέσετε
να αποδεχθείτε µια τροπολογία. Δεν είναι η πρώτη φορά που το
ζούµε αυτό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού) 

Πάµε τώρα στην τροπολογία που φέρνετε για την ΑΕΠΙ. Οποία
προχειρότης! Ένα νοµοσχέδιο το οποίο, όταν συζητιόταν σε
αυτή την Αίθουσα, είχαµε όλοι επισηµάνει το πόσο σοβαρό είναι,
το πόσο µεγάλες κοινωνικές οµάδες αφορά, χρήστες, δηµιουρ-
γούς. Έναν χρόνο µετά έρχεστε και κάνετε τροποποιήσεις στον
τέλειο νόµο σας, που δεν σηκώνατε και µύγα στο σπαθί σας όταν
σας επισηµαίναµε προβλήµατα που µπορεί να ανακύψουν. Οφεί-
λατε να τα είχατε προβλέψει, αν µη τι άλλο.

Και τώρα τι κάνετε; Εάν καταλάβαµε καλά, χωρίς καµµία δια-
βούλευση ούτε µε τους χρήστες ούτε µε τους δηµιουργούς, ψά-
χνετε να βρείτε λύσεις και αντί να βρίσκετε λύσεις δηµιουργείτε
αδιέξοδα.

Και σας ρωτώ -η κυρία Υπουργός δεν µπόρεσε να απαντήσει,
φοβάµαι ούτε και εσείς- το εξής: η διαχείριση των δικαιωµάτων
θα διενεργείται µόνο από το κράτος; Οποία καινοτοµία! 

Πώς θα λειτουργεί αυτή η οντότητα; Ποιος θα επιβαρυνθεί τα
χρέη προς τους δηµιουργούς; Ποιος θα επιβαρυνθεί τα χρέη της
οικογένειας Ξανθόπουλου; Για τι ποσά µιλάµε; Υπάρχει χρονο-
διάγραµµα; Υπάρχει σχεδιασµός; Ποια είναι τα βήµατα; Το λέω
αυτό µε κάθε ειλικρίνεια, διότι εδώ πρέπει να ξέρουµε, να κατα-
λαβαίνουµε τι είναι αυτό που µας ζητάτε να ψηφίσουµε. 

Θα ήθελα την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε. Σας παρακαλώ
πολύ. Είµαστε στο τέλος.

Πάω σε ορισµένες ακόµη επισηµάνσεις. Μίλησε ο κύριος
Υπουργός για τα επεισόδια στον Πειραιά. Ναι, είναι και θλιβερά
και τα καταδικάζουµε. Ανακοινώσεις µας, όµως, πρέπει να ξέρετε
ότι υπάρχουν από τότε που εσείς οργανώνατε τις πλατείες των
«αγανακτισµένων», ώστε όλον αυτόν τον διχασµό και την οργή
του κόσµου να τον διοχετεύσετε σε πολιτικούς σας αντιπάλους.
Τότε οι προπηλακισµοί των πολιτικών δεν είχαν ουδέποτε κατα-
δικαστεί από σας. Η οργή και η βία τότε, βλέπετε, βόλευαν τον
πολιτικό σας σχεδιασµό.

Είναι φθηνή δικαιολογία, κύριε Υπουργέ, να λέτε συνέχεια ότι
«φέρνουµε τροπολογίες γιατί το ίδιο κάνατε κι εσείς». Αυτή η επι-
χειρηµατολογία -σας το είπα και το πρωί- ούτε σας αθωώνει ούτε
σας γλιτώνει από την αναξιοπιστία, διότι οι εποχές έχουν αλλά-
ξει. Η Ελλάδα είναι καθηµαγµένη, ο κόσµος έχει καθηµερινά προ-
βλήµατα άλυτα κι εσείς συνεχίζετε να νοµοθετείτε και στρεβλά
και µ’ έναν τρόπο που δηµιουργεί αντικανονικότητα στο πολιτικό
σύστηµα. 

Μάλιστα, µας επιπλήττετε όταν ερχόµαστε µε τροπολογία να
συµβάλουµε στο έστω και στρεβλό πρόβληµα που δηµιουργεί ο
τρόπος µε τον οποίο νοµοθετείτε. Είναι ένδειξη, µας είπατε, το
ότι «εδώ υπάρχουν Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ που υπερασπίζονται
το νοµοσχέδιο, ενώ εσείς πού είστε; Εξαφανισµένοι».

Μάλιστα, κύριε Υπουργέ, είναι ένδειξη τού πόσοι Βουλευτές
µιλούν σε αυτή την Ολοµέλεια. Ξέρετε παράλληλα πόσες συνε-
δριάσεις τρέχουν; Είστε µία Κοινοβουλευτική Οµάδα εκατόν πε-
νήντα τεσσάρων Βουλευτών και είµαστε µόλις είκοσι, αλλά η
προσπάθεια που γίνεται είναι συνεχής.

Θα σας πω και το άλλο: Ποιο είναι το πιο ουσιώδες; Το πιο ου-
σιώδες είναι πόσοι είµαστε αριθµητικά ή η συµβολή µας στο κοι-
νοβουλευτικό έργο ή ο τρόπος µε τον οποίον αντιµετωπίζουµε
ένα νοµοσχέδιο; 

Εδώ πρέπει να σηµειώσω και να υπογραµµίσω ότι είχε πολύ
µεγάλη συµβολική σηµασία η οµιλία του κ. Βούτση, του Προ-
έδρου της Βουλής, απ’ αυτό το Βήµα, διότι ήλθε να υπογραµµί-
σει αυτό που και ο κ. Φίλης -και προς τιµήν του- ανέδειξε, την
αστοχία της Κυβέρνησης σ’ ένα τέτοιο εµβληµατικό νοµοσχέδιο
ανθρωπίνων δικαιωµάτων και στον αγώνα των γυναικών για ισό-
τητα και ίση µεταχείριση. Έπρεπε να έλθει µόνο του αυτό το νο-
µοσχέδιο και ο Πρόεδρος της Βουλής προσπάθησε µε την
παρουσία του να αναβαθµίσει τη διαδικασία, που εσείς δεν εν-
νοείτε σε όλες τις επιτροπές και µέχρι σήµερα να καταλάβετε ότι
ήταν µια αστοχία. Σε µια κανονική χώρα, σ’ ένα κανονικό Κοινο-
βούλιο αυτό θα είχε γίνει.

Μην επιχειρηµατολογείτε άλλο ότι είναι ένδειξη ορθής νοµο-
θέτησης ο τρόπος µε τον οποίον θα ψηφίσει η Αντιπολίτευση και
συγκεκριµένα το Κίνηµα Αλλαγής. Εµείς ψηφίζουµε πάντα θε-
σµικά, πάντα µε το βλέµµα στραµµένο προς το µέλλον και τις
ανάγκες των πολιτών. Δεν το έχετε κάνει ποτέ αυτό και, όντως,
σας αιφνιδιάζει. Δεν χωράει αυτό στη λογική σας, που έχει µόνο
τακτικισµούς, γιατί σας θυµίζω πώς ψηφίσατε τον ν.3896/2010.
Ψηφίσατε τότε πάρα πολύ ωραία «παρών» και ας ήταν µια εναρ-
µόνιση µιας ευρωπαϊκής νοµοθεσίας για ίσα δικαιώµατα ανδρών
και γυναικών στην εργασία και στην απασχόληση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Κεφαλίδου,
περάσατε τα οκτώ λεπτά.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Τελειώνω σε ένα λεπτό, κύριε
Πρόεδρε. Είναι σηµαντικά θέµατα. Τριάντα πέντε λεπτά µίλησε
ο Υπουργός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Κεφαλίδου,
µη το συγκρίνετε µε τα τριάντα πέντε λεπτά του Υπουργού. Το
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δικαιούταν.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Άνοιξαν θέµατα, κύριε Πρό-

εδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με συγχωρείτε. Ο

Υπουργός δικαιούται τριάντα πέντε λεπτά χωρίς ανοχή. Το ξέ-
ρετε. Σας παρακαλώ να ολοκληρώνετε.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Άνοιξαν θέµατα και ο Υπουρ-
γός είπε ότι ήµασταν ελάχιστοι. Ευχαριστώ πολύ.

Η συνεχής, λοιπόν, αναφορά σας σε σκάνδαλα, επιτρέψτε µου
να σας πω ότι είναι ένδειξη αδυναµίας. Τα σκάνδαλα σώνονται.
Σε λίγο θα βρίσκετε µόνο τα δικά σας και τις σκευωρίες που
άτσαλα εσείς οργανώνετε και υφαίνετε. Τελευταίο παράδειγµα
είναι ο τρόπος µε τον οποίον αποχώρησε ο υποψήφιός σας για
τη διοίκηση του ΕΦΚΑ, ο κ. Μαρίνος.

Ρωτάτε το Ποτάµι: «Μα, είναι δυνατόν να θέλετε να συµπρά-
ξετε µε το Κίνηµα Αλλαγής»; Την επιλογή την έκανε το Ποτάµι
και είναι πια µαζί µας. Εγώ θέλω να σας αντιστρέψω το ερώτηµα
και σας ερωτώ: Γιατί εσείς επιδίδεστε σε ένα τόσο απροκάλυπτο
φλερτ και θέλετε να συνεργαστείτε µαζί µας;

Κύριοι της Κυβέρνησης, η αδεξιότητα και η προχειρότητα δεν
συνιστούν αριστεροσύνη. Στην πολιτική είναι περιφρόνηση του
κοινοβουλευτισµού και των θεσµών της δηµοκρατίας.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο ει-

δικός αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Συν-
τυχάκης.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, πολλά ειπώθη-
καν, υπογραφές µπαίνουν, συνθήκες επικυρώνονται, αλλά δυ-
στυχώς η κατάσταση µένει ίδια και χειρότερη για τις µισθωτές,
τις αυτοαπασχολούµενες, τις αγρότισσες, τις άνεργες, ιδιαίτερα
τις νέες γυναίκες, και στο φαινόµενο της βίας.

Φτώχεια, εργασιακές συνθήκες γαλέρας, απολύσεις λόγω εγ-
κυµοσύνης, πλειστηριασµοί, φοροληστεία, χαράτσια, µειώσεις
µισθών και συντάξεων, δεσµεύσεις απέναντι στο ΝΑΤΟ και στους
Αµερικανούς, να τους ξεπλύνετε για τους ιµπεριαλιστικούς πο-
λέµους και για τα όσα διαδραµατίζονται στην περιοχή! Αυτός
είναι ο ΣΥΡΙΖΑ, του δυτικού µαρξισµού, του ευρωκοµµουνισµού,
ο ΣΥΡΙΖΑ που κλήθηκε να δώσει χείρα βοηθείας στην καπιταλι-
στική βαρβαρότητα σήµερα! Αυτή είναι η πολιτική, λοιπόν, που
εφαρµόζετε.

Και είναι πολύ βολικό σε ένα ευαίσθητο θέµα όπως είναι η βία
κατά των γυναικών, η ενδοοικογενειακή βία, να φέρνετε παράλ-
ληλα και διατάξεις που σχετίζονται µε την αντιδραστική EURO-
JUST και τον χώρο ελευθερίας, ασφάλειας και δικαιοσύνης, που
πρόκειται για ευρωενωσιακούς, εθνικούς µηχανισµούς καταστο-
λής του λαϊκού κινήµατος. Γι’ αυτό τα φέρατε µαζί µε τη Σύµβαση
της Κωνσταντινούπολης, για να επισκιάσετε τους αντιδραστικούς
µηχανισµούς απέναντι σε ένα ευαίσθητο θέµα των γυναικών.

Κυρίες και κύριοι, ο ΣΥΡΙΖΑ έχει µια τάση να διολισθαίνει συ-
νειδητά στις αταξικές προσεγγίσεις, για να δικαιολογήσει τις αν-
τιεπιστηµονικές προσεγγίσεις οι οποίες αποσπούν τη φυλετική
ανισοτιµία από την ταξική ανισότητα. Και εδώ χρειάζεται να σας
υπενθυµίσουµε όχι τι λέει ο δυτικός µαρξισµός -και δεν ξέρω
ποιος άλλος, ο µαρξισµός του Βαρδάρη, ο νότιος, ο βόρειος, ο
βορειοανατολικός-, αλλά τι έλεγε ο Μαρξ και ο Ένγκελς στη
βάση του ιστορικού υλισµού για το γυναικείο ζήτηµα, που απέ-
δειξε ότι αυτό ως κοινωνικό φαινόµενο είναι ιστορικό. Και έλεγε
στην «Καταγωγή της οικογένειας» ότι η πρώτη αντίθεση τάξεων
που παρουσιάστηκε στην ιστορία συµπίπτει µε την ανάπτυξη του
ανταγωνισµού µεταξύ άντρα και γυναίκας, αποδεικνύοντας µε
αυτόν τον τρόπο ότι η υποδούλωση γεννιέται συνδυασµένα: τα-
ξική και φυλετική.

Το γυναικείο φύλο, λοιπόν, αποτελεί διαταξική κοινωνική κα-
τηγορία στην οποία υπάρχουν γυναίκες που ανήκουν σε όλες τις
κοινωνικές τάξεις. Τα φυλετικά προβλήµατα στις γυναίκες όλων
των τάξεων και στρωµάτων µπορεί να υπάρχουν µόνο στη βάση
της ανισότιµης σχέσης µε τον άντρα, στην κοινωνική παραγωγή
και τη σχέση της µε την αναπαραγωγή του γένους και το οικογε-
νειακό νοικοκυριό. Αυτό είναι που κάνει να εµφανίζονται κοινά

προβλήµατα στις γυναίκες, όπως είναι η ενδοοικογενειακή βία,
η σεξουαλική παρενόχληση, άλλες προκαταλήψεις. Το κύριο,
όµως, είναι η ταξική αντίθεση των γυναικών απέναντι στη φυλε-
τική. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, το επίκαιρο σήµερα, στην εποχή µας, είναι ο
αγώνας για την φυλετική ισοτιµία να αποτελέσει αναπόσπαστο
στοιχείο της πάλης για την κοινωνική ισότητα, για την κατάργηση
κάθε µορφής εκµετάλλευσης, κάτι που το απέρριψε µετά βδε-
λυγµίας και το ΚΚΕ Εσωτερικού και ο ευρωκοµµουνισµός, ο δυ-
τικός µαρξισµός που µας είπατε προηγουµένως.

Σε σχέση µε τις τροπολογίες που κατέθεσε το ΚΚΕ, κύριε
Υπουργέ, διά της σιωπής σας απορρίψατε τις τροπολογίες για
τον τροµονόµο και για το DNA.

Κάποτε ο ΣΥΡΙΖΑ έβγαινε στα κάγκελα γι’ αυτά τα ζητήµατα. 
Για το θέµα του τροµονόµου, βέβαια, εντάξει, δεν περιµέναµε

να κάνετε αποδεκτή την τροπολογία του ΚΚΕ που ζητούσε την κα-
τάργηση του τροµονόµου, γιατί αποτελεί ένα κοµµάτι του συνολι-
κού αντιδραστικού παζλ: Σύµβαση του Παλέρµο, ευρωτρο-
µονόµος, ευρωπαϊκό ένταλµα σύλληψης και άλλα. Εκ πεποιθή-
σεως, απ’ ό,τι φαίνεται, στέκεστε σούζα στις ευρωπαϊκές εντολές,
επιταγές, του ευρωτροµονόµου δηλαδή κ.λπ.. Όµως, το ζήτηµα
του DNA που θέτει προϋποθέσεις προστασίας του κατηγορουµέ-
νου, που προσδιορίζει αντί να διευρύνει, όπως ισχύει σήµερα, τη
δυνατότητα λήψης γενετικού υλικού και ανάλυσης DNA, γιατί δεν
το κάνετε δεκτό; Γιατί; Δηλαδή, έτσι, µπορεί οποιοσδήποτε να πάει
να βάλει µια τρίχα σε ένα όπλο και να τον τυλίξουν σε µια κόλλα
χαρτί και να τον πάνε στη φυλακή, όπως έγινε µε την Ηριάννα και
τον Περικλή;

Σε σχέση µε την τρίτη τροπολογία, έχω να πω το εξής: Τουλά-
χιστον αυτή θα µπορούσατε να την είχατε κάνει δεκτή και µάλι-
στα περιµέναµε να την κάνετε δεκτή. Περιµέναµε. Αδικαιολόγητη
η στάση της Κυβέρνησης απέναντι σε αυτό το ζήτηµα. Κρατάµε,
όµως, ότι θα το φέρετε σε ένα επόµενο σχέδιο νόµου, διότι εν
πάση περιπτώσει εν έτει 2018 δεν µπορεί ο άλλος να µην µπορεί
να µεταφέρει τα κόκαλα του συγγενή του, για να τα θάψει στον
τόπο που γεννήθηκε, επειδή του έχει αφαιρεθεί η ιθαγένεια. Απα-
ράδεκτο!

Και να ολοκληρώσω σχετικά µε την τροπολογία που αφορά
στον Οργανισµό Πνευµατικής Ιδιοκτησίας: Η τροπολογία αυτή
δείχνει ότι η Κυβέρνηση γράφει στην κυριολεξία στα παλιά της
τα παπούτσια τις δυνατότητες των συλλογικών διαδικασιών που
προβλέπονται από τα καταστατικά των οργανισµών συλλογικής
διαχείρισης για να αντιµετωπιστούν τα όποια προβλήµατα. Το
πιο χοντρό, όµως, είναι ότι ο Οργανισµός Πνευµατικής Ιδιοκτη-
σίας µε αυτή την τροπολογία αποκτά και ιδιότητες διαχειριστή
δικαιωµάτων, ενώ ταυτόχρονα είναι και ο εποπτικός οργανισµός,
δηλαδή έχει δύο ασυµβίβαστες µεταξύ τους ιδιότητες.

Αυτό όµως έχει και άλλες παρενέργειες: Ως διαχειριστής µε-
τέχει στη συζήτηση των οργανισµών συλλογικής διαχείρισης για
την κατανοµή των ποσοστών από την αµοιβή για την ιδιωτική
αναπαραγωγή, εύλογα. Στην περίπτωση διαφωνίας ανάµεσά
τους, όµως, ο Οργανισµός Πνευµατικής Ιδιοκτησίας ως επο-
πτεύων αποφασίζει το πώς θα κατανεµηθεί το ποσοστό και µε
την προβλεπόµενη ΚΥΑ απαλλοτριώνονται στην ουσία όλα τα πε-
ριουσιακά στοιχεία, πράξη για την οποία χρειάζεται δικαστική
απόφαση.

Επίσης, δεν προβλέπεται κανένα µέτρο για τους εργαζόµενους
που απασχολεί η ΑΕΠΙ. Μας είπε εδώ ο Υπουργός ότι τελείωσε η
ΑΕΠΙ. Τέλος. Ξόφλησε. Και οι εργαζόµενοι; Καλύπτονται; Όχι.
Στον Καιάδα, λοιπόν, οι εργαζόµενοι. Και άλλα ζητήµατα που δεν
µε παίρνει η ώρα να τα αναφέρω.

Σε κάθε περίπτωση, εµείς ζητάµε την απόσυρση αυτής της
τροπολογίας, να υπάρξει ρύθµιση που αποκλειστικά να αντιµε-
τωπίζει το πρόβληµα της λειτουργίας της ΑΕΠΙ και να περάσει
στα χέρια των δηµιουργών της. Ταυτιζόµαστε απόλυτα µε τα αι-
τήµατα των εργαζοµένων που λένε να αποκλειστεί η δυνατότητα
ύπαρξης κερδοσκοπικών οργανισµών συλλογικής διαχείρισης,
να αποκλειστεί η δυνατότητα ίδρυσης ανεξάρτητων οντοτήτων
διαχείρισης. Ένας οργανισµός συλλογικής διαχείρισης για κάθε
κλάδο δικαιωµάτων. Να αποκλειστούν ως µη δικαιούχοι από το
πνευµατικό δικαίωµα των καλλιτεχνών, δηµιουργών, ερµηνευτών
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και εκτελεστών όλοι οι επιχειρηµατίες εκµεταλλευτές του και ο
Οργανισµός Πνευµατικής Ιδιοκτησίας να µετατραπεί σε νοµικό
πρόσωπο δηµοσίου δικαίου. 

Αυτά κύριε Πρόεδρε. Για τα υπόλοιπα θα τοποθετηθούµε κατά
την ψηφοφορία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, δεν υπάρχει
τοποθέτηση, κύριε Συντυχάκη, στην ψηφοφορία. Διά της ψήφου,
προφανώς.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι, διά της ψήφου εννοούσα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. Τον λόγο

έχει ο κ. Μαυρωτάς, τελευταίος εκ των εισηγητών – αγορητών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, αφού µίλησαν

όλοι, θα µπορούσα να µιλήσω κι εγώ για ένα λεπτό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ναι, συγγνώµη. Το

Προεδρείο γνώριζε ότι δεν θα µιλούσατε και γι’ αυτό δεν σας
ανέφερα. Έτσι δηλώσατε. Όµως, δεν υπάρχει κανένα πρόβληµα.
Θέλετε τον λόγο;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ναι, για ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Μαυρωτά,

έχετε αντίρρηση; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε Κα-

βαδέλλα, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ.
Κατ’ αρχάς, στενοχωρήθηκα πάρα πολύ που οι κύριοι Βουλευ-

τές εδώ έκαναν κατάχρηση του χρόνου και της ευγένειας του
Προεδρείου.

Και το λέω αυτό µε θλίψη, διότι φαντάζοµαι ότι η ώρα είναι τέ-
τοια που στις τηλεοράσεις είναι ο κόσµος, και κάνουµε υπερβά-
σεις µιλώντας για διάφορα θέµατα και αναπτύσσοντας τα πάντα.

Θα ήθελα µόνο ένα θέµα να πω, γιατί θέλω να είµαι στον χρόνο
µου ακριβής. Θα µιλήσω για το άρθρο 32 που ενσωµατώνει την
τροπολογία 1533, που αφορά ρυθµίσεις του Υπουργείου Εσωτε-
ρικών σχετικά µε την κρατική χρηµατοδότηση των πολιτικών κοµ-
µάτων.

Τα πολιτικά κόµµατα δανείστηκαν χρήµατα, τα οποία δεν δι-
καιούντο, διότι πέρα από τη χορηγία από το κράτος αυτή τη
στιγµή η δύναµή τους δεν επαρκεί να τα αποπληρώσουν. Την
στιγµή που παίρνουµε τα σπίτια του κόσµου και κατάσχουµε
τους λογαριασµούς των πολιτών στις τράπεζες 100%, αυτή η
τροπολογία που επιτρέπει στα κόµµατα να κρατάνε το 50% της
χρηµατοδότησης από το κράτος φαίνεται, τουλάχιστον, κατα-
χρηστική και δηµιουργεί εύλογα στο ελληνικό κοινό την αίσθηση
ότι αδικείται και τα κόµµατα υπερβαίνουν τα δικαιώµατά τους.

Η θέση της Ένωσης Κεντρώων είναι να µην χορηγούνται τα
κόµµατα εκ του κρατικού προϋπολογισµού. Έχουν µέλη και θα
µπορούσαν µε τα µέλη τους να λειτουργήσουν. Δεν είναι ανάγκη
να υπάρχουν στρατιές υπαλλήλων στα κόµµατα.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε,

κύριε Καβαδέλλα.
Τον λόγο έχει ο κ. Μαυρωτάς.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω από δύο τροπολογίες. Η πρώτη είναι η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1530 και ειδικό αριθµό 147, που αίρει την
απαίτηση για ύπαρξη οργανισµού, προκειµένου να εφαρµοστεί
η κινητικότητα. Θεωρούµε ότι η συγκεκριµένη τροπολογία είναι
µια τεράστια οπισθοδρόµηση, που χωρίς οργανογράµµατα,
χωρίς οργανισµούς ουσιαστικά θα µπορούν να γίνονται µεταθέ-
σεις και µετατάξεις. Θεωρούµε ότι αυτό ανοίγει διάπλατα ένα πε-
δίον δόξης λαµπρόν για το ρουσφέτι, γιατί χωρίς να ξέρεις τι
ανάγκες έχει ένας οργανισµός, χωρίς να έχεις το οργανόγραµµά
του µπορείς να µεταθέτεις ελεύθερα και αυτό θα δηµιουργήσει
πλεονάσµατα στα µετόπισθεν και ελλείψεις στην πρώτη γραµµή
του δηµοσίου.

Η δεύτερη τροπολογία, η 1544, αφορά την ΑΕΠΙ και τον ΟΠΙ.
Σας ζητήσαµε να την αποσύρετε και επιµένουµε σε αυτό, γιατί
θεωρούµε ότι η συγκεκριµένη τροπολογία ουσιαστικά δηµιουρ-
γεί ένα µεγάλο διχασµό στον καλλιτεχνικό χώρο εξαιτίας ακρι-
βώς της έλλειψης επαρκούς διαβούλευσης.

Να πάω σε αυτά που ανέφερε για εµάς ο κύριος Υπουργός.

Ειλικρινά δεν κατάλαβα αν η αναφορά στο Ποτάµι και στο Κίνηµα
Αλλαγής από τον κύριο Υπουργό εντάσσεται στο πλαίσιο ενός
άγαρµπου πολιτικού φλερτ, που συνηθίζουν τα στελέχη του ΣΥ-
ΡΙΖΑ τελευταία προς τον συγκεκριµένο χώρο, που φτάνει στα
όρια του πολιτικού stalking, µια και είµαστε στο πλαίσιο της Σύµ-
βασης της Κωνσταντινούπολης και συζητάµε για αυτήν.

Πριν µας κάνει, λοιπόν, νουθεσίες ο κύριος Υπουργός, πριν
κάνει νουθεσίες στο Ποτάµι για το µε ποιους πρέπει να συνερ-
γάζεται, θα του έλεγα να κοιτάξει λίγο δίπλα του, να δει µε ποι-
ους συγκυβερνά. Και ιδιαίτερα επειδή είναι Υπουργός
Δικαιοσύνης, που έχει ουσιαστικά τα θέµατα των δικαιωµάτων
κάτω από αυτόν, θα έπρεπε να είναι πιο προσεκτικός, πιστεύω,
γιατί, όταν ευχαριστούσε το Ποτάµι και µε ευχαριστούσε εµένα
προσωπικά που ψηφίσαµε το νοµοσχέδιο για την ταυτότητα
φύλου, τότε που τον άδειαζαν οι συγκυβερνώντες του, δεν περί-
µενα σήµερα σε ένα νοµοσχέδιο εµβληµατικό για τα δικαιώµατα,
όπως είναι η Σύµβαση της Κωνσταντινούπολης, να θυµίσει µε
τόσο έντονο τρόπο µε ποιους συγκυβερνά.

Εξάλλου τη σχετική τροπολογία για τη χρηµατοδότηση των
κοµµάτων, την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1533 και µε ειδικό
148, εµείς, κύριε Υπουργέ, δεν θα την ψηφίσουµε. Εσείς την φέρ-
νετε και εσείς θα την ψηφίσετε, µε τη δική σας υπογραφή έρχε-
ται. Και εµάς αυτή η κουβέντα περί δανειοδότησης των
κοµµάτων δεν µας αφορά. Εσείς που έχετε δάνεια βρείτε τα και
βρείτε και τις κατάλληλες τροπολογίες που πρέπει να φέρετε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Μαυρωτά.
Κύριε Παπαχριστόπουλε, πριν δώσουµε τον λόγο στον κύριο

Υπουργό, ζητήσατε και θα πάρετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν είχα σκοπό να µι-

λήσω, κύριε Πρόεδρε, και ούτε έχω σκοπό –νοµίζω ότι τέσσερις
φορές µίλησα στις επιτροπές και µία το πρωί στην Ολοµέλεια-
να πω τίποτε περισσότερο για το νοµοσχέδιο.

Έχω, όµως, να πω κάτι. Γιατί πραγµατικά αισθάνοµαι ότι πρέ-
πει να πω πως κάποιοι συµπεριφέρονται σε αυτή την Αίθουσα –
δικαίωµά τους, βέβαια, όλοι κρινόµαστε- σαν τα κόµµατά τους
να έχουν προέλθει από παρθενογένεση, σαν να µην υπήρξε χρε-
οκοπία σε αυτή τη χώρα, σαν όλα να έχουν κυλήσει κανονικά και
για όλα τα εγκλήµατα αυτής της χώρας φταίνε τα τρία χρόνια
διακυβέρνησης από τον ΣΥΡΙΖΑ και τους Ανεξάρτητους Έλλη-
νες.

Θέλω απλώς να θυµίσω ότι είναι εύκολα τα λόγια, αλλά η
πραγµατικότητα είναι σκληρή. Δεν έχω σκοπό να πάω στο πα-
ρελθόν. Και για να είµαι ειλικρινής, εξαιρώ το ΚΚΕ από αυτή την
ιστορία, γιατί έχει µια άλλη στάση, συνεπή -θα έλεγα- σε αυτό
που πάντα πίστευε και πιστεύει και τουλάχιστον αυτό που θα πω
δεν αφορά το ΚΚΕ.

Ζήσαµε, λοιπόν, µια χρεοκοπία, µία χώρα που παρελήφθη χρε-
οκοπηµένη. Όταν το 120% του ΑΕΠ το παίρνεις στα 180%, όταν
την ανεργία την παίρνεις στο 27% κι όταν το χρέος το παραλαµ-
βάνεις στα 325 δισεκατοµµύρια, είναι ο ορισµός µιας χρεοκοπη-
µένης χώρας και περιµένουν κάποτε κάποιοι µια στοιχειώδη
αυτοκριτική.

Δύο κόµµατα κυβέρνησαν σαράντα χρόνια. Πώς έφτασε η
χώρα εδώ; Δεν είναι ώρα τώρα να θυµηθούµε τι έγινε µε τα χρη-
µατιστήρια, τι έγινε µε τα εξοπλιστικά, τι έγινε µε τη «SIEMENS»,
τι γίνεται καθηµερινά στην υγεία. Έχω την «ατυχία» να ασχολού-
µαι εννιά µήνες µε το πώς κυβερνούσαν οι προηγούµενοι τον
χώρο της υγείας. Ούτε θέλω να οξύνω.

Απλώς, θέλω, τελειώνοντας, να πω το εξής. Κάποιοι έχουν επι-
λέξει αυτή τη µίζερη, κατά τη γνώµη µου, τακτική της µόνιµης
διαµαρτυρίας, σε µια εποχή που η χώρα στην κυριολεξία φεύγει,
µετά από οκτώ χρόνια, από εκεί που κάποιοι την έφεραν. Το λέω
αυτό γιατί είµαι σίγουρος ότι µέσα τους έχω την αίσθηση ότι δεν
θέλουν η χώρα να φύγει, να τελειώνει αυτή η ιστορία των οκτώ -
εγώ θα έλεγα πολύ περισσότερων- χρόνων.

Αισθάνοµαι την ανάγκη να πω αυτές τις κουβέντες που δεν
έχουν καµµία σχέση µε το νοµοσχέδιο, γιατί, πραγµατικά, είναι
προκλητικό. Μία λέξη, µία αυτοκριτική, κάτι, µισή κουβέντα. Αυτό
δεν το χωράει, πιστεύω, η λογική. Δεν θέλω να κουράσω περισ-
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σότερο.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με τον κ. Παπαχρι-

στόπουλο ολοκληρώθηκαν οι δευτερολογίες των ειδικών αγορη-
τών και των εισηγητών.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο, για να ολοκληρώσουµε τη δια-
δικασία και να περάσουµε στην ψηφοφορία.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα
είµαι όσο το δυνατόν πιο σύντοµος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πράγµατι, ο χρόνος της οµιλίας
µου που αναλώθηκε στην κύρωση της Σύµβασης της Κωνσταν-
τινούπολης ήταν σχετικά µικρός. Θέλω, όµως, να σας αναφέρω
ότι ουδείς από τους εισηγητές, από τους ειδικούς αγορητές, από
τους Βουλευτές που µίλησαν αναφέρθηκαν σε ένα σηµείο έστω,
για τη Σύµβαση της Κωνσταντινούπολης αρνητικά. Όλοι µίλησαν
µε τον πλέον θετικό τρόπο, ανεξάρτητα από τα άλλα θέµατα.

Εποµένως αντιλαµβάνεστε κι εσείς ότι δεν είχαµε ένα πεδίο να
διαλεχθούµε και να αντιπαρατεθούµε, ενδεχοµένως, όσον
αφορά τη Σύµβαση της Κωνσταντινούπολης. Επί άλλων ζητηµά-
των έπρεπε και είχα υποχρέωση να απαντήσω, τα οποία ετέθη-
σαν καθ’ όλη τη διάρκεια της συζήτησης από τις δώδεκα που
ξεκινήσαµε µέχρι αυτή την ώρα.

Αυτό που σας είπα, όµως, όσον αφορά το ενδιαφέρον των
Βουλευτών των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης νοµίζω ότι αποτυ-
πώθηκε στον κατάλογο: Τέσσερις Βουλευτές από τη Νέα Δηµο-
κρατία, ουδείς από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη. Αυτή είναι η
αλήθεια. Εποµένως µην κατηγορείτε την Κυβέρνηση για κάτι,
όταν το ενδιαφέρον σας εµπράκτως το δείξατε για τη συζήτηση,
τις τοποθετήσεις κ.ο.κ..

Και µάλιστα εάν θέλατε περισσότερο να αναφερθείτε στη Σύµ-
βαση της Κωνσταντινούπολης, θα έπρεπε να είχατε δηλώσει πε-
ρισσότερους οµιλητές, για να αναφερθούν και να θέσουν
ζητήµατα. Το µόνο ζήτηµα που ετέθη ήταν από την κ. Κεφαλίδου
και µάλιστα στη δευτερολογία της όσο αφορά την ποινική ρύθ-
µιση, για να µην έχει αναστολή η ποινή.

Κοιτάξτε, αυτή τη στιγµή θεωρώ ότι µία τέτοια ποινή µπορεί
να κινηθεί στο πλαίσιο του υφιστάµενου πλαισίου ποινών. Σας
λέω, όµως, ότι µε την πάροδο του χρόνου -και θα δούµε τον νόµο
πώς θα δοκιµαστεί και τα αποτελέσµατά του- µπορεί να έχουµε
µία επανατοποθέτηση. Σας λέω, όµως, κάτι: Η αυστηροποίηση
του πλαισίου ποινών δεν είναι αυτή που λύνει το πρόβληµα.

Και σας το λέω ως δικηγόρος. Ως νοµικός έχω αυτή την
άποψη. Είναι πιο σηµαντικό να εµπεδωθεί η διαδικασία –όπως το
λέω τώρα περιφραστικά, δεν ανταποκρίνεται αυτό στο γράµµα
του νόµου- της εισαγγελικής διαµεσολάβησης, ούτως ώστε και
ο θύτης να έχει προοπτικές βελτίωσης, παρά να πάµε σε ένα αυ-
στηρότερο πλαίσιο ποινών. Δεν πιστεύω στο ακραίο και αυστηρό
πλαίσιο ποινών. Και νοµίζω ότι θα ήταν µια πολύ εύκολη και επι-
πόλαιη προσέγγιση.

Όσο αφορά τώρα το θέµα της ιθαγένειας. Το θέµα της τρο-
πολογίας που έφερε ο κ. Σκουρλέτης από την πρώτη στιγµή στην
επιτροπή, θεωρώ ότι το εξήγησε. Αφορά κυρίως στους οµογε-
νείς που δεν πρέπει να είναι σε δυσµενέστερη θέση από τους αλ-
λοδαπούς, οι οποίοι µπαίνουν στη διαδικασία της
πολιτογράφησης. Δεν νοµίζω ότι αυτό είναι κάτι µεµπτό. Αντιθέ-
τως, θεωρώ ότι είναι κάτι πολύ σηµαντικό.

Σας είπε δε και ο Υπουργός, κ. Σκουρλέτης, σας το είπα και
εγώ ότι µε την τροπολογία που καταθέσατε –και σας επαίνεσα,
δεν ήµουν επικριτικός, εάν δεν το καταλάβατε, ξαναλέω ότι πολύ
καλά κάνατε και τη φέρατε, αυτό είπα στην οµιλία µου- συµβάλ-
λετε στη διαδικασία του κοινοβουλευτικού διαλόγου. Και σας
είπε και ο Υπουργός –σας το είπα και εγώ- ότι είναι στη σωστή
κατεύθυνση και σε επόµενο νοµοθέτηµα, είτε αυτοτελώς είτε εν-
ταγµένη, η τροπολογία θα εξεταστεί από το Υπουργείο Εσωτε-
ρικών και θα περιληφθεί σε ένα νοµοσχέδιο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναφερθήκατε πολύ στο θέµα
των πνευµατικών δικαιωµάτων και της τροπολογίας που κατέ-
θεσε η κ. Κονιόρδου από το Υπουργείο Πολιτισµού.

Κοιτάξτε, όσοι κυβέρνησαν τη χώρα για πολλές δεκαετίες, αι-
σθάνονται υπερήφανοι µε την κατάσταση που επικρατεί στον

χώρο των πνευµατικών δικαιωµάτων; Αισθάνονται υπερήφανοι
µε τα νοµοθετήµατα που έφεραν και οδήγησαν σε αυτήν την κα-
τάσταση;

Εγώ, λοιπόν, το πρώτο που θα ήθελα να ακούσω και από τη
Νέα Δηµοκρατία και από το ΠΑΣΟΚ θα ήταν ότι «αποτύχαµε οι-
κτρά επί τόσα χρόνια µε τα νοµοθετήµατα που φέρναµε, γιατί
οδήγησαν σε ναυάγιο». Και είδατε οι πνευµατικοί δηµιουργοί µε
ποιο τρόπο αντέδρασαν στις τελευταίες εξελίξεις και στο µέγα
σκάνδαλο της ΑΕΠΙ. Εποµένως χρειάζεται µία συστολή, όταν κά-
νετε κριτική, σε µία προσπάθεια του Υπουργείου Πολιτισµού να
βάλει µία τάξη σε αυτό το πεδίο.

Δεν θέλω αυτή την ώρα να µπω σε διεξοδική συζήτηση για το
πόσο πετυχηµένη είναι αυτή η προσπάθεια. Νοµίζω ότι είναι απο-
λύτως πετυχηµένη, διότι πλέον θεσπίζει ελεγκτικούς µηχανι-
σµούς, όταν εσείς στα προηγούµενα νοµοθετήµατα είχατε µία
κατάσταση εντελώς ανέλεγκτη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έγινε λόγος και για τα επεισόδια
που έγιναν στον Πειραιά. Εγώ περίµενα σήµερα µία -τουλάχιστον
εκ των υστέρων και αφού προκληθήκατε από την Κυβέρνηση-
σαφή καταδίκη αυτών που έγιναν: Βία κατά πολιτικού κόµµατος,
βία κατά στελέχους πολιτικού κόµµατος και συγκεκριµένα του
Υπουργού Οικονοµικών! Και να µην προσπαθείτε να κάνετε συ-
σχετίσεις µε καταστάσεις…

ΧΑΡΑ (ΧΑΡΟΥΛΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Δεν ακούσατε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, µη δια-

κόπτετε.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Σας λέω το εξής.
ΧΑΡΑ (ΧΑΡΟΥΛΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Δεν σας αρέσει να θυµίζουµε

τα κακώς κείµενα!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ!
Κύριε Υπουργέ, συνεχίστε, αλλά να ολοκληρώνετε.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Σας λέω ότι εάν εσείς έρχεστε
στη Βουλή και κατηγορείτε την Κυβέρνηση ότι ανέχεται τη βία
και υποθάλπει τη βία, τότε θα έπρεπε να είστε οι πρώτοι που
έπρεπε να καταδικάσετε αυτά τα επεισόδια.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Δεν µε ακούσατε από το
Βήµα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ!
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κάνατε µία αναφορά επιδερ-
µική, όταν το κόµµα σας σιωπά και σιωπά πάνω από είκοσι τέσ-
σερις ώρες.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Δεν εκφράζω το κόµµα µου;
Δεν βγάζαµε ανακοινώσεις γι’ αυτά τα θέµατα; Από το 2011 βγά-
ζαµε ανακοινώσεις για αυτό το θέµα.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Να τελειώσω.

Όταν είχε συµβεί κάτι παρόµοιο για οποιοδήποτε άλλο πολι-
τικό κόµµα ή πολιτικό στέλεχος, θα είχατε εκδώσει δεκαπέντε
ανακοινώσεις και θα βγαίνατε στα κανάλια να µας πείτε ότι ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ υποθάλπει τη βία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κοντονή, µην
πυροδοτείτε και εσείς.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Τα ίδια και η Νέα Δηµοκρατία.

Εδώ, όµως, αυτή η στάση σας αποκαλύπτει τη διαπλοκή µε τα
επιχειρηµατικά συµφέροντα και τίποτα άλλο.

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Τι θέλετε, κύριε Κοντονή; Φέιγ βολάν;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ!
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Αυτή η κραυγαλέα σιωπή σας
για αυτά που έγιναν αποκαλύπτει τη στάση σας, την εµπλοκή σας
και τη δικαιολόγηση αυτών των επιχειρηµατικών συµφερόντων,
οι οποίοι νοµίζουν ότι, επειδή κατέχουν τον πλούτο ή επειδή είναι
ιδιοκτήτες οµάδων και εφηµερίδων, µπορούν να διαφεντεύουν
την πολιτική κατάσταση της χώρας.

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Μπορούν να έχουν όπλο; Πείτε το. Όπλο
µπορούν να έχουν;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ!
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ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Η απάντηση ήταν εχθές στον
Πειραιά. Εκατόν πενήντα - διακόσιοι τύποι, εγκάθετοι, τραµπού-
κοι οι οποίοι επιτέθηκαν κατά του Υπουργού Οικονοµικών και
µιας πολιτικής συγκέντρωσης. Αυτά θυµίζουν τις αντισυγκεντρώ-
σεις το 1963 στη Θεσσαλονίκη, όταν δολοφονήθηκε ο Λαµπρά-
κης. Αυτά σας λέω.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Το 2011 ήµασταν εδώ και το
ζήσαµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, σας
παρακαλώ πολύ, να ολοκληρώνουµε.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Τελειώνω.

Όσον αφορά τα δάνεια, για τα οποία έγινε πολύς λόγος, εδώ,
κυρίες και κύριοι Βουλευτές, υπάρχουν πολιτικά κόµµατα τα
οποία έχουν πάρει δάνεια τετρακόσια εκατοµµύρια ευρώ και
είναι βέβαιο ότι δεν θα τα πληρώσουν. Αυτά, λοιπόν, τα δάνεια
πάνε στις πλάτες του Έλληνα φορολογούµενου. Δεν υπεισήλθα
σε θέµατα εσωτερικά. Ήταν πολύ ωραίο και µου άρεσε και εµένα
το παράδειγµα του κ. Μαυρωτά για τη συνεχή παρενόχληση.

Κύριε Μαυρωτά, δεν σας παρενοχλεί κανένας. Εγώ σας ζή-
τησα, όµως, µία τοποθέτηση: Θα συµπράξετε, θα γίνετε συνένο-
χοι µε αυτό το οποίο προσπαθεί να οργανώσει το ΠΑΣΟΚ;

Διότι, εάν δηµιουργηθεί φορέας µε νέο ΑΦΜ και µείνουν απλή-
ρωτα τα δάνεια, τότε υπάρχει πολιτικό ζήτηµα. Εγώ δεν σας είπα
µε ποιον θα πάτε και ποιον θα αφήσετε. Αυτά είναι δικά σας θέ-
µατα. Την Κυβέρνηση δεν την αφορούν.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, αυτά τα µυ-
θεύµατα του Υπουργού να σταµατήσουν. Θέλω να τοποθετηθώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Εδώ, όµως, στο µέγα θέµα του
πολιτικού χρήµατος, το οποίο και εσείς το έχετε καταγγείλει πολ-
λές φορές, και φέρνουµε τροπολογία τουλάχιστον για να λει-
τουργήσουν τα πολιτικά κόµµατα στερούµενα το ήµισυ της
χρηµατοδότησής τους, τα οποία θα πάνε στην αποπληρωµή.
Αυτό λέει η τροπολογία. Δεν διαβάσατε την τροπολογία;

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Μπαίνουµε σε άλλες ατρα-
πούς και θα τοποθετηθώ.

Αποφασίστε σε ποια βάρκα είστε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, δεν θα

γίνεται διάλογος.
Κύριε Υπουργέ, παρακαλώ πολύ, να ολοκληρώνουµε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Και στα δάνεια τα δικά σας.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Όχι, κύριε Μαυρωτά, κάνετε
πολύ µεγάλο λάθος. Δεν υπάρχει ούτε ένα ευρώ ληξιπρόθεσµο
στα δάνεια του ΣΥΡΙΖΑ. Ο ΣΥΡΙΖΑ πληρώνει µέχρι και τελευταίας
δεκάρας όλες τις οφειλές του.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ήµουνα στην επιτροπή και ξέρω τις
οφειλές όλες.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Τα ξέρετε. Άρα δεν χρειάζεται
να σας τα λέω.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πάλι ανακινήθηκε µε τις δευτε-
ρολογίες ένα θέµα σχετικά µε τις τροπολογίες. Ακούστε, για να
συνεννοηθούµε: Εάν οι τροπολογίες δεν είναι ανεκτό µέσο νο-
µοθέτησης, θα πρέπει να καταργηθούν από τον Κανονισµό της
Βουλής. Ποιο κόµµα το εισηγείται; Κανένα. Γιατί όλοι ξέρετε ότι
οι τροπολογίες είναι µέσο αντιµετώπισης εκτάκτων αναγκών
µέσω της νοµοθέτησης αυτού του τύπου. Γι’ αυτό το προβλέπει
ο Κανονισµός της Βουλής από γενέσεως του ελληνικού κράτους
και γι’ αυτό ποτέ δεν πρόκειται να καταργηθούν.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Το τερµατίσατε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, µην δια-

κόπτετε.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Καταλαβαίνετε ότι βρισκόσαστε
σε αδιέξοδο και αυτά που λέτε δεν έχουν καµµία βάση και πετα-
γόσαστε κατ’ αυτόν τον τρόπο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,

κάνω θερµή παράκληση. Το Προεδρείο δεν έχει ανεξάντλητες
ώρες, µε συγχωρείτε πάρα πολύ. Ακολουθεί και η ψηφοφορία.
Θα πρέπει να είµαι εδώ ως τις 22.30’-23.00’. Σας παρακαλώ
πολύ. Υπάρχουν και ανθρώπινες αντοχές από τους Προεδρεύον-
τες.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Και για εµένα, όµως, υπάρχει
αυτό, κύριε Πρόεδρε. Τελειώνω.

Οι τροπολογίες, λοιπόν, όλες είχαν το στοιχείο του κατεπεί-
γοντος.

Εγώ µίλησα θετικά για τις τροπολογίες που κατέθεσε η Αντι-
πολίτευση και µάλιστα για δύο από αυτές είπα ότι θα γίνουν δε-
κτές σε επόµενο νοµοσχέδιο.

Τελειώνοντας, θέλω να πω το εξής: Κύριε Συντυχάκη, είναι δυ-
νατόν να λέτε ότι η EUROJUST έχει αντικείµενο να κτυπήσει το
λαϊκό κίνηµα; Η EUROJUST υπάρχει για να κτυπήσει το οργανω-
µένο και διασυνοριακό έγκληµα. Πιστεύετε εσείς ποτέ ότι µπορεί
να αντιµετωπιστεί το διασυνοριακό και διεθνές έγκληµα µόνο
µέσω των εθνικών αστυνοµικών αρχών; Εδώ χρειάζεται συντονι-
σµός, διότι αυτό πλέον έχει γίνει υπερεθνικό και πρέπει µε αυτόν
τον τρόπο να το αντιµετωπίσουµε. Δεν έχει καµµία σχέση το
λαϊκό κίνηµα µε τη δράση της EUROJUST.

Θέλω να σας πω ότι πολύ καλά κάνατε και καταθέσατε την
τροπολογία αυτή. Σας είπα ότι έχετε απόλυτο δίκιο. Δεν έγινε
δεκτή σε αυτό το νοµοσχέδιο για να ελέγξουµε τις νοµικές προ-
ϋποθέσεις και θα το φέρουµε στο αµέσως επόµενο, εάν είναι
ακριβώς όπως τα λέτε.

Για τις άλλες δύο, έχετε όλον τον χρόνο και όλη τη δυνατότητα
θέµατα που άπτονται του Ποινικού Κώδικα να συζητηθούν. Τε-
λείωσε η νοµοπαρασκευαστική επιτροπή της εργασίες της κατά
τη συζήτηση του νέου Ποινικού Κώδικα. Εποµένως όχι αποσπα-
σµατικά και µεµονωµένα, αλλά µε τρόπο συγκροτηµένο και συ-
νολικό.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι

βουλευτές, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής,
των άρθρων, των τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων
Δικαιωµάτων: «Ι) Κύρωση της Σύµβασης του Συµβουλίου της Ευ-
ρώπης για την Πρόληψη και την Καταπολέµηση της Βίας κατά
των γυναικών και της Ενδοοικογενειακής Βίας και προσαρµογή
της ελληνικής νοµοθεσίας, ΙΙ) Ενσωµάτωση της 2005/214/ΔΕΥ
απόφασης-πλαίσιο, όπως τροποποιήθηκε µε την απόφαση-πλαί-
σιο 2009/299/ΔΕΥ, σχετικά µε την εφαρµογή της αρχής της αµοι-
βαίας αναγνώρισης επί χρηµατικών ποινών και ΙΙΙ) Άλλες
διατάξεις αρµοδιότητας Υπουργείου Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων και λοιπές διατάξεις». 

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά.

Παρακαλώ πολύ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψη-
φοφορίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ να κλεί-

σει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Οι θέσεις των κοµ-

µάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:

Επί της αρχής
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
Δεκτό κατά πλειοψηφία
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Άρθρο 1 ως έχει
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
Δεκτό κατά πλειοψηφία

Άρθρο 2 ως έχει
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
Δεκτό κατά πλειοψηφία

Άρθρο 3 ως έχει
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
Δεκτό κατά πλειοψηφία

Άρθρο 4 ως έχει
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
Δεκτό κατά πλειοψηφία

Άρθρο 5 ως έχει
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
Δεκτό κατά πλειοψηφία

Άρθρο 6 ως έχει
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
Δεκτό κατά πλειοψηφία

Άρθρο 7 ως έχει
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
Δεκτό κατά πλειοψηφία

Άρθρο 8 ως έχει

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
Δεκτό κατά πλειοψηφία

Άρθρο 9 ως έχει
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
Δεκτό κατά πλειοψηφία

Άρθρο 10 ως έχει
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
Δεκτό κατά πλειοψηφία

Άρθρο 11 ως έχει
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
Δεκτό κατά πλειοψηφία

Άρθρο 12 ως έχει
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
Δεκτό κατά πλειοψηφία

Άρθρο 13 ως έχει
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
Δεκτό κατά πλειοψηφία

Άρθρο 14 ως έχει
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
Δεκτό κατά πλειοψηφία

Άρθρο 15 ως έχει
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ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
Δεκτό κατά πλειοψηφία

Άρθρο 16 ως έχει
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
Δεκτό κατά πλειοψηφία

Άρθρο 17 ως έχει
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
Δεκτό κατά πλειοψηφία

Άρθρο 18 ως έχει
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
Δεκτό κατά πλειοψηφία

Άρθρο 19 ως έχει
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
Δεκτό κατά πλειοψηφία

Άρθρο 20 ως έχει
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
Δεκτό κατά πλειοψηφία

Άρθρο 21 ως έχει
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
Δεκτό κατά πλειοψηφία

Άρθρο 22 ως έχει
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
Δεκτό κατά πλειοψηφία

Άρθρο 23 ως έχει
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
Δεκτό κατά πλειοψηφία

Άρθρο 24 ως έχει
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: OXI
ΔΗ.ΣΥ: OXI
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ
ΠΟΤΑΜΙ: OXI
Δεκτό κατά πλειοψηφία

Άρθρο 25 ως έχει
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: OXI
ΔΗ.ΣΥ: OXI
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI
ΠΟΤΑΜΙ: OXI
Δεκτό κατά πλειοψηφία

Άρθρο 26 ως έχει
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: OXI
ΔΗ.ΣΥ: OXI
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI
ΠΟΤΑΜΙ: OXI
Δεκτό κατά πλειοψηφία

Άρθρο 27 ως έχει
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: OXI
ΔΗ.ΣΥ: OXI
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ
ΠΟΤΑΜΙ: OXI
Δεκτό κατά πλειοψηφία

Άρθρο 28 ως έχει
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΠΡΝ
ΔΗ.ΣΥ: OXI
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: OXI
Δεκτό κατά πλειοψηφία

Άρθρο 29 ως έχει
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΠΡΝ
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ΔΗ.ΣΥ: OXI
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI
ΠΟΤΑΜΙ: OXI
Δεκτό κατά πλειοψηφία

Άρθρο 30 ως έχει
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: OXI
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ
ΠΟΤΑΜΙ: OXI
Δεκτό κατά πλειοψηφία

Άρθρο 31 ως έχει
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: OXI
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
Δεκτό κατά πλειοψηφία

Άρθρο 32 όπως τροποποιήθηκε
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI
ΠΟΤΑΜΙ: ΠΡΝ
Δεκτό κατά πλειοψηφία

Άρθρο 33 ως έχει
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: OXI
ΔΗ.ΣΥ: OXI
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ
ΠΟΤΑΜΙ: OXI
Δεκτό κατά πλειοψηφία

Άρθρο 34 ως έχει
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: OXI
ΔΗ.ΣΥ: OXI
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ
ΠΟΤΑΜΙ: OXI
Δεκτό κατά πλειοψηφία

Άρθρο 35 ως έχει
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: OXI
ΔΗ.ΣΥ: OXI
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ
ΠΟΤΑΜΙ: OXI
Δεκτό κατά πλειοψηφία

Άρθρο 36 ως έχει
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ
ΠΟΤΑΜΙ: ΠΡΝ
Δεκτό κατά πλειοψηφία

Τροπολογία 1536/149 ως έχει
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
Δεκτό κατά πλειοψηφία

Τροπολογία 1537/150 ως έχει
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΠΡΝ
ΔΗ.ΣΥ: ΠΡΝ
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ
ΠΟΤΑΜΙ: ΠΡΝ
Δεκτό κατά πλειοψηφία

Τροπολογία 1542/153 ως έχει
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
Δεκτό κατά πλειοψηφία

Τροπολογία 1543/154 ως έχει
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: OXI
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ
ΠΟΤΑΜΙ: OXI
Δεκτό κατά πλειοψηφία

Τροπολογία 1544/155 ως έχει
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: OXI
ΔΗ.ΣΥ: OXI
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ
ΠΟΤΑΜΙ: OXI
Δεκτό κατά πλειοψηφία

Τροπολογία 1545/156 όπως τροποποιήθηκε

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: OXI
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ
ΠΟΤΑΜΙ: ΠΡΝ
Δεκτό κατά πλειοψηφία

Ακροτελεύτιο άρθρο  ως έχει
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
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Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
Δεκτό κατά πλειοψηφία

Σύνολο
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
Δεκτό κατά πλειοψηφία

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων
Δικαιωµάτων: «Ι) Κύρωση της Σύµβασης του Συµβουλίου της Ευ-
ρώπης για την Πρόληψη και την Καταπολέµηση της Βίας κατά
των γυναικών και της Ενδοοικογενειακής Βίας και προσαρµογή
της ελληνικής νοµοθεσίας, ΙΙ) Ενσωµάτωση της 2005/214/ΔΕΥ
απόφασης-πλαίσιο, όπως τροποποιήθηκε µε την απόφαση-πλαί-
σιο 2009/299/ΔΕΥ, σχετικά µε την εφαρµογή της αρχής της αµοι-
βαίας αναγνώρισης επί χρηµατικών ποινών και ΙΙΙ) Άλλες
διατάξεις αρµοδιότητας Υπουργείου Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων και λοιπές διατάξεις» έγινε δεκτό
κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων
και του συνόλου και έχει ως εξής:

«I) Κύρωση της Σύµβασης του Συµβουλίου της Ευρώπης για
την Πρόληψη και την Καταπολέµηση της Βίας κατά των γυναι-
κών και της Ενδοοικογενειακής Βίας και προσαρµογή της ελ-
ληνικής νοµοθεσίας, II) Ενσωµάτωση της 2005/214/ΔΕΥ
απόφασης-πλαίσιο, όπως τροποποιήθηκε µε την απόφαση-
πλαίσιο 2009/299/ΔΕΥ, σχετικά µε την εφαρµογή της αρχής της
αµοιβαίας αναγνώρισης επί χρηµατικών ποινών και ΙΙΙ) Άλλες
διατάξεις αρµοδιότητας Υπουργείου Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων και λοιπές διατάξεις

Ι. ΜΕΡΟΣ ΠΡΩΤΟ
ΚΥΡΩΣΗ ΤΗΣ ΣΥΜΒΑΣΗΣ ΤΟΥ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ ΤΗΣ 

ΕΥΡΩΠΗΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΛΗΨΗ ΚΑΙ ΤΗΝ 
ΚΑΤΑΠΟΛΕΜΗΣΗ ΤΗΣ ΒΙΑΣ ΚΑΤΑ ΤΩΝ ΓΥΝΑΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΤΗΣ ΕΝΔΟΟΙΚΟΓΕΝΕΙΑΚΗΣ ΒΙΑΣ ΚΑΙ 
ΠΡΟΣΑΡΜΟΓΗ ΤΗΣ ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ ΝΟΜΟΘΕΣΙΑΣ

Άρθρο 1

Κυρώνεται και έχει την ισχύ, που ορίζει το άρθρο 28 παρ. 1 του
Συντάγµατος, η Σύµβαση του Συµβουλίου της Ευρώπης για την
Πρόληψη και την Καταπολέµηση της Βίας κατά των γυναικών και
της Ενδοοικογενειακής Βίας, που υιοθετήθηκε από το Συµβούλιο
Υπουργών του Συµβουλίου της Ευρώπης, στις 7 Απριλίου 2011,
και υπογράφηκε στις 11 Μαΐου 2011 κατά την 121η συνεδρίαση
του Συµβουλίου, στην Κωνσταντινούπολη, το κείµενο της οποίας
σε πρωτότυπο στην αγγλική γλώσσα, στη γαλλική γλώσσα και
σε µετάφραση στην ελληνική έχει ως εξής:

6472 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Δ’ - 29 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 6473



6474 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Δ’ - 29 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 6475



6476 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Δ’ - 29 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 6477



6478 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Δ’ - 29 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 6479



6480 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Δ’ - 29 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 6481



6482 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Δ’ - 29 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 6483



6484 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Δ’ - 29 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 6485



6486 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Δ’ - 29 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 6487



6488 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Δ’ - 29 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 6489



6490 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Δ’ - 29 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 6491



6492 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Δ’ - 29 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 6493



6494 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Δ’ - 29 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 6495



6496 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Δ’ - 29 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 6497



6498 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Δ’ - 29 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 6499



6500 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Δ’ - 29 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 6501



6502 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Δ’ - 29 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 6503



6504 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Δ’ - 29 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 6505



6506 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Δ’ - 29 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 6507



6508 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Δ’ - 29 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 6509



6510 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Δ’ - 29 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 6511



6512 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Δ’ - 29 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 6513



6514 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Δ’ - 29 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 6515



6516 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Δ’ - 29 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 6517



6518 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Δ’ - 29 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 6519



6520 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Δ’ - 29 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 6521



6522 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Δ’ - 29 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 6523



6524 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Δ’ - 29 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 6525



6526 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Δ’ - 29 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 6527



6528 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Δ’ - 29 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 6529



6530 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Δ’ - 29 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 6531



6532 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Δ’ - 29 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 6533



6534 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Δ’ - 29 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 6535



6536 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Δ’ - 29 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 6537



6538 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Δ’ - 29 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 6539



6540 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Δ’ - 29 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 6541



6542 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Δ’ - 29 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 6543



6544 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Δ’ - 29 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 6545



6546 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Δ’ - 29 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 6547



6548 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Δ’ - 29 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 6549



6550 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Δ’ - 29 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 6551



6552 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Δ’ - 29 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 6553



6554 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Δ’ - 29 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 6555



6556 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Δ’ - 29 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 6557



6558 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Δ’ - 29 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 6559



6560 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Δ’ - 29 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 6561



6562 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Δ’ - 29 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 6563



6564 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Δ’ - 29 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 6565



6566 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Δ’ - 29 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 6567



6568 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Δ’ - 29 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 6569



6570 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Άρθρο 2
Τροποποιήσεις διατάξεων του Ποινικού Κώδικα

1. Η περίπτωση α’ της παρ. 3 του άρθρου 79 του Ποινικού Κώ-
δικα τροποποιείται ως εξής:

«α) τα αίτια που τον ώθησαν στην εκτέλεση του εγκλήµατος,
την αφορµή  που  του  δόθηκε και το σκοπό που επιδίωξε. Τα έθιµα
και οι παραδόσεις που ακολουθεί ο δράστης, καθώς και η θρη-
σκεία του δεν συνιστούν στοιχεία ικανά να µειώσουν την ποινή.»

2. Προστίθεται νέο άρθρο 315Β του Ποινικού Κώδικα ως εξής:

«Άρθρο 315Β

Όποιος προκαλεί ή παροτρύνει µε οποιονδήποτε τρόπο γυναίκα
να υποβληθεί σε ακρωτηριασµό γεννητικών οργάνων, καθώς και
όποιος δηµόσια µε οποιονδήποτε τρόπο προκαλεί ή διεγείρει στην
πράξη αυτή τιµωρείται µε φυλάκιση.»

3. Στην παρ. 1 του άρθρου 323Α του Ποινικού Κώδικα µετά τη
φράση «την επαιτεία του» διαγράφεται το κόµµα και προστίθεται
η φράση «ή µε σκοπό να εξαναγκάσει το πρόσωπο αυτό σε τέλεση
γάµου,» 

4. Στο τέλος της παρ. 1 του άρθρου 333 του Ποινικού Κώδικα
προστίθεται εδάφιο ως εξής: 

«Με την ποινή του προηγούµενου εδαφίου τιµωρείται και
όποιος, χωρίς απειλή βίας ή άλλης παράνοµης πράξης ή παράλει-
ψης, προκαλεί σε άλλον τρόµο ή ανησυχία, µε την επίµονη κατα-
δίωξη ή παρακολούθησή του, όπως ιδίως µε την επιδίωξη
διαρκούς επαφής µέσω τηλεπικοινωνιακού ή ηλεκτρονικού µέσου
ή µε επανειληµµένες επισκέψεις στο οικογενειακό, κοινωνικό ή ερ-
γασιακό περιβάλλον αυτού, παρά την εκπεφρασµένη αντίθετη
βούλησή του.»

5. Η παρ. 3 του άρθρου 339 του Ποινικού Κώδικα καταργείται
και η παράγραφος 4 του άρθρου αυτού αναριθµείται σε παρά-
γραφο 3. 

Άρθρο 3
Τροποποιήσεις του ν. 3500/2006 (Α’ 232)

1. Στην περίπτωση α’ της παρ. 2 του άρθρου 1 του   ν.
3500/2006, µετά τη λέξη «συζύγους» προστίθεται η φράση «ή πρό-
σωπα που συνδέονται µε σύµφωνο συµβίωσης».

2. Η περίπτωση γ’ της παρ. 2 του άρθρου 1 του    ν. 3500/2006
αντικαθίσταται ως εξής:

«γ. οι διατάξεις του παρόντος νόµου εφαρµόζονται και στους
µόνιµους συντρόφους και στα τέκνα, κοινά ή ενός εξ αυτών, στους
τέως συζύγους, στα µέρη συµφώνου συµβίωσης που έχει λυθεί,
καθώς και στους τέως µόνιµους συντρόφους.»

3. Στην περίπτωση β’ της παρ. 2 του άρθρου 11 του  ν.
3500/2006 προστίθεται τελευταίο εδάφιο ως εξής: 

«Σε περίπτωση µη ολοκλήρωσης της παρακολούθησης του
προγράµµατος εφαρµόζεται η παράγραφος 3 του άρθρου 13.»

4. Το άρθρο 16 του ν. 3500/2006 αντικαθίσταται ως εξής:
«Αν οι πράξεις των άρθρων 6, 7 και 9 του παρόντος στρέφονται

κατά ανηλίκου, η έναρξη της προθεσµίας παραγραφής αναστέλ-
λεται µέχρι την ενηλικίωση του θύµατος και για ένα έτος µετά,
εφόσον πρόκειται για πληµµέληµα, και για τρία έτη µετά, εφόσον
πρόκειται για κακούργηµα.»

5. Η παρ. 1 του άρθρου 18 του ν. 3500/2006 αντικαθίσταται ως
εξής:

«1. Σε περίπτωση διαπράξεως εγκλήµατος ενδοοικογενειακής
βίας είναι δυνατόν, αν υπό τις συγκεκριµένες συνθήκες κρίνεται
απαραίτητο για την προστασία της σωµατικής και ψυχικής υγείας
του θύµατος, να επιβληθούν στον κατηγορούµενο από το αρµόδιο
ποινικό δικαστήριο στο οποίο παραπέµπεται να δικασθεί ή από τον
αρµόδιο ανακριτή ή από το δικαστικό συµβούλιο ή από τον εισαγ-
γελέα που έχει επιληφθεί της υπόθεσης µε αιτιολογηµένη διάταξή
του, κατά της οποίας επιτρέπεται η άσκηση προσφυγής ενώπιον
του συµβουλίου πληµµελειοδικών, και για όσο χρονικό διάστηµα
απαιτείται, περιοριστικοί όροι, όπως ιδίως η αποµάκρυνσή του από
την οικογενειακή κατοικία, η µετοίκησή του, η απαγόρευση να
προσεγγίζει τους χώρους κατοικίας ή και εργασίας του θύµατος,

κατοικίες στενών συγγενών του, τα εκπαιδευτήρια των παιδιών και
ξενώνες φιλοξενίας. Όποιος παραβιάζει τον περιοριστικό όρο που
του έχει επιβληθεί τιµωρείται µε φυλάκιση.»

6. Η παρ. 2 του άρθρου 18 του ν. 3500/2006 αντικαθίσταται ως
εξής: 

«2. Ο περιοριστικός όρος που έχει επιβληθεί σύµφωνα µε τις
διατάξεις της προηγούµενης παραγράφου είναι δυνατόν να ανα-
κληθεί, αντικατασταθεί ή τροποποιηθεί από το αρµόδιο δικαστικό
όργανο που τον επέβαλε, µε αίτηση αυτού στον οποίο επιβλήθηκε
ή του θύµατος, στην οποία αναφέρονται οι λόγοι για τους οποίους
επιβάλλεται η ανάκληση, αντικατάσταση ή τροποποίησή του ή και
αυτεπαγγέλτως αν εκλείψουν οι λόγοι επιβολής ή προκύψει λόγος
αντικατάστασης του όρου. Το δικαστικό όργανο αποφαίνεται
αφού ακούσει το θύµα και αυτόν στον οποίο επιβλήθηκε ο περιο-
ριστικός όρος.»

Άρθρο 4
Άλλες τροποποιούµενες διατάξεις

1. Η παρ. 2 του άρθρου 8 του ν. 3811/2009 (Α’231) αντικαθίστα-
ται ως εξής: 

«2. Η αποζηµίωση καλύπτει τα ιατρικά έξοδα και νοσήλια, την
εξειδικευµένη ψυχική και ψυχολογική υποστήριξη του θύµατος
όταν δεν υφίσταται δηµόσια δοµή ψυχικής - ψυχολογικής στήρι-
ξης στον τόπο κατοικίας ή διαµονής του θύµατος, την απώλεια ει-
σοδήµατος για εύλογο χρονικό διάστηµα, τις δαπάνες αλλαγής
περιβάλλοντος και κατοικίας, ιδίως τις δαπάνες µετακόµισης και
αγοράς απαραίτητων καταναλωτικών αγαθών για την µετεγκατά-
σταση σε ασφαλές περιβάλλον  και τα έξοδα κηδείας. Το ύψος
των ποσών της αποζηµίωσης για την ψυχική και ψυχολογική υπο-
στήριξη του θύµατος καθορίζεται µε κοινή απόφαση των Υπουρ-
γών Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων,
Οικονοµικών και Υγείας, ενώ το είδος των δαπανών αλλαγής πε-
ριβάλλοντος που καλύπτονται και το ύψος αυτών καθορίζεται µε
κοινή απόφαση των Υπουργών Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Αν-
θρωπίνων Δικαιωµάτων και Οικονοµικών. Η αποζηµίωση δεν καλύ-
πτει την εκ µέρους του θύµατος, συγγενούς του ή τρίτου
καταβολή λύτρων στους δράστες  των εγκληµάτων της αρπαγής
(άρθρο 322 Π.Κ.) και της αρπαγής ανηλίκων (άρθρο 324 Π.Κ.).»

2. Στην αρχή του άρθρου 11 του ν. 3811/2009 (Α’231) προστί-
θεται εδάφιο ως εξής:

«Η Ελληνική Αρχή Αποζηµίωσης προσδιορίζει την εξέταση της
υπόθεσης εντός τριών (3) µηνών από την ηµεροµηνία κατάθεσης
της σχετικής αίτησης και αποφαίνεται οριστικά εντός τριών (3)
µηνών από την ηµεροµηνία προσδιορισµού της υπό κρίση αίτη-
σης.» 

3. Στο άρθρο 12 του ν. 3811/2009 (Α’231) προστίθεται τελευταίο
εδάφιο ως εξής:

«Στην περίπτωση αυτή η προθεσµία ορίζεται σε τέσσερις (4)
µήνες.»

4. Η παρ. 2 του άρθρου 18 του ν. 2168/1993 (Α’147) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«2. Οι προβλεπόµενες από τον παρόντα νόµο άδειες δεν χορη-
γούνται:

α) Σε όσους έχει ασκηθεί ποινική δίωξη για:
αα. πράξεις που προβλέπονται και τιµωρούνται σε βαθµό κα-

κουργήµατος, 
ββ. παραβάσεις των νόµων περί ναρκωτικών και προστασίας

της κοινωνίας από το οργανωµένο έγκληµα, για τροµοκρατικές
πράξεις, για παραβάσεις διατάξεων που αφορούν αλιεία µε εκρη-
κτικές ύλες ή τοξικές ουσίες και για παραβάσεις του άρθρου 15
του παρόντος νόµου και

γγ. πράξεις που προβλέπονται στον ν. 3500/2006.
Η απαγόρευση αυτή ισχύει µέχρι την έκδοση αµετακλήτου

απαλλακτικού βουλεύµατος ή αµετάκλητης αθωωτικής απόφασης
ή θέσεως της υπόθεσης στο αρχείο κατ’ άρθρο 43 παράγραφοι 2
και 3 του ΚΠΔ ή, σε περίπτωση επιβολής ποινής, για διάστηµα
πέντε (5) ετών από την έκτισή της ή την άφεσή της µε χάρη ή, σε
περίπτωση επιβολής της ποινής µε αναστολή, για όσο χρόνο διαρ-
κεί η αναστολή.

β) Σε όσους έχουν καταδικασθεί αµετάκλητα για:
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αα. οποιοδήποτε πληµµέληµα που διώκεται αυτεπαγγέλτως και
τελείται µε πρόθεση, για το οποίο τους επιβλήθηκε ποινή φυλάκι-
σης τουλάχιστον δύο (2) ετών, 

ββ. οποιοδήποτε πληµµέληµα που προβλέπεται από τις διατά-
ξεις του παρόντος νόµου ανεξαρτήτως του ύψους της επιβληθεί-
σας ποινής και

γγ. οποιοδήποτε πληµµέληµα που προβλέπεται στον    ν.
3500/2006 ανεξαρτήτως του ύψους της επιβληθείσας ποινής.

Η απαγόρευση αυτή ισχύει για διάστηµα πέντε (5) ετών, από
την έκτιση ή την άφεση µε χάρη και σε περίπτωση επιβολής της
ποινής µε αναστολή, για όσο χρόνο διαρκεί η αναστολή.»

5. Στην παρ. 1 του άρθρου 41 του ν. 3907/2011 (Α’7) προστίθε-
ται περίπτωση η’ ως εξής:

«η) είναι θύµα ενδοοικογενειακής βίας κατά τις διατάξεις του ν.
3500/2006 και προσέρχεται προς υποβολή καταγγελίας ή ανα-
φορά του περιστατικού στις αρµόδιες αστυνοµικές αρχές.»

6. Στο τέλος της παρ. 6 του άρθρου  21 του                       ν.
4251/2014 (Α’ 80) προστίθεται  η εξής φράση:

«ή εάν µεταφέρθηκαν εκτός της επικράτειας ως θύµατα των
πράξεων των άρθρων 323 Α και 351 ΠΚ, εφόσον υφίσταται σχετική
πράξη χαρακτηρισµού από τον αρµόδιο Εισαγγελέα Πρωτοδι-
κών».

7. Στην παρ. 1 του άρθρου 24 του π.δ. 141/2017 (Α’180) προστί-
θεται τελευταίο εδάφιο ως εξής:

«Επίσης η Διεύθυνση Σχεδιασµού, Δηµιουργίας Προτύπων και
Παρακολούθησης Πολιτικών Ισότητας των Φύλων είναι υπεύθυνη
για το συντονισµό της συλλογής στοιχείων κάθε µορφής βίας που
καλύπτεται από τη Σύµβαση του Συµβουλίου της Ευρώπης για την
πρόληψη και την καταπολέµηση της βίας κατά των γυναικών και
της ενδοοικογενειακής βίας, καθώς και για την ανάλυση, επεξερ-
γασία και δηµοσιοποίηση των αποτελεσµάτων.»

8. Στην περίπτωση γ’ της παρ. 3 του άρθρου 24 του π.δ.
141/2017 (Α’180) προστίθενται υποπερίπτωση γη’ και γθ’ ως εξής:

«γη. τη συλλογή αναλυτικών σχετικών στατιστικών στοιχείων
κατά τακτά χρονικά διαστήµατα σε περιπτώσεις όλων των µορφών
βίας που καλύπτονται από το πεδίο εφαρµογής της Σύµβασης του
Συµβουλίου της Ευρώπης για την πρόληψη και την καταπολέµηση
της βίας κατά των γυναικών και της ενδοοικογενειακής βίας,

γθ. την υποστήριξη της έρευνας στον τοµέα όλων των µορφών
βίας που καλύπτονται από το πεδίο εφαρµογής της Σύµβασης του
Συµβουλίου της Ευρώπης για την πρόληψη και την καταπολέµηση
της βίας κατά των γυναικών και της ενδοοικογενειακής βίας µε
στόχο τη µελέτη των βασικών αιτιών και επενεργειών της, τη συ-
χνότητα εµφανίσεως και των δεικτών καταδίκης, καθώς και της
αποτελεσµατικότητας των µέτρων που έχουν ληφθεί προς το
σκοπό της εφαρµογής της ανωτέρω Σύµβασης του Συµβουλίου
της Ευρώπης.»

9. Στο τέλος της παρ. 1 του άρθρου 25 του                     π.δ.
141/2017 (Α’ 180) προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Η Διεύθυνση Κοινωνικής Προστασίας και Συµβουλευτικών Υπη-
ρεσιών είναι αρµόδια για το συντονισµό, την υλοποίηση, την πα-
ρακολούθηση και την αξιολόγηση των πολιτικών και µέτρων
πρόληψης και καταπολέµησης κάθε µορφής βίας που καλύπτεται
από τη Σύµβαση του Συµβουλίου της Ευρώπης για την πρόληψη
και την καταπολέµηση της βίας κατά των γυναικών και της ενδο-
οικογενειακής βίας.»

10. Στην περίπτωση α’ της παρ. 3 του άρθρου 25 του π.δ.
141/2017 (Α’ 180) προστίθεται υποπερίπτωση αιγ’ ως εξής:

«αιγ. Την υλοποίηση, την παρακολούθηση και την αξιολόγηση
των πολιτικών και µέτρων πρόληψης και καταπολέµησης κάθε
µορφής βίας που καλύπτεται από τη Σύµβαση του Συµβουλίου της
Ευρώπης για την πρόληψη και την καταπολέµηση της βίας κατά
των γυναικών και της ενδοοικογενειακής βίας.»

Άρθρο 5
Επιφύλαξη

Η Ελληνική Πολιτεία επιφυλάσσεται, σύµφωνα µε το άρθρο 78
παράγραφος 2 της Σύµβασης, να µην εφαρµόσει το εδάφιο ε’
της παραγράφου 1 και τις παραγράφους 3 και 4 του άρθρου 44
της Σύµβασης.

ΙΙ. ΜΕΡΟΣ ΔΕΥΤΕΡΟ
ΕΝΣΩΜΑΤΩΣΗ ΤΗΣ 2005/214/ΔΕΥ ΑΠΟΦΑΣΗΣ-

ΠΛΑΙΣΙΟ, ΟΠΩΣ ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΘΗΚΕ ΜΕ ΤΗΝ ΑΠΟΦΑΣΗ -
ΠΛΑΙΣΙΟ 2009/299/ΔΕΥ, ΣΧΕΤΙΚΑ ΜΕ 

ΤΗΝ ΕΦΑΡΜΟΓΗ ΤΗΣ ΑΡΧΗΣ 
ΤΗΣ ΑΜΟΙΒΑΙΑΣ ΑΝΑΓΝΩΡΙΣΗΣ 

ΕΠΙ ΧΡΗΜΑΤΙΚΩΝ ΠΟΙΝΩΝ

Άρθρο 6
(άρθρο 1 και 3 απόφασης-πλαίσιο) 

Ορισµοί

1. Για την εφαρµογή των διατάξεων του παρόντος νόµου:
α) ως «απόφαση», νοείται η αµετάκλητη απόφαση που επιβάλ-

λει χρηµατική ποινή σε φυσικό ή νοµικό πρόσωπο, εφόσον ελή-
φθη:

αα) από δικαστήριο του κράτους έκδοσης επί ποινικού αδική-
µατος σύµφωνα µε το δίκαιο του κράτους έκδοσης,

αβ) από µη δικαστική αρχή του κράτους έκδοσης επί ποινικού
αδικήµατος, σύµφωνα µε το δίκαιο του κράτους έκδοσης, υπό
την προϋπόθεση ότι το συγκεκριµένο πρόσωπο είχε την ευκαιρία
να δικαστεί από δικαστήριο που έχει δικαιοδοσία ειδικά σε ποινι-
κές υποθέσεις,

αγ) από µη δικαστική αρχή του κράτους έκδοσης, επί πράξεων
οι οποίες, βάσει του εθνικού δικαίου του κράτους έκδοσης, τι-
µωρούνται ως παραβάσεις κανόνων δικαίου, µε την προϋπόθεση
ότι το συγκεκριµένο πρόσωπο είχε την ευκαιρία να δικαστεί από
δικαστήριο που έχει δικαιοδοσία ειδικά σε ποινικές υποθέσεις,

αδ) από δικαστήριο που έχει δικαιοδοσία ειδικά σε ποινικές
υποθέσεις, στις περιπτώσεις των αποφάσεων της υποπερίπτω-
σης αγ’,

β) ως «χρηµατική ποινή» νοείται η υποχρέωση καταβολής:
βα) χρηµατικού ποσού δυνάµει καταδικαστικής απόφασης επί

ποινικού αδικήµατος,
ββ) αποζηµίωσης υπέρ των θυµάτων η οποία επιβάλλεται µε

την ίδια απόφαση, όταν για το θύµα δεν προβλέπεται δυνατότητα
παράστασης πολιτικής αγωγής και το δικαστήριο ασκεί την ποι-
νική του δικαιοδοσία,

βγ) χρηµατικού ποσού για την κάλυψη δικαστικών ή διοικητι-
κών εξόδων της διαδικασίας έκδοσης της απόφασης,

βδ) χρηµατικού ποσού προς δηµόσιο ταµείο ή οργάνωση υπο-
στήριξης θυµάτων, που επιδικάστηκαν µε την ίδια απόφαση.

Στην έννοια της χρηµατικής ποινής δεν περιλαµβάνονται δια-
τάξεις δήµευσης µέσων τέλεσης και προϊόντων εγκλήµατος,
καθώς και διατάξεις αστικής φύσης οι οποίες προκύπτουν από
αξίωση αποζηµίωσης και αποκατάστασης και είναι εκτελεστές
σύµφωνα µε τον κανονισµό (ΕΚ) υπ’ αριθµ. 44/2001 του Συµβου-
λίου, της 22ας Δεκεµβρίου 2000 για τη διεθνή δικαιοδοσία, την
αναγνώριση και την εκτέλεση αποφάσεων σε αστικές και εµπο-
ρικές υποθέσεις, 

γ) ως «κράτος έκδοσης» νοείται το κράτος - µέλος στο οποίο
εκδόθηκε η απόφαση,

δ) ως «κράτος εκτέλεσης» νοείται  το κράτος - µέλος στο οποίο
διαβιβάζεται η απόφαση προκειµένου να εκτελεσθεί.

2. Η εφαρµογή των διατάξεων του παρόντος απαγορεύεται να
αντίκειται στα θεµελιώδη δικαιώµατα και αρχές που κατοχυρώ-
νονται στο άρθρο 6 της Συνθήκης για την Ευρωπαϊκή Ένωση και
εκφράζονται στον Χάρτη Θεµελιωδών Δικαιωµάτων της Ευρω-
παϊκής Ένωσης.

Άρθρο 7
(άρθρο 5 απόφασης-πλαίσιο)

Πεδίο Εφαρµογής

1. Η αναγνώριση και εκτέλεση απόφασης προϋποθέτουν σύν-
δεση της απόφασης µε συµπεριφορά η οποία συνιστά ποινικό
αδίκηµα κατά το ελληνικό δίκαιο, ανεξαρτήτως νοµικού χαρακτη-
ρισµού.

2. Η αναγνώριση και εκτέλεση απόφασης επιτρέπεται σύµ-
φωνα µε τους όρους του παρόντος χωρίς έλεγχο του διττού
αξιοποίνου για τις ακόλουθες αξιόποινες πράξεις, όπως αυτές
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ορίζονται από το δίκαιο του κράτους έκδοσης:
- συµµετοχή σε εγκληµατική οργάνωση,
- τροµοκρατική πράξη,
- εµπορία ανθρώπων,
- γενετήσια εκµετάλλευση παιδιών και παιδική πορνογραφία,
- παράνοµη διακίνηση ναρκωτικών και ψυχοτρόπων ουσιών,
- παράνοµη διακίνηση όπλων, πυροµαχικών και εκρηκτικών,
- δωροδοκία,
- απάτη, περιλαµβανοµένης και της απάτης εις βάρος των οι-

κονοµικών συµφερόντων των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων κατά την
έννοια της σύµβασης της 26ης Ιουλίου 1995 σχετικά µε την προ-
στασία των οικονοµικών συµφερόντων των Ευρωπαϊκών Κοινο-
τήτων,

- νοµιµοποίηση προϊόντων εγκλήµατος,
- παραχάραξη και κιβδηλεία νοµίσµατος, περιλαµβανοµένου

του ευρώ,
- έγκληµα στον κυβερνοχώρο,
- έγκληµα κατά του περιβάλλοντος, περιλαµβανοµένου του λα-

θρεµπορίου απειλουµένων ζωικών ειδών και απειλουµένων φυ-
τικών ειδών και ποικιλιών,

- παροχή συνδροµής σε παράνοµη είσοδο και διαµονή στην
επικράτεια,

- ανθρωποκτονία µε πρόθεση, βαριά σωµατική βλάβη,
- παράνοµο εµπόριο ανθρώπινων οργάνων και ιστών,
- αρπαγή, απαγωγή, παράνοµη κατακράτηση και περιαγωγή

σε οµηρία,
- έγκληµα µε ρατσιστικά και ξενοφοβικά χαρακτηριστικά,
- οργανωµένη ή ένοπλη ληστεία,
- παράνοµη διακίνηση πολιτιστικών αγαθών, περιλαµβανοµέ-

νων των αρχαιοτήτων και των έργων τέχνης,
- υπεξαίρεση,
- αθέµιτη προστασία έναντι παρανόµου περιουσιακού οφέλους

και εκβίαση,
- αποµίµηση και πειρατεία προϊόντων,
- πλαστογραφία δηµοσίων εγγράφων και εµπορία πλαστών,
- παραχάραξη µέσων πληρωµής,
- λαθρεµπόριο ουσιών µε ορµονική δράση και άλλων αυξητι-

κών παραγόντων,
- λαθρεµπόριο πυρηνικών ή ραδιενεργών ουσιών,
- εµπορία κλεµµένων οχηµάτων,
- βιασµός,
- εµπρησµός,
- έγκληµα που εµπίπτει στην αρµοδιότητα του Διεθνούς Ποινι-

κού Δικαστηρίου,
- αεροπειρατεία και πειρατεία,
- δολιοφθορά,
- παράβαση κανόνων οδικής κυκλοφορίας, στους οποίους πε-

ριλαµβάνονται και παραβάσεις κανόνων που αφορούν τις ώρες
οδήγησης και ανάπαυσης, καθώς και κανόνων που αφορούν επι-
κίνδυνα προϊόντα,

- λαθρεµπόριο,
- παραβίαση δικαιωµάτων πνευµατικής ιδιοκτησίας,
- απειλή και βιαιοπραγία κατά προσώπων, περιλαµβανοµένων

των πράξεων βίας κατά τη διάρκεια αθλητικών εκδηλώσεων,
- βανδαλισµός,
- κλοπή,
- αδίκηµα που ορίζεται από το κράτος έκδοσης προκειµένου

να εξυπηρετηθεί η εφαρµογή υποχρεώσεων από πράξεις οι
οποίες θεσπίσθηκαν δυνάµει της συνθήκης ΣΕΚ ή του τίτλου V
της ΣΛΕΕ.

Άρθρο 8
(άρθρο 2 απόφασης-πλαίσιο)

Κεντρική Αρχή

1. Κεντρική αρχή για να επικουρεί τις αρµόδιες δικαστικές
αρχές του άρθρου 9 του παρόντος στην αναγνώριση και εκτέ-
λεση των αποφάσεων ορίζεται το Υπουργείο Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων.

2. Η κεντρική αρχή ενηµερώνει τη Γενική Γραµµατεία του Συµ-
βουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τις αρµόδιες δικαστικές

αρχές του άρθρου 9 και δύναται να τηρεί σχετικά στατιστικά
στοιχεία.

Άρθρο 9
(άρθρο 2 απόφασης-πλαίσιο)
Αρµόδιες δικαστικές αρχές

1. Αρµόδια δικαστική αρχή για την αναγνώριση και εκτέλεση
κάθε απόφασης είναι ο Εισαγγελέας Πρωτοδικών της περιφέ-
ρειας όπου το φυσικό ή νοµικό πρόσωπο εναντίον του οποίου
έχει απαγγελθεί η καταδικαστική απόφαση διαθέτει περιουσιακά
στοιχεία ή εισόδηµα ή έχει τη συνήθη διαµονή του ή, εάν πρό-
κειται για νοµικό πρόσωπο, την έδρα του. 

2. Αρµόδια αρχή για τη διαβίβαση της απόφασης ή επικυρω-
µένου αντιγράφου της και του πιστοποιητικού του άρθρου 11
προς τις αρµόδιες αρχές του κράτους εκτέλεσης είναι ο Εισαγ-
γελέας του Δικαστηρίου που εξέδωσε την καταδικαστική από-
φαση της οποίας ζητείται η αναγνώριση ή εκτέλεση.

Άρθρο 10
(άρθρο 4 απόφασης-πλαίσιο)

Διαβίβαση αποφάσεων

1. Η απόφαση ή επικυρωµένο αντίγραφό της µαζί µε το πιστο-
ποιητικό του άρθρου 11, διαβιβάζονται από τον αρµόδιο Εισαγ-
γελέα της παραγράφου 2 του άρθρου 9 στην αρµόδια αρχή του
κράτους εκτέλεσης όπου το φυσικό ή νοµικό πρόσωπο εναντίον
του οποίου έχει εκδοθεί καταδικαστική απόφαση διαθέτει περι-
ουσιακά στοιχεία ή εισόδηµα ή  έχει τη συνήθη διαµονή του ή,
εάν πρόκειται για νοµικό πρόσωπο, την έδρα του. Η ανωτέρω
διαβίβαση διενεργείται απευθείας, µε οποιοδήποτε µέσο, απο-
τυπώνεται εγγράφως και υπό συνθήκες που επιτρέπουν στο κρά-
τος εκτέλεσης να εξακριβώσει τη γνησιότητα. Το πρωτότυπο της
απόφασης ή επικυρωµένο αντίγραφό της και το πρωτότυπο του
πιστοποιητικού του άρθρου 6 αποστέλλονται στο κράτος εκτέ-
λεσης κατόπιν σχετικού αιτήµατος.

2. Η απόφαση διαβιβάζεται σε ένα µόνο κράτος εκτέλεσης
κάθε φορά.

3. Σε περίπτωση που η αρµόδια αρχή του κράτους εκτέλεσης
δεν είναι γνωστή, ο αρµόδιος Εισαγγελέας απευθύνεται στην
κεντρική αρχή του άρθρου 8, προκειµένου αυτή να λάβει πληρο-
φορίες από το κράτος εκτέλεσης µε κάθε απαραίτητο µέσο, πε-
ριλαµβανοµένων των σηµείων επαφής του ευρωπαϊκού
δικαστικού δικτύου.

4. Εάν η δικαστική αρχή της παραγράφου 1 του άρθρου 9 που
παραλαµβάνει την απόφαση ή επικυρωµένο αντίγραφό της µαζί
µε το πιστοποιητικό του άρθρου 11 δεν είναι αρµόδια για την
αναγνώριση και τη λήψη των αναγκαίων µέτρων για την εκτέλεσή
της, διαβιβάζει αυτεπαγγέλτως την απόφαση αυτή στην αρµόδια
αρχή και ενηµερώνει σχετικά την αρµόδια αρχή του κράτους έκ-
δοσης.

Άρθρο 11
(άρθρο 4 παρ. 2 απόφασης-πλαίσιο)

Περιεχόµενο και τύπος του πιστοποιητικού

Το πιστοποιητικό, υπόδειγµα του οποίου ενσωµατώνεται στο
Παράρτηµα του παρόντος, συµπληρώνεται κατ’ ελάχιστον ως
προς τα υποχρεωτικά του στοιχεία, υπογράφεται και πιστοποιεί-
ται ως προς το περιεχόµενό του από την αρµόδια αρχή του κρά-
τους έκδοσης. 

Άρθρο 12
(άρθρο 6 απόφασης-πλαίσιο)

Αναγνώριση και εκτέλεση αποφάσεων

Η αρχή εκτέλεσης της παραγράφου 1 του άρθρου 9 αναγνωρί-
ζει χωρίς άλλη διατύπωση κάθε απόφαση η οποία της διαβιβάζεται
σύµφωνα µε το άρθρο 10 και λαµβάνει χωρίς υπαίτια καθυστέ-
ρηση τα αναγκαία µέτρα για την εκτέλεσή της, εκτός αν συντρέχει
λόγος µη αναγνώρισης ή µη εκτέλεσης του άρθρου 13. 
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Άρθρο 13
(άρθρο 7 απόφασης-πλαίσιο, όπως τροποποιήθηκε 

από το άρθρο 3 απόφασης-πλαίσιο 299)
Λόγοι µη αναγνώρισης ή µη εκτέλεσης

1. Η αρχή εκτέλεσης της παραγράφου 1 του άρθρου 9 δεν
αναγνωρίζει και δεν εκτελεί απόφαση όταν αυτή δεν συνδέεται
µε συµπεριφορά η οποία συνιστά ποινικό αδίκηµα σύµφωνα µε
το ελληνικό δίκαιο, ανεξαρτήτως νοµικού χαρακτηρισµού, εκτός
από τις περιπτώσεις της παραγράφου 2 του άρθρου 7. 

2. Η αρχή εκτέλεσης της παραγράφου 1 του άρθρου 9 µπορεί
να αρνηθεί την αναγνώριση και εκτέλεση της απόφασης όταν:

α) το πιστοποιητικό του άρθρου 11 δεν έχει προσκοµισθεί ή
είναι ελλιπές ή πρόδηλα αναντίστοιχο προς την απόφαση ή από
το πιστοποιητικό εγείρεται ζήτηµα πιθανής παραβίασης θεµελιω-
δών δικαιωµάτων ή θεµελιωδών νοµικών αρχών, όπως αυτά κα-
θιερώνονται στο άρθρο 6 της συνθήκης για την Ευρωπαϊκή
Ένωση,

β) έχει εκδοθεί απόφαση κατά του καταδικασθέντα για τις ίδιες
πράξεις στο κράτος εκτέλεσης ή σε οποιοδήποτε άλλο κράτος
πέραν των κρατών έκδοσης ή εκτέλεσης, και, στην τελευταία πε-
ρίπτωση, η απόφαση αυτή έχει εκτελεστεί,  

γ) σύµφωνα µε το ελληνικό δίκαιο, η χρηµατική ποινή που έχει
επιβληθεί µε την απόφαση  έχει παραγραφεί και η απόφαση συν-
δέεται µε αξιόποινες πράξεις που υπάγονται στην αρµοδιότητα
των ελληνικών δικαστικών αρχών,

δ) η απόφαση συνδέεται µε πράξεις οι οποίες:
δα) θεωρούνται κατά το ελληνικό δίκαιο ότι τελέσθηκαν ολικά

ή µερικά στο έδαφος της Ελλάδας ή σε εξοµοιούµενο προς αυτό
έδαφος, ή

δβ) τελέσθηκαν εκτός του εδάφους του κράτους έκδοσης και
κατά το ελληνικό δίκαιο απαγορεύεται δίωξη για τις πράξεις
αυτές όταν τελούνται εκτός ελληνικού εδάφους,

ε) σύµφωνα µε το ελληνικό δίκαιο υφίσταται ασυλία που καθι-
στά αδύνατη την εκτέλεση της απόφασης,

στ) η απόφαση αφορά φυσικό πρόσωπο το οποίο σύµφωνα µε
το ελληνικό δίκαιο θεωρείται ποινικά ανεύθυνο λόγω ηλικίας για
τις πράξεις για τις οποίες έχει εκδοθεί η απόφαση,

ζ) σύµφωνα µε το πιστοποιητικό του άρθρου 11, το ενδιαφε-
ρόµενο  πρόσωπο, σε περίπτωση γραπτής διαδικασίας, δεν ενη-
µερώθηκε προσωπικά ή µέσω εκπροσώπου σύµφωνα µε το
δίκαιο του κράτους έκδοσης για το δικαίωµά του να προσβάλει
την απόφαση και για τις προθεσµίες άσκησης του σχετικού ένδι-
κου µέσου, 

η) η χρηµατική ποινή είναι κατώτερη των εβδοµήντα (70) ευρώ
ή ισοδύναµου ποσού,

θ) σύµφωνα µε το πιστοποιητικό του άρθρου 11, το ενδιαφε-
ρόµενο πρόσωπο δεν εµφανίστηκε στη δίκη που οδήγησε στην
έκδοση της απόφασης, εκτός εάν στο πιστοποιητικό αναφέρεται
ότι το ενδιαφερόµενο πρόσωπο, βάσει περαιτέρω δικονοµικών
απαιτήσεων που προβλέπονται από το εθνικό δίκαιο του κράτους
έκδοσης:

θα) είχε κλητευθεί νόµιµα και εµπρόθεσµα ή µε οποιονδήποτε
άλλον τρόπο είχε ενηµερωθεί πραγµατικά και επισήµως σχετικά
µε την προγραµµατισµένη ηµεροµηνία και τον τόπο διεξαγωγής
της δίκης που οδήγησε στην έκδοση της απόφασης, και αποδει-
κνύεται σαφώς ότι τελούσε εν γνώσει της προγραµµατισµένης
δίκης και είχε ενηµερωθεί ότι µπορεί να εκδοθεί απόφαση σε πε-
ρίπτωση που δεν εµφανιστεί, ή

θβ) το πρόσωπο ήταν ενήµερο για την προγραµµατισµένη δίκη
και είχε δώσει εντολή σε δικηγόρο, ο οποίος και τον εκπροσώ-
πησε στη δίκη, ή

θγ) αφού του επιδόθηκε η απόφαση και ενηµερώθηκε ρητά για
το δικαίωµά του να δικαστεί εκ νέου ή να ασκήσει ένδικο µέσο
κατά την εκδίκαση του οποίου δικαιούται να παρίσταται και µε
το οποίο θα επανεξεταστεί η ουσία της υπόθεσης, και δήλωσε
ρητά ότι δεν αµφισβητεί την απόφαση ή δεν ζήτησε να δικαστεί
εκ νέου ή δεν άσκησε ένδικο µέσο εντός της προβλεπόµενης
προθεσµίας

ι) σύµφωνα µε το πιστοποιητικό του άρθρου 11, το ενδιαφε-
ρόµενο πρόσωπο δεν παραστάθηκε στη διαδικασία, εκτός εάν

επισηµαίνεται στο πιστοποιητικό ότι το πρόσωπο, αφού ενηµε-
ρώθηκε ρητά για τη διαδικασία και τη δυνατότητα να παραστεί
στη δίκη, παραιτήθηκε ρητά του σχετικού δικαιώµατός του και
δήλωσε  ότι δεν αµφισβητεί την απόφαση.

3. Στις περιπτώσεις α’, γ’, ζ’, θ’ και ι’ της παραγράφου 2, η
αρχή εκτέλεσης της παραγράφου 1 του άρθρου 9 πριν αποφαν-
θεί για την ολική ή µερική µη αναγνώριση ή µη εκτέλεση της από-
φασης, διαβουλεύεται µε κάθε κατάλληλο µέσο µε την αρµόδια
αρχή του κράτους έκδοσης και ζητεί την παροχή κάθε αναγκαίας
πληροφορίας.

Άρθρο 14
(άρθρο 8 απόφασης-πλαίσιο)

Προσδιορισµός καταβλητέου ποσού

1. Η αρχή εκτέλεσης της παραγράφου 1 του άρθρου 9, όταν
διαπιστώνει ότι η απόφαση αφορά αποκλειστικά πράξεις που δεν
διαπράχθηκαν στο έδαφος του κράτους έκδοσης, δύναται να
αποφασίσει τη µείωση του ποσού της ποινής που επιβλήθηκε
µέχρι το µέγιστο όριο που προβλέπεται από το ελληνικό δίκαιο
για το ίδιο αδίκηµα, όταν οι πράξεις εµπίπτουν στη δικαιοδοσία
των Ελληνικών Δικαστηρίων. 

2. Η αρχή εκτέλεσης της παραγράφου 1 του άρθρου 9 µετα-
τρέπει, εφόσον απαιτείται, το ποσό της ποινής σε ευρώ µε την
ισοτιµία που ισχύει κατά τον χρόνο επιβολής της ποινής.

Άρθρο 15 
(άρθρα 9 και 10 απόφασης-πλαίσιο)

Διαδικασία εκτέλεσης

1. Για την εκτέλεση της απόφασης εφαρµόζεται η διαδικασία
του άρθρου 553 του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας. Η ίδια διαδι-
κασία εφαρµόζεται και κατά την εκτέλεση χρηµατικών ποινών σε
βάρος νοµικών προσώπων. Μετατροπή της χρηµατικής ποινής
σε στερητική της ελευθερίας ποινή κατά την παρ. 6 του άρθρου
588 Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας χωρεί µόνο όταν αυτή έχει επι-
τραπεί από το κράτος έκδοσης µε σχετική αναφορά στο πιστο-
ποιητικό του άρθρου 11. Το ύψος της στερητικής της ελευθερίας
ποινής δεν µπορεί να υπερβαίνει το µέγιστο όριο που ενδεχοµέ-
νως δηλώνεται στο πιστοποιητικό.

2. Όταν ο καταδικασθείς αποδεικνύει ότι κατέβαλε το ποσό
της ποινής ολικά ή µερικά σε οποιοδήποτε κράτος, η αρχή εκτέ-
λεσης της παραγράφου 1 του άρθρου 9 διαβουλεύεται µε την
αρµόδια αρχή του κράτους έκδοσης κατά τον τρόπο που προ-
βλέπεται στην παράγραφο 3 του άρθρου 13. Κάθε τµήµα του
ποσού της ποινής που έχει εισπραχθεί µε οποιονδήποτε τρόπο
σε άλλο κράτος εκπίπτει πλήρως από το ποσό της εκτελεστέας
ποινής.

Άρθρο 16 
(άρθρο 12 απόφασης-πλαίσιο)

Διακοπή εκτέλεσης

1. Η αρχή διαβίβασης της παραγράφου 2 του άρθρου 9 ενη-
µερώνει χωρίς υπαίτια καθυστέρηση την αρµόδια αρχή του κρά-
τους εκτέλεσης σχετικά µε αποφάσεις ή µέτρα, συνεπεία των
οποίων η απόφαση παύει να είναι εκτελεστή ή να εµπίπτει στην
αρµοδιότητα του κράτους εκτέλεσης για οποιονδήποτε άλλο
λόγο.

2. Η αρχή εκτέλεσης  της παραγράφου 1 του άρθρου 9 διακό-
πτει την εκτέλεση της απόφασης µόλις η αρµόδια αρχή του κρά-
τους έκδοσης πληροφορήσει ότι έλαβε τέτοια απόφαση ή µέτρο.

Άρθρο 17 
(άρθρο 11 απόφασης-πλαίσιο)
Χάρη και µετριασµός ποινής

1. Χάρη και µετριασµός ποινής δύναται να χορηγείται από το
κράτος έκδοσης, καθώς και το κράτος εκτέλεσης. 

2. Με την επιφύλαξη της παραγράφου 1 του προηγούµενου
άρθρου, µόνο το κράτος έκδοσης δύναται να αποφανθεί επί αί-
τησης αναθεώρησης της απόφασης.
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Άρθρο 18 
(άρθρο 13 απόφασης-πλαίσιο)

Διάθεση των ποσών που προέρχονται από 
την εκτέλεση αποφάσεων 

Ποσά προερχόµενα από την εκτέλεση αποφάσεων περιέρχον-
ται στο Ελληνικό Δηµόσιο, εκτός αν υπάρχει διαφορετική συµ-
φωνία ανάµεσα στο κράτος έκδοσης και την Ελλάδα, ιδίως στις
περιπτώσεις που αναφέρονται στην υποπερίπτωση ββ’ της περί-
πτωσης β’ του άρθρου 6.

Άρθρο 19 
(άρθρο 14 απόφασης-πλαίσιο)

Υποχρέωση ενηµέρωσης του κράτους έκδοσης

Η αρχή εκτέλεσης της παραγράφου 1 του άρθρου 9 ενηµερώ-
νει χωρίς υπαίτια καθυστέρηση  την αρµόδια αρχή του κράτους
έκδοσης µε οποιοδήποτε τρόπο µπορεί να αποδειχθεί  εγγρά-
φως για:

α) τη διαβίβαση της απόφασης στην αρµόδια αρχή, σύµφωνα
µε την παράγραφο 4 του άρθρου 9,

β) οποιαδήποτε απόφαση σχετικά µε άρνηση αναγνώρισης και
εκτέλεσης µιας απόφασης, σύµφωνα µε το άρθρο 13, καθώς και
για τους λόγους της απόφασης αυτής, 

γ) την ολική ή µερική µη εκτέλεση της απόφασης για τους λό-
γους που αναφέρονται στα άρθρα 15, 16 και στην παράγραφο 1
του άρθρου 17,

δ) την εκτέλεση της απόφασης, µόλις η εκτέλεση ολοκληρω-
θεί. 

Άρθρο 20
(άρθρο 15 απόφασης-πλαίσιο)

Συνέπειες διαβίβασης απόφασης

1. Με την επιφύλαξη της παραγράφου 2, το κράτος έκδοσης
δεν έχει δικαίωµα να προβεί στην εκτέλεση απόφασης που δια-
βιβάσθηκε σύµφωνα µε το άρθρο 10.

2. Το δικαίωµα εκτέλεσης της απόφασης επανέρχεται στο κρά-
τος έκδοσης:

α) µόλις η αρχή διαβίβασης της παραγράφου 2 του άρθρου 9
ενηµερωθεί από το κράτος εκτέλεσης για την ολική ή µερική µη
εκτέλεση ή τη µη αναγνώριση στις περιπτώσεις του άρθρου 13,
µε εξαίρεση την περίπτωση α’ της παραγράφου 2 του άρθρου
13, όταν εγείρεται ζήτηµα πιθανής παραβίασης θεµελιωδών δι-
καιωµάτων ή αρχών που κατοχυρώνονται στο άρθρο 6 της Συν-
θήκης για την Ευρωπαϊκή Ένωση, καθώς και στην περίπτωση της
παραγράφου 1 του άρθρου 17,

β) όταν το κράτος εκτέλεσης πληροφορήθηκε από την αρχή
διαβίβασης της παραγράφου 2 του άρθρου 9 ότι η απόφαση δεν
εµπίπτει πλέον στην αρµοδιότητά του, σύµφωνα µε το άρθρο 16.

3. Εάν, µετά τη διαβίβαση απόφασης κατά το άρθρο 10, η
αρχή διαβίβασης της παραγράφου 2 του άρθρου 9 λάβει χρηµα-
τικό ποσό που κατέβαλε αυτοβούλως ο καταδικασθείς σε σχέση
µε την απόφαση, η εν λόγω αρχή ενηµερώνει χωρίς υπαίτια κα-
θυστέρηση  την αρµόδια αρχή του κράτους εκτέλεσης.

Άρθρο 21
(άρθρο 16 απόφασης-πλαίσιο)

Γλώσσες

Το πιστοποιητικό πρέπει να µεταφράζεται στην ελληνική
γλώσσα.

Άρθρο 22
(άρθρο 17 απόφασης-πλαίσιο)

Έξοδα

Εάν από την εκτέλεση απόφασης στην Ελλάδα προκαλούνται
δαπάνες επί του ελληνικού εδάφους, αυτές βαρύνουν το Ελλη-
νικό Δηµόσιο.

Άρθρο 23
(άρθρο 18 απόφασης - πλαίσιο)

Σχέση µε άλλες συµφωνίες και διακανονισµούς

Διµερείς ή πολυµερείς συµφωνίες ή διακανονισµοί µεταξύ Ελ-
λάδας και κρατών - µελών διατηρούνται στο µέτρο που συµβάλ-
λουν στην απλούστευση ή την περαιτέρω διευκόλυνση του
παρόντος νόµου.

IΙΙ. ΜΕΡΟΣ ΤΡΙΤΟ
ΑΛΛΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ 

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ, ΔΙΑΦΑΝΕΙΑΣ 
ΚΑΙ ΑΝΘΡΩΠΙΝΩΝ ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΩΝ

Άρθρο 24
Τροποποιήσεις του ν. 3663/2008 (Α’ 99)

1. Το άρθρο 1 αντικαθίσταται ως εξής: 

«Άρθρο 1
Εθνικό Μέλος

1. Στην Ευρωπαϊκή Μονάδα Δικαστικής Συνεργασίας (EURO-
JUST), η οποία συγκροτήθηκε µε την απόφαση του Συµβουλίου
της Ευρωπαϊκής Ένωσης 2002/187/ΔΕΥ της 28.2.2002 ΕΕ (ΕΕ L
63/1 της 6.3.2002, εφεξής απόφαση του Συµβουλίου), όπως τρο-
ποποιήθηκε µε την απόφαση του Συµβουλίου της Ευρωπαϊκής
Ένωσης 2009/426/ΔΕΥ της 16.12.2008 (ΕΕ L 138/14 της 4.6.2009),
ως οργανισµός της ΕΕ µε νοµική προσωπικότητα, ορίζονται, µε
διάταγµα που εκδίδεται κατόπιν πρότασης των Υπουργών Δικαιο-
σύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων και Εξωτερικών
ύστερα από απόφαση του οικείου Ανωτάτου Δικαστικού Συµβου-
λίου, Εθνικό Μέλος, αναπληρωτής αυτού και βοηθός, εισαγγελικοί
λειτουργοί το µεν Εθνικό Μέλος µε το βαθµό του εισαγγελέα πρω-
τοδικών και άνω, ο δε αναπληρωτής αυτού και ο βοηθός µε το
βαθµό του αντεισαγγελέα πρωτοδικών και άνω και σε κάθε περί-
πτωση νεότεροι κατ’ αρχαιότητα του Εθνικού Μέλους. Ο ορισµός
του Εθνικού Μέλους, του αναπληρωτή του και του βοηθού ανα-
κοινώνεται από τον Υπουργό Εξωτερικών στη EUROJUST και στη
Γενική Γραµµατεία του Συµβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε
επίσηµο ταχυδροµείο.

2. Η θητεία του Εθνικού Μέλους, του αναπληρωτή αυτού και
του βοηθού, οι οποίοι αποσπώνται, µε πλήρη και αποκλειστική
απασχόληση, στην έδρα της EUROJUST, είναι τετραετής, µε δυ-
νατότητα ισόχρονων ανανεώσεων µε την ίδια διαδικασία. Ο ανα-
πληρωτής και ο βοηθός ενεργούν εξ ονόµατος του Εθνικού
Μέλους και, αν παραστεί ανάγκη, αντικαθιστούν το Εθνικό Μέλος
κατά την ενάσκηση των αρµοδιοτήτων του.»

2. Η παράγραφος 1 του άρθρου 4 αντικαθίσταται ως εξής:
«1. Το Εθνικό Μέλος ενεργώντας για λογαριασµό της EURO-

JUST:
α) µπορεί να ζητεί από τις ηµεδαπές αρµόδιες αρχές να εξε-

τάσουν το ενδεχόµενο: αα) να προβούν σε έρευνα ή άσκηση ποι-
νικής δίωξης για συγκεκριµένες πράξεις, ββ) ότι είναι
προτιµότερο να προβεί σε έρευνα ή να ασκήσει ποινική δίωξη η
αρχή ενός άλλου κράτους - µέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
γγ) να συντονίσουν τη δράση τους µε τις αρµόδιες αρχές άλλων
κρατών-µελών, δδ) να συστήσουν κοινή οµάδα έρευνας, εε) να
παρέχουν στην EUROJUST τις ζητούµενες πληροφορίες για την
εκτέλεση του έργου της, στστ) να λάβουν ειδικά µέτρα για τη
διεξαγωγή της έρευνας και ζζ) να λάβουν κάθε άλλο δικαιολογη-
µένο µέτρο για την έρευνα ή τη δίωξη,

β) µεριµνά για την ενηµέρωση των ηµεδαπών αρµόδιων αρχών
σχετικά µε τις έρευνες και ποινικές διώξεις των οποίων έχει
γνώση,

γ) επικουρεί τις αρµόδιες ηµεδαπές αρχές, κατόπιν αίτησής
τους, ώστε να εξασφαλίζεται ο καλύτερος δυνατός συντονισµός
των ερευνών και της άσκησης ποινικών διώξεων, 

δ) υποστηρίζει τη βελτίωση της συνεργασίας µεταξύ των αρ-
µόδιων ηµεδαπών αρχών,

ε) συνεργάζεται και διαβουλεύεται µε το Ευρωπαϊκό Δικαστικό
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Δίκτυο, χρησιµοποιώντας, µεταξύ άλλων, τη βάση τεκµηρίωσης
του Δικτύου και συµβάλλει στη βελτίωση της,

στ) παρέχει υποστήριξη σε έρευνες ή ποινικές διώξεις των
ηµεδαπών αρµόδιων αρχών ή και των αρχών τρίτου κράτους, κα-
τόπιν αίτησής τους, όταν αφορούν µόνο σε αυτές και στις αρχές
ενός τρίτου κράτους, εφόσον έχει συναφθεί µεταξύ της EURO-
JUST και του τρίτου κράτους συµφωνία συνεργασίας ή, σε ειδι-
κές περιπτώσεις, αν συντρέχει ουσιώδες συµφέρον το οποίο
επιβάλλει την υποστήριξη και υπό την προϋπόθεση ότι συµφωνεί
η EUROJUST ως συλλογικό όργανο,

ζ) µεριµνά ώστε οι αρµόδιες εθνικές αρχές να ανταποκρίνον-
ται, χωρίς αδικαιολόγητη καθυστέρηση, σε αιτήσεις που υποβάλ-
λονται δυνάµει του παρόντος άρθρου,

η) λαµβάνει, διαβιβάζει, διευκολύνει και παρακολουθεί την
εκτέλεση, καθώς και την παροχή συµπληρωµατικών πληροφο-
ριών όσον αφορά την εκτέλεση των αιτήσεων και των αποφά-
σεων δικαστικής συνεργασίας, µεταξύ άλλων όσον αφορά
πράξεις µε τις οποίες υλοποιείται η αρχή της αµοιβαίας αναγνώ-
ρισης,

θ) σε περιπτώσεις µερικής ή ατελούς εκτέλεσης αίτησης δικα-
στικής συνεργασίας, ζητά από την αρµόδια ηµεδαπή δικαστική
αρχή να λάβει συµπληρωµατικά µέτρα προκειµένου να εκτελε-
σθεί πλήρως η αίτηση,

ι) σε συµφωνία µε την αρµόδια εθνική αρχή ή κατόπιν αίτησής
της και ανάλογα µε την περίπτωση, δύναται: αα) να εκδίδει και
συµπληρώνει αιτήσεις και αποφάσεις δικαστικής συνεργασίας,
συµπεριλαµβανοµένων πράξεων, µε τις οποίες υλοποιείται η
αρχή της αµοιβαίας αναγνώρισης, ββ) να εκτελεί, στο όνοµα της
χώρας, αιτήσεις και αποφάσεις δικαστικής συνεργασίας, συµπε-
ριλαµβανοµένων πράξεων, µε τις οποίες υλοποιείται η αρχή της
αµοιβαίας αναγνώρισης, γγ) να παραγγέλλει µέτρα για τη διεξα-
γωγή έρευνας τα οποία κρίνονται αναγκαία σε συνεδρίαση συν-
τονισµού την οποία διοργανώνει η EUROJUST προς παροχή
συνδροµής σε αρµόδιες εθνικές αρχές που συµµετέχουν σε συγ-
κεκριµένη έρευνα και όπου καλούνται να συµµετάσχουν οι αρ-
µόδιες εθνικές αρχές τις οποίες αφορά η έρευνα, δδ) να παρέχει
εξουσιοδότηση για την πραγµατοποίηση ελεγχόµενων παραδό-
σεων εντός της χώρας και να συντονίζει τις παραδόσεις αυτές, 

ια) σε επείγουσες περιπτώσεις και εφόσον δεν είναι σε θέση
να εντοπίσει εγκαίρως την αρµόδια εθνική αρχή ή να έλθει εγ-
καίρως σε επαφή µαζί της δύναται: αα) να επιτρέπει την πραγ-
µατοποίηση ελεγχόµενων παραδόσεων εντός της χώρας και να
συντονίζει τις παραδόσεις αυτές, ββ) να εκτελεί, στο όνοµα της
χώρας, αιτήσεις και αποφάσεις δικαστικής συνεργασίας, συµπε-
ριλαµβανοµένων πράξεων, µε τις οποίες υλοποιείται η αρχής της
αµοιβαίας αναγνώρισης. Μόλις εντοπισθεί η αρµόδια εθνική
αρχή ή πραγµατοποιηθεί επαφή µαζί της, ενηµερώνεται για την
άσκηση των ανωτέρω εξουσιών,

ιβ) δικαιούται να συµµετέχει, ως εκπρόσωπος των ελληνικών
αρχών, σε κοινές οµάδες ερευνών, συµπεριλαµβανοµένης της
σύστασής τους, σύµφωνα µε το άρθρο 13 της Σύµβασης της
29ης Μαΐου 2000 περί αµοιβαίας δικαστικής συνδροµής σε ποι-
νικές υποθέσεις µεταξύ των κρατών - µελών της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, την απόφαση-πλαίσιο 2002/465/ΔΕΥ του Συµβουλίου
της 13ης Ιουνίου 2002, σχετικά µε τις κοινές οµάδες έρευνας και
τις σχετικές διατάξεις του παρόντος. Υπό τους ίδιους όρους κα-
λείται να συµµετέχει σε κάθε κοινή οµάδα ερευνών στην οποία
µετέχει η Ελλάδα και για την οποία παρέχεται κοινοτική χρηµα-
τοδότηση δυνάµει των εφαρµοστέων χρηµατοδοτικών µέσων.»

3. Η παράγραφος 2 του άρθρου 4 αντικαθίσταται ως εξής:
«2. Για την άσκηση των αρµοδιοτήτων του το Εθνικό Μέλος

µπορεί: α) να ζητά από τις ηµεδαπές δικαστικές αρχές, τις δικα-
στικές αρχές των κρατών-µελών και την EuroPol να του παρέ-
χουν τις απαραίτητες πληροφορίες, β) να έχει πρόσβαση στα
αρχεία ποινικού µητρώου που τηρούνται στις εισαγγελίες της
χώρας, σύµφωνα µε τα ισχύοντα για τις ηµεδαπές δικαστικές και
εισαγγελικές αρχές, γ) να έχει πρόσβαση στα αρχεία συλληφθέν-
των, αρχεία ερευνών και αρχεία DNA, σύµφωνα µε τα ισχύοντα
για τις ηµεδαπές δικαστικές και εισαγγελικές αρχές, δ) να έχει
πρόσβαση στο σύστηµα πληροφοριών Σένγκεν. Οι πληροφορίες
αυτές µπορούν να χρησιµοποιηθούν µόνο για την εκπλήρωση

των καθηκόντων που του ανατίθενται από την EUROJUST και
σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην απόφαση του Συµβουλίου.»

4. Οι περιπτώσεις α’ και δ’ του άρθρου 5 αντικαθίστανται ως
εξής:

«α) µπορεί να ζητεί αιτιολογηµένα από τις ηµεδαπές αρµόδιες
αρχές να προβούν στις ενέργειες οι οποίες προβλέπονται στις
υποπεριπτώσεις αα’, ββ’, γγ’, δδ’ και εε’ της περίπτωσης α’ της
παραγράφου 1 του άρθρου 4.»

«δ) συνεργάζεται και διαβουλεύεται µε το Ευρωπαϊκό Δικα-
στικό Δίκτυο, χρησιµοποιώντας, µεταξύ άλλων, τη βάση τεκµη-
ρίωσης του Δικτύου και συµβάλλει στη βελτίωση της,».

5. Το άρθρο 6 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 6
Ανταπόκριση ηµεδαπών αρχών

1. Η εξέταση των αιτηµάτων, όπως προβλέπονται στα άρθρα
4 και 5, γίνεται από τις κατά περίπτωση αρµόδιες δικαστικές και
εισαγγελικές αρχές.

2. Αν το Εθνικό Μέλος ή η EUROJUST, ως συλλογικό όργανο,
υποβάλει αίτηµα για κάποιο από τα θέµατα που αναφέρονται
στην περίπτωση α’ της παραγράφου 1 του άρθρου 4 ή στην πε-
ρίπτωση α’ του άρθρου 5 και η αρµόδια ηµεδαπή αρχή το κρίνει
απορριπτέο, ενηµερώνει την EUROJUST χωρίς αδικαιολόγητη
καθυστέρηση για την απόφαση αυτή και για τους λόγους που
δεν επέτρεψαν την ικανοποίηση του αιτήµατος. Όταν δεν είναι
δυνατόν να δοθούν εξηγήσεις ως προς την άρνηση συµµόρφω-
σης προς αίτηση, διότι η πράξη αυτή θα έβλαπτε ουσιαστικά
συµφέροντα εθνικής ασφάλειας ή θα διακύβευε την ασφάλεια
προσώπων, η αρµόδια ηµεδαπή αρχή δύναται να επικαλεστεί επι-
χειρησιακούς λόγους.»

6. Η παράγραφος 1 του άρθρου 7 αντικαθίσταται ως εξής:
«1. Το Εθνικό Μέλος, ο αναπληρωτής αυτού και ο βοηθός

έχουν πρόσβαση στα δεδοµένα προσωπικού χαρακτήρα, τα
οποία επεξεργάζεται η EUROJUST, σύµφωνα µε όσα ορίζονται
στα άρθρα 14, 15, 16, 16α, 16β, 17 και 18 της Απόφασης του Συµ-
βουλίου και υπό την επιφύλαξη της τήρησης των διατάξεων για
την προστασία των δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα.»

7. Το άρθρο 10 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 10
Κατάσταση δικαστικών λειτουργών

1. Tο Εθνικό Μέλος, ο αναπληρωτής, ο βοηθός και το µέλος
του Κοινού Εποπτικού Οργάνου, δεν αποµακρύνονται προ του
τέλους της θητείας τους, εκτός και αν ακολουθηθεί η ίδια διαδι-
κασία, που προβλέπεται για τον διορισµό τους, και ενηµερωθεί
προηγουµένως το Συµβούλιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τους
λόγους που αιτιολογούν την ανάκληση. Όταν το Εθνικό Μέλος
είναι ο πρόεδρος ή ο αντιπρόεδρος της EUROJUST, η θητεία του
θα πρέπει να διαρκέσει τόσο ώστε να µπορέσει να εκπληρώσει
το έργο του πριν από το τέλος της θητείας του ως πρόεδρος ή
αντιπρόεδρος.

2. Η υπηρεσιακή κατάσταση του Εθνικού Μέλους, του αναπλη-
ρωτή του, του βοηθού και του µέλους του Κοινού Εποπτικού Ορ-
γάνου ρυθµίζεται κατά τα λοιπά από τις διατάξεις του Κώδικα
Οργανισµού Δικαστηρίων και      Κατάστασης Δικαστικών Λει-
τουργών (ν. 1756/1988, Α’ 35).»

8. Το άρθρο 11 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 11
Αποζηµίωση διαµονής στην αλλοδαπή

Στο Εθνικό Μέλος, τον αναπληρωτή αυτού και τον βοηθό, που
διορίζονται και αποσπώνται στην έδρα της EUROJUST σύµφωνα
µε τη διαδικασία που προβλέπεται στο άρθρο 1 του παρόντος,
καταβάλλονται:

α) οι αποδοχές της οργανικής τους θέσης,
β) επίδοµα υπηρεσίας αλλοδαπής του άρθρου 16 της υποπα-

ραγράφου Δ9 της παρ. Δ’ του άρθρου 2 του    ν. 4336/2015 (Α’
94), ενώ, µέχρι την έκδοση της απόφασης που προβλέπεται από
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τις ως άνω διατάξεις, εξακολουθεί να ισχύει η µε αριθµ.
2172249/0022/27.8.2013 (Β’ 2108) απόφαση των Υπουργών Εξω-
τερικών, Οικονοµικών και Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπί-
νων Δικαιωµάτων,

γ) τα έξοδα απόσπασης του άρθρου 20 της υποπαραγράφου
Δ9 της παρ. Δ του άρθρου 2 του ν. 4336/2015 (Α’ 94).»

9. Διαγράφεται το τελευταίο εδάφιο της παραγράφου 1 του
άρθρου 12.

10. Το άρθρο 13 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 13
Κοινή οµάδα έρευνας

Κοινή οµάδα έρευνας είναι η οµάδα προσώπων, η οποία συγ-
κροτείται για να διεξάγει έρευνα σε ένα ή περισσότερα κράτη -
µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τη διακρίβωση των εγκληµά-
των της παράνοµης διακίνησης ναρκωτικών ουσιών (ν.
4139/2013, Α’ 74), της εµπορίας ανθρώπων (άρθρο 323Α ΠΚ),
των τροµοκρατικών πράξεων (άρθρο 187Α ΠΚ) και  των εγκλη-
µάτων που αναφέρονται στο άρθρο 2 περίπτωση ε’ του π.δ.
135/2013, ιδίως όταν: α) η έρευνα απαιτεί δυσχερείς και περί-
πλοκες ενέργειες συνδεδεµένες µε άλλα κράτη - µέλη, β) η φύση
και η πολυπλοκότητα της υπόθεσης απαιτεί συντονισµένη και
εναρµονισµένη δράση στα ενδιαφερόµενα κράτη - µέλη.»

Άρθρο 25
Διατάξεις που αφορούν την ποινική δικαιοσύνη

1. Η παράγραφος 3 του άρθρου 483 του Κώδικα Ποινικής Δικο-
νοµίας αντικαθίσταται ως εξής:

«3. Ο εισαγγελέας του Αρείου Πάγου µπορεί να ζητήσει την
αναίρεση οποιουδήποτε βουλεύµατος, συµπεριλαµβανοµένων
εκείνων µε τα οποία τα συµβούλια πληµµελειοδικών και εφετών
αποφαίνονται αµετακλήτως, µε σχετική δήλωση στον γραµµατέα
του Αρείου Πάγου, µέσα στην προθεσµία του άρθρου 479, το δεύ-
τερο εδάφιο του οποίου εφαρµόζεται και σε αυτήν την περίπτωση.
Μετά την προθεσµία αυτή ο ίδιος ο εισαγγελέας µπορεί να ασκή-
σει αναίρεση του βουλεύµατος υπέρ του νόµου και για οποιαδή-
ποτε παράβαση των διατάξεων που αφορούν την προδικασία
χωρίς να βλάπτονται τα δικαιώµατα των διαδίκων.»

2. Η παρ. 2 του άρθρου 3 του ν. 2225/1994 (A’ 121) αντικαθί-
σταται ως εξής: 

«2. Η αίτηση υποβάλλεται προς τον Εισαγγελέα Εφετών του
τόπου της αιτούσας αρχής ή του τόπου όπου πρόκειται να επιβλη-
θεί η άρση, εκτός αν στην αιτούσα αρχή, µε βάση διάταξη νόµου
και απόφαση του Ανωτάτου Δικαστικού Συµβουλίου έχει ήδη απο-
σπασθεί και υπηρετεί µε αποκλειστική απασχόληση συγκεκριµέ-
νος εισαγγελικός λειτουργός, οπότε, στην περίπτωση αυτή, η
ανωτέρω αίτηση υποβάλλεται σε αυτόν. Ο πιο πάνω, κατά περί-
πτωση, αρµόδιος εισαγγελικός λειτουργός αποφασίζει µέσα σε
είκοσι τέσσερις (24) ώρες για την άρση ή όχι του απορρήτου µε
διάταξή του στην οποία περιέχονται τα αναφερόµενα στην παρά-
γραφο 1 του άρθρου 5 στοιχεία. Αν κατά την κρίση του, µετά από
εισήγηση της αιτούσας αρχής, ειδικές περιστάσεις εθνικής ασφά-
λειας επιβάλλουν την παράλειψη ή τη συνοπτική παράθεση ορι-
σµένων από τα στοιχεία αυτά, γίνεται ειδική µνεία στη διάταξη.»

3. Τα δύο τελευταία εδάφια της περίπτωσης β’ της παρ. 1 του
άρθρου 5 του ν. 3649/2008 (Α’39) καταργούνται. 

4. Στο άρθρο 52 του ν. 4002/2011 (Α’180) προστίθεται παρά-
γραφος 12 ως εξής:

«12. Στην περίπτωση των κακουργηµάτων του παρόντος άρ-
θρου για την περάτωση της κύριας ανάκρισης και την εισαγωγή
της υπόθεσης στο ακροατήριο εφαρµόζεται η διάταξη του άρ-
θρου 308Α του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας, περί κατ’ εξαίρεση
περάτωσης της κύριας ανάκρισης.»

5. Στην παρ. 1 του άρθρου 19 του ν. 4440/2016 (Α’ 224) προστί-
θεται περίπτωση κδ’ ως εξής: 

«κδ) στο Γραφείο Ειδικών Εµπειρογνωµόνων του Εισαγγελέα
Εγκληµάτων Διαφθοράς, του άρθρου 2 παρ. 3Α του ν. 4022/2011
(Α’ 219).»

Άρθρο 26
Τροποποίηση του ν. 3689/2008 (Α’ 164)

Η παρ. 6 του άρθρου 44 του ν. 3689/2008 αντικαθίσταται ως
εξής:

«6. Τρεις από τις θέσεις ΠΕ Οικονοµολόγων, µε αντικείµενο το
σχεδιασµό, τον προγραµµατισµό, την υλοποίηση και διαχείριση
των χρηµατοδοτούµενων από την Ευρωπαϊκή Ένωση προγραµ-
µάτων, µπορεί να καλύπτονται µε τριετή απόσπαση από προσω-
πικό µε σχετική εµπειρία στα ζητήµατα αυτά, από τη Μονάδα
Διαχείρισης του Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης Α.Ε. (Μ.Ο.Δ.
Α.Ε.), που ιδρύθηκε µε το ν. 2372/1996 (Α’ 29), κατά προτεραι-
ότητα, ή από προσωπικό του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, µε
οποιαδήποτε σχέση εργασίας. Η απόσπαση διενεργείται, κατά
παρέκκλιση από κάθε άλλη διάταξη, συµπεριλαµβανοµένων και
αυτών του ν. 4440/2016, µε κοινή απόφαση των Υπουργών Δι-
καιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, Διοικητι-
κής Ανασυγκρότησης και του αρµόδιου κατά περίπτωση
Υπουργού, ύστερα από αιτιολογηµένη απόφαση του Διοικητικού
Συµβουλίου της Σχολής, µετά από εισήγηση του Γενικού Διευ-
θυντή αυτής. Η απόσπαση του υπαλλήλου µπορεί να παρατείνε-
ται µε την ίδια διαδικασία για τουλάχιστον µια ακόµη τριετία, ενώ
µπορεί να διακόπτεται µε την ίδια διαδικασία και πριν από τη
λήξη του χρόνου αυτής. Το αποσπώµενο προσωπικό εξακολου-
θεί να λαµβάνει το σύνολο των αποδοχών του µε τα πάσης φύ-
σεως επιδόµατα της οργανικής θέσης του, από το φορέα από
τον οποίο αποσπάται, εφόσον πληρούνται οι προϋποθέσεις κα-
ταβολής τους.»

Άρθρο 27
Τροποποιήσεις του ν. 4512/2018 (Α’ 5) 

και του ν. 4509/2017 (Α’ 201)

1. Οι διαδικασίες µετάταξης των υπαλλήλων των υποθηκοφυ-
λακείων και των κτηµατολογικών γραφείων που προβλέπονται
στην παρ. 4 του άρθρου 20 του   ν. 4512/2018, οι οποίες δεν
έχουν ολοκληρωθεί µέχρι τη δηµοσίευση του παρόντος και εκ-
κρεµούν στον πρώτο ή τον δεύτερο βαθµό, καταλαµβάνονται
από τις διατάξεις της παραγράφου αυτής.  

2. α. Στην παρ. 2Α του άρθρου 182 του ν. 4512/2018 η φράση
«της αµέσως προηγούµενης παραγράφου 1Α»  αντικαθίσταται
από τη φράση «της αµέσως προηγούµενης παραγράφου 1».

β. Στο τρίτο εδάφιο της παρ. 4Α του άρθρου 182 του   ν.
4512/2018 προστίθεται στο τέλος φράση ως εξής: 

«, καθώς και η βεβαιότητα παραλαβής». 
γ. Στην παρ. 7 του άρθρου 182 του ν. 4512/2018 η φράση «της

παραγράφου 3» αντικαθίσταται από τη φράση «της παραγράφου
4». 

δ. Στο δεύτερο εδάφιο του άρθρου 185 του   ν. 4512/2018 η
φράση «έξι (6) µήνες» αντικαθίσταται από τη φράση «τρεις (3)
µήνες». 

3. Από την υποπερίπτωση ββ’ της περίπτωσης α’ της παραγρά-
φου 3 του άρθρου 35 του ν. 4509/2017 διαγράφεται η φράση
«του συνολικού αριθµού οργανικών θέσεων του Κλάδου αυτών
οριζοµένου σε έξι (6)» και από την παρ. 3 του άρθρου 22 του ν.
4509/2017 διαγράφεται ο αριθµός 5.

Άρθρο 28
Διατάξεις που αφορούν τα συναινετικά διαζύγια 

1. Στο Παράρτηµα ΙΙ µε τίτλο «ΠΙΝΑΚΑΣ ΑΜΟΙΒΩΝ ΔΙΚΗΓΟΡΩΝ
ΓΙΑ ΠΑΡΑΣΤΑΣΗ ΣΕ ΣΥΜΒΟΛΑΙΑ» του Κώδικα Δικηγόρων (ν.
4194/2013, Α’ 208) προστίθεται η φράση:

«ΓΙΑ ΠΑΡΑΣΤΑΣΗ ΣΕ ΠΡΑΞΗ ΒΕΒΑΙΩΣΗΣ ΛΥΣΗΣ ΓΑΜΟΥ ΕΝΩ-
ΠΙΟΝ ΣΥΜΒΟΛΑΙΟΓΡΑΦΟΥ 321 ευρώ».

2. Στην περίπτωση δ’ του άρθρου 2 της υπ’ αριθµ.
111376/11.1.2012 κ.υ.α. των Υπουργών Οικονοµικών και Δικαιοσύ-
νης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων «Καθορισµός δι-
καιωµάτων συµβολαιογράφων» (Β’ 13), προστίθεται νέο εδάφιο
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ως εξής:
«Για την πράξη µε την οποία βεβαιώνεται η λύση του γάµου

και επικυρώνονται οι έγγραφες συµφωνίες των συζύγων οφεί-
λονται πάγια δικαιώµατα και δεν καταβάλλεται τέλος χαρτοσή-
µου για αυτές.»  

Άρθρο 29
Διατάξεις που αφορούν το Ελεγκτικό Συνέδριο

1. Στην παρ. 7 του άρθρου 35 του ν. 4129/2013, µετά τη φράση
«κατά τα οριζόµενα στην παρ. 1 του άρθρου 5 του ν. 3986/2011,»
προστίθεται η φράση «ανεξάρτητα από το αν πρόκειται για αρ-
χική σύµβαση ή για τροποποίηση υφιστάµενης σύµβασης και
ανεξάρτητα από το αν η τροποποιούµενη σύµβαση είχε υπαχθεί
στον προσυµβατικό έλεγχο του Ελεγκτικού Συνεδρίου,».

2. Από 30.6.2018 οι οργανικές θέσεις των Παρέδρων του Ελεγ-
κτικού Συνεδρίου αυξάνονται κατά τρεις (3), οριζοµένου του συ-
νολικού αριθµού αυτών σε σαράντα επτά (47). Από την ίδια
ανωτέρω ηµεροµηνία, οι οργανικές θέσεις των Συµβούλων του
Ελεγκτικού Συνεδρίου αυξάνονται κατά τρεις (3), οριζοµένου του
συνολικού αριθµού αυτών σε τριάντα τρεις (33).

3. Στην παρ. 2 του άρθρου 19 του ν. 4440/2016              (Α’ 224)
προστίθεται από την έναρξη ισχύος του, εδάφιο β’ ως εξής:

«Οµοίως, διατηρούνται σε ισχύ οι διατάξεις της παρ. 13 του
άρθρου 12 του ν. 2539/1997 και του άρθρου 40 του ν. 3772/2009,
που ισχύουν για το Ελεγκτικό Συνέδριο.»

Άρθρο 30
Επιδότηση φοίτησης στο Ελληνικό Ανοικτό 

Πανεπιστήµιο υπαλλήλων των Καταστηµάτων 
Κράτησης και άλλες ρυθµίσεις σωφρονιστικού δικαίου

1. Το Υπουργείο Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δι-
καιωµάτων µπορεί να χρηµατοδοτεί τη φοίτηση, για απόκτηση
πρώτου πτυχίου, µέχρι είκοσι (20) υπαλλήλων δευτεροβάθµιας εκ-
παίδευσης (ΔΕ) καταστηµάτων κράτησης, ετησίως, σε προπτυ-
χιακό πρόγραµµα σπουδών του Ελληνικού Ανοικτού
Πανεπιστηµίου (Ε.Α.Π.), µε γνωστικό αντικείµενο την οργάνωση
και λειτουργία της δηµόσιας διοίκησης. Το εν λόγω προπτυχιακό
πρόγραµµα σπουδών καταρτίζεται και υλοποιείται κατ’ ανάλογη
εφαρµογή των ειδικότερα προβλεποµένων στο άρθρο 42 του ν.
4369/2016 (Α’ 33).

Η χρηµατοδότηση για το εν λόγω Πρόγραµµα του Ε.Α.Π. ανέρ-
χεται σε ποσό ίσο µε το πενήντα τοις εκατό (50%) των προβλεπό-
µενων διδάκτρων συµµετοχής των υπαλλήλων για τις θεµατικές
ενότητες που απαιτούνται κατ’ έτος για την απόκτηση πτυχίου σε
τέσσερα (4) έτη. Η χρηµατοδότηση προβλέπεται για την παρακο-
λούθηση κάθε θεµατικής ενότητας, µία φορά. Με κοινή απόφαση
του Υπουργού Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιω-
µάτων και του Υπουργού Οικονοµικών, καθορίζεται, ετησίως, ο συ-
νολικός αριθµός των υπαλλήλων καταστηµάτων κράτησης που,
µε την ιδιότητά τους αυτή, συµµετέχουν στο Πρόγραµµα, ο τρό-
πος επιλογής τους, το ύψος της χρηµατοδότησης και κάθε άλλη
λεπτοµέρεια. 

Οι ως άνω επιλεγέντες υπάλληλοι υποχρεούνται να επιλέξουν
και να παρακολουθήσουν την κατεύθυνση ή θεµατική ενότητα του
Προγράµµατος µε θέµατα Αντεγκληµατικής – Σωφρονιστικής πο-
λιτικής ή διοίκησης.

2. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 7 του   π.δ. 62/2014
(Α’ 105), όπως τροποποιήθηκε µε το άρθρο 60 του ν. 4443/2016
(Α’ 232), αντικαθίσταται ως εξής:

«1. Ο θεσµός της ηλεκτρονικής επιτήρησης θα εφαρµοσθεί πι-
λοτικά για χρονικό διάστηµα σαράντα οκτώ (48) µηνών και θα
αφορά:».

3. Η περίπτωση 2 της παρ. 1 του άρθρου 55 του Σωφρονιστικού
Κώδικα (ν. 2776/1999, Α’ 291) αντικαθίσταται ως εξής: 

«2) Δεν εκκρεµεί κατά του καταδίκου ποινική διαδικασία για
αξιόποινη πράξη σε βαθµό κακουργήµατος ή διαδικασία εκτέλε-
σης ευρωπαϊκού εντάλµατος σύλληψης ή έκδοσης σε τρίτη
χώρα.»

4. Στην παρ. 1 του άρθρου 19 του ν. 4440/2016  (Α’ 224) προ-

στίθεται περίπτωση κε’ ως εξής: 
«κε) σε υπηρεσίες του Υπουργείου Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και

Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, σύµφωνα µε το άρθρο 8 του ν.
692/1977 (Α’ 260) και το άρθρο 6 παρ. 6 του ν. 4285/2014 (Α’ 191),
όπως ισχύουν.»

Άρθρο 31
Θέµατα Ιθαγένειας

1.α. Η περίπτωση α’ της παραγράφου 1 του άρθρου ΙΑ του Κώ-
δικα Ελληνικής Ιθαγένειας (ν. 3284/2004,   Α’ 217), όπως το άρθρο
αυτό αντικαταστάθηκε µε το άρθρο 1 του ν. 4332/2015 (Α’ 76), αν-
τικαθίσταται ως εξής:

«α) Της εγγραφής του στην Α’ τάξη ελληνικού σχολείου της
πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης ή σχολείου της πρωτοβάθµιας εκπαί-
δευσης που ακολουθεί το υποχρεωτικό ελληνικό πρόγραµµα εκ-
παίδευσης και διδασκαλίας και της συνέχισης παρακολούθησης
ελληνικού σχολείου ή σχολείου που ακολουθεί το υποχρεωτικό
ελληνικό πρόγραµµα εκπαίδευσης και διδασκαλίας κατά το χρόνο
υποβολής της δήλωσης - αίτησης της παραγράφου 2.»

β. Στο τέλος του πρώτου εδαφίου της παραγράφου 2 του άρ-
θρου 1Β του Κώδικα Ελληνικής Ιθαγένειας               (ν. 3284/2004,
Α’ 217), όπως το άρθρο αυτό προστέθηκε µε το άρθρο 1Α του ν.
4332/2015 (Α’ 76), µετά τις λέξεις «ελληνικού σχολείου στην Ελ-
λάδα» προστίθεται η φράση: «ή σχολείου που ακολουθεί το υπο-
χρεωτικό ελληνικό πρόγραµµα εκπαίδευσης και διδασκαλίας στην
Ελλάδα».

2. Το εδάφιο δ’ της περίπτωσης δ’ της παραγράφου 1 του άρ-
θρου 5 του Κώδικα Ελληνικής Ιθαγένειας αντικαθίσταται ως εξής:

«Για τους συζύγους Ελλήνων διπλωµατικών υπαλλήλων και
υπαλλήλων που υπηρετούν στις διπλωµατικές και προξενικές
αρχές του Υπουργείου Εξωτερικών προσµετράται για τη συµπλή-
ρωση του παραπάνω χρόνου και ο χρόνος παραµονής τους στο
εξωτερικό λόγω της υπηρεσίας των Ελλήνων συζύγων τους, εφό-
σον έχουν συµπληρώσει, οποτεδήποτε, ένα (1) έτος διαµονής
στην Ελλάδα.»

3. Στο άρθρο 5 του Κώδικα Ελληνικής Ιθαγένειας προστίθεται
παράγραφος 3 ως εξής:

«3. Ο αλλοδαπός που κατέχει κάθε έγκυρο τίτλο διαµονής,
εκτός των προσωρινών, και πληροί τις τυπικές προϋποθέσεις των
περιπτώσεων α’, β’ και γ’ της παραγράφου 1 µπορεί να ζητήσει
την πολιτογράφησή του εφόσον διαµένει στην Ελλάδα νόµιµα για
δώδεκα (12) συνεχή έτη πριν από την υποβολή της αίτησης πολι-
τογράφησης.»

4. Το άρθρο 25 του ν. 3838/2010 (Α’ 49) καταργείται. Εκκρεµείς
κατά τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου αιτήσεις πολιτογράφη-
σης που υποβλήθηκαν κατ' εφαρµογή του άρθρου 25 του ν.
3838/2010 εξακολουθούν να εξετάζονται σύµφωνα µε το άρθρο
αυτό, όπως ίσχυε πριν την κατάργησή του µε τις διατάξεις του πα-
ρόντος.

5. Στην παράγραφο 1 του άρθρου 8 του Κώδικα Ελληνικής Ιθα-
γένειας, όπως το άρθρο αυτό αντικαταστάθηκε µε το άρθρο 6 του
ν. 3838/2010 (Α’ 49), προστίθενται εδάφια ως εξής:

«Η απόφαση πολιτογράφησης εκδίδεται µε τα ονοµατεπωνυ-
µικά στοιχεία του αιτούντος, όπως αυτά αποδίδονται στην επίσηµη
µετάφραση της νοµίµως επικυρωµένης αλλοδαπής πράξης γεν-
νήσεώς του. Αίτηµα για διόρθωση των στοιχείων αυτών ως προς
την ορθογραφική ή φθογγολογική τους απόδοση µετά την έκδοση
της απόφασης πολιτογράφησης που δεν οφείλεται σε εκ παρα-
δροµής σφάλµα, υποβάλλεται στην υπηρεσία του Δήµου στον
οποίο διενεργήθηκε η εγγραφή του αιτούντος, συνοδευόµενο µε
τα απαραίτητα προς τούτο δικαιολογητικά. Η σχετική διόρθωση
γίνεται µε πράξη δηµάρχου.»

6.α. Η περίπτωση α’ της παρ. 1 του άρθρου 4 του   ν. 4332/2015
(Α’ 76) αντικαθίσταται ως εξής:

«α) τον Ειδικό Τοµεακό Γραµµατέα Ιθαγένειας του Υπουργείου
Εσωτερικών, ως Πρόεδρο, και ως µέλη,».

β. Η περίπτωση ε’ της παρ. 1 του άρθρου 4 του   ν. 4332/2015
(Α’ 76) αντικαθίσταται ως εξής:

«ε) τον Προϊστάµενο της Γενικής Διεύθυνσης Μεταναστευτι-
κής Πολιτικής του Υπουργείου Μεταναστευτικής Πολιτικής,».
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7. Σε περίπτωση απόκτησης της ελληνικής ιθαγένειας µε πο-
λιτογράφηση όσων υπάγονται στις διατάξεις του ν.δ. 3832/1958
(Α’ 128), δεν αποτελεί προϋπόθεση του διορισµού ή της πρόσ-
ληψής τους στο δηµόσιο τοµέα η συµπλήρωση ενός (1) έτους
από την απόκτησή της, κατά παρέκκλιση της παρ. 4 του άρθρου
4 του ν. 3528/2007 (Α’ 26).

Άρθρο 32

Η αληθής έννοια της διάταξης του πρώτου εδαφίου της παρ.
7 του άρθρου 7 του ν. 3023/2002 (Α’ 146) είναι ότι το ποσοστό
πενήντα τοις εκατό (50%) της κρατικής χρηµατοδότησης, την
οποία λαµβάνουν οι δικαιούχοι της περίπτωσης ε.α) της παρα-
γράφου 1 του άρθρου 1 του ίδιου νόµου, είναι ανεκχώρητο
έναντι των τραπεζικών απαιτήσεων που γεννώνται από τις δανει-
ακές συµβάσεις, ανεξαρτήτως του χρόνου γέννησης αυτών.

Άρθρο 33

Η προϋπόθεση της προηγούµενης έκδοσης οργανισµών, σύµ-
φωνα µε τα οριζόµενα στην παρ. 1 του άρθρου 4 του ν.
4440/2016 (Α’ 224), για τη συµµετοχή φορέων ως υπηρεσιών
υποδοχής στο Ενιαίο Σύστηµα Κινητικότητας (ΕΣΚ), δεν απαιτεί-
ται, εφόσον µε αιτιολογηµένη έκθεση του οικείου φορέα, η οποία
εγκρίνεται από τον αρµόδιο Υπουργό, βεβαιώνεται ότι οι υπηρε-
σιακές ανάγκες για τη λειτουργία του καλύπτονται από τις υφι-
στάµενες οργανικές διατάξεις.

Άρθρο 34

1. Στο τέλος του άρθρου 4 του ν.4440/2016 (Α’ 224) προστίθεται
παράγραφος 5, ως εξής:

«5. Σε περίπτωση που, εντός δεκαπέντε (15) ηµερών από την
καταληκτική ηµεροµηνία υποβολής των αιτήσεων, ο φορέας προ-
έλευσης δεν βεβαιώνει την πλήρωση των προϋποθέσεων των πα-
ραγράφων 2, 3 και 4 του παρόντος, οι προϋποθέσεις αυτές
τεκµαίρεται ότι πληρούνται. Ειδικά για την αξιολόγηση των τυπι-
κών προσόντων των υποψηφίων σε περίπτωση που η ανωτέρω
προθεσµία παρέλθει άπρακτη, τα τριµελή όργανα του άρθρου 7
του παρόντος λαµβάνουν υπόψη τα αναφερόµενα στην αίτηση
του υποψηφίου.»

2. Στο τέλος του α’ εδαφίου της παρ. 3 του άρθρου 6 του ν.
4440/2016 προστίθενται εδάφια, ως εξής:

«Οι αιτήσεις προτίµησης µπορούν να υποβάλλονται για τις θέ-
σεις έως και τριών (3) φορέων κατ’ ανώτατο όριο. Η αίτηση επέχει
θέση υπεύθυνης δήλωσης του άρθρου 8 του ν.1599/1986 (Α’ 75)
και η ανακρίβεια των δηλούµενων στοιχείων επισύρει τις προβλε-
πόµενες ποινικές και διοικητικές κυρώσεις.»

3. Τα β’ και γ’ εδάφια της παρ. 3 του άρθρου 7 του  ν. 4440/2016
αντικαθίστανται ως ακολούθως:

«Σε περίπτωση που η προκηρυσσόµενη θέση αφορά κλάδο ή
ειδικότητα των κατηγοριών ΠΕ ή ΤΕ, το αρµόδιο τριµελές όργανο
της παραγράφου 1 του παρόντος καλεί τους τρεις (3) επικρατέ-
στερους για τη θέση υποψηφίους σε συνέντευξη, εντός πέντε (5)
ηµερών από την πάροδο της προθεσµίας της παραγράφου 5 του
άρθρου 4 του παρόντος. Σε περίπτωση που η προκηρυσσόµενη
θέση αφορά κλάδο ή ειδικότητα των κατηγοριών ΔΕ ή ΥΕ, το αρ-
µόδιο τριµελές όργανο της παραγράφου 1 του παρόντος, εφόσον
κρίνει αναγκαίο, δύναται να καλέσει τους τρεις (3) επικρατέστε-
ρους για τη θέση υποψηφίους σε συνέντευξη εντός πέντε (5) ηµε-
ρών από την πάροδο της προθεσµίας της παραγράφου 5 του
άρθρου 4 του παρόντος, άλλως συντάσσει αµελλητί το πρακτικό
επιλογής του εποµένου εδαφίου.»

4. Η παρ. 4 του άρθρου 7 του ν. 4440/2016 αντικαθίσταται ως
ακολούθως:

«4. Μετά την ολοκλήρωση της διαδικασίας αξιολόγησης η υπη-
ρεσία υποδοχής ενηµερώνει εντός τριών (3) ηµερών τον επιλε-
γέντα υπάλληλο, καθώς και την υπηρεσία προέλευσής του,
καλώντας τους να υποβάλλουν τα αναγκαία δικαιολογητικά για
την έκδοση της πράξης µετάταξης ή απόσπασης, εφόσον αυτά
δεν έχουν υποβληθεί σε προηγούµενο στάδιο της διαδικασίας. Σε
περίπτωση που εντός αποκλειστικής προθεσµίας δέκα (10) ηµε-

ρών από την ανωτέρω ενηµέρωση ο υποψήφιος παραιτείται ή δεν
προσκοµίζει τα απαιτούµενα δικαιολογητικά για την απόδειξη των
τυπικών του προσόντων ή η υπηρεσία προέλευσης προσκοµίσει
δικαιολογητικά, από τα οποία βεβαιώνεται η µη πλήρωση των προ-
ϋποθέσεων των παραγράφων 2, 3 και 4 του άρθρου 4 του παρόν-
τος για τον επιλεγέντα, η υπηρεσία του φορέα υποδοχής
ενηµερώνει αµελλητί το τριµελές όργανο του άρθρου 7 του    ν.
4440/2016 για την υπόδειξη του επικρατέστερου επιλαχόντα σύµ-
φωνα µε το πρακτικό επιλογής της προηγούµενης παραγράφου.
Κατόπιν, η πράξη µετάταξης ή απόσπασης εκδίδεται από το αρ-
µόδιο προς διορισµό όργανο της υπηρεσίας υποδοχής εντός των
οριζόµενων στην παράγραφο 3 του άρθρου 6 προθεσµιών και κοι-
νοποιείται αµέσως στην υπηρεσία προέλευσης του υπαλλήλου,
καθώς και στον ίδιο, ο οποίος υποχρεούται να αναλάβει υπηρεσία
στη νέα του θέση το αργότερο εντός ενός (1) µηνός από την ως
άνω κοινοποίηση. Σε περίπτωση απόσπασης ή µετάταξης υπαλ-
λήλου από ΚΕΠ η προθεσµία ανάληψης υπηρεσίας είναι δύο (2)
µήνες από την κοινοποίηση, διάστηµα εντός του οποίου ο οικείος
Δήµαρχος µεριµνά για την κάλυψη της κενωθείσας θέσης, προ-
κειµένου να µην µειωθεί ο αριθµός των υπηρετούντων υπαλλήλων.
Πράξεις µετάταξης ή απόσπασης που εκδίδονται σύµφωνα µε τα
οριζόµενα στην παρούσα παράγραφο ανακαλούνται µετά την έκ-
δοσή τους µόνο για λόγους που αφορούν τη µη συνδροµή των
προϋποθέσεων των παραγράφων 2 και 3 του άρθρου 4.»

5. Οι διατάξεις των παραγράφων 1, 3 και 4 εφαρµόζονται και σε
εκκρεµείς, κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος, διαδικασίες
αξιολόγησης υποψηφίων για τις οποίες δεν έχει πραγµατοποιηθεί
ακόµη η πρώτη συνεδρίαση του αρµόδιου τριµελούς οργάνου του
άρθρου 7 του        ν. 4440/2016. Ειδικά για την ολοκλήρωση του Α’
Κύκλου Κινητικότητας, η προθεσµία της παραγράφου 1 για τους
φορείς προέλευσης ξεκινά από την έναρξη ισχύος του παρόντος.

Άρθρο 35

1. Αποσπάσεις υπαλλήλων που λήγουν στις 15.4.2018, σύµ-
φωνα µε τα οριζόµενα στην παρ. 4 του άρθρου 18 του ν.
4440/2016, δύνανται να παρατείνονται έως και 31.12.2018, κατόπιν
αιτήσεως του υπαλλήλου και. απόφασης του αρµοδίου για το διο-
ρισµό οργάνου του φορέα υποδοχής, χωρίς να απαιτείται γνώµη
του οικείου υπηρεσιακού συµβουλίου.

2. Υπάλληλοι που είναι αποσπασµένοι σύµφωνα µε τα οριζόµενα
στην παρ. 4 του άρθρου 18 του ν. 4440/2016 δύνανται να µετα-
ταχθούν στην υπηρεσία που είναι αποσπασµένοι κατόπιν αίτησής
τους που υποβάλλεται στο φορέα υποδοχής εντός αποκλειστικής
προθεσµίας δύο (2) µηνών από την έναρξη ισχύος του παρόντος.
Για τη µετάταξη εκδίδεται απόφαση των αρµοδίων για το διορισµό
οργάνων, µετά από γνώµη του υπηρεσιακού συµβουλίου του
φορέα υποδοχής, εφόσον υφίσταται, χωρίς να απαιτείται η έκ-
δοση εγκριτικής απόφασης της ΠΥΣ 33/2006, όπως ισχύει. Η µε-
τάταξη διενεργείται σε κενή θέση κλάδου της ίδιας ή ανώτερης
κατηγορίας και αν δεν υπάρχει µε µεταφορά της θέσης που κατέ-
χει ο υπάλληλος, µε την ίδια σχέση εργασίας και διατήρηση της
τυχόν προσωπικής διαφοράς στις αποδοχές. Σε περίπτωση που η
απόσπαση του υπαλλήλου λήγει πριν από τη δηµοσίευση της πρά-
ξης µετάταξης, η απόσπαση παρατείνεται µέχρι την έκδοση της
πράξης µετάταξης.

3. Η κάλυψη των δαπανών µισθοδοσίας των αποσπάσεων και
µετατάξεων των παραγράφων 1 και 2 του παρόντος άρθρου πραγ-
µατοποιείται σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 15 του ν.
4440/2016.

Άρθρο 36

1. Το ελληνικό δηµόσιο αναγνωρίζει τις δαπάνες για τις υπηρε-
σίες ηλεκτρονικών επικοινωνιών και πληροφορικής στο πλαίσιο
του έργου «ΣΥΖΕΥΞΙΣ I», οι οποίες παρασχέθηκαν µετά τη λήξη
των από 30.5.2014 συµβάσεων που καταρτίσθηκαν µεταξύ των πα-
ρόχων και του ελληνικού δηµοσίου, ήτοι από την 1η Οκτωβρίου
2016, έως τη δηµοσίευση του παρόντος υπό τις ακόλουθες προ-
ϋποθέσεις:

α) Η «Κοινωνία της Πληροφορίας Α.Ε.» πιστοποιεί την παροχή
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στους οικείους φορείς των υπηρεσιών ηλεκτρονικών επικοινωνιών
και πληροφορικής κατά το ανωτέρω χρονικό διάστηµα, σύµφωνα
µε τους όρους των από 30.5.2014 συµβάσεων.

β) Το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους αναγνωρίζει τις απαιτή-
σεις των παροχών των υπηρεσιών σύµφωνα µε τη διαδικασία που
προβλέπεται στα άρθρα 2, 6 και 7 του     ν. 3086/2002 (Α’ 324). Στο
πλαίσιο της συµβιβαστικής επίλυσης των εκάστοτε αιτουµένων
απαιτήσεων, το Δηµόσιο µε τα οικεία πρακτικά συµβιβασµού προ-
βαίνει σε εκπτώσεις ποσοστού τουλάχιστον είκοσι τοις εκατό
(20%) επί της αρχικής οικονοµικής προσφοράς των αναδόχων των
από 30.5.2014 συµβάσεων, που υπολογίζονται σύµφωνα µε τις αι-
τιολογηµένες προτάσεις της Διεύθυνσης Ηλεκτρονικής Διακυβέρ-
νησης του Υπουργείου Διοικητικής Ανασυγκρότησης και της
«Κοινωνίας της Πληροφορίας Α.Ε.».

γ) Κατά την εξόφληση των ποσών που αναφέρονται στα εγκε-
κριµένα πρακτικά του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους, που εκ-
δίδονται κατόπιν σχετικών αιτήσεών τους, οι πάροχοι αποδέχονται
µε σχετική έγγραφη δήλωσή τους ανεπιφύλακτα τα πρακτικά
αυτά, παραιτούνται από οποιαδήποτε άλλη αξίωση, ανεξαρτήτως
νοµικής βάσης, προερχόµενη από την ως άνω αιτία, καθώς και
από τυχόν σχετική εκκρεµή δικαστική διαδικασία.

2. Το ελληνικό δηµόσιο αναγνωρίζει τις δαπάνες για τις υπηρε-
σίες ηλεκτρονικών επικοινωνιών και πληροφορικής στο πλαίσιο
του έργου «ΣΥΖΕΥΞΙΣ I», οι οποίες παρέχονται σύµφωνα µε τους
όρους των από 30.5.2014 συµβάσεων από τη δηµοσίευση του πα-
ρόντος και για περίοδο έως δύο (2) ετών υπό τις εξής προϋποθέ-
σεις:

α) Η «Κοινωνία της Πληροφορίας Α.Ε.» πιστοποιεί την παροχή
στους οικείους φορείς των υπηρεσιών ηλεκτρονικών επικοινωνιών
και πληροφορικής κατά το ανωτέρω χρονικό διάστηµα, σύµφωνα
µε τους όρους των από 30.5.2014 συµβάσεων.

β) Ο ανάδοχος αποδέχεται τις από 30.5.2014 συµβάσεις για τις
νησίδες 1,2,4,5,6 και δικτύου κορµού µε έκπτωση ποσοστού του-
λάχιστον δεκαπέντε τοις εκατό (15%) επί της αρχικής οικονοµικής
προσφοράς, που υπολογίζεται σύµφωνα µε τις αιτιολογηµένες
προτάσεις της Διεύθυνσης Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης του
Υπουργείου Διοικητικής Ανασυγκρότησης και της «Κοινωνίας της
Πληροφορίας Α.Ε.», καθώς και περαιτέρω έκπτωση ποσοστού 5%
επί της αρχικής οικονοµικής προσφοράς, εφόσον παρέλθει χρό-
νος µικρότερος ή ίσος των έξι (6) µηνών έως την ηµεροµηνία εξό-
φλησης της αναλογούσας πληρωµής, σύµφωνα µε το άρθρο 8
των οικείων συµβάσεων.

γ) Ο ανάδοχος αποδέχεται την από 30.5.2014 σύµβαση για τη
νησίδα 3 µε έκπτωση ποσοστού τουλάχιστον 20% επί της αρχικής
οικονοµικής προσφοράς, που υπολογίζεται σύµφωνα µε τις αιτιο-
λογηµένες προτάσεις της Διεύθυνσης Ηλεκτρονικής Διακυβέρνη-
σης του Υπουργείου Διοικητικής Ανασυγκρότησης και της
«Κοινωνίας της Πληροφορίας Α.Ε.».

δ) Η αναγνώριση των απαιτήσεων των παρόχων για το ως άνω
διάστηµα πραγµατοποιείται µε τη διαδικασία των περιπτώσεων β’
και γ’ της παραγράφου 1.

ε) Σε περίπτωση που εντός της ανωτέρω περιόδου, ήτοι δύο (2)
ετών από τη δηµοσίευση του παρόντος, επιτευχθεί βάσει νέας
σύµβασης µεταξύ του Ελληνικού Δηµοσίου και των αναδόχων
πλήρης µετάπτωση και παροχή αντίστοιχων, µε τις ανωτέρω, υπη-
ρεσιών που εµπίπτουν στο έργο «ΣΥΖΕΥΞΙΣ II», τότε η εφαρµογή
των προβλέψεων της παρούσας παραγράφου παύει.

Άρθρο 37

Το άρθρο 6 του ν. 1234/1982 (Α’ 23) καταργείται.

Άρθρο 38

Στο τέλος της περίπτωσης β’ της παρ. 1 του άρθρου 4 του ν.
3270/2004 (Α’ 187), όπως ισχύει, προστίθενται περιπτώσεις αα’ και
ββ’ ως εξής:

«αα) Συµβάσεις για µίσθωση χώρου και χρόνου σε πάσης φύ-
σεως µέσα µαζικής επικοινωνίας, έντυπης, διαδικτυακής ή κάθε
άλλης µορφής (όπως ιδίως έντυπα, τηλεόραση, ραδιόφωνο, δια-
δίκτυο, διαφήµιση σε ψηφιακά µέσα, εξωτερική, σταθερή και κι-

νητή διαφήµιση) για την εν γένει τουριστική προβολή της Ελλάδας
στην ηµεδαπή ή αλλοδαπή, µε διαφηµιστικό υλικό που παρέχει ο
ΕΟΤ, συνάπτονται απευθείας µε το µέσο ή τον εκπρόσωπό του ή
τον αντιπρόσωπό του, ανεξαρτήτως ποσού, µε απόφαση του Δι-
οικητικού Συµβουλίου του Οργανισµού και µε την επιφύλαξη της
περίπτωσης β’ της παραγράφου 7. Με κοινή απόφαση των Υπουρ-
γών Οικονοµικών και Τουρισµού καθορίζονται τα θέµατα σχετικά
µε τη διαδικασία και τον καθορισµό των δικαιολογητικών πληρω-
µής των σχετικών δαπανών, καθώς και κάθε άλλη διαδικαστική λε-
πτοµέρεια.

ββ) Σε τρίτες χώρες οι προµήθειες των ειδών, η ανάθεση των
υπηρεσιών και της εκτέλεσης των εργασιών που απαιτούνται για
την τουριστική προβολή της Ελλάδας διενεργούνται απευθείας
από τα Γραφεία Εξωτερικού του Ε.Ο.Τ, κατ’ εφαρµογή της παρ. 3
του άρθρου 168 του  ν. 3566/2007 (Α’ 117), µετά από έγκριση του
Διοικητικού Συµβουλίου του Ε.Ο.Τ.. Τα ανωτέρω ισχύουν και για
τις χώρες στις οποίες δεν υπάρχουν Γραφεία του Ε.Ο.Τ., οπότε η
ανάθεση γίνεται από την Κεντρική Υπηρεσία του Ε.Ο.Τ. αποκλει-
στικά και µόνο για την εκτέλεση προγραµµάτων προβολής, δια-
φήµισης, δηµοσίων σχέσεων και πάσης φύσεως δράσεις
προβολής και προώθησης (όπως ιδίως συµµετοχή σε εκθέσεις ή
σε διάφορες εκδηλώσεις ή δράσεις δηµοσίων σχέσεων) και σε συ-
νεργασία µε τις κατά τόπους αρµόδιες ελληνικές διπλωµατικές και
προξενικές αρχές, όπου κριθεί ότι απαιτείται.»

Άρθρο 39

1. Προστίθεται περίπτωση γ’ στην παρ. 2 του άρθρου 1 του ν.
4276/2014 (Α’155) ως εξής:

«γ. Τουριστικά καταλύµατα σε κτίρια αρχιτεκτονικής κληρονο-
µιάς:

Τουριστικά καταλύµατα δύνανται να λειτουργούν και σε κτίρια
που έχουν χαρακτηριστεί βάσει της εκάστοτε ισχύουσας νοµο-
θεσίας ως «διατηρητέα» ή «νεώτερα µνηµεία», καθώς και σε προ-
ϋφιστάµενα του 1955 κτίρια για τα οποία το οικείο Συµβούλιο
Αρχιτεκτονικής του άρθρου 7 του ν. 4495/2017, βάσει αναλυτικής
τεχνικής έκθεσης, φωτογραφικής τεκµηρίωσης και εµπεριστα-
τωµένης γνωµοδότησής του, διαπιστώνει τον παραδοσιακό αρ-
χιτεκτονικό και µορφολογικό χαρακτήρα τους, τηρουµένων των
προδιαγραφών που ισχύουν για κάθε συγκεκριµένη µορφή κα-
ταλύµατος και µε την επιφύλαξη των διατάξεων του ν. 3028/2002.

Κύρια ξενοδοχειακά καταλύµατα εντός των ως άνω κτιρίων,
που έχουν αδειοδοτηθεί µέχρι τη δηµοσίευση του νόµου αυτού,
κατατάσσονται αυτοδίκαια σε κατηγορίες αστέρων ως εξής: τα
ΑΑ’ και Α’ τάξης στην κατηγορία 4 αστέρων, τα Β’ τάξης στην κα-
τηγορία 3 αστέρων και τα λοιπά στην κατηγορία των 2 αστέρων.
Η ως άνω -προσωρινή- κατάταξη ισχύει µέχρι τις 31.12.2018,
ηµεροµηνία κατά την οποία πρέπει να έχει ολοκληρωθεί η επα-
νακατάταξη του συνόλου των κύριων τουριστικών καταλυµάτων,
σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν. 4276/2014.

Μη κύρια ξενοδοχειακά καταλύµατα εντός των ως άνω κτιρίων
κατατάσσονται αντίστοιχα ως εξής: τα Α’ τάξης σε 4 κλειδιών, τα
Β’ τάξης σε 3 κλειδιών και τα Γ’ τάξης σε 2 κλειδιών.»

2. Η περίπτωση στστ’ της παραγράφου 2α του άρθρου 1,
καθώς και η παράγραφος 10 του άρθρου 49 καταργούνται.

Άρθρο 40

Το πρώτο εδάφιο της περίπτωσης α’ της παρ. 7 του άρθρου
166 του ν. 4070/2012 (Α’82) αντικαθίσταται ως ακολούθως:

«7.α. Στους υφιστάµενους κατά την ηµεροµηνία δηµοσίευσης
του παρόντος, τουριστικούς λιµένες, χορηγείται άδεια ολικής ή
τµηµατικής λειτουργίας, εφόσον ο φορέας διαχείρισης του λι-
µένα υποβάλει µέχρι τις 31.12.2020: 

α) αίτηση συνοδευόµενη από τη σύµβαση παραχώρησης δι-
καιωµάτων εκµετάλλευσης, όπου αυτή απαιτείται ή την υπουρ-
γική απόφαση παραχώρησης, 

β) απόφαση έγκρισης περιβαλλοντικών όρων σε ισχύ ή βεβαί-
ωση υποβολής µελετών για την έγκριση ή την ανανέωση περι-
βαλλοντικών όρων, 

γ) τα δικαιολογητικά που προβλέπονται στα στοιχεία β’, δ’ και
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ε’ της παρ.10.1 του άρθρου 160 του  ν. 4070/2012,
δ) ΦΕΚ χωροθέτησης ή, για τους προ του ν. 2160/1993 (Α’118)

τουριστικούς λιµένες, έγκριση της θέσης δηµιουργίας του τουρι-
στικού λιµένα.»

Άρθρο 41
Παράταση προθεσµιών του ν. 4270/2014

Παρατείνονται κατά ένα (1) µήνα οι προθεσµίες: α) για την έκ-
δοση συµψηφιστικών χρηµατικών ενταλµάτων, τακτικών και προ-
πληρωµής, δηµοσίων επενδύσεων, σύµφωνα µε την περίπτωση ι’
της παρ. 3 του άρθρου 79 του ν. 4270/2014 (Α’ 143), όπως η πα-
ράγραφος αυτή ισχύει, και την παρ. 1 του άρθρου 104 του ίδιου
νόµου, καθώς και για τη διενέργεια των αντίστοιχων λογιστικών
εγγραφών για την εµφάνιση των πληρωµών του Π.Δ.Ε. που πραγ-
µατοποιήθηκαν κατά το οικονοµικό έτος 2017 στη δηµόσια ληψο-
δοσία, σύµφωνα µε την παρ. 1 του άρθρου 161 του ν. 4270/2014,
β) για την απόδοση λογαριασµού των Χ.Ε.Π., που θα εκδοθούν για
το σκοπό αυτό, κατά την παρ. 2 του άρθρου 104 του ν. 4270/2014
και γ) για τη διενέργεια των τακτοποιητικών λογιστικών εγγραφών
για την εµφάνιση των εξόδων των προξενικών αρχών, που πραγ-
µατοποιήθηκαν κατά το οικονοµικό έτος 2017 στον Κρατικό Προ-
ϋπολογισµό.

Άρθρο 42
Ορισµός Δ.Υ.Ε.Ε. ως δευτερευόντων διατακτών

Ειδικώς για τις πληρωµές του Προγράµµατος Δηµοσίων Επεν-
δύσεων έτους 2017 του Υπουργείου Οικονοµίας και Ανάπτυξης
και κατά παρέκκλιση κάθε άλλης γενικής και ειδικής διάταξης, οι
Δηµοσιονοµικές Υπηρεσίες Εποπτείας και Ελέγχου (Δ.Υ.Ε.Ε.)
στους νοµούς: α) ορίζονται δευτερεύοντες διατάκτες, στους οποί-
ους µεταβιβάζονται οι σχετικές πιστώσεις και β) εκδίδουν τα σχε-
τικά συµψηφιστικά χρηµατικά εντάλµατα για την εµφάνιση στη
δηµόσια ληψοδοσία των πληρωµών που διενεργήθηκαν από τις
Περιφέρειες, σε εκτέλεση των εγκεκριµένων από τον Υπουργό Οι-
κονοµίας και Ανάπτυξης Συλλογικών Αποφάσεων Έργων Περιφε-
ρειακού επιπέδου (ΣΑΕΠ).

Άρθρο 43
Κατάργηση του άρθρου 25 της υποπαραγράφου Δ9

της παρ. Δ’ του άρθρου 2 του ν. 4336/2015

Το άρθρο 25 της υποπαραγράφου Δ9 της παρ. Δ’ του άρθρου
2 του ν. 4336/2015 (Α’ 94) και η παρ. IV, µε τίτλο «Δαπάνες διαµο-
νής του άρθρου 25», του άρθρου Μόνου της µε αριθµό
2/73/ΔΕΠ/4.1.2016 απόφασης του Υπουργού Οικονοµικών (Β’ 20),
καταργούνται από τότε που ίσχυσαν.

Άρθρο 44
Τροποποίηση διατάξεων του π.δ. 96/2017 (Α’ 136) 

και διοικητική αναδιοργάνωση
του Καταστήµατος Κράτησης Κορυδαλλού

1. Το π.δ. 96/2017 «Οργανισµός Υπουργείου Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων», όπως ισχύει, τροποποιεί-
ται ως εξής:

α) Η περίπτωση α’ της παραγράφου 17.2. του άρθρου 2 αντι-
καθίσταται ως εξής: 

«α) Καταστήµατα Κράτησης τύπου Α:
αα) Κορυδαλλού I, ββ) Θεσσαλονίκης, γγ) Λάρισας, δδ) Ιωαννί-

νων, εε) Άµφισσας, στστ) Ναυπλίου, ζζ) Χανίων, ηη) Κοµοτηνής,
θθ) Κορυδαλλού II, ιι) Κορίνθου,      ιαια) Κω, ιβιβ) Νεάπολης και
ιγιγ) Χίου.»

β) Η υποπερίπτωση ζζ’ της περίπτωσης β’ της παραγράφου
17.2. του άρθρου 2 αντικαθίσταται ως εξής: 

«ζζ) Νιγρίτας».
γ) Η υποπερίπτωση αα’ της περίπτωσης ε’ της παραγράφου

17.2. του άρθρου 2 αντικαθίσταται ως εξής: 
«αα) ΕΠΙΛΟΓΗ - Κέντρο Απεξάρτησης Τοξικοµανών Κρατουµέ-

νων Ελεώνα Θήβας.»

δ) Η περίπτωση β’ της παραγράφου 2 του άρθρου 27 αντικαθί-
σταται ως εξής:

«β) Τις Διευθύνσεις των Καταστηµάτων Κράτησης Κορυδαλλού
I, Πατρών, Λάρισας και Θεσσαλονίκης συγκροτούν τα εξής Τµή-
µατα:

αα) Τµήµα Διοίκησης,
ββ) Τµήµα Οικονοµικού,
γγ) Τµήµα Κοινωνικής Εργασίας,
δδ) Τµήµα φύλαξης. Το Κατάστηµα Κράτησης Κορυδαλλού I

συγκροτείται από δύο (2) Τµήµατα Φύλαξης.
Τις Διευθύνσεις των Καταστηµάτων Κράτησης Πατρών, Λάρι-

σας και Θεσσαλονίκης συγκροτούν και το εξής Τµήµα: εε) Τµήµα
Εξωτερικής Φρούρησης.»

ε) Η περίπτωση γ’ της παραγράφου 2 του άρθρου 27 αντικαθί-
σταται ως εξής:

«γ) Τις Διευθύνσεις των Καταστηµάτων Κράτησης Κορυδαλλού
II, Ιωαννίνων, Άµφισσας, Ναυπλίου, Κοµοτηνής, Αλικαρνασσού,
Τρίπολης, Κέρκυρας, Χαλκίδας και του Καταστήµατος Κράτησης
Νέων Βόλου συγκροτούν τα εξής Τµήµατα: 

αα) Διοίκησης - Οικονοµικού,
ββ) Τµήµα Φύλαξης,
γγ) Τµήµα Εξωτερικής Φρούρησης. Το Τµήµα Εξωτερικής

φρούρησης του ΚΚ Ναυπλίου είναι αρµόδιο για την εξωτερική
φρούρηση του κλειστού τµήµατος του Αγροτικού ΚΚ Τίρυνθας.
Το Τµήµα Εξωτερικής Φρούρησης του ΚΚ Κορυδαλλού II είναι αρ-
µόδιο για την εξωτερική φρούρηση των Καταστηµάτων Κράτησης
του συγκροτήµατος Κορυδαλλού.»

στ) Το πρώτο εδάφιο της περίπτωσης δ’ της παραγράφου 2 του
άρθρου 27 αντικαθίσταται ως εξής:

«δ) Τις Διευθύνσεις των Καταστηµάτων Κράτησης Μαλανδρί-
νου, Τρικάλων, Χανίων, Δοµοκού, Γρεβενών, Νιγρίτας συγκροτούν
τα εξής Τµήµατα:».

ζ) Το πρώτο εδάφιο της περίπτωσης ι’ της παραγράφου 2 του
άρθρου 27 αντικαθίσταται ως εξής:

«ι) Τη Διεύθυνση του «ΕΠΙΛΟΓΗ - Κέντρο Απεξάρτησης Τοξικο-
µανών Κρατουµένων Ελεώνα Θήβας» συγκροτούν τα εξής Τµή-
µατα:».

η) Το άρθρο 45 αντικαθίσταται ως εξής:
«Οι οργανικές θέσεις του προσωπικού των Καταστηµάτων Κρά-

τησης του Υπουργείου Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων
Δικαιωµάτων ανέρχονται συνολικά στις πέντε χιλιάδες εξακόσιες
δέκα (5610).»

θ) Η περίπτωση α’ της παραγράφου 1 του άρθρου 46 αντικαθί-
σταται ως εξής:

«α) Κλάδος ΠΕ Σωφρονιστικού Ενηλίκων, θέσεις: εκατόν πε-
νήντα µία (151)».

ι) Η περίπτωση α’ της παραγράφου 2 του άρθρου 46 αντικαθί-
σταται ως εξής:

«α) Κλάδος ΤΕ Διοικητικού-Λογιστικού, θέσεις: εξήντα πέντε
(65)».

ια) Στο άρθρο 49 του π.δ. 96/2017 (Α’ 136) προστίθεται παρά-
γραφος 8 ως εξής:

«8. Ο προϊστάµενος Διεύθυνσης του Καταστήµατος Κράτησης
Κορυδαλλού I επικουρείται κατά την άσκηση των καθηκόντων του
από δύο (2) υποδιευθυντές των κλάδων ΠΕ Σωφρονιστικού Ενη-
λίκων ή ΤΕ Διοικητικού - Λογιστικού.»

2. Οι δέκα (10) θέσεις προσωπικού που συστήνονται µε τις πε-
ριπτώσεις θ’ και ι’ της παραγράφου 1 του παρόντος θα διατεθούν
στα δύο (2) Καταστήµατα Κράτησης Κορυδαλλός I και Κορυδαλ-
λός II.

3. Όπου στις κείµενες διατάξεις αναφέρεται «Κατάστηµα Κρά-
τησης Κορυδαλλού» νοείται το Κατάστηµα Κράτησης Κορυδαλ-
λού I και όπου αναφέρεται «Τµήµα Γυναικών» ή «Παράρτηµα
Γυναικών» ή «Κατάστηµα Κράτησης Γυναικών Κορυδαλλού» νοεί-
ται το Κατάστηµα Κράτησης Κορυδαλλού II.

Άρθρο 45
Τροποποίηση των διατάξεων των νόµων 2121/1993,

4481/2017 και του π.δ. 311/1994

1. Το τελευταίο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 69 του ν.



2121/1993 (Α’ 25) αντικαθίσταται ως εξής:
«Ο ΟΠΙ δεν µπορεί να έχει ως σκοπό τη συλλογική διαχείριση

πνευµατικών και συγγενικών δικαιωµάτων. Κατ’ εξαίρεση, σε πε-
ρίπτωση ανάκλησης άδειας λειτουργίας οργανισµού συλλογικής
διαχείρισης ή ανεξάρτητης οντότητας διαχείρισης του άρθρου 50
του ν. 4481/2017 (Α’ 100), µπορεί σύµφωνα µε το άρθρο 51Α του
ν. 4481/2017 να ανατίθεται στον ΟΠΙ, ύστερα από απόφαση του
Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού κατόπιν γνώµης του Δ.Σ.
του ΟΠΙ, εκτάκτως και προσωρινά, µε σκοπό τη διασφάλιση της
είσπραξης και διανοµής των δικαιωµάτων των δικαιούχων και την
τήρηση της νοµιµότητας χρήσης πνευµατικών έργων, η διαχείριση
των δικαιωµάτων των δικαιούχων - µελών του οργανισµού ή της
οντότητας του άρθρου 50 του ν. 4481/2017 (Α’ 100), η άδεια του
οποίου ανακλήθηκε, για χρονικό διάστηµα που δεν µπορεί να
υπερβεί τα δύο (2) έτη, έως ότου τη συλλογική διαχείριση αναλά-
βει άλλος οργανισµός συλλογικής διαχείρισης.»

2. Στο άρθρο 2 του π.δ. 311/1994 (Α’ 165) προστίθεται περί-
πτωση γ’ ως εξής:

«γ) Η έκτακτη διαχείριση των δικαιωµάτων των δικαιούχων -
µελών οργανισµού συλλογικής διαχείρισης ή ανεξάρτητης οντό-
τητας διαχείρισης του άρθρου 50 του     ν. 4481/2017 (Α’ 100), η
άδεια του οποίου ανακλήθηκε και η σύναψη νέων συµβάσεων ανά-
θεσης και εκπροσώπησης µε δικαιούχους, µε σκοπό τη διασφά-
λιση της είσπραξης και διανοµής των δικαιωµάτων των δικαιούχων
και την τήρηση της νοµιµότητας χρήσης πνευµατικών έργων.»

3. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 3 του π.δ. 311/1994
αντικαθίσταται ως εξής:

«Ο ΟΠΙ διοικείται από επταµελές Διοικητικό Συµβούλιο (Δ.Σ.).»
4. Η παρ. 5 του άρθρου 3 του π.δ. 311/1994 αντικαθίσταται ως

εξής:
«5. Το Δ.Σ. βρίσκεται σε απαρτία όταν παρίστανται τουλάχιστον

τέσσερα (4) από τα µέλη του, µεταξύ των οποίων απαραίτητα ο
Πρόεδρος ή ο Αντιπρόεδρος του Δ.Σ.. Οι αποφάσεις λαµβάνονται
µε απόλυτη πλειοψηφία των παρόντων µελών και σε περίπτωση
ισοψηφίας υπερισχύει η ψήφος του Προέδρου.»

5. Στο άρθρο 11 του π.δ. 311/1994 προστίθεται παράγραφος 3
ως εξής:

«3. Συστήνεται στον ΟΠΙ Ειδική Υπηρεσία έκτακτης διαχείρισης
δικαιωµάτων µε αρµοδιότητα την άσκηση όλων των αναγκαίων
ενεργειών για την έκτακτη διαχείριση των δικαιωµάτων των δι-
καιούχων - µελών οργανισµού συλλογικής διαχείρισης ή ανεξάρ-
τητης οντότητας διαχείρισης του άρθρου 50 του ν. 4481/2017 (Α’
100), η άδεια του οποίου ανακλήθηκε, τη σύναψη νέων συµβάσεων
ανάθεσης και εκπροσώπησης µε δικαιούχους, την είσπραξη, δια-
νοµή και απόδοση των δικαιωµάτων των δικαιούχων, την τήρηση
της νοµιµότητας χρήσης πνευµατικών έργων και την ενηµέρωση
των δικαιούχων για την πορεία και το έργο της έκτακτης διαχείρι-
σης των δικαιωµάτων τους.

Η Ειδική Υπηρεσία έκτακτης διαχείρισης δικαιωµάτων λειτουρ-
γεί για όσο χρόνο ο ΟΠΙ ασκεί τα καθήκοντα του άρθρου 51Α του
ν. 4481/2017, υπάγεται απευθείας στο Δ.Σ. του ΟΠΙ και  εποπτεύε-
ται από αυτό. Η Ειδική Υπηρεσία διοικείται από το πρόσωπο που
διορίζεται επικεφαλής της (προσωρινός διαχειριστής).»

6. Η παρ. 9 του άρθρου 46 του ν. 4481/2017 (Α’ 100) τροποποι-
είται ως εξής:

«9. Η απόφαση περί προσωρινής ή οριστικής ανάκλησης της
άδειας λειτουργίας των οργανισµών συλλογικής διαχείρισης ή των
ανεξάρτητων οντοτήτων διαχείρισης του άρθρου 50 τίθεται σε
ισχύ από τη δηµοσίευσή της στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.»

7. Στο ν. 4481/2017 (Α’ 100) µετά το άρθρο 51 προστίθεται
άρθρο 51Α ως εξής:

«Άρθρο 51Α

1. Σε περίπτωση ανάκλησης άδειας λειτουργίας οργανισµού
συλλογικής διαχείρισης ή ανεξάρτητης οντότητας διαχείρισης του
άρθρου 50, µε απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού, η διαχείριση των δικαιωµάτων των δικαιούχων ανατίθεται
στον ΟΠΙ, εκτάκτως και προσωρινά, µέχρις ότου τη συλλογική δια-
χείριση αναλάβει άλλος οργανισµός και πάντως για χρονικό διά-
στηµα που δεν µπορεί να υπερβεί τα δύο (2) έτη. Τα καθήκοντα

αυτά ασκεί η Ειδική Υπηρεσία έκτακτης διαχείρισης δικαιωµάτων
της παρ. 3 του άρθρου 11 του π.δ. 311/1994 (Α’ 165). Με την ίδια
απόφαση διορίζεται προσωρινός διαχειριστής, ο οποίος έχει την
ευθύνη διαχείρισης των δικαιωµάτων των δικαιούχων. Ως προσω-
ρινός διαχειριστής επιλέγεται πρόσωπο εγνωσµένου κύρους και
ανάλογης επαγγελµατικής εµπειρίας σε οικονοµικά ή νοµικά θέ-
µατα. Το πρόσωπο αυτό µπορεί να είναι και υπάλληλος του Δηµο-
σίου ή του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, οπότε θεωρείται
αυτοδίκαια αποσπασµένος στη θέση αυτή για το χρονικό διά-
στηµα άσκησης των καθηκόντων του. Ο χρόνος υπηρεσίας που
διανύεται στη θέση αυτή λογίζεται, ως προς όλες τις συνέπειες,
ως πραγµατική υπηρεσία στην οργανική του θέση. Μετά τη λήξη
της θητείας του, ο διορισθείς επανέρχεται αυτοδικαίως στη θέση
που κατείχε πριν την τοποθέτησή του. Με απόφαση του Δ.Σ. του
ΟΠΙ, µετά από εισήγηση του προσωρινού διαχειριστή, συνάπτον-
ται οι αναγκαίες για την έκτακτη διαχείριση συµβάσεις έργου και
συµβάσεις προµηθειών ή παροχής υπηρεσιών, οι οποίες έχουν
έκτακτο και κατεπείγοντα χαρακτήρα, κατά παρέκκλιση του Κα-
νονισµού Προµηθειών του ΟΠΙ, ενώ εξαιρούνται και από τις γενι-
κές ή ειδικές διατάξεις του ν. 4412/2016 (Α’ 147) και του ν.
4413/2016 (Α’ 148). Για την υποβοήθηση του έργου του προσωρι-
νού διαχειριστή, ο ΟΠΙ δύναται, µετά από πρόταση του προσωρι-
νού διαχειριστή, να συνάπτει συµβάσεις παροχής υπηρεσιών µε
νοµικούς, οικονοµικούς ή τεχνικούς συµβούλους, καθώς και µε
προσωπικό διοικητικής υποστήριξης, ύστερα από έγκριση των
προσώπων και της αµοιβής τους από το Δ.Σ. του ΟΠΙ. Η διάρκεια
των συµβάσεων παροχής υπηρεσιών δεν δύναται να υπερβαίνει
τη χρονική διάρκεια της έκτακτης διαχείρισης.

Με την απόφαση του πρώτου εδαφίου µεταβιβάζονται στον
ΟΠΙ τα χρηµατικά ποσά που τηρούνται στους χωριστούς ειδι-
κούς λογαριασµούς της περίπτωσης α’ της παραγράφου 2 του
άρθρου 17 για να τα αποδώσει στους δικαιούχους. Για τον ίδιο
σκοπό µεταβιβάζονται στον        ΟΠΙ τυχόν αξιόγραφα και λοιποί
άυλοι τίτλοι, οι οποίοι αφορούν σε δικαιώµατα δικαιούχων. Κατά
την εξόφληση των τίτλων αυτών αφαιρείται το ποσό της προµή-
θειας που ίσχυε κατά το χρόνο της ανάκλησης της άδειας του
οργανισµού συλλογικής διαχείρισης ή της ανεξάρτητης οντότη-
τας διαχείρισης του άρθρου 50, το οποίο καταβάλλεται στον εν
λόγω οργανισµό ή οντότητα. Με την ίδια απόφαση ρυθµίζονται
η αµοιβή του προσωρινού διαχειριστή, ο τρόπος εκτέλεσης και
οι διατυπώσεις έναρξης και λήξης άσκησης των καθηκόντων του
και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια. Ο προσωρινός διαχειρι-
στής υποχρεούται να υποβάλει εξαµηνιαία έκθεση πεπραγµένων
στο διοικητικό συµβούλιο του ΟΠΙ και στον Υπουργό Πολιτισµού
και Αθλητισµού.

2. Οι συµβάσεις ανάθεσης και εκπροσώπησης του οργανισµού
ή της ανεξάρτητης οντότητας διαχείρισης του άρθρου 50, του
οποίου η άδεια ανακλήθηκε, λύονται αυτοδικαίως. Από τη δηµο-
σίευση της απόφασης της παραγράφου 1, θεωρείται αυτοδι-
καίως ότι συνάπτονται νέες όµοιες συµβάσεις µεταξύ των
δικαιούχων και του ΟΠΙ, καθώς και των οργανισµών συλλογικής
διαχείρισης και του ΟΠΙ, για το χρονικό διάστηµα που υπολείπε-
ται στην προηγούµενη σύµβαση, το οποίο δεν µπορεί να υπερ-
βαίνει τη διάρκεια της έκτακτης διαχείρισης. Οι δικαιούχοι και οι
οργανισµοί συλλογικής διαχείρισης έχουν δικαίωµα να αντιταχ-
θούν στην παραπάνω ανάθεση και εκπροσώπηση από τον ΟΠΙ
εντός εξήντα (60) ηµερών από τη δηµοσίευση της απόφασης της
παραγράφου 1, κοινοποιώντας εγγράφως στον ΟΠΙ δήλωσή
τους ότι δεν επιθυµούν να εκπροσωπηθούν από αυτόν. Οι δι-
καιούχοι και οι οργανισµοί συλλογικής διαχείρισης ενηµερώνον-
ται από την Ειδική Υπηρεσία έκτακτης διαχείρισης δικαιωµάτων
για τη δυνατότητά τους αυτή µε κάθε πρόσφορο µέσο. Μετά την
παρέλευση της προθεσµίας εφαρµόζεται η παρ. 2 του άρθρου
12 του ν. 4481/2017.

3. Οι διατάξεις του άρθρου 7 του παρόντος νόµου και των άρ-
θρων 18, 35 παρ. 7, 49 και 69 παρ. 2 του  ν. 2121/1993 (Α’ 25)
ισχύουν και υπέρ της έκτακτης διαχείρισης των δικαιωµάτων από
τον ΟΠΙ.

4. Στην Ειδική Υπηρεσία έκτακτης διαχείρισης δικαιωµάτων
εφαρµόζονται τα προβλεπόµενα στον παρόντα νόµο, στο βαθµό
που αυτά είναι συµβατά µε το σκοπό της έκτακτης διαχείρισης.
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Στο πλαίσιο της λειτουργίας της Ειδικής Υπηρεσίας και για όσο
χρόνο διαρκεί η έκτακτη διαχείριση, λειτουργεί γενική συνέλευση
µελών και εποπτικό συµβούλιο, σύµφωνα µε τα προβλεπόµενα στα
άρθρα 9 και 10 για τους ΟΣΔ. Ρητά εξαιρούνται από τις αρµοδιό-
τητες της γενικής συνέλευσης η περίπτωση α’ της παραγράφου
2 και η περίπτωση β’ της παραγράφου 2 του άρθρου 9, όσον
αφορά στην εκλογή και την παύση µελών διοικητικού συµβουλίου,
στον ορισµό γενικού διευθυντή, αµοιβής αυτών, καθώς και αµοι-
βής των µελών του εποπτικού συµβουλίου.

5. Κατά τη διάρκεια της έκτακτης διαχείρισης της παραγράφου
1, ο οργανισµός συλλογικής διαχείρισης ή η ανεξάρτητη οντότητα
διαχείρισης του άρθρου 50, η άδεια του οποίου ανακλήθηκε, υπο-
χρεούται να επιτρέπει χωρίς κανέναν περιορισµό την πρόσβαση
προσώπων εξουσιοδοτηµένων από τον ΟΠΙ στο φυσικό, ψηφιο-
ποιηµένο και ψηφιακό αρχείο τεκµηρίωσης ή/και έργων των δι-
καιούχων που εκπροσωπούσε κατά το χρόνο ανάκλησης της
άδειας, καθώς και σε κάθε άλλο αρχείο που είναι απαραίτητο για
το έργο της διαχείρισης των δικαιωµάτων. Για τους σκοπούς της
έκτακτης διαχείρισης και της εποπτείας, ο ΟΠΙ καθίσταται νόµιµος
χρήστης των αρχείων. Ως πρόσβαση νοείται και η δυνατότητα εγ-
κατάστασης προσώπων εξουσιοδοτηµένων από τον ΟΠΙ στις εγ-
καταστάσεις του οργανισµού ή της ανεξάρτητης οντότητας του
άρθρου 50 για τον ανωτέρω σκοπό. Ο ΟΠΙ λαµβάνει όλα τα ανα-
γκαία µέτρα για την προστασία και τη διαφύλαξη της ακεραιότη-
τας του φυσικού, ψηφιοποιηµένου και ψηφιακού αρχείου
τεκµηρίωσης ή/και έργων των δικαιούχων του οργανισµού ή της
ανεξάρτητης οντότητας διαχείρισης του άρθρου 50, η άδεια του
οποίου ανακλήθηκε και οι αρµόδιες αρχές υποχρεούνται να συν-
δράµουν προς τους ανωτέρω σκοπούς. Ο ΟΠΙ δεν φέρει ευθύνη
για τυχόν καταστροφή ή αλλοίωση του φυσικού, ψηφιοποιηµένου
και ψηφιακού αρχείου τεκµηρίωσης ή/και έργων των δικαιούχων
για οποιαδήποτε αιτία, εκτός από δόλο ή βαριά αµέλεια.

6. Όποιος εµποδίζει, παρακωλύει µε κάθε τρόπο ή µέσο, αρνεί-
ται την πρόσβαση στα αρχεία της παραγράφου 5, αποκρύπτει ή
αφαιρεί έγγραφα και στοιχεία και µε τις πράξεις του αυτές καθυ-
στερεί, δυσχεραίνει ή αναιρεί το ως άνω έργο του ΟΠΙ, τιµωρείται
µε φυλάκιση έως τριών (3) ετών και µε χρηµατική ποινή τουλάχι-
στον δέκα χιλιάδων (10.000) ευρώ.

7. Σε περίπτωση εκποίησης ή µεταβίβασης του αρχείου της
προηγούµενης παραγράφου για οποιαδήποτε αιτία, το ελληνικό
Δηµόσιο έχει δικαίωµα προτίµησης.

8. Η γενική συνέλευση των µελών της Ειδικής Υπηρεσίας έκτα-
κτης διαχείρισης αποφασίζει για τον οργανισµό συλλογικής δια-
χείρισης, ο οποίος θα αναλάβει τη διαχείριση των δικαιωµάτων
τους. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού και Οικονοµικών µεταφέρεται η δραστηριότητα της Ειδικής
Υπηρεσίας στο διάδοχο οργανισµό συλλογικής διαχείρισης και
ρυθµίζονται τα θέµατα αποτίµησης αξίας των µεταβιβαζόµενων
στοιχείων και ο τρόπος καταβολής του ποσού που τυχόν προκύψει
από το διάδοχο οργανισµό προς τον ΟΠΙ.

9. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού εγκρίνεται το ύψος του ποσού της έκτακτης
επιχορήγησης στον ΟΠΙ από τον Κρατικό Προϋπολογισµό για τα
έκτακτα και προσωρινά καθήκοντα που αναλαµβάνει η Ειδική Υπη-
ρεσία έκτακτης διαχείρισης δικαιωµάτων δυνάµει του παρόντος
άρθρου. Η εν λόγω επιχορήγηση δεν επηρεάζει το χαρακτήρα της
νοµικής φύσης του ΟΠΙ, σύµφωνα µε την παρ. 4 του άρθρου 69
του ν. 2121/1993.»

Άρθρο 46

Η περίπτωση α’ της παρ. 1 του άρθρου 19 του  ν. 4440/2016
(Α’ 224) αντικαθίσταται από την έναρξη ισχύος της ως εξής:

«α) σε πολιτικά γραφεία του π.δ. 63/2005 (Α’ 98), σε γραφεία
αιρετών σε Ο.Τ.Α. α’ και β’ βαθµού, στην Προεδρία της Δηµο-

κρατίας, στο Υπουργείο Διοικητικής Ανασυγκρότησης για να δια-
τεθούν, βάσει των διατάξεων του άρθρου 6 του ν. 1878/1990 (Α’
33) και των άρθρων 2 και 3 του ν. 1895/1990 (Α’ 116), σε γραφεία
Κοµµάτων και Βουλευτών της Βουλής των Ελλήνων και του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου, καθώς και στο γραφείο του Έλληνα Επι-
τρόπου στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή.»

Άρθρο 47
Έναρξη ισχύος 

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και της Σύµβασης που κυρώ-
νεται από την πλήρωση των προϋποθέσεων του άρθρου 75
αυτής.

Αθήνα,...................................2018

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

(Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδο-
τήσει το Προεδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρα-
κτικών ως προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω
νοµοσχεδίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το Σώµα

παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 22.25’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο
ηµέρα Παρασκευή 30 Μαρτίου 2018 και ώρα 10.00’, µε αντικεί-
µενο εργασιών του Σώµατος κοινοβουλευτικό έλεγχο: συζήτηση
επικαίρων ερωτήσεων.

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                               ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ

1.  Ο ΑΝΤΙΠΡΟΕΔΡΟΣ
ΤΗΣ ΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ

ΚΑΙ ΥΠΟΥΡΓΟΣ 
ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ

ΚΑΙ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

3. ΨΗΦΙΑΚΗΣ
ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ,

ΤΗΛΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΩΝ
ΚΑΙ ΕΝΗΜΕΡΩΣΗΣ

5. ΠΑΙΔΕΙΑΣ,
ΕΡΕΥΝΑΣ

ΚΑΙ ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

7. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

9. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

11. ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ
ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

13. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

15. ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ

17. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ
ΚΑΙ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

2. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

4. ΕΘΝΙΚΗΣ
ΑΜΥΝΑΣ

6. ΕΡΓΑΣΙΑΣ,
ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

8. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ,
ΔΙΑΦΑΝΕΙΑΣ

ΚΑΙ ΑΝΘΡΩΠΙΝΩΝ
ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΩΝ

10. ΥΓΕΙΑΣ

12. ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ
ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

14. ΜΕΤΑΝΑΣΤΕΥΤΙΚΗΣ
ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

16. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

18. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ 

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ


